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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

CHRONOMASTER I El Primero Classic Cars
LEGENDS ARE FOREVER
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Ο πόλεμος 
Οι πολεμοχαρείς αντεγκλήσεις μεταξύ
Ντόναλντ Τραμπ και Κιμ Γιονγκ Ουν
δημιουργούν ανατριχιαστικούς συνειρ-
μούς πυρηνικού ολέθρου στην ανθρω-
πότητα. Ως οι μνήμες από τον ολέθριο
πόλεμο του 1950-53 που ισοπέδωσε την
κορεάτικη χερσόνησο, αφήνοντας πίσω
του τρία σχεδόν εκατ. νεκρούς, από 20
και πλέον χώρες, να μη μετράνε. Αν και
καθημερινά αποδεικνύεται ότι ο πόλεμος
για τα ισχυρά κράτη είναι η μεγαλύτερη
των επενδύσεων, για την ανθρωπότητα
και τον νουνεχή πολίτη, στο επίπεδο
που έφτασε η νόηση και η επιστήμη
είναι αδιανόητος. Εμείς εδώ στη μικρή
ακίδα της Μεσογείου, που βιώνουμε
τις συνέπειες της πολεμικής καταστρο-
φής για 43 συναπτά έτη, μαζί με τους
λαούς της γειτονιάς μας που θάβουν
καθημερινά νεκρούς και όλοι, θεωρούμε,
οι συνετοί ηγέτες και πολίτες του πλα-
νήτη ευελπιστούμε ότι έστω και την
εσχάτη θα επικρατήσει η λογική.

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΑ

Επέστρεψε στην Ελλάδα μέσα σε μια βαλίτσα
Ο συνταξιούχος γιατρός Επαμεινώνδας Φίλης που ζει μόνιμα στο
Παρίσι αγόρασε το γυναικείο ειδώλιο σε δημοπρασία στη Γαλλία τη
δεκαετία του 2000 που είχε κλαπεί το 1941 από το Μουσείο Θηβών
και το έφερε στην Ελλάδα κρυμμένο στις αποσκευές του.

ΡΑΔΙΟΦΩΝΟ

Ο σταθμός που ανακάλυψε τους Nirvana
Ο DJ Ντάρεκ Ματσόνε του ραδιοφωνικού σταθμού ΚΕΧΡ του Σιάτλ,
μας λέει πως ψάχνει συνεχώς για ενδιαφέροντες καλλιτέχνες από
την Ελλάδα και την Κύπρο και καλύπτει μια γκάμα μουσικής από ρεμ-
πέτικα, έως και νεο-παραδοσιακούς όπως οι Monsieur Doumani.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Περιήγηση σε τέσσερις διαφορετικές εκθέσεις 
Με αφορμή τη σύνδεση Μπορντό-Παρισιού από τις 2 Ιουλίου σε μό-
νο δύο ώρες, χάρη στη νέα γραμμή TGV, επισκεπτόμαστε μια από τις
πολιτιστικές μητροπόλεις της Γαλλίας για να περιηγηθούμε σε τέσ-
σερις εκθέσεις. 
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΝΙΚΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ Σελ. 3
Η Ομοσπονδία και ερμηνείες

ΘΕΟΦΙΛΟΣ Β. ΘΕΟΦΙΛΟΥ Σελ. 7
Η Αμμόχωστος ως καταλύτης

ΠΕΤΡΟΣ ΖΑΡΟΥΝΑΣ Σελ. 8
Αίγυπτος και νέα δεδομένα στο Φ.Α.

ΙΜΠΡΑΙΜ ΑΖΙΖ Σελ. 11
Οι επικηρυγμένοι της Αγίας Τηλλυρίας

Déjà vu και νέα 
δεδομένα για το ’18
Τετ α τετ Αναστασιάδη-Μαλά 

Από το φθινόπωρο εξαγγέλλουν υποψη-
φιότητα τόσο ο Ν. Αναστασιάδης όσο
και ο Στ. Μαλάς. Ο πρώτος θα προτάξει
το προεδρικό του προφίλ, ενισχύοντας
το αφήγημα ότι διέσωσε την οικονομία,
και ο δεύτερος ότι απεγκλωβίζεται από
τα κομματικά δέσμια και εμφανίζεται
ως ανεξάρτητος, ποντάροντας σε μία
πιο ελεύθερη οικονομία. Σελ. 16

ΟΖΝΤΙΛ ΝΑΜΙ 

Αιτία του ναυαγίου
ήταν η απόρριψη 
της εκ Περιτροπής 

Η κατάρρευση της διά-
σκεψης στο Κραν-Μον-
τάνα σηματοδοτήθηκε
με την απόρριψη της
εκ Περιτροπής Προ-

εδρίας, όπως προκύπτει από τη συ-
νέντευξη του Τ/κ διαπραγματευτή
Οζντίλ Ναμί στην «Κ». Ο κ. Ναμί λέει
ακόμα ότι το πλαίσιο Γκουτιέρες δεν
είναι αρκετό για επανέναρξη των συ-
νομιλιών και πως η ε/κ πλευρά πρέ-
πει να σεβαστεί συγκλίσεις και να
συμφωνήσει σε λύση-πακέτο. Σελ. 4

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ

Συμφωνία που 
να λύνει κι όχι να 
κλείνει το Κυπριακό
Η συμφωνία πρέπει να λύνει και όχι
απλώς να κλείνει το Κυπριακό, λέει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο εκ-
πρόσωπος Τύπου του ΔΗΣΥ Πρόδρο-
μος Προδρόμου. Μιλάει για τις προ-
εδρικές εκλογές και αναφέρει πως η
χώρα χρειάζεται την επαναδιεκδίκη-
ση Νίκου Αναστασιάδη και συγκεκρι-
μένα έναν ηγέτη για πρόοδο και ευη-
μερία όλων. Σελ. 8

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ

Eχει και ο Πρόεδρος 
ευθύνες για το ναυάγιο 
«Η ιστορία γράφεται τώρα. Με αγώ-
νες και προσπάθεια», λέει στη συνέν-
τευξή του στην «Κ» το μέλος του Πο-
λιτικού Γραφείου του ΑΚΕΛ Χρίστος
Χριστοφίδης, απαντώντας για τον κίν-
δυνο αποκλεισμού του ΑΚΕΛ στον β́
γύρο. Ξεκαθαρίζει πως η κύρια ευθύ-
νη του ναυαγίου βρίσκεται στην
Τουρκία, ωστόσο, καταλογίζει στον
Πρόεδρο παλινωδίες. Σελ. 10

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ

Πάμε για προεδρία 
όχι για τον β΄ γύρο 
«Η νέα στρατηγική στο Κυπριακό
χρειάζεται και νέο Πρόεδρο», ανα-
φέρει ο βουλευτής του ΔΗΚΟ Πανί-
κος Λεωνίδου σε συνέντευξή του
στην «Κ», ξεκαθαρίζοντας πως την
αλλαγή μόνο ο Ν. Παπαδόπουλος
μπορεί να την πετύχει. Αναφέρεται
στις προκλήσεις του Κυπριακού, αλ-
λά και για τις προτάσεις του ΔΗΚΟ για
εκσυγχρονισμό της κοινωνίας. Σελ. 9

Ούτε για δείγμα δωμάτιο στα παράλια
Ξεπέρασε το 95% η πληρότητα στις ξενοδοχειακές μονάδες 

Σε πελάγη ευτυχίας πλέουν οι ξενοδόχοι,
βλέποντας τις πληρότητες στις ξενοδο-
χειακές μονάδες όλων των πόλεων να ξε-
περνούν το 95% για τον μήνα Αύγουστο.
Δεν υπάρχει δωμάτιο ούτε για δείγμα αυτές
τις μέρες, ανέφεραν χαρακτηριστικά ξε-
νοδόχοι στην περιοχή της ελεύθερης Αμ-

μοχώστου. Αυξημένη πληρότητα παρου-
σιάζουν ξενοδοχεία και στις άλλες παρα-
λιακές πόλεις. Αντίθετα, η πληρότητα των
ορεινών ξενοδοχειακών μονάδων βρίσκεται
στο 70%, με τους αρμοδίους να κάνουν
λόγο για αθέμιτο ανταγωνισμό από τα πα-
ράνομα καταλύματα. Οικονομική, σελ. 6

Η Σούδα ισχυρό
χαρτί των ΗΠΑ
Μεγάλη στρατηγική σημασία δίνουν
οι ΗΠΑ στη βάση της Σούδας, την
οποία χαρακτηρίζουν απαραίτητη για
τις επιχειρήσεις τους στην Ανατολική
Μεσόγειο. Σε tweet της διοίκησης
Ναυτικών δυνάμεων αναφέρεται ότι
το «USS Carney φτάνει στη βάση της
Σούδας ώστε να διατηρήσει σταθερή
παρουσία, σε υποστήριξη των αμερι-
κανικών συμφερόντων εθνικής
ασφάλειας στην Ευρώπη». Σελ. 22

ΚΑΡΠΑΣΙΑ 43 ΧΡΟΝΙΑ ΜΕΤΑ 

«Είναι δική μου πια 
η περιουσία σου,
φίλε μου Ηλία»! 
Στο ταξίδι της «Κ» στη Γιαλούσα, μας απο-
καλύφθηκε η ιστορία ενός Ε/κ πρόσφυγα
στην περιουσία του οποίου, ο Τ/κ φίλος
του πριν από την εισβολή, έχτισε τη ζωή
του μετά το 1974 και σήμερα θεωρεί ότι
του ανήκει. Σελ. 7 

Από το Μπογάζι μέχρι το Ριζοκάρπα-
σο, ο χρόνος φαίνεται να αποτελεί πλέον
τον μεγαλύτερο εχθρό για την ταυτότητα
της Καρπασίας. Οδοιπορικό. Σελ. 6

«Οι Τούρκοι με θεωρούν πατέρα των
Ρωμιών». Συνέντευξη με τον Σάββα Λια-
σή, τον 87χρονο εγκλωβισμένο. Σελ. 5

Ανοιγμα Βαρωσίων με ανταλλάγματα 
Η τουρκική πλευρά συζητάει το ζήτημα μόνο εκτός πλαισίου ρύθμισης του Εδαφικού αλλά και των ΜΟΕ

«Οι στρατιωτικές επιλογές έχουν
τεθεί σε λειτουργία και τα όπλα μας
είναι σε ετοιμότητα, εφόσον η Βό-
ρεια Κορέα φερθεί απερίσκεπτα»,
διεμήνυσε ο Τραμπ στον Κιμ Γιονγκ
Ουν κι η Πιονγιάνγκ απάντησε ότι
«ο Τραμπ οδηγεί την κατάσταση
στην κορεατική χερσόνησο στο χεί-
λος του πυρηνικού πολέμου», προ-
σθέτοντας ότι την Πέμπτη θα ολο-
κληρώσει σχέδια για τέσσερις ακό-
μα δοκιμαστικές εκτοξεύσεις πυ-
ραύλων. Το Πεκίνο, όμως, έχει εκ-
φράσει αγανάκτηση για τις αλλε-
πάλληλες πυραυλικές δοκιμές της
Πιονγιάνγκ, αλλά και για τα στρα-
τιωτικά γυμνάσια των ΗΠΑ, τα οποία
οξύνουν την ένταση στην περιοχή
και απηύθυνε έκκληση αυτοσυγ-
κράτησης. Σελ. 21

Ο πλανήτης με το βλέμμα στους Τραμπ και Κιμ Γιονγκ Ουν  

Το άνοιγμα του αεροδρομίου της Τύμπου
στη διεθνή αεροπλοΐα, είναι ένα από τα αν-
ταλλάγματα που επιδιώκει να εξασφαλίσει
η τουρκική πλευρά για να επιστρέψει το
Βαρώσι. Αυτό, μάλιστα, εκτός του καθιερω-
μένου πλαισίου των συνομιλιών, όπως πλέον

δηλώνεται από τον Τ/κ διαπραγματευτή
Οζντίλ Ναμί στη σημερινή συνέντευξή του
στην «Κ».  Η τ/κ αντίληψη των πραγμάτων
πλέον, όπως παρατίθεται, είναι πως, «μετά
το ναυάγιο του Κραν-Μοντάνα, η διαδικασία
λύσης, με τους ίδιους κανόνες και αόριστο

χρονικό ορόσημο δεν μπορεί να συνεχιστεί,
ούτε όμως το στάτους κβο είναι δυνατόν να
διαιωνιστεί». Γι’ αυτό, κατά τον κ. Ναμί,
αποφασίστηκε ότι υπάρχει ανάγκη για νέα
μέτρα. Μεταξύ των μέτρων αυτών, είναι η
επιστροφή των Μαρωνιτών στα χωριά τους,

σε μια διαδικασία που έχει ως αφετηρία τις
23 Αυγούστου, όταν θα καταρτιστεί σχετικός
οδικός χάρτης και επιστροφή των Βαρωσίων
με προϋποθέσεις. Κύριος  στόχος, κατά τον
κ. Ναμί, «η προσέλκυση του ενδιαφέροντος
της διεθνούς κοινής γνώμης». Σελ. 3
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΙΑΠΩΝΕΣ ΕΝΑΝΤΙΟΝ ΚΙΝΕΖΩΝ: Λονδί-
νον, 12. – Κατά πληροφορίας εκ Σαγκάης και
Τόκιο αι εχθροπραξίαι μεταξύ των Ιαπώνων
και του στρατού της Κεντρικής [Κινεζικής]
Κυβερνήσεως ήρχισαν σήμερον πλησίον του
Ναν-Κέου, το οποίον απεπειράθησαν να κα-
ταλάβουν οι Ιάπωνες. Ο κινεζικός στρατός
προέβαλεν ισχυροτάτην αντίστασιν. Παρά το
σφοδρόν πυρ, το οποίον ήνοιξαν τα πυροβό-
λα καθώς και τα συνοδεύοντα τα ιαπωνικά
στρατεύματα αεροπλάνα, οι Ιάπωνες δεν
ηδυνήθησαν να κυριεύσουν χθες την πόλιν,
σοβαράς δε απωλείας υπέστησαν αμφότερα
τα μέρη. Αλλα τηλεγραφήματα εκ Τόκιο ανα-
φέρουν ότι ιαπωνικά στρατεύματα κατέλα-
βον την 9.30΄ της πρωίας τον σιδηροδρομι-
κόν σταθμόν του Ναν-Κέου μετά σφοδρόν
βομβαρδισμόν του πυροβολικού και της αε-
ροπορίας. Εκ Τιέν Τσιν αγγέλλεται εξάλλου
ότι ιαπωνικά στρατεύματα απέκρουσαν επί-
θεσιν των Κινέζων εις 40 χιλιομέτρων από-
στασιν νοτιοδυτικώς της πόλεως. Οι Κινέζοι
υπεχώρησαν αφήσαντες επί του πεδίου της
μάχης ογδοήκοντα νεκρούς. [...] Εις την Σαγ-
κάην αποβιβάζονται καθημερινώς ιαπωνικά
στρατεύματα, η δύναμις των οποίων υπολο-
γίζεται ήδη εις εννέα χιλιάδας άνδρας.
ΤΟ ΛΑΪΚΟ ΜΕΤΩΠΟ ΠΑΡΑΣΗΜΟΦΟ-
ΡΕΙ ΤΟΝ ΝΙΚΟΛΟΥΔΗ: Παρίσιοι, 12. – Ο
υφυπουργός των Εξωτερικών κ. Ντε Τεσσάν
[κυβέρνηση Λεόν Μπλουμ του Λαϊκού Με-
τώπου με συμμετοχή και του γαλλικού Κ.Κ.]
επέδωκεν εις τον υφυπουργόν Τύπου [της
4ης Αυγούστου] κ. Θ. Νικολούδην τα διάση-
μα του Ταξιάρχου της Λεγεώνος της Τιμής.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
13.VΙΙΙ.1937

Το Δεκέμβρη του ’74 η
Περιχάν, χήρα Τ/κ φο-
νευθέντα από τη Λάρνα-
κα, μεταφέρθηκε με τα
δύο ανήλικα παιδιά της
στο σπίτι του Πέτρου Χα-

ραλαμπίδη στον Άη Γιώρκη της Κερύ-
νειας. Το πρωί βγήκε στη γεμάτη λεμο-
νόδεντρα αλλά και ψηλά αγριόχορτα
αυλή και καθώς έπιασε να ξεχορτίζει
αντίκρισε μακάβριο εύρημα. Ένα νεκρό
παιδάκι σε κατάσταση μουμιοποίησης.
Υπολόγισε να ήταν 7-8χρονών. Κλαίγον-
τας, το τύλιξε σε μια κουβέρτα και το
έθαψε στην αυλή. Το περιστατικό μου
διηγήθηκε, το 2009 ο γιος της, 60χρο-
νος σήμερα Αχμέτ Καγιά, καθώς ψά-
χνοντας σχετικές πληροφορίες είχα
φτάσει στην πόρτα του. Πώς βρέθηκε
εκεί νεκρό ένα μικρό παιδί κανείς δεν
ξέρει. Όπως κανείς δεν ξέρει τι απέγι-
ναν άλλα 79 παιδιά που αγνοούνται από
τότε. Σε μια σταλιά τόπο, μισό αιώνα με-
τά, όχι μόνο δεν ξεδιαλύναμε τα θύματα
των συμφορών μας από το 1963 και εν-
τεύθεν αλλά έχουμε ακόμα μικρά παι-
διά που αγνοούνται, μαζί με την ευαι-
σθησία μας… Την αμβλυμμένη ευαισθη-
σία μας, περί ανθρωπίνων δικαιωμάτων.
Πρωτίστως ημών των δημοσιογράφων
που στο πλέον ανθρωπιστικό ζήτημα
της τραγωδίας, αντί της διερευνητικής
δημοσιογραφίας ακολουθούμε κατά κα-
νόνα το βολικό αφήγημα των πολιτικών.
Αυτών που πρώτοι το πολιτικοποίησαν
και για 50 χρόνια το διαστρέφουν από
άμβωνες και μπαλκόνια στοχεύοντας
κυρίως στην έξαψη παθών. Την περα-
σμένη Τρίτη στα ρεπορτάζ για τους βομ-
βαρδισμούς της Τηλλυρίας, ακούγαμε
για μεγάλο αριθμό νεκρών χωρίς κανέ-
να κανάλι -ακόμα και το κρατικό- να
αναφέρεται στον αριθμό των θυμάτων.
Στις 20 Ιουλίου ακούσαμε ξανά για
5000 νεκρούς της εισβολής! Προφα-
νώς και στα σχολεία τα ίδια θα λέγονται,
αφού προς επίρρωση του αλλοπρόσαλ-
λου αφηγήματός μας (προς επικάλυψη
της ατιμωρησίας), πρώτο θύμα βιασμού
είναι η αλήθεια. Πριν εξηγήσουμε γιατί,
ας δούμε την αλήθεια, με στοιχεία από
επίσημες ηλεκτρονικές διευθύνσεις και
πηγές. ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΟΙ: 1963-67: 44
Ε/κ, (ταυτοποιήθηκαν 12). 263 Τ/κ,
(ταυτ. 77). 1974: 1464 Ε/κ & Ελλαδίτες,
(ταυτ. 610). Τ/κ 229, (ταυτ. 115). ΠΕΣΟΝ-
ΤΕΣ: 1974: 555 Ε/κ & Ελλαδίτες. 34 Τ/Κ.
Στους αγνοούμενους περιλαμβάνονται
97 παιδιά, από 0-15 χρονών. Πρόκειται

για 32 Ε/κ (12 ταυτ.) και 65 Τ/κ (6 ταυτ.).
Στην εισβολή σκοτώθηκαν 450 Τούρκοι
στρατιώτες ενώ αγνοούμενοι δεν έχουν
δηλωθεί από την Άγκυρα. Γιατί; Διότι θα
αναγκαστεί να εμπλακεί στη ΔΕΑ, (συ-
στάθηκε τον Απρίλιο του 1981 υπό την
αιγίδα του ΟΗΕ) όπου εκπροσωπούνται
μόνο Ε/κ, Τ/κ και Η.Ε. Έκτοτε η διεθνής
αμφικτιονία αποδέχεται σιωπηρά το
αφήγημα της Άγκυρας. Ότι δηλαδή, το
’74 παρενέβη για να σώσει από το πρα-
ξικόπημα τους Τ/κ, τα ανθρώπινα δι-
καιώματα των οποίων, από το 1963 πα-
ραβιάζονταν με καταπίεση και δολοφο-
νίες, πως έκτοτε, δεν έσπασε μύτη.
Πρόκειται για τουρκικό πολιτικο-διπλω-
ματικό χειρισμό ενός αμιγώς ανθρωπι-
στικού ζητήματος. Ενώ λοιπόν οι εξαφα-
νίσεις, αποτελούν –μετά από το έγκλη-
μα πολέμου, τη σοβαρότερη παραβίαση
ανθρωπίνου δικαιώματος και ανθρωπι-
στικού δικαίου, και η κυβέρνηση της
Κ.Δ. μόνο ως τέτοιο όφειλε να το διαχει-
ριστεί, οι πολιτικές μας διάνοιες για 25
χρόνια το είχαν αναγάγει επίσης σε πο-
λιτικο-διπλωματικό, καταχωνιάζοντας
τους αγνοούμενους σε ψηφίσματα διε-
θνών οργανισμών. Έτσι κατάντησαν
τους συγγενείς φλάμπουρο προπαγάν-
δας, χωρίς να νοιάζονται για τις διαλυ-
μένες ζωές των οικογενειών της πιο
αδυσώπητης τραγωδίας. Μετά άρχισαν
οι εκταφές. Από τη μια η Τουρκία που –
ευνόητο γιατί– δεν δίνει στοιχεία για
ομαδικούς τάφους, ενώ άλλους τους
έχει «μετακομίσει», όπως των 70 Ασ-
σιωτών. (Κύριε Ακιντζί το Φεβρουάριο
του 2015 μου υποσχεθήκατε δημοσίως
ότι θα ανοίξετε τον τάφο των Ασσιωτών.
Πέρασαν δυόμισι χρόνια. Περιμένω
απάντηση!). Από την άλλη οι Ε/κ αυτό-
πτες μάρτυρες που δεν προσεγγίστη-
καν, λόγω μιας συμμορίας καρεκλοκεν-
ταύρων που εξέθρεψαν οι πολιτικές
μας ηγεσίες, φτάσαμε σήμερα σε αδιέ-
ξοδο λόγω έλλειψης στοιχείων. Έτσι
βλέπουμε πια Αναστασιάδη και Ακιντζί,
ευκαιριακά να κάνουν εκκλήσεις σε
όσους ξέρουν να μιλήσουν. Κύριοι, οι
ηγέτες φαίνονται στα δύσκολα. Απαιτή-
στε από τον ΟΗΕ ένα Κραν-Μοντάνα για
τους 942 εναπομείναντες αγνοουμέ-
νους ή έστω για τα 79 αγνοούμενα παι-
δάκια μας. Σκεφτείτε να ήταν εγγονάκια
σας. Πείτε στον Γκουτιέρες ότι έτσι θα
οικοδομηθεί ουσιαστική εμπιστοσύνη
και για τη λύση. Περιμένω απάντηση!

Κύριοι ηγέτες, περιμένω απάντηση! 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Oπως με πληροφόρησε ένα πουλάκι που
έφθασε από τα ψηλά βουνά του Τροόδους ο
Αναστασιάδης προετοιμάζεται για δυναμική
επιστροφή στη Λευκωσία και στα προβλήμα-
τα. Εκτός των πολλών ξένων αρχηγών κρα-
τών που θα συναντήσει στο επόμενο διάστη-
μα μέχρι το τέλος του χρόνου ετοιμάζει και
άλλες δύο-τρεις δυναμικές κινήσεις που
αφορούν το Κυπριακό. Μία από αυτές, σύμ-
φωνα πάντα με το πουλάκι, είναι και η πιθα-
νότητα καταγγελίας της Τουρκίας και του κα-
τοχικού καθεστώτος στον ΟΗΕ και αλλού για
τις μεθοδεύσεις με τα μαρωνίτικα χωριά και
την Αμμόχωστο αλλά και τις «υπηκοότητες»
που εικάζεται ότι θα παραχωρηθούν ομαδικά
σε Τούρκους έποικους... Το πουλάκι επέμεινε
ότι με την επιστροφή του Αναστασιάδη «το
Προεδρικό θα ανοίξει για τα καλά τις πύλες
του προς το κοινό». Όπως μου... κελάηδησε
«αρκετά προβλήματα αναμένονται να λυθούν
ατάκα κι επιτόπου σε συσκέψεις που θα
πραγματοποιήσει ο Αναστασιάδης, κάνοντας
για άλλη μία φορά τους υπουργούς του να
νιώθουν λίγοι και ανεπαρκείς».

Και ενώ ο προεκλογικός κάνει μικρή παύση
λόγω του Δεκαπενταύγουστου οι πρωταγωνι-
στές, πλην του Αναστασιάδη ελάχιστα ξεκου-
ράζονται. Το τελευταίο επεισόδιο μεταξύ του
πρίγκιπα Νικόλαου, ο οποίος αποφάσισε να
βιώσει τον πόνο των ασθενών, γιατρών και
νοσοκόμων του νοσοκομείου Λεμεσού, και
του υπουργού Υγείας Γιώργου Παμπορίδη,
ήρθε γάντι στο Προεδρικό! Όπως μαθαίνω
από πολύ αξιόπιστη πηγή, κάποιοι είχαν μια
απορία για τον βαθμό εμπλοκής του Παμπο-
ρίδη στον προεκλογικό, υπέρ του Αναστασιά-
δη εννοείται. Μάλιστα, η προώθηση του ΓΕΣΥ
φαίνεται να δημιουργεί κάποια προβλήματα
με συμφέροντα στη Λευκωσία. «Η διαμάχη
Νικόλα-Παμπορίδη έφερε χαμόγελα και στο
εξοχικό του Τροόδους και στην Πινδάρου»
μου ανέφερε η πηγή μου...

Αληθεύει ότι οι επικοινωνιολόγοι του πρίγκι-
πα Νικόλαου εισηγήθηκαν μεγαλύτερη εμ-
πλοκή της Γιώτας στον προεκλογικό αλλά και
της Αναστασίας Παπαδοπούλου; Πηγή μου
από την πριγκιπική αυλή υποστηρίζει πως πο-
λύ σύντομα θα δούμε και τις δύο κυρίες στην
πρώτη γραμμή, δίπλα από τον πρίγκιπα...

Σιγή δηλώσεων για τα προεκλογικά ζήτησε
από την ηγεσία του ΑΚΕΛ ο Άντρος Κυπριανού
μέχρι να περάσουν οι διακοπές του Δεκαπεν-
ταύγουστου. Αυτό τουλάχιστον με πληροφο-
ρεί η κυρία Γιαννούλα η οποία ως γνωστόν
ακούει όλα όσα ψιθυρίζονται στους διαδρό-
μους της Εζεκία Παπαϊωάννου και ακόμα πε-
ρισσότερα. Όπως μου είπε: «παρόλα αυτά ο

κύριος Άντρος έδωσε το ελεύθερο στους εκ-
προσώπους του κόμματος να κατακρίνουν τη
διακυβέρνηση Αναστασιάδη όσο περισσότερο
και έντονα μπορούν, ειδικά στο θέμα των φυ-
λακών και στην οικονομία.» Η κυρία Γιαννού-
λα επιμένει πως λίγο μετά τις διακοπές το
ΑΚΕΛ θα εκστρατεύσει κατά της πρότασης για
ιδιωτικοποίηση του κρατικού λαχείου. « Έχει
γίνει αρκετή δουλειά και πολύ σύντομα θα
βγουν τα επιχειρήματα κατά της ιδιωτικοποί-
ησης και υπέρ των προοπτικών που έχει το
κρατικό λαχείο. Θα γίνεται μάλιστα και άμεση
αναφορά σε θέσεις του γενικού ελεγκτή με
κύριο επιχείρημα ότι μπορούν να εισαχθούν
νέα προϊόντα που να κάνουν το κρατικό λα-
χείο ακόμα πιο κερδοφόρο». Αυτά τουλάχι-
στον υποστηρίζει η κυρία Γιαννούλα...

Μέχρι και τη μακρινή Αφρική όπου κάνει τις
διακοπές του ο αρχηγός Αβέρωφ έφθασαν οι
εσωκομματικοί καυγάδες για το γνωστό Twe-
et του Νίκου Τορναρίτη που κάποιος έφτιαξε
για να τον εκθέσει... Δεν ήταν μόνο η αντί-
δραση του εκ των αντιπροέδρων του ΔΗΣΥ
Σωτήρη Σαμψών που «απάντησε» στο ψεύτι-
κο Tweet και ζήτησε από τον Τορναρίτη «να
ανακαλέσει αμέσως!» Υποστήριξε, μάλιστα,
ότι η θέση του κοινοβουλευτικού εκπροσώ-
που του ΔΗΣΥ δεν εκφράζει τη βάση της πα-
ράταξης, εξισώνει τον θύτη με το θύμα και

αποτελεί ύψιστη προσβολή για τους νεκρούς
και τους ήρωές μας!»... Από όσα ακούω από
στέλεχος της Πινδάρου υπήρξαν και άλλοι
που αντέδρασαν έντονα, πήραν μάλιστα τη-
λέφωνο και τον μεγάλο αρχηγό στην Αφρι-
κή... Από την πλευρά του ο Φούλης απάντησε
πως δεν γνωρίζει τι γίνεται και πως το μόνο
που ήξερε είναι ότι ο Τορναρίτης είναι Αμερι-
κή. Ανέφερε μάλιστα και το ενδεχόμενο ο
Τορναρίτης να έπεσε ξανά θύμα μοντάζ, κάτι
που είχε γίνει και παλαιότερα. Μέχρι να ξε-
καθαρίσει το θέμα και να δώσει ο Τορναρίτης
τις κατάλληλες εξηγήσεις και στον αρχηγό
του ΔΗΣΥ αλλά και στα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης υπήρξε έντονο παρασκήνιο. Κάποι-
ος μάλιστα απειλούσε ότι θα ζητούσε δημό-
σια τη διαγραφή του Τορναρίτη από το κόμ-
μα... Απ’ όσα μαθαίνω, όσοι εκ των υστέρων
έμαθαν την αλήθεια ένιωσαν πολύ καλά που
δεν τοποθετήθηκαν δημόσια όπως ο Σαμ-
ψών... Πάντως, ο Τορναρίτης έκανε επίσημα
καταγγελία στην Αστυνομία και αναμένει το
αποτέλεσμα των ερευνών...

ΚΟΥΪΖ: Ποιο παλαιό, δυνατό, στέλεχος του
ΑΚΕΛ διεκδικεί και ο Σταύρος Μαλάς και ο
πρίγκιπας Νικόλαος; Αληθεύει πως το στέλε-
χος δεν έχει δώσει τελεσίδικη απάντηση σε
κανέναν από τους δύο μέχρι στιγμής, παρά
τις κρούσεις που του έχουν γίνει;

«Oπως είπε και κάποιος: Κράτα τους φίλους σου κοντά και τους εχθρούς σου πιο κοντά!»

Η χαμογελαστή «βασίλισσα» των αιθέρων
Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΑΤΟΥ

Πρόκειται,αναμφισβήτητα, για το πρόσωπο
του καλοκαιριού. Μια πρωταθλήτρια η
οποία ξεχωρίζει, όχι μόνον για τα κατορ-
θώματά της στον στίβο, αλλά και για αυτή
την ελπιδοφόρα, επιβλητική λάμψη που
εκπέμπουν τα μάτια της και το χαμόγελό
της. Οι φήμες λένε πως είχε υψοφοβία,
την οποία προσπαθεί να ξεπεράσει με το
επί κοντώ. Η ίδια το έχει επιβεβαιώσει κι
από τη μέρα που έπιασε το κοντάρι στα
χέρια της, βάλθηκε να ξεπερνά κάθε φορά
και τον εαυτό της.

Η Κατερίνα Στεφανίδη δεν έπεσε ξαφ-
νικά από κάποιο... δέντρο στο αθλητικό
στερέωμα. Από το σχολείο, αυτό το ψη-
λόλιγνο κορίτσι με την αλογοουρά, ήταν
ο φόβος κι ο τρόμος των αντιπάλων. Aγο-
ριών και κοριτσιών. Σε όποια σχολική
ομάδα συμμετείχε, αυτή θα κέρδιζε. Είτε
επρόκειτο για μπάσκετ είτε για ποδόσφαι-
ρο. Δεν προκαλούσε, όμως, αντιπάθειες.
Ηταν ιδιαιτέρως αξιαγάπητη από τα άλλα
παιδιά και πολύ κοινωνικοποιημένη. Οι
γονείς της την έστελναν κατασκήνωση
κάθε χρόνο. Ο κ. Γιώργος και η κ. Ζωή,
αθλητές (του τριπλούν και των 400 μ. αν-
τίστοιχα) κι αυτοί, άνοιξαν διάπλατα στη
μικρή Κατερίνα, αλλά και στην αδερφή
της, Γιωργία, τον δρόμο του αθλητισμού.

Διακρίσεις και ΗΠΑ
Μέσα από ένα ιδανικό οικογενειακό πε-

ριβάλλον, η μοίρα θαρρείς πως άφησε τα
γεγονότα να ξετυλιχθούν μόνα τους  ομαλά
και συγκροτημένα. Αφησε ένα κορίτσι
από την Παλλήνη να πάρει την πορεία

του πρωταθλητισμού, της γνώσης, των
αξιών, αλλά και της ξενιτιάς. Η Κατερίνα
μπήκε στον κόσμο του επί κοντώ, περίπου
στην ηλικία των 10 ετών, μετά τους Ολυμ-
πιακούς Αγώνες του Σίδνεϊ το 2000 –όταν
και επετράπη πρώτη φορά στις γυναίκες
να συμμετάσχουν σε αυτό– και λίγα χρόνια
αργότερα θα ισοφάριζε το παγκόσμιο
ρεκόρ των νεανίδων με 4,37 μ.

Παράλληλα, με τις πρώτες διακρίσεις
θα ερχόταν και η απόφαση να μετακομίσει
στις ΗΠΑ το 2009. Οι σπουδές στη βιολογία
και στη (νευρο)ψυχολογία δεν έπρεπε να
σταματήσουν. Η γλώσσα ήταν το πρώτο
μεγάλο εμπόδιο, όμως η Κατερίνα προ-
σαρμόστηκε. Βίωσε μοναξιά, αλλά βρήκε

διέξοδο στις προπονήσεις. Εκεί γνώρισε
τον Μίτσελ Κρίερ, ο οποίος από καλός φί-
λος, έμελλε να γίνει προπονητής της, σύ-
ζυγός της και... εξαιρετικός μάγειρας της
ελληνικής κουζίνας.

«Οταν έχει τα κέφια του μεγαλουργεί!»,
έχει δηλώσει γι’ αυτόν η Ελληνίδα πρω-
ταθλήτρια και ο Aμερικανός κατάφερε
να «μαγειρέψει» αριστοτεχνικά την προ-
πονητική με το συναίσθημα. Ετσι, η Στε-
φανίδη φθάνει το 2016 και κατακτά το
χρυσό μετάλλιο στο Ευρωπαϊκό του Αμ-
στερνταμ και αμέσως μετά το χρυσό στους
Ολυμπιακούς Αγώνες του Ρίο.

Εκεί, θα έρθει και η απάντηση στη Γε-
λένα Ισινμπάγεβα, η οποία έχει αποκλει-
στεί, όπως και η Ρωσία, από το μεγαλύτερο
αθλητικό γεγονός του πλανήτη εξαιτίας
του σκανδάλου ντόπινγκ, δηλώνοντας
πως «όποια πάρει το χρυσό στο Ρίο, θα
είναι ουσιαστικά δεύτερη». Η χρυσή ολυμ-
πιονίκης κόντρα στην παγκόσμια ρε-
κορντγούμαν.

«Από τη μία τη λυπάμαι, αλλά από την
άλλη την καταλαβαίνω, ήταν στενοχω-
ρημένη που δεν μπορούσε να αγωνιστεί.
Ωστόσο, κάνει λίγο λες και φταίμε εμείς,
λες και μαζευτήκαμε όλοι και είπαμε να
τη βγάλουμε έξω. Το θεωρώ ασεβές προς

τις αθλήτριες, που το 95% αυτών θα ήθελε
να είναι η Ισινμπάγεβα στον αγώνα για
να έχουμε την ευκαιρία να τη νικήσουμε.
Κι αν είχα βγει δεύτερη με πρώτη την
Ισινμπάγεβα, οι Ολυμπιακοί Αγώνες για
μένα θα ήταν πάλι επιτυχημένοι, διότι θα
είχα πάρει το ασημένιο μετάλλιο και θα
είχα χάσει από την Ισινμπάγεβα. Αυτά
που είπε ήταν ασέβεια προς τις άλλες
αθλήτριες, αλλά από την άλλη την κατα-
λαβαίνω, διότι θα ήθελε να είχε αγωνιστεί
στους Ολυμπιακούς Αγώνες και να ολο-
κληρώσει έτσι την καριέρα της», τονίζει
η Στεφανίδη και οι δηλώσεις της κάνουν
τον γύρο του κόσμου.

Το όνειρο των 5,02 μ.
Πριν από λίγες μέρες ήρθε και το χρυσό

μετάλλιο στο Παγκόσμιο Πρωτάθλημα
του Λονδίνου με 4,91 μ., το οποίο αποτελεί
πανελλήνιο ρεκόρ. Η Κατερίνα επιχείρησε
τον απόλυτο άθλο: δύο προσπάθειες στα
5,02. Δεν τα κατάφερε. Τα 11 εκατοστά
που τη χωρίζουν από την κατάρριψη του
παγκοσμίου ρεκόρ (5,01), της «τσαρίνας
των αιθέρων», φαντάζουν προς το παρόν
απλησίαστα. Ομως η 27χρονη Κατερίνα
δεν έχει μάθει να μη σταματά πουθενά
και έστειλε ήδη το μήνυμα.

«Σκέφτομαι πλέον το χρυσό στο Παγ-
κόσμιο του κλειστού. Είμαι ιδιαίτερα ευ-
χαριστημένη γιατί πέτυχα πανελλήνιο
ρεκόρ και είχα και δύο καλά άλματα στα
5,02 μ. Aυτό δείχνει ότι κάνουμε σωστά
πράγματα», δήλωσε με νόημα και πάντα
χαμογελαστή.

Ο Σπονδοφόρος απουσιάζει.

Δυναμική επιστροφή Αναστασιάδη, Αναστασίας και Γιώτας...

<<<<<<

H απόλυτη κυρίαρχος 
του παγκόσμιου επί κο ντώ,
Kατερίνα Στεφανί δη, 
και ο μύθος που χτίζει 
τα τελευταία χρόνια.
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Oταν το 1977 οι Μα-
κάριος και Ντενκτάς
υπέγραψαν τη Συμ-
φωνία Υψηλού Επι-
πέδου έμπαιναν και
οι βάσεις αναζήτη-
σης της λύσης μέσα

σε συγκεκριμένο, συμφωνημένο
πλαίσιο. Τι έλεγε η συγκεκριμένη
συμφωνία;

Επιζητείται μια ανεξάρτητη και
αδέσμευτη δικοινοτική ομόσπονδη
δημοκρατία.

Η περιοχή της υπό τη διοίκηση
της κάθε κοινότητας θα συζητηθεί
υπό το φως της οικονομικής βιω-
σιμότητας, της παραγωγικότητας
και της ιδιοκτησίας.

Θέματα αρχών, όπως της ελευ-
θερίας διακίνησης, ελευθερίας εγ-
κατάστασης, δικαιώματος περιου-
σίας καθώς και άλλα ειδικότερα
θέματα παραμένουν ανοικτά προς
συζήτηση λαμβάνοντας υπόψη τη
θεμελιώδη βάση για ένα δικοινο-

τικό ομόσπονδο σύστημα, καθώς
τυχόν ορισμένες δυσκολίες που
ενδεχομένως να εγερθούν από την
τ/κ κοινότητα.

Οι εξουσίες και λειτουργίες της
κεντρικής Ομοσπονδιακής κυβέρ-
νησης θα είναι τέτοιες ώστε να
διασφαλίζουν την ενότητα της χώ-
ρας λαμβανομένου υπόψη του δι-
κοινοτικού χαρακτήρα του κρά-
τους.

Δύο γενικές παρατηρήσεις πριν
σχολιάσω το σημείο που προτίθε-
μαι να σχολιάσω. 

(α) Εκείνο που τονίζεται στη συμ-
φωνία είναι η δικοινοτικότητα του
ομοσπονδιακού κράτους. Η διζω-
νικότητα ως όρος αλλά και ως έννοια
– με τις διαφορετικές ερμηνείες
των πλευρών – προέκυψε αργότερα.
Βέβαια έχει προ πολλού υιοθετηθεί
και η διζωνικότητα και δεν τίθεται
θέμα ανατροπής και απεμπλοκής
από την έννοια που η τουρκική
πλευρά δίνει στον όρο «διζωνική». 

(β) Σε καμιά περίπτωση τα επί
μέρους δεν μπορεί να ανατρέπουν
το κύριο. Και το κύριο σε αυτήν τη
συμφωνία είναι ότι μιλάμε για ανε-
ξάρτητη, αδέσμευτη, δικοινοτική
δημοκρατία με διασφαλισμένη την
ενότητα της χώρας. Όλα τα άλλα
λαμβάνονται σοβαρά ή σοβαρότατα
υπόψη αλλά δεν μπορούν να ανα-
τρέπουν το κύριο. Από τότε μέχρι
σήμερα το κύριο στοιχείο της συμ-
φωνίας ενισχύθηκε από τη συμ-
φωνημένη αποδοχή της μιας και
μόνης κυριαρχίας, ιθαγένειας και
διεθνούς προσωπικότητας και αρ-
κετά άλλα στοιχεία. Πολλά από τα
οποία προέκυψαν και ως αποτέλε-
σμα της ένταξής μας (2008) στην
Ε.Ε. Βέβαια το τελευταίο οδήγησε
μέρος του σημείου (1) της συμφω-
νίας Μακαρίου-Ντενκτάς σε νέ-
κρωση. Και εννοώ την αναφορά
σε «αδέσμευτη» δημοκρατία.

Από τότε μέχρι σήμερα, το ση-
μείο (1) δέχθηκε πολλές εσκεμμένες

διαστρεβλώσεις και υπερβολικές
ερμηνείες. Και εννοώ την ιδέα της
Ομοσπονδίας, η οποία προέκυψε
ως αδήριτος, επώδυνος συμβιβα-
σμός ως αποτέλεσμα του τουρκο-
φόρου πραξικοπήματος και της ει-
σβολής η οποία ακολούθησε. Ομο-
σπονδία λοιπόν. Αλλά ποια ομο-
σπονδία; Από τότε παρατηρούνται
ορισμένες ακραίες ερμηνείες. Πρώ-
τα απ’ όλα από την Τουρκία. Η
οποία εννοεί μετατροπή του στά-
τους κβο σε Ομοσπονδία. Με δύο
λόγια σε ένα μόρφωμα όπου η κάθε
συνιστώσα μονάδα ουσιαστικά θα
είναι κυρίαρχη στον χώρο της. Αλ-
λά αυτό δεν είναι ομοσπονδία.
Είναι κατά το μάλλον ή ήττον Συ-
νομοσπονδία δύο κρατών και βλέ-
πουμε. Στη δική μας πλευρά είχαμε
δύο ερμηνείες ευθύς εξ αρχής και
μια τρίτη στην πορεία του χρόνου. 

Πρώτη ερμηνεία η ιδέα ότι
απλώς το Ενιαίο κράτος θα μετο-
νομαζόταν σε Ομοσπονδία και θα

συνεχίζαμε από εκεί που διακόπηκε
η ιστορική πορεία αυτού του τόπου,
λόγω πραξικοπήματος και εισβο-
λής. Αυτά όμως δεν γίνονται επειδή
απλώς το επιθυμείς ή αυτό θεωρείς
ηθικό και δίκαιο ή είναι ηθικό και
δίκαιο. Το καλοκαίρι του 1974 άλ-
λαξε ο ρους της ιστορίας.

Δεύτερη ερμηνεία η άποψη ότι
η ομοσπονδία προέκυψε ως ανα-
γκαίος οδυνηρός συμβιβασμός
ακριβώς λόγω της ιστορικής ανα-
τροπής που προηγήθηκε το 1974
και πρέπει να συνάδει με τα διεθνή
πρότυπα, όπου υπάρχουν βασικά
κοινά χαρακτηριστικά για όλες τις
ομοσπονδίες, το διεθνές δίκαιο
και για μια χώρα μέλος της Ε.Ε.
και το ευρωπαϊκό δίκαιο. Το βασικό
της πλαίσιο καθορίστηκε τουλά-
χιστον δύο φορές από το Εθνικό
Συμβούλιο με πιο πρόσφατη την
ομόφωνη απόφαση του Σεπτέμβρη
του 2004.

Τρίτη ερμηνεία προέκυψε στην

πορεία του χρόνου ως αποτέλεσμα
της απογοήτευσης από την αδυ-
ναμία να φτάσουμε σε λύση. Η
απογοήτευση οδήγησε σε απελ-
πισία και η απελπισία σε σταδιακή
διολίσθηση στις ερμηνείες του αν-
τιπάλου για να βρεθεί «λύση».

Υπάρχει φυσικά και η παραλ-
λαγή αυτής της ίδιας πηγής, δη-
λαδή της κόπωσης, της απογοή-
τευσης και της απελπισίας, η οποία
οδηγεί στην απόρριψη της Ομο-
σπονδίας.

Η μόνη προσφερόμενη και ορθή
υπό τις περιστάσεις που προέκυ-
ψαν ερμηνεία και οδός πόρευσης
και αγώνα, είναι η δεύτερη ερμη-
νεία. Με συνέπεια σε αρχές και
ευελιξία στη μεθοδολογία και τους
τακτικούς χειρισμούς. Ανυποχώ-
ρητοι στη κυριαρχία και ελαστική
σε άλλα. 

Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης είναι πρώην
βουλευτής του ΑΚΕΛ.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η επιστροφή των Μαρωνιτών στα
χωριά τους θα πρέπει να θεωρείται
πλέον γεγονός. Στα Κατεχόμενα
έχουν ξεκινήσει οι προετοιμασίες
οι οποίες θα επιταχυνθούν προς
τα τέλη αυτού του μηνός. Προς
τούτο πριν από μερικές μέρες πραγ-
ματοποιήθηκε στο λεγόμενο προ-
εδρικό η πρώτη συνεδρίαση της
επιτροπής, η οποία ανέλαβε τον
συντονισμό της επιστροφής στα
χωριά Κορμακίτης, Καρπάσια, Ασώ-
ματος και Αγία Μαρίνα. Στην συ-
νεδρίαση συμμετείχαν υψηλόβαθ-
μα στελέχη της τ/κ ηγεσίας και εκ-
πρόσωποι της τουρκικής «πρεσβεί-
ας». Αποφασίστηκε να δημιουρ-
γηθεί υποεπιτροπή, η οποία θα εί-
ναι σε επικοινωνία με τους Μαρω-
νίτες προς διευκόλυνση της δια-
δικασίας επιστροφής. Καλά ενη-
μερωμένη πηγή επισημαίνει στην
«Κ» ότι στόχος της τ/κ ηγεσίας
είναι η επιστροφή των Μαρωνιτών,
δίχως μεγάλες καθυστερήσεις. 

Οι προκλήσεις 
Στο πλαίσιο επίσπευσης της

διαδικασία της επιστροφής, δρο-
μολογούνται εργασίες συντήρησης
και διατήρησης βασικών υποδομών
και κτιρίων στα μαρωνίτικα χωριά
καθώς επίσης και η παροχή βασι-
κών υπηρεσιών. Την ίδια ώρα, η
τ/κ ηγεσία είναι υποχρεωμένη να
συντονίσει τις κινήσεις της με τον
τουρκικό στρατό και αυτός θα έχει
τον τελευταίο λόγο σε ό,τι αφορά
την ακριβή ημερομηνία απόσυρσης
του, καθώς τα χωριά των Μαρω-
νιτών τελούν υπό καθεστώς «στρα-
τιωτικής ζώνης». Επίσης, ένα άλλο
ζήτημα-πρόβλημα για την λεγό-
μενη κυβέρνηση, είναι το καθεστώς
των Μαρωνιτών. Αν δηλαδή θα
τους παραχωρήσει «υπηκοότητες»
ή «άδειες εργασίας-παραμονής».
Ο ίδιος ο Μουσταφά Ακιντζί τάσ-
σεται υπέρ της άμεσης παροχής
όλων των δικαιωμάτων στους Μα-
ρωνίτες που θα επιστρέψουν. Τέ-
λος, κύρια έγνοια για την τουρκική
πλευρά είναι η σωστή και αποτε-
λεσματική προβολής του όλου εγ-
χειρήματος προς τα έξω, κυρίως
στη διεθνή κοινότητα. Ανοίγοντας
τον δρόμο για την επιστροφή των
Μαρωνιτών, η τ/κ ηγεσία δεν επι-
θυμεί να προβάλει το προφίλ μιας
ηγεσίας, που  απομακρύνεται από
την ομοσπονδιακή λύση και ανα-
ζητά εναλλακτικές. Απεναντίας, ο
κ. Ακιντζί επιθυμεί να εκπέμψει
το μήνυμα μιας ηγεσίας, η οποία
παρά την «αδιαλλαξία» της ηγεσίας
του Νίκου Αναστασιάδη, καταβάλ-
λει προσπάθειες για να δώσει τέλος
στο πολύχρονο στάτους κβο. 

Σύμφωνα με τις τελευταίες πλη-
ροφορίες, η τ/κ ηγεσία αναμένεται

να πραγματοποιήσει νέα βήματα
στο ζήτημα των Μαρωνιτών στα
τέλη αυτού του μήνα. Συγκεκρι-
μένα, στις 23 Αυγούστου θα γίνει
σύσκεψη της «αρμόδιας» επιτρο-
πής, για συγκεκριμενοποίηση του
προγραμματισμού, κατά την οποία
θα εκπονηθεί οδικός χάρτης και
χρονοδιάγραμμα για τη συμπλή-
ρωση του εγχειρήματος. Σε μια
παράλληλη κίνηση θα ξεκινήσει
και η επικοινωνία και συνεργασίας
της τ/κ πλευράς με την κοινότητα
των Μαρωνιτών. Καλά ενημερω-
μένες τ/κ πηγές είπαν στην «Κ»
ότι η περίπτωση του Κορμακίτη
ενδέχεται να αποτελέσει μοντέλο
για το καθεστώς που θα δημιουρ-
γηθεί και στα υπόλοιπα μαρωνίτικα
χωριά. 

Αντίδραση Λευκωσίας
Η επιστροφή των προσφύγων

Μαρωνιτών  αποτελεί υποχρέωση
της Τουρκίας που πηγάζει από την
Συμφωνία της τρίτης Βιέννης την
οποία η κατοχική δύναμη ουδέποτε
εφάρμοσε, τονίζει η Λευκωσία σε
αντίδραση του αναπληρωτή Κυ-
βερνητικού Εκπροσώπου την Πα-
ρασκευή. Ο Βίκτωρας Παπαδόπου-
λος σημείωσε ότι βάσει των προ-
νοιών της συγκεκριμένης συμφω-
νίας, «οι Τούρκοι έχουν υποχρέωση
να αποστρατικοποιήσουν τα δύο
Μαρωνίτικα χωριά, και να επιτρέ-
ψουν στους Μαρωνίτες όπως και
σε όλους τους κατοίκους της Καρ-
πασίας αλλά και άλλους πρόσφυγες
να επιστρέψουν στα χωριά τους».

Η Ομοσπονδία και ερμηνείες
ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Οριστικές αποφάσεις
για τους Μαρωνίτες 
στις 23 Αυγούστου 
Ειδική επιτροπή θα εκπονήσει 
οδικό χάρτη και χρονοδιάγραμμα

Ο τουρκικός στρατός, ο οποίος και
διατηρεί στρατόπεδα σε δύο μαρωνί-
τικα χωριά, θα έχει τον τελευταίο λό-
γο σε ότι αφορά την ακριβή ημερο-
μηνία απόσυρσης του από την περιο-
χή, ενώ ο Κορμακίτης θεωρείται το
μοντέλο και για τα άλλα τρία χωριά.

Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ 

Με στόχο να αποκομίσει συγκε-
κριμένα ανταλλάγματα, όπως το
άνοιγμα του αεροδρομίου της Τύμ-
που, αλλά και την προσέλκυση
του ενδιαφέροντος της διεθνούς
κοινής γνώμης, που θα στρέψει
το βλέμμα στο άνοιγμα της μονα-
δικής πόλης στον πλανήτη που
παραμένει κλειστή μισό αιώνα, η
τ/κ πλευρά προγραμματίζει τις
επόμενες κινήσεις της σε ό,τι αφο-
ρά το Βαρώσι. Αυτό, μεταξύ άλλων
αποκαλύπτει ο Τ/κ διαπραγμα-
τευτής Οζντίλ Ναμί στη συνέν-
τευξη που παραχώρησε στην «Κ»
(βλ. σελ. 4). Ο κ. Ναμί εκτιμάει ότι
μετά το ναυάγιο του Κραν-Μον-
τάνα, η διαδικασίας λύσης, με
τους ίδιους κανόνες και αόριστο
χρονικό ορόσημο, δεν μπορεί να
συνεχιστεί ούτε όμως το στάτους
κβο είναι δυνατόν να διαιωνιστεί.
Μετά την επιστροφή από την Ελ-
βετία, η τ/κ πλευρά κατά τον κ.
Ναμί μελέτησε την κατάσταση
και το τι δέον γενέσθαι και κατέ-
ληξε στην εκτίμηση ότι «με την
υφιστάμενη ε/κ ηγεσία δεν πρό-
κειται να καταλήξουμε σε συμ-
φωνία σε σύντομο χρονικό διά-
στημα», γι’ αυτό και αποφασίστηκε
ότι, «υπάρχει ανάγκη για νέα μέ-

τρα». Μεταξύ των μέτρων που
ελήφθησαν ομού με την Άγκυρα,
είναι η επιστροφή των Μαρωνιτών
στα χωριά τους, σχέδιο που ήδη
φαίνεται να δρομολογείται και το
άνοιγμα της περίκλειστης περιο-
χής των Βαρωσίων. 

Τρεις στόχοι
Οι προαναφερθείσες κινήσεις

έχουν τρεις στόχους, σύμφωνα
με τον Οζντίλ Ναμί: «Πρώτος, ένα
καλύτερο μέλλον για τον τ/κ λαό.
Δεύτερος, τόνωση της βούλησης
της ε/κ πλευράς, κυρίως των αν-
θρώπων που στηρίζουν τη λύση».
Τρίτος στόχος κατά τον κ. Ναμί
είναι, «φυσικά και η προσέλκυση
του ενδιαφέροντος της διεθνούς
κοινής γνώμης» και είναι διττός
καθότι το ίδιος επιδιώκεται και
για την επιστροφή των Μαρωνι-
τών. Σε αντίθεση με τα μαρωνίτικα
χωριά που δρομολογείται ήδη η
διαδικασία, για το Βαρώσι δεν
έχει ληφθεί ακόμα οριστική από-
φαση, καθώς, όπως παραδέχεται
ο Τ/κ διαπραγματευτής, «πρόκειται
για δύσκολο θέμα, με πολλά θετικά
και αρνητικά στοιχεία». 

Τα ανταλλάγματα
Ακόμα ερωτούμενος αν τα Βα-

ρώσια θα ανοίξουν υπό τ/κ διοί-

κηση, ξεκαθαρίζει ότι ενδεχόμενο
άνοιγμα της πόλης δεν θα εντάσ-
σεται ούτε σε αναπροσαρμογή
του Εδαφικού ούτε στο πλαίσιο
μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύ-
νης: «Τα βήματα που πρόκειται
να πραγματοποιήσουμε στο πλαί-
σιο του Εδαφικού δεν πρόκειται
να τα κάνουμε στο πλαίσιο μέτρων
οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Επί-
σης, σε περίπτωση τέτοιας πρω-
τοβουλίας δεν προβλέπω ότι θα

έρθει στο προσκήνιο ένα μοντέλο
αναπροσαρμογής στο Εδαφικό».
Το ερώτημα που προέκυψε φυ-
σιολογικά, με τον αποκλεισμό των
δύο ενδεχομένων (Εδαφικό και
ΜΟΕ) ήταν τα ανταλλάγματα και
δη το αεροδρόμιο Τύμπου και ο
κ. Ναμί είπε: «Θα μπορούσε αλλά
δεν επιθυμούμε να επαναλάβουμε
τις διαπραγματεύσεις των προ-
ηγούμενων δεκαετιών. Σε αυτό
το ζήτημα ο κ. Κασουλίδης έκανε
κάποιες δηλώσεις, τις οποίες δεν
προσεγγίζουμε θετικά, αφού πρό-
κειται για νοοτροπία που ξεκίνησε
πριν από δύο δεκαετίες». 

Υπενθυμίζεται ότι ο ΥΠΕΞ Ιωάν-
νης Κασουλίδης στις 28 Ιουλίου
είχε δηλώσει μεταξύ άλλων: «Εάν
οι Τούρκοι θέλουν να κάνουν κί-
νηση για τα Βαρώσια πρέπει να
έρθουν να συζητήσουν μαζί μας
ώστε η περίκλειστη πόλη να τεθεί
υπό τη διοίκηση των Η.Ε. και να
επιστρέψουν οι νόμιμοι κάτοικοι,
ως μέτρο οικοδόμησης εμπιστο-
σύνης. Σε αυτό θα είμαστε πρό-
θυμοι να ανταποκριθούμε». Ο κ.
Κασουλίδης υπέμνησε όλες τις
κατά καιρούς αποφάσεις και ψη-
φίσματα των Η.Ε., τη συμφωνία
κορυφής Κυπριανού-Ντενκτάς
και αποφάσεις του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου για την Αμμόχωστο. 

Επιστροφή των Βαρωσίων, 
αλλά μόνο με ανταλλάγματα 
Η τουρκική πλευρά συζητά το άνοιγμα της περίκλειστης πόλης, όχι όμως στο πλαίσιο 
ρύθμισης του Eδαφικού αλλά ούτε και των Mέτρων Oικοδόμησης Eμπιστοσύνης

<<<<<<<

Κύριος στόχος είναι
«φυσικά και η προσέλ-
κυση του ενδιαφέροντος
της διεθνούς κοινής
γνώμης», όπως και στην
περίπτωση της επιστρο-
φής των Μαρωνιτών.

Το άνοιγμα του αεροδρομίου της Τύμπου στη διεθνή αεροπλοΐα, είναι ένα από τα ανταλλάγματα που επιδιώκει να εξασφαλίσει η τ/κ πλευρά για να επι-
στρέψει το Βαρώσι. Αυτό μάλιστα εκτός του καθιερωμένου πλαισίου των συνομιλιών, όπως πλέον δηλώνεται από τον τ/κ διαπραγματευτή Οζντίλ Ναμί.
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Στο Κραν-Μοντάνα διαπιστώσαμε
ότι για τον κ. Αναστασιάδη η επα-
νεκλογή είναι πιο σημαντική από
τη συνολική λύση», λέει στην «Κ»
ο διαπραγματευτής της τ/κ πλευράς
Οζντίλ Ναμί, ο οποίος θεωρεί απο-
μακρυσμένο ενδεχόμενο την επα-
νέναρξη των διαπραγματεύσεων
από το σημείο του ναυαγίου, ισχυ-
ριζόμενος ότι η ε/κ πλευρά δεν
είναι έτοιμη για ομοσπονδιακή λύ-
ση διότι, εκτός των άλλων, έχει
απορρίψει και την εκ Περιτροπής
Προεδρία. Ο κ. Ναμί επιβεβαιώνει
τα περί τουρκικής απαίτησης για
βάση «με αριθμό στρατευμάτων
που δεν θα αποτελούσε απειλή για
την ε/κ κοινότητα», αλλά και τα
περί του ανοίγματος των Βαρωσίων,
έναντι ανταλλάγματος. 
–Τα ξημερώματα της 7ης Ιουλίου
για ποιο λόγο η τ/κ πλευρά δεν
παρέμεινε στο τραπέζι της διά-
σκεψης του Κραν-Μοντάνα. Η
δική σας πλευρά δεν ήταν αυτή
που πρόβαλλε την άποψη ότι σε
αντίθεση με την ε/κ επιδίωκε
οπωσδήποτε λύση;

–Σε καμία περίπτωση δεν απο-
χώρησε από το τραπέζι η τ/κ πλευ-
ρά. Εκείνη τη νύχτα, ο γ.γ. του ΟΗΕ
στην αρχή του γεύματος συνόψισε
όλες τις προσπάθειες του και δή-
λωσε: Και στα έξι κεφάλαια του Κυ-
πριακού επιτεύχθηκε σημαντική
πρόοδο. Στη Διακυβέρνηση υπάρχει
σημαντική πρόοδος. Στο Εδαφικό
η διαφορά έχει σμικρυνθεί. Στις
Εγγυήσεις και οι δύο πλευρές κα-
τέθεσαν κάποιες απόψεις. Παρόλα
αυτά παραμένουν κάποια ανοιχτά
θέματα σε όλα τα κεφάλαια. Γι’
αυτό, για να υπάρξει αποτέλεσμα,
πρέπει να προσεγγίσουμε τα ανοι-
χτά ζητήματα υπό μορφή πακέτου
σε μια διαδικασία πάρε-δώσε ώστε
να φτάσουμε στο επιθυμητό απο-

τέλεσμα. Ο γ.γ. επισήμανε ότι έχει
καθορίσει τα βασικά θέματα και
μια διαδικασία πάρε-δώσε θα κα-
ταστήσει εφικτή την τελική λύση.
Θα πρέπει να τονιστεί ότι η τ/κ
πλευρά ήταν αυτή που αποδέχθηκε
το πλαίσιο Γκουτιέρες στη βάση
του οποίου θέσαμε προτάσεις,
πράγμα που το μας επιβεβαίωσαν
επισήμως τα Η.Ε. Επίσης, τα Η.Ε.
διαπίστωσαν ότι το πρώτο έγγραφο
της ε/κ πλευράς δεν ήταν εντός
πλαισίου και ζήτησαν αναθεώρησή
του. Αυτά συζητήθηκαν στο δείπνο,
στο οποίο η τουρκική πλευρά ξε-
καθάρισε ότι συμμετείχε στη Διά-
σκεψη, όχι μόνο για διευθέτηση
του ζητήματος «Ασφάλεια - Εγγυή-

σεις» αλλά για συνολική λύση. 
–Ποια ήταν η θέση της τ/κ ηγε-
σίας σε αυτή την κρίσιμη στιγμή; 

–Η τ/κ πλευρά έκανε το αξιοση-
μείωτο βήμα με την αποδοχή του
πλαισίου Γκουτιέρες, στο οποίο το-
νιζόταν ότι δεν ήταν δυνατή η δι-
αιώνιση του επεμβατικού δικαιώ-
ματος. Η δική μας πλευρά πρότεινε
συνέχιση του δικαιώματος για ένα
ορισμένο χρονικό διάστημα. Ανα-
λόγως με την επιτυχία της ομο-

σπονδίας που θα δημιουργούσαμε,
λ.χ. μετά από 15 χρόνια ή ένα άλλο
χρονικό διάστημα, να αλλάζαμε
αυτό το σύστημα με ένα νέο σύ-
στημα ασφάλειας. Επίσης, εκφρά-
σαμε τη βούληση να θέσουμε στο
τραπέζι και νέες ιδέες. Για να μπο-
ρέσουμε να πράξουμε κάτι τέτοιο,
η ε/κ πλευρά έπρεπε να βοηθήσει
την τ/κ, στα άλλα ανοιχτά ζητήματα.
Η αποτελεσματική συμμετοχή των
Τ/κ στη νέα ομοσπονδία έπρεπε

να εξασφαλιστεί, στο Περιουσιακό
έπρεπε να αποφευχθεί μια νέα χα-
οτική κατάσταση στο βόρειο κομ-
μάτι του νησιού μετά τη λύση και
στο Εδαφικό έπρεπε να βρεθεί φόρ-
μουλα με την οποία χιλιάδες άν-
θρωποι δεν θα τραβούσαν εκ νέου
τον δρόμο της προσφυγιάς. 
–Πώς προσέγγισε η ε/κ πλευρά
την πρόταση σας; 

–Ο κ. Αναστασιάδης επέμενε
από την πρώτη μέχρι την τελευταία

μέρα της διάσκεψης στη στρατη-
γική του. Δήλωσε το εξής: «Απαιτώ
γραπτώς την υπόσχεση της τουρ-
κικής πλευράς για κατάργηση του
δικαιώματος της επέμβασης από
την πρώτη ημέρα της εφαρμογής
της λύσης. Επίσης, απαιτώ γραπτή
εγγύηση για την απομάκρυνση
όλων των στρατευμάτων μετά από
ένα ορισμένο χρονικό διάστημα.
Σε περίπτωση που δεν λάβω αυτές
τις γραπτές εγγυήσεις δεν θα πράξω
τίποτα έτσι ώστε να σας βοηθήσω
στα άλλα ζητήματα. Έτσι ή αλλιώς,
στα άλλα ζητήματα, τα τελευταία
δύο χρόνια, εγώ σας βοήθησα πο-
λύ». Με αυτό τον τρόπο αλλοιώθη-
καν τα θεμέλια της διάσκεψης. Εκεί
δεν πήγαμε με τη νοοτροπία «πρώ-
τα δώσε μου αυτά που θέλω και
μετά θα σε ικανοποιήσω στα ζη-
τήματα που σε ενδιαφέρουν». 
–Εσείς επιμείνατε για μια δια-
δικασία πάρε-δώσε;

–Ναι. Τώρα παρακολουθώ τις
δηλώσεις του κ. Αναστασιάδη και
του εκπρόσωπου του, κ. Χριστο-
δουλίδη. Είναι δηλώσεις που ικα-
νοποιούν πολλούς Ε/κ, οι οποίοι
δεν γνωρίζουν το Κυπριακό και τις
λεπτομέρειες της διάσκεψης. Δη-
λώνουν π.χ. ότι: «Θέσαμε στην τ/κ
πλευρά γραπτώς τις προτάσεις μας,
όμως εκείνοι δεν μας απάντησαν
γραπτώς. Επέμειναν συνεχώς στη
διατήρηση παρεμβατικού δικαιώ-
ματος και Εγγυήσεων, γι’ αυτό οι
συνομιλίες κατέρρευσαν». Αυτές
οι θέσεις δεν αντικατοπτρίζει την
πραγματικότητα. Η τ/κ ζήτησε από
την ε/κ πλευρά να βοηθήσει σε σει-
ρά ζητημάτων έτσι ώστε και η ίδια
να κάνει βήματα σε θέματα που
ενδιέφεραν την ε/κ κοινότητα. Η
τ/κ πλευρά δεν κατέθεσε γραπτή
πρόταση διότι και οι τελευταίες
προτάσεις του κ. Αναστασιάδη δεν
κατατέθηκαν γραπτώς. Εφόσον
επιθυμούσαμε λύση, θα μπορού-

σαμε να διαβιβάσουμε στον γ.γ.
ΟΗΕ τις προτάσεις μας και εκείνος
να βάλει στο τραπέζι των συνομι-
λιών ένα πακέτο. Ο Ε/κ ηγέτης ου-
δέποτε αποδέχθηκε αυτή την πρό-
ταση. Στο δείπνο ο γ.γ. του ΟΗΕ
υπογράμμισε τη σημασία της προ-
σέγγισης πακέτου. Επίσης, επεσή-
μανε στην ε/κ πλευρά ότι η τ/κ
ήταν έτοιμη για νέα βήματα σε πε-
ρίπτωση που η ίδια πραγματοποι-
ούσε κάποιες κινήσεις. Ο κ. Ανα-
στασιάδης δυστυχώς απέρριψε την
πρόταση, καταθέτοντας άλλη που
προνοούσε διεθνή αστυνομική δύ-
ναμη. Εμείς δώσαμε την απάντησή
μας σε μορφή non-paper, επιση-
μαίνοντας ότι τέτοιου είδους φόρ-
μουλες δεν λύνουν τα προβλήματα
σε ολόκληρη την υφήλιο. 
–Η δική σας πρόταση περί μελ-
λοντικής αναθεώρησης του πα-
ρεμβατικού δικαιώματος συμπε-
ριλάμβανε και «sunset clause»;

–Ναι. Με την προϋπόθεση ότι
θα συμφωνούσαμε για ένα νέο σύ-
στημα ασφάλειας, το οποίο θα ικα-
νοποιούσε και τις δύο πλευρές. Σε
περίπτωση που κατέρρεαν όλοι
μηχανισμοί (της ομοσπονδίας) θα
έπρεπε να συμφωνήσουμε για τη
διατήρηση ενός είδους σχέσης της
τ/κ πλευράς με την Τουρκία. Επίσης,
έπρεπε να διατηρηθεί ένας ορι-
σμένος αριθμός τουρκικών στρα-
τευμάτων για την εξωτερική άμυνα
του νησιού, για την υπεράσπιση
του κατά των ασύμμετρων απειλών
και την παροχή στους Τ/κ του αι-
σθήματος της ασφάλειας. Ο αριθμός
αυτών των στρατευμάτων σε καμία
περίπτωση δεν θα αποτελούσε
απειλή για την ε/κ κοινότητα. 
–Δηλαδή προτείνατε να δοθεί
στρατιωτική βάση στην Τουρ-
κία;

–Δεν το κατονομάσαμε. Ανα-
φερθήκαμε σε μια ορισμένη στρα-
τιωτική παρουσία.

Ο ΟΖΝΤΙΛ ΝΑΜΙ ΣΤΗΝ «Κ»

Η απόρριψη της εκ Περιτροπής Προεδρίας 
σηματοδότησε την κατάρρευση των συνομιλιών
Δεν είναι αρκετό το πλαίσιο Γκουτιέρες για επανέναρξη - Η ε/κ πλευρά να σεβαστεί συγκλίσεις και να συμφωνήσει σε λύση-πακέτο

–Εκείνη τη νύχτα ο κ. Τσαβού-
σογλου αναφέρθηκε στο τέλος
των παραμέτρων, της ομοσπον-
διακής λύσης. Πρόκειται για το
τέλος της Διζωνικής, Δικοινοτι-
κής Ομοσπονδίας;

–Για ποιο λόγο τα τελευταία
50 χρόνια δεν μπορούμε να βρούμε
λύση; Ως Κύπριοι πρέπει να προ-
βληματιστούμε για την απάντηση
αυτού του ερωτήματος. Δεν πρό-
κειται να σημειώσουμε επιτυχία
με τους ίδιους κανόνες, ίδιες με-
θόδους και με αόριστο χρονικό
ορόσημο. Ταυτόχρονα, έχουμε
συμφωνήσει ότι δεν είναι δυνατόν
να διαιωνιστεί το στάτους κβο.
Τότε τι πρέπει να πράξουμε; Πρέ-
πει να αναθεωρήσουμε κάποια
πράγματα. Δεν γνωρίζω σήμερα
το αποτέλεσμα αυτής της αναθε-
ώρησης. 
–Δηλαδή αναζητώντας νέα με-
θοδολογία ή ανατρέποντας το

πνεύμα της ομοσπονδιακής λύ-
σης; 

–Πρέπει να συζητήσουμε αυτά
τα θέματα. Σήμερα ως τ/κ πλευρά
διαπιστώνουμε ότι η ε/κ πλευρά
δεν είναι έτοιμη για μια ομοσπον-
διακή λύση, έτσι όπως τη διαπραγ-
ματευτήκαμε, με βάση τις αρχές
και παραμέτρους της Ε.Ε. Μια τέ-
τοια λύση ήρθε στο τραπέζι του
Κραν-Μοντάνα και απορρίφθηκε
από την ε/κ πλευρά. Αυτό δείχνει
ότι υπάρχει ένα πολύ σημαντικό
πρόβλημα. Πότε θα συζητήσουμε
αυτά τα θέματα, δεν το γνωρίζω. 
–Σε περίπτωση που ξεκινούσαν
εκ νέου οι συνομιλίες, το πλαίσιο
Γκουτιέρες θα μπορούσε να απο-
τελέσει τη νέα βάση τους; 

–Όχι, μονάχα τα σημεία στα
οποία αναφέρεται ο Γκουτιέρες.
Υπάρχουν πολλές συγκλίσεις, κοινά
ανακοινωθέντα που πρέπει να γί-
νουν σεβαστά. Η ε/κ πλευρά πρέπει

να πάψει να θέτει νέες προϋποθέ-
σεις. Πρέπει να συμφωνήσουμε για
μια προσέγγιση πακέτου, δίχως επ’
αορίστου βάσεως διαπραγμάτευση.
Θα μπορούσε να συμβεί κάτι τέτοιο;
Έχω σοβαρές αμφιβολίες. Αν ήταν
να συμβεί για ποιο λόγο δεν συνέβη
μέχρι σήμερα; Στο Κραν-Μοντάνα
διαπιστώσαμε ότι για τον κ. Ανα-
στασιάδη η επανεκλογή είναι πιο
σημαντική από την συνολική λύση.
Ενδεχομένως να πείστηκε με έναν
τρόπο ότι δεν ήταν σε θέση να πω-
λήσει αυτή τη συνολική λύση στην
ε/κ κοινότητα. Θα μπορούσε να αλ-
λάξει αυτή η εικόνα μετά τις εκλογές,
λ.χ. μετά την επανεκλογή; Υπάρχει
μεγάλη πιθανότητα να υπάρξει (εκ
μέρους της ε/κ πλευράς) μια νέα
προσέγγιση, η οποία θα στοχεύει
στο τέλος της εκ περιτροπής προ-
εδρίας, στην διαιώνιση της διαδι-
κασίας. Η τ/κ πλευρά δεν πρόκειται
να αποδεχθεί κάτι τέτοιο.

Nα αναθεωρήσουμε κάποια πράγματα

Επιπλοκές, ενστάσεις και ανατροπές που εκτροχίασαν τη διάσκεψη  

“Η πρότασή μας περί
μελλοντικής αναθεώρη-
σης του δικαιώματος 
της επέμβασης 
συμπεριλάμβανε και 
το «sunset clause» με
την προϋπόθεση ότι θα 
συμφωνούσαμε για ένα
νέο σύστημα ασφάλειας. 

Μελετάμε το ενδεχόμενο δημοσιοποίησης των προτάσεών μας, διότι παρά τη
συμφωνία μυστικότητας, ο κ. Αναστασιάδης έστειλε ήδη σε πολλές χώρες επι-
στολή, στην οποία επισύναψε τα έγγραφα που καταθέσαμε, αποκαλύπτει
στην «Κ», ο Οζντίλ Ναμί.

–Πώς προέκυψαν επιπλοκές και
στα ζητήματα της εκ Περιτροπής
Προεδρίας, της κοινής λίστας.
Αυτά δεν είχαν συμφωνηθεί
στην περίοδο Χριστόφια-Ταλάτ;

–Όχι στην περίπτωση της μο-
ναδικής (κοινής) λίστας. Ο κ. Χρι-
στόφιας είχε αποδεχθεί την εκ Πε-
ριτροπής Προεδρία. Εκείνη την
περίοδο συμφωνήθηκε και η πρα-
κτική της διασταυρούμενης ψήφου. 
–Τι άλλαξε σήμερα και προέκυ-
ψαν προβλήματα σε αυτό το πε-
δίο που σας ενδιαφέρει τόσο
πολύ;

–Από την αρχή της διαδικασίας,
για λόγους στρατηγικής ο κ. Ανα-
στασιάδης επέλεξε να μη συμφω-
νήσει στο ζήτημα, γνωρίζοντας,
ωστόσο, ότι το συγκεκριμένο κε-
φάλαιο δεν επρόκειτο να κλείσει

δίχως την εκ Περιτροπής Προεδρία.
Ο κ. Αναστασιάδης επιχείρησε να
το χρησιμοποιήσει για να εξασφα-
λίσει κάποια ανταλλάγματα και να
το δικαιολογήσει στην κοινότητά
του, επιλέγοντας να διαιωνίζει τη
συζήτηση. Μάλιστα, παρά το γε-
γονός ότι στο πλαίσιο Γκουτιέρες
συμπεριλαμβάνεται η τουρκική θέ-
ση για αναλογία 1 προς 2 (για την
προεδρία), η ε/κ πλευρά κατέθεσε
τη δήλωση ότι «the notion of the
rotating presidency is not acce-
ptable», παραβιάζοντας με ξεκά-
θαρο τρόπο το πλαίσιο Γκουτιέρες. 
–Ποτέ η ε/κ πλευρά πρόβαλε αυ-
τή την ένσταση;

–Μετά την γραπτή επίδοση του
πλαισίου Γκουτιέρες στις δύο πλευ-
ρές. Έτσι επλήγη και το κλίμα εμ-
πιστοσύνης. Εμείς προϋποθέταμε

ότι αυτή η αρχή είχε γίνει ήδη απο-
δεκτή, γι’ αυτό και προχωρήσαμε
σε επιπλέον ανοίγματα. Και ενώ η
ε/κ πλευρά διαπίστωσε τις προτά-
σεις μας, η ίδια επέλεξε να κρατήσει

κλειστά τα δικά της χαρτιά. Έτσι
υποχρεωθήκαμε να αντιδράσουμε
και χάσαμε πολύτιμο χρόνο. Σαν
να μην έφταναν όλα αυτά, προτού
προλάβουμε να διαβάσουμε το χαρτί
που μας παρέδωσε η ε/κ πλευρά
για την Ασφάλεια, το κείμενο δη-
μοσιεύτηκε στον ε/κ τύπο. Το ίδιο
συνέβη και για ένα δικό μας έγγρα-
φο. Παρόλα αυτά, τις στιγμές που
διαπιστώθηκε ότι οι συνομιλίες
οδηγούνταν σε κατάρρευση, λάβαμε
τον λόγο και επισημάναμε ότι στο
τραπέζι υπήρχε μια πρόταση που
προέβλεπε την επικείμενη αναθε-
ώρηση του δικαιώματος της επέμ-
βασης, τη δημιουργία ενός νέου
συστήματος ασφαλείας μετά από
ένα χρονικό διάστημα και τη γρή-
γορη μείωση των ξένων στρατευ-
μάτων. Ως αντάλλαγμα, η τ/κ πλευρά

αναμένει βήματα στα άλλα ζητή-
ματα με βάση το πλαίσιο Γκουτιέρες.
Μετά την απόρριψη αυτής της πρό-
τασης, έχω την εντύπωση ότι ο γ.γ.
κατέληξε στο εξής συμπέρασμα:
Ακόμη και σε περίπτωση που κα-
ταργηθεί το δικαίωμα της επέμβα-
σης μέσα σε ένα χρονικό διάστημα,
μειωθούν τα στρατεύματα με τρόπο
που δεν θα αποτελούν απειλή για
την ε/κ πλευρά, παραμείνει στο
νησί ένα μικρός αριθμός στρατευ-
μάτων, ενταχθεί εκείνη η περιοχή,
το όνομα της οποίας συζητείται πά-
ρα πολύ, στην συμφωνία για το
Εδαφικό, η ε/κ πλευρά δεν πρόκειται
να πραγματοποιήσει νέα βήματα
σε κεφάλαια όπως κατανομή εξου-
σίας, Διακυβέρνηση και Περιου-
σιακό. Επιπλέον, προβληματίζεται
για τα βήματα που πραγματοποι-

ήθηκαν μέχρι σήμερα. Γι’ αυτό τον
λόγο δεν είναι εφικτή μια λύση-πα-
κέτο. Ακόμη και σε περίπτωση που
επιχειρούσε κάτι τέτοιο, ο Γκου-
τιέρες θα κινδύνευε να έχει το ίδιο
τέλος με τον Κόφι Ανάν. 
–Το επόμενο διάστημα θα δη-
μοσιοποιήσετε τις προτάσεις
σας;

–Ενδέχεται να συζητήσουμε αυ-
τό το ενδεχόμενο το επόμενο διά-
στημα. Στο Κραν-Μοντάνα υπήρχε
συμφωνία για μυστικότητα. Ωστόσο,
ο Ε/κ ηγέτης ανακοίνωσε τη δημο-
σιοποίηση των καταστατικών. Επι-
πλέον, πριν από λίγες ημέρες, ο κ.
Αναστασιάδης έστειλε στα μέλη
του Οργανισμού Ισλαμικής Συνερ-
γασίας και σε άλλες χώρες μια επι-
στολή, στην οποία επισύναψε τα
έγγραφα που καταθέσαμε.

“Παρά το ότι στο πλαίσιο
Γκουτιέρες περιλαμβά-
νεται η εκ περιτροπής
προεδρία, η ε/κ πλευρά
κατέθεσε τη δήλωση ότι,
«the notion of the
rotating presidency
is not acceptable».

–Με αφορμή την αναφορά σας στη
νέα περίοδο, πείτε μου για το Βαρώσι.
Πότε θα ανοίξει;
–Δεν έχει ληφθεί ακόμη συγκεκρι-
μένη απόφαση. Πώς προέκυψε
αυτό το ζήτημα; Μετά την επιστρο-
φή μας από το Κραν-Μοντάνα κα-
ταλήξαμε στο εξής συμπέρασμα:
Με την υφιστάμενη ε/κ ηγεσία
δεν πρόκειται να καταλήξουμε σε
συμφωνία σε σύντομο χρονικό
διάστημα. Το κλίμα στην ε/κ πλευ-
ρά δεν μας αναπτερώνει το ηθικό.
Γι’ αυτό υπάρχει ανάγκη για νέα
μέτρα με δύο στόχους: Πρώτος,
ένα καλύτερο μέλλον για τον τ/κ
λαό. Δεύτερος, τόνωση της βούλη-
σης της ε/κ πλευράς, κυρίως των
ανθρώπων που στηρίζουν τη λύση.
–Δηλαδή μια κίνηση, παρόμοια με
αυτή του ανοίγματος των οδοφραγ-
μάτων;
–Ναι. Φυσικά, στόχος μας είναι και

η προσέλκυση του ενδιαφέροντος
της διεθνούς κοινής γνώμης. Στο
πλαίσιο αυτών των στόχων συζητή-
σαμε και το κεφάλαιο Βαρώσι, δί-
χως ωστόσο να λάβουμε μια από-
φαση. Πρόκειται για δύσκολο θέ-
μα, με πολλά θετικά και αρνητικά
στοιχεία. 
–Μελετάτε και σενάρια για άνοιγμα
υπό τ/κ διοίκηση;
–Τα βήματα που πρόκειται να
πραγματοποιήσουμε στο πλαίσιο
του Εδαφικού δεν πρόκειται να τα
κάνουμε στο πλαίσιο μέτρων οικο-
δόμησης εμπιστοσύνης. Επίσης,
σε περίπτωση τέτοιας πρωτοβου-
λίας δεν προβλέπω ότι θα έρθει
στο προσκήνιο ένα μοντέλο ανα-
προσαρμογής στο Εδαφικό. Ο χρό-
νος θα δείξει. Πρόκειται για ένα
δύσκολο βήμα που θα πρέπει να
εξυπηρετεί έναν στόχο. 
–Δηλαδή άνοιγμα του Βαρωσιού με αν-

τάλλαγμα π.χ. το αεροδρόμιο Τύμπου;
–Θα μπορούσε, αλλά δεν επιθυ-
μούμε να επαναλάβουμε τις δια-
πραγματεύσεις των προηγούμε-
νων δεκαετιών. Σε αυτό το ζήτημα
ο κ. Κασουλίδης έκανε κάποιες δη-
λώσεις, τις οποίες δεν προσεγγί-
ζουμε θετικά, αφού πρόκειται για
νοοτροπία που ξεκίνησε πριν από
δύο δεκαετίες. 
–Πότε θα πρέπει να αναμένουμε εξε-
λίξεις για την Επιτροπή Ακίνητης Πε-
ριουσίας;
–Την παρούσα στιγμή το Ευρωπαϊ-
κό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δι-
καιωμάτων αναμένει την επίσπευ-
ση της διαδικασίας της προσφυγής
και της λήψης της τελικής απόφα-
σης. Κάνουμε σοβαρή προετοιμα-
σία προς αυτή την κατεύθυνση.
Φυσικά, στην καρδιά του ζητήμα-
τος βρίσκονται τα απαιτούμενα οι-
κονομικά κονδύλια.

Aνοιξε το κεφάλαιο των Βαρωσίων 
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Όσοι γνωρίζουν τον Σάββα Λιασή,
συμφωνούν ότι πρόκειται για μια
εμβληματική προσωπικότητα της
κατεχόμενης Καρπασίας που δεν
την εγκατέλειψε ποτέ. Ο «θκειος
Σαββής», όπως είναι επίσης γνω-
στός αποτέλεσε για τους εγκλωβι-
σμένους της Καρπασίας, τα δύσκο-
λα χρόνια μετά την εισβολή, το
στήριγμα και τον ενδιάμεσο κρίκο
με τις κατοχικές αρχές. Το «θκειο
Σαββή» των εγκλωβισμένων τον
συναντήσαμε στο σπίτι του στην
Αγία Τριάδα και άνοιξε την καρδιά
του στην «Κ» για τη ζωή στη Για-
λούσα πριν και μετά την εισβολή.

–Πόσα χρόνια είσαι στην Αγία
Τριάδα;

–Από τότε που θυμάμαι τον εαυ-
τό μου. Γεννήθηκα στη Γιαλούσα
στις 12 Ιουλίου 1930. Γονείς μου,
ο Αργυρός και η Παρασκευού. Στη
Γιαλούσα πήγα δημοτικό σχολείο
από το 1936 έως το 1942. Έμεινα
άλλο ένα χρόνο γιατί έκανα αγγλικά.

Δεν πήγα να σπουδάσω γιατί δεν
μου άρεσε πήγα όμως νυχτερινή.
Το σπίτι μας ήταν στον Άγιο Θέρισο
και με τον παππού και τον αδελφό
μου πηγαίναμε μαζί στα χωράφια
που καλλιεργούσαν. Το 1944 πήγα
να μάθω τέχνη.
–Τι τέχνη;

–Πελεκάνος. Μου άρεσε γιατί
δεν ήθελα να πάω να σπουδάσω.
Δούλεψα 2 με 3 χρόνια, μετά έφυγα
και πήγα στο Βαρώσι είχα αδελφό
εκεί πήγα και έμενα μαζί του. Δού-
λευα για τους εγγλέζους, για μια
λίρα την ημέρα. Εκεί δούλεψα 2 με
3 χρόνια. Βρέθηκα με κάποιους
συγγενείς μου, με τον αδελφό της
μητέρας μου. Θυμάμαι ότι τότε πή-
γα να αγοράσω ένα ποδήλατο, 10
λίρες, και εκεί που το αγόρασα ο
Νικόλας ο Πογιατάς μου έδωσε
δουλειά. Του έκανα ράφια στο μα-
γαζί του. Μου βρήκε δουλειά και
στο σινεμά «Ηραίο» να το περι-
φράξουμε με ξύλα. Τα βράδια ήμουν

στην είσοδο του σινεμά στα εισι-
τήρια. Μια μέρα, ήλθε μια οικογέ-
νεια και μου είπε να καθίσω μαζί
τους. Με ρώτησαν: Πόθεν είσαι ρε
μιτσή; Από τη Γιαλούσα τους είπα.
Ποιου είσαι με ρώτησαν, του Λιασ-
σή τους απάντησα. Ρε μα είσαι ο
Σωτήρης ή ο Αντώνης; Λαλλώ του
ο Σαββής. Λαλεί μου με ξέρεις εμέ-
να; Του λαλώ όχι. Είμαι ο Γιώρκος
ο αδελφός της μάνα σου. Με ρώ-
τησε πού μένω και μου είπε ότι θα
ερχόταν με το κάρο του να με πιά-
σει. Πράγματι ήλθε την άλλη μέρα
με το κάρο, βάλαμε τα πράγματά
μου και με πήγε στο σπίτι του όπου
μου έδωσε μια καμαρούα για να
μείνω.
–Στην Αγιά Τριάδα πότε γύρι-
σες;

–Το 1952. Προτού όμως έλθω
πήγα στη Γιαλούσα. Ήλθε ο πατέ-
ρας μου να με δει. Είχε πάρει ένα
καινούργιο αυτοκίνητο Ντε Σότο,
αμερικάνικο 18 με 20 θέσεων. Είπα,

ότι θα πάω μαζί του να μάθω να
οδηγώ. Του είπα, πήγαινε εσύ με
το αυτοκίνητο και θα έλθω στη Για-
λούσα με το ποδήλατο. Έτσι έφυγα
από το Βαρώσι και ήλθα στο σπίτι
μου. Ο πατέρας μου έκανε τη γραμ-
μή Λευκωσίας και όταν πήγαινε
τον ακολουθούσα. Με το ποδήλατό
μου, ξυπνούσα τους πελάτες του
πατέρα μου που θα πηγαίνανε Λευ-
κωσία. Αυτό το έκανα για δύο χρό-
νια. Ήμουν 16 χρονών. Στον δρόμο
αγοράζαμε φρούτα και τα πουλού-
σαμε. Ανοίξαμε και ένα μικρό κα-
τάστημα και εγώ ήμουν ντελάλης,
καλούσα τον κόσμο να αγοράσει.
Μια φορά ήλθε ένας λαχειοπώλης
και αγόρασα ένα λαχείο 2 σελίνια.
Το είδε ο πατέρας μου και μου είπε:
Εγώ πάω από τα μεσάνυχτα για να
πιάσω 5 σελίνια και εσύ πήγες και
πέταξες τα χρήματα να πιάσεις λα-
χείο; Την άλλη μέρα που πήγα Λευ-
κωσία ήλθε ένας λαχειοπώλης και
του είπα να κοιτάξει το λαχείο. Μου

φώναξε «κέρδισες 200 λίρες». 
–Πολλά χρήματα την εποχή εκεί-
νη. 

–Τις πήρε ο πατέρας μου και γέ-
μισε το αυτοκίνητο. Μια κάσια γά-
λατα «Βλάχας», μια κάσια μακαρό-
νια και άλλα τρόφιμα. Μου τα έφερ-
νε στο μαγαζί, που είχαμε, και έτσι
έγινα ψευτό-μπακάλης για έξι μή-
νες. Μετά βρήκαμε ένα μεγαλύτερο
μαγαζί που το κάναμε σούπερ μάρ-
κετ μέχρι το 1974. Η Αστυνομία,
τα σχολεία, οι δάσκαλοι όλοι ήταν
πελάτες μου. Ο Παντελής ο Παν-
τελίδης δούλευε για λίγο στην ΚΕΟ,
αρχές του 1950, και μετά έγινε δι-
ευθυντής σε τράπεζα. Ήλθε μου
είπε: Να σου διώ 12 κάσιες κονιάκ
ΚΕΟ και να πληρώνεις 10 κάσιες
να κερδίζεις. Έτσι έκαμνα. Σιγά-
σιγά μεγάλωσαν οι δουλειές, έκανα
μεγάλο κατάστημα.
–Τη σύζυγό σου πώς τη γνώρι-
σες;

–Είχαμε κάποιο γιατρό, Λαγου-
δή. Το 1952 ήλθε και μου είπε: Έχω
μια ξαδέλφη στην Αγιά Τριάδα και
αν θέλεις να κάνουμε καλά να παν-
τρευτείς. Μα, του είπα, δεν τη ξέρω
πρέπει να έλθει να την δω, πες της
να έλθει σινεμά.
–Μα, από προξενιό παντρεύτη-
κες;

–Ναι, από προξενιό. Η γυναίκα
του γιατρού του είπε: Αυτό το παιδί
είναι καλό για τη Μαρούλα μας.
Τους είπα να έλθει στο σινεμά της

Γιαλούσας για να τη δω. Δεν πάτησε
όμως. Ήλθε ο γιατρός και έπιασε
τον πατέρα μου για να του φέρουμε
πάγο, τότε δεν είχαν ψυγεία. Εκεί
στο σπίτι τους ήταν δύο κοπέλες.
Η Μαρούλα και μια ξαδέλφη της.
Λαλώ της γυναίκας του γιατρού:
Ποιες από τις δύο είναι;
–Στο σπίτι του γιατρού την είδες
πρώτη φορά;

–Ναι. Δεν ερχόταν στην εκκλη-
σία της Αγίας Τριάδας. Ντρεπόταν.
Από τότε, το 1952 μέχρι το 2014
ήμασταν μαζί με τη Μαρούλα. Ο
πεθερός μου είχε στο κέντρο της
Γιαλούσας ένα κατάστημα που το
είχε αγοράσει πριν γνωρίσω τη γυ-
ναίκα μου. Στο γάμο μας ο πεθερός
μου μας έδωσε το κοτσάνι. «Είναι
δικό σας» μας είπε.
–Πήρες δηλαδή προίκα;

–Ναι, το κατάστημα που πριν
ήταν φαρμακείο. Ήμουν εκεί έξι
χρόνια και ο ανταγωνιστής μου
ήταν το συνεργατικό παντοπωλείο.
Το κράτησα μέχρι το 1980 μέχρι
που ήλθαν στη Γιαλούσα Τούρκοι
από την Τυλληρία. 
–Πώς ήταν η ζωή μετά την ει-
σβολή;

–Είχαν φύγει και οι περισσότεροι
Έλληνες της Γιαλούσας, και μετά
γέμισε η περιοχή με Τούρκους από
την Τουρκία. Τότε υπήρχαν προ-
βλήματα. Είχε έλθει ένας Τούρκος
αξιωματικός και μου είπε να μη
φεύγουν οι Έλληνες. Οι περισσό-

τεροι δάσκαλοι είχαν φύγει και
έκανα μαθήματα αγγλικών και τουρ-
κικών στους μαθητές που είχαν
μείνει, βοηθούσα τη δασκάλα. Είχα
ένα αυτοκίνητο σαλούν πενταθέσιο
και το χρησιμοποιούσα να μετα-
φέρω αρρώστους στο νοσοκομείο.
Τούρκοι εκ Τουρκίας, έκαναν πα-
ράπονο τότε στον Ντενκτάς και
μου έβαλαν πρόστιμο. Όμως ο αστυ-
νόμος της περιοχής με κάλεσε και
μου είπε ότι έχω άδεια να μεταφέρω
αρρώστους. Αυτή η δουλειά ήταν
κάθε μέρα. Έκανα τον διερμηνέα.
Βοηθούσα και στους δικούς μας
και τους Τούρκους γιατί ήξερα τουρ-
κικά. Στο νοσοκομείο μετέφερα
και Τούρκους. Από το 1964 βοη-
θούσα και τα Ηνωμένα Έθνη. Στο
νοσοκομείο που πήγαινα με φω-
νάζανε ο «πατέρας» των Ρωμιών.
–Μετά από τόσα χρόνια μετά-
νιωσες που έμεινες στο χωριό
σου;

–Όχι. Έλεγα στη Μαρούλα: Γυ-
ναίκα δεν θα πάμε. Έφτιαξε τότε
κάτι κιβώτια για να φύγουμε. Ήλθε
ένας τούρκος αξιωματικός, τα είδε
και μας ρώτησε τι είναι αυτά, και

του είπαμε ότι ένας αξιωματικός
μας είπε να φύγουμε. Λαλεί της,
δεν θα φύγετε και θα σου στείλω
δύο στρατιώτες να σε βοηθήσουν
να βάλετε τα πράγματα σας στην
θέση τους. Εγώ του είπα ότι θέλω
να μείνω.
–Η γυναίκα σου ήθελε να φύγε-
τε;

–Όχι, αλλά άκουγε πολλά και
φοβήθηκε, η ασφάλεια είναι μεγάλη
υπόθεση. Ψάχναμε και το γιο μας,
τον Γιαννάκη, αριστούχο πρωτοετή
φοιτητή. Κατατάγηκε έφεδρος και
αντί να μείνει κοντά στο στρατό-
πεδο στις Ακράδες (το 291 ΤΠ) πήγε
στο 361 στον Πενταδάκτυλο και
έμεινε εκεί για χρόνια πολλά. Χά-
σαμε τον γιο μας το 1974 και μά-
θαμε για αυτόν το 2014.
–Τον θάψατε εδώ στο χωριό;

–Ναι. Στην κηδεία είχαν έλθει
και πολλοί Τούρκοι. Το εδώ δημαρ-
χείο καθάρισαν το χωριό, ετοίμασαν
τον τάφο στο νεκροταφείο.
–Άλλα παιδιά έχεις;

–Μία κόρη την Τούλα. Ζει και
εργάζεται στη Χάγη, αλλά έρχεται
με τα δύο παιδιά της και με βλέπει,
όποτε μπορεί, ας είναι καλά. Θέλει
κάποτε να κάνει το σπίτι τούτο
που μένω μουσείο. Έκανε και ένα
οργανισμό μαζί με τον Ηλία από
τη Γιαλούσα, τον Μουσταφά από
την Γαληνόπορνη και άλλους. Εμέ-
να ’βάλαν με τιμής ένεκεν πρόεδρο
γιατί είμαι ο μεγαλύτερος.

Ο ΣΑΒΒΑΣ ΛΙΑΣΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Οι Τούρκοι με θεωρούν πατέρα των Ρωμιών 
Μια περιδιάβαση στην κατεχόμενη Γιαλούσα, πριν και μετά την εισβολή μέσα από τη ματιά του μακροβιότερου Ε/κ εγκλωβισμένου

Ο Σάββας Λιασής, ο «θκειος Σαββής» όπως τον φωνάζουν Έλληνες και Τούρκοι της Καρπασίας, συμπλήρωσε φέτος το 87ο έτος της ηλικίας του και γιόρτασε τα
γενέθλιά του στην κατεχόμενη Αγία Τριάδα την οποία δεν εγκατέλειψαν ποτέ με τη γυναίκα του Μαρούλα.

–Από το 1974 και μετά είχες προ-
βλήματα με τους Τούρκους;

Όχι, μόνο μικροπροβλήματα, αν
αγνοήσεις πολλά πράγματα, πάρα
πολλά που καλύτερα να μη λέγονται
τώρα. Στις αρχές υπήρχαν Τούρκοι
που έκλεβαν. Ένας από αυτούς κά-
ποτε έκλεψε χαρούπια και τα έχωσε
μέσα σε ένα λάκκο. Όταν πήγε να
τα πάρει με τον γιο του πέθαναν,
από τις αναθυμιάσεις. Σε γενικές
γραμμές δεν είχαμε προβλήματα με
τους Τούρκους. Θλιβερή παρένθεση
οι αγνοούμενοι που συλλάβανε στη
Γιαλούσα καιβρεθήκαν πολλά χρόνια
μετά στη λίμνη της Γαλάτειας.

–Τις συνομιλίες για το Κυπριακό
τις παρακολουθούσες;

–Όπως πάμε, οι μισοί οι δικοί
μας δεν θα έλθουν πίσω. Ο Ανα-
στασιάδης κάνει ό,τι μπορεί. Το
Κυπριακό, αυτό το κακό ήλθε από
τον Θεό.
–Η κυβέρνηση σας βοήθησε;

Είμαι υπεύθυνος εδώ. Κάθε
εβδομάδα μας έστελνε, και στέλνει
το φαγητό, ό,τι χρειαζόμαστε Κά-
ποτε μας κόβει κανένα κατοστά-
ρικο από τη χρηματική βοήθεια.
Τώρα, εγώ πιάνω 430 ευρώ τον μή-
να σύνταξη. Μας βοηθάει το κράτος
και για μια κοπέλα που έχω για

βοήθεια. Δίνω εισφορά για ιατρική
περίθαλψή και εδώ που μένω και
στη Δημοκρατία.
–Αν είχες μπροστά σου τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας τι θα του
έλεγες;

–Θα του έλεγα να μη δεχθεί λύ-
ση που δεν θα ψηφίσει ο κόσμος
ο καλός. Ξένους στρατούς και εγ-
γυήσεις τρίτων, δεν θέλουμε τζιαι
για να μεν πάσιν χαμένες οι πολλές
θυσίες των εγκλωβισμένων πρέπει
η ανατολική Καρπασία να είναι
υπό ελληνική διοίκηση όπως μας
έλεγαν το 2004, αλλά δεν δεχθή-
καμε.

<<<<<<<

Μια φορά ήλθε ένας
λαχειοπώλης και αγό-
ρασα ένα λαχείο 2 σελί-
νια. Το είδε ο πατέρας
μου και μου είπε: Εγώ
πάω από τα μεσάνυχτα
για να πιάσω 5 σελίνια
και εσύ πήγες και πέτα-
ξες τα χρήματα να πιά-
σεις λαχείο;

<<<<<<<

Είχαμε κάποιο γιατρό,
Λαγουδή. Το 1952 ήλθε
και μου είπε: Έχω μια
ξαδέλφη στην Αγιά Τριά-
δα και αν θέλεις να κά-
νουμε καλά να παντρευ-
τείς. Μα, του είπα, δεν
την ξέρω πρέπει να έλθει
να τη δω, πες της 
να έλθει σινεμά.

«Να μην πάσιν χαμένες 
οι θυσίες των εγκλωβισμένων»

Ο γιος του, Γιαννάκης Λιασής ήταν ο μόνος αγνοούμενος, του οποίου η νεκρώσιμη ακολουθία και η ταφή έγιναν στα
Κατεχόμενα και συγκεκριμένα στην Αγία Τριάδα Γιαλούσας, στην κατεχόμενη Καρπασία. Έξι μήνες μετά απεβίωσε και
η σύζυγος του Σάββα, η Μαρούλα.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η κατάληψη της Αμμοχώστου στις
14 Αυγούστου 1974, ήταν η αρχή
των δεινών για τους Έλληνες κα-
τοίκους της Καρπασίας, 9 χιλιάδες
εκ των οποίων εγκλωβίστηκαν και
παρέμειναν στους τόπους τους για
μερικά χρόνια μετά το τέλος των
εχθροπραξιών. Στις 17 Αυγούστου
συμπληρώνονται 43 χρόνια από
τότε που τα τουρκικά στρατεύματα
πάτησαν τη χερσόνησο των Αγίων.
Οι λιγοστοί εγκλωβισμένοι, που σε
πείσμα της κατοχής παρέμειναν
στα σπίτια τους, κράτησαν κάτω
από αντίξοες συνθήκες την ταυτό-
τητα της περιοχής, με την ελπίδα
ότι θα έλθει η μέρα που στη χερ-
σόνησο της Καρπασίας θα φυσήξει
ο αέρας της λευτεριάς. Που τα χωριά
θα πλημμυρήσουν και πάλι από τις
φωνές των κατοίκων τους, ακόμα
και αυτών που γεννήθηκαν στην
προσφυγιά. Χαρακτηριστική περί-

πτωση αυτή, του μακροβιότερου
εν ζωή εγκλωβισμένου, του Σάββα
Λιασή, ο οποίος γεννήθηκε στη
Γιαλούσα και παρέμεινε συνειδητά
στο χωριό του, κρατώντας ζεστή
μέχρι σήμερα την προοπτική επι-
στροφής των συγχωριανών του.
Παρά τις κακουχίες και το εχθρικό
κλίμα, ο 87χρονος σήμερα εγκλω-
βισμένος άντεξε, έχοντας κατά νου
ότι η Καρπασία, όπως και η Αμμό-
χωστος, θα δοθεί πίσω στους κα-
τοίκους της. Μέχρι σήμερα, όπως
μας εξομολογήθηκε, έχει στο νου
του τα λόγια Τούρκου αξιωματικού.
«Μη φοβάσαι δεν είναι για λόγου
σας που ήλθανε. Θα πάνε στη Γα-
ληνόπορνη». Τα χρόνια πέρασαν,
όπως πέρασαν, και οι ελπίδες έσβη-
ναν σιγά-σιγά. Στη Γιαλούσα από
τους 4 χιλιάδες κατοίκους της και
τους 1.200 της Αγίας Τριάδας, σή-
μερα έχουν απομείνει μόνο σαράν-
τα. Με τον χρόνο να αποτελεί το
μεγαλύτερο εχθρό για την ταυτό-
τητα της Καρπασίας το ναυάγιο
της Ελβετίας σκόρπισε και πάλι
απογοήτευση. Και δεν ήταν μόνο
τα συναισθήματα. Είναι η ίδια η
πραγματικότητα. Η ορατή πλέον,
αλλαγή σε περιοχές όπου η ελλη-
νικότητά τους άντεξε στα βάθη των
αιώνων. Μια απλή επίσκεψη, από
το Μπογάζι έως το Ριζοκάρπασο,
είναι αρκετή για να φανεί διά γυ-
μνού οφθαλμού ότι η Καρπασία αλ-
λάζει, χάνει τον χαρακτήρα της. 

Τα πέτρινα χρόνια
Τα χρόνια που ακολούθησαν της

εισβολής, ήταν τα πιο δύσκολα.
Παρά την καρτερικότητα των εγ-
κλωβισμένων, μέχρι και σήμερα,

οι Τούρκοι άπλωσαν πάνω από την
Καρπασία ένα δίχτυ τρομοκρατίας.
Όσοι έμειναν πίσω υπέστησαν ουκ
ολίγα. Μέχρι το 1979 η Καρπασία
είχε μετατραπεί σε μια ανοιχτή φυ-
λακή. Η τρομοκρατία των εγκλω-
βισμένων ήταν σε καθημερινή βάση
και με κάθε ευκαιρία. Το τι ακριβώς
συνέβαινε τα πρώτα χρόνια απο-
τυπώνονται σε δύο περιστατικά
που βίωσε ο Παντελής. Η. Παντε-
λίδης εγκλωβισμένος της Γιαλούσας
μέχρι την άνοιξη του 1977. Όπως
μας εκμυστηρεύτηκε ο γιος του
Ηλίας ο πατέρας του έναν χρόνο
μετά την εισβολή κινδύνεψε να
εκτελεσθεί εν ψυχρώ από τις κα-
τοχικές δυνάμεις. Αφορμή υπήρξε
μια συνομιλία που είχε με ανθρώ-
πους των Ηνωμένων Εθνών, που
τους μετέφεραν τρόφιμα χωρίς την
παρουσία Τούρκου λοχία (τσιαούση)

που γνώριζε αγγλικά. Την επομένη,
Τούρκοι στρατιώτες τον πήραν από
το σπίτι του και τον πήγαν στον
κάμπο της Γιαλούσας στην περιοχή
Λιμνιώνας, ζητώντας του να ανοίξει
τον τάφο που θα τον έθαβαν.
Ασκώντας ψυχολογική βία με όπλα,
τον προειδοποίησαν ότι την επό-
μενη φορά που θα ερχόταν σε επα-
φή με πρόσωπα εκτός Καρπασίας
χωρίς την παρουσία Τούρκων θα
τον εκτελούσαν. Το δεύτερο περι-
στατικό είχε να κάνει με ρεπορτάζ
που έκανε τα πρώτα χρόνια της ει-
σβολής στην κατεχόμενη Καρπασία,
αγγλικό τηλεοπτικό κανάλι υπό τη
στενή παρακολούθηση των κατο-
χικών αρχών, προκειμένου να τρο-
μοκρατήσουν τους εγκλωβισμένους
που θα μιλούσαν. Όπως μας είπε
ο γιος του Παντελή Παντελίδη σε
κάποια στιγμή ο Άγγλος δημοσιο-

γράφος του πρότεινε να συναντη-
θούν μυστικά χωρίς την παρουσία
των Τούρκων. Ο Ε/κ εγκλωβισμένος
είπε τότε στον συνομιλητή του.
«Εσύ το βράδυ θα είσαι στην ασφά-
λεια του Λονδίνου, εγώ όμως θα εί-
μαι εδώ» Αυτό το κλίμα τρομοκρα-
τίας, επικρατούσε μέχρι που άνοιξαν
τα οδοφράγματα και το βίωσαν δη-
μοσιογράφοι από τις ελεύθερες πε-
ριοχές που επισκέπτονταν το Ρι-
ζοκάρπασο. Οι εγκλωβισμένοι απέ-
φευγαν να τους μιλήσουν και όταν
αναζητήθηκε ο λόγος η απάντηση
ήταν ότι μετά την αποχώρηση των
τηλεοπτικών φακών θα είχαν να
αντιμετωπίσουν την οργή των κα-
τοχικών αρχών.

Ο χρόνος
Σαράντα τρία χρόνια μετά, η με-

γαλύτερη απειλή για την Καρπασία

είναι ο χρόνος. Ό,τι δεν πέτυχε ο
εποικισμός μιας αμιγούς ελληνικής
περιοχής, θα το ολοκληρώσει η έν-
τονη τα τελευταία χρόνια οικονομική
δραστηριότητα, με ό,τι αυτό μπορεί
να συνεπάγεται για το μέλλον και
τον χαρακτήρα της περιοχής. Από
την Κώμα του Γιαλού και μετά, η
χερσόνησος αλλάζει ραγδαία. Οι
κατοχικές αρχές με διαφορετικό
τρόπο, απ’ ό,τι το 1974 εδραιώνουν
την παρουσία τους σε κάθε έκφαν-
ση, οικονομική και κοινωνική των
περιοχών. Σε μερικούς μήνες θα
έχει ολοκληρωθεί ο οδικός άξονας
που θα ενώνει την Καρπασία με την
Κερύνεια, το πεπαλαιωμένο οδικό
δίκτυο έχει βελτιωθεί ενώ από τη
Γιαλούσα έως και το Ριζοκάρπασο,
έντονη είναι πλέον η οικοδομική
δραστηριότητα σε ελληνοκυπριακές
περιουσίες. Μετά τη Γιαλούσα δε-

σπόζει η μαρίνα για ιδιωτικά σκάφη
αναψυχής, καθώς και η ανέγερση
τουριστικών καταλυμάτων τα οποία
ξεφυτρώνουν σαν μανιτάρια αρι-
στερά του δρόμου προς τον Από-
στολο Ανδρέα. Χροιά τουριστικής
ανάπτυξης έχει και ο Λιμνιώνας της
Γιαλούσας με την ανέγερση ξενο-
δοχειακής μονάδας και μετατροπής
παλαιών αποθηκών σε κέντρο δια-
σκέδασης. Στην είσοδο του Ριζο-
κάρπασου, ορατή είναι η ανέγερση
Πανεπιστημίου. Εν αντιθέσει, ο
χρόνος έχει σταματήσει με ό,τι είναι
ελληνικό, όπως η εκκλησία και το
καφενείο δίπλα στην Αγία Τριάδα,
όπως επίσης και στο Ριζοκάρπασο.
Πριν από την Κώμα του Γιαλού, το
Μπογάζι έχει μετατραπεί σε τουρι-
στική ατραξιόν των Κατεχομένων
με την άναρχη ανάπτυξη να επε-
κτείνεται χρόνο με τον χρόνο. 

Καρπασία από την εισβολή μέχρι σήμερα
Οδοιπορικό της «Κ» στην κατεχόμενη χερσόνησο των Αγίων – Τα πέτρινα χρόνια, αυτοί που έφυγαν και αυτοί που έμειναν

<<<<<<<

Σαράντα τρία χρόνια 
πέρασαν από την κατά-
ληψη της Καρπασίας,
από τους Τούρκους και οι
εικόνες στα κατεχόμενα
μέρη παραμένουν νωπές.
Οι λιγοστοί σήμερα εγ-
κλωβισμένοι ζουν με την
ελπίδα της επιστροφής
των νόμιμων κατοίκων.

Η κατάληψη 
της Καρπασίας
Τα δεινά των κατοίκων της Καρ-
πασίας ξεκίνησαν κατά τη δεύτε-
ρη φάση της τουρκικής εισβολής.
Η κατάληψη της Αμμοχώστου δη-
μιούργησε κύμα φυγής. Άλλοι
πρόλαβαν άλλοι όχι. Άλλοι επέ-
στρεψαν στα σπίτια τους, όταν
Τούρκοι και Τουρκοκύπριοι απέ-
κοψαν τη μοναδική δίοδο διαφυ-
γής στο ύψος του τ/κ χωριού Γα-
λάτεια. Τα πρώτα τουρκικά στρα-
τεύματα έφθασαν στη Γιαλούσα
στις 17 Αυγούστου 1974. «Θυμά-
μαι που έρχονταν τα τανκ και βγή-
κα στο δρόμο να δω τι γίνεται.
Βγήκε η αστυνομία και φώναζε.
Μας έλεγαν να μείνουμε σπίτι
μας και όσοι έφυγαν και κρατούν
κοτσιάνια, από τους πατεράδες
τους να γυρίσουν πίσω. Δεν γύρι-
σε κανένας». Η φυγή των Καρπα-
σιτών, σύμφωνα με τις μαρτυρίες
που υπάρχουν, άρχισε πριν από
την έναρξη της δεύτερης εισβο-
λής, όταν οι δυνάμεις της Εθνικής
Φρουράς, που υπήρχαν στην πε-
ριοχή άρχισαν να αποχωρούν.
Στις 26 Αυγούστου κατοχικός
στρατός και άρματα μάχης έμπαι-
ναν στο Ριζοκάρπασο. Ένα χρόνο
μετά και παρά τη Συμφωνία της
3ης Βιέννης, οι Τούρκοι εξαναγ-
κάζουν τους εγκλωβισμένους να
εγκαταλείψουν τις εστίες τους.
«Φύγανε σιγά-σιγά αναγκαστικά.
Τελείωναν τα παιδιά το σχολεία
και έφευγαν από το χωριό. Η Για-
λούσα είχε γυμνάσιο κτισμένο με
εθελοντική εργασία κοντά στο
1950, Το Ριζοκάρπασο είχε και
αυτό το Γυμνάσιό του» θυμάται ο
Σάββας Λιασής. Όσοι άντεξαν και
έμειναν, είδαν Τούρκους έποι-
κους να πατούν στα χώματα της
Καρπασίας σε μια περιοχή όπου η
παρουσία τουρκικού στοιχείου,
πριν από την εισβολή ήταν ελάχι-
στη. «Υπήρχαν Τούρκοι από την
Τραπεζούντα που μιλούσαν σπα-
στά ελληνικά και μαλώνανε για
να πιάσουν το ίδιο σπίτι» μας εξο-
μολογείται ο Ε/κ εγκλωβισμένος.
Η κατάληψη της Καρπασίας άφη-
σε πίσω της νεκρούς, αγνοούμε-
νους, αιχμαλώτους και εγκλωβι-
σμένους-φυλακισμένους μέσα
στα ίδια τους τα σπίτια.

Η εκκλησία του Αγίου Συνεσίου, στο κεντρικό σημείο του κατεχόμενου Ριζοκάρπασου αποτελεί ένα από τα πολλά σύμβολα ελληνικότητας της περιοχής. Τα 43
χρόνια κατοχής έχουν αφήσει τα σημάδια τους, στο εξωτερικό του ναού που είναι από τους λιγοστούς που φέρουν τον σταυρό στο καμπαναριό.

Περιοχή έξω από τη Γιαλούσα όπου παρατηρείται έντονη οικοδομική ανάπτυ-
ξη με την ανέγερση τουριστικών καταλυμάτων.

Οι παλαιές αποθήκες στον Λιμνιώνα της Γιαλούσας που επιδιορθώνονται για
να χρησιμοποιηθούν ως κέντρο διασκέδασης.

Το υπό ανέγερση πανεπιστήμιο, στο κατεχόμενο Ριζοκάρπασο δεξιά στην εί-
σοδο του χωριού.

Το ε/κ καφενείο στο Ριζοκάρπασο, απέναντι από την εκκλησία του Αγίου Συ-
νεσίου, το οποίο κρατούν ανοικτό τρεις νεαροί Ε/κ εγκλωβισμένοι.

Η μαρίνα ιδιωτικών σκαφών αναψυχής κοντά στη Γιαλούσα με την ονομασία
Karpaz Gate Marina.
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Α πό την κατάληψη της Αμμο-
χώστου πριν από 43 χρόνια,
έχουν λεχθεί και γραφτεί

πολλά για την πόλη μας που εγκα-
ταλειμμένη από τους κατοίκους
της και ανυπεράσπιστη στρατιω-
τικά αποτέλεσε εύκολη λεία και
πολύτιμο λάφυρο για τον τουρκικό
στρατό. Που λεηλάτησε συστημα-
τικά τα σπίτια, τα καταστήματα,
τις τράπεζες, τις αποθήκες και όλων
των ειδών τα καταλύματα, αδει-
άζοντάς τα από το κάθε λογής πε-
ριεχόμενό τους και μεταφέροντας
στην Τουρκία αμύθητης αξίας χρη-
ματικά ποσά, έπιπλα, συσκευές,
ρουχισμό, τιμαλφή, κειμήλια, αυ-
τοκίνητα, μηχανήματα και όλων
των ειδών τα εμπορεύματα και
άλλα αντικείμενα. Όταν τέλειωσαν
τις κλεψιές και το πλιάτσικο τα
«ηρωικά και ένδοξα» Μεχμετζίκ,
περίφραξαν μέρος της πόλης με
αγκαθωτό συρματόπλεγμα και βα-
ρέλια αφήνοντάς την στο έλεος
των στοιχείων της φύσης και στη
φθορά του χρόνου. 

Από τότε το τμήμα αυτό της Αμ-
μοχώστου, το πλουσιότερο και πιο
ανεπτυγμένο, είναι μια αιχμάλωτη,
βουβή και ερειπωμένη πολιτεία
που δεν θυμίζει τίποτε από την ακ-
μή και το μεγαλείο της δεκαετίας
του ’60 και των αρχών του ’70. Οι
υποδομές της, που ήταν οι καλύ-
τερες σε όλη την Κύπρο, έχουν κα-
ταστραφεί εντελώς και τα κτήρια
της έχουν καταρρεύσει ή υποστεί
τόσο μεγάλη φθορά που πρέπει να
κατεδαφιστούν ή να ανακαινισθούν
ριζικά με τεράστιο οικονομικό κό-
στος. Η Τουρκία που έχει αποκλει-
στικά την ευθύνη της κατοχής, της
λεηλασίας, της ερήμωσης και της
καταστροφής της πόλης κώφευσε

με άτεγκτη αναλγησία στα συνεχή
αιτήματα των κατοίκων της πόλης
για επάνοδο στα σπίτια και στις
περιουσίες τους. Απέρριψε περι-
φρονητικά τα Ψηφίσματα 550 και
789 του Συμβουλίου Ασφαλείας
που ζητούν ρητά τη μεταβίβαση
των Βαρωσίων στη διοίκηση των
Η.Ε. για να καταστεί έτσι δυνατή
η επιστροφή των κατοίκων τους.
Το ίδιο έπραξε και με πληθώρα Ψη-
φισμάτων και εκκλήσεων του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου, του Συμ-
βουλίου της Ευρώπης και της διε-
θνούς κοινότητας γενικά με το ίδιο
περιεχόμενο. Δεν εφάρμοσε ούτε
τη Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου
της 19ης Μαΐου του 1979 μεταξύ
του Προέδρου Κυπριανού και του
κατοχικού της γκάουλαϊτερ Ραούφ
Ντενκτάς που προνοούσε ότι θα
δοθεί προτεραιότητα στην επίτευξη
συμφωνίας για την επανεγκατά-
σταση στα Βαρώσια υπό την αιγίδα
των Η.Ε.

Αντί των πιο πάνω υποχρεώσεών
της, η Τουρκία χρησιμοποιούσε το
θέμα των Βαρωσίων (η κατάληψη
των οποίων δεν περιλαμβανόταν
στα σχέδια της εισβολής) σαν δια-
πραγματευτικό χαρτί για τη διευ-
θέτηση της εδαφικής πτυχής του
Κυπριακού ή για την αναβάθμιση,
νομιμοποίηση και αναγνώριση του
παράνομου καθεστώτος των μέσα
στο πλαίσιο υιοθέτησης Μέτρων
Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης. Τα
προαναφερθέντα Ψηφίσματα του
Σ.Α. των Η.Ε., τα Ψηφίσματα του
Ε.Κ. και του Σ.Ε. και η σχετική πα-
ράγραφος της Συμφωνίας Υψηλού
Επιπέδου της 19.5.1979 δεν συν-
δέουν τη μεταβίβαση της πόλης
στα Η.Ε. με κανένα όρο ή προϋπό-
θεση. Παρ’ όλο τούτο, η κυβέρνηση

της Δημοκρατίας στην ολοκληρω-
μένη πρόταση που υπέβαλε επα-
νειλημμένα μέσω των Η.Ε. και της
Ε.Ε. περιλάμβανε ως σοβαρό δέλεαρ
και αντάλλαγμα προς την τ/κ κοι-
νότητα την επαναλειτουργία του
λιμανιού της Αμμοχώστου και τη
διεξαγωγή εμπορίου από και προς
τα Κατεχόμενα κάτω από τη διοί-
κηση των Η.Ε. και σε συνεργασία
με την Ε.Ε. Η γενναιόδωρη και ει-
λικρινής αυτή πρότασή μας που
υιοθετήθηκε και από τη φινλανδική
τότε Προεδρία του Συμβουλίου της
Ε.Ε. απορρίφθηκε από την τουρκική
πλευρά που επέμεινε πέραν των

πιο πάνω και στη νομιμοποίηση
του παράνομου αεροδρομίου της
Τύμπου που δεν αποτελεί με κανένα
τρόπο ΜΟΕ αλλά πράξη αναγνώ-
ρισης του ψευδοκράτους και προ-
οίμιο μιας απαράδεκτης λύσης.

Είναι επίκαιρο να θυμόμαστε
όλα τα πιο πάνω τις μέρες αυτές
των επετείων της εισβολής και της
κατάληψης της πόλης μας από τον
τουρκικό στρατό. Είναι ταυτόχρονα
και χρήσιμο να τα θυμόμαστε και
να τα αντιλαμβανόμαστε στις σω-
στές τους νομικές, πολιτικές και
οικονομικές διαστάσεις. Ιδιαίτερα
τώρα που η Τουρκία και το κατοχικό

καθεστώς, πονηρά, μεθοδικά και
μελετημένα, προσπαθούν να αλ-
λοιώσουν το υφιστάμενο πλαίσιο
για την επιστροφή της Αμμοχώ-
στου, δημιουργώντας ένα παρα-
πλανητικό σκηνικό για να δελεά-
σουν, παρασύρουν και παγιδεύσουν
κάποιους από μας με μοναδικό τους
στόχο την υλοποίηση των δικών
τους άνομων σχεδίων. Ναι, να θυ-
μόμαστε εμείς οι Βαρωσιώτες, εμείς
τα θύματα της τουρκικής εισβολής,
κατοχής και αναλγησίας, τι τερά-
στιο πλούτο αφήσαμε πίσω σε κι-
νητά και ακίνητα, ποιος τα λεηλά-
τησε, τα άρπαξε, τα έκλεψε, τα
σφετερίστηκε. Ποιος αιχμαλώτισε
την πόλη μας, την έκλεισε σε συρ-
ματόπλεγμα, εμποδίζοντάς μας να
επιστρέψουμε και σκοτώνοντας
όποιον διαμαρτυρόταν και προ-
σπαθούσε να σπάσει τη διαχωρι-
στική γραμμή. Ποιος ευθύνεται για
την ερήμωση της πόλης μας, την
ολοσχερή καταστροφή των υπο-
δομών της, την κατάρρευση και
τη φθορά των κτιρίων της, η ανα-
κατασκευή, επιδιόρθωση και ανα-
καίνιση των οποίων θα απαιτήσει
αρκετά δισεκατομμύρια ευρώ. Ποι-
ος θα πληρώσει γι’ αυτά; Πού θα
βρεθούν αυτά τα τεράστια ποσά;
Πόσα χρόνια θα χρειασθούν για
να γίνουν όλα τα πιο πάνω; Να θυ-
μόμαστε ότι η Τουρκία δεν επέ-
τρεψε ούτε καν την είσοδο στην
περίκλειστη περιοχή ειδικών εμ-
πειρογνωμόνων για να δουν και
να εκτιμήσουν την κατάσταση της
πόλης προκειμένου να ετοιμάσουν
τις αναγκαίες μελέτες. Και να διε-
ρωτόμαστε και να προβληματιζό-
μαστε. Γιατί αυτοί που μας εμπό-
δισαν τόσα χρόνια να επιστρέψου-
με, αυτοί που λεηλάτησαν τα σπίτια

μας, αυτοί που κατάντησαν την
πόλη μας σε αυτό το χάλι, αυτοί
που σχετικά πρόσφατα αρνήθηκαν
να επιτρέψουν έστω και την είσοδο
κάποιων εμπειρογνωμόνων στην
περίκλειστη περιοχή, εμφανίζονται
τώρα πρόθυμοι και έτοιμοι να επι-
τρέψουν στους κατοίκους της να
επιστρέψουν κάτω από τ/κ διοίκη-
ση;

Ναι, να τα θυμόμαστε, να επι-
μένουμε και να διεκδικούμε σωστά
όλα τα δικαιώματά μας με πρώτο
αυτό της ελεύθερης επιστροφής.
Και να απαιτούμε από την Τουρκία,
την ένοχη και υπεύθυνη για την
κατάσταση της πόλης Τουρκία, να
συμμορφωθεί επιτέλους με τα Ψη-
φίσματα του Σ.Α. και το Διεθνές
Δίκαιο, να επιστρέψει την κατεχό-
μενη πόλη στις νόμιμες αρχές και
στους νόμιμους κατοίκους της, να
τους αποζημιώσει και να συμβάλει
ουσιαστικά στην ανοικοδόμησή
της. Όταν τα θυμάται όλα αυτά και
τα καταγράφει και τα δημοσιεύει
καθημερινά σχεδόν από τις στήλες
της εφημερίδας του στα Κατεχό-
μενα ο θαρραλέος και ανυπότακτος
Τουρκοκύπριος συμπατριώτης μας
ο Σενέρ Λεβέντ, δεν επιτρέπεται
να τα ξεχνούμε, να μην τα λαμβά-
νουμε υπ’ όψη και να μην τα προ-
βάλλουμε εμείς. Διαφορετικά θα
είμαστε άξιοι πιθανών επιπόλαιων
και λανθασμένων επιλογών μας. 

Ο κ. Θεόφιλος Β. Θεοφίλου, Δικηγόρος,
Πρέσβης ε.τ. 
Έφεδρος στρατιώτης του 91 Λόχου Υγει-
ονομικού με Διοικητή τον έφεδρο ανθυ-
πολοχαγό Οδοντίατρο Άντη Χωματά που
υποχώρησε τακτικά και συντεταγμένα
από την Αμμόχωστο αργά το απόγευμα
της 15ης Αυγούστου 1974.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Είναι μία από τις πολλές ιστορίες
που αποκαλύφθηκαν μετά την άρση
των περιορισμών, στη διακίνηση
από και προς τα Κατεχόμενα και
που καταμαρτυρεί τις ωμές πραγ-
ματικότητες που έχει δημιουργήσει,
η συνεχιζόμενη από το 1974 κατοχή
εδάφους της Κύπρου. Η ιστορία,
με πρωταγωνιστές έναν Ε/κ και
ένα Τ/κ, ίσως να αποκτά μεγαλύτερο
ενδιαφέρον αν σκεφτεί κανείς ότι
οι οικογένειές τους, πριν από τον
πόλεμο είχαν κοινωνικές και φιλικές
σχέσεις. Καταμαρτυρεί επίσης τις
διαθέσεις, όχι σε πολιτικό επίπεδο
αλλά στην καρδιά του προβλήματος
που είναι ο απλός κόσμος. Τα δε-
δομένα που έχουν δημιουργηθεί
εδώ και 43 χρόνια, και όσο το πρό-

βλημα παραμένει ανεπίλυτο, συν-
τείνουν στην εδραίωση των τετε-
λεσμένων επί του εδάφους. Η ιστο-
ρία του Χασάν και του Ηλία ίσως
να μην είναι η μοναδική, δείχνει
όμως ότι η διαίρεση του νησιού
έχει ξεφύγει από τα γεωγραφικά
όρια. Έχει εισχωρήσει ανάμεσα
σε πρόσωπα, που πριν από το 1974
ζούσαν δίπλα ο ένας από τον άλλο.
Επί του προκειμένου η τραγική ει-
ρωνεία είναι, ότι οι άλλοτε συντο-
πίτες-φίλοι ο ένας έχτισε τον κόσμο
του πάνω στο κόσμο του άλλου,
αρνούμενος σήμερα να τον «γκρε-
μίσει». Ο χρόνος που μεσολάβησε
δεν φαίνεται να επούλωσε πληγές
του παρελθόντος, η έλλειψη εμπι-
στοσύνης είναι εμφανής και όπως
τότε, έτσι και τώρα η επιδιωκόμενη

ασφάλεια του ενός λειτουργεί ως
ανασφάλεια για τον άλλο. Τον Χα-
σάν και τον Ηλία τους χωρίζει η
εισβολή και η κατοχή. Έχουν όμως
μια κοινή συνισταμένη. Μια έκταση
γης δίπλα στο κύμα, λίγο έξω από
την κατεχόμενη Γιαλούσα πάνω
στην οποία συναντιούνται.

«Η περιουσία είναι δική μου»
Ο Χασάν Μπαλτσί γεννήθηκε

και έζησε σε ένα από τα λιγοστά

τ/κ χωριά της Καρπασίας, τη Γα-
ληνόπορνη. Ο ίδιος περιγράφει τα
παιδικά του χρόνια ως δύσκολα,
και μέσα στον φόβο που προκα-
λούσαν τότε ακραία ε/κ στοιχεία.
Ο Χασάν πριν ξεσπάσουν οι δικοι-
νοτικές ταραχές του 1963 πήγε στο
Λονδίνο για σπουδές, όμως όταν
τον καλέσανε δεν δίστασε μαζί με
τον αδελφό του, να επιστρέψει κρυ-
φά και να πάει στα Κόκκινα μαζί

με άλλα ακραία τ/κ στοιχεία. Μετά
την τουρκική εισβολή, ο Τ/κ επέ-
στρεψε στην κατεχόμενη Καρπασία
χτίζοντας τη ζωή του, όχι στο χωριό
του τη Γαληνόπορνη, αλλά πάνω
σε μια ελληνοκυπριακή, από τις
πολλές περιουσίες των κατεχομέ-
νων, που σφετερίστηκαν οι κατο-
χικές αρχές. Δίπλα στη θάλασσα
της Γιαλούσας ο Χασάν μετέτρεψε
μια τεράστια έκταση ε/κ γης σε

ένα κόσμο δικό του, φροντίζοντας
μάλιστα να επιδεικνύει προκλητικά,
ότι δεν είναι ο χρήστης αλλά ο
πραγματικός ιδιοκτήτης. Στην ανά-
πτυξη που πραγματοποίησε με του-
ριστικά καταλύματα και ένα εστια-
τόριο, φρόντισε να έχει σε περίοπτη
θέση τα κατοχικά σύμβολα αλλά
και να καλωσορίζει τους επισκέπτες
με πινακίδες, ότι εισέρχονται στον
«δικό του κόσμο» Μετά από 43 χρό-

νια ο Χασάν Μπαλτσί είναι πεπει-
σμένος ότι η κλεμμένη γη του ανή-
κει και δεν έχει τον παραμικρό εν-
δοιασμό να προβάλει τον ισχυρισμό
του, ενώπιον του πραγματικού ιδιο-
κτήτη. Του Ηλία Παντελίδη εκτο-
πισμένου από τη Γιαλούσα που κα-
τά διαστήματα τον επισκέπτεται.
Σε μια από αυτές τις συναντήσεις,
πρόσφατα ήμασταν αυτόπτες μάρ-
τυρες.

Η επιστροφή των κατοίκων της Αμμοχώστου κάτω από την προσωρινή διοίκη-
ση των Ηνωμένων Εθνών θα ανοίξει τον δρόμο για τη λύση του Κυπριακού.

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΘΕΟΦΙΛΟΥ Β. ΘΕΟΦΙΛΟΥ 

Η Αμμόχωστος ως δέλεαρ και καταλύτης της λύσης

Ο «κόσμος» του Χασάν πάνω σε ε/κ περιουσία
Η ιστορία ενός Ε/κ πρόσφυγα στην περιουσία του οποίου ο Τ/κ φίλος του, πριν από την εισβολή, έχτισε τη ζωή του μετά το 1974

Ο Χασάν Μπαλτσί (αριστερά) και ο Ηλίας Παντελίδης (δεξιά) δεν είναι άγνωστοι μεταξύ τους. Οι οικογένειές τους διατηρούσαν φιλικές σχέσεις πριν από το
1974. Μετά την εισβολή, ο Τ/κ θεωρεί ότι του ανήκει η περιουσία που του δόθηκε παράνομα, ιδιοκτήτης της οποίας είναι ο Ε/κ φίλος του.

<<<<<<<

Η εισβολή του 1974 εκτός
από τους νεκρούς, τους
αγνοούμενους και την
προσφυγιά έπαιξε πε-
ρίεργα παιχνίδια, διχά-
ζοντας ανθρώπους που
κάποτε καθόντουσαν στο
ίδιο τραπέζι. Μια τέτοια
περίπτωση είναι και αυτή
του Χασάν και του Ηλία.

Η γη του φίλου του
Η οικογένεια του Χασάν Μπαλ-
τσί και του Ηλία Παντελίδη δεν
ήταν άγνωστες. Πριν από την
Ανεξαρτησία ο πατέρας του
Μπαλτσί, δούλευε για τον παπ-
πού του Παντελίδη. Ο ίδιος, συ-
χνά του υπενθυμίζει την πίκρα
της μητέρας του ότι ένας φίλος
της οικογένειας πήρε την περι-
ουσία της. Ο Χασάν μάλιστα όταν
έφυγε και γύρισε από τις σπου-
δές στο Λονδίνο, φιλοξενήθηκε
στο σπίτι του Παντελίδη στη Για-
λούσα. Οι συναντήσεις των δύο
άλλοτε «φίλων» έχουν πάντα το
στοιχείο της έντασης του λόγου
και των επιχειρημάτων. Ο Χασάν
θεωρεί ότι έχει αποκτήσει δι-
καιώματα στην περιουσία του
φίλου του τόσα χρόνια που τη
διαχειρίζεται και δεν διστάζει να
υποστηρίζει την άποψή του με
ένταση, σε σημείο μάλιστα που
να συνιστά πρόκληση. Ο Χασάν
είναι ένας από τους Τ/κ που δεν
εμπιστεύεται τους Ε/κ επικα-
λούμενος, πάντα τα όσα συνέ-
βησαν στο παρελθόν. Ο Ηλίας
Παντελίδης, ως ιδιοκτήτης της
γης, θεωρεί ότι η λύση θα πρέ-
πει να γεφυρώσει περιπτώσεις
όπως αυτές με του φίλο του Χα-
σάν, και όχι να δημιουργήσει νέ-
ες πληγές. Ο Χασάν την ώρα που
αποχωρούσαμε από την «περι-
ουσία του», μας έλεγε ξανά και
ξανά. «Πρέπει να ζήσω και εγώ
και η οικογένειά μου. Πρέπει να
ζήσουμε όλοι». Κατά την επι-
στροφή στο μυαλό μου στριφο-
γύριζαν τα αποχαιρετιστήρια λό-
για. Να ζήσουμε όλοι… με κλεμ-
μένες περιουσίες;
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Η απόφαση του Προέδρου της Αι-
γύπτου Αμπτέλ Φατάχ αλ Σίσι να
επιτρέψει σε ιδιωτικές εταιρείες
να χρησιμοποιήσουν την εθνική
υποδομή και το δίκτυο διανομής
για σκοπούς εισαγωγής φυσικού
αερίου αναμένεται να δημιουργήσει
νέα δεδομένα στην ανατολική Με-
σόγειο. Ο νέος αιγυπτιακός νόμος
ανοίγει τον δρόμο για πωλήσεις
ισραηλινού φυσικού αερίου σε ιδιω-
τικές εταιρείες της Αιγύπτου π.χ.
εργοστάσια παραγωγής ηλεκτρι-
σμού ή και ενεργοβόρες βιομηχα-
νίες με τη χρήση του υφιστάμενου
δικτύου αγωγών που ανήκει στην
Εθνική Εταιρεία Φυσικού Αερίου
της Αιγύπτου. Παράλληλα, επιτρέ-
πει και την πώληση ισραηλινού φυ-

σικού αερίου στα δύο τερματικά
υγροποίησης της Αιγύπτου σε Ίντ-
κου και Διαμέττα που σήμερα υπο-
λειτουργούν λόγω έλλειψης φυσι-
κού αερίου. Η νέα αυτή εξέλιξη
αναμένεται να μειώσει σοβαρά την
πιθανότητα ενός ισραηλινού αγω-
γού προς Τουρκία. Η εκτίμηση αυτή
στηρίζεται στο ότι αν επιλεγεί από
το Ισραήλ η αιγυπτιακή οδός οι
αδιάθετες ποσότητες στο ισραηλινό
κοίτασμα «Λεβιάθαν» θα είναι λίγες
και ο αγωγός αυτός δεν θα είναι
οικονομικά βιώσιμος. Σύμφωνα με
ειδικούς ο τουρκικός αγωγός χρει-
άζεται τουλάχιστον 8,5 TCF (Trillion
Cubic Feets). Από τα 12 TCF που
είναι διαθέσιμα στην Β΄ φάση του
Λεβιάθαν, τα 10 TCF της Α΄ φάσης

θα πάνε στην εσωτερική αγορά
του Ισραήλ, θα έχουν απομείνει
μόνο 3,5 TCF για την Τουρκία μετά
και την αποστολή των 8,5 TCF στην
Αίγυπτο. Ένας επιπρόσθετος λόγος
για τον οποίο το Ισραήλ ενδέχεται
να επιλέξει την Αίγυπτο είναι και
το ότι λαμβάνει σοβαρά υπόψη τον
γεωπολιτικό κίνδυνο που η υπό
τον Έρντογαν ισλαμική και απρό-
βλεπτη Τουρκία αποτελεί. Αντίθετα
η εξαγωγή στην Αίγυπτο βοηθάει
στη σταθεροποίηση του φιλικού
για το Ισραήλ καθεστώτος του Προ-
έδρου Σίσι. Ούτως ή άλλως η Τουρ-
κία δεν είναι σήμερα σε θέση να
αποτελέσει την οδό για εξαγωγή
του ισραηλινού φυσικού αερίου
στις ευρωπαϊκές αγορές. Ο λόγος

είναι ότι δεν υπάρχει κανένας αγω-
γός που θα μεταφέρει το ισραηλινό
αέριο από τις τουρκικές ακτές στα
Βαλκάνια. Ένας τέτοιος αγωγός
αναμένεται να κοστίσει $3,5 δισ.
επιπρόσθετα από το $1,5 δισ. από
το «Λεβιάθαν» μέχρι τις τουρκικές
ακτές. Όλα αυτά έρχονται να προ-
στεθούν στις πολιτικές λόγω Κύ-
πρου δυσκολίες που ο αγωγός προς
Τουρκία αντιμετώπιζε.

Η αιγυπτιακή απόφαση δυνατόν
να επιταχύνει και τις συνεννοήσεις
των εταιριών που διαχειρίζονται
το «Λεβιάθαν» με εκείνες που έχουν
την ιδιοκτησία του κυπριακού κοι-
τάσματος «Αφροδίτη». Οι συνεν-
νοήσεις αυτές είχαν ως επίκεντρό
τους την από κοινού αποστολή του

ισραηλινού φυσικού αερίου με το
Κυπριακό στην Αίγυπτο και συγ-
κεκριμένα για υγροποίηση στο τερ-
ματικό του Ίντκου. Ένας τέτοιος
κοινός αγωγός θα δημιουργούσε
σημαντικές εξοικονομήσεις για
όλες τις εμπλεκόμενες εταιρείες.
Αυτή η προοπτική είναι δυνατόν
να γίνει και με λιγότερη ισραηλινή
συνεισφορά κάτι που θα άφηνε ικα-
νές ποσότητες για ένα βιώσιμο αγω-
γό προς Τουρκία. Σε κάθε περίπτω-
ση η αποστολή σημαντικών ποσο-
τήτων από το «Λεβιάθαν» στην Αί-
γυπτο μειώνει τις άμεσες προοπτικές
τόσο για τον αγωγό East Med όσο
και για ένα τερματικό επί της Κύ-
πρου. Τα δύο αυτά έργα θα πρέπει
να αναμένουν τα αποτελέσματα

της γεώτρησης στο Οικόπεδο 11
καθώς και των νέων γεωτρήσεων
που θα λάβουν χώρα το 2017 και
το 2018 στην κυπριακή ΑΟΖ και ει-
δικότερα στα Οικόπεδα 3, 8 και 6.
Τα πράγματα είναι ρευστά και δυ-
ναμικά. Τα θεσμικά και άλλα όργανα
της Κ.Δ. παρακολουθούν στενά τις
εξελίξεις και αξιολογούν τα νέα δε-
δομένα που προκύπτουν. Στη βάση
αυτών των αξιολογήσεων εφοδιά-
ζουν τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
με όσα χρειάζεται για να πάρει τις
απαραίτητες αποφάσεις.

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος
και γραμματέας του Γεωστρατηγικού
Συμβουλίου. Οι απόψεις που εκφράζει
είναι αυστηρά προσωπικές. 

ΑΝΑΛΥΣΗ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ 

Η Αίγυπτος αλλάζει τα δεδομένα στο φυσικό αέριο

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Θέλουμε βεβαίως συμφωνία και
λύση, αλλά και αυτή η συμφωνία
πρέπει να λύνει και όχι απλώς να
κλείνει το Κυπριακό. Θα έχει νόημα
όχι γιατί μας έγινε έμμονη ιδέα η
συμφωνία, αλλά γιατί μπορεί να
είναι αποδεκτή από τους πολίτες
και λειτουργική, αντιμετωπίζοντας
επιτέλους δραστικά την κατοχή»,
αναφέρει στη συνέντευξή του στην
«Κ» ο εκπρόσωπος Τύπου του ΔΗΣΥ
Πρόδρομος Προδρόμου. Ο Κ. Προ-
δρόμου μιλάει για τις επικρίσεις
που δέχεται ο Πρόεδρος ότι η Τουρ-
κία ήταν έτοιμη για συμφωνία και
ο ίδιος το απέρριψε, χαρακτηρί-
ζοντάς το ως ένα εξωφρενικό παι-
χνίδι «με φήμες, σπερμολογία ή
και υποβολιμαίους ισχυρισμούς»,
στο οποίο συμμετείχε και ο κ. Αϊντε.

Μιλάει για τις προεδρικές εκλογές
και αναφέρει πως η χώρα χρειάζεται
την επαναδιεκδίκηση Νίκου Ανα-
στασιάδη και συγκεκριμένα έναν
ηγέτη για πρόοδο και ευημερία
όλων. 
–Τόσο τα Ηνωμένα Έθνη όσο
και η Ε.Ε δεν έχουν ακόμα επιρ-
ρίψει ευθύνες στην τουρκική
αδιαλλαξία για το ναυάγιο αλλά
ρίχνουν το βάρος συνέχισης της
συνομιλίας στις δύο πλευρές. 

–Ακούσαμε τον Μεβλούτ Τσα-
βούσογλου να λέει από την αρχή
και καθαρά ότι είναι «όνειρο» να
περιμένουν οι Κύπριοι να καταρ-
γηθούν οι Εγγυήσεις. Ενώ ισχυρι-
ζόταν πως η Τουρκία δήθεν είναι
εκεί αποφασισμένη για λύση, δι-
ευκρίνισε ότι δεν μπορεί να ακούει
τις ανοησίες της ελληνοκυπριακής
πρότασης. Ανοησία, ήταν η λέξη.
Αυτά δεν είναι αδιαλλαξία; Δεν
αποκαλύφθηκε η τουρκική αδιαλ-
λαξία μέσα από την αποφασιστι-
κότητα και την επιμονή του Προ-
έδρου Αναστασιάδη να πάει η δια-
πραγμάτευση στον «σκληρό πυ-
ρήνα»;
–Η βούληση της δικής μας πλευ-
ράς και η αδιαλλαξία θα κατα-
γραφεί στις εκθέσεις ΟΗΕ και
Ε.Ε; 

–Δεν βλέπω ρητή καταδίκη εκεί-
νου που τα Η.Ε. θα θεωρήσουν ως
την «πολιτική θέση» της Τουρκίας.
Όσο και αν είναι προφανώς απα-
ράδεκτη και απέτρεψε την όποια
συμφωνία, ξέρουμε με ποια λογική
λειτουργούν τα πράγματα στο επί-
πεδο διεθνών θεσμών. Εμείς ας
κρατήσουμε την τοποθέτηση του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για τα κυ-
ριαρχικά δικαιώματα της Κυπριακής
Δημοκρατίας και της Κομισιόν ότι
δεν νοείται κράτος-μέλος με εγ-
γυήσεις άλλων. Όπως και την το-
ποθέτηση του γενικού γραμματέα
ότι με τη λύση η Κύπρος πρέπει
να είναι ένα κανονικό κράτος. Αυτά
να κρατήσουμε και να το παλέψου-
με. Να παλέψουμε όμως για την
Κύπρο και όχι πρώτη μας δουλειά
να είναι πώς πολεμάμε ο ένας τον
άλλο κι όλη η αντιπολίτευση τώρα
μαζί τον Πρόεδρο Αναστασιάδη.
–Τόσο ο Ενδιάμεσος όσο και το
ΑΚΕΛ επικρίνουν τους χειρι-
σμούς του Προέδρου. Πού οφεί-
λεται η αδυναμία του Προέδρου
να έχει σήμερα οποιαδήποτε
πλευρά με το μέρος του; 

–Αυτό που ζήσαμε τις τελευταίες
εβδομάδες μετά τη Διάσκεψη είναι
εξωφρενικό. Αυτό το παιχνίδι με
φήμες, σπερμολογία ή και υποβο-
λιμαίους ισχυρισμούς, μέσα δυ-
στυχώς και ο κ. Αϊντε. Ότι, δήθεν,
την τελευταία στιγμή η Τουρκία
ήταν έτοιμη να κάνει συμφωνία
και ότι το απέτρεψε ή δεν το αξιο-
ποίησε ο Πρόεδρός μας. Ο ίδιος ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης, με πλήρη
επιβεβαίωση από τον κ. Κοτζιά,
μας εξήγησε τι εννοούσε η Άγκυρα.
Διατηρώντας εγγυήσεις για 15,
λέει, χρόνια και μετά βλέπουμε.
Αλλά και στρατό και μια στρατιω-
τική βάση. Αυτή ήταν η συμφωνία
που χάσαμε; Ποιος είχε το δικαίωμα

να έκανε τέτοια συμφωνία με όλα
αυτά τα τεχνάσματα και τις ύπου-
λες επινοήσεις των Τούρκων; Και
διαπιστώνω ενός είδους μυστήριο
που δεν πείθει καθόλου. Όλοι αυτοί
που διαδίδουν αποκλειστικές πλη-
ροφορίες ή και διαισθήσεις, όπως
ο κ. Αϊντε, θα πρέπει επιτέλους να
εξηγήσουν. Αν όντως η Τουρκία
και ο Ερντογάν αποφάσισαν να
δοθεί λύση στο Κυπριακό, γιατί
δεν βγαίνουν να το πουν; Μήπως
ντρέπεται ή φοβάται η Τουρκία;
Μα είναι σοβαρά αυτά τα πράγμα-
τα; 
–Φαντάζομαι ότι εννοείτε το
ΑΚΕΛ, αλλά δεν ήταν μόνο του.
Δεν υπάρχουν και κάποιοι από
τον δικό σας χώρο ακόμα που
δυσπιστούν; 

–Ναι, πολλοί και διάφοροι. Μάλ-
λον, όμως όχι και τόσο πολλοί.
Εκτός του ΑΚΕΛ που έπαιξε συγ-
κεκριμένο παιχνίδι, μια μικρή μει-
οψηφία είναι. Δυστυχώς παίζουν

ρόλο υπόσκαψης επικαλούμενοι
την αφοσίωσή τους στη λύση. Πα-
ρασύρονται από την επιθυμία για
λύση που γίνεται πάθος και κατα-
λήγει κάποτε ανεξέλεγκτο. Αλλά,
τελικά είναι και «απολίτικο»! Μιλάνε
κάποιοι για τη λύση ενός καθαρά
πολιτικού ζητήματος, με προβε-
βλημένες εθνικές διαστάσεις και
ταυτόχρονα αρνούνται να δουν

και να συζητήσουν τις πολιτικές
παραμέτρους. Το βλέπουν σαν να
είναι ένα τεχνικό ζήτημα! Μπορεί
να παρασύρονται και κάποιοι στον
χώρο μας. Ξέρετε, είμαστε μεγάλη
παράταξη και είναι επόμενο να μη
σκεφτόμαστε πάντα και όλοι το
ίδιο. Η τεράστια πλειοψηφία των
συναγερμικών όμως, όπως και ο
προσανατολισμός του κόμματος,
είναι ξεκάθαρα η γραμμή του μέ-
τρου και της εθνικής ευθύνης που
εφαρμόζει ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας. Κάποιοι άλλοι όμως ίσως
κάνουν αυτή την υπόσκαψη και
επί σκοπώ. Πάντως, ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης έδωσε αποστομω-
τικές απαντήσεις σε κάθε κατεύ-
θυνση. 
–Εξακολουθεί όμως να τους έχει
όλους αντίθετους με τους χει-
ρισμούς του... 

–Δεν είναι περίεργο. Καταρχάς
οι επικρίσεις τους αλληλοεξουδε-
τερώνονται. Απ’ τη μία λένε «τα

έδωσε όλα ο Αναστασιάδης». Από
την άλλη τον επικρίνουν ότι δεν
έδωσε αρκετά και δεν έκανε το
«μεγάλο βήμα». Η αλήθεια και αυτό
που μας χρειάζεται είναι κάπου
στη μέση. Ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας έδειξε μια προσέγγιση του
μέτρου και της εθνικής ευθύνης.
Και θέλουμε βεβαίως συμφωνία
και λύση, αλλά και αυτή η συμφωνία
πρέπει να λύνει και όχι απλώς να
κλείνει το Κυπριακό. Θα έχει νόημα
όχι γιατί μας έγινε έμμονη ιδέα η
συμφωνία, αλλά γιατί μπορεί να
είναι αποδεκτή από τους πολίτες
και λειτουργική, αντιμετωπίζοντας
επιτέλους δραστικά την κατοχή. 

–Η Τουρκία μιλάει για σχέδιο β΄
και λύση εκτός πλαισίου των
Ηνωμένων Εθνών. Εμείς έχουμε
ετοιμάσει σχέδιο β΄; 

–Καλά, αυτό μας ενοχλεί από
την Τουρκία, το σχέδιο β΄; Μα εδώ
και 43 χρόνια ή τουλάχιστον 34, η
Τουρκία διαρκώς απεργάζεται και
προσπαθεί να επιβάλει σχέδιο β΄!
Δεν νομίζω ότι η Τουρκία έχει πραγ-
ματικά σχέδιο β΄, αλλά απλώς πο-
λιτική της είναι να απειλεί διαρκώς.
Ένα σχέδιο έχει. 

Να εμπεδώσει την ιδέα ότι στην
Κύπρο υπάρχουν δύο κομμάτια,
δύο λαοί και δύο κράτη και ότι
αφού συνενωθούν περίπου στο
«ίσα κι όμοια», μετά θα πρέπει και
η ίδια να ελέγχει αυτό το νησί που
το θεωρεί σημαντικό για τα δικά
της σχέδια – αυτοκρατορικά συ-
νήθως – και όχι για τους Τουρκο-
κύπριους. Αυτή την προσέγγιση
της Τουρκίας θέλουμε να δούμε να
αλλάζει. Γι’ αυτό λέμε χρειάζεται
προσοχή και ψυχραιμία. Χρειάζεται
μια προσέγγιση του μέτρου, όπως
αυτή που εφαρμόζει ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης.

Συμφωνία που
να λύνει και
όχι να κλείνει
το Κυπριακό
Η δεύτερη θητεία Αναστασιάδη 
θα είναι πενταετία οικονομικής προόδου 

Κάποιοι «δυστυχώς παίζουν ρόλο υπόσκαψης, επικαλούμενοι την αφοσίωσή τους στη λύση. Παρασύρονται από την επιθυμία για λύση που γίνεται πάθος και κα-
ταλήγει κάποτε ανεξέλεγκτο. Αλλά, τελικά είναι και ‘απολίτικο’», λέει στην «Κ» ο Πρόδρομος Προδρόμου.

<<<<<<<

Αν όντως η Τουρκία 
και ο Ερντογάν αποφά-
σισαν να δοθεί λύση 
στο Κυπριακό, γιατί 
δεν βγαίνουν να το
πουν; Μήπως ντρέπεται 
ή φοβάται η Τουρκία;

–Οι προεδρικές βρίσκονται
κοντά. Πότε υπολογίζετε να
εξαγγείλει την υποψηφιότητά
του ο Νίκος Αναστασιάδης; 

–Περιμένουμε να αποφασίσει
ο Πρόεδρος και να ανακοινώσει
την πρόθεση για επανεκλογή.
Εγώ πιστεύω ότι αυτό πρέπει να
κάνει. Το χρειάζεται η Κύπρος.
Αλλά η απόφαση είναι μόνο δική
του. Απ’ ό,τι μπορώ να δω αυτή
η απόφαση θα έρθει το φθινό-
πωρο. Δεν μας χρειάζεται μακρύς
προεκλογικός, γιατί οι πολίτες
ήδη έχουν δει και ξέρουν ποιος
Πρόεδρος μπορεί να κάνει την
Κύπρο ξανά μιαν ανθηρή οικο-

νομία, η οποία στη συνέχεια θα
αποδώσει ακόμα περισσότερα
για όλους τους πολίτες –βοηθούν-
τος ελπίζουμε και του φυσικού
αερίου. Ο κόσμος ξέρει ήδη ποια
προεδρία ούτε θα αρνηθεί με φο-
βίες και λεονταρισμούς τη δια-
πραγμάτευση, αλλά ούτε και θα
πέσει σε παγίδες της Τουρκίας,
διεκδικώντας μια συμφωνία την
οποία θα μπορεί πραγματικά να
δεχτούν και να θέλουν οι πολίτες.
–Το 2013, είχε μπει στον προ-
εκλογικό με το αφήγημα ότι «η
κρίση θέλει ηγέτη». Το 2018 ποιο
θα είναι το προεκλογικό αφή-
γημα για την επανεκλογή του; 

–Εσείς δικαιολογημένα το λέτε
αφήγημα. Για μας δεν είναι όμως
απλό αφήγημα, αλλά η πραγμα-
τικότητα. Το ότι η κρίση ήταν
τελικά πολύ βαθύτερη και απ’
όσο νομίζαμε δεν ήταν αφήγημα.
Το ότι βρέθηκε η κατάλληλη ηγε-
σία που με αποφασιστικότητα,
έκανε τα βήματα σωτηρίας με
αποτελεσματικότητα, επίσης δεν
είναι αφήγημα, αλλά η πραγμα-
τικότητα. Η Κύπρος από μια χρε-
οκοπημένη χώρα, σήμερα τρέχει
με ρυθμούς 3%, αναβαθμίζεται
συνέχεια και γίνεται όχι μόνο
μια κανονική, αλλά και μια αν-
θηρή οικονομία. Στο Κυπριακό

παλεύουμε να γίνει με μια σωστή
λύση ένα κανονικό κράτος, όπως
το διατύπωσε και ο κ. Α. Γκου-
τιέρες. Στην οικονομία και στην
εσωτερική διακυβέρνηση είναι
η προεδρία Αναστασιάδη που
την έκανε ήδη μια κανονική χώ-
ρα. Αν η πρώτη ήταν πενταετία
διόρθωσης, αναστήλωσης και
αποκατάστασης, η δεύτερη πεν-
ταετία θα είναι πενταετία οικο-
νομικής προόδου και μεγαλύτε-
ρης κοινωνικής δικαιοσύνης. Άρα
λοιπόν, η χώρα χρειάζεται ηγεσία
για να συνεχιστεί η ανόρθωση,
χρειάζεται ηγέτη για πρόοδο και
ευημερία όλων. 

Η χώρα χρειάζεται ηγέτη για πρόοδο και ευημερία όλων

<<<<<<<

Η τεράστια πλειοψηφία
των συναγερμικών και 
ο προσανατολισμός του
κόμματος, είναι ξεκάθα-
ρα η γραμμή του μέτρου
και της εθνικής ευθύ-
νης που εφαρμόζει 
ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας.
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Η Δρ Μαίρη Ελευθεριάδου, Συντονίστρια
του Προγράμματος Βιολογικών Επιστημών
στο Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου, πα-
ραδέχεται ότι ζούμε στην εποχή της εξειδί-
κευσης. Η δική της είναι μοναδική στον επι-
στημονικό χώρο, με τα ερευνητικά της εν-
διαφέροντα να εστιάζονται στη μικροβιολογική
ασφάλεια των τροφίμων και την επιβίωση
παθογόνων μικροοργανισμών στο περιβάλλον
και στα τρόφιμα. 

Παρά ταύτα, πιστεύει και υποστηρίζει
σθεναρά ότι απόφοιτοι λυκείων που σκέ-
φτονται να ακολουθήσουν μια επαγγελματική
πορεία στον τομέα της Υγείας θα πρέπει να
εξετάσουν σοβαρά την προοπτική να ξεκι-

νήσουν με ένα προπτυχιακό στην Γενική Βιο-
λογία. Αυτή που η Δρ. Ελευθεριάδου αποκαλεί
‘καθαρή’ Βιολογία και η οποία, προσθέτει,
προσφέρει στον φοιτητή “όλες τις βάσεις
για όλες τις εξειδικεύσεις”.

Το νέο Τμήμα Επιστημών Ζωής, αναφέρει
η Δρ. Ελευθεριάδου, το οποίο ενσωματώνει
τις Βιοιατρικές Επιστήμες, την Φαρμακευτική,
την Διατροφή, και την Αθλητική Επιστήμη,
βρίσκεται τώρα στο δεύτερο χρόνο λειτουργίας
του και προσφέρει με την Γενική Βιολογία
ένα μοναδικό πρόγραμμα αντίστοιχο του
οποίου δεν υπάρχει σε κανένα πανεπιστήμιο

στην Κύπρο και στην Ελλάδα. Με κοινό βασικό
κορμό για δύο χρόνια,  προσφέρει κατά το
δεύτερο μισό του προγράμματος την δυνα-
τότητα στους φοιτητές να εξειδικευτούν είτε
στην Γενική Βιολογία είτε στην Γενική Μι-
κροβιολογία.  

Οι αναφορές της κυρίας Ελευθεριάδου
προδίδουν ένα πάθος για την διατήρηση και
την ενίσχυση της μελέτης της Βιολογίας, η
οποία θεωρεί ότι προσφέρει τέτοιες δεξιότητες
και γνώσεις που μπορεί ‘να ανοίξει αμέτρητες
πόρτες’ για τους φοιτητές.

Τα προγράμματα του Τμήματος προετοι-
μάζουν τους φοιτητες τόσο θεωρητικά όσο
και πρακτικά, με το πανεπιστήμιο να προσδίδει
‘τεράστια έμφαση’ στην εργαστηριακή εκ-
παίδευση, προσφέροντας μια γκάμα από δε-
ξιότητες αλλά και δυνατότητες έρευνας, πρω-
τόγνωρες για τα δεδομένα της Κύπρου. Οι
φοιτητές που θα αποφοιτήσουν το επόμενο
ακαδημαϊκό έτος είναι τοποθετημένοι αυτή
την περίοδο συνολικά για ένα εξάμηνο σε
κλινικά εργαστήρια, ιδιωτικά ή δημόσια, στο
Τμήμα Αλιείας, στο Τμήμα Δασών, στη Δευ-
τεροβάθμια εκπαίδευση, σε εργαστήρια τρο-
φίμων και νερού, και σε εργαστήρια φαρ-
μακευτικών βιομηχανιών.   

Στο επιστημονικό επίπεδο, η κυρία Ελευ-
θεριάδου εστιάζει την προσοχή της σε μι-
κροσκοπικούς οργανισμούς, έχει όμως το
χάρισμα να βλέπει και την ευρύτερη εικόνα,
ειδικά όσον αφορά στην εκπαίδευση, επι-
μένοντας ότι μια κοινωνία βελτιώνεται μέσα
από την έρευνα και την καινοτομία, προοπτικές
οι οποιες, αναφέρει, προσφέρονται πλέον
και στην ακαδημαϊκή κοινότητα της χώρας
μας. «Στα επόμενα δέκα χρόνια», συνεχίζει,
«θα δείτε μια έκρηξη σε έρευνες στον τομέα
της Μικροβιολογίας», οι οποίες, υποστηρίζει,
θα είναι καθοριστικές για το μέλλον του αν-
θρώπου και του περιβάλλοντος. Η μελέτη
«του αόρατου κόσμου, του παρεξηγημένου
κόσμου της μικροβιολογίας» είναι η επιστήμη
του μέλλοντος, τονίζει.

Οι φοιτητές της Μικροβιολογίας στο μέλλον
θα κληθούν να ελαχιστοποιήσουν τις αρνητικές
συνέπειες από ιούς, αλλά και να ενισχύσουν
τις θετικές επιπτώσεις από την καλλιέργεια
μικροοργανισμών, για παράδειγμα, στη δη-
μιουργία τριών και πλέον χιλιάδων τροφίμων

που παράγονται από μικροβιακά προϊόντα
από την οινοποιεία και την ζυθοποιεία έως
τις διαδικασίες ανακύκλωσης και της ευρύτερης
προστασίας του περιβάλλοντος. Η βραβευμένη
επιστήμονας σπούδασε Ιατρική Τεχνολογία
και Μικροβιολογία Τροφίμων στις Ηνωμένες
Πολιτείες και στη Μεγάλη Βρετανία και ερ-
γάστηκε για πάνω από είκοσι χρόνια στο
Γενικό Χημείο του Κράτους ως προϊστάμενη
των Εργαστηρίων Μικροβιολογικού Ελέγχου
Τροφίμων και Γενετικά Τροποποιημένων Ορ-

γανισμών. 
Το 2008, όμως, θέλοντας να προσηλωθεί

σε αυτό που αποκαλεί ‘όνειρο ζωής’ –  να
βοηθήσει στην δημιουργία ενός ακαδημαϊκού
τμήματος μικροβιολογίας στην Κύπρο – πα-
ραιτήθηκε από τη δημόσια υπηρεσία και
προσλήφθηκε στο Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο
Κύπρου, αναλαμβάνοντας ως πρόεδρος του
Τμήματος Επιστημών Υγείας μέχρι το 2012.
Την περίοδο 2012-2013 πραγματοποίησε το
όνειρο της, συντονίζοντας το πρώτο στην

Κύπρο πρόγραμμα βιολογικών σπουδών με
κατεύθυνση στη μικροβιολογία. 

Τα δικά της ερευνητικά ενδιαφέροντα
εστιάζονται στη μικροβιολογική ασφάλεια
τροφίμων, στην επιβίωση παθογόνων μικρο-
οργανισμών στο περιβάλλον και στα τρόφιμα,
και στον έλεγχο των λοιμώξεων που σχετίζονται
με τη φροντίδα υγείας. Συνεχίζει να συνερ-
γάζεται στενά με τον Παγκόσμιο Οργανισμό
Υγείας για την προώθηση της υγιεινής των
χεριών ανάμεσα στους επαγγελματίες υγείας
και στο γενικό πληθυσμό ως βασικό μέτρο
πρόληψης της μετάδοσης λοιμώξεων. Η συ-
νεργασία της με το κέντρο νανοτεχνολογίας
και νανοτοξικολογίας του Πανεπιστημίου
Harvard είχε ως αποτέλεσμα τη χρηματοδό-
τηση ερευνητικής πρότασης από το αμερικανικό
τμήμα γεωργίας για εφαρμογή και αξιολόγηση
μιας νεοφανούς μεθόδου απολύμανσης μι-
κροβίων σε τρόφιμα. Αυτό το μήνα η Δρ.
Ελευθεριάδου επιλέγηκε ως Fulbright Visiting
Scholar και έχει ήδη μεταβεί στο Harvard
όπου θα εργαστεί για την ολοκλήρωση του
έργου.

Η μικροβιολογία, λέει η Δρ. Ελευθεριάδου,
διδάσκει δύο πολύ σημαντικά πράγματα:
Πρώτον, το μικρό δεν είναι κατ’ ανάγκη ασή-
μαντο αλλά μπορεί να είναι και πολύ σπουδαίο,
και, δεύτερο, κάτι που μάθαμε να θεωρούμε
εχθρικό μπορεί να έχει και μια αθέατη, θετική
πλευρά, φθάνει να έχουμε τα μάτια μας
ανοικτά για να μπορέσουμε να το αντιλη-
φθούμε». 

«Οι φοιτητές μας της Βιολογίας αποκτούν
μια σφαιρική αντίληψη και θα έχουν την δυ-
νατότητα μια μέρα να φέρουν θετικές αλλαγές
στον κόσμο, διότι ως φοιτητές αυτής της ει-
δίκευσης είναι πρωτίστως ενημερωμένοι πο-
λίτες οι οποίοι αντιλαμβάνονται την έννοια
της αλληλεξάρτησης και έχουν μια ιδιαίτερη
ευαισθησία για την ζωή και για τον πλανήτη»,
δηλώνει. Γενικά, καταλήγει η Δρ. Ελευθε-
ριάδου, με τις ανάγκες και τους κινδύνους
να αυξάνονται, όλο και περισσότεροι νέοι
συνειδητά στρέφονται σε επαγγέλματα που
έχουν σχέση με τον ευρύτερο χώρο της
Υγείας και της Βιολογίας, πράγμα που σταδιακά
αλλά ουσιαστικά θα ενισχύσει την ανάπτυξη
της έρευνας και των σχετικών υπηρεσιών
στην Κύπρο.

Μικροβιολογία: H επιστήμη του μέλλοντος
Συνομιλία με τη Δρα Μαίρη Ελευθεριάδου, Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Η κοινωνία απαιτεί σήμερα αλλαγή,
νέα πρόσωπα, καινοτόμες προτάσεις
που θα κάνουν τη ζωή μας καλύτερη,
απαιτεί αξιοπιστία και αυτά μόνο ο
Νικόλας Παπαδόπουλος μπορεί να
τα προσφέρει», αναφέρει σε συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο βουλευτής του
ΔΗΚΟ Πανίκος Λεωνίδου. Ξεκαθα-
ρίζει, μάλιστα, πως όχι μόνο θα οδη-
γηθεί στον β΄ γύρο η υποψηφιότητα
του κ. Παπαδόπουλου αλλά και στην
Προεδρία.
–Μετά το ναυάγιο στο Κραν-Μον-
τάνα άρχισαν ήδη τα σενάρια
περί επιστροφής Μαρωνιτών και
ανοίγματος της Αμμοχώστου. Δη-
μιουργούνται νέα τετελεσμένα
στο Κυπριακό; 

–Η αποτυχίατου Κραν-Μοντάνα,
που στην ουσία αποδεικνύει με τρό-
πο δυσάρεστο ότι η στρατηγική και
τακτικήΑναστασιάδηυπήρξαναπο-
λύτως λανθασμένες, οδηγεί έτσι και
αλλιώς σε νέα δεδομένα. Δυστυχώς,
μετά και το Κραν-Μοντάνα, η δική
μας πλευρά βρίσκεται σε δυσμενέ-
στερη θέση και η τουρκική πλευρά
σε πλεονεκτικότερη, σε σχέση με
αυτές που είχαμε όταν ξεκίνησε ο
νέος κύκλος της διαπραγμάτευσης.
Πλέον, η πενταμερής έχει καθιερω-
θεί, όπως για δεκαετίες επεδίωκε η
Τουρκία, ο κατοχικός ηγέτης έχει
αναβαθμιστεί, η Κυπριακή Δημο-

κρατία έχει υποβαθμιστεί και το
πλαίσιο Γκουτιέρες θεωρείται δε-
δομένο. Ανεξαρτήτωςτων κινήσεων
που θα κάνει η τουρκική πλευρά,
είναι άμεση ανάγκη να υπάρξει ολο-
κληρωμένος σχεδιασμός από την
πλευρά μας, σε βραχυπρόθεσμο επί-
πεδο, για να αντιμετωπιστούν οι κι-
νήσεις αυτές, κυρίως όμως, υπάρχει
ανάγκη για μια νέα στρατηγική, που
θα πιέσει την Τουρκία, ώστε να υπο-
χωρήσειαπό τις αδιάλλακτεςθέσεις.
Αυτή η νέα στρατηγική χρειάζεται
νέο Πρόεδρο. 
–Η Τουρκία μιλάει ξεκάθαρα για
λύση του Κυπριακού εκτός του
πλαισίου των Ηνωμένων Εθνών.
Εμάς ποιο μπορεί να είναι το δικό
μας σχέδιο β΄; 

–Η νέα στρατηγική οφείλει να
έχει στόχο την άρση της τουρκικής
αδιαλλαξίας. Αποδείχθηκε ότι αυτό
δεν μπορεί να γίνει με την πολιτική
των υποχωρήσεων που ακολουθή-
σαμε τα τελευταία εννέα χρόνια. Ο
μόνος τρόπος για να προσέλθει η
Τουρκία σοβαρά στη διαπραγμά-
τευση είναι να της προκαλέσουμε
κόστος για τη στάση που σήμερα
τηρεί. Υπάρχουν τρόποι για να γίνει
αυτό και μέσα και έξω από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Όσο δεν καταλή-
γουμε στην εφαρμογή αυτής της
νέας στρατηγικής, δεν μπορούμε
να προσδοκούμε σε κανένα ουσια-
στικό αποτέλεσμα. 
–Η νέα στρατηγική που επικα-

λείστε δεν βασίζεται εν πολλοίς
στην παρακαταθήκη του Τάσσου
Παπαδόπουλου, η οποία δεν είχε
τα επιδιωκόμενα αποτελέσματα; 

–Ο Τάσος Παπαδόπουλος, μέσα
σε πολύ δύσκολες τότε συνθήκες,
κατάφερε με την πολιτική του να
οδηγήσει στη συμφωνία της 8ης
Ιουλίου. Σήμερα που οι συνθήκες
είναι πολύ διαφορετικές, σήμερα
που η Τουρκία δεν είναι το αγαπη-
μένο παιδί των Ευρωπαίων, όπως
ήταν τότε και ο Ερντογάν δεν είναι
ο «μεταρρυθμιστής ηγέτης», όπως
πολλοίπίστευαν στην Ευρώπη, έχου-
με τη δυνατότητα, εφαρμόζοντας
νέαστρατηγική,να πετύχουμεακόμα
καλύτερα και ακόμα πιο ουσιαστικά
αποτελέσματα.
–Επικρίνετε τον Νίκο Αναστα-
σιάδη για τους χειρισμούς του
και εξάρετε τους χειρισμούς Κο-
τζιά. Δεν είναι λίγο οξύμωρο δε-
δομένου του ότι Αθήνα-Λευκωσία
κινούνταν σε πλήρη συνεννόηση; 

–Η Κυπριακή Δημοκρατία οφείλει
πολλά στον Έλληνα υπουργό Εξω-
τερικών για τη στάση του τους τε-
λευταίους μήνες και ειδικότεραστην
κρίσιμη φάσητης διαπραγμάτευσης
στο Κραν-Μοντάνα. Σε αντίθεση με
εκείνους στην Κύπρο που, με άμεσο
η έμμεσο τρόπο, κατηγόρησαν τον
κύριο Κοτζιά, εμείς στο ΔΗΚΟ θε-
ωρούμε ότι είναι η δική του επιμονή
που απέτρεψε επικίνδυνες υποχω-
ρήσεις, στο θέμα της Ασφάλειας.

Υπενθυμίζω ότι η Ελλάδα δεν εμ-
πλέκεται σε καμίαάλλη πτυχή, πέραν
εκείνης της Ασφάλειας. 
–Ο ενδιάμεσος χώρος επιχείρησε
να προχωρήσει με δικό του υπο-
ψήφιο και το 2008, με τον Τάσσο
Παπαδόπουλο, με γνωστό το απο-
τέλεσμα. Για ποιο λόγο σήμερα,

δεδομένων και των ιδιομορφιών
του χώρου και τα εσωκομματικά
προβλήματα να κατορθώσει να
οδηγηθεί η υποψηφιότητα Νικόλα
Παπαδόπουλου στον β΄ γύρο;

–Η υποψηφιότητα Νικόλα Πα-
παδόπουλου δεν οδηγεί απλώς στον
β  ́γύρο, εκτιμώ ότι οδηγεί στην Προ-
εδρία της Δημοκρατίας, για τρεις
βασικούς λόγους. Πρώτον, γιατί ο
ενδιάμεσος χώρος είναι σήμερα
πολύ ισχυρότερος από ό,τι ήταν το
2008. Δεύτερον γιατί οι Κύπριοι πο-
λίτες έχουν ζήσει τα τελευταία σχε-
δόν δέκα χρόνια τις εξαιρετικά αρ-
νητικές συνέπειες της διακυβέρνη-
σης του ΑΚΕΛ και του ΔΗΣΥ και τρί-
τον, γιατί η κοινωνίααπαιτείσήμερα
αλλαγή, νέα πρόσωπα, καινοτόμες
προτάσεις που θα κάνουν τη ζωή
μας καλύτερη, απαιτεί αξιοπιστία
και αυτά μόνο ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος μπορεί να τα προσφέρει. 

Στόχος μας
η αποτελεσματική
λειτουργία 
των θεσμών
–Εχετε συμπληρώσει την πρώ-
τη χρονιά σας στο κοινοβούλιο.
Ήδη υπάρχει σωρεία απαιτή-
σεων από την κοινωνία σε μία
σειρά από τομείς. Τι να αναμέ-
νουμε από τη δική σας πλευρά
για ικανοποίηση των αιτημάτων
των πολιτών;

–Σε μια πραγματικά δύσκολη
περίοδο, απαξίωσης των πολιτών
απέναντι στους θεσμούς, στις
αξίες, στην πολιτική και τα όργανα
του κράτους, δηλώνουμε παρόν-
τες. Με τις θέσεις προσπαθούμε
να συμβάλουμε στην άρση αυτού
του φαινομένου. Στο πλαίσιο αυτό,
καταθέτουμε προτάσεις που αφο-
ρούν την παιδεία, την τοπική αυ-
τοδιοίκηση, τη λειτουργία των
ανεξάρτητων θεσμών του κρά-
τους, την αστυνομία κ.ά. Ανακοι-
νώσαμε ήδη την πρόθεσή μας για
κατάθεση δύο προτάσεων Νόμου
προς επίλυση ενός προβλήματος
που αφορά μεγάλη μερίδα εκπαι-
δευτικών (έκτακτων, συμβασιού-
χων και αντικαταστατών), που
εργάζονται σήμερα σε ένα αβέβαιο
επαγγελματικό περιβάλλον.  Προ-
τείνουμε παράλληλα λύσεις για
την αποτελεσματικότερη λειτουρ-
γία της τοπικής αυτοδιοίκησης,
με μείωση των Δήμων, αποκέν-
τρωση εξουσιών, ενίσχυση της
οικονομικής και διοικητικής τους
αυτοτέλειας. Προτείνουμε ιδέες
για τα νομοσχέδια που αφορούν
την πάταξη της διαφθοράς στην
Αστυνομία. Σημαντικές είναι και
οι συζητήσεις που αφορούν τη
λειτουργία  όλων των θεσμών του
κράτους, του Επιτρόπου Διοική-
σεως, της Ελεγκτικής και Νομικής
Υπηρεσίας, καθώς και άλλων αρ-
χών και οργάνων του κράτους.
Στόχος μας, είναι η αποδοτικότερη
λειτουργία των θεσμών, το δημό-
σιο συμφέρον και ένα κράτος δί-
πλα στον πολίτη.

Σε μία σειρά προτάσεων προχωρά το ΔΗΚΟ, όπως αναφέρει ο Πανίκος Λεωνί-
δου με στόχο την καλύτερη εξυπηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος.

“Σήμερα που η Τουρκία
δεν είναι το αγαπημένο
παιδί των Ευρωπαίων
έχουμε τη δυνατότητα, 
με νέα στρατηγική, να
πετύχουμε ακόμα πιο ου-
σιαστικά αποτελέσματα.

Ο Νικόλας δεν 
οδηγείται στον β́ γύρο
αλλά στην Προεδρία
Ανάγκη για νέα στρατηγική στο Κυπριακό που θα εφαρμόσει 
ο νέος Πρόεδρος, υποστηρίζει ο Πανίκος Λεωνίδου
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Το ‘Αν’ στην Ιστορία το έσπειραν
αλλά δεν βλάστησε. Η ιστορία γρά-
φεται τώρα. Με αγώνες και προ-
σπάθεια» λέει στη συνέντευξή του
στην «Κ» το μέλος του Πολιτικού
Γραφείου του ΑΚΕΛ Χρίστος Χρι-
στοφίδης, απαντώντας για τον κίν-
δυνο αποκλεισμού του ΑΚΕΛ στον
β΄ γύρο. Ο κ. Χριστοφίδης ξεκαθα-
ρίζει πως η κύρια ευθύνη του ναυα-
γίου βρίσκεται στην Τουρκία, ωστό-
σο, καταλογίζει στον Πρόεδρο πα-
λινωδίες και μη σοβαρή διαχείριση
του Κυπριακού. Μιλάει για την υπο-
ψηφιότητα Μαλά και επισημαίνει
πως η υποψηφιότητά του μπορεί
να εκφράσει ένα πλειοψηφικό ρεύ-
μα στην κυπριακή κοινωνία. 
–Το ΑΚΕΛ εκτιμούσε πως η
Τουρκία ήταν έτοιμη για λύση
πριν από τη διάσκεψη. Σήμερα
λέτε πως την ευθύνη για την
αποτυχία την έχει πρωτίστως η
Τουρκία. Κάνατε λάθος εκτιμή-
σεις; 

–Η κατάσταση στο Κυπριακό
σήμερα είναι θλιβερή. Αυτή είναι
η μεγάλη εικόνα. Υπήρξε μια κο-
ρύφωση της διαδικασίας για λύση
του Κυπριακού με μια διάσκεψη
στο Κραν-Μοντάνα. Πάντοτε σε
αυτές τις προσπάθειες συμμετέ-
χουμε ως ελληνοκυπριακή πλευρά
με στόχο μια σωστή λύση. Και επει-
δή η λύση δεν είναι μόνο στο χέρι
μας αλλά κυρίως στη διάθεση της
Τουρκίας, αν η Τουρκία παρεμπόδιζε
τη λύση να εκτεθεί στα μάτια της
διεθνούς κοινότητας με κόστος.
Αποτύχαμε και στους δύο στόχους.
Λύση δεν υπήρξε, ενώ η Τουρκία
προς το παρόν δεν υπάρχει στο κά-
δρο των ευθυνών για το ναυάγιο.
Ήδη η κατοχική Τουρκία προχωρά
σε σχέδιο β΄ για εμβάθυνση της
κατοχής και της διχοτόμησης, εμείς
ψαχνόμαστε χωρίς σχέδιο αντίδρα-

σης και η διεθνή κοινότητα σφυρίζει
αδιάφορα. Εμείς πάντα λέγαμε ότι
όλοι θα κριθούν στο τραπέζι των
διαπραγματεύσεων. Κυρίως η Τουρ-
κία. Αλλά δεν φτάνει τα συμπερά-
σματα να είναι δικά μας. Πρέπει
να είναι ίδια και τα συμπεράσματα
του ΟΗΕ και της Ε.Ε.
–Από τη στιγμή που την κύρια
ευθύνη την έχει η Τουρκία για
ποιους λόγους επιρρίπτετε ευ-
θύνη στον Πρόεδρο; Θα μπο-
ρούσε να κάνει άλλους χειρι-
σμούς; 

–Οι παλινωδίες του κ. Αναστα-
σιάδη όλη αυτή την περίοδο έπλη-
ξαν την αξιοπιστία της δικής μας
πλευράς. Με αποτέλεσμα με μια
τέτοια αρνητική Τουρκία απέναντί
μας, όπως ο ίδιος περιγράφει που
ήταν παρών, να καταλήξαμε σε
αποενοχοποίηση της Άγκυρας.
Αναμένουμε βέβαια την έκθεση
του γ.γ. του ΟΗΕ για τελικά συμ-
περάσματα. Θυμηθείτε όμως λίγο:
πήγαμε στο Μον Πελερέν και φύ-
γαμε για λόγους ακατανόητους μέ-
χρι σήμερα. Με την κατηγορία ότι
ο Ακιντζί μας κορόιδευε. Μία εβδο-
μάδα μετά στο περιβόητο δείπνο
αποφασίσαμε να πάμε σε πεντα-
μερή διάσκεψη. Μια διάσκεψη
απροετοίμαστη και χωρίς τα μόνιμα
μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας.
Μετά το φιάσκο της διάσκεψης της
Γενεύης σπαταλήσαμε μερικούς
μήνες να ψάχνονται Προεδρικό
και ηγεσία Συναγερμού αν είναι
υπέρ, κατά ή αποχή στον εορτασμό
του Ενωτικού Δημοψηφίσματος
στα σχολεία που πρότεινε το ΕΛΑΜ,
ενώ η τουρκική προπαγάνδα ορ-
γίαζε. Μετά βάλαμε προϋποθέσεις
για προσυμφωνία στην Ασφάλεια
και τις Εγγυήσεις και μετά να συ-
νεχιστεί η διαδικασία. Στη Νέα
Υόρκη αποφασίσαμε νέα διάσκεψη
χωρίς καμιά προϋπόθεση και πα-
νηγυρίζαμε για το «Κοινό Έγγραφο»
για την Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις.

Μετά καταγγείλαμε το «Κοινό Έγ-
γραφο». Εσάς, όλο αυτό σας φαί-
νεται για σοβαρή διαχείριση;
–Έχετε επισημάνει πως ο Πρό-
εδρος δεν πήγε με βούληση για
λύση. Αν δεν ήταν έτοιμος για
λύση θα κατέθετε τις εν λόγω
προτάσεις για τις οποίες κατη-
γορείται περί επικίνδυνων πα-
ραχωρήσεων από τον Ενδιάμεσο; 

–Ο Πρόεδρος κατάθεσε αργο-
πορημένα προτάσεις στο Κραν-
Μοντάνα. Κατέθεσε προτάσεις που
λαϊκίστικα για χρόνια χαρακτήριζε
ως «ενδοτικές», ενώ στο παρασκήνιο
τις είχε πολλές φορές αποδεχτεί.
Αμφισβητούσε το 4:1 για Έλληνες
και Τούρκους υπηκόους και τώρα
το ψάχνουμε. Την ίδια στιγμή μεί-
ωσε το ποσοστό που θα μπορούσαν

να έχουν πολιτικά δικαιώματα στο
άλλο ομόσπονδο κρατίδιο από 33%
που ήταν η σύγκλιση Χριστόφια-
Ταλάτ σε 20%. Παλινωδίες, παλι-
νωδίες, παλινωδίες. Δεν καταλογίζω
την κύρια ευθύνη στον κ. Αναστα-
σιάδη. Η κύρια ευθύνη είναι στην
Τουρκία. Οι χειρισμοί του όμως δεν
βοήθησαν τη δική μας πλευρά.
–Ήδη η Τουρκία κάνει λόγο για
λύση εκτός πλαισίου των Ηνω-
μένων Εθνών ενώ ΟΗΕ και Ε.Ε
κρατούν σαφείς αποστάσεις γύρω
από την επόμενη μέρα. Υπάρχει
τρόπος να αποφύγουμε τα τετε-
λεσμένα που δημιουργούνται; 

–Ο κ. Τσαβούσογλου μερικά λε-
πτά μετά την αποτυχία ζήτησε
απεγκλωβισμό από το πλαίσιο του
ΟΗΕ και τη λύση ομοσπονδίας στο
Κυπριακό. Δυστυχώς, αυτή τη θέση
υποστηρίζουν και δυνάμεις στην
Κύπρο. Πήραμε την Ε.Ε. στη διά-
σκεψη έστω ως παρατηρητή για
να έχουμε στήριγμα. Πού ήταν την
ώρα της κρίσης «οι φίλοι»; Ο κ. Κα-
σουλίδης λέει ότι εμάς πίεζαν. Ένας
είναι ο δρόμος: συνέχιση της δια-
δικασίας, σωστή επιτέλους εξωτε-
ρική πολιτική για να ασκηθούν πιέ-
σεις στην Τουρκία, εμμονή στο
πλαίσιο λύσης. Αν η Τουρκία δεν
συνεργαστεί να εκτεθεί. Τώρα εί-

μαστε μισό βήμα πριν από τη δι-
χοτόμηση και με την κατοχική δύ-
ναμη αλώβητη να προχωρά στους
σχεδιασμούς της. Σχεδιασμοί που
περιλαμβάνουν και δημιουργία τε-
τελεσμένων στα ενεργειακά.
–Το γεγονός ότι μέχρι πρόσφατα
στηρίζατε τους χειρισμούς Ανα-
στασιάδη και σήμερα τον επι-
κρίνετε σφόδρα, θεωρείται από
κάποιους ως προεκλογική σκο-
πιμότητα για συσπείρωση του
ΑΚΕΛικού ακροατηρίου.

–Στηρίξαμε με σοβαρότητα,
υπευθυνότητα και πατριωτισμό τη
διαπραγματευτική διαδικασία. Εκ-
φράζαμε τη διαφωνία μας εκεί που
έπρεπε. Είπαμε εδώ και μήνες ότι
στην τελική διάσκεψη έπρεπε να
είναι τα μόνιμα μέλη του Συμβου-
λίου Ασφαλείας. Είχαμε άλλη άποψη
για τον χειρισμό στο Μον Πελερέν.
Διαφωνήσαμε με τον λαϊκισμό των
κυβερνώντων στο Ενωτικό Δημο-
ψήφισμα. Διαφωνήσαμε με την
πρόταξη προϋποθέσεων και προ-
ειδοποιήσαμε το αδιέξοδο αυτής
της προσέγγισης. Δεν μπορούσαμε
να σαμποτάρουμε τις διαπραγμα-
τεύσεις. Θα ήταν τραγικό λάθος.
Ίσως αυτές οι διαφορές με τους
χειρισμούς Αναστασιάδη να έπρεπε
να ήταν πιο ευδιάκριτες.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η μακρά προεκλογική εκστρατεία
ωφελεί τον υποψήφιο ή ενέχει κιν-
δύνους; Αυτό είναι ένα ερώτημα
που καλούνται διαχρονικά να απαν-
τήσουν πολλοί επικοινωνιολόγοι,
χωρίς να υπάρχει, όπως φαίνεται,
ξεκάθαρη απάντηση. Και αυτό γιατί
υπήρξαν προεκλογικές εκστρατείες
μακράς διαρκείας που κρίνονται
ιδιαίτερα επιτυχείς και άλλες που
προκάλεσαν κόπωση στα επιτελεία
λίγο πριν από τη μεγάλη μάχη και
στην κρισιμότερη ίσως στιγμή. Η
αλήθεια είναι πως στο επιτελείο
του Νικόλα Παπαδόπουλου έχουν
ήδη διανύσει μεγάλο δρόμο της
προεκλογικής, με το στήσιμο του
επιτελείου, την επιλογή των προ-
σώπων, της επικοινωνιακής στρα-
τηγικής και των προεκλογικών εκ-
δηλώσεων. Πέρασαν στην ουσία
έξι μήνες, που ο ΔΗΚΟϊκός πρό-
εδρος έκανε προεκλογική μόνος
μαζί με τον Γιώργο Λιλλήκα. Με
δεδομένο ότι τα βλέμματα από τον
Σεπτέμβριο και μετά θα στραφούν
στις εξαγγελίες Νίκου Αναστασιάδη
και Σταύρου Μαλά, τίθεται το ερώ-
τημα του τι επίκειται για τον προ-
εκλογικό Νικόλα Παπαδόπουλο και
κατά πόσο η κόπωση βρίσκεται
προ των πυλών. Στο επιτελείο του
ΔΗΚΟϊκού προέδρου αντιλαμβά-
νονται τον κίνδυνο και έχουν ένα
γεμάτο δράση φθινόπωρο που στό-

χο έχει να αποφύγει τόσο την κοιλιά
στον προεκλογικό όσο και το να
γυρίσουν τα βλέμματα στους άλλους
δύο υποψηφίους. Από τον Σεπτέμ-
βριο αναμένονται σημαντικές συ-
νεργασίες κοινωνικών και πολιτι-
κών ομάδων όπως και προσωπικο-
τήτων που θα προσδεθούν στο άρ-
μα του Νικόλα. Την ίδια στιγμή
αναμένεται η εξαγγελία του προ-
εκλογικού προγράμματος με την
επιδίωξη να στρέψει την προεκλο-
γική συζήτηση εκεί. 

Eρχονται συνεργασίες
Είναι εν πολλοίς γνωστό πως

στόχος του Νικόλα Παπαδόπουλου
είναι να καταστεί στα μάτια μεγά-
λης μερίδας της κοινωνίας ως ο
υποψήφιος που έχει επιλεγεί από
τη βάση και κατόπιν λαϊκής απαί-
τησης για αλλαγή στρατηγικής.
Ουδόλως τυχαίες οι συνεχείς επα-
φές του με τον κόσμο, αλλά και οι
θορυβώδεις εξαγγελίες συνεργα-
σιών με κοινωνικές και πολιτικές
ομάδες. Αυτή ακριβώς η τακτική
αναμένεται να κορυφωθεί από το
φθινόπωρο. Πέραν του ότι οι προ-
εκλογικές συγκεντρώσεις αλλά και
οι περιοδείες θα συνεχίσουν με
τον ίδιο ρυθμό, όπως λένε κομμα-
τικά στελέχη θα κλειδώσουν και
«μεγάλες» συνεργασίες. Δεδομένη
είναι η στήριξη από το Κίνημα των
Οικολόγων, όπως επίσης και η στή-
ριξη από την Αυτόνομη Πλατφόρμα

των αποχωρησάντων στελεχών
της Συμμαχίας Πολιτών. Κάπως
έτσι αναμένεται να ενισχυθεί το
αφήγημα ότι ο Ενδιάμεσος (πλην
βεβαίως του Γιώργου Λιλλήκα)
οδεύει συσπειρωμένος στις επικεί-
μενες εκλογές. 

Συζητά ο Ομήρου
Είναι, όμως, μόνο οι κοινωνικές

και πολιτικές ομάδες; Στόχος, είναι
και η στήριξη πολιτικών προσω-

πικοτήτων οι οποίες για τον ένα ή
άλλο λόγο έχουν απομακρυνθεί
από τα κόμματά τους, λένε κομμα-
τικές πηγές του ΔΗΚΟ. Ασφαλείς
πηγές θεωρούν πολύ πιθανή τη
στήριξη του τέως προέδρου της
Βουλής Γιαννάκη Ομήρου. Θυμί-
ζουμε πως ο κ. Ομήρου ακουγόταν
έντονα ως ενδιαφερόμενος για την
προεδρία, φλερτάροντας με το
ΑΚΕΛ, ενώ προσφάτως ίδρυσε το
δικό του πολιτικό γραφείο. Μία τέ-
τοια συνεργασία έχει τον δικό της
συμβολισμό, καθώς καταδεικνύει
πως η ΕΔΕΚ των δύο τάσεων, στη-
ρίζει Νικόλα Παπαδόπουλου απο-
δομώντας τους ισχυρισμούς περί
κατακερματισμού της ΕΔΕΚ. Μαζί
με τον κ. Ομήρου αναμένονται συ-
νεργασίες και με άλλες προσωπι-
κότητες από τον χώρο του Συνα-
γερμού. Ερώτημα που παραμένει
βεβαίως ανοικτό είναι το πώς θα
κινηθεί ο Δημήτρης Συλλούρης.
Θυμίζουμε άλλωστε πως με την
εκλογή του στο αξίωμα του προ-
έδρου της βουλής είχε ενταθεί η
φημολογία περί συνδιαλλαγής με
τον Νίκο Αναστασιάδη για το 2018.
Ουδόλως τυχαία και η προσωπική
συνάντηση του Νικόλα Παπαδό-
πουλου μαζί του λίγο πριν από την
εξαγγελία του για να σφυγμομε-
τρήσει τάσεις. Αν και από το ΔΗΚΟ
θεωρούν πως δεν θα υπάρχει ζή-
τημα σύμπλευσης με τον ΔΗΣΥ,
θυμίζοντας ότι είναι μέλος της Αλ-

ληλεγγύης, πολιτικοί κύκλοι εκτι-
μούν πως θα κρατήσει ουδέτερη
στάση επικαλούμενος τον θεσμικό
του ρόλο. 

Η νέα στρατηγική
Πέραν όμως των συνεργασιών

και συμμαχιών, στόχος του επιτε-
λείου του Νικόλα Παπαδόπουλου
είναι να ολοκληρώσει μέχρι και το
φθινόπωρο πλειάδα προγραμμα-
τικών θέσεων. Όπως επισημαίνεται,
ήδη στο επιτελείο γίνονται συναν-
τήσεις και επαφές με στόχο την
κατάρτιση του προεκλογικού προ-
γράμματος με τη συμμετοχή πολ-
λών στελεχών και εμπειρογνωμό-
νων. Το αν αυτό θα ωφελήσει ή αν
θα λειτουργήσει εναντίον της εκ-
στρατείας, οδηγώντας σε αντιφα-
τικές και εν πολλοίς θεωρητικές
εισηγήσεις είναι ένα θέμα που με-
λετάται ήδη από στελέχη. Πρώτι-
στος πάντως στόχος είναι η κα-
τάρτιση της νέας στρατηγικής στο
Κυπριακό. Πέραν της θέσης για
την Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις,
υπάρχει ήδη η φιλοδοξία για ένα
πολυσέλιδο προγραμματικό πλάνο
που θα εξηγεί με σαφήνεια και λε-
πτομέρεια τι εμπερικλείει η νέα
στρατηγική. Και αυτό γιατί θέλουν
να καταρριφθεί η εικόνα που έχει
η κοινωνία, πως η νέα στρατηγική
αποτελεί κενού περιεχομένου σύν-
θημα. Το αν θα επιτευχθεί βεβαίως
είναι ένα ζήτημα ανοικτό. 

Οι παλινωδίες
Αναστασιάδη
έπληξαν την
αξιοπιστία μας
Χρ. Χριστοφίδης: Το Κυπριακό μακριά από 
ενδοτισμό και πολιτικές της φουστανέλας

Aλλη η Κύπρος του
2013, άλλη σήμερα

–Η επιλογή του Σταύρου Μαλά θε-
ωρείται από κάποιους «ξαναζε-
σταμένο φαγητό» δεδομένου ότι
έχει διεκδικήσει εκλογή το 2013
και έχει αποτύχει. Υπάρχουν άλλα
δεδομένα σήμερα που ευνοούν
την υποψηφιότητά του; 
–Άλλη Κύπρος το 2013, άλλη σή-
μερα. Ο Σταύρος Μαλάς μπορεί
να εκφράσει ένα πλειοψηφικό
ρεύμα στην κυπριακή κοινωνία.
Ένα ρεύμα που θέλει σοβαρή
διαχείριση του Κυπριακού μα-
κριά από παλινωδίες και ακρό-
τητες που μπορεί να βάλουν σε
νέα δεινά τον τόπο. Μακριά από
ενδοτισμό αλλά και πολιτικές
της φουστανέλας. Μπορεί να
δημιουργήσει μια νέα κοινωνία
χωρίς ρατσισμό και φανατισμό,
με σεβασμό των ανθρωπίνων
δικαιωμάτων όλων των ομάδων
του πληθυσμού και του κάθε
πολίτη. Χωρίς διακρίσεις και
κοινωνική περιθωριοποίηση. Ο
Σταύρος Μαλάς μπορεί να εγ-
γυηθεί σταθερότητα στην οικο-
νομία. Χωρίς ακρότητες και με-
τέωρα βήματα. Σε αυτά τα πλαί-
σια περισσότερη κοινωνική δι-
καιοσύνη. Και ισοπολιτεία για
τους πολίτες, μακριά από ρου-
σφέτια, αναξιοκρατία, «άρι-
στους των αρίστων», κομματι-
κές ταυτότητες. Περισσότερο
κύρος για την Κύπρο διεθνώς.
Ένας νηφάλιος, επιστήμονας,
οραματιστής Πρόεδρος που με
ανεξαρτησία θα αλλάξει το
«μοντέλο Αναστασιάδη» στη
διακυβέρνηση σήμερα. Αν κα-
ταφέρει να εκφράσει αυτό το
πλειοψηφικό ρεύμα θα είναι ο
επόμενος Πρόεδρος.
–Το ΑΚΕΛ μπαίνει σε προεκλογική
περίοδο με μειωμένα εκλογικά
ποσοστά και εμφανή τον κίνδυνο
να μείνει εκτός του β΄ γύρου. Ένα
τέτοιο σενάριο αποκλεισμού τι ση-
μαίνει για το κόμμα; 
–Όπως έγραψε ο Καζαντζάκης
κάποτε «την ώρα της μάχης μην
καταδέχεσαι να ρωτάς: ‘θα νι-
κήσουμε;’ ‘θα νικηθούμε;’ Πο-
λέμα!». Αυτή τη στιγμή η έγνοια
μας είναι να σωθεί ο τόπος από
την καταστροφή της διχοτόμη-
σης, από κινδύνους που έρχον-
ται. Έγνοια μας είναι να πάει η
κυπριακή κοινωνία πιο μπροστά
με περισσότερη ισότητα, δι-
καιοσύνη, μόρφωση και πολιτι-
σμό. Αυτά μπορεί καλύτερα να
τα επιτύχει ο Σταύρος Μαλάς.
Το «Αν» στην Ιστορία το έσπει-
ραν αλλά δεν βλάστησε. Η ιστο-
ρία γράφεται τώρα. Με αγώνες
και προσπάθεια. 

«Την ώρα της μάχης μην καταδέχεσαι να ρωτάς: ‘θα νικήσουμε;’ ‘θα νικηθούμε;’ Πολέμα!», αναφέρει επικαλούμενος 
τον Καζαντζάκη σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Χρίστος Χριστοφίδης, μιλώντας για τον κίνδυνο αποκλεισμού στον β́  γύρο.

“Ο Πρόεδρος κατέθεσε
προτάσεις που λαϊκίστι-
κα για χρόνια χαρακτή-
ριζε ως «ενδοτικές», ενώ
στο παρασκήνιο τις είχε
πολλές φορές αποδεχθεί.

Θέλει να αποφύγει την κόπωση ο Νικόλας Παπαδόπουλος
Η στήριξη κομμάτων και προσωπικοτήτων και η δημοσιοποίηση θέσεων - Θα δώσει έμφαση στη νέα στρατηγική στο Κυπριακό

Ο Νικόλας αντιλαμβάνεται την καχυποψία γύρω από τη νέα στρατηγική και
από το φθινόπωρο θα παρουσιάσει λεπτομερώς τι ακριβώς περιλαμβάνει.

<<<<<<<

Tα βλέμματα στραμμένα
στο πώς θα κινηθούν 
ο Γιαννάκης Ομήρου 
και ο Δημήτρης 
Συλλούρης γύρω 
από την υποψηφιότητα
Νικόλα Παπαδόπουλου.
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TΟ ΑΠΟΛΥΤΟ 
ΑΦΙΕΡΩΜΑ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΛΑΤΡΕΙΣ ΤΟΥ 
ΡΟΛΟΓΙΟΥ ΕΡΧΕΤΑΙ 

Οι επικηρυγμένοι της Αγίας Τηλλυρίας
Του ΙΜΠΡΑΪΜ ΑΖΙΖ

Μια μέρα ανάρτησαν, στα Κόκκινα,
στον πίνακα ανακοινώσεων του
καφενείου μια επικήρυξη με δύο
φωτογραφίες. Κάτω από τις φωτο-
γραφίες ήταν γραμμένα τα ονόματα
των δύο επικηρυγμένων και η οδη-
γία-διαταγή: «Να δολοφονηθούν
όπου εμφανιστούν». Η ίδια επική-
ρυξη είχε αναρτηθεί και σε δύο
πόρτες στον δρόμο του καφενείου.
Ποια ήταν τα άτομα αυτά; Γιατί θα
έπρεπε να δολοφονηθούν; Εξάλλου,
τα ονόματα κάτω από τις φωτο-
γραφίες ήταν ονόματα Τουρκοκυ-
πρίων. Κάτω από τη μία φωτογρα-
φία ήταν γραμμένο το όνομα Ν.Σ.
και στην άλλη Ibrahim Aziz. Γιατί
και για ποιο λόγο θα ερχόντουσαν
στα Κόκκινα και είχε δοθεί η εντολή
να δολοφονηθούν, αν εμφανιστούν
στην περιοχή; Εκείνες τις μέρες ο
στρατιωτικός διοικητής της ΤΜΤ
στην περιοχή ήταν ο πρώτος στρα-
τιωτικός διοικητής της οργάνωσης,
ο R za Vuruskan. Κάτω από την
αγγελία ήταν η υπογραφή του. Ποιο
έγκλημα είχαν διαπράξει αυτοί οι
δυο Τ/κ ώστε να δοθεί η εντολή να
δολοφονηθούν κανείς δεν είχε αν-
τιληφτεί ούτε εξηγείτο στην επι-
κήρυξη. Εφόσον η περιοχή ήταν
περικυκλωμένη από ε/κ και ελλη-
νικά στρατεύματα, πώς και από
πού θα περνούσαν οι δύο επικη-
ρυγμένοι Τ/κ για να πάνε στα Κόκ-
κινα; Θα περνούσαν από τους λό-
φους απέναντι; Μόνοι τους ή με
συνοδεία; Για ποιους λόγους να
πάνε στα Κόκκινα; Πώς είναι δυ-
νατό να δολοφονούνται άνθρωποι
με μια τέτοια διαταγή; Διαταγή για
σύλληψη ίσως. Όμως και για δο-
λοφονία! Το νόημα της επικήρυξης
ήταν πέραν των «wanted» στις ται-
νίες του Φαρ Ουέστ. Η περίοδος
για δολοφονίες μέσω επικηρύξεων
συμπίπτει με την περίοδο της δο-
λοφονίας του Καβάζογλου μαζί με
τον φίλο του Μισιαούλη σε ενέδρα.
Αυτοί που είχαν δώσει την εντολή
«να δολοφονηθούν όπου εμφανι-

στούν» αποφάσιζαν τότε εκτελέσεις
χωρίς δίκη. Εγκλήματα που έχουν
μείνει ανεξιχνίαστα. Οι δύο Τ/κ
που θα εκτελούνταν με αγγελία
στα Κόκκινα κατόπιν εντολής το
1965 ζουν ακόμα. Ο Ν.Σ. είναι στο
Λονδίνο και ο Ibrahim Aziz στη
Λευκωσία, στον νότο. Τα ανεξι-
χνίαστα εγκλήματα και οι βομβι-
στικές επιθέσεις στη χώρα μας συ-
νεχίζουν ακόμα. Πώς είναι δυνατόν
η ζωή ενός ανθρώπου να είναι τόσο
φτηνή, τόσο ασήμαντη; Δε θα έπρε-
πε, δεν έπρεπε να είναι επιτρεπτό.

Το πιο πάνω είναι απόσπασμα
από το βιβλίο του Fadil Cagda με
τίτλο: «Η κοινότητα που φιμώθηκε
με εγκλήματα» και υπότιτλο: «Να
μην τα ξαναζήσουμε», σ. 20 – 21.
Ο συγγραφέας πραγματεύεται στις
172 σελίδες του βιβλίου του, τα

ανεξιχνίαστα εγκλήματα τρόμου
στην τ/κ κοινότητα, τα οποία οδή-
γησαν στη φίμωση της κοινότητας.
Η ίδια αγγελία είχε αναρτηθεί και
αλλού στους θύλακες και στις πε-
ριοχές που έλεγχε η ένοπλη υπόγεια
οργάνωση ΤΜΤ, στελεχωμένη με
αξιωματικούς από την Τουρκία και
υπό την ηγεσία του «απόκοτου αν-
δρός» Rauf Raif Denktas, όπως τον
αποκαλούσαν εξαιτίας του αδίστα-
κτου χαρακτήρα, της τόλμης και
της επιθετικότητάς του. Αρχικά
ηγέτης της Τ/κ κοινότητας ήταν ο
γιατρός δρ Fazil Kucuk. Μετά την
έλξη της Τουρκίας στο κυπριακό
από τους αγγλο-αμερικανούς όταν
κατέστη παράγοντας στο Κυπριακό
στις αρχές της δεκαετίας του 1950,
και όταν είχε καταρτιστεί το «σχέδιο
Nihat Erim» για επανάκτηση τις

Κύπρου, η τότε πολιτική ηγεσία
της Τουρκίας, καθεστώς Μenderes,
χρειάστηκε έναν νέο ηγέτη της
Τ/κ κοινότητας που να είναι «atak
adam» – απόκοτος άνδρας. Ο δρ
Kucuk αρνήθηκε να υποκύψει στην
«παράκληση» των ιθυνόντων της
Τουρκίας και είχε δηλώσει τότε
στον περίφημο του λόγο ότι «Benim
etim duduklu tencerede bile pi-
smez», δηλαδή, «η δική μου σάρκα
δεν ψήνεται ούτε στη χύτρα ταχύ-
τητας»! Τελικά, όμως, υπέκυψε στις
πιέσεις της Άγκυρας και στην ηγε-
σία της τ/κ κοινότητας τοποθετή-
θηκε ο «atak adam». Η οργάνωση
ΤΜΤ αρχικά ιδρύθηκε από τον
Ντενκτάς τον Νοέμβρη του 1957
και στη συνέχεια ανασυγκροτή-
θηκε, κατά τη διάρκεια του 1958
και στελεχώθηκε με αξιωματικούς

από την Τουρκία. Μετά τις διακοι-
νοτικές ταραχές του 1963, κι όταν
η ηγεσία της ΤΜΤ κάλεσε τους Τ/κ
να εγκαταλείψουν τα σπίτια, τις
περιουσίες και τα χωριά τους και
να αποσυρθούν στους τουρκικούς
θύλακες, να εγκαταλείψουν στην
ουσία την Κυπριακή Δημοκρατία
με απώτερο σκοπό τη διάλυσή της,
ασκήθηκε τρομακτική τρομοκρα-
τική πίεση πάνω στους Τ/κ για να
διακόψουν κάθε σχέση με τους
Ε/κ. Η ΤΜΤ είχε ανακηρύξει, στα
πρώτα της φυλλάδια εχθρούς τους
Ε/κ. Στον όρκο για ένταξη στην
οργάνωση είχε ξεκάθαρα υπογραμ-
μιστεί ότι ορκίζονταν να πολεμή-
σουν τους Ε/κ, που ήταν οι εχθροί,
τους Άγγλους, αν χρειαστεί και
όσους πρόδιδαν την υπόθεση της
οργάνωσης, στον αγώνα για δια-
μελισμό της Κύπρου. Εχθροί μέχρι
σήμερα είναι οι Ε/κ, πόλεμο με τους
Άγγλους δεν χρειάστηκε και δεν
έκαναν ποτέ. Μάλλον συμμάχησαν
στον διαμελισμό της νήσου. Τιμώ-
ρησαν και δολοφόνησαν αδίστακτα
όσους Τ/κ αρνήθηκαν να υποκύ-
ψουν στις εντολές της οργάνωσης
για τη διαμελιστική της …υπόθεση!
Ο Fadil Cagda στο βιβλίο του κάνει
αναφορά στις δολοφονίες και πα-
ραθέτει λεπτομέρειες για τα εγ-
κλήματα. Η άνω αναφερόμενη επι-
κήρυξη είχε αναρτηθεί και στα φυ-
λάκια, στον θύλακα Λουρουτζίνας.
Τα αδέλφια και φίλοι συγχωριανοί
που έρχονταν μυστικά και με επι-
σκέπτονται, όταν ήμουν ηγέτης
της Πατριωτικής Οργάνωσης Τούρ-
κων Κυπρίων, που ιδρύσαμε τότε
μετά τον θάνατο του αείμνηστου
Dervis Ali Kavazoglu, μου έλεγαν
ότι είχαν εντολή να με παραδώσουν
στην οργάνωση ζωντανό ή νεκρό.
Γλύτωσα από τις βολές της ΤΜΤ.
Όχι όμως και από τα άνανδρα, πι-
σώπλατα βόλια της τότε ομάδας
επαγρύπνησης στο Κόμμα. Αυτά
όμως μια άλλη φορά.

Ο κ. Ιμπραΐμ Αζίζ είναι βετεράνος δημο-
σιογράφος.

<<<<<<<

Aλλοι γιορτάζουν. 
Αλλοι θρηνούν. 
Κι εγώ ακόμα απορώ,
πώς επέζησα 
μεταξύ των δύο...

Η ΤΜΤ ήταν στελεχωμένη με αξιωματικούς από την Τουρκία υπό την ηγεσία του «απόκοτου ανδρός» Rauf Raif Denktas, όπως τον αποκαλούσαν, εξαιτίας του
αδίστακτου χαρακτήρα, της τόλμης και της επιθετικότητάς του.
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Στην Ευρώπη χωρίς ειδήσεις

Η παράνοια
Τα κανονικά πλάσματα πήραν κουβαδάκια
και φουκούδες και τράβηξαν κατά παραλία
μεριά ή και κάποιοι κάπου στα ορεινά για δρο-
σερές σκιές και μπύρες. Οι πολιτικοί από την
άλλη φροντίζουν να συνδυάζουν τη θερινή
ραστώνη με το προεκλογικό γαϊτανάκι και να
ρίχνουν και μερικές ριπές από τα Μέσα Κοι-
νωνικής Δικτύωσης. Α! Αύριο συμπληρώνον-
ται 43 στρογγυλά χρόνια από την έναρξη της
δεύτερης φάσης της τουρκικής εισβολής και
κάποιοι θα βγάλουν τα μαγιό, θα βάλουν γρα-
βάτα το πρωί, θα πιάσουν την περσινή ομιλία
και θα σπεύσουν στα μνημόσυνα, μέχρι να
ψηθεί το μεσημέρι η σούβλα. Ιστορίες θερι-
νής παράνοιας… 

••••
Στήνει τη σκακιέρα
Ο Νίκος Αναστασιάδης που παραθερίζει στην
προεδρική θερινή κατοικία στο Τρόοδος, άρχι-
σε να στήνει στην προεκλογική σκακιέρα, πιό-
νια, αξιωματικούς και πύργους. Στο χαλαρό μεν
αλλά μεθοδικά βλέπει παλιά κυρίως στελέχη
του Συναγερμού που έχουν εκλογική επιρροή
στις τοπικές κοινωνίες, με καφέ, ζιβανία και
μεζέ. Όπως τον παλιό καλό καιρό και με τον
τρόπο που ο ίδιος ξέρει. Καλές οι δημοσκοπή-
σεις και οι μετρήσεις αλλά δεν φτάνουν για τον
Νίκαρο, ο οποίος προτιμά δοκιμασμένες μεθό-
δους και αυτές δεν ξέρουν από facebook και
twitter. 

••••
Σαφάρι ο Αβέρωφ
Το μεγάλο ερώτημα για τον στρατάρχη Νίκα-
ρο και το προεδρικό περιβάλλον, είναι σε πια
θέση στη σκακιέρα θα τοποθετήσει τον πρό-
εδρο του ΔΗΣΥ. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου θα πρέ-
πει να τρίβει τα χέρια του, καθώς στη Νότια
Αφρική όπου και κάνει τις διακοπές του, δεν
χρειάζεται να ασχοληθεί ούτε με τον προ-
εκλογικό ούτε με τις εσωκομματικές αντιδρά-
σεις και αναστατώσεις (βλέπε Τορναρίτης Vs
Σαμψών). Όπως μαθαίνει η στήλη, ο πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ έχει επιλέξει το επόμενο διά-
στημα να απέχει πλήρως, μιας και οι συνομι-
λίες βρίσκονται πλέον στον πάγο. Το αν θα
επανέλθει δυναμικά από τον Σεπτέμβρη, θα
είναι ζήτημα του φθινοπώρου. 

••••
Χαλαρά ο Άντρος 
Αφήνοντας πίσω του την επικαιρότητα για λί-
γο, όπως και τις προεδρικές εκλογές, ο Άν-
τρος Κυπριανού πήγε για θερινή χαλάρωση
στις μαγικές Αρόδες. Και λέμε μαγικές γιατί ο
δρόμος οδηγεί από εκεί στο εκπληκτικό Φα-
ράγγι του Άβακα στον Ακάμα και στη εξαιρετι-

κή παραλία. Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ έφυγε χωρίς να
υπολογίσει μάλλον πως οι εναπομείναντες
στην Εζεκία Παπαϊωάννου θα άνοιγαν πόλεμο
με την κυβέρνηση, εγκαινιάζοντας ένα σκλη-
ρό προεκλογικό. Το μέλος του Π.Γ. Χρίστος
Χριστοφίδης, εκτός από το να ασκεί καθημερι-
νά κριτική στους χειρισμούς Αναστασιάδη στο
Κυπριακό, άνοιξε μέτωπο τόσο με τον Χάρη
Γεωργιάδη όσο και με τον Ιωνά Νικολάου, κα-
ταγγέλλοντας τον τελευταίο για ρουσφετολο-
γία. Όπως πάει το πράμα ώσπου να επιστρέ-
ψει Λευκωσία ο Άντρος, θα βρει το κόμμα να
ζητά και την παραίτηση Αναστασιάδη. 

••••
Θύμα τρολαρίσματος δις
Θύμα τρολαρίσματος έπεσε για άλλη μια φο-
ρά ο Νίκος Τορναρίτης. Αυτή τη φορά σε ψεύ-
τικο όπως φαίνεται tweet, ο κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΔΗΣΥ φέρεται να στηρίζει
τους Τ/κ που μετέβησαν στα Κόκκινα. Το ζήτη-
μα είναι πως πριν ξεκαθαρίσει η όλη υπόθεση,
για το αν είναι φάρσα ή ισχύει, πρόλαβε να αν-
τιδράσει ο ακριβοθώρητος αντιπρόεδρος του
ΔΗΣΥ Σωτήρης Σαμψών καταγγέλλοντας με
βδελυγμία τα όσα είπε ο Τορναρίτης και ζη-
τώντας να ανακαλέσει. 

••••
Τόρνος μαινόμενος
Λίγες ώρες αργότερα, από τις καλοκαιρινές

του διακοπές, ο Νίκος Τορναρίτης φρόντισε
να ξεκαθαρίσει μέσω ανάρτησής του ότι
πρόκειται για κατασκευασμένη είδηση. «Η
ανηθικότητα έχει και όρια» ανέφερε προει-
δοποιώντας πως με την επιστροφή του κά-
ποιοι θα πάρουν τις απαντήσεις που πρέπει.
«Εκεί που σταματά η Ελευθερία του λόγου
μιλούν τα τανκς» ανέφερε χαρακτηριστικά ο
κ. Τορναρίτης. Σε ποιους αναφέρεται Σωτή-
ρη; Το σίγουρο πάντως είναι πως ο Νίκος
Τορναρίτης θα κινηθεί μέσω του ηλεκτρονι-
κού εγκλήματος με στόχο να αποκαλυφθεί ο
φαρσέρ. 

••••
Ανάστατη η Πινδάρου 
Πάντως, η όλη υπόθεση πήρε προεκτάσεις
σε Πινδάρου και Προεδρικό (αν και παραθε-
ρίζουν σχεδόν όλοι), με τον Τορναρίτη μαι-
νόμενο να ζητά να καταδικάσουν την εν λό-
γω πράξη. Κάτι τέτοιο τελικά αποφεύχθηκε,
καθώς θεωρήθηκε αρκετό το ξεκαθάρισμα
από πλευράς του ιδίου. Ακολούθησε και
ανάλογη ανάρτηση από τον κ. Σαμψών ο
οποίος χαιρέτησε τη διάψευση του κατά τα
άλλα φίλου Νίκου Τορναρίτη. 

••••
Άθως ο σωματοφύλακας
Ακούει Άθως ο Γιώργος Παμπορίδη και πίνει
ανέρωτο το ούζο του στην Πάρο, όπως όλα

δείχνουν. Οι δύο άντρες βρέθηκαν σε διαδι-
κτυακή αντιπαράθεση μετά και τις δηλώσεις
του Νικόλα Παπαδόπουλου ότι τα νοσοκο-
μεία είναι στο έλεος του Θεού και πως οι κυ-
βερνώντες αντί να καθυβρίζουν τους πολιτι-
κούς τους αντιπάλους θα πρέπει να προχω-
ρήσουν στη βελτίωση του τομέα της υγείας.
Τα είδε ο υπουργός Υγείας και απάντησε
στα πυρά για τα σχόλια του ΔΗΚΟϊκού προ-
έδρου, αφήνοντας παράλληλα αιχμές για
προεκλογικές σκοπιμότητες. Άμεση ήταν η
υπεράσπιση του Νικόλα από τον Άθω Αντω-
νιάδη, ο οποίος τι Ιούδες του θύμισε, τι έλ-
λειψη ψυχραιμίας υπογράμμισε, τι καλά
μπάνια του ευχήθηκε. Τα είδε ο Παμπορίδης
και δεν άντεξε. Σε επισήμανση διαδικτυα-
κού του φίλου ότι είναι μπλοκαρισμένος από
τον Άθω Αντωνιάδη ο κ. Παμπορίδης επεσή-
μανε πως «δαμέ σκέφτουμαι να του ζητήσω
να με μπλοκάρει κι εμένα με τούτα που
ακούω».

••••
Αναμένεται συνέχεια
«Πολιτική πλεκτάνη και σκευωρία» ισχυρί-
ζεται πως ήταν η φυλάκισή του ο Βενιζέλος
Ζαννέτος μετά την αποφυλάκισή του. Ο
ίδιος ξεκαθαρίζει πως θα μιλήσει όταν έρθει
η ώρα. Πάντως, η ιστορία δεν φαίνεται να
λήγει με την αποφυλάκιση του ΑΚΕΛικού
στελέχους. Όπως ενημερώνεται ο Ιανός,
στη φυλακή, ο Βενιζέλος διάβαζε και κρα-

τούσε καθημερινά ημερολόγιο. Μάλιστα,
όπως όλα δείχνουν, αναμένεται να εκδώσει
βιβλίο που θα καταγράφει το τι ακριβώς έγι-
νε, γεγονός που άρχισε μάλλον να ανησυχεί
πολλούς… 

••••
Οικολογικές παραπλανήσεις
Κακοποίηση χελώνας κατήγγειλαν την
εβδομάδα που πέρασε οι Οικολόγοι. Όπως
επισημαίνεται στην ανακοίνωση «βάρβαρα
μυαλά» όχι μόνο ακρωτηρίασαν τη χελώνα
αλλά την έβαψαν με σπρέι. Μάλιστα, οι Οι-
κολόγοι «έσπευσαν να διερευνήσουν το θέ-
μα» και επέκριναν τις αρμόδιες αρχές για
εγκληματική αδιαφορία. Το Τμήμα Αλιείας
δεν άργησε να τους αδειάσει, διευκρινίζον-
τας γραπτώς πως πρόκειται για νεκρή χελώ-
να, σε προχωρημένη αποσύνθεση και χωρίς
να φέρει σημάδια οποιασδήποτε κακοποί-
ησης. Αρμόδιος λειτουργός χρωμάτισε το
καβούκι της με κόκκινο σπρέι ώστε να μην
καταμετρηθεί ξανά και για αποτροπή της
χρήσης του καβουκιού της. 
Στη συνέχεια έγινε διευθέτηση συλλογής
και ταφής της χελώνας. Το ρεζιλίκι των Οι-
κολόγων δεν περιορίζεται μόνο στην απομά-
κρυνσή τους από την οικολογική πραγματι-
κότητα αλλά και στο γεγονός ότι επικρίνουν
αυθαίρετα χωρίς να διερευνήσουν πρώτα,
αλλά ούτε και είναι πρόθυμοι να απολογη-
θούν.

ΟΙ ΤΡΕΛΟΙ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ιστορίες θερινής προεκλογικής τρέλας!

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Κάθεσαι στην καφε-
τέρια της μικρής πό-
λης Μετς, στη βό-
ρεια Γαλλία και το
μόνο δεν πρόκειται
να ακούσεις από

τους νέους και τους μεροκαματιά-
ρηδες είναι αυτά που αποκαλούν-
ται ειδήσεις και κουτσομπολιά για
τηλεαστέρες. Σε αντίθεση με τις
κυπριακές καφετέριες όπου το
κουτσομπολιό για τους μικρούς
εφήμερους αστέρες και οι πολιτι-
κές αναλύσεις παίρνουν και φέρ-
νουν από τους παντογνώστες κάθε
ηλικίας. Για πρώτη φορά, είχα την
ευκαιρία να συμβιώσω με ευρω-
παίους πολίτες, οι οποίοι βιώνουν
την καθημερινότητα, αυτού που
αποκαλείται, για άλλους ευρωπαϊ-
κό όνειρο και για άλλους ευρωπαϊ-
κός εφιάλτης. Υπάρχει τεράστια
διαφορά και είναι άλλο να μιλάς,
με ευρωβουλευτές, με αξιωματού-
χους και με καλοπληρωμένους τε-
χνοκράτες των Βρυξελλών και άλ-
λο να μιλάς με απλούς ανθρώπους,
με βιοπαλαιστές της ζωής. 

Οι κουβέντες των ανθρώπων, οι
οποίοι ζουν καθημερινώς κάτω
από τα σύννεφα, τη βροχή και το
κρύο, περιστρέφονται κυρίως, γύ-
ρω από τις δουλειές, τους μισθούς,
τα αυτοκίνητα, το φαγητό, το ποτό
και τις διακοπές. Και μερικές φο-
ρές για τους ξένους και την εγκλη-
ματικότητα, η οποία αγγίζει το πε-
τσί τους. Δεν ασχολούνται με την
κυβέρνηση του Παρισιού, για τις
εξελίξεις στις Βρυξέλλες και σί-
γουρα δεν έχουν ιδέα, για αυτό
που αποκαλείται, κυπριακό πρό-
βλημα, πόλεμος στη Συρία, γεω-
στρατηγικές ανακατατάξεις και
πείνα στην Αφρική. Οι άνθρωποι
δεν γνωρίζουν τι θα πει πόλεμος,

δεν ξέρουν τι θα πει πρόβλημα
επιβίωσης, δεν έχουν έγνοια για
την ιατρική τους περίθαλψη, δεν
εξοργίζονται με τις δημόσιες συγ-
κοινωνίες, ξέρουν να περπατούν
και γνωρίζουν πολύ καλά, ότι
υπάρχει ένα σοβαρό κράτος, το
οποίο δίνει εντολές και ελέγχει για
την εφαρμογή τους. Από τα παλαι-
ότερα σπίτια, τα οποία διατηρούν-
ται ως έχουν εξωτερικά, μέχρι και
τις νέες πολυκατοικίες, οι οποίες
μέχρι τρεις ορόφους, δεν διαθέ-
τουν διά νόμου, ανελκυστήρα.

Το γεγονός ότι οι άνθρωποι ζουν
σε μια άκρως ρυθμισμένη κοινω-
νία, όπου το κράτος φροντίζει και
για τους τεμπέληδες και για τους
εργατικούς, ίσως αποτελεί και την
κύρια αιτία για την αποστροφή των
ανθρώπων για τον χριστιανισμό και
γενικά για τη θρησκεία. Είναι χα-
ρακτηριστικό το γεγονός, ότι οι να-
οί κατάντησαν σε μεγάλο βαθμό
εκθεσιακοί χώροι και χώροι εκδη-
λώσεων. Στο κέντρο του Μετς, στο
πλαίσιο καλοκαιρινών εκδηλώσε-
ων, η πρόσοψη του καθεδρικού να-
ού χρησιμοποιήθηκε για μια εντυ-
πωσιακή παράσταση με ήχο και
ηλεκτρική μουσική, ενώ γειτονικό
μοναστήρι και μικροί ναοί στο κέν-
τρο της πόλης, χρησιμοποιήθηκαν
για δρώμενα, τα οποία θύμιζαν
σκηνές από παλαιότερες δισκοθή-
κες, με φώτα, καπνούς και άλλες
παράξενες κατασκευές. Ακόμη
ένας ναός του 12ου αιώνα, μετα-
τράπηκε σε πολιτιστικό κέντρο,
όπου παρουσιάζονται θεατρικές,
κινηματογραφικές και χορευτικές
παραστάσεις. Μάλιστα, αυτή την
περίοδο παρουσιάζεται έκθεση με
κατασκευές από ζώα, η οποία συ-
νοδεύεται και από χορευτικές φι-
γούρες.

Το Μετς βρίσκεται κοντά σε τρεις
ευρωπαϊκές χώρες. Έτσι μερικοί
επιλέγουν δουλειές στο γειτονικό
Λουξεμβούργο, όπου οι μισθοί εί-
ναι πολύ πιο ψηλοί και διαμένουν
στη Γαλλία, όπου η διαμονή και η
διατροφή είναι πιο φθηνή. 
Ακόμη τρέχουν στο Λουξεμβούρ-
γο για να γεμίσουν με καύσιμα τα
οχήματά τους, τα οποία είναι ποιο
φθηνά. Στη Γερμανία μεταβαίνουν
για να αγοράσουν σε μεγάλες
υπεραγορές, φαγητά και ποτά, τα
οποία είναι πιο φθηνά. Ακόμη επι-
λέγουν τις Βρυξέλλες του Βελγί-
ου, για τα μακρινά ταξίδια τους,
αφού το αεροδρόμιο της πόλης,
είναι πιο κοντά από αυτό του Παρι-
σιού. Και το μυαλό μοιραία επι-
στρέφει στα δικά μας, όπου οι
Λευκωσιάτες αγοράζουν ψευδο-
φάρμακα από τα Κατεχόμενα – τα
οποία κατασκευάζονται από τις
ίδιες ευρωπαϊκές εταιρίες – αγο-
ράζουν ψευδοτσιγάρα, αγοράζουν
ψευδορούχα και παίζουν στα
ψευδοκαζίνο. 

Εντύπωση προκαλεί και το γεγο-
νός ότι οι νέοι δεν προσπαθούν να
εντυπωσιάσουν με την ομορφιά,
την ενδυμασία, ούτε και με τα
πλούτη τους. Κάθονται στις καφε-
τέριες, λες και βρίσκονται στο δικό
τους σαλόνι, χωρίς να γνοιάζονται
καθόλου για την εμφάνισή τους. Σε
αντίθεση με τους δικούς μας νέ-
ους, οι οποίοι παρόλο που είναι
λουσμένοι στο φως του ήλιου, στο
γαλάζιο του ουρανού και στην αύ-
ρα της θάλασσας, μετατρέπονται
σε μικρά μοντέλα και όχι πάντα με
επιτυχία. Από εκεί και πέρα, αυτό
που αποκαλείται ποιότητα ζωής,
είναι μια άλλη δύσκολη υπόθεση,
η οποία πηγάζει από κάποια άγνω-
στη μοίρα.

Ντ. Τραμπ - Κιμ Γιονγκ-Ουν

Διπλοκαβάλα για την προεκλογική κι όποιος αντέξει! 

Η πολιτική προπα-
γάνδα αξιοποιούσε
πάντοτε τα εργαλεία
που είχε στη διάθεσή
της. Όταν για παρά-
δειγμα, στην Κύπρο

τη δεκαετία του ’80 οι εφημερίδες
ήταν το κυρίαρχο μέσο, τα μηνύμα-
τα διοχετεύονταν μέσω αυτών. Ας
μην ξεχνάμε πως τότε είχαμε μια
κρατική τηλεόραση και ένα κρατικό
ραδιόφωνο. Το 1983, μεταξύ του
πρώτου και του δεύτερου γύρου
των προεδρικών εκλογών, το εκ-
φραστικό όργανο του ΔΗΚΟ, η εφη-
μερίδα «Ελευθεροτυπία», παρου-
σίασε τον Γλαύκο Κληρίδη ως πρά-
κτορα των Ναζί. Η σκευωρία αυτή
ήταν ίσως το πιο άνανδρο κτύπημα
κατά του Κληρίδη. Το αποτέλεσμα
γνωστό, η εφημερίδα απολογήθη-
κε σχεδόν τέσσερα χρόνια μετά,
ενώ το ΔΗΚΟ και ο Σπύρος Κυπρια-
νού ποτέ δεν το έπραξαν. 

Σήμερα τα εργαλεία είναι πολλα-
πλάσια. Το ίντερνετ είναι ένας απέ-
ραντος κόσμος που ο κάθε ένας
από μας μπορεί να κατασκευάζει
σκευωρίες και ψέματα. Για τους πιο
προχωρημένους υπάρχουν και ερ-
γαλεία που αυτά τα ψέματα μπο-
ρούν να γίνουν πιο εύκολα πιστευ-
τά. Πολλαπλές κοινοποιήσεις, χιλιά-
δες likes, σχόλια και άλλα. Οι λογα-
ριασμοί είτε είναι ψεύτικοι είτε εί-
ναι από ανθρώπους που προσπα-
θούν να προσομοιάσουν σε μηχα-
νές. Με πολλαπλούς λογαριασμούς,
μια να υποδύονται έναν Γιώργο και
μετά από ένα λεπτό έναν Ανδρέα.
«Στρατιώτες δογμάτων» χωρίς κρί-
ση με μοναδικό στόχο να γίνει πιο
πιστευτό το ψέμα που αμόλησαν. 

Ήδη τα πρώτα δείγματα αυτής της
νέας στρατηγικής κάνουν δειλά-

δειλά την εμφάνισή τους και στον
κυπριακό ιντερνετικό τόπο. Πολλοί
θα αναρωτηθείτε γιατί μιλώ για
πρώτα δείγματα και για δειλή εμ-
φάνιση δεδομένου πως νιώθουμε
ότι μας έχουν κατακλύσει. Χαλκευ-
μένα βίντεο, προκλητικές αναρτή-
σεις από πολιτικούς αντιπάλους
που δεν έγιναν ποτέ, διασυρμός αν-
θρώπων και συνόλων γιατί τόλμη-
σαν να εκφράσουν την άποψή τους,
διαδικτυακό μπούλινγκ πολιτικών
που στο τέλος της μέρας έκαναν το
προφανές. Να εκφράζονται. Πολύ
φοβάμαι πως το τι ζούμε σήμερα
είναι παρωνυχίδα σε σχέση με το τι
θα ζήσουμε όσο πλησιάζουμε στον
Φλεβάρη. Μακάρι να διαψευστώ. 

Το διαδίκτυο είναι ένας χώρος που
δεν κάνει διακρίσεις. Είναι πολύ δη-
μοκρατικό. Δίνει σε όλους μας τον
ίδιο αριθμό χαρακτήρων, τον ίδιο
αριθμό δημοσιεύσεων. Την πρώτη
μέρα κανέναν μας δεν ακολουθεί
κανένας. Ο τρόπος που ο καθένας
αξιοποιεί ή εκμεταλλεύεται τα ερ-
γαλεία του διαδικτύου είναι προσω-
πική του υπόθεση. Το τι ο καθένας
από μας πιστεύει ή τι θέλει ο καθέ-
νας να πιστέψει είναι επίσης δική
του υπόθεση. Αν δεν του κάνουν οι
αριθμοί όσων των ακολουθούν μπο-
ρεί να βάλει την πιστωτική του κάρ-
τα και να αγοράσει περισσότερους.
Τζάμπα πράγμα. Αν πάλι νιώθει πως
τα μηνύματά του, τα δικά του, δεν
έχουν απήχηση, δεν παίρνουν πολ-
λά likes και shares, πάλι μπορεί να
αγοράσει. Και στο τέλος, αν βλέπει
πως ο πολιτικός του αντίπαλος συ-
νεχίζει να έχει το πάνω χέρι μπορεί
να τον διαβάλει. Μπορεί να ετοιμά-
σει μια fake δημοσίευση, να κόψει
και να ράψει ένα βίντεο όπως τον
βολεύει. 

Σε όλη αυτή τη διαδικασία υπάρ-
χουν πολλά ζητήματα. Ένα, κατά τη
γνώμη μου, σημαντικό είναι πως ο
καθένας από μας είναι εκτεθειμέ-
νος. Και όσο πιο εύκολα χάβει ή θέ-
λει να χάψει τέτοιες ψευδείς ειδή-
σεις τόσο πιο έντονα μένει εκτεθει-
μένος. Πόσω δε μάλλον αν όσοι χά-
βουν είναι πολιτικά πρόσωπα. Το
πιο σημαντικό ζήτημα όμως είναι
άλλο: Τα likes, τα shares, τα σχόλια
και όλες οι άλλες επιλογές των so-
cial media δεν πάνε στην κάλπη.
Στην κάλπη πάνε πραγματικοί άν-
θρωποι με δύο πόδια, δύο χέρια και
με αριθμό ταυτότητας. 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Στον αστερισμό των κοινωνικών δικτύων

“

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας
twitter: @dmdemetriou 

Ντόναλντ Τραμπ μαζί με τον Κιμ
Γιονγκ-Ουν αναδεικνύονται τρελοί της
εβδομάδος, καθώς με τα κουμπιά των
πυρηνικών στα χέρια προκαλούν τρό-
μο στην ανθρωπότητα. 

«Το διαδίκτυο είναι
ένας χώρος που δεν
κάνει διακρίσεις. Είναι
πολύ δημοκρατικό. Δί-
νει σε όλους μας τον
ίδιο αριθμό χαρακτή-
ρων, τον ίδιο αριθμό
δημοσιεύσεων. Την
πρώτη μέρα κανέναν
μας δεν ακολουθεί κα-
νένας. Ο τρόπος που ο
κάθε ένας αξιοποιεί ή
εκμεταλλεύεται τα ερ-
γαλεία του διαδικτύου
είναι προσωπική του
υπόθεση». 
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Ακόμα κι αν έχουμε συνηθίσει
τον λαϊκισμό ως μέρος της
καριερίστικης προσέγγισης
που διατηρούν κάποιοι πολι-
τικοί στο εθνικό μας θέμα, εί-
ναι ωστόσο δύσκολο να τον

καταπιούμε, όταν πρόκειται για τον τομέα
της δημόσιας υγείας. Η δημόσια υγεία δεν
συγχωρεί αερολογίες που εξαπολύονται
προκειμένου κάποιοι να χτίζουν την προ-
εκλογική τους καμπάνια εις βάρος ανθρώ-
πων, που καθημερινά ταλαιπωρούνται στα
δημόσια νοσοκομεία. Όταν λοιπόν ένας
πολιτικός έρχεται για να «εκμεταλλευτεί»
τη δυσμενή θέση αυτών των ανθρώπων
έχοντας την αλαζονική πεποίθηση πως μ’
αυτή την «τακτική» θα ανεβάσει τα ποσο-
στά του, τότε το μόνο που πετυχαίνει είναι
να αποκαλύπτει με τον χειρότερο τρόπο
πόσο σκάρτη είναι η πάστα από την οποία
είναι φτιαγμένος. Και ειδικά όταν τολμά

με την ίδια αλαζονεία που τον χαρακτηρίζει
– αλαζονεία η οποία δεν προέρχεται από
κάποιο σπουδαίο μορφωτικό υπόβαθρο
(με την ευρεία έννοια της παιδείας) ή έστω
από μια πολιτική πορεία που να αποδεικνύει
την ακεραιότητα των πράξεών του, αλλά
από ένα προφανώς «κακομάθημα» ανα-
τροφής – να τα βάζει με τον υπουργό
Υγείας, τότε καταντά επικίνδυνα φαιδρός.
Ο λόγος για τον πρόεδρο του ΔΗΚΟ Νικόλα
Παπαδόπουλο, ο οποίος αποφάσισε να
ευαισθητοποιηθεί για τον τομέα της δη-
μόσιας υγείας και έκανε περιοδεία στο Γε-
νικό Νοσοκομείο Λεμεσού, διαπιστώνοντας
πως «οι ασθενείς και τα νοσοκομεία αφέ-
θηκαν στο έλεος του Θεού». Και αφού ο
συγκλονισμένος κ. Νικόλας Παπαδόπουλος
εξέφρασε τον θυμό και την απογοήτευσή
του, έσπευσε να απαιτήσει από τον υπουργό
Υγείας «να αναφέρει τις προτάσεις του για
το πώς θα βελτιωθεί αυτή η κατάσταση,

παρά να καθυβρίζει τους πολιτικούς του
αντιπάλους». Πιο λαϊκιστής πεθαίνεις! Και
για να δέσει το βύσσινο έσπευσε και ο κ.
Άθως Αντωνιάδης να συνεχίσει την «κι-
τρινίλα» στο τουίτερ επιχειρώντας να υπο-
βιβάσει την πολιτική αξία του υπουργού
Υγείας με τον ισχυρισμό ότι αυτός μιλά
ως εκπρόσωπος της Πινδάρου αντί της
Υγείας. 

Είναι εμφανές σε όποιον διαθέτει δύο
(όχι περισσότερα) δράμια νου, πως η στάση
τόσο του κ. Παπαδόπουλου όσο και του
κ. Αντωνιάδη δεν εκπορεύεται από την
αληθινή τους έγνοια για την «κατάντια»
της δημόσιας υγείας, αλλά από το απωθη-
μένο τους να «εκδικηθούν» τον κ. Παμπο-
ρίδη για το «ατόπημά» του να μιλήσει για
Ιούδες του ΓΕΣΥ και να ξεμπροστιάσει
στην κοινή γνώμη την ατολμία όσων δεν
είχαν το τσαγανό να παλέψουν με τα κα-
τεστημένα για το καλό του κόσμου. Τότε,

προσπαθώντας να εξαιρέσουν τους εαυτούς
τους από τους «Ιούδες» οι συγκεκριμένοι
κύριοι τόλμησαν να ζητήσουν την παραί-
τηση του κ. Παμπορίδη, μια κίνηση η οποία
τους καθιστούσε ακόμη πιο φαιδρούς, δε-
δομένου ότι ο υπουργός Υγείας είχε κερδίσει
την εμπιστοσύνη του κόσμου όχι με ψευ-
τοπατριωτισμούς και ψευτομαγκιές (πάγια
τακτική του κ. Παπαδόπουλου) αλλά με
πράξεις οι οποίες αποδείκνυαν τη στόφα
ενός πολιτικού που δεν μετρά το πολιτικό
κόστος, και που δεν δίστασε να τα βάλει
με θεούς και δαίμονες (ακόμα και από το
κυβερνών κόμμα προερχόμενους) προκει-
μένου να πετύχει αυτό το οποίο οι υπόλοιποι
εδώ και χρόνια το είχαν καταχωνιασμένο
στα συρτάρια, δηλαδή την μεταρρύθμιση
του τομέα της δημόσιας υγείας. Και το λι-
γότερο που θα έπρεπε ο κ. Παπαδόπουλος
να κάνει είναι να συμμαζέψει τον αλαζονικό
εαυτό του αλλά και τους υποτελείς του,

όταν απέναντι τους βρίσκεται ο κ. Παμ-
πορίδης, ο μοναδικός πολιτικός της νέας
γενιάς ο οποίος απέδειξε με πράξεις την
πολιτική του ακεραιότητα και τη μαγκιά
του να υπερασπιστεί το δημόσιο συμφέρον
κόντρα σε όλα τα κατεστημένα μυαλά. Ο
κ. Παπαδόπουλος λοιπόν καλά θα κάνει
να συνειδητοποιήσει πως οι όψιμοι συγ-
κλονισμοί του για τον τομέα της δημόσιας
υγείας αλλά και το κακομάθημα του να
«ζητά τα ρέστα» από ένα πολιτικό του
οποίου την στόφα δεν πλησιάζει όσους
επικοινωνιολόγους κι αν επιστρατεύσει,
το μόνο που πετυχαίνουν είναι να τον ξεμ-
προστιάζουν πολύ περισσότερο από ό,τι
οι υπαινιγμοί για «Ιούδες». Κι αυτό γιατί
φανερώνουν πως στερείται της ευφυΐας
να διακρίνει ποιας ποιότητας και ποιας
ευφυΐας πολιτικούς χρειάζεται ο τόπος. 

Ο συγκλονισμένος κ. Νικόλας Παπαδόπουλος
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Όταν ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος εξελέγη
Πρόεδρος της Δημοκρατίας επέλεξε μαζί με
την Ινδία, τη Γιουγκοσλαβία, την Γκάνα, το
Μαλί και άλλες εξέχουσες δυνάμεις επιρροής
στη διεθνή σκακιέρα να ενταχθεί στο Κίνημα
των Αδεσμεύτων. Είχε την αυταπάτη πως

με τη στάση του θα αποτελούσε μήλον της Έριδος τόσο
για τις ΗΠΑ όσο και για τη Σοβιετική Ένωση κατά την ψυ-
χροπολεμική περίοδο, αποκομίζοντας ανάλογα πολιτικά
οφέλη. Η επιλογή του και τα αποτελέσματα είναι γνωστά,
καθώς τόσο οι ΗΠΑ όσο και η Ρωσία γύρισαν την πλάτη
τους κατά τη διάρκεια της τουρκικής εισβολής. Μάλιστα,
η Μόσχα μετά την προσφυγή του Μακαρίου στη Γενική
Συνέλευση του ΟΗΕ για να καταδικάσει την τουρκική
εισβολή όχι μόνο δεν τον δέχτηκε, αλλά οι επαφές που
είχε ήταν σε επίπεδο πρέσβη.

Μετά τον θάνατο του Μακαρίου και με την ανάβαση
του Σπύρου Κυπριανού στον προεδρικό θώκο, ο δεύτερος
Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας ακολούθησε την
ίδια μαξιμαλιστική γραμμή του προκατόχου του, απέρριψε
τους Δείκτες Ντε Κουεγιάρ, με τον Ντενκτάς να βρίσκει
την αφορμή για να δρομολογήσει τη διχοτόμηση. Τότε ο
Σπύρος Κυπριανού διέψευδε τη φημολογία περί ανακήρυξης
του ψευδοκράτους, επικαλούμενος διαβεβαιώσεις από τον
διεθνή παράγοντα. Η ανακήρυξη του ψευδοκράτους βεβαίως
δεν άργησε να αποτελέσει πραγματικότητα, αφήνοντας
τον τότε Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας άφωνο και
πλήρως εκτεθειμένο από τους «φίλους» του. 

Και ο ρεαλιστής, κατά τα άλλα, Γλαύκος Κληρίδης προ-
χώρησε κατά την προεδρία του στους εκβιασμούς για πα-
ραλαβή και εγκατάσταση των S300 στην Κύπρο. Για
κάποιους η κίνηση αυτή θεωρήθηκε ως πολιτικό πόκερ,
για άλλους υποτίμηση των κινδύνων που ελλόχευαν και
για άλλους αντικείμενο εσωτερικής κατανάλωσης και μι-
κροπολιτικών σκοπιμοτήτων. Το σίγουρο είναι πως η όλη
υπόθεση μάλλον έβλαψε παρά ωφέλησε την ε/κ πλευρά,
με την κυβέρνηση Κληρίδη να οπισθοχωρεί από την πλάνη
του Ενιαίου Αμυντικού Δόγματος και να προσγειώνεται
στην ωμή πολιτική πραγματικότητα. Σε πολιτική αυταπάτη
είχε οδηγηθεί βεβαίως και ο Τάσσος Παπαδόπουλος το
2004. Έχοντας ως δεδομένη την αδιαλλαξία του Ραούφ
Ντενκτάς στο Κυπριακό, οδηγήθηκε στη Νέα Υόρκη για
να διαπιστώσει πως ο Ντενκτάς ακολουθούσε την πολιτική
της νέας προσέγγισης της Τουρκίας στο Κυπριακό και να
αποδεχτεί την επιδιαιτησία. Ιστορικές οι στιγμές που ακο-
λούθησαν στο Μπούργκενστοκ με τον ίδιο κλεισμένο στο
δωμάτιό του να αρνείται να διαπραγματευθεί και να κα-
ταστρώνει στρατηγική ήττας της ε/κ πλευράς. 

Ακολούθησε η εκλογή του Δημήτρη Χριστόφια στην
πορεία. Ο ίδιος δεν είχε τα ανάλογα αντανακλαστικά να
διαβλέψει την οικονομική κρίση που βρισκόταν προ των
πυλών και να λάβει τα απαραίτητα μέτρα. Μάλιστα, εξαιτίας
και της ιδεολογικής του προσέγγισης, θεωρούσε πως η
Ρωσία του Πούτιν θα δάνειζε την Κύπρο. Σύμφωνα με μαρ-
τυρίες του είχε ζητήσει επίμονα από τον σύντροφο Πούτιν
να παραχωρήσει δάνειο στην Κύπρο ύψους 5-7 δισ. για
την αντιμετώπιση της κρίσης. Το αποτέλεσμα είναι εν
πολλοίς γνωστό με τη χώρα να οδηγείται στην πτώχευση
και ο ίδιος στην πτώση. 

Σήμερα ο Νίκος Αναστασιάδης έχει πέσει ουκ ολίγες
φορές στην παγίδα της αυταπάτης. Χαρακτηριστικό ότι
με την εκλογή του είχε ως δεδομένο πως οι ευρωπαίοι
φίλοι του θα τον βοηθούσαν στην ανάκαμψη της κυπριακής
οικονομίας. Οι φίλοι του όχι μόνο δεν βοήθησαν αλλά επέ-
βαλαν μόνο στην Κύπρο το κούρεμα καταθέσεων, αφήνοντας
τον ίδιο πλήρως εκτεθειμένο και την Κύπρο στην πλήρη
κατάρρευση. Παρόμοια ήταν η αυταπάτη του τον τελευταίο
χρόνο γύρω από το Κυπριακό. Οδηγήθηκε στο Κραν-Μον-
τάνα έχοντας από την αρχή στο μυαλό του το παιχνίδι αλ-
ληλοεπίρριψης ευθυνών, χωρίς να προετοιμαστεί καταλλήλως
για το τι επέκειτο. Την ίδια στιγμή που ο ίδιος καταγγέλλει
αδιαλλαξία και πλήρη ευθύνη της τουρκικής πλευράς για
το ναυάγιο, ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και η Ευρωπαϊκή
Ένωση του φίλου του Γιούνκερ, ποιούν τη νήσσα, πόσω
μάλλον να επιρρίψουν ευθύνες στην τουρκική πλευρά. 

Θα διερωτηθεί κανείς για ποιο λόγο γίνεται αυτή η κα-
ταγραφή. Απλούστατα γιατί η αυταπάτη της υψηλής πο-
λιτικής βρισκόταν ανέκαθεν στο αίμα μας. Ανέκαθεν η
ηγεσία του τόπου υπερεκτιμούσε τις δυνάμεις της, υποτι-
μούσε τις ικανότητες του διεθνούς παράγοντα, με αποτέλεσμα
η Κύπρος να τρώει το ένα χαστούκι μετά το άλλο. Αυτούς
τους πολιτικούς αξίζουμε; 

Η αυταπάτη της
υψηλής πολιτικής

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Τι συμβαίνει 
στη Θράκη;

AΠΟΨΗ / Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ*

Η Τουρκία προσπαθεί «συστηματικά να κινητοποιήσει
άτομα τουρκικής καταγωγής που διαμένουν σε κράτη-
μέλη της Ε.Ε. για ίδιους σκοπούς». Παράλληλα οι τουρκικές
υπηρεσίες στο εξωτερικό «ασκούν πίεση» και «παρακο-
λουθούν» κάποια από αυτά τα άτομα. Αυτά δεν τα λέει
κάποιος πωρωμένος με θεωρίες συνωμοσίας ή περιδεής
με τον νεο-οθωμανισμό του Ερντογάν. Περιέχονται στο
ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 6ης Ιουλίου
2017 για την Τουρκία.

Θα ήταν μεγάλη ανοησία να θεωρήσουμε ότι οι τουρκικές
πρακτικές πιέσεως και παρακολουθήσεων περιορίζονται
στη Γερμανία ή στην Ολλανδία και δεν αναπτύσσονται
και στην ελληνική Θράκη. Ενδεικτικά της καταστάσεως
είναι τα τεκταινόμενα στη γειτονική μας Βουλγαρία. Η
Τουρκία ενοχλήθηκε από τις θέσεις του κεμαλικού αρχηγού
του «Κινήματος Δικαιωμάτων και Ελευθεριών» Αχμέτ
Ντογάν, που παραδοσιακά ψήφιζε η μουσουλμανική μει-
ονότητα της χώρας. Με ευθεία παρέμβαση διέσπασε το
κόμμα του και δημιούργησε ένα άλλο. Στις βουλγαρικές
εκλογές του Μαρτίου του 2017 Τούρκοι θρησκευτικοί
ηγέτες, καθώς και υπουργοί, βουλευτές και δήμαρχοι του
κυβερνώντος τουρκικού κόμματος σεργιάνιζαν στη Βουλ-
γαρία υποστηρίζοντας το νέο κόμμα. Παράλληλα, υποψήφιοι
βουλευτές του αντίπαλου μουσουλμανικού κόμματος πλη-
ροφορούνταν ότι τους είχε απαγορευθεί η είσοδος στην
Τουρκία. Οι βουλγαροτουρκικές σχέσεις οξύνθηκαν και
τελικώς η Βουλγαρία ανακάλεσε τον πρεσβευτή της από
την Αγκυρα.

Δείγματα για τη δράση των τουρκικών υπηρεσιών
έχουμε και στη Θράκη. Τον Φεβρουάριο του 2017, με
αφορμή μια δικαστική διένεξη, αποκαλύφθηκε μέσα από
τουρκικά δημόσια έγγραφα ότι το προξενείο Κομοτηνής
παρακολουθούσε συστηματικά τρεις Ελληνες δημοσιο-
γράφους μέλη της μουσουλμανικής μειονότητας. Εκεί
φάνηκε ότι το κυνήγι μαγισσών, που ξεκίνησε στην
Τουρκία μετά το αποτυχημένο πραξικόπημα του Ιουλίου
2016, έχει μεταφερθεί και στην ελληνική Θράκη. Στο
τουρκόφρον τμήμα της μειονότητας ο καθένας υπο-
πτευόταν τον άλλον ως πράκτορα του Γκιουλέν και (το
πιο σημαντικό) ως εν δυνάμει εχθρό του Ερντογάν. Τα
δίκτυα που επί χρόνια έστηνε το προξενείο Κομοτηνής
αδρανοποιήθηκαν ή και διαλύθηκαν.

Η επίσκεψη του Τούρκου πρωθυπουργού στη Θράκη
τον Ιούνιο του 2017 συνδέεται με την προσπάθεια της
Τουρκίας να αποκαταστήσει την επιρροή της μέσα στη
μειονότητα. Το πιο ανησυχητικό, όμως, σημάδι για τις
προθέσεις της Τουρκίας προέκυψε κατά τον ανασχημα-
τισμό της τουρκικής κυβερνήσεως την 19η Ιουλίου. Ενας
ασήμαντος βουλευτής που δεν είχε αναλάβει ούτε υφυ-
πουργός ορίσθηκε αντιπρόεδρος της κυβερνήσεως. Πρό-
κειται για τον Χακάν Τσαβούσογλου (συνεπωνυμία με
τον Τούρκο υπουργό Εξωτερικών) που γεννήθηκε στην
Κομοτηνή. Ποιο είναι το προσόν του εκτός από την
αφοσίωσή του στον Ερντογάν; Αναδείχθηκε πρόεδρος
του συλλόγου Τούρκων Δυτικής Θράκης, μιας αλυτρωτικής
οργανώσεως που λειτουργεί ως παράρτημα του τουρκικού
κράτους. Αρμοδιότητα του νέου αντιπροέδρου είναι οι
Τούρκοι που διαμένουν εκτός Τουρκίας. Οι δύο κρατικοί
φορείς τους οποίους εποπτεύει έχουν κατηγορηθεί από
διάφορες ευρωπαϊκές χώρες για δύο κυρίως πράγματα.
Αφενός ότι κατευθύνουν τουρκικές χρηματοδοτήσεις
προς τις φιλοτουρκικές και φιλοϊσλαμικές οργανώσεις
στα Βαλκάνια και στην υπόλοιπη Ευρώπη. Αφετέρου
ότι αποτελούν το προκάλυμμα διαφόρων επιχειρήσεων
των τουρκικών μυστικών υπηρεσιών.

Το 1989 η Αθήνα ξύπνησε ένα πρωί ανακαλύπτοντας
ότι είχαν εκλεγεί στη Θράκη δύο ανεξάρτητοι μουσουλμάνοι
βουλευτές. Το σύστημα ξεκουνήθηκε και ασχολήθηκε
σοβαρά με την κατάσταση στην περιοχή. Καρπός εκείνης
της περιόδου είναι το καθεστώς ισονομίας και ισοπολιτείας
που θεσπίσθηκε το 1991. Τα πράγματα όμως δεν πάνε
με τον αυτόματο πιλότο. Υπάρχουν υπόγειες διεργασίες
μέσα στη μειονότητα που οργανώνονται από την Τουρκία
και διαφεύγουν της προσοχής. Το πλέον πρόσφατο καμ-
πανάκι ήταν το αποτέλεσμα των ευρωεκλογών του 2014.
Οι δύο νομοί Ροδόπης και Ξάνθης είχαν το δικό τους ξε-
χωριστό χρώμα στον εκλογικό χάρτη της Ελλάδος. Στη
Θράκη υπάρχουν συγκεκριμένες πληγές που πυορροούν
εδώ και χρόνια. Για να μην επαναληφθούν αντίστοιχες
εκπλήξεις με αυτές του 1989, θα πρέπει η ελληνική πολιτεία
να τις κλείσει άμεσα.
* Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι αναπληρωτής καθηγητής Διε-
θνούς Δικαίου και Εξωτερικής Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπι-
στήμιο.
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  ώς μπορεί κανείς στο τέλος του επιτυ-
χημένου ταξιδιού της έρευνας ν’ αρχίσει
ένα εξίσου συναρπαστικό ταξίδι καινο-

τομίας και επιχειρηματικότητας;
Δεν είναι όλα τα ερευνητικά αποτελέσματα

κατάλληλα για τη δημιουργία προϊόντων. Πρέπει
να έχουν υψηλή προστιθέμενη αξία και να αν-
τιμετωπίζουν ένα πραγματικό πρόβλημα. Η από-
σταση μεταξύ ενός ερευνητικού αποτελέσματος
και ενός προϊόντος χρειάζεται πολλή δουλειά
για να διανυθεί, τελείως διαφορετικής φύσης
από την ερευνητική. Η επιστημονική επιτυχία
δεν εγγυάται σε καμία περίπτωση την εμπορι-
κή.

Ο σημαντικότερος ίσως παράγοντας είναι ο
ανθρώπινος. Ως ιδρυτές της εταιρείας, οι ερευνητές
πρέπει να έχουν άμεση εμπλοκή στη μετατροπή
της έρευνάς τους σε προϊόν, τουλάχιστον στα
πρώτα στάδια. Η ακαδημαϊκή κοινότητα πρέπει
αφενός να επιτρέπει στους καθηγητές και ερευ-
νητές να παίρνουν άδεια για τέτοια επιχειρηματική
δραστηριότητα, αφετέρου δε να προσμετρά σε
κάποιο βαθμό τις επιτυχημένες μεταφορές τε-
χνολογίας στην αξιολόγηση των πρωταγωνιστών
τους.

Ωστόσο οι διάσημες περιπτώσεις προσωπι-
κοτήτων με ιδιαίτερο ταλέντο τόσο στην έρευνα
όσο και στην επιχειρηματικότητα είναι σπάνιες.
Η μεγάλη πλειοψηφία των καλών ερευνητών
δεν είναι καλοί επιχειρηματίες. Οι αρχικοί δη-
μιουργοί και ιδρυτές μιας εταιρείας πρέπει να
είναι έτοιμοι κάποια στιγμή να παραδώσουν τη
διοίκησή της σε άλλους, κατάλληλους επαγγελ-
ματίες.

Τρίτος παράγοντας είναι ο οικονομικός. Ως
ιδρυτές της νεοφυούς επιχείρησης, οι ερευνητές
καθώς και το πανεπιστήμιο ή το ερευνητικό κέντρο
στο οποίο διεξήγαγαν την έρευνά τους, πρέπει
να είναι οι βασικοί της μέτοχοι. Από την άλλη
απαιτείται σοβαρή χρηματοδότηση για την εξέλιξη
του ερευνητικού αποτελέσματος σε προϊόν, αλλά
και για ένα σωρό άλλες δραστηριότητες που συ-
νήθως οι ερευνητές παραμελούν (σχεδίαση, δια-

φήμιση, πωλήσεις). Η χρηματοδότηση αυτή πρέπει
να προέρχεται από επενδυτές που θα αποκτήσουν
κι αυτοί μερίδιο στην εταιρεία. Τέλος, μια νεοφυής
επιχείρηση πρέπει οπωσδήποτε να λειτουργεί λι-
τοδιαίτα, τουλάχιστον στα πρώτα βήματα. Η οποι-
αδήποτε σπατάλη ή οικονομική αλαζονεία είναι
καταστροφική σε πρώιμο στάδιο.

Τέλος, τα πανεπιστήμια και τα ερευνητικά
κέντρα θα πρέπει να έχουν πρόσβαση σε υπη-
ρεσίες μεταφοράς τεχνολογίας υψηλής ποιότητας,
στελεχωμένες με επαγγελματίες με γνώση και
εμπειρία στον χώρο. Η αξιολόγηση της επιχει-
ρηματικής δυναμικής μιας έρευνας, η αναζήτηση
των κατάλληλων επενδυτών και χρηματοδοτικών
ευκαιριών, η δικτύωση με ικανά στελέχη, είναι
μερικές από τις υπηρεσίες που πρέπει να παρέ-
χονται στους ερευνητές.

Καταλύτης όλων των παραπάνω είναι ο συγ-
χρωτισμός: η συνύπαρξη πανεπιστημίων, ερευ-
νητικών κέντρων, επενδυτικών σχημάτων, νε-
οφυών αλλά και ωριμότερων επιχειρήσεων στον
ίδιο χώρο. Δεν είναι τυχαία η επιτυχία του Silicon
Valley, της περιοχής του Cambridge και του Βε-
ρολίνου, ή και των βιομηχανικών συνεργατικών
σχηματισμών (clusters) που έχουμε και στη
χώρα μας. Η επένδυση στη δημιουργία επιστη-
μονικών-βιομηχανικών πάρκων και γενικότερα
χώρων και δικτύων συνεργασίας όλων των εμ-
πλεκομένων πρέπει να αποτελεί στρατηγική
προτεραιότητα.

Για να επιτευχθούν όλα αυτά απαιτείται δου-
λειά, ταλέντο και κάμποση τύχη. Οι νέοι της
χώρας μας αποτελούν περίτρανη απόδειξη ότι
έχουμε καντάρια από ταλέντο (οι περισσότεροι),
είμαστε συνηθισμένοι στην πολλή δουλειά. Την
τύχη μπορούμε να την προκαλέσουμε με τα άλλα
δύο. Ας επιχειρούμε, λοιπόν!

* Ο κ. Γιάννης Ιωαννίδης είναι πρόεδρος του Ερευνητικού
Κέντρου «Αθηνά» και καθηγητής στο Τμήμα Πληροφορικής
& Τηλεπικοινωνιών του ΕΚΠΑ.

Π

ΑΡΘΡΟ / Του ΓΙΩΡΓΟΥ Κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Πώς μετατρέπεται η έρευνα 
σε επιχειρηματικότητα

Οι επιστήμονες ελπίζουν ότι μια προσέγγιση παρόμοια με την ανοσοθεραπεία θα έχει εντυπωσιακά
αποτελέσματα κατά του HIV. Η θεραπεία κατά του έιτζ σήμερα απαιτεί καθημερινή χορήγηση αντιρετροϊ-
κών σκευασμάτων. Αν ο ιός δεν ελεγχθεί, μπορεί να καταστρέψει το ανοσοποιητικό σύστημα, με αποτέ-
λεσμα να εκδηλωθεί το έιτζ.

Ο Μιχάλης Τσικαλάς απουσιάζει.
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Μ πορεί η τ/κ ηγεσία να κάνει
ανοίγματα σχετικά με την Αμ-
μόχωστο; Αυτή την περίοδο

δηλώσεις ή φήμες λένε διάφορα, ωστό-
σο, τα πράγματα έχουν τη δική τους
λογική. Ο Σ. Ντενκτάς  δηλώνει τα εξής
σημαντικά σε συνέντευξή του στην
«Καθημερινή» στις 23 Ιουλίου 2017. 

Πρώτο, ότι «ακόμα και αν η πλευρά
μας αποφασίσει να επιστρέψει στο τρα-
πέζι των συνομιλιών για δικοινοτική,
διζωνική ομοσπονδία με βάση τις υφι-
στάμενες παραμέτρους, εγώ θα αντι-
σταθώ...». 

Και, δεύτερο ότι «το 2003 προκαλέ-
σαμε έκπληξη στους Ε/κ και στην παγ-
κόσμια κοινότητα ανοίγοντας τις πύλες
(τα οδοφράγματα). Το ίδιο μπορεί να
συμβεί και σήμερα. Έχουμε προτάσεις
που θα προκαλέσουν έκπληξη στην ε/κ
πλευρά και στη διεθνή κοινότητα... πρέ-
πει να δημιουργήσουμε νέες ευκαιρίες
και τις συνθήκες για συνεργασία με την
ε/κ πλευρά, όχι με τους Ε/κ πολιτικούς
παράγοντες αλλά με  τους επιχειρημα-
τικούς κύκλους». 

Αυτές οι σκέψεις εξηγούν ως ένα βαθ-
μό εικασίες γύρω από την Αμμόχωστο
για κινήσεις «έκπληξη» από την τ/κ
πλευρά. Ειδικότερα:

Πρώτο, η πηγή αυτών των ειδήσεων
σχετικά με το άνοιγμα των Βαρωσίων
ήταν ένα δημοσίευμα του ανταποκριτή
της τουρκικής εφημερίδας «Μιλλιέτ»
στην κατεχόμενη Κύπρο. Συνεπώς είναι
πολύ πιθανόν αυτές οι πληροφορίες να
διασυνδέονται με τον Σ. Ντενκτάς, καθώς
φαίνεται να λαμβάνει πρωτοβουλίες
στον τομέα αυτό. 

Δεύτερο, ο Τ/κ ηγέτης Μ. Ακιντζί δεν
φαίνεται να συμμερίζεται αυτές τις «εκ-
πλήξεις», καθώς διατηρεί τη θέση ότι η
θύρα για επίλυση του Κυπριακού πρέπει
να παραμείνει ανοικτή. Στις 19 Ιουλίου
δηλώνει ότι «εάν η ε/κ πλευρά δεν θέλει
σίγουρα δεν θα περιμένουμε εμείς να
τους έρθει η επιθυμία. Θα συνεχίσουμε
τον δρόμο μας βελτιώνοντας, χωρίς κα-
θυστέρηση τα του οίκου μας, αλλά και
χωρίς να εγκαταλείπουμε την ευθύνη
να οικοδομήσουμε ένα ειρηνικό μέλλον
σε αυτό το νησί».

Επίσης, ο Μ. Ακιντζί δεν στήριξε  δη-
λώσεις του Τ. Ερντογάν αμέσως μετά
την κατάρρευση των συνομιλιών στο
Κραν-Μοντάνα («θα αρχίσουμε να σκε-
φτόμαστε το σχέδιο Β΄ και το σχέδιο

Γ΄»), ούτε τις δηλώσεις Τσαβούσογλου
στις 18 Ιουλίου ότι «από δω και μπρος
θα υπάρξουν άλλες διαδικασίες στην
Κύπρο. Δεν μπορεί να συνεχιστεί για
πάντα αυτή η διαδικασία». 

Τρίτο, με βάση τα πιο πάνω στοιχεία
είναι ιδιαιτέρως πιθανόν η «κυβέρνηση»
με «πρωθυπουργό» τον πρόεδρο του
Κόμματος Εθνικής Ενότητας Χ. Οζγ-
κιουργκούν και με «αντιπρόεδρο» τον
ηγέτη του Δημοκρατικού Κόμματος  Σ.
Ντενκτάς να κάνει παρασκηνιακές προ-
σπάθειες και να διαρρέει πληροφορίες
ότι επίκεινται κινήσεις που θα «εκπλή-
ξουν την ε/κ πλευρά». Ο στόχος αυτής
της προσπάθειας βρίσκεται στον περαι-
τέρω αποσυντονισμό της διαπραγμα-
τευτικής διαδικασίας, ειδικότερα στην
ενεργητική αξιοποίηση του αρνητικού
κλίματος μετά το αδιέξοδο στο Κραν-
Μοντάνα που να οδηγεί σε λύσεις του
τύπου «δύο κράτη, δίπλα δίπλα». 

Τέταρτο, η ηγεσία Ακιντζί συνδέεται
με τις πρωτοβουλίες για επιστροφή των
Μαρωνιτών σε χωριά στην κατεχόμενη
Κύπρο, κάτι για το οποίο έκανε και πα-
λαιότερα γνωστές τις θέσεις του, ενώ

δεν μίλησε σε αυτό το χρονικό διάστημα
για οτιδήποτε που να συνδέεται με την
Αμμόχωστο. Κατά τη διάρκεια της προ-
εκλογικής περιόδου του 2015 υποστήριξε
το άνοιγμα των Βαρωσίων στους Ε/κ
κατοίκους τους, βάζοντας στο κάδρο το
άνοιγμα στη διεθνή ναυσιπλοΐα του λι-
μανιού της Αμμοχώστου, αργότερα και
σε διασύνδεση με το αεροδρόμιο στην
κατεχόμενη Τύμπου. Γενικότερα ο Μ.
Ακιντζί έδινε βάρος στη συνολική επί-
λυση παρά σε επιμέρους «ανοίγματα»
όπως το πιο πάνω.  

Πέμπτο, ο Σ. Ντενκτάς δήλωσε στην
ίδια συνέντευξη ότι «η δική μας πλευρά
(Ακιντζί και Τουρκία) προέβη σε παρα-
χωρήσεις πιο ακραίες από αυτές που θα
αποδεχόμουν... και οι δύο πλευρές (Ακιν-
τζί και Τουρκία) μάς εξέπληξαν με τις
οπισθοχωρήσεις τους. Τελικά στη δική
μας πλευρά σχηματίστηκε η άποψη ότι
η ε/κ πλευρά δεν επιδιώκει τη λύση,
εμείς για ποιο λόγο να σπαταλάμε ενέρ-
γεια για τη λύση;». 

Έκτο, η συζήτηση σε επίπεδο τ/κ
πολιτικής ηγεσίας δεν αφορά αποκλει-
στικά την Αμμόχωστο αλλά διασυνδέεται

με την αντίληψη που έχουν κόμματα
και παράγοντες για το μέλλον της νήσου.
Οι πολιτικοί τύπου Ντενκτάς ζητούν
ανοίγματα και χειρισμούς γύρω από τα
Βαρώσια για να οδηγήσουν σε απορ-
ρύθμιση το πλαίσιο Γκουτιέρες της 6ης
Ιουλίου έτσι που να παρεμποδίσουν
κάθε ενδεχόμενο συνολικής λύσης. 

Έβδομο, αν και ο ολοένα και πιο επε-
κτατικός μιθριδατισμός στην ε/κ κοι-
νότητα δεν επιτρέπει μεγάλες  προσδο-
κίες για να τύχουν κατανόησης τα πιο
πάνω, ο Σ. Ντενκτάς επιμένει να συναντά
την προθυμία μέρους της ε/κ κοινωνίας
για λύσεις του τύπου «όπως είμαστε».
Λέει ότι «μπορεί να αναγνωρίζεται ως
ανεξάρτητο κράτος μία εκ των δύο πλευ-
ρών, αλλά όσον αφορά την άλλη πλευρά,
πρέπει να αναγνωρίσεις την κρατική
υπόστασή της. Δεν πρέπει να ξεχνάμε
ότι το κράτος του 1960 δημιουργήθηκε
από δύο ισότιμους συνεταίρους... εφόσον
ξεπεραστεί το προαναφερόμενο εμπόδιο
θα μπορούσαν να βρεθούν λύσεις για
τα προβλήματα της μοναδικής εκπρο-
σώπησης στο διεθνές σκηνικό και τον
καταμερισμό εξουσίας». 

Η Αμμόχωστος με «εκπλήξεις»
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Ε ίναι τραγικό για την κυβέρνηση, τη στιγμή
που οι χειρισμοί της στο Κυπριακό απάλ-
λαξαν την Τουρκία από την ευθύνη που

έχει για το αδιέξοδο, να ζητούν και τα ρέστα
από την αντιπολίτευση και το ΑΚΕΛ. Αυτό που
ζητούν ουσιαστικά οι κυβερνώντες είναι να τους
βαρά παλαμάκια η αντιπολίτευση και αυτό,
έχουν την εντύπωση ότι είναι πατριωτικό κα-
θήκον. 

Εάν και όταν η αντιπολίτευση τους υποδει-
κνύει τις ευθύνες τους, τότε πολύ εύκολα τον
κατατάσσουν ως συνήγορο της τουρκικής πλευ-
ράς. Άλλωστε, δεν είναι η πρώτη φορά που δα-
κτυλόδειξαν την αριστερά ως «προδότη». Ξέρουν
πολύ καλά ότι αυτή η πρακτική έχει ανταπόκριση
στην κυπριακή ακροδεξιά. Ασχέτως βέβαια του
γεγονότος ότι αυτή η κυπριακή εθνικόφρων
ακροδεξιά, είναι που πρόδοσε και αιματοκύλησε
την Κύπρο το 1974.

Ας δούμε όμως γιατί το Προεδρικό τα βάζει
με την αντιπολίτευση για τους χειρισμούς Ανα-
στασιάδη στο Προεδρικό. Μεταβήκαμε στο
Κραν-Μοντάνα με βασικό στόχο τη σωστή λύση
του Κυπριακού. Η λύση όμως δεν εξαρτάται
μόνο από εμάς, αλλά κυρίως από την Τουρκία.
Άρα δεύτερος στόχος ήταν, αν η Τουρκία θα εμ-
πόδιζε ξανά μια σωστή λύση, αυτό να είναι ξε-
κάθαρο στα μάτια της διεθνούς κοινότητας. Για
να φορτωθεί στην Τουρκία το ανάλογο κόστος.
Δυστυχώς, ούτε σε σωστή λύση φτάσαμε, αλλά
ούτε και η Τουρκία είναι ο αποκλειστικός υπαίτιος
στα μάτια της διεθνούς κοινότητας. Και οι δύο
βασικοί μας στόχοι έχουν δυστυχώς αποτύχει.
Όπως αποτύχαμε στο να αξιοποιήσουμε το πλαί-
σιο Γκουτιέρες προς αυτή την κατεύθυνση.

Ο κύριος Αναστασιάδης σε συνέντευξή του
σε κυπριακή εφημερίδα στις 6 Αυγούστου, υπο-
γράμμισε ότι την αποκλειστική ευθύνη για την
κατάληξη των διαπραγματεύσεων στην Ελβετία
τη φέρει η Τουρκία και ότι οι δικοί μας χειρισμοί
ήταν ολόσωστοι. Δυστυχώς, όμως, για τη δική
μας πλευρά αυτή δεν είναι η ανάγνωση των γε-
γονότων από τη διεθνή κοινότητα. 

Είναι τραγικό για τον τόπο, στην πιο κρίσιμη
καμπή του Κυπριακού, η στάση της Τουρκίας,
να ήταν, όπως λέμε, απαράδεκτη και αντί επι-
κρίσεων και πιέσεων, η κατοχική Τουρκία να
δέχεται εύσημα. 

Και δεν δέχεται εύσημα από την «προδοτική
αριστερά» κύριοι του Προεδρικού. Δυστυχώς,
δέχεται εύσημα από τον διεθνή παράγοντα και
τα Ηνωμένα Εθνη. Τα οποία, όπως αποκαλύπτεται
πλέον, ελέγχει πλήρως η «κυπριακή προδοτική
αριστερά» που θέλει να αφανίσει τον εθνικόφρονα
ελληνισμό της Κύπρου.

Ας επιστρέψουμε όμως στο Κραν-Μοντάνα.
Και οι δύο βασικοί μας στόχοι έχουν δυστυχώς
αποτύχει. Όπως αποτύχαμε στο να αξιοποιήσουμε
το πλαίσιο Γκουτιέρες προς αυτή την κατεύθυνση. 

Η σημερινή θλιβερή εικόνα του Κυπριακού
δεν είναι άσχετη με παλινωδίες στους χειρισμούς
του κ. Αναστασιάδη τους τελευταίους μήνες.

Η Τουρκία εφαρμόζει σχέδιο Β΄ στο Κυπριακό.
Εμβαθύνει τη διχοτόμηση και την κατοχή. Την
ίδια ώρα ο κ. Αναστασιάδης και η κυβέρνησή
του ψάχνονται και αναλώνονται σε ψάξιμο των
πρακτικών, αντιπαραθέσεις με τα Η.Ε. και αμή-
χανες τοποθετήσεις. Είναι ξεκάθαρο ότι απέναντι
στα σχέδια της Τουρκίας δεν έχουμε να αντι-
παραβάλουμε προς το παρόν τίποτα. Κατανοούν
άραγε ο κ. Αναστασιάδης και η κυβέρνησή του,
τι σημαίνει για την Κύπρο και τον λαό μας η
εδραίωση της κατοχής και της διχοτόμησης από
την Τουρκία, όταν μάλιστα η Τουρκία παραμένει
στο απυρόβλητο;

Ο κ. Νίκος Κέττηρος είναι βουλευτής ΑΚΕΛ Αμμοχώστου.

Διχασμός του λαού
για να συσπειρώσουν

την ακροδεξιά
Του ΝΙΚΟΥ ΚΕΤΤΗΡΟΥ

  άντα το καλοκαίρι μού προ-
καλεί γλυκιά νοσταλγία. Με
πάει πίσω στην παιδική μου

ηλικία, στη νιότη μου, στην εποχή
της αθωότητος. Πώς να σβηστούν
από το λεπτοφυές τμήμα του εγ-
κεφάλου όλα όσα μας τροφοδότη-
σαν για τα επόμενα χρόνια και εξα-
κολουθούν με εικόνες, χρώματα,
γεύσεις, αφή. Ολες οι αισθήσεις σε
εγρήγορση, έτοιμες να ρουφήξουν,
να απολαύσουν κάθε τι που γεν-
νιέται και φεύγει. Παροδικά όλα
και φθαρτά, όπως και το ανθρώπινο
σώμα. Να νομίζουμε ότι είμαστε
αιώνιοι. Οτι διαφεντεύουμε τον
χώρο μας, τον τόπο μας, τον μι-
κρόκοσμό μας. Που όσο πιο μικρός
τόσο οι ψευδαισθήσεις και οι πα-
ραισθήσεις μας μάς πείθουν ότι εί-
μαστε μοναδικοί, εκλεκτοί στο σύμ-
παν μας, άρχοντες.

Κι όσο μεγαλώνει αυτό τόσο
μεγαλώνει, θεριεύει το υπερεγώ
που σέρνει μαζί του την απληστία,
τη ματαιοδοξία, την κακότητα.

Αισθάνομαι ίσως μια ασφάλεια
γυρνώντας σ’ αυτές τις αναμνήσεις,
τις παιδικές, στους φίλους μου, στη
γειτονιά μου. Και πάντα, ακόμη και
στα όνειρά μου, τη θυμάμαι όπως
ήταν παλιά. Ετσι θέλω να τη θυμά-
μαι. Με τα σπίτια ξύλινα, με τσίγκο,
αντισεισμικά, και τη μάνα μου να
μας κρύβει κάτω από το τραπέζι.

Η λέξη «σεισμός» μάς είχε γίνει
συνήθεια. Δύσκολος ήταν ο χει-
μώνας με την ατελείωτη βροχή
για σαράντα μέρες, χωρίς θέρμαν-
ση και όλα νοτισμένα απ’ τη υγρα-
σία. Οσοι διέθεταν μαγκάλι θεω-
ρούνταν τυχεροί, κι οι λίγοι που
είχαν σόμπα ήταν πανευτυχείς.
Και μεις με τα κοντά παντελονάκια
ψάχναμε για λίγο ήλιο. Κι αυτός ο
ήλιος πάντα φιλόξενος, πάντα λαμ-
περός, πάντα ζωοδότης, μας το
ανταπέδιδε με τον καλύτερο τρόπο,
τις άλλες εποχές.

Μόλις έβγαινες λίγο παραέξω,
συναντούσες, απολάμβανες το
ανάλαφρο πέταγμα της πεταλούδας

με τους ωραιότερους συνδυασμούς
χρωμάτων κεντημένους πάνω τους,
να πετούν και να σταματούν στα
άνθη για λίγο νέκταρ, και μεις να
προσπαθούμε να τις αιχμαλωτί-
σουμε για λίγο.

Και γύρω σου να ’ρχονται οι οσμές
πλουσιοπάροχα από τα φυτά, τα δέν-
δρα να γίνονται ένα με το είναι σου,
με το σώμα σου, να ευωδιάζουν, και
να σε συνοδεύουν μέχρι σήμερα,

που τις συναντάς στα διάφορα «συν-
θετικά» αρώματα και σου θυμίζουν
ότι όλα βρίσκονται στη φύση κι όσο
τη σέβεσαι σε σέβεται και στο επι-
στρέφει στο πολλαπλάσιο.

Και να τρελαίνεσαι και να μη
χορταίνεις τις απολαύσεις, αισθη-
τικές και όχι μόνο. Η μια μυρωδιά
μετά την άλλη να ξεχύνονται και
να διαχέονται στην περιοχή. Ολα
μοσχοβολούσαν και πιο πολύ τα
φρούτα, ιδίως τα πεπόνια, τα πε-
ρίφημα της Περατιάς, αλλά και οι
ντομάτες και τα αχλάδια, τα ρο-
δάκινα, τα τόσο γευστικά και ζου-
μερά. Χάθηκαν ολότελα οι οσμές
και οι γεύσεις και μόνο το όνομα
έμεινε. 

Πώς να εξηγήσεις στο νέο παιδί
ότι η τεχνολογική εξέλιξη, η ανάγ-
κη για όλο και περισσότερο κέρδος
μάς έφθασε στο σημείο να μη δια-
κρίνουμε γευστικά το ένα από το
άλλο. Αυτά είναι για μας κενά δυ-
σαναπλήρωτα και ατυχείς θεωρώ
τις επόμενες γενιές, που δεν θα

’χουν μέτρο σύγκρισης, παρά μόνο
διά της ακοής.

Και σύκα, βασιλικά, απόλαυση
οπτική, να σε προκαλούν, με τα
κλαδιά να γέρνουν και πώς να απο-
φύγεις την αμαρτία και να μην κό-
ψεις, να αισθανθείς την ευτυχία
του απαγορευμένου καρπού, τη
γευστικότητά τους που γίνεται
ακόμη πιο πλούσια. Εκτός αν σ’
έβλεπε ο δραγάτης, οπότε τίποτε
δεν σε γλίτωνε από το ξύλο. Οπως
και της μάνας τις φωνές, πηγαίναμε
για συκάμινα (μούρα) και αυτά
έπεφταν πάνω στα ρούχα μας και
τα έβαφαν. Ποτέ δεν ησυχάζαμε.
Και τι ωραία μούρα, μεγάλα μαύρα
και άσπρα. Και εγώ τρελαμένος
με τους μπουρμπούλους που κά-
θονταν πάνω στις μουριές κατά
δεκάδες.

Τους διακρίναμε σε τρεις κατη-
γορίες. Σε καλαντζήδες, οι μικρό-
τεροι χρώματος μαύρου, οι κρασο-
μάνες, χρώματος πρασινωπού και
οι μεγάλες, οι χρυσομάνες μ’ ένα

χρώμα πράσινο προς το χρυσαφί
να δεσπόζει και με το ιδιαίτερο μο-
ναδικό πέταγμά τους, που ακόμη
το αισθάνομαι. 

Τους είχα μέσα σ’ ένα γυάλινο
κουτί γλυκού, που το ’χα μετατρέψει
σε κατοικία τους. Τους τάιζα με ζά-
χαρη, μέχρι που, μια μέρα, η μάνα
μου βαρέθηκε και τους απελευθέ-
ρωσε.

Εν πάση περιπτώσει ζούσαμε
στιγμές πράγματι μοναδικές, που
δεν ξαναγυρνούν. Αδάμαστος ο
χρόνος, αφήνει το αποτύπωμά του.
Δεν ξαναέρχονται οι εποχές αυτές
των απολαύσεων, των αισθήσεων,
σε όλες τις διαστάσεις τους.

Γιατί αληθινή ευτυχία είναι να
ζεις στη φύση, να απολαμβάνεις
τη φύση, να εξαρτάσαι απ’ αυτήν.

Κρίμα που χάθηκαν όλα αυτά
και δεν θα τα ζήσουν οι επόμενες
γενιές.

* O κ. Δημήτρης Χ. Παξινός είναι Πρώην
πρόεδρος ΔΣΑ.

Π

Καλοκαιρινές στιγμές ευτυχίας
Tου ΔΗΜΗΤΡΗ Χ. ΠΑΞΙΝΟΥ*

Ο Ειρηνικός και η Σούδα
Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

  ίναι η πυρηνική ρητορική των τε-
λευταίων ημερών ένα δείγμα –και
μόνο– της ανυπαρξίας αυτοσυγ-

κράτησης και προεδρικής σοβαρότητας
του Ντόναλντ Τραμπ; Η εύκολη απάν-
τηση, την οποία επιλέγουν αρκετοί,
είναι θετική. 

Γίνεται, δε, αντιδιαστολή με τον χα-
ρισματικό Μπαράκ Ομπάμα, κάθε δη-
μόσια εμφάνιση του οποίου ήταν ένα
επικοινωνιακό γεγονός. Παρά τη δια-
φορά ύφους και ποιότητας και οι δύο
Αμερικανοί πρόεδροι υπηρετούν μια
στρατηγική στροφή των ΗΠΑ προς τον
Ειρηνικό Ωκεανό, όπου πλέον βρίσκεται
το γεωπολιτικό και οικονομικό βάρος
του πλανήτη. Η Βόρεια Κορέα είναι ένα

«αγκάθι» για την ασφάλεια του πλανήτη,
αποτελεί παράλληλα και ένα τεστ για
τις σχέσεις των ΗΠΑ με την ολοένα και
πιο επεκτατική Κίνα και –έως ένα βαθ-
μό– τη Ρωσία.

Στην Αθήνα, γνωρίζουν πολύ καλά
ότι τα επόμενα χρόνια το βλέμμα της
Ουάσιγκτον θα επικεντρώνεται κυρίως
στον Ειρηνικό. Και έχουν μάθει διά
πολλαπλών διαύλων ότι οι ΗΠΑ, προ-
κειμένου να μπορούν να διατηρούν
αποτελεσματική μόχλευση στον υπό-
λοιπό κόσμο, θα παραμείνουν μόνον
όπου θεωρούν ότι η γεωπολιτική συγ-
κυρία αξίζει τον κόπο. Προφανώς, οι
ΗΠΑ θεωρούν ότι η Ελλάδα αποτελεί
μια τέτοια περίπτωση. Κατ’ αρχάς η

χώρα, ως το μόνο μέλος της Ε.Ε. στην
περιοχή, αποτελεί σημείο αναφοράς
σταθερότητας σε ένα τρίγωνο μιας άνευ
προηγουμένου αστάθειας σε όλη την
ευρύτερη περιοχή. Μια δεύτερη, εξίσου
σημαντική για τους Αμερικανούς, προ-
ϋπόθεση που έχει η Ελλάδα είναι η
βάση της Σούδας. 

Οι εγκαταστάσεις της Σούδας απο-
τελούν το μοναδικό σημείο στο οποίο
μπορεί το αμερικανικό ναυτικό να εξυ-
πηρετήσει ανάγκες ανεφοδιασμού, επι-
σκευών και λοιπών εργασιών, προτού
προσεγγίσει τη βάση Ντιέγκο Γκαρσία
στον Ινδικό Ωκεανό. Το προηγούμενο
σχετικό σημείο, είναι η ναυτική βάση
της Ρότα, στη νότια ατλαντική ακτή

της Ισπανίας. Γίνεται, λοιπόν, απολύτως
σαφές ότι η Σούδα έχει καίρια σημασία
για τις ΗΠΑ, είτε η Μέση Ανατολή βρί-
σκεται σε αναταραχή είτε όχι. Τους
αμέσως προηγούμενους μήνες, αθόρυ-
βα, ΓΕΕΘΑ και ΓΕΝ έχουν κάνει κινήσεις
προκειμένου να επαυξήσουν τη σημα-
σία της Σούδας, αλλά και να επιτύχουν
κάποια πιθανά οφέλη για την Ελλάδα
στην ευρύτερη περιοχή, με επίκεντρο
τον Ναύσταθμο. Τα ανταλλάγματα και
οι συνέργειες στον κρίσιμο τομέα της
ασφάλειας μπορεί να επεκταθούν. Ας
επικεντρωθούν εκεί οι πολιτικοί. Και
ας σταματήσουν να θεωρούν ότι αυτές
οι συζητήσεις συνδέονται με άσχετα
θέματα.

Ε

<<<<<<

Και να τρελαίνεσαι και να
μη χορταίνεις τις απο-
λαύσεις, αισθητικές και
όχι μόνο. Η μια μυρωδιά
μετά την άλλη να ξεχύ-
νονται και να διαχέονται
στην περιοχή  όλα μο-
σχοβολούσαν και πιο πο-
λύ τα φρούτα.
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TA ΑΠΑΝΤΑ ΤΟΥ ΡΟΜΑΝΟ ΣΚΑΡΠΑ

Nέα συλλεκτική 
σειρά Disney!
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Στο ίδιο έργο παίκτες, με διαφορετικά δεδομένα 
Αναστασιάδης - Μαλάς διασταυρώνουν και πάλι τα ξίφη τους, μία πενταετία αργότερα, με διαφορετικό ωστόσο αφήγημα 

Όταν το 2012, ο Νίκος Αναστασιάδης
εξήγγειλε την υποψηφιότητά του,
τα άστρα εν πολλοίς ευθυγραμμί-
ζονταν για την εκλογή του. Μεγάλη
μερίδα της κοινωνίας απαιτούσε αλ-
λαγή από τη διακυβέρνηση Χριστό-
φια και ΑΚΕΛ και ήταν έτοιμη να
δώσει την ευκαιρία στον Νίκο Ανα-
στασιάδη που επικαλείτο την αλλαγή.
Μπήκε από νωρίς στον προεκλογικό
και είχε όλο το χρόνο να στήσει το
ιδανικό προφίλ του ηγέτη που θα
τον οδηγούσε στον προεδρικό θώκο.
Αυτό το προφίλ που θα επανέφερε
τη χαμένη αξιοπιστία της Κύπρου
και την εθνική υπερηφάνεια στους
πολίτες. Παράλληλα, είχε τον χρόνο
αλλά και τα δεδομένα υπέρ του ώστε
να κλειδώσει ανέλπιστες –υπό άλλες
συνθήκες – συνεργασίες με το γνω-
στό σύνθημα «ενώνουμε δυνάμεις».

Τα προβλήματα
Σήμερα, ο Ν. Αναστασιάδης κα-

λείται να αντιμετωπίσει τρεις ση-
μαντικές προκλήσεις: τον χρόνο
που εξαντλείται, την απουσία προ-
εκλογικής ατζέντας αλλά και την
απουσία πολιτικών ομάδων που θα
τον στηρίξουν. «Ο Πρόεδρος από
την εξαγγελία του μέχρι και τις εκλο-
γές έχει στην ουσία 15 ελεύθερες
μέρες» αναφέρουν οι γνώστες του
παρασκηνίου. Και αυτό γιατί από
τον Σεπτέμβρη και μετά θα έχει συ-
νεχείς επαφές με ξένους ηγέτες,
όπως για παράδειγμα με τον Εμα-
νουέλ Μακρόν αλλά και διεθνείς
επαφές. Αυτές οι επαφές μπορεί να
μειώνουν τον χρόνο σε προεκλογικές
συναντήσεις και περιοδείες, ωστόσο,
τείνουν να ενισχύσουν το προφίλ
που θέλει να παρουσιάσει στον κό-
σμο. Αυτό του Προέδρου με διεθνές
κύρος και βάρος. «Η διαφορά με το
2013 είναι πως ο Νίκος Αναστασιά-
δης δεν διεκδικεί ως πρόεδρος του
ΔΗΣΥ αλλά ως Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας», αναφέρουν κύκλοι στην
«Κ» και βάσει αυτού θα καταστρώσει
και την ατζέντα του. Ενώ το 2013
δηλαδή, διεκδικούσε ως ο ηγέτης
που θα διασώσει την οικονομία, σή-
μερα θα δώσει έμφαση στα όσα πέ-

τυχε η διακυβέρνηση Αναστασιάδη.
Θα προτάξει την οικονομική στα-
θερότητα, βάσει της οποίας οφεί-
λονται και οι τελευταίες εξαγγελίες
μέτρων και χρηματοδοτήσεις για
αναπτυξιακά προγράμματα. Μαζί
με αυτό θα δοθεί και έμφαση στις
μεταρρυθμίσεις που δρομολογούνται
αλλά και στα ενεργειακά. Το Κυ-
πριακό δεν λείπει από το κάδρο, με
το αφήγημα να προσανατολίζεται
στο ότι  θέλει μεν λύση, αλλά είναι
έτοιμοςγια σκληρή διαπραγμάτευση,
βάζοντας κόκκινες γραμμές. 

Ο Νίκος Αναστασιάδης θα ανα-
λάβει πρωταγωνιστικό ρόλο στον
προεκλογικό, με την Πινδάρου να
βλέπει εκ του μακρόθεν, αναφέρουν
πολιτικές πηγές. Ελάχιστα αναμέ-
νεται πως θα είναι τα στελέχη από
τον ΔΗΣΥ που θα αποκτήσουν καίριο
ρόλο στον προεκλογικό. Το ερώτημα
που εγείρεται είναι κατά πόσο αυτό
μπορεί να οδηγήσει τον Πρόεδρο
στη νίκη. Όπως επισημαίνεται μετά
το πάθημα των βουλευτικών του
2016, ο πολίτης δεν πρόκειται να
ψηφίσει βάσει του τι πέτυχε μία κυ-
βέρνηση αλλάγια την επόμενη μέρα.
Πέριξ του Προεδρικούπροσβλέπουν
σε συνεργασίες, καθώς θεωρούν βέ-

βαια τη δημιουργία πλατφόρμας
από τον Μάριο Καρογιάν το φθινό-
πωρο και τη στήριξή τους στον Νίκο
Αναστασιάδη. Το κατά πόσο αυτό
αρκεί, για την υποψηφιότητα Νίκου
Αναστασιάδη είναι ένα ζήτημα ανοι-
κτό. Το Προεδρικό, πάντως, μπαίνει
σίγουρο στη μάχη, όπως άλλωστε
και το 2013. Μία σιγουριά που είχαν
βέβαια και άλλοι Πρόεδροι που επα-
ναδιεκδίκησαν και διαψεύστηκαν.
Αν ο Νίκος Αναστασιάδης καταφέρει
να αποτελέσει εξαίρεση στον κανόνα
θα φανεί το επόμενο διάστημα.

«Όσο ο Πρόεδρος δεν εξαγγέλλει
τόσο και τα δικά μας χέρια είναι δε-
μένα», αναφέρουν προεδρικές πηγές,
αλλά κινητοποίηση υπάρχει ήδη. Ο
επικοινωνιολόγος Ανδρέας Χατζή-
κυριακος, όπως και το 2013, θα βρί-
σκεται στο πλευρό του Προέδρου
για την επικοινωνιακή στρατηγική.
Υπεύθυνος της προεκλογικής εκ-
στρατείας θα είναι ο Κίκης Κυρια-
κίδης, ενώ τη διαφημιστική καμπάνια
αναλαμβάνουν οι Δέσπω Λευκαρίτη
και Σούλης Μαλέκος. Όπως αναφέ-
ρουν ασφαλείς πηγές, έχει ήδη κλεί-
σει επιτελείο στη Λεμεσό, ενώ ζή-
τημα χρόνου είναι η εργοδότηση
προσωπικού ανά επαρχία. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Οι Νίκος Αναστασιάδης και Σταύρος Μαλάς
βρίσκονται στο ίδιο έργο πρωταγωνιστές,
προκαλώντας για πολλούς ένα πολιτικό
ντεζά βου. Είναι όμως πράγματι έτσι; Τα

δεδομένα από το 2013 και εντεύθεν έχουν
αλλάξει κατά πολύ και απαιτούν μία νέα
προεκλογική ατζέντα τόσο για τον Νίκο
Αναστασιάδη όσο και για τον Σταύρο Μαλά.
Ο Νίκος Αναστασιάδης το 2013 είχε υπο-
σχεθεί διάσωση της οικονομίας σήμερα θα

υποστηρίξει πως εξαιτίας των πολιτικών
του η Κύπρος διέφυγε τον κίνδυνο της πλή-
ρους κατάρρευσης. Κάνει προεκλογικό με
το προφίλ του Προέδρου και όχι του κομ-
ματάρχη, όπως το 2013. Ο Σταύρος Μαλάς
είχε μπει στον προεκλογικό το 2013, με εμ-

φανή την πολιτική απειρία και πλήρως κα-
θοδηγούμενος από το κόμμα της Αριστεράς.
Σήμερα, επιχειρεί απεγκλωβισμό, παρου-
σιάζοντας μία υποψηφιότητα ανεξάρτητη
και ποντάροντας σε μία πιο ελεύθερη οι-
κονομία. Οι υποψήφιοι των δύο μεγάλων

κομμάτων ξεκινούν μεν μαζί την προεκλο-
γική κούρσα εξαγγέλλοντας το φθινόπωρο,
σε διαφορετικό πλαίσιο. Οι πολιτικές συγ-
κυρίες του σήμερα είναι πολύ διαφορετικές
και προετοιμάζουν πως η πλοκή και το
τέλος, ενδεχομένως να μην είναι το ίδιο. 

Ο Σταύρος Μαλάς είχε μπει στον
προεκλογικό του 2012 με αρκετές
ιδιαιτερότητες, δυσκολίες και
προκλήσεις. Ήταν γνωστός ως
ο υπουργός Υγείας επί διακυβέρ-
νησης Χριστόφια, πολιτικά άπει-
ρος και πλήρως καθοδηγούμενος
από την Εζεκία Παπαϊωάννου.
Μέσα σε ένα μικρό χρονικό διά-
στημα που μπήκε στην προεκλο-
γική μάχη, έπρεπε να λογοδοτή-
σει για τους χειρισμούς της δια-
κυβέρνησης Χριστόφια και να
αποδείξει πως η δική του υπο-
ψηφιότητα δεν αποτελεί συνέχεια
της διακυβέρνησης της τότε πεν-
ταετίας. Είχε μάλιστα έναν πο-
λιτικό αντίπαλο που όχι μόνο
μπήκε από νωρίς στον προεκλο-
γικό, αλλά ήταν και ιδιαίτερα έμ-
πειρος στις προεκλογικές μάχες.
Το αποτέλεσμα εκείνης της προ-
εκλογικής μάχης, οδήγησε τον
Σταύρο Μαλά σπίτι του αλλά σί-
γουρα με ένα αξιοπρεπές μεν πο-
σοστό. 

Τα προβλήματα
Σήμερα ο Σταύρος Μαλάς διεκ-

δικεί εκ νέου την προεδρία, σε
ένα διαφοροποιημένο σκηνικό
και με πολλές προκλήσεις. Το μι-
κρό χρονικό διάστημα για προ-
εκλογικό, τα πτωτικά ποσοστά
που έχει το ΑΚΕΛ που απειλούν
να το αφήσουν εκτός β΄ γύρου,
το «βάρος» της συμμετοχής του
στη διακυβέρνηση Χριστόφια
αλλά και την πλήρη απομάκρυνσή
του από τα πολιτικά δρώμενα την
πενταετία που πέρασε. 

Φιλελεύθερος; 
«Η διακυβέρνηση Χριστόφια μπο-
ρούσε να τεθεί στον προεκλογικό
του 2013, όχι και σήμερα» ανα-
φέρουν πολιτικοί κύκλοι, ξεκα-
θαρίζοντας πως δεν θα πρωτα-
γωνιστήσει σε αυτή την προεκλο-
γική ατζέντα. Ήδη στο επιτελείο
του Σταύρου Μαλά εργάζονται
με στόχο να πείσουν εκείνη τη
μερίδα πολιτών που βλέπει μεν
θετικά τον ίδιο ως υποψήφιο, εκ-

φράζει, ωστόσο, ανησυχίες για
την εμπλοκή του ΑΚΕΛ στην οι-
κονομία, στο ενδεχόμενο εκλογής
του. Κάπως έτσι αυτή τη φορά ο
Σταύρος Μαλάς απεγκλωβίζεται
από τα κομματικά δέσμια, πα-
ρουσιάζοντας μία υποψηφιότητα
ανεξάρτητη, που υποστηρίζεται,
ωστόσο, από το ΑΚΕΛ. Την ίδια
στιγμή, αναμένεται να δώσει έμ-
φαση στην οικονομία, με μία πιο
φιλελεύθερη ροπή στις θέσεις
του. 

Με αυτό τον τρόπο προσβλέπει
στο να κλείσει τα στόματα που
αμφισβητούν την υποψηφιότητά
του γύρω από οικονομικά ζητή-
ματα, επικαλούμενα τη διακυβέρ-
νηση Χριστόφια. Ουδόλως τυχαίο
ότι πλην της Ειρήνης Χαραλαμ-
πίδου κανένα άλλο ΑΚΕΛικό στέ-
λεχος δεν πρόκειται να έχει ενεργό
ρόλο στο επιτελείο του, ενώ την
επικοινωνιακή στρατηγική, σε αν-
τίθεση με το παρελθόν, αναλαμ-
βάνει επαγγελματίας επικοινω-
νιολόγος και όχι κομματικό στέ-
λεχος. Ο κ. Μαλάς μαζί με την οι-
κονομία, θα δώσει έμφαση και στο
Κυπριακό, επιρρίπτοντας ευθύνες
για το ναυάγιο των συνομιλιών

στον Πρόεδρο, επιδιώκοντας να
αποκτήσει το προφίλ του υποψη-
φίου που διεκδικεί αφενός λύση,
αφετέρου ξέρει να ελίσσεται χωρίς
να οδηγεί με τους χειρισμούς του
σε ναυάγια. 

Η προετοιμασία
Ήδη στο επιτελείο του Σταύρου

Μαλά εργάζονται πυρετωδώς για
την προεκλογική, καθώς ο χρόνος
μειώνεται επικίνδυνα. Ήδη το επι-
τελείο του κ. Μαλά στη Λευκωσία
φαίνεται να έκλεισε στην περιοχή
Στροβόλου, όπως επίσης και ο σύμ-
βουλός του σε θέματα επικοινω-
νίας. Στο πλευρό του αναμένεται
να έχει για το Κυπριακό τον πρώην
υπουργό και μέλος της διαπραγ-
ματευτικής ομάδας Μάριο Ηλιάδη,
ενώ σε ζητήματα οικονομίας κα-
ταστρώνεται το στρατηγικό πλάνο,
με τη βοήθεια του Χάρη Σταυρι-
νίδη. Στην προεκλογική του εκ-
στρατεία θα βοηθήσουν παλιά
ΑΚΕΛικά στελέχη, όπως οι Ανδρέας
Χρίστου και Κίκης Καζαμίας, ενώ
πιθανή είναι και η στήριξη του
ζεύγους Βασιλείου, σε μία προ-
σπάθεια συσπείρωσης του αρι-
στερού ακροατηρίου. 

Αναστασιάδης
με προεδρικό
προφίλ 

Ποντάρει 
σε οικονομία
ο Μαλάς 

Ο Νίκος Αναστασιάδης, όπως και το 2013, μπαίνει με τον αέρα του φαβορί,
αναλαμβάνοντας πλήρως την εκστρατεία, ωστόσο, μόνο ο Γλαύκος Κληρίδης
ήταν ο Πρόεδρος που κατάφερε να επανεκλεγεί.

Ο Σταύρος Μαλάς θα προσπαθήσει να απεγκλωβιστεί από τα ΑΚΕΛικά δέ-
σμια, με στόχο να κερδίσει ένα ευρύτερο ακροατήριο που διαφωνεί με
τους χειρισμούς Αναστασιάδη.
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Χωρίς θαυμαστικό
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  Γιώργος Καμίνης θέλει να γίνει πρό-
εδρος της Δημοκρατικής Συμπαρά-
ταξης. Να προσθέσω και ένα «ολέ»;

Να το προσθέσω: ολέ, ολέ και τρισολέ· αλλά
χωρίς θαυμαστικό.

Ως δήμαρχος Αθηναίων, ο Γ. Καμίνης υπήρξε
μάλλον απογοητευτικός, ιδίως υπό το πρίσμα
των προσδοκιών που είχε γεννήσει η εκλογή
του. Επί των ημερών του, η Αθήνα έγινε
ακόμη πιο βρώμικη και σιχαμένη. Ασφαλώς,
στην επιδείνωση αυτή συνετέλεσε η κρίση·
όμως και ο ίδιος δεν τόλμησε να θίξει το
απόστημα της διαφθοράς στον τομέα της
καθαριότητας. Εξίσου ανήμπορος απεδείχθη
και με τα καταστήματα υγειονομικού ενδια-
φέροντος: μπαρ, καφενεία, σουβλατζίδικα
ξεφυτρώνουν σαν τα ραδίκια στο κέντρο
της πόλης και τα τραπεζοκαθίσματά τους
επεκτείνονται ανεξέλεγκτα στα πεζοδρόμια.
Αυτοί είναι κυρίως οι λόγοι για τους οποίους
οι κάτοικοι του κέντρου, εκείνοι που κάποτε
υποστήριξαν με ενθουσιασμό την εκλογή
του, τώρα δεν θέλουν ούτε να ακούν για τον
δήμαρχό τους.

Ως εδώ όμως ο ψόγος, γιατί ο απολογισμός
της δημαρχίας Καμίνη έχει και θετικά. Κατ’
αρχάς, απήλλαξε την Αθήνα από τον απαίσιο
προκάτοχό του και τον εσμό των εταίρων
του. Επειτα, ο Καμίνης έβαλε σε τάξη τα οι-
κονομικά του δήμου και εξυγίανε τον δημοτικό
ραδιοσταθμό, στον οποίον μέχρι τότε οι δι-
ευθυντές ήσαν περισσότεροι από τους δη-
μοσιογράφους. Τέλος, ανασυγκρότησε και
επεξέτεινε τις κοινωνικές δομές (περίθαλψη,
συσσίτια για απόρους κ.λπ.), υπηρεσίες απο-
λύτως κρίσιμες στον καιρό της κρίσης. Μετά
από αυτά, η δημαρχία του και ιδίως η δεύτερη
θητεία του δεν ήταν παρά μια ανούσια άσκηση
δημοσίων σχέσεων στο εξωτερικό.

Χαρακτηριστικότερο, όμως, των δυνατοτήτων
του ανδρός και των ορίων τους ήταν η προ-
σέγγισή του στο ζήτημα των διαδηλώσεων.
Μαζί με άλλους εκλεκτούς νομικούς, ανθρώ-
πους ανεπίληπτων δημοκρατικών πεποιθή-
σεων, ο Καμίνης εξεπόνησε νομοσχέδιο για
τον λελογισμένο περιορισμό τους, στο οποίο
η τότε κυβέρνηση δεν έδωσε την παραμικρή
σημασία. Η αδιαφορία της κυβέρνησης ήταν

αναμενόμενη· ωστόσο, ο Καμίνης αρκέστηκε
στην επίδειξη της δικής του τεχνοκρατικής
πρόνοιας, δέχθηκε πειθήνια την κυβερνητική
απόρριψη και πέραν αυτού ουδέν: κάθισε
ήσυχος στη γωνίτσα του σαν καλό παιδάκι.
Εδειξε τότε το μεγαλύτερο μειονέκτημά του:
ότι δεν έχει πολιτικό σθένος – και δεν φαν-
τάζομαι να το απέκτησε τώρα επειδή θέλει
να ηγηθεί της ΔΗΣΥ. Hταν και παραμένει
αυτό που λέγεται, στη σύγχρονη lingua franca,
«wimp». Δυστυχώς.

Υπό το πρίσμα αυτό, πόσο χρήσιμη μπορεί
να είναι σήμερα η υποψηφιότητά του; Πάρα
πολύ, σπεύδω να απαντήσω. Πρώτα απ’ όλα,
επειδή η ενοποίηση του κεντρώου χώρου

είναι απολύτως αναγκαία, εφόσον συμφω-
νούμε ότι πρωτεύει η απαλλαγή από τον νο-
σηρό εθνικολαϊκισμό των ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. Οι
αντίπαλοί του στη διεκδίκηση είναι λίγο ή
πολύ γνωστοί: η Φώφη, μια θλιβερή υπο-
σημείωση της δεκαετίας του 1980, με τα
ημιθανή υπολείμματα της πασοκαρίας· ο
Βενιζέλος, με τον υπερμεγέθη εγωισμό του
και τις βλέψεις για δικό του κόμμα· ενδεχο-
μένως η Διαμαντοπούλου –υπουργοπούλα
παινεμένη– με την ανύπαρκτη αίσθηση του
πολιτικού timing· και, ίσως, ο Σταύρος Θε-
οδωράκης. (Κωνσταντινόπουλοι, Ραγκού-
σηδες και λοιπά περιτρίμματα λογίζονται
ως μέρος του ψυχαγωγικού προγράμματος
της διαδικασίας...)

Το ζητούμενο για την ενότητα του κεντρώου
χώρου είναι όλοι οι παραπάνω να συνυ-
πάρξουν υπό έναν αρχηγό, πράγμα αμφίβολο
εφόσον ένας εξ αυτών επικρατήσει, δεδο-
μένου του εγωισμού που κουβαλά ο καθένας
τους. Εδώ ακριβώς είναι που το μειονέκτημα
του Καμίνη μετατρέπεται σε πλεονέκτημα.
Ο ήπιος χαρακτήρας του δημάρχου, ακόμη
και αυτή η έλλειψη πολιτικού σθένους, επι-
τρέπουν τα περιθώρια ώστε όλοι αυτοί, ο
καθένας με την προσωπική ατζέντα του,
να συνυπάρξουν υπό τη σκέπη ενός αρχηγού
τον οποίον δεν θα υπολογίζουν και πάρα
πολύ. Εξυπακούεται, βέβαια, ότι μια τέτοια
συγκόλληση προφανώς δεν θα είναι μακράς
πνοής. Αλλά ποιος μίλησε για μακρά πνοή;

Κυβερνητικό εταίρο για τη Ν.Δ. αναζητούμε.
Επιπλέον, δε, η ΔΗΣΥ με επικεφαλής τον
κεντρώο Καμίνη μπορεί να απελευθερώσει
τον Κυριάκο από τα δεσμά των νεοκαρα-
μανλικών του κόμματος, ώστε να στρέψει
–επιτέλους– τη Ν.Δ. προς το κέντρο.

Ζούμε στην εποχή της ολιγαρκείας – το μά-
θαμε πλέον, νομίζω. Αυτούς έχουμε, με
αυτούς θα πορευτούμε. Τουλάχιστον ο Κα-
μίνης αναθερμαίνει γνησίως τις ελπίδες για
την περιστασιακή έστω ανασύνταξη του
Κέντρου.

Ο

ΜΟΝΟ

ΜΟΝΟ
ΑΘΛΗΤΙΚΑ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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  αμηχανία μεταξύ των κυβερ-
νητικών εταίρων, καθώς τα
δύο άλογα της άμαξας τρα-

βούν σε διαφορετικές κατευθύν-
σεις, και η ολοένα αυξανόμενη επι-
θετικότητά τους προς κάθε κατεύ-
θυνση ήταν προδιαγεγραμμένες.
Προβλέψιμη, όμως, ήταν και η επι-
μονή τους να συνυπάρχουν όσο
αυτό τους εξασφαλίζει τα αγαθά
της εξουσίας. Η σύζευξη ήταν εξαρ-
χής γάμος συμφερόντων· τώρα εί-
ναι αγώνας επιβίωσης. Οσο η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ θα πιέ-
ζεται, τόσο θα εντείνονται οι δια-
φορές μεταξύ των εταίρων. Τόσο,
όμως, θα καταπιάνονται συνεχώς
με εχθρούς –πραγματικούς ή ψεύ-
τικους– για να δικαιολογήσουν τη
συνύπαρξή τους.

Η αρχική συγκολλητική ουσία
μεταξύ των ετερόκλητων εταίρων
ήταν η απλοϊκή (συνεπώς παρα-
πλανητική) και απόλυτη έχθρα
προς τους δανειστές, προς τη δα-
νειακή σύμβαση και προς το πο-
λιτικό σύστημα το οποίο είχε οδη-
γήσει την Ελλάδα στη χρεοκοπία.
Ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ θεωρούσε εαυτόν
συνυπεύθυνο για έναν πολιτικό
πολιτισμό όπου κύριο μέλημα των

περισσότερων κομμάτων ήταν να
εξαγοράζουν ψήφους και συνει-
δήσεις με δανεικά. Ούτε ο Πάνος
Καμμένος, αρχηγός των ΑΝΕΛ,
έβλεπε τον εαυτό του ως γνήσιο
εκφραστή των μεγαλύτερων αδυ-
ναμιών της πολιτικής ελίτ. Και στα
δύο κόμματα αρκούσε η κραυγή
«οι άλλοι ήταν χειρότεροι» για να
πιστέψουν ότι δεν είχαν ανάγκη
για σύνθεση των αντιθέσεών τους.

Μετά, όταν εμφανίστηκαν οι
διαφορές, η εξουσία είχε γίνει αυ-
τοσκοπός. Οι «ασυμβίβαστοι» της
διεθνιστικής Αριστεράς και της
υπερεθνικιστικής Δεξιάς αγκαλιά-
ζονταν δημοσίως και εξέφραζαν
αιώνια αγάπη όσο αυτό εξασφάλιζε
την κοινή νομή της εξουσίας. Οι
απότομες ανατροπές κεντρικών
πολιτικών επιλογών, καθώς και οι
εξάρσεις ιδεοληψιών που τάραζαν
τη μεταξύ τους σχέση, δεν υπερί-
σχυαν της ηδύτητας παραμονής
στην κυβέρνηση. Δεν πτοήθηκαν
από τις ταπεινώσεις της τρόικας.
Ούτε ξεσηκώθηκαν οι συριζαίοι
όταν ο Καμμένος τους υποχρέωσε
να σκύψουν μπροστά στις επιταγές
της Εκκλησίας. Ο Καμμένος δε κα-
τέβαζε θεούς και δαίμονες όποτε

στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ παραβίαζε
τις «κόκκινες γραμμές» του – έως
το σημείο που δεν κινδύνευε ο
ίδιος να βρεθεί εκτός κυβέρνησης.

Σήμερα, οι εταίροι βρίσκουν άλ-
λον έναν λόγο να μην αφήσουν κα-
μία σκιά να τους χωρίσει. Γνωρίζουν
ότι εάν δεν κρατηθούν ενωμένοι
στην εξουσία η επόμενη μέρα θα
είναι ζοφερή. «Εάν δεν κρεμιόμαστε
ο ένας από τον άλλον, θα μας κρε-
μάσουν χωριστά», λέει αγγλικό
ρητό. Μετά την «αξιολόγηση» και
την αποχώρηση των εκπροσώπων
των δανειστών, τα πολιτικά κόμματα
είναι μόνα στην πολιτική σκηνή.
Ετσι φαίνεται η γύμνια τους, η αδυ-
ναμία να παράγουν πολιτική, η
εξάρτηση από παρωχημένες ιδέες,
η ανάγκη να ακουμπούν στους μύ-
θους πάνω στους οποίους έχτισαν
την ταυτότητά τους. Στον ΣΥΡΙΖΑ,
ο πόλεμος κατά της φιλοδοξίας και
της αξιολόγησης, η υπονόμευση
της εκπαίδευσης, η ανοχή για τη
βία όποτε οι θύτες αυτοπροσδιορί-
ζονται επαναστάτες, συνυπάρχουν
με την ανάμνηση ότι το κόμμα αυτό
κάποτε εξέφραζε τις αρχές του ευ-
ρωπαϊκού Διαφωτισμού. Αρχές που
η ηγεσία αγνόησε όταν αποφάσισε

να εκμεταλλευθεί το κύμα οργής
και απελπισίας τα πρώτα χρόνια
της κρίσης, όταν συνδέθηκε με ό,τι
πιο ανορθολογικό, καχύποπτο και
φαντασιόπληκτο υπήρχε στην πο-
λιτική και την κοινωνία.

Η συνύπαρξη με τον Καμμένο,
η αναστήλωση του κομματικού
κράτους με υλικό από τις μάντρες
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, η καλ-
λιέργεια διχασμού και οι συνεχείς
επιθέσεις σε θεσμούς αρχίζουν
πλέον να προκαλούν αντιδράσεις
στην κοινωνία. Τη δύσκολη ώρα,
ο Νίκος Βούτσης «ακούμπησε» πά-
νω στην ταυτότητα του προ-κυ-
βερνητικού ΣΥΡΙΖΑ, κάτι που το
κόμμα είχε αποκρύψει επιμελώς
καθώς κάλπαζε προς την εξουσία.
«Είμαστε ένα σύγχρονο κράτος και
όχι “Ταλιμπάν της Ορθοδοξίας”»,
είπε ο πρόεδρος της Βουλής, εκ-
φράζοντας μια θεμελιώδη αρχή,
μια επιθυμία, του κυβερνώντος
κόμματος. Η αλήθεια, όμως, δεν
αντέχει στην εποχή των ψευδαι-
σθήσεων. Λίγοι θα παινέψουν τον
ΣΥΡΙΖΑ για όψιμη ειλικρίνεια. Πε-
ρισσότεροι θα του χρεώσουν την
απάτη. Συμφωνίες με τον διάβολο
έχουν σκληρό τέλος.

Η

Αμήχανοι, επιτιθέμενοι
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η καινούργια 
Διασπορά

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ερίσσευσε στη διάρκεια της
Επταετίας η απαξιωτική χρή-
ση της λέξεως «λαϊκιστής»

για τον χαρακτηρισμό πολιτικών
ανδρών και εγράφησαν πολλά και
έγιναν προσπάθειες αναθέσεως
της εξουσίας σε τεχνοκράτες και
άλλα συναφή. Αλλά εις μάτην, η
αποτυχία ήταν βεβαία.

Θα ήταν ίσως σκόπιμο να δι-
ευκρινισθεί, εν πρώτοις, ότι του
όποιου «λαϊκιστή» πολιτικού προ-
ηγείται η έκπτωση της έως τότε
κρατούσης πολιτικής τάξεως πραγ-
μάτων. Αποτελούν παράγωγο της
παρακμής ενός συστήματος, και
ενίοτε το διασώζουν, με αλλοπρό-
σαλλες ενέργειες και κόστος δυ-
σανάλογο.

Ο πρώτος μέγας και όντως μοι-
ραίος «λαϊκιστής» πολιτικός, μετά
τον πόλεμο, υπήρξε ο Γεώργιος
Παπανδρέου, ο υπονομευτής του
παλαιού συστήματος. Υστερα από
αυτόν τίποτε δεν ήταν δυστυχώς
επανορθώσιμο. Παρά ταύτα εξα-
σφάλισε τον τίτλο του «Γέρου της
Δημοκρατίας» εις το διηνεκές.
Δεν πρόκειται ασφαλώς για τη
μοναδική στρέβλωση της Ιστο-
ρίας.

Τη «λαϊκιστική» σκυτάλη πα-
ρέλαβε ο επίγονός του, Ανδρέας
Παπανδρέου, στα χρόνια της με-
ταπολιτεύσεως. 

όχημα της ανόδου του στην
εξουσία υπήρξε ο αντιαμερικανι-
σμός, που αυξήθηκε στα χρόνια
της δικτατορίας των Συνταγμα-
ταρχών και δεν αμβλύνθηκε επί
της κυβερνήσεως του Κωνσταντί-
νου Καραμανλή, που απέσυρε τη

χώρα από το στρατιωτικό σκέλος
του ΝΑΤΟ.

Την εποχή εκείνη το θέμα σε
ποιον στρατιωτικό συνασπισμό
όφειλε να είναι ενταγμένη η Ελλάς
ήταν απείρως σοβαρότερο από τα
σημερινά διλήμματα περί δραχμής
ή ευρώ, διότι αφορούσε την ακε-
ραιότητα της χώρας. Το έλυσε ο
Ανδρέας Παπανδρέου με την υπο-
γραφή της συμφωνίας παραμονής
των αμερικανικών βάσεων στην
Ελλάδα. Το κόστος ήταν βαρύτατο,
διότι η Τουρκία ενίσχυσε δραμα-
τικά τη θέση της στο πλαίσιο του
ΝΑΤΟ.

Πέρασαν χρόνια μέθης, αλόγι-
στης σπατάλης κοινοτικών κον-
δυλίων, δανείου πλούτου, που ανέ-
δειξαν νέα ελληνική μεγαλοαστική
και μεσαία τάξη έως ότου επήλθε
η ολική κατάρρευση και αποδιορ-
γανώθηκε η κοινωνία, και ανεδείχ-
θη από το πουθενά, στην κυριο-
λεξία, ο νέος «λαϊκιστής», ο κ. Αλέ-
ξης Τσίπρας, και ανέλαβε πρωθυ-
πουργός το 2015.

Επί εξάμηνο περιπλανήθηκε
στα όρη –κάτι σαν αναβίωση του
ΕΑΜ– και φιλοδόξησε να ανατρέ-
ψει την ευρωπαϊκή τάξη πραγμά-
των, αλλά στο τέλος απεδέχθη την
«ευρωπαϊκή πραγματικότητα»,
που, ας μην πλανώμεθα, προϋπο-
θέτει την πλήρη σάρωση του οθω-
μανικού οικονομικού μας συστή-
ματος. Κατέστησε, εν ολίγοις,
όμως, τους πρώην ανατροπείς σε
συνεργάτες –βαρυγκομώντας
ασφαλώς– της ενωμένης, ούτως
ειπείν, Ευρώπης. 

Το κόστος της «προσαρμογής»
είναι ασφαλώς τεράστιο, αλλά αυτό
δεν απασχόλησε ποτέ κανέναν
«λαϊκιστή». 

Θα υποστούμε περαιτέρω την
«κομμουνιστολαγνεία» των στε-
λεχών του ΣΥΡΙΖΑ, την απαξίωση
των εθνικών συμβόλων, αλλά επ’
αυτού η «διεθνιστική» Ε.Ε. δεν
φαίνεται να έχει και μεγάλες αν-
τιρρήσεις. Αυτή είναι η αέναη πο-
ρεία εναρμονίσεως της Ελλάδος
προς τη Δύση. Και οι «λαϊκιστές»
έχουν τον ρόλο τους. Δεν είμεθα,
εξάλλου, Ολλανδοί.

Π
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  δημοκρατία στην Eλλάδα
σήμερα είναι μια γελοιώδης
παρωδία δημοκρατίας. Mας

ενοχλεί η διαπίστωση, προσπα-
θούμε να την ξορκίσουμε με μι-
κρονοϊκά επιχειρήματα ή (το ευ-
κολότερο) να διασύρουμε σαν
αναξιόπιστο όποιον την υπενθυ-
μίζει.

Mας ενοχλεί η διαπίστωση,
γιατί μας φοβίζει. Φοβόμαστε τις
συνέπειες που μπορεί να έχει η
αλήθεια, για το επίπεδο της ατο-
μικής μας καλοπέρασης. Στην Eλ-
λάδα της λεγόμενης «μεταπολί-
τευσης» (όταν από τη χούντα των
συνταγματαρχών περάσαμε στον
ηδονικό ολοκληρωτισμό της κομ-
ματοκρατίας) απαλείφθηκε μεθο-
δικά από τα «κοινωνικά αυτονόη-
τα» ο πατριωτισμός. O πατριωτι-
σμός ξεριζώθηκε, διότι αποτελού-
σε το ισχυρότερο έρεισμα λαϊκής
αντίστασης στον διεθνισμό του
Iστορικού Yλισμού, μαρξιστικού
ή των «Aγορών» – το ίδιο κάνει.

Φυσιολογικότατα, μαζί με τον
πατριωτισμό εξαλείφθηκε και το
ενδιαφέρον για τα κοινά, δηλαδή
για την πολιτική. Mε ιδιοφυή δο-
λιότητα χειραγωγήθηκαν οι μάζες
στο αποχαυνωτικό ντοπάρισμα
να ποδοσφαιροποιήσουν τον κοι-
νοβουλευτισμό. Kαταλύτης γι’ αυ-
τήν τη μετάλλαξη αποδείχθηκε
το ταλέντο δημαγωγίας του Aν-
δρέα Παπανδρέου, που τα υπό-
λοιπα κόμματα το αντιμετώπισαν
με πανικόβλητη προσφυγή σε
«μεταγραφές»: Nα εξασφαλίσουν
από την επαγγελματική αγορά
αρχικά κάποιον αντι-Aνδρέα, σή-
μερα κάποιον αντι-Tσίπρα. Πον-

τάρουν οι ανεγκέφαλοι στο τα-
λέντο του «παίκτη», όχι στις στο-
χοθεσίες και στην ανιδιοτέλεια
του πολιτικού.

O πατριωτισμός ήταν το ισχυ-
ρότερο έρεισμα λαϊκής πιστότητας
στην κοινωνική συνοχή, αντίστα-
σης στον παλιμβαρβαρισμό του
καταναλωτικού ατομοκεντρισμού.
Mεθοδεύτηκε η κατασυκοφάντη-
σή του, η ταύτισή του με τον εθνι-
κισμό ή και τον φασισμό, ενώ ταυ-
τόχρονα στα σχολειά η διδασκαλία
της γλώσσας υποβαθμιζόταν εγ-
κληματικά και της Iστορίας υπο-
τασσόταν σε στρεβλώσεις συμ-
πλεγματικής προπαγάνδας.

Eτσι, μονόδρομος στην πολι-
τική αναδείχθηκε, σαράντα τρία
χρόνια τώρα, ένας ποδοσφαιρικής
ψυχολογίας διεθνισμός (μαρξι-
στικός ή των «Aγορών», αδιάφορο)
επιδέξια ταυτισμένος με τον «εκ-
συγχρονισμό» και την «πρόοδο»
που κατανοούνται με αποκλειστικό
κριτήριο την καταναλωτική ευ-
χέρεια. Aκόμα και το KKE μιλάει
για τον «λαό» ή τους «εργαζόμε-
νους» και ολοφάνερα εννοεί στο-
μάχια και πεπτικά συστήματα.

H κοινωνική αφασία που προ-
έκυψε από την υποταγή ολόκλη-
ρου του πολιτικού φάσματος στον
Iστορικό Yλισμό, πήρε, μετά τη
μεταπολίτευση, διαστάσεις εφιαλ-
τικής παρακμής των κρατικών θε-
σμών και των κοινωνικών λειτουρ-
γιών. Tα τελευταία δέκα χρόνια
οι κυβερνήσεις κομμάτων, «με-
ταλλαγμένων» αδιάντροπα, υπο-
γράφουν «μνημόνια» νομικού πρω-
τογονισμού (στην κυριολεξία). Kαι
δεν έχει εμφανιστεί ένας (τουλά-

χιστον) Aλέξανδρος Λυκουρέζος
να οδηγήσει στο εδώλιο τους πρω-
ταίτιους. Δεν βρέθηκε ένας οποι-
οσδήποτε δικηγορικός σύλλογος,
μια πανεπιστημιακή Nομική Σχο-
λή, μια «συντροφιά» συνταξιούχων
ανώτατων δικαστικών, να ψελλίσει
έστω μια μηνυτήρια αναφορά.

Για πολλοστή φορά εδώ η υπό-
μνηση, η ενοχλητική για κυβερ-
νώντες και αντιπολιτευόμενους:
H δημοκρατία δεν είναι συνταγή,
είναι κατόρθωμα. Kαι το κατόρθω-
μα δεν προγραμματίζεται, ούτε
μπορεί να απαιτηθεί – το κατόρ-
θωμα γεννιέται. Tο μη κατόρθωμα
(η αυθαιρεσία, η ιδιοτέλεια) μπορεί
να χαλιναγωγηθεί από σοφές νο-
μοθεσίες. Aλλά, στη μετά τη με-
ταπολίτευση Eλλάδα τέτοια χα-
λιναγώγηση αποκλείεται, διότι
αυτός που νομοθετεί είναι ο εξου-
σιολάγνος εξουσιαστής – η «διά-
κριση των εξουσιών» απόμεινε
ρητορικός εξωραϊσμός ακόμα και
βάναυσων αχρειοτήτων. H ελπίδα,
στην Eλλάδα σήμερα, ταυτίζεται
μόνο με τη «λογική» της τυχαι-
ότητας: Mήπως και προκύψει κά-
ποτε, αναπάντεχα, κάποιος Πρό-
εδρος Δημοκρατίας, που θα φι-
λοδοξήσει να μείνει το όνομά του
στην Iστορία.

Aπίθανο. Διότι η «προοδευτική»
και «εκσυγχρονιστική» λογική
της μεταπολίτευσης νομοθέτησε
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας να
είναι θεσμός διακοσμητικός και
το πρόσωπο να το διορίζει (με
προσχηματικές διαδικασίες) ο
συμπτωματικός κάθε φορά πρω-
θυπουργός. Ωστόσο, παρά τις δε-
σμεύσεις ευγνωμοσύνης για την

πρόκριση και παρά την εξευτελι-
στική απογύμνωσή του από κάθε
πολιτική αρμοδιότητα, ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας μπορεί, αν το
πιστεύει ως χρέος, να καταστήσει
το διακοσμητικό του αξίωμα πο-
λιτικό λειτούργημα.

O τρόπος για να το πετύχει δεν
έχει συνταγή, θα είναι κατόρθωμα,
όπως και η δημοκρατία. Eπομέ-
νως, προϋποθέτει τόλμη, ανιδιο-
τέλεια, ρίσκο, πίστη στην απόλυτη
προτεραιότητα των κοινωνικών
στόχων. Για να διαφοροποιηθεί,
πάντως, ο ρόλος του Προέδρου
της Δημοκρατίας από τον διακο-
σμητικό ρόλο των φουστανελο-
φόρων της φρουράς του, προϋπο-
τίθεται ρήξη: Nα θεμελιώσει ο
Πρόεδρος το ασυμβίβαστο της
δημοκρατίας με την κομματο-
κρατία, του κοινοβουλευτισμού
με τον ποδοσφαιροποιημένο πό-
λεμο των εντυπώσεων, των κοι-
νωνικών προτεραιοτήτων με την
αγυρτεία του πελατειακού κρά-
τους.

Tα παγιωμένα πια ριζώματα
πολιτικής κακουργίας δεν ξερι-
ζώνονται με ηθικολογικές προ-
τροπές, διαγγέλματα, ευφυείς προ-
σφωνήσεις και αντιφωνήσεις. Oύ-
τε με συμβιβασμούς και αφελή
«εμπιστοσύνη ότι τα ίδια, διε-
φθαρμένα από την εξουσιολαγνεία
κόμματα και οι σπιθαμιαίοι «αρ-
χηγοί» τους θα δεχθούν ποτέ να
αυτοκτονήσουν παραιτούμενοι
από το πελατειακό τους σύστημα
και τη διαπλοκή τους με τα MME.

Tο σθένος υπεράσπισης της
δημοκρατίας γεννιέται, δεν υπο-
δεικνύεται.

H

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

O Πρόεδρος που θα κάνει την έκπληξη

  ο ελληνικό καλοκαίρι σαγη-
νεύει. Δεν είναι μονάχα ο
ήλιος, τα χρώματα και οι πα-

ρέες που βρίσκονται έπειτα από
καιρό. Ούτε τα απρόσμενα γλέντια
και τα προγραμματισμένα πανη-
γύρια. Για όσους ζουν σε αυτόν
τον τόπο είναι μια τεράστια βαλβίδα
ασφαλείας. 

Ακόμη και ο πιο κατατρεγμένος,
φτωχοποιημένος Ελληνας βρίσκει
τον τρόπο να πάρει ανάσες. Δεν
χρειάζεται πολλά άλλωστε για να
το κάνει. Ενας φιλοσοφημένος φί-
λος μου λέει συχνά πως αν είχαμε
περάσει ό,τι έχουμε περάσει τα τε-
λευταία χρόνια και ζούσαμε σε μια

βόρεια χώρα, θα είχαμε αποσυρθεί
όλοι μαζί σε κάποια μεγάλη ψυ-
χιατρική κλινική. Ο ήλιος, οι χα-
λαρές παρέες και τα καλοκαιρινά
γλέντια σβήνουν και συγχωρούν
πολλά.

Μη φοβάστε, δεν έχω ακόμη
προσχωρήσει στην άποψη ότι
μας ζηλεύουν οι ξένοι και γι’ αυτό
κατασκεύασαν τα μνημόνια, για
να μας εκδικηθούν ή να μας πά-
ρουν τον ήλιο και τη θάλασσα.
Εχει πολλή ζέστη, αλλά όχι τό-
ση...

Το ελληνικό καλοκαίρι έχει όμως
και μια μαγική επιρροή στους Ελ-
ληνες που άφησαν τον τόπο τους
και τα κατάφεραν μακριά, σε μέρη
που είναι πολύ φιλόξενα για άρι-
στους και σοβαρούς επαγγελματίες,
αλλά δεν προσφέρουν τα υπόλοι-

πα... Αυτοί οι συμπατριώτες μας
έρχονται στον τόπο τους τα καλο-
καίρια και ξαναδυναμώνει μέσα
τους αυτός ο πολύ ισχυρός ομφάλιος
λώρος με την πατρίδα τους. Ζουν
και αναπνέουν Ελλάδα, έστω για
λίγες ημέρες ή εβδομάδες. Στις με-
σημεριανές συζητήσεις αναρωτι-
ούνται γιατί αυτή η χώρα δεν μπο-
ρεί, παρά τα όσα της χάρισε η φύση,
τον αυθορμητισμό και τη ζεστασιά,
να σταματήσει να διώχνει τα κα-
λύτερα μυαλά της και να κλωτσάει
τις μεγάλες ευκαιρίες της. Τους νοι-
άζει, τους πονάει η Ελλάδα. Ειδικά
όσους έφυγαν τη δεκαετία της κρί-
σης, καθώς δεν πρόκειται για αν-
θρώπους που έριξαν πίσω τους
μαύρη πέτρα θέλοντας να ξεχάσουν
την απερίγραπτη φτώχεια και την
Ελλάδα του 1920. Εχουν ακόμη δε-
σμούς, φίλους, ανεκπλήρωτα όνειρα
που δεν έχουν σβήσει. Αγαπούν
τον τόπο, αλλά έχουν μπολιασθεί
με τον επαγγελματισμό, τη συλλο-
γικότητα και τις αρχές που απέ-
κτησαν μακριά από αυτόν.

Αυτή η καινούργια Διασπορά
μπορεί εντέλει να είναι και η πιο
μεγάλη μας ελπίδα. Μην ξεχνάμε
πως Ελληνες της Διασποράς ονει-
ρεύθηκαν μια ανεξάρτητη Ελλάδα
στην πιο σκοτεινή της περίοδο,
έγιναν η ατμομηχανή που την
έσυρε και την τριπλασίασε τις κρί-
σιμες περιόδους της. 

Τους έχουμε ανάγκη αυτούς
τους Ελληνες για να μας βγάλουν
από την παρακμή και τη μιζέρια.
Γιατί υπάρχει και ο κίνδυνος να
συνηθίσουμε και να γίνουμε μια
μεγάλη χασιέντα για ξένους, όπου
οι μισοί θα δουλεύουν σερβιτόροι
και οι υπόλοιποι θα μονολογούν:
«Εντάξει, μωρέ· τον ήλιο και τη
θάλασσα ποτέ δεν θα μας τα πά-
ρουν». Χρειαζόμαστε τη φιλοδοξία
τους, τους στόχους, τη θετική
ενέργειά τους.

Τ

Οι λαϊκιστές ηγέτες

Kυριακή 13 Aυγούστου 2017

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ. apetroulakis@kathimerini. gr

<<<<<<

Οι Ελληνες που έφυγαν
τη δεκαετία της κρίσης
μπορεί εντέλει να είναι 
και η πιο μεγάλη μας 
ελπίδα. 

<<<<<<

Ο πρώτος μοιραίος 
«λαϊκιστής» πολιτικός,
μετά τον πόλεμο, 
υπήρξε ο Γεώργιος 
Παπανδρέου· ύστερα
από αυτόν τίποτε δεν
ήταν επανορθώσιμο.
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Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Αξιολόγηση, φάκελος ΔΕΘ, πιθανές
αλλαγές στο κυβερνητικό σχήμα,
διαμόρφωση πειστικού αφηγήματος
πορείας της εξόδου της χώρας από
τη μνημονιακή εποχή, προώθηση
πολιτικών με προοδευτικό πρόσημο:
τα «κεφάλαια» αυτά συναπαρτίζουν
την απαιτητική ατζέντα που ο πρω-
θυπουργός Αλέξης Τσίπρας παίρνει
μαζί του αυτή την εβδομάδα, καθώς
και επισήμως η κυβερνητική ηγεσία
θα βρίσκεται σε διακοπές.

Από το επόμενο Σαββατοκύριακο
όλα τα μέλη της κυβέρνησης έχει
ζητηθεί να βρίσκονται πίσω στις
θέσεις τους, με την επισήμανση
ότι υπάρχει πίεση χρόνου. Κάθε
μία από τις ανωτέρω ενότητες έχει
ιδιαιτερότητες και δυσκολίες στη
διαχείρισή της. Αρχής γενομένης
από την τρίτη αξιολόγηση, η οποία
θα ξεκινήσει σε αναγνωριστικό,
χαμηλόβαθμο επίπεδο τον Σεπτέμ-
βριο. Η σπουδή της κυβέρνησης
παραμονές Δεκαπενταύγουστου
να ανακινήσει τα θέματα της αξιο-
λόγησης στο Δημόσιο και της κα-

ταγραφής των συμβασιούχων συν-
δέεται με την επιθυμία αυτή η αξιο-
λόγηση να κλείσει το ταχύτερο δυ-
νατόν, προκειμένου να υλοποιηθεί
χωρίς καθυστερήσεις το πλάνο δο-
κιμαστικών εξόδων στις αγορές
κατά τους επόμενους μήνες, ανα-
γκαία προπαρασκευή προκειμένου
η χώρα να είναι σε θέση, εφόσον
ολοκληρωθεί ομαλά το πρόγραμμα,
του χρόνου τέτοια εποχή να καλύ-
πτει πλήρως τις χρηματοδοτικές
ανάγκες της αντλώντας κεφάλαια
από τις αγορές.

Η βασική ανησυχία
Ωστόσο, η πορεία για την ολο-

κλήρωση της αξιολόγησης δεν είναι
εύκολη, με τη μεγαλύτερη ανησυχία
της κυβέρνησης να εστιάζεται στη
στάση που θα τηρήσει το ΔΝΤ και
εάν το Ταμείο θέσει ζήτημα ανάγκης
νέας ανακεφαλαιοποίησης των τρα-
πεζών, έπειτα από τις σχετικές επι-
σημάνσεις στην τελευταία έκθεσή
του για τη χώρα μας. Επιπλέον, η
κυβέρνηση θα κληθεί να προχω-
ρήσει μια σειρά από ζητήματα με
σημαντική ιδεολογική δυσκολία

στη διαχείρισή τους, όπως οι ιδιω-
τικοποιήσεις στην ενέργεια (ΔΕΗ
- ΔΕΣΦΑ), η απελευθέρωση κλει-
στών επαγγελμάτων, οι αλλαγές
στον συνδικαλιστικό νόμο, η ολο-
κλήρωση των διαδικασιών για τις
ηλεκτρονικές δημοπρασίες.

Παράλληλα, θα πρέπει να ολο-
κληρωθεί, ενόψει ΔΕΘ, ένας κατά
το δυνατόν πιο ενισχυμένος φάκε-
λος των παρεμβάσεων που θα ανα-
κοινώσει ο πρωθυπουργός, με δε-
δομένους, πάντοτε, τους υφιστά-
μενους δημοσιονομικούς περιορι-
σμούς, που δεν αφήνουν μεγάλα
περιθώρια για παροχές. Στη συμ-
πρωτεύουσα ο κ. Τσίπρας θα πα-
ραμείνει όχι μόνο για ένα τριήμερο,
όπως συνηθίζεται, αλλά περισσό-
τερες ημέρες, σε έναν συμβολισμό

της σημασίας που δίνει η κυβέρ-
νηση στη Θεσσαλονίκη (συμπλη-
ρωματική κίνηση στη λειτουργία
γραφείου πρωθυπουργού εκεί).

Το αφήγημα
Και ο κορμός της ομιλίας του

στους παραγωγικούς φορείς θα αφο-
ρά το αφήγημα εξόδου της χώρας
από την κρίση και μια σειρά από
εξαγγελίες για διευκόλυνση των
επενδύσεων, αντιμετώπιση της
γραφειοκρατίας και των καθυστε-
ρήσεων στην ανάπτυξη νέων pro-
jects, μέτρα για τους μικρομεσαίους.
Εκτιμάται ότι από την επίσκεψη
του Γάλλου προέδρου Εμανουέλ
Μακρόν, που θα προηγηθεί της
ανόδου του πρωθυπουργού στη
συμπρωτεύουσα, θα έχουν προκύ-
ψει συγκεκριμένες δεσμεύσεις για
γαλλικές επενδύσεις στη χώρα μας,
οι οποίες θα αφορούν και τη Θεσ-
σαλονίκη (ΟΛΘ, νερό).

Πέραν αυτών, στην κυβέρνηση
επιθυμούν και υπό την πίεση της
κομματικής βάσης του ΣΥΡΙΖΑ, η
οποία κλήθηκε να αποδεχθεί την
πλήρη μνημονιακή στροφή, να δρο-

μολογήσουν μια σειρά από παρεμ-
βάσεις που θα διαμορφώσουν ένα
διακριτό, προοδευτικό αποτύπωμα
σε μια σειρά από ζητήματα που
άπτονται της καθημερινότητας και
δεν τελούν υπό τους μνημονιακούς
περιορισμούς. Ενδεικτική της πίε-
σης του κόμματος είναι και η από-
φαση της πρόσφατης Κεντρικής
Επιτροπής του ΣΥΡΙΖΑ, που ζητεί
στροφή σε αυτή την κατεύθυνση.

Ωστόσο, μέσα από αυτή τη δια-
δικασία αρχίζουν να τίθενται σε
δοκιμασία οι αντοχές του κυβερ-
νητικού συνασπισμού, καθώς ο
μικρός κυβερνητικός εταίρος, οι
ΑΝΕΛ, απευθύνεται σε ένα εντε-
λώς διαφορετικό ακροατήριο, σα-
φώς πολύ πιο συντηρητικό, και
με ένα αφήγημα σε διαμετρικά
αντίθετη κατεύθυνση. Αυτό κα-
τέστη σαφές από την αντίδραση
του κ. Πάνου Καμμένου στις δη-
λώσεις του προέδρου της Βουλής
Νίκου Βούτση περί Ορθοδοξίας,
τις προηγούμενες ημέρες.

Το προβληματικό ενδοκυβερνη-
τικό τοπίο επιτείνεται από την κό-
πωση που έχουν αρχίσει να εκδη-

λώνουν στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, όσον
αφορά την υπεράσπιση της επιλο-
γής συγκυβέρνησης με τους ΑΝΕΛ.
Πολύ περισσότερο, δε, καθώς η
επανάληψη των εργασιών της Βου-
λής θα συνοδευθεί με εκ νέου ανα-
κίνηση του θέματος συνομιλιών
του υπουργού Εθνικής Αμυνας με
τον ισοβίτη κρατούμενο για την
υπόθεση του «Noor 1». Αναμένεται,
δε, ότι οι δύσκολες ισορροπίες θα
δοκιμαστούν περαιτέρω στη συζή-
τηση που η κυβέρνηση θα ανοίξει
προσεχώς με συγκεκριμένες προ-
τάσεις για τη συνταγματική ανα-
θεώρηση. Επιπλέον, ο ιδιόμορφος
συνασπισμός ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ «θο-
λώνει» τη στρατηγική χάραξης δια-
χωριστικών γραμμών με τη Ν.Δ.

Μέσα σε αυτό το σύνθετο περι-
βάλλον, ο κ. Τσίπρας θα πρέπει να
λάβει τις αποφάσεις του όσον αφορά
την πιθανότητα αλλαγών στο κυ-
βερνητικό σχήμα. Οι εισηγήσεις
που έχει δεχθεί είναι ότι θα πρέπει
οι όποιες κινήσεις να γίνουν το συν-
τομότερο, ακριβώς διότι υπάρχουν
όλα αυτά τα ανοικτά ζητήματα στην
κυβερνητική ατζέντα.

Διακοπές με τον νου στην αξιολόγηση
Ποια ζητήματα ανησυχούν περισσότερο την κυβέρνηση ενόψει και της αναβαθμισμένης παρουσίας του πρωθυπουργού στη ΔΕΘ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ Σ. ΜΠΟΥΡΔΑΡΑ

Μια στιγμή χαλάρωσης, μέσα στην
οκτάχρονη καταιγίδα ακροτήτων,
χυδαιότητας και ύβρεων, που έχει
ξεσπάσει εντός του λεγόμενου Ναού
της Δημοκρατίας, ασφαλώς και δεν
μπορεί να περάσει απαρατήρητη.
Ειδικά όταν προέρχεται από γυναί-
κα-βουλευτή, γνωστή περισσότερο
για το ήπιο μεν, πλην όμως αλαζο-
νικό σε συνεδριάσεις ύφος της.

Με πλατύ χαμόγελο η κ. Ανα-
στασία Χριστοδουλοπούλου, κατά
τη διάρκεια συνεδρίασης της Επι-
τροπής Θεσμών και Διαφάνειας,
στην οποία είναι πρόεδρος, θέλησε
να κάνει παρατήρηση στον Ι. Τρα-
γάκη, επειδή ο γαλάζιος βουλευτής
με τοποθέτησή του είχε ανοίξει
«άσχετο» με την ημερήσια διάταξη
θέμα, προκαλώντας δυσάρεστο για

την κυβέρνηση κύκλο τοποθετή-
σεων των υπόλοιπων βουλευτών-
μελών της επιτροπής. «Το ξέρω ότι
έχετε μετανιώσει που ανοίξατε το
θέμα αυτό», του είπε κάποια στιγμή.
«Πώς ξέρετε κάτι τέτοιο, γιατί το
λέτε αυτό», έσπευσε να της πει ο
κ. Τραγάκης, που προφανώς ήθελε
να συνεχίσει στο θέμα του. «Ε,
πώς; Εχετε μετανιώσει. Το βλέπω
στα μάτια σας, κ. Τραγάκη», είπε
χαμογελαστή και με τρυφερή χροιά
στον τόνο της φωνής της η πρό-
εδρος, και το θέμα έληξε έτσι όπως
εκείνη ήθελε.

Αν κάποιος αναζητήσει και άλλα
τέτοια περιστατικά, ματαίως θα
προσπαθήσει: Ο χώρος του Κοινο-
βουλίου μάλλον αποτελεί πηγή
ακραίων συμπεριφορών μεταξύ
των μελών της εθνικής αντιπρο-
σωπείας. Οι παλαιοί έχουν να διη-

γούνται τέτοια περιστατικά, αλλά
ο ιστορικός του μέλλοντος πιθα-
νότατα θα παρατηρήσει ότι στα
χρόνια των μνημονίων, η συχνό-
τητα καταγραφής τέτοιων συμπε-
ριφορών είναι πολύ μεγάλη. «Είναι
χαμηλό το επίπεδο», ερμηνεύουν

ορισμένοι, επικαλούμενοι την ψήφο
του εκλογικού σώματος, με χαρα-
κτηριστικότερο αποτέλεσμά της,
ακριβώς, την παρουσία της Χρυσής
Αυγής στη Βουλή.

Ο ιδιαιτέρως προσωπικός, και
σχεδόν πάντα άκρως επιθετικός
χαρακτήρας των σχολίων που αν-
ταλλάσσονται μεταξύ βουλευτών
(με εξαιρέσεις εκείνους του ΚΚΕ,
τους περισσοτέρους του Ποταμιού,
και μάλλον της Ενωσης Κεντρώων)
μοιάζει να αποτελεί πλέον αναπό-
σπαστο τμήμα της καθημερινότη-
τας στο Κοινοβούλιο. Ενδεικτικά
παραδείγματα;

Τελευταίο αλλά προφανώς όχι
έσχατο περιστατικό: «Ο στάβλος
αυτός τέτοια γαϊδούρια βγάζει»,
είπε με έκδηλη πολιτική ορθότητα
ο βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Δημ. Βέτ-
τας σε συνεδρίαση της Εξεταστικής

για την Υγεία, σχολιάζοντας δη-
λώσεις του Α. Λοβέρδου. «Μόλις
με είπαν γαϊδούρι. Θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού», διαμαρτυ-
ρήθηκε αμέσως εκ μέρους του ΠΑ-
ΣΟΚ η Εύη Χριστοφιλοπούλου.

Η συγκεκριμένη βουλευτής άθελά
της προ καιρού είχε «εκθέσει» τον
αναπληρωτή υπουργό Υγείας – γνω-
στό κατά τ’ άλλα για τα υβριστικά
του σχόλια: Οταν είχε ολοκληρώσει
απάντησή του σε ερώτηση της κ.
Χριστοφιλοπούλου, και ξεχνώντας
ανοικτά τα μικρόφωνα στα υπουρ-
γικά έδρανα, ακούστηκε να λέει:
«Μου έχει σκοτίσει τον έρωτα».
(Τα ανοικτά μικρόφωνα σε συνε-
δριάσεις είχαν εκθέσει ιδιαιτέρως
και τον σημερινό πρόεδρο Ν. Βού-
τση, καθώς ακούστηκαν διάφορα
«γαλλικά» που είχε εκτοξεύσει κατά
πολιτικών αντιπάλων, προκαλώντας

έκπληξη σε εκείνους που τον ήξε-
ραν ως ευγενικά ήπιο χαρακτήρα.)
Σε άλλη περίπτωση, πάλι στην Ολο-
μέλεια, υποστηρίζοντας ότι ο βου-
λευτής της ΔΗΣΥ Β.Κεγκέρογλου
τον είχε υβρίσει, ο κ. Πολάκης φώ-
ναξε: «Ο Κεγκέρογλου με είπε γελοίο
και χαμένο κορμί. Γελοίος είσαι και
φαίνεσαι, Κεγκέρογλου». Με τον
αποδέκτη της εν λόγω επιθετικό-
τητας να απαντά: «Είσαι τραμπού-
κος και τσαρλατάνος».

Η χρήση του όρου «γελοίος» κα-
ταγράφηκε και πρόσφατα: «Μη
μου κουνάς το δάχτυλο. Γελοίε»,
είπε έντονα απευθυνόμενος στον
Αδ. Γεωργιάδη ο χρυσαυγίτης βου-
λευτής Ηλ. Κασιδιάρης, με τον εκ
των αντιπροέδρων της Ν.Δ. να
απαντά: «Ακουγε να μάθεις και
τίποτα. Που πουλάς και μαγκιά.
Πανάσχετε».

Περί όνων και... ερώτων στο ελληνικό Κοινοβούλιο

<<<<<<

Πληθαίνουν τα περιστα-
τικά με βουλευτές 
που ανταλλάσσουν 
επιθετικά σχόλια σε
άπταιστα «γαλλικά».

<<<<<<

Ο φάκελος με τις παρεμ-
βάσεις, η επίσκεψη 
Μακρόν στην Αθήνα 
και οι αντοχές του κυβερ-
νητικού συνασπισμού.

Αμα τη επιστροφή του Κυριά-
κου Μητσοτάκη από τις ολιγοή-
μερες διακοπές του, η Πειραιώς
αναμένεται να ζεστάνει στο
φουλ τις μηχανές για την ανάβα-
ση στη Θεσσαλονίκη. Αυτή η
ΔΕΘ θα είναι διαφορετική, κα-
θώς ο Αλέξης Τσίπρας επιχειρεί
ήδη να στήσει το αφήγημα περί
εξόδου από τα μνημόνια, παρά
τα επώδυνα μέτρα που έχει ψη-
φίσει και η εφαρμογή των οποί-
ων εκτείνεται πέραν της θητείας
της παρούσας κυβέρνησης. Πάν-
τως, πρόθεση του κ. Μητσοτάκη,
σύμφωνα με πληροφορίες, είναι
να επικεντρωθεί λιγότερο στα
ποσοτικοποιημένα στοιχεία για
την οικονομία και περισσότερο
στο πιο οραματικό κομμάτι του
δικού του αφηγήματος για το
πώς φιλοδοξεί να δει την Ελλά-
δα μετά τα μνημόνια. Ο ίδιος
έχει επανειλημμένως υποστηρί-
ξει ότι απαιτείται μια ατζέντα πέ-
ρα και πάνω από τα μνημόνια, η
οποία θα εστιάζει στην ανάγκη
για ένα εθνικό σχέδιο επανεκκί-
νησης που θα έχει ως βασική φι-
λοσοφία μια σειρά μεταρρυθμί-
σεων στο κράτος (η παρέμβαση
του προέδρου της Ν.Δ. για την
αξιολόγηση δεν ήταν τυχαία),
την Παιδεία, την οικονομία. Την
ίδια ώρα, η Πειραιώς θα συνεχί-
σει να σφυροκοπεί την κυβέρνη-
ση σε όλα τα μέτωπα της καθη-
μερινότητας. Αυτά ακριβώς από
τα οποία το Μαξίμου επιχειρεί
να αποπροσανατολίσει, όπως
εκτιμούν στην Πειραιώς, με «δή-
θεν» κόντρες των καθαρόαιμων
αριστερών του ΣΥΡΙΖΑ και του
δεξιότερου της Δεξιάς κ. Καμμέ-
νου, καθώς θεωρούν ότι οι πα-
ρεμβάσεις του Ν. Βούτση και του
Κ. Γαβρόγλου επιδιώκουν να
«πουλήσουν αριστεριλίκι».

Ατζέντα πέρα 
από το μνημόνιο

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Υπερβάσεις γίνονται όταν το απαιτεί
η συγκυρία. Θα μπορούσε να δια-
βαστεί και αντίστροφα η συγκε-
κριμένη αποστροφή του Κυριάκου
Μητσοτάκη κατά την έναρξη του
Συνεδρίου του ΠΑΣΟΚ τον περα-
σμένο Ιούνιο. Ο ίδιος έκανε την
υπέρβαση χαιρετίζοντάς το και δια-
μηνύοντας ότι παρά τις διαφορές,
είναι περισσότερα αυτά που ενώ-
νουν τα δύο κόμματα. Η εμφάνισή
του, η οποία ζυγίστηκε καλά, δεν
είναι καθόλου σίγουρο ότι μετρίασε
την «άβυσσο» που η Φώφη Γεννη-
ματά επιμένει ότι τη χωρίζει από
τη Ν.Δ. Βέβαια, άλλο η άβυσσος
και άλλο η ανάγκη. Η εμπειρία έχει
δείξει ότι δεν έχει μεγάλη σημασία
τι λέγεται πριν, αλλά μετά την απο-
μάκρυνση από τις κάλπες...

Ο κ. Μητσοτάκης γνωρίζει ότι οι
επόμενες εκλογές θα διεξαχθούν
σε κλίμα σκληρής πόλωσης και δι-
πολισμού που ενδέχεται να συν-
θλίψουν τα μικρά κόμματα και τον
μεσαίο χώρο. Αυτό δεν βολεύει κατ’
ανάγκην τον πρόεδρο της Ν.Δ. που
επιδιώκει την ευρύτατη δυνατή
πλειοψηφία και επιμένει ότι μετε-
κλογικά θα αναζητήσει συναινέσεις.
Βέβαια, αν η Ν.Δ. πετύχει αυτοδυ-
ναμία –όρος απαγορευμένος στον
τρίτο όροφο της Πειραιώς για ευ-
νόητους λόγους– εκ των πραγμάτων
δεν θα έχει ανάγκη τη συνεργασία
με το ΠΑΣΟΚ.

Εξάλλου, όπως το όλον ΠΑΣΟΚ
δεν βλέπει θετικά μια συνεργασία
με τον Κυριάκο Μητσοτάκη, έτσι
και η όλη Ν.Δ. δεν είναι ακριβώς
ενθουσιώδης για μια νέα συνερ-

γασία με το ΠΑΣΟΚ. Η αμφιθυμία
αυτή δεν αναμένεται να αλλάξει
πριν ξεκαθαρίσει το τοπίο στην
Κεντροαριστερά και κυρίως αν
δεν απαντηθεί από τις διαδικασίες
που έχουν τεθεί σε εξέλιξη το ερώ-
τημα «συνεργασία με ποιο ΠΑ-
ΣΟΚ;» ή «με ποια ΔΗΣΥ;». Το παι-
χνίδι των υποψηφιοτήτων και του
αριθμού που θα επιλέξει να προ-
σέλθει στις κάλπες για να επιλέξει
τον νέο επικεφαλής της ΔΗΣΥ θα
κρίνει το παιχνίδι και θα προϊδε-
άσει για τη διαμόρφωση του με-
τεκλογικού τοπίου.

Το κρίσιμο μότο
Τούτων δοθέντων, η Πειραιώς

επιμένει στο μότο «σεβόμαστε την
αυτοτέλεια των κομμάτων» και πα-
ρακολουθεί διακριτικά, αλλά με με-
γάλο ενδιαφέρον, τις ζυμώσεις στην
Κεντροαριστερά. Παρότι η προ-
αναγγελία της υποψηφιότητας του
Γιώργου Καμίνη έχει δημιουργήσει
την εντύπωση ότι θα λειτουργήσει
αποτρεπτικά σε ένα νέο φημολο-
γούμενο σχήμα υπό τον Βαγγέλη
Βενιζέλο, το οποίο θα μπορούσε
να «τραβήξει» την εκσυγχρονιστική
πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ που αισθάνε-
ται άνετα με το κεντρώο πρόσημο
του κ. Μητσοτάκη, στην Πειραιώς
δεν είδαν αρνητικά την υποψηφιό-
τητα του δημάρχου.

Εξάλλου, η δήλωση προθέσεων
του κ. Καμίνη αφήνει άδειο από σο-
βαρό διεκδικητή «ανεξάρτητης» προ-
έλευσης τον δημαρχιακό θώκο, ανοί-
γοντας τον δρόμο, όπως λένε στην
Πειραιώς για τον υποψήφιο της Ν.Δ.
που θα είναι στέλεχος πρώτης γραμ-
μής. Και σε, κάθε περίπτωση, όπως

έχει συμβεί πολλές φορές στις προ-
σπάθειες ανασύστασης της Κεντρο-
αριστεράς και της ενοποίησης του
χώρου, κύκλοι της Ν.Δ. επισήμαιναν
με νόημα «ότι είναι ακόμη πολύ νω-
ρίς, καθώς μπορεί να προκύψουν
και άλλοι υποψήφιοι». Κοινώς, είναι
πολύ νωρίς ακόμη να γνωρίζει κανείς
το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας για
τον νέο επικεφαλής της ΔΗΣΥ, πόσω
μάλλον για τη στάση που θα κρα-
τήσει απέναντι στη Ν.Δ. Αν, για πα-
ράδειγμα, μια υποψηφιότητα του

Σταύρου Θεοδωράκη είχε και θετικό
αποτέλεσμα, εκ των πραγμάτων το
νέο σχήμα θα βρισκόταν πιο κοντά
στον κ. Μητσοτάκη.

Οι αποστάσεις που κρατά η Πει-
ραιώς από τις εν λόγω ζυμώσεις
δεν τηρήθηκαν στην περίπτωση
του Κώστα Λαλιώτη. Το περίφημο
άρθρο του άλλοτε ηγετικού στε-
λέχους του ΠΑΣΟΚ στην ιστοσε-
λίδα thecaller.gr, το οποίο αναδη-
μοσιεύθηκε ως πρωτοσέλιδο με
τον τίτλο «Ο λαός δεν ξεχνά τι ση-
μαίνει Δεξιά» από την ΕΦΣΥΝ, χτύ-
πησε καμπανάκια στη Ν.Δ.

Αντιδεξιά ανακλαστικά
Προφανώς ο κ. Λαλιώτης ως φω-

νή της «συνείδησης» του ΠΑΣΟΚ
επιδιώκει να ερεθίσει τα αντιδεξιά
ανακλαστικά της προοδευτικής
παράταξης και κινείται σε εντελώς

αντίθετη κατεύθυνση απ’ όσα πρε-
σβεύει ο κ. Βενιζέλος και οι εκ-
συγχρονιστές. Και προφανώς αυτό
δεν πέρασε απαρατήρητο στη Ν.Δ.
Κύκλοι της Πειραιώς επέμεναν ότι
ο κ. Λαλιώτης είναι μια φωνή του
παρελθόντος και ότι στην όλη πα-
ρέμβαση δόθηκε μεγαλύτερη ση-
μασία απ’ όση της αναλογεί με τις
ευλογίες της κυβέρνησης και των
στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ. Οπως επι-
σήμαινε στενός συνεργάτης του
προέδρου της Ν.Δ. με αφορμή την
παρέμβαση Λαλιώτη, «δεν μπορεί
να περιχαρακωθεί ο εν λόγω χώρος
χωρίς σύγχρονη ανταπόκριση στα
προβλήματα της κοινωνίας και
χρησιμοποιώντας την ενδιάμεση
έκθεση Αβέρωφ». Και απέδιδε τις
επιθέσεις στην πίεση που δημι-
ουργεί το ρεύμα που ελπίζει στον
κ. Μητσοτάκη.

Η Ν.Δ., οι υπερβάσεις 
και οι εξελίξεις
στην Κεντροαριστερά

Παρά τις διαφορές, είναι περισσότερα αυτά που ενώνουν τα δύο κόμματα, είχε επισημάνει ο πρόεδρος της Ν.Δ.
Κυριάκος Μητσοτάκης κατά τον χαιρετισμό του στο συνέδριο της ΔΗΣΥ τον περασμένο Ιούνιο.
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Από απόσταση
παρακολουθεί η Ν.Δ.
τις εξελίξεις στον χώρο,
εκτιμώντας ότι τίποτα
δεν έχει κριθεί ακόμη.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Πώς έχουν προκύψει οι εντυπωσια-
κές –τουλάχιστον σχετικά με τις
αφίξεις– επιδόσεις του ελληνικού
τουρισμού τα τελευταία χρόνια;
Είναι προϊόν μιας συντονισμένης
στρατηγικής ή συγκυριακό φαινό-
μενο, που δεν έχει υποστηριχθεί
από τις αναγκαίες παρεμβάσεις οι
οποίες θα διασφάλιζαν τη βιωσι-
μότητα και τη διάρκεια;

Το περασμένο έτος καταρρίφθη-
κε για ακόμη μία φορά το ρεκόρ
τουριστικών αφίξεων στη χώρα
μας: 24,7 εκατομμύρια άτομα επι-
σκέφθηκαν την Ελλάδα για διακο-
πές (εξαιρουμένων των επιβαινόν-
των σε κρουαζιερόπλοια), με τα
έσοδα από τον τουρισμό να φτά-
νουν τα 13,2 δισ. ευρώ. Η συνολική
τουριστική κίνηση ήταν αυξημένη
κατά 7,5% σε σύγκριση με το 2015
– αλλά τα έσοδα ήταν μειωμένα
κατά 6,5%. Η ανάλυση των στοι-
χείων της Τράπεζας της Ελλάδος
εξηγεί το γιατί: η μέση δαπάνη
κατά κεφαλήν μειώθηκε κατά 13%
(στα 470,5 ευρώ). Η ίδια τάση (αύ-
ξηση αφίξεων, μείωση κατά κεφα-
λήν δαπανών) δείχνει να συνεχί-
ζεται και φέτος.

Το 2011, όταν δημοσιεύθηκε η
γνωστή μελέτη της McKinsey («Η
Ελλάδα 10 χρόνια μπροστά») που
περιελάμβανε, μεταξύ άλλων, ένα

επεξεργασμένο πλέγμα προτάσεων
για την επόμενη μέρα της τουρι-
στικής πολιτικής της χώρας, οι αφί-
ξεις από το εξωτερικό ήταν 16,4
εκατ., ωστόσο η μέση κατά κεφα-
λήν δαπάνη έφτανε τα 639 ευρώ.
Τα συνολικά έσοδα από τον του-
ρισμό ήταν 10,5 δισ. ευρώ. Εκτοτε,
παρότι έχει τεθεί ως κεντρικός στό-
χος η προσέλκυση μεγαλύτερου
αριθμού εύπορων τουριστών (η
μελέτη της PricewaterhouseCoo-
pers για τον ΣΕΤΕ ορίζει τους εύ-
πορους ως εκείνους που δαπανούν
1.500 ευρώ ή περισσότερα ανά τα-
ξίδι), οι κατά κεφαλήν δαπάνες μει-
ώνονται κάθε χρόνο. 

Καθίζηση επενδύσεων
Ο πρόεδρος του ΣΕΤΕ Γιάννης

Ρέτσος δηλώνει στην «Κ» ότι βα-
σικός λόγος που δεν έχει καταφέρει
η Ελλάδα να αλλάξει το μείγμα των
αφίξεων είναι η καθίζηση των επεν-
δύσεων. Στον ιδιωτικό τομέα «κάτι
γίνεται», σημειώνει, «παρότι ο επεν-
δυτικός νόμος είναι παγωμένος
εδώ και δύο χρόνια». Οι δημόσιες
υποδομές «έχουν μείνει πολύ πίσω»,
προσθέτει, «ενώ ο ανταγωνισμός,
π.χ. η Τουρκία, τρέχει».

Ο Αρης Ικκος, επιστημονικός δι-
ευθυντής του Ινστιτούτου ΣΕΤΕ,
σημειώνει ότι η έκθεση της McKin-
sey, παρότι «αποτέλεσε τομή για
τον στρατηγικό σχεδιασμό του ελ-

ληνικού τουρισμού, υπερεκτίμησε
την πιθανή ζήτηση εύπορων του-
ριστών για το ελληνικό τουριστικό
προϊόν». Επιπλέον σημείωσε ότι
δεν έχουν γίνει οι απαραίτητες κι-
νήσεις, ώστε να ενισχυθούν δρα-
στηριότητες όπως ο πολιτιστικός
τουρισμός, όπου η Ελλάδα έχει πολύ
χαμηλό μερίδιο αγοράς και που δεν
απαιτεί ιδιαίτερες επενδύσεις.
«Εκτός από την προσέλκυση ατόμων
μεγαλύτερης οικονομικής επιφά-
νειας», εξηγεί, «ο πολιτιστικός του-
ρισμός χαρακτηρίζεται από γεω-
γραφική διασπορά και είναι μία πε-
ριβαλλοντικά βιώσιμη μορφή του-
ρισμού». Επιπλέον, τονίζει, κατα-
πολεμά την εποχικότητα, που είναι
ένας ακόμα πάγιος στόχος που δεν
έχει επιτευχθεί. Σύμφωνα με τον
ΣΕΤΕ, η εποχικότητα έχει αυξηθεί
αντί να μειωθεί σε σχέση με το 2011.
Τότε, το 52% των αφίξεων από το
εξωτερικό καταγραφόταν στο τρί-
μηνο Ιουλίου-Σεπτεμβρίου. Το αν-
τίστοιχο ποσοστό πέρυσι ήταν 56%. 

Κατά τα άλλα, οι φορείς του του-
ρισμού διαμαρτύρονται για την
υψηλή φορολογία, που πλήττει ευ-
θέως την ανταγωνιστικότητα του
προϊόντος. «Δεν είναι μόνο ο ΦΠΑ»,
σημειώνει ο κ. Ικκος. «Ο φόρος δια-
μονής μπορεί να κάνει τη διαφορά
για τη βιωσιμότητα ενός ξενοδο-
χείου – και σίγουρα για την επιλογή
τού πότε θα ανοίξει».

Η τουριστική έκρηξη έχει
και πολλούς... αστερίσκους
Ο χείμαρρος των αφίξεων κρύβει σημαντικές δομικές αδυναμίες

Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

Με θετικό πρόσημο αναμένεται να
κλείσει η φετινή τουριστική χρονιά
για την Ελλάδα, τόσο σε επίπεδο
διεθνών αφίξεων όσο και σε επίπεδο
ταξιδιωτικών εισπράξεων. Η πρό-
βλεψη από τον Σύνδεσμο Ελληνικών
Τουριστικών Επιχειρήσεων (ΣΕΤΕ)
κάνει λόγο για αφίξεις-ρεκόρ ξένων
τουριστών, που θα φθάσουν σε
αριθμό τα 28,5 εκατ. Επίσης, ανα-
μένεται να καλυφθεί ένα μέρος της
υστέρησης των 919 εκατ. ευρώ που
παρουσίασαν κατά την περυσινή
χρονιά οι ταξιδιωτικές εισπράξεις.
Ως πιθανότερο σενάριο προβάλλει
η επανάκαμψη των εισπράξεων στη
ζώνη πάνω από τα 14 δισ. ευρώ.

Πάντως, στα χαρακτηριστικά
της σεζόν, κατά τους πρώτους πέν-
τε μήνες του έτους, καταγράφεται
η αδυναμία της χώρας να αποκο-
μίσει ικανοποιητικά κέρδη από τη
συγκεκριμένη «δεξαμενή», καθώς
οι ταξιδιωτικές εισπράξεις αυξή-
θηκαν μόλις κατά 0,9%. Παράλ-
ληλα, στα χαμηλότερα επίπεδα
των τελευταίων ετών συνεχίζει να
κινείται για τη χώρα και η μέση
δαπάνη ανά ταξίδι των ξένων επι-
σκεπτών. Το ίδιο διάστημα, αντα-

γωνιστικοί προορισμοί όπως η
Ισπανία και η Κύπρος αποκόμισαν
υψηλές αποδόσεις από την τουρι-
στική δραστηριότητα.

Η Τουρκία
Κομβικό ρόλο στην αύξηση των

βασικών τουριστικών μεγεθών από
την εισερχόμενη ταξιδιωτική κί-
νηση στην Ελλάδα, κατά τη φετινή
χρονιά, διαδραμάτισαν οι εξελίξεις
στην Τουρκία. Και αυτό γιατί η του-
ριστική ζήτηση στην αρχή της, σε
επίπεδο κρατήσεων για τους κα-
λοκαιρινούς μήνες στους «ασφα-
λείς» προορισμούς της Μεσογείου,
ήταν υψηλότερη από την προσφορά
των ξενοδοχειακών κλινών.

Ετσι, τη βασική περίοδο των προ-
κρατήσεων τους πρώτους μήνες
του έτους, οπότε η γειτονική χώρα
εμφάνιζε ακόμη έντονα σημάδια
αστάθειας και αμφισβήτησης από
τις διεθνείς αγορές, ως προς το κατά

πόσον μπορεί να αντιμετωπίσει τα
κρούσματα τρομοκρατίας, η Ελλάδα
κατάφερε να προσελκύσει σημαν-
τικό μέρος κρατήσεων για το σύνολο
της χρονιάς. Τα τουριστικά πακέτα
πωλήθηκαν με τις εκπτώσεις και
τις προσφορές που παρέχονται κάθε
χρόνο τη συγκεκριμένη περίοδο,

διασφαλίζοντας υψηλές πληρότητες
στα ελληνικά ξενοδοχεία για την
αιχμή της σεζόν.

Η κρουαζιέρα
Η αστάθεια, όμως, στην Τουρκία

είχε αντίθετα αποτελέσματα για
τον κλάδο της ελληνικής κρουαζιέ-

ρας. Οι διεθνείς εταιρείες κρουα-
ζιέρας που «κλειδώνουν» τα προ-
γράμματά τους ένα ή και δύο χρόνια
πριν στους προορισμούς που θα
ταξιδέψουν τους πελάτες τους, αφαί-
ρεσαν το μεγαλύτερο μέρος των
δρομολογίων τους για τη γειτονική
χώρα. Αυτό είχε ως αποτέλεσμα να
περικόψουν και μεγάλο αριθμό εν-
διάμεσων σταθμών αποεπιβιβάσεων
σε ελληνικούς προορισμούς. Ηδη,
οι αφίξεις επιβατών κρουαζιέρας
έως και τον Ιούλιο σε δημοφιλή ελ-
ληνικά νησιά καταγράφουν διψήφια
ποσοστά μείωσης.

Από την άλλη, ο εσωτερικός του-
ρισμός κινείται στα χαμηλά επίπεδα
των τελευταίων ετών, επηρεάζοντας
τους προορισμούς που δέχονται
κατά κύριο λόγο Ελληνες τουρίστες.
Υπό το βάρος των υψηλών φορο-
λογικών και άλλων υποχρεώσεων
οι Ελληνες περιόρισαν και τη φετινή
σεζόν τόσο τις ημέρες των διακο-
πών όσο και τις δαπάνες για τις τα-
ξιδιωτικές αποδράσεις τους.

Οι τουριστικοί επαγγελματίες
της χώρας έχουν στρέψει από τώρα
το βλέμμα τους στη σεζόν του 2018.
Η διαφαινόμενη «επιστροφή» της
Τουρκίας στις διεθνείς αγορές δη-
μιουργεί νέα δεδομένα μεταξύ των

ανταγωνιστικών προορισμών της
Μεσογείου ενόψει της προσεχούς
τουριστικής περιόδου. Οι Τούρκοι
ξενοδόχοι επιχειρούν να ανακτή-
σουν τα μερίδιά τους ρίχνοντας τις
τιμές τους στα χαμηλότερα επίπεδα
των τελευταίων ετών. Τα πρώτα
αποτελέσματα της τιμολογιακής
τους πολιτικής έχουν φανεί από
φέτος στη ρωσική αγορά, οπότε το
πρώτο εξάμηνο εξασφάλισαν δι-
πλάσιο αριθμό Ρώσων τουριστών,
από το σύνολο των Ρώσων που επι-
σκέφθηκαν την Ελλάδα κατά την
περυσινή σεζόν.

Από την πλευρά τους οι Ελληνες
ξενοδόχοι, ως φαίνεται, θα έχουν
ακόμη πιο περιορισμένες δυνατό-
τητες για το 2018 να αντιμετωπί-
σουν με τιμολογιακές πρακτικές
τον διεθνή ανταγωνισμό. Και αυτό
γιατί το ελληνικό ταξιδιωτικό πακέτο
θα επιβαρυνθεί περαιτέρω με την
επιβολή από την 1.1.2018 του φόρου
διαμονής σε όλα τα τουριστικά κα-
ταλύματα. Σημειώνεται ότι ήδη οι
συντελεστές του ΦΠΑ στη διαμονή
και στην εστίαση στις ελληνικές
επιχειρήσεις βρίσκονται σε πολύ
υψηλότερα επίπεδα σε σχέση με
τους αντίστοιχους του συνόλου των
ανταγωνιστικών προορισμών.

Ρεκόρ ξένων επισκεπτών και έσοδα πάνω από 14 δισ. ευρώ
<<<<<<

Προβληματισμός για 
το 2018, αφού επιστρέ -
φει η Τουρκία και ισχύει
ο φόρος διαμονής.

Παρότι ο επενδυτικός νόμος είναι παγωμένος εδώ και δύο χρόνια στον ιδιωτικό τομέα «κάτι γίνεται», σημειώνει ο πρόεδρος του ΣΕΤΕ Γιάννης Ρέτσος. Οι δη-
μόσιες υποδομές «έχουν μείνει πολύ πίσω», προσθέτει, «ενώ ο ανταγωνισμός, π.χ. η Τουρκία, τρέχει».
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Η πρόβλεψη ειδικών για εφέτος μιλάει για αφίξεις-ρεκόρ ξένων τουριστών,
που θα φθάσουν σε αριθμό τα 28,5 εκατ.
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Ενα άλλο κρίσιμο μέτωπο για
το μέλλον του ελληνικού του-
ρισμού είναι αυτό της εκπαί-
δευσης. Παρότι είχε τεθεί
επανειλημμένως στο παρελ-
θόν ως στόχος, μόλις φέτος
θα λειτουργήσουν για πρώτη
φορά τμήματα τουριστικών
σπουδών σε δύο ΑΕΙ (Πανεπι-
στήμιο Πειραιώς και Πανεπι-
στήμιο Αιγαίου), με σκοπό την
κατάρτιση διοικητικών στελε-
χών τουριστικών επιχειρήσε-
ων. «Τόσο καιρό, παιδιά που
ήθελαν να απασχοληθούν μό-
νιμα στον τουρισμό δεν μπο-
ρούσαν να σπουδάσουν στη
χώρα τους και έφευγαν στο
εξωτερικό. Καμία κυβέρνηση
δεν έδειξε ιδιαίτερο ενδια-
φέρον για το θέμα», σημει-
ώνει ο πρόεδρος του ΣΕΤΕ
Γιάννης Ρέτσος. Στο Πανεπι-
στήμιο Πειραιώς, όπως ανα-
φέρουν στην «Κ» στελέχη
που ασχολούνται με την ορ-
γάνωση του νέου τμήματος,
προβλέπεται από το τρίτο
έτος να διδάσκουν και στελέ-
χη της αγοράς σε μαθήματα
επιλογών, αρκεί να είναι κά-
τοχοι διδακτορικού.

Ελλειψη σπουδών

Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Θυμούνται υποθέτω πολλοί την
αποστροφή «δεν θα γίνουμε οι
ξενοδόχοι και περιβολάρηδες της
Ευρώπης». Μια από τις λαϊκίστικες
κορώνες του Ανδρέα Παπανδρέου
της δεκαετίας του ’80, όταν η κεν-
τροαριστερά καλλιεργούσε ακόμη
τον μύθο της εκβιομηχάνισης
ενώ, την ίδια ώρα, διέλυε τα πε-
ριορισμένα ατού ανταγωνιστικό-
τητας του τόπου. Η μεγάλη κρίση
απέδειξε περιτράνως ότι οι «ξε-
νοδόχοι» τα κατάφεραν καλύτερα
από σχεδόν όλους τους άλλους
κλάδους. Εκμεταλλεύτηκαν απο-
τελεσματικά τις αναταραχές στην
ευρύτερη περιοχή μας, τον δρα-
στικό περιορισμό του κόστους
εργασίας στη διάρκεια της βίαιης
προσαρμογής και την υποχρεω-
τική, για τις περισσότερες επιχει-
ρήσεις, εξυγίανση των χρηματο-
οικονομικών τους καθώς περιο-
ρίστηκαν τα εύκολα δάνεια.

Η δημιουργία και διαχείριση
υπηρεσιών ελεύθερου χρόνου,
έχει αναδειχθεί ως εξαιρετικά ση-
μαντική για τον τρόπο ζωής πολύ
πέραν της Δύσης. Με τις νέες δυ-
νατότητες που παρέχει η δικτυακή
εξατομίκευση του προορισμού,
του καταλύματος και του «μείγ-
ματος» των αποκτούμενων υπη-
ρεσιών, ενώ ενσωματώνονται οι
προτιμήσεις της «γενιάς της νέας
χιλιετίας», ο τουρισμός προσφέρει
νέες προοπτικές σε επενδυτές
που προτιμούν διεθνώς ανταγω-
νιστικές ευκαιρίες.

Το ελληνικό τουριστικό προϊόν
έχει όλες τις δυνατότητες να προ-
σφέρει τη μερίδα του λέοντος στη
δημιουργία του εθνικού προϊόντος.
Ηδη συνεισφέρει 1 στα 10 ευρώ
άμεσα, ενώ το 25% του ΑΕΠ εξαρ-
τάται εμμέσως από τους επισκέ-
πτες μας. Και τα δύο ποσοστά μπο-
ρούν να αυξηθούν κατά 35%-50%
σε λίγα χρόνια, αφού βεβαίως ξε-
φύγουμε από τα όρια που βάζει το
«ελληνικό καλοκαίρι» και επιτύ-
χουμε την πραγματική διεθνοποί-
ηση των συναφών επαγγελμάτων.

Υπάρχουν όμως σοβαρά εμπό-
δια και ανάλογες αμφιβολίες, που
συνδέονται με τις τρέχουσες πο-
λιτικές επιλογές. Ευκολότερα βλέ-
πει κανείς τα περιθώρια αλλά και
τα όρια σε συγκεκριμένες προ-
σπάθειες σοβαρών ξενοδοχειακών
ομίλων. Οι επενδύσεις τους πε-
ριορίζονται από την επί επτά έτη
διατήρηση του κινδύνου χώρας
στα γνωστά δυσμενή επίπεδα. Οι
επενδυτές διστάζουν, ζητούν με-
γαλύτερες αποδόσεις άμεσα. Ακό-
μη και οι αναμενόμενες ενθαρ-
ρυντικές πολιτικές εξελίξεις μετά
τις προσεχείς εκλογικές διαδικα-
σίες δεν επαρκούν για να εμπε-
δωθεί η εμπιστοσύνη.

Εμπόδιο αποτελούν οι παγιδευ-
μένες σε βαριά χρέη τουριστικές
επιχειρήσεις που απορροφούν τα
λιγοστά διαθέσιμα κεφάλαια των
τραπεζών είτε επειδή «αρνούνται»
να εξυπηρετήσουν τον δανεισμό
τους, είτε επειδή οι τράπεζες έχουν
πολιτικώς δεμένα τα χέρια τους
και διστάζουν να κάνουν τη δου-
λειά τους που, κατά κανόνα, οδη-
γεί στη «βίαιη» απομάκρυνση της
σημερινής ιδιοκτησίας.

Κύριο εμπόδιο όμως είναι το
καθεστώς άνισου ανταγωνισμού
που δημιουργεί η συνεχής και
υπερβολική αύξηση των φόρων.
Απλός υπολογισμός δείχνει ότι
το κράτος αφαιρεί από την από-
δοση του νόμιμου τουρισμού 7
εκατοστιαίες μονάδες περισσό-
τερες από όλα τα άλλα μεσογειακά
τουριστικά κράτη. Συμπτωματικά,
είναι αυτό ακριβώς το περιθώριο
μεικτού κέρδους που θα επέτρεπε
την ικανοποιητική αμοιβή των
επενδυτικών κεφαλαίων. Είναι
μετά οι καθυστερήσεις για πολι-

τικούς λόγους, όπως συνέβη με
τον εκσυγχρονισμό των αερο-
δρομίων και των λιμανιών, την
ολοκλήρωση των αυτοκινητο-
δρόμων, και όχι μόνο.

Κάποιοι σκέφτονται ότι ο του-
ρισμός έτρεξε τα τελευταία χρόνια
γρηγορότερα από τις δυνάμεις
του. Και όμως μπορεί καλύτερα:
το αποδεικνύει η ταχεία αλλά κα-
θόλου εύθραυστη αύξηση του με-
ριδίου υπηρεσιών υψηλού επιπέ-
δου. Η αύξηση αυτού του μεριδίου
σε πάνω από το 1/3 του συνόλου
αποτελεί τον σίγουρο δρόμο. Στην
ίδια κατεύθυνση εντάσσονται οι
σύντομες επισκέψεις διαφυγής,
ειδικά σε πόλεις που απελευθε-
ρώνονται εμπορικά και αποκτούν
καλή φήμη διασκέδασης. Η πλή-
ρης ένταξη των τεχνολογιών αλλά
και του περίπλοκου και πλούσιου
ιστορικού και πολιτισμικού πε-
ριεχομένου αποτελούν συναφείς
στόχους. Δυστυχώς όμως, η βελ-
τίωση όλων τούτων απαιτεί ριζο-
σπαστική αλλαγή στις επικρα-
τούσες γραφειοκρατικές αντιλή-
ψεις συναρμόδιων κρατικοποι-
ημένων υπηρεσιών, των περισ-
σοτέρων δήμων και σίγουρα της
αδιάφορης κεντρικής πολιτικής
σκηνής, η οποία μοιάζει να θεωρεί
τον τουρισμό ως «αναγκαίο κακό»
ή έναν απρόσμενο διασώστη εν
μέσω μνημονιακής κρίσης.

<<<<<<

Τα σοβαρά εμπόδια, 
οι αμφιβολίες, που συν -
δέονται με τις τρέχου -
σες πολιτικές επιλογές,
και οι επενδυτές.

Γιατί οι ξενοδόχοι
τα κατάφεραν

ΑΝΑΛΥΣΗ
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Το ενδεχόμενο πυρηνικής σύρραξης
έχει ενισχύσει η ανταλλαγή απει-
λών μεταξύ Πιονγιάνγκ και Ουά-
σιγκτον τον τελευταίο έναν και
πλέον μήνα. Μετά την πυραυλική
δοκιμή της 4ης Ιουλίου, ο Κιμ
Γιονγκ Ουν δήλωνε: «Οι Αμερικα-
νοί μπάσταρδοι δεν θα χαρούν
πολύ με το δώρο που τους στείλαμε
για την εθνική τους επέτειο». Μία
ημέρα αργότερα, ο πρόεδρος
Τραμπ έλεγε: «Δεν μου αρέσει να
μιλάω για τα μελλοντικά μας σχέ-
δια, αλλά μπορώ να σας πω ότι
σκεφτόμαστε ορισμένα πολύ σο-
βαρά πράγματα. Η Β. Κορέα καλά
θα κάνει να πάψει να απειλεί τις

ΗΠΑ, γιατί θα βρεθούν ενώπιον
φωτιάς και οργής, τέτοιας που ο
κόσμος δεν έχει ξαναδεί».

Οι ραγδαίες εξελίξεις στην κο-
ρεατική χερσόνησο μπορεί να οδη-
γήσουν σε διάφορες κινήσεις, όπως
η επιλογή της «φωτιάς και της ορ-
γής». Τις τελευταίες ημέρες, ο σύμ-
βουλος εθνικής ασφάλειας, Ρέιμοντ
Μακμάστερ, έκανε λόγο για «προ-
ληπτικό πόλεμο». Στόχος μιας τέ-
τοιας επιχείρησης θα ήταν ισχυρό
πλήγμα με στόχο τις υποδομές του
βορειοκορεατικού στρατού, που

με τη σειρά του θα πυροδοτούσε
πραξικόπημα ή εξέγερση. Οι κίν-
δυνοι, όμως, είναι πολλαπλοί. Το
καθεστώς διαθέτει πυραύλους σε
κρυψώνες, καθώς και 8.000 πυρο-
βόλα στα σύνορα με τη Νότια Κο-
ρέα. Κάθε πλήγμα κατά της Πιον-
γιάνγκ θα κατέληγε σε σκληρά
στρατιωτικά αντίποινα.

Ορισμένοι Αμερικανοί αναλυτές
εκτιμούν πως η Ουάσιγκτον πρέπει
να υιοθετήσει τακτική «δυναμικής
ανάσχεσης» απέναντι στην Πιον-
γιάνγκ. Οι στρατιωτικές προκλή-

σεις της Βόρειας Κορέας δεν πρέπει
να μένουν ατιμώρητες, σύμφωνα
με αυτήν τη σχολή σκέψης, και
πρέπει να γίνονται αντικείμενο
αντιποίνων περιορισμένης κλίμα-
κας. Δεν υπάρχουν, όμως, εγγυή-
σεις ότι οι αξιωματούχοι της Πιον-
γιάνγκ θα μπορέσουν να διαχω-
ρίσουν μια περιορισμένη στρα-
τιωτική ενέργεια από μια ολοσχερή
επίθεση, απειλώντας τον πλανήτη
με ολοκληρωτικό πόλεμο.

Η Νότια Κορέα διαθέτει ταξιαρ-
χία ειδικών δυνάμεων, με στόχο

τη δολοφονία του προέδρου Κιμ.
Ο Βορειοκορεάτης ηγέτης είναι,
όμως, ένας από τους καλύτερα φυ-
λασσόμενους άνδρες στον κόσμο,
ενώ η εξόντωσή του μπορεί να
οδηγήσει και αυτή σε ολοκληρω-
τικό πόλεμο.

Την ίδια ώρα, το καθεστώς της
Β. Κορέας δεν δείχνει καμία διά-
θεση να επανέλθει στο διαπραγ-
ματευτικό τραπέζι. Η Ουάσιγκτον,
από τη μεριά της, έχει δηλώσει
ότι θα αποδεχθεί την επανεκκί-
νηση των συνομιλιών μόνον εφό-
σον η Πιονγιάνγκ αποδεχθεί τη
διακοπή των πυρηνικών της δο-
κιμών, όρο τον οποίο δεν αποδέ-
χεται η Β. Κορέα. Την ίδια στιγμή,
η αποδοχή του σταλινικού κράτους
στον «όμιλο» των πυρηνικών κρα-
τών θα έχει επιπτώσεις στις προ-
σπάθειες διεθνούς αφοπλισμού,
προσφέροντας στην Πιονγιάνγκ
ένα ακόμη κίνητρο διατήρησης
των πυρηνικών της όπλων.

Κινέζοι και Ρώσοι στηρίζουν
πρόταση, σύμφωνα με την οποία
η Πιονγιάνγκ θα αποδεχθεί τις πυ-
ραυλικές και πυρηνικές δοκιμές,
ενώ ΗΠΑ, Νότια Κορέα και οι σύμ-
μαχοί τους θα διακόψουν τα στρα-
τιωτικά τους γυμνάσια. Αγνωστο
παραμένει, πάντως, εάν ο νέος
πρόεδρος της Νότιας Κορέας, Μουν
Τζάε Ιν, θα συμφωνήσει με την
πρόταση αυτή και εάν η Πιον-
γιάνγκ είναι πρόθυμη να προσφέ-
ρει εγγυήσεις για την τήρησή της.

Τέλος, Αμερικανοί ειδικοί απευ-
θύνουν έκκληση στις δύο πλευρές
να οργανώσουν αμέσως συναν-
τήσεις, άνευ όρων, προλαμβάνον-
τας κάθε ενδεχόμενο κλιμάκωσης
της επικίνδυνης κρίσης.

Η Γαλλία και η Βρετανία επλήγησαν
με τη σειρά τους από την κρίση
που έχει ξεσπάσει με το εντομο-
κτόνο Fipronil, μετά τη διανομή
σε αυτές τις χώρες αυγών που
έχουν μολυνθεί από αυτήν την
ουσία, προέλευσης Ολλανδίας,
όπου εκατομμύρια κότες ενδέχεται
να θανατωθούν.

Το εύρος του σκανδάλου απο-
καλύφθηκε την περασμένη εβδο-
μάδα στην Ολλανδία, όπου έως
και 180 πτηνοτροφικές μονάδες
ανέστειλαν τη λειτουργία τους και
οι Αρχές προχώρησαν στη μαζική
απόσυρση αυγών από την αγορά,
καθώς τα επίπεδα του Fipronil
υπερέβαιναν σε ορισμένες περι-
πτώσεις τα όρια που ορίζει ο ευ-
ρωπαϊκός κανονισμός.

Σε μεγάλη ποσότητα η ουσία

αυτή θεωρείται ότι είναι «μετρίως
τοξική» για τον άνθρωπο, σύμφωνα
με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγεί-
ας. Απαγορεύεται να χρησιμοποι-
είται σε ζώα που προορίζονται για
κατανάλωση από τον άνθρωπο. Η
κρίση επεκτάθηκε κατόπιν στη Γερ-
μανία, την Ελβετία και τη Σουηδία,
όπου εκατομμύρια αυγά προέλευσης
Ολλανδίας αποσύρθηκαν από την
αγορά και καταστράφηκαν.

«Ο αριθμός των αυγών είναι πολύ
περιορισμένος (21.000) και ο κίν-
δυνος για τη δημόσια υγεία πολύ
μικρός, όμως εμείς διεξάγουμε εκτά-
κτως έρευνα με επίκεντρο τη δια-
νομή αυτών των αυγών στη Βρε-
τανία», παραδέχθηκε η Αρχή Ασφά-
λειας Τροφίμων της χώρας.

«Δεκατρείς παρτίδες μολυσμένων
αυγών προέλευσης Ολλανδίας» πα-

ραδόθηκαν τον Ιούλιο σε επιχει-
ρήσεις μεταποίησης τροφίμων που
βρίσκονται στη δυτική Γαλλία, δι-
ευκρίνισε από την πλευρά του το
υπουργείο Γεωργίας της Γαλλίας.

«Ερευνες βρίσκονται σε εξέλιξη
σε αυτές τις εγκαταστάσεις (...) για
να αξιολογηθεί η κατάσταση (τα
εμπλεκόμενα προϊόντα και ο προ-
ορισμός τους) και να εμποδιστεί η
διανομή των προϊόντων με στόχο
να υποβληθούν σε ανάλυση», σύμ-
φωνα με την ίδια πηγή.

Σε ορισμένα ορνιθοτροφεία στην
Ολλανδία που επλήγησαν από την
κρίση οι υπεύθυνοι άρχισαν τις
θανατώσεις των πτηνών. Περισ-
σότερες από 300.000 κότες που
μολύνθηκαν θανατώθηκαν, σύμ-
φωνα με την ολλανδική αγροτική
ένωση LTO.

Εξαπλώνεται το σκάνδαλο με τα αυγά
Παρτίδες μολυσμένες με Fipronil και στη Γαλλία και τη Βρετανία

<<<<<<

Σύμφωνα με Αμερικα -
νούς αναλυτές, οι στρα -
τιωτικές προκλήσεις της
Πιονγιάνγκ δεν πρέπει
να μείνουν ατιμώρητες.

Ειδικοί εξετάζουν αυγά για να δια-
πιστώσουν αν περιέχουν το εντομο-
κτόνο Fipronil, σε εργαστήριο της
γερμανικής πόλης Ερλάνγκεν.

Το καθεστώς της Βόρειας Κορέας διαθέτει πυραύλους σε κρυψώνες κα-
θώς και 8.000 πυροβόλα στα σύνορα με τη Νότια Κορέα.
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Στην πρώτη της διεθνή ομιλία με
την ιδιότητα της προέδρου του
πανίσχυρου Εργατικού Κόμματος
της Βραζιλίας, η Γκλάισι Χόφμαν
πυροδότησε αμέσως αντιδράσεις
καθώς εξέφρασε την αμέριστη
υποστήριξή της στον πρόεδρο
της Βενεζουέλας Nικολάς Μαδού-
ρο. Μιλώντας στο Φόρουμ του
Σάο Πάολο, ένα ετήσιο συνέδριο
των αριστερών κομμάτων στη
Μανάγουα τον Ιούλιο, η Χόφμαν
ισχυρίστηκε ότι η Βενεζουέλα αν-
τιμετωπίζει βίαιη επίθεση από τη
Δεξιά και υιοθέτησε την αμφιλε-
γόμενη συντακτική συνέλευση,
την οποία οι επικριτές του Μα-
δούρο χαρακτηρίζουν αναίσχυντη
αρπαγή εξουσίας. Το νέο σώμα
που συγκροτήθηκε την περασμέ-
νη εβδομάδα, εν μέσω διαμαρτυ-
ριών από 40 και πλέον χώρες, θα
«συνδράμει στην περαιτέρω εδραί-
ωση της μπολιβαριανής επανά-
στασης», είπε η Χόφμαν.

Σε μια ήπειρο της οποίας η πρό-
σφατη ιστορία είναι γεμάτη ακρο-
δεξιά πραξικοπήματα, στρατιω-
τικές δικτατορίες και αμερικανική
ανάμειξη, αυτού του είδους η υπο-
στήριξη έχει νόημα για πολλούς
στην Αριστερά. Για τους συγκε-
κριμένους, η Βενεζουέλα παρα-
μένει ένα σύμβολο αντιιμπερια-
λιστικής αντίστασης, σχεδόν όσο
και η Κούβα κάποτε. Για άλλους,
όμως, η ομιλία Χόφμαν ήταν μια
απαράδεκτη συμπόρευση με μια
κυβέρνηση που κατηγορείται για
αυξανόμενο αυταρχισμό και βία
εις βάρος του ίδιου του λαού. Αυτή
την εβδομάδα ο ΟΗΕ κατήγγειλε
ότι 5.000 άνθρωποι έχουν συλ-
ληφθεί αυθαίρετα στη Βενεζουέλα
από τον Απρίλιο και περιέγραψε
αναφορές για βίαιη, απάνθρωπη
και ταπεινωτική μεταχείριση από
τις δυνάμεις ασφαλείας.

Απομονωμένος
Η Αριστερά είναι εντελώς δι-

χασμένη, λέει ο Λεονάρντο Βα-
λέντε, καθηγητής Διεθνών Σχέ-
σεων στο Ομοσπονδιακό Πανε-
πιστήμιο του Ρίο. Γκράφιτι στο
Καράκας διακηρύσσουν ότι «Πει-
νάμε». Η τραγική οικονομική κα-
τάσταση έχει προκαλέσει ελλείψεις
τροφίμων και φαρμάκων. Ο Βα-
λέντε επισημαίνει ότι ένα σκλη-
ροπυρηνικό ρεύμα σκέψης θεωρεί
ότι η Βενεζουέλα είναι ένα παρά-
δειγμα ανοικτής ταξικής πάλης
και πως δεν υπάρχει πλέον δημο-
κρατική λύση. Αλλοι αηδιάζουν
από αυτή τη βίαιη καταστολή της
διαφωνίας. Ο χορός διαμαρτυριών
έχει αφήσει τον Μαδούρο εντελώς
έκθετο και απομονωμένο. Η Βε-
νεζουέλα έχει αποπεμφθεί από
την εμπορική ζώνη Mercosur και
ακόμη και το Βατικανό έχει ζητή-

σει να σταματήσει η συγκρότηση
της συντακτικής συνέλευσης, πα-
ρόλο που ο γεννημένος στην Αρ-
γεντινή Πάπας έχει επικριθεί ότι
δεν έχει μιλήσει αρκετά κατά του
προέδρου της Βενεζουέλας.

Το συγκεκριμένο σώμα είναι η
τελευταία τρέλα ενός καθεστώτος
που είναι σάπιο εδώ και καιρό,
λέει ο Τζιν Ουίλις, Βραζιλιάνος
βουλευτής του κόμματος Σοσια-
λισμός και Ελευθερία. «Η κατά-
σταση στη Βενεζουέλα είναι κα-
ταστροφική, αληθινή ανθρωπι-
στική τραγωδία», πρόσθεσε. Ο
Ουίλις έχει δεχθεί online επιθέσεις
για τα σχόλιά του. Ο Βάγκνερ
Μουράο, καθηγητής Πολιτικής
Επιστήμης στη Βραζιλία και μέλος
του Εργατικού Κόμματος, θυμίζει
ότι κάποτε η Βενεζουέλα ήταν
χώρα-υπόδειγμα και πως ο ιδρυτής
του κόμματός του, Λουίς Ινάσιο

Λούλα ντα Σίλβα, είχε υποστηρίξει
τον Τσάβες μετά το αποτυχημένο
πραξικόπημα του 2003.

Πολλοί στο Εργατικό Κόμμα
κάνουν συγκρίσεις μεταξύ των
διαμαρτυριών εναντίον του Μα-
δούρο και της παραπομπής της
πρώην προέδρου της Βραζιλίας
Ντίλμα Ρούσεφ, κάνοντας λόγο
για πραξικόπημα που διοργανώ-
θηκε από τις ντόπιες ελίτ. Η Μό-
νικα Βαλέντε, γραμματέας του
κόμματος για διεθνείς σχέσεις,
κατηγόρησε πρόσφατα τις ανώ-
τερες εισοδηματικές τάξεις ότι
βάλλουν κατά της χώρας και εκ-
μεταλλεύονται την κρίση προκει-
μένου να πετύχουν καθεστωτική
αλλαγή.

Στην Αργεντινή οι αριστεροί
τρέφουν ανάμεικτα συναισθήμα-
τα, εκφράζοντας ελάχιστη συμ-
πάθεια τόσο προς τον Μαδούρο
όσο και προς τους αντιπάλους
του. «Η κυβέρνηση του Μαδούρο
έχει χάσει τη λαϊκή αποδοχή και
στρέφεται προς τις ένοπλες δυ-
νάμεις με όλο και πιο αντιδημο-
κρατικά μέσα», ισχυρίστηκε η
υποψήφια για την αντιπροεδρία
του Αριστερού Μετώπου, Μίριαμ
Μπρέγκμαν. Ταυτόχρονα όμως,
κατηγόρησε τον Πάπα και τις συν-
τηρητικές κυβερνήσεις της Λα-
τινικής Αμερικής ότι πιέζουν τον
Μαδούρο να έρθει σε συμφωνία
με τη Δεξιά.

THE GUARDIAN

<<<<<<

Για κάποιους είναι
παράδειγμα ανοικτής
ταξικής πάλης, ενώ
άλλοι αηδιάζουν από
τη βίαιη καταστολή
κάθε διαφωνίας.

H Βενεζουέλα 
διχάζει την Αριστερά
στη Λατ. Αμερική
Η περίπτωση της Βραζιλίας και όχι μόνο

Τρεις Σύροι καταδικάστηκαν την
Παρασκευή από γερμανικό δικα-
στήριο σε ποινές έως τεσσάρων
ετών φυλάκιση επειδή συμμετείχαν
το 2015 στη μεταφορά μεταναστών
στο Αιγαίο που στοίχισε τη ζωή
σε 13 ανθρώπους. Ο βασικός κα-
τηγορούμενος, ηλικίας 27 ετών,
καταδικάστηκε σε τέσσερα χρόνια
φυλακή χωρίς αναστολή για δια-
κίνηση μεταναστών και ο καπε-
τάνιος του, ηλικίας 24 ετών, σε

φυλάκιση δυόμισι ετών για λαθραία
διακίνηση μεταναστών που προ-
κάλεσε θανάτους. Ο τρίτος κατη-
γορούμενος, ηλικίας 34 ετών, κα-
ταδικάστηκε σε φυλάκιση δύο
ετών με αναστολή. Δρούσε από
το Βερολίνο και ήταν ο ταμίας της
ομάδας. Από τον Ιούνιο έως τον
Νοέμβριο 2015, οι τρεις Σύροι είχαν
συμμετάσχει στην οργάνωση έξι
ταξιδιών με φουσκωτές λέμβους
από τη Σμύρνη μέχρι τη Λέσβο.

Για διακίνηση μεταναστών
καταδικάστηκαν τρεις Σύροι

Τουλάχιστον 28 νεκροί και 80
τραυματίες είναι ο απολογισμός
από μετωπική σύγκρουση τρέ-
νων στην Αλεξάνδρεια της Αι-
γύπτου την Παρασκευή. Το ένα
τρένο ερχόταν από το Κάιρο και
το άλλο από το Πορτ Σάιντ. Ο
επικεφαλής των σωστικών συ-
νεργείων ανέφερε ότι η σύγ-
κρουση σημειώθηκε στην πε-
ριοχή Χορσίντ, νοτιοανατολικά

της Αλεξάνδρειας. Αγνωστα πα-
ρέμεναν τα αίτια του δυστυχή-
ματος, αλλά οι διασώστες εξέ-
φραζαν ανησυχίες ότι ο αριθμός
των θυμάτων θα ήταν μεγαλύ-
τερος. Το σιδηροδρομικό δίκτυο
της Αιγύπτου έχει πλημμελείς
επιδόσεις στον τομέα της ασφά-
λειας, κυρίως λόγω της κακοδια-
χείρισης και της ελλιπούς συν-
τήρησης.

Πολύνεκρη σύγκρουση τρένων

«Φωτιά και οργή» απειλούν
ολόκληρο τον πλανήτη
Η ανταλλαγή απειλών μεταξύ Β. Κορέας και ΗΠΑ και ο «προληπτικός πόλεμος»

Μια μεγάλη αμερικανοτουρκική
αναμέτρηση λαμβάνει χώρα τα τε-
λευταία εικοσιτετράωρα στο βόρειο
κομμάτι της Συρίας. Τουρκία και
ΗΠΑ δίνουν μάχη με τον χρόνο
για να ελέγξουν την πόλη Ιντλίμπ,
την οποία ελέγχουν ισλαμιστικές
οργανώσεις που διατηρούν δεσμά
με την Τουρκία, όπως μεταδίδει ο
ανταποκριτής της «Κ» Νίκος Στέλ-
γιας. Στην Ιντλίπ υπάρχουν και
παράγοντες που διατηρούν σχέσεις
με την Αλ Κάιντα, κυρίως η οργά-
νωση Αλ Νούσρα, την οποία κα-
ταπολεμά πλέον η Τουρκία. Πριν
από λίγες ημέρες, στην Τουρκία,
οι διωκτικές αρχές ξεκίνησαν επι-
χειρήσεις που στρέφονται κατά
της Αλ Νούσρα. Οι πληροφορίες
που φτάνουν από τους κύκλους
της τουρκικής κυβέρνησης δεί-
χνουν ότι οι εξελίξεις στη Συρία
έχουν φτάσει σε πολύ κρίσιμο στά-
διο. Η Τουρκία υποψιάζεται ότι οι
ΗΠΑ, κατά τις επόμενες ημέρες ή
εβδομάδες, θα εξαπολύσουν επί-

θεση κατά των ισλαμιστικών ορ-
γανώσεων της Ιντλίμπ. Οι ΗΠΑ εν-
δέχεται να βασιστούν στην υπο-
στήριξη και στη συνεργασία των
Κούρδων, γεγονός που πιθανώς
να ανοίξει τον δρόμο για την επέ-

κταση των περιοχών που ελέγχον-
ται από το κουρδικό κίνημα προς
τα παράλια της Ανατολικής Μεσο-
γείου.

Για να εμποδίσει την εφαρμογή
του προαναφερόμενου σχεδίου, η
Τουρκία ετοιμάζει τη δική της στρα-
τιωτική επιχείρηση για το βόρειο
κομμάτι της Συρίας. Πρώτος σταθ-
μός των τουρκικών δυνάμεων ανα-
μένεται να είναι η πόλη Αφριν, την
οποία ελέγχουν τα τελευταία χρόνια
οι Κούρδοι. Η Τουρκία στηρίζεται
στη συνεργασία διάφορων αραβι-
κών και ισλαμιστικών οργανώσεων
για την κατάληψη αυτής της πόλης.
Μετά την επίτευξη αυτού του στό-

χου, η Αγκυρα θα στρέψει το βλέμμα
της προς την Ιντλίμπ. Στην περί-
πτωση της Ιντλίμπ, η τουρκική
πλευρά δεν αποκλείει το ενδεχόμενο
της συνεργασίας με τον ρωσικό
στρατό. Στην Αγκυρα επικρατεί η
άποψη ότι Τουρκία και ΗΠΑ
οδεύουν προς μια νέα αναμέτρηση
στην Μεσοποταμία, η οποία θα κρί-
νει το μέλλον της συνεργασίας της
Αγκυρας με τους δυτικούς συμμά-
χους της. Οι τουρκικές πηγές τονί-
ζουν ομόφωνα ότι το κουρδικό ζή-
τημα αποτελεί την κορυφαία προ-
τεραιότητα της Αγκυρας και σε πε-
ρίπτωση που οι ΗΠΑ επιλέξουν να
αγνοήσουν αυτή την πραγματικό-
τητα οι διμερείς σχέσεις Τουρκίας
- Δύσης ενδέχεται να βρεθούν αν-
τιμέτωπες με μεγάλη αναμέτρηση.
Σε μια άλλη εξέλιξη, η τουρκική
αστυνομία συνέλαβε 42 πρόσωπα
ως ύποπτα για σχέσεις με ισλαμιστές
ή Κούρδους μαχητές, με επιχειρή-
σεις που πραγματοποίησε σε δύο
διαφορετικές επαρχίες.

Μάχη Τουρκίας - ΗΠΑ για έλεγχο της Ιντλίμπ
<<<<<<

Ολες οι πληροφορίες
συγκλίνουν στο ότι 
οι εξελίξεις στη Συρία
έχουν φθάσει σε πολύ
κρίσιμο στάδιο.

Μαχητής της κουρδικής πολιτο-
φυλακής βγάζει σέλφι στη Ράκα
της Συρίας.
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Της ανταποκρίτριάς μας 
στην ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ 
ΚΑΤΕΡIΝΑΣ ΣΩΚΟΥ

Αυτές τις ημέρες, κάποια από τα πιο
ισχυρά μηνύματα μεταφέρονται με
ένα tweet. Οχι του προέδρου Τραμπ,
στην προκειμένη περίπτωση, αλλά
του επίσημου λογαριασμού της δι-
οίκησης των ναυτικών δυνάμεων
των ΗΠΑ στην Ευρώπη. Πάνω από
δύο φωτογραφίες από την Κρήτη,
γράφει ότι «το “USS Carney” φτάνει
στη βάση της Σούδας ώστε να δια-
τηρήσει #ΣταθερήΠαρουσία, σε
υποστήριξη των αμερικανικών συμ-
φερόντων εθνικής ασφάλειας στην
Ευρώπη». Το tweet εστάλη στις 2
Αυγούστου, όταν το αντιτορπιλικό
πλοίο επέστρεφε από την Ουκρανία,
όπου έλαβε μέρος στη διεθνή άσκη-
ση Sea Breeze 2017. Η «σταθερή
παρουσία» είναι το βασικό μήνυμα
που θέλουν να εκπέμψουν οι Αμε-
ρικανοί στην Ευρώπη, ιδιαίτερα σε
μία εποχή που οι διατλαντικές σχέ-
σεις γίνονται πιο απρόβλεπτες και
οι προκλήσεις στην ευρύτερη πε-
ριοχή παραμένουν κρίσιμες. Σε
αυτό το πλαίσιο, Αμερικανός δι-
πλωμάτης υπογραμμίζει στην «Κ»
τη στρατηγική σημασία που δίνουν
στη βάση της Σούδας οι ΗΠΑ ως
απαραίτητης βάσης για τις επιχει-
ρήσεις τους στην Ανατολική Με-
σόγειο. Η Σούδα βρίσκεται στο προ-
σκήνιο λόγω και της αυξανόμενης
ανησυχίας του ΝΑΤΟ για το μέλλον
της συνεργασίας τους με την Τουρ-
κία στη βάση του Ιντσιρλίκ.

Σχέδιο Β
Σύμφωνα με το αμερικανικό πε-

ριοδικό Stars & Stripes, στρατιωτικοί
αναλυτές θεωρούν ότι είναι «το χει-
ρότερο μέρος» για να φυλάσσουν
οι ΗΠΑ τις περίπου πενήντα πυρη-
νικές κεφαλές που εικάζεται ότι βρί-
σκονται στην τουρκική βάση. Ο
πρώην ανώτατος διοικητής των δυ-
νάμεων ΝΑΤΟ στην Ευρώπη, ναύαρ-
χος Τζέιμς Σταυρίδης δήλωσε μά-
λιστα στο περιοδικό ότι «θα ήταν
σοφό» για το ΝΑΤΟ να σκεφτεί ένα
Σχέδιο Β για την περίπτωση που η
Συμμαχία εκδιωχθεί από το Ιντσιρ-

λίκ. Ο ίδιος προσθέτει πως μια άμεση
εναλλακτική βάση για τους περίπου
2.500 Αμερικανούς στρατιωτικούς
θα ήταν η χώρα μας, «η οποία σί-
γουρα έχει εξαίρετες υποδομές τόσο
στην Κρήτη όσο και στην ηπειρω-
τική Ελλάδα». Η βάση της Σούδας
αναδεικνύεται σε ισχυρό χαρτί της
Ελλάδας, αν αποφασίσει να το αξιο-
ποιήσει. Ενας άλλος τομέας που
μπορεί να αναβαθμίσει τη σημασία
της Ελλάδας για τις ΗΠΑ είναι η
ενέργεια. Ο πρέσβης των ΗΠΑ στην
Αθήνα Τζέφρεϊ Πάιατ «έδωσε εύ-
σημα στις ενεργειακές πρωτοβουλίες
της χώρας» κατά την πρόσφατη συ-
νάντησή του με τον υπουργό Επι-
κρατείας Αλέκο Φλαμπουράρη. Σύμ-
φωνα με την ανακοίνωση του Μέ-
γαρου Μαξίμου, τόνισε μάλιστα

«πόσο κρίσιμη και χρήσιμη είναι
για την Ελλάδα η προσπάθεια που
γίνεται στο ενεργειακό πεδίο, είτε
αφορά το φυσικό αέριο, είτε τις ανα-
νεώσιμες πηγές ενέργειας, είτε τις
έρευνες για την εξόρυξη υδρογο-
νανθράκων». Βεβαίως, οι αιφνίδιες
αλλαγές στο νομικό πλαίσιο για συ-
νεκμετάλλευση των υδρογονανθρά-
κων με το Δημόσιο μάλλον δεν εν-
θουσίασαν τον κ. Πάιατ, στου οποίου
την ατζέντα ως πρέσβη βρίσκονται
τα συμφέροντα αμερικανικών εται-
ρειών όπως η ExxonMobil.

Η τετραμερής συνεργασία
Πάντως, ο ίδιος υποστηρίζει την

τετραμερή συνεργασία της Ελλάδας
με την Κύπρο, το Ισραήλ και την
Αίγυπτο στον τομέα της ενέργειας.
Αυτή άλλωστε θα μπορούσε να συ-
νεισφέρει στη διαφοροποίηση των
παρόχων της Ευρώπης και είναι
σύμφωνη με την επιδίωξη των ΗΠΑ
για απεξάρτηση της Ευρώπης από
το ρωσικό αέριο. Μάλιστα, η πρό-
σφατη ανακοίνωση της ελληνικής
πετρελαϊκής εταιρείας Energean
ότι έφτασε τον στόχο των συμβο-
λαίων παράδοσης φυσικού αερίου
ώστε να ξεκινήσει την εκμετάλλευ-

ση των κοιτασμάτων που αγόρασε
από τις αμερικανοϊσραηλινές εται-
ρείες Delek και Noble αποτελεί ίσως
τον πρώτο επιχειρηματικό «καρπό»
αυτής της στρατηγικής συνεργασίας
για την Ελλάδα.

Είχε προηγηθεί η ξεκάθαρη θέση
των Αμερικανών υπέρ του δικαιώ-
ματος της Κύπρου να αξιοποιήσει
τις δικές της πηγές πλούτου. Οπως
επιβεβαίωσε την Πέμπτη στην «Κ»
εκπρόσωπος του αμερικανικού
υπουργείου Εξωτερικών, «η πολιτική
των ΗΠΑ για την αποκλειστική οι-
κονομική ζώνη της Κύπρου ισχύει
εδώ και καιρό: αναγνωρίζουμε το
δικαίωμα της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας να αναπτύξει τους πόρους της
στην αποκλειστική οικονομική της
ζώνη. Εξακολουθούμε να πιστεύου-
με ότι οι πηγές πετρελαίου και φυ-
σικού αερίου, όπως και όλοι οι πλου-
τοπαραγωγικοί της πόροι, θα πρέπει
να μοιραστούν δίκαια μεταξύ των
δύο κοινοτήτων στο πλαίσιο μίας
συνολικής συμφωνίας. Εξακολου-
θούμε να αποθαρρύνουμε πράξεις
που αυξάνουν τις εντάσεις στην
περιοχή». Αυτή η δήλωση, σύμφωνα
με πληροφορίες, έχει ήδη προκα-
λέσει την ενόχληση της Τουρκίας.

<<<<<<

«Η Ελλάδα θα ήταν 
άμεση εναλλακτική 
βάση για τους περίπου
2.500 Αμερικανούς
στρατιωτικούς που βρί-
σκονται στο Ιντσιρλίκ».

Βάση της Σούδας και ενέργεια,
τα ισχυρά στρατηγικά χαρτιά
Μεγάλο το ενδιαφέρον των ΗΠΑ σε μια εποχή που η Τουρκία προκαλεί ανησυχίες

«Το “USS Carney” φτάνει στη βάση της Σούδας ώστε να διατηρήσει #ΣταθερήΠαρουσία, σε υποστήριξη των
αμερικανικών συμφερόντων εθνικής ασφάλειας στην Ευρώπη», γράφει το tweet της διοίκησης των ναυτικών
δυνάμεων των ΗΠΑ στην Ευρώπη.

ΤουΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Το πολιτικό φλερτ της τουρκικής κυ-
βέρνησης με τιςεθνικιστικέςκαι κε-
μαλιστικέςμερίδεςτου πολιτικού κό-
σμου, που ξεκίνησε στον απόηχο
του αποτυχημένου πραξικοπήματος
συνεχίζεται και λαμβάνει νέες δια-
στάσεις. Με βάση τη συνεργασία
που διατηρούν με το τουρκικό Προ-
εδρικό, κεμαλιστές και εθνικιστές
αξιωματικοί, αστυνομικοί και γρα-
φειοκράτες επιστρέφουν σε θέσεις-
κλειδιά στο στράτευμα, στη δικαιο-
σύνη, την αστυνομία και άλλες ση-
μαντικές δομές του τουρκικού κρά-
τους. Αυτό στο πλαίσιο προσπάθειας
του Προέδρου Ερντογάν να διευκο-
λύνει την επανεκλογή του στις προ-
εδρικές εκλογές του 2019. Η πολιτική
συμμαχία της συντηρητικής παρά-
ταξης με τις εθνικιστικές δυνάμεις
προκαλεί έντονο προβληματισμό
στις φιλελεύθερες μερίδες της τουρ-
κικής κοινωνίας, ενώ έχει προκαλέσει
ρήγμαστις τάξεις της αντιπολίτευσης,
με μερίδα των Γκρίζων Λύκων και
των κεμαλιστών να διαχωρίζονται
από τους συνοδοιπόρους τους και
να αναζητούν εναλλακτικούς προ-
ορισμούς στο τουρκικό πολιτικό προ-
σκήνιο. Χαρακτηριστικό είναι το πα-
ράδειγμα της Μεράλ Άκσενερ και
των συναδέλφων της οι οποίοι πριν
από λίγο καιρό ήταν βουλευτές του
Κινήματος των Γκρίζων Λύκων και
σήμερα διαχωρίζουν τη θέση τους
και προχωρούν στην ίδρυση ενός
νέου πολιτικού φορέα, ο οποίος, σύμ-
φωνα με τις τελευταίες προβλέψεις,
ενδέχεται να εξασφαλίσει στις πρώτες
εκλογές ένα αξιοσημείωτο ποσοστό
της τάξης του 20%. Σύμφωνα με έμ-

πειρους Τούρκους αναλυτές οι νέες
εξελίξεις έχουν δύο βασικά χαρακτη-
ριστικά: Πρώτο, η σύμπραξη αυτή
οδεύει στον δρόμο που χάραξαν οι
πραξικοπηματίες του 1980, δημιουρ-
γώντας μια μεγάλη συμμαχία βασι-
σμένη στην εθνικιστική - συντηρη-
τική κοσμοθεωρίαπου επιδιώκει να
ορίσει το πολιτικό τοπίο της χώρας
τις επόμενες δεκαετίες.Της μεγάλης
αυτής συμμαχίας σχεδιάζει να ηγηθεί
ο ΤαγίπΕρντογάν. Δεύτερο: στο επί-
κεντρο της σημαντικής αυτήςκίνησης
βρίσκεται η αναδυόμενη αστικήτάξη
της Ανατολίας, η οποία αναζητά εναλ-
λακτικούς προορισμούς για τις τουρ-
κικές εξαγωγές και επενδύσεις για
επέκταση των οικονομικών της συμ-
φερόντων. Αυτή η αναδυόμενη αστι-
κή τάξη, παρά τη μεγάλη εξάρτησή
της από τη Δύση, σήμερα θεωρεί ότι
έχει έρθει πλέον η ώρα για νέες συμ-
μαχίες στην Ευρασία και τη Μέση
Ανατολή. 

Η σημασία των προεδρικών
Η ανάδυση της μεγάλης συντη-

ρητικής συμμαχίας στην Τουρκία
έρχεται σε μια στιγμή που ο Πρόεδρος
Ερντογάν έχει απόλυτη ανάγκηνέων
πολιτικών συμμάχων, καθώς ενόψει
των εκλογών του 2019 τα ποσοστά
του δικού του κόμματος ενδέχεται
να μην είναι αρκετά για να κλειδώσει
την επανεκλογήτουαπό τον πρώτο
γύρο. Σήμερα τα ποσοστά του κυ-
βερνώντος ΑΚΡ κυμαίνονται μεταξύ
45-52% και δεν είναι καθόλου ασφαλή,
αν αναλογιστεί κανείς ότι στο πρό-
σφατο δημοψήφισμα για την αλλαγή
του πολιτικού καθεστώτος, η αντι-
πολίτευση κατάφερε μέσα σε σύντομο
χρονικό διάστημα σχηματίσει ένα

ενιαίο μέτωπο που άγγιξε το 48%.
Μάλιστα, το ΑΚΡγνώρισε για πρώτη
φορά την ήττα στην Άγκυρα και την
Κωνσταντινούπολη. Με αυτά τα δε-
δομένα,Ερντογάν και ΑΚΡ επιχειρούν
να ελέγξουν ολοκληρωτικά το πολι-
τικό τοπίο. Έτσι το ΑΚΡ στρέφεται
προς τους μικρότερους πολιτικούς
σχηματισμούς, προσεγγίζοντας πρώ-
τατο Κίνημα των Γκρίζων Λύκων. Η
ηγεσία του Κινήματος παρέχει υπο-
στήριξη σχεδόν σε όλες τις πρωτο-
βουλίες της κυβέρνησης μετά το πρα-
ξικόπημα, βασιζόμενη στηθέση Μπα-
χτσελί, ότι το τουρκικό κράτος αν-
τιμετωπίζει μια μεγάλη κρίση η οποία
μπορεί να αντιμετωπιστεί μόνο με

συνεργασία όλων των «εθνικών δυ-
νάμεων» της Τουρκίας. Ταυτόχρονα,
προσεγγίζονται από τον Ερντογάν
και άλλοι μικρότεροι σχηματισμοί
συντηρητικών παραγόντων και κε-
μαλιστές, που ύστερα από απουσία
πολλών ετών, επιστρέφουν σε αξιώ-
ματα υψίστης σημασίας σε στρατό,
αστυνομία και δικαιοσύνη. Παράλ-
ληλα, η κυβέρνηση προχωρά στη
σύσφιξη των σχέσεών της με ισλαμικά
τάγματα και οργανώσειςτης Τουρκίας. 

Κυβερνητικοί κύκλοι στην Άγκυρα
θεωρούν μάλιστα πολύ πιθανή την
είσοδο των Γκρίζων Λύκων στην κυ-
βέρνηση μετά τις εκλογές του 2019,
μάλιστα με τον Ντεβλέτ Μπαχτσελί
να αναλαμβάνει αντιπρόεδρος της
Τουρκίας στην νέα κυβέρνηση Ερν-
τογάν. 

Οι αλλαγές στον στρατό
Το φλερτ Ερντογάν με τις εθνικι-

στικές δυνάμεις έχει προεκτάσεις
και στον τουρκικό στρατό, ο οποίος
μετά το πραξικόπημα έχει μπει σε
τροχιά ανασυγκρότησης. Πριν από
λίγες ημέρες, ολοκληρώθηκε στην
Άγκυρα το Ανώτατο Στρατιωτικό
Συμβούλιο, το οποίο αποφάσισε για
τις προαγωγές. Οι αποφάσεις του
Συμβουλίου επιφύλασσαν εκπλήξεις
για την τουρκική κοινωνία. Στην Πο-
λεμική Αεροπορία και στο Πολεμικό
Ναυτικό, νέα φιλόδοξα στελέχη κε-
μαλιστικήςκαι εθνικιστική θεώρησης
επέστρεψαν σε θέσεις-κλειδιά. 

Άριστα ενημερωμένη πηγή, που
παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις
στονστρατό επισημαίνει ότι: «Υπάρ-
χουν δύο θεωρίες που συγκρούονται
στις τάξεις του στρατού αυτή τη
στιγμή. Η μία θέλει τον Πρόεδρο

Ερντογάν να χρησιμοποιεί για ένα
μικρό χρονικό διάστημα τους κεμα-
λιστές και εθνικιστές αξιωματικούς
για να εξασφαλίσει εξ ολοκλήρου
τον έλεγχο. Κι η άλλη που θέλει τους
κεμαλιστές και εθνικιστές αξιωμα-
τικούς να χρησιμοποιούν τον ίδιο
τον Ερντογάν, πρώτα για να ελέγξουν
τον στρατό και στη συνέχεια για να
επιβάλλουν τη δική τους πολιτική
ατζέντα στη χώρα. Αυτή τη στιγμή,
τα δεδομένα δεν επιτρέπουν ασφαλή
συμπεράσματα. Ωστόσο, η πραγμα-
τικότητα είναι μία: η συνεργασία
Ερντογάν με τους κεμαλιστές και
τους εθνικιστές είναι πλέον δεδο-
μένη». Η ίδια η πηγή υποδεικνύει
επίσης ότι οι πρόσφατα προαχθέντες
κεμαλιστές και εθνικιστές αξιωμα-
τικοί και στρατηγοί, το τελευταίο
διάστημα εκφράζουν μεγάλη δυσπι-
στία σε ό,τι αφορά τις πραγματικές
προθέσεις της Δύσης και κυρίως των
ΗΠΑ απέναντι στην Τουρκία. Οι ίδιοι
θεωρούν ότι πρέπει πλέον η Τουρκία
να αναζητήσει εναλλακτικές επιλογές
διπλωματικών και στρατιωτικών συ-
νεργασιών σε χώρες όπως η Ρωσία,
το Ιράν και η Κίνα.

Επισημαίνεται από την ίδια πηγή
και ο ρόλος του Κόμματος της Πα-
τρίδας στον στρατό. Πρόκειται για
ένα μικρό εθνικιστικό κόμμα που
στελεχώνουν πρώην παράγοντες
του τουρκικού στρατού και πολιτικές
προσωπικότητες που στο παρελθόν
φλέρταραν με τον μαοϊσμό και δια-
τηρούσαν σχέσεις με το περίφημο
τουρκικό βαθύ κράτος: «Υπάρχουν
υποψίες ότι στις τελευταίες προαγω-
γές, το κίνημα του Ντογού Περίντσεκ
εξασφάλισε ένα αξιοσημείωτο με-
ρίδιο», καταλήγει η πηγή μας. 

Μεγάλη συμμαχία Ερντογάν, με Γκρίζους Λύκους και Κεμαλιστές
Σημαντικές ζυμώσεις στο πολιτικό και στρατιωτικό τοπίο της Τουρκίας αλλάζουν τα δεδομένα εντός στις σχέσεις με τη Δύση

<<<<<<<

Οι προαχθέντες κεμαλι-
στές και εθνικιστές αξιω-
ματικοί και στρατηγοί εκ-
φράζουν μεγάλη δυσπι-
στία έναντι Δύσης-ΗΠΑ
και θεωρούν ότι πλέον η
Άγκυρα πρέπει να αναζη-
τήσει εναλλακτικές επι-
λογές  σε χώρες όπως η
Ρωσία, το Ιράν και η Κίνα.

Ο Τούρκος Πρόεδρος επιχειρεί να ελέγξει ολοκληρωτικά το τοπίο ενόψει
προεδρικών εκλογών του 2019, δημιουργώντας σύμπραξη εθνικιστών, συν-
τηρητικών και κεμαλιστών με πρώτες σημαντικές κινήσεις τις ανακατατάξεις
σε στρατό, αστυνομία και δικαστικό σώμα.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Την τοποθέτηση πλωτού γεωτρύπα-
νου ή πλατφόρμας εντός της κυ-
πριακής ΑΟΖ θεωρούν διπλωματικές
πηγές το πιθανό επόμενο βήμα ορα-
τής κλιμάκωσης από την πλευρά
της Τουρκίας, στη σαφή προσπάθειά
της να οριοθετήσει τις πάγιες διεκ-
δικήσεις της από τα νότια της Ρόδου
μέχρι και τα ανοικτά της Πάφου.
Σε αυτό το πλαίσιο, εντάσσονται
και οι διπλωματικά αδόκιμες κινή-
σεις της Τουρκίας να ανακοινώσει
μέσω NAVTEX ασκήσεις του αμε-
ρικανικού πολεμικού ναυτικού στην
κυπριακή ΑΟΖ και του βρετανικού
βασιλικού ναυτικού στα νότια της
Καρπάθου. Τόσο οι Αμερικανοί όσο
και οι Βρετανοί, με διαφορετικό
τρόπο, αποστασιοποιήθηκαν από
τις συγκεκριμένες κινήσεις, οι οποί-
ες, παρ’ όλα αυτά, μαρτυρούν τις
τουρκικές προθέσεις. Ενα δεύτερο
στοιχείο των τελευταίων εβδομά-
δων, ιδιαίτερα του Αυγούστου, είναι
ότι η προαναγγελία κατάργησης
του άτυπου μορατόριουμ πτήσεων
και ασκήσεων στο Αιγαίο αποτυ-
πώνεται πλέον και σε πρακτικό
επίπεδο, με καθημερινές παραβιά-
σεις, αλλά –κυρίως– εικονικές αε-

ρομαχίες που λαμβάνουν ολοένα
και πιο ριψοκίνδυνα χαρακτηρι-
στικά. Πλέον, η Πολεμική Αερο-
πορία καταγράφει και χρήση αν-
τίμετρων (chaffs) από τα τουρκικά
F-16.

Δεδομένου ότι η Αγκυρα δεν έχει
υποχωρήσει ούτε εκατοστό από
την ανάπτυξη δυνάμεων στη με-
θόριο με τη Συρία και το Κατάρ, κα-
θίσταται προφανές πως η παράλ-
ληλη δραστηριοποίηση στο Αιγαίο
και την Αν.Μεσόγειο αποτελεί σκέ-
λος μιας ευρύτερης στρατηγικής
του «ηγεμονικού» ρόλου που ορα-
ματίζεται ο Ερντογάν για την Τουρ-
κία. Επίσης, η άδεια που έλαβαν τε-
λικά οι Γερμανοί βουλευτές για να
επισκεφθούν τη βάση στο Ικόνιο
δείχνει και τα όρια που μπορεί να
έχει η γερμανοτουρκική κρίση. Γε-
γονός που σημαίνει ότι οι εξελίξεις
στις ευρωτουρκικές σχέσεις μπορεί
να είναι ταχύτατες, ιδιαίτερα μετά
τις εκλογές στη Γερμανία και την
επικράτηση ψυχραιμίας έναντι ενός
παραδοσιακού εταίρου του Βερο-
λίνου. Την επαναπροσέγγιση Αγ-
κυρας - Βερολίνου επιθυμεί και η
Αθήνα, ιδίως υπό το φως πιθανής
αναζωπύρωσης της προσφυγικής
κρίσης.

ΚΑΡΑΚΑΣ. Προς τη Ρωσία στρέφε-
ται ολοένα και πιο συχνά η υπό
κατάρρευση κυβέρνηση της Βε-
νεζουέλας, σε μια προσπάθεια να
εξασφαλίσει τα κεφάλαια που χρει-
άζεται για να επιβιώσει, προσφέ-
ροντας σε αντάλλαγμα τον ορυκτό
της πλούτο. Η κρατική πετρελαϊκή
εταιρεία της Βενεζουέλας (PDVSA)
βρίσκεται έτσι σε μυστικές δια-
πραγματεύσεις από τις αρχές του
έτους με τον ρωσικό πετρελαϊκό
κολοσσό Rosneft, προσφέροντας
μερίδιο σε εννέα από τις πλέον
παραγωγικές πετρελαιοπηγές της
χώρας. Η Rosneft έχει προσφέρει
ήδη περισσότερα από ένα δισ. δο-
λάρια τον Απρίλιο στην PDVSA,
ενώ ήδη δύο φορές η κυβέρνηση

του Καράκας χρησιμοποίησε ρω-
σικά κεφάλαια για να προλάβει
την πτώχευση. Η ρωσική εταιρεία
έχει αναλάβει μάλιστα ρόλο δια-
μεσολαβητή, προωθώντας το πε-
τρέλαιο της PDVSA σε ξένους αγο-
ραστές. Την ώρα που πολλές πο-
λυεθνικές σε όλο τον κόσμο απο-
σύρουν τις δραστηριότητές τους
από τη Βενεζουέλα, η Rosneft ακο-
λουθεί αντίθετη οδό, εξαγοράζον-
τας πετρελαϊκά αποθέματα και
επεκτείνοντας τα κεντρικά γρα-
φεία της στο Καράκας. Η ρωσική
εταιρεία αγόρασε πρόσφατα πέντε
πηγές στην περιοχή του Ορινόκου,
όπου εντοπίζονται τα μεγαλύτερα
αποθέματα αργού πετρελαίου στη
χώρα. REUTERS

Αύξηση προκλήσεων
σε Αιγαίο και Κύπρο
Τα επόμενα βήματα της Αγκυρας

Το πετρέλαιο της Βενεζουέλας
αγοράζει ρωσικός κολοσσός
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Του ΕΦΡΑΙΜ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Σέντρα στο κορυφαίο πρωτάθλημα
του κόσμου. Ασφαλώς και αναφε-
ρόμαστε στην Πρέμιερ Λιγκ. Δεν
θα μπορούσε να μη χαρακτηριστεί
έτσι. Μπορεί να μην έχει τον Μέσι
και τον Ρονάλντο (της Πριμέρα
Ντιβιζιόν), όμως έχει άλλα τόσα
μεγάλα ονόματα. Από Κουτίνιο σε
Σάντσες, Αγουέρο, Αζάρ, Πογκμπά
και τόσους άλλους. Όμως δεν είναι
μόνο οι ποδοσφαιριστές που την
κάνουν το κορυφαίο πρωτάθλημα
στον κόσμο. Είναι το γεγονός πως
πρόκειται για το πιο απρόβλεπτο
πρωτάθλημα στην υφήλιο. Κάθε
φορά που πατάς το κουμπί της τη-
λεόρασης για να δεις Πρέμιερ Λιγκ,
δεν ξέρεις ποιος θα κερδίσει. Ο τε-
λευταίος μπορεί να κοντράρει τον
πρώτο και μάλιστα να του ρίξει
και 2-3 γκολ. Είναι το μοναδικό
πρωτάθλημα στο οποίο η ιστορία
του Δαβίδ και του Γολιάθ παίρνει
σάρκα και οστά κάθε εβδομάδα.
Επί της ουσίας η ιστορία αυτή
χάνει το νόημά της. Αν πεις τη
λέξη αουτσάιντερ τότε πρέπει να
είσαι προσεκτικός καθώς τα πάντα
μπορούν να συμβούν. 

Οι διεκδικητές του τίτλου πολλοί
και αν βγάλεις κάποιο έξω τότε δεν
θα αργήσει και πολύ να σε βγάλει
ψεύτη. Ας μην ξεχνάμε πως υπάρχει
και το παράδειγμα της Λέστερ η
οποία πήρε πριν από δύο χρόνια
το πρωτάθλημα με μόλις τρεις ήττες
(!). Φέτος, λοιπόν, οι ομάδες που
στοχεύουν στην κούπα είναι πολ-
λές. Τσέλσι, Μάντσεστερ Σίτι, Άρ-
σεναλ, Λίβερπουλ, Μάντσεστερ Γι-
ουνάιτεντ και Τότεναμ είναι έτοιμες
για όλα. 

Συνεχίζει με συνταγή Κόντε
Πώς να μην είναι το φαβορί η

Τσέλσι και για τη νέα σεζόν. Πέρυσι
τέτοιο καιρό όλοι περίμεναν να
δουν τη Τσέλσι του Κόντε. Το πρώ-
το δείγμα δεν ήταν και τόσο θετικό,
όμως πριν καλά, καλά ολοκληρωθεί
μισή σεζόν η Τσέλσι του Κόντε
είχε σχεδόν τελειωμένη την υπό-
θεση πρωτάθλημα. 

Ο Κόντε έφερε κάποιους ποδο-
σφαιριστές για να ενισχύσει την
ομάδα με τους Μπακαγιόκο και
Μοράτα να ξεχωρίζουν. Ειδικά ο
δεύτερος είναι το μεγάλο στοίχημα.
Θα μπορέσει ο Μοράτα να διαγρά-
ψει τον Κόστα και την προσφορά
του; Ο επιθετικός των «Μπλε» έχει
όλα τα εφόδια να γίνει το κανόνι
της ομάδας και αν το πετύχει τότε
η Τσέλσι θα είναι ένα βήμα πιο
κοντά σε ακόμη ένα τίτλο. Βέβαια
δεν μπορείς να διαγράψεις τις άλλες
ομάδες και έτσι τα πάντα θα κρι-
θούν στο γήπεδο, με τη συνταγή
του Κόντε πάντως να είναι πετυ-
χημένη. 

Τα κλειδιά στον Πεπ
Η Σίτι έχει μπει εδώ και λίγο και-

ρό σε ένα διαφορετικό τρόπο λει-
τουργίας. Οι ιδιοκτήτες έδωσαν τα
κλειδιά στον Πεπ Γκουαρδιόλα και
θέλουν να δουν δουλειά. Ο Πεπ
έχει χαλάσει 240 εκατ. ευρώ τη φε-
τινή σεζόν για να δημιουργήσει
την ομάδα που θέλει. Και τα κατά-
φερε να έχει όλα τα γρανάζια στη
μηχανή, εκτός από ένα. Αυτό όμως
είναι το πρόβλημα. 

Ο Πεπ χρειάζεται ένα αμυντικό
χαφ που να ξέρει από μπάλα και
να μπορεί να ανεβάσει την ομάδα
με ένα του άγγιγμα. Αυτή τη στιγμή
δύο ποδοσφαιριστές στον κόσμο
ξέρουν να κάνουν αυτό που θέλει
ο Πεπ. Από τη μία είναι ο Μπου-
σκέτς της Μπαρτσελόνας και από
την άλλη ο Τιάγκο της Μπάγερν.
Οι δύο ομάδες ξέρουν όμως πως
αν δώσουν στον Πεπ τον ποδο-
σφαιριστή που θέλει τότε η ομάδα
του μπαίνει στο παιχνίδι για όλες

τις διοργανώσεις. Το πρωτάθλημα,
πάντως, θα το διεκδικήσει και δώσει
μεγάλη μάχη για να σηκώσει την
κούπα ακόμη και χωρίς τον αμυν-
τικό χαφ που θέλει, κάτι που χρει-
άζεται το Pep’s project ώστε να
λειτουργήσει σωστά. 

Θέλει δουλειά αλλά...
Αυτός ακριβώς είναι ο τίτλος

που αρμόζει στην Γιουνάιτεντ. Ο
Μουρίνιο έχει ξοδέψει πολλά λεφτά
και στο φιλικά όλοι θεώρησαν πως
οι «Κόκκινοι Διάβολοι» είναι έτοιμοι
για το πρωτάθλημα. Όμως στα Σκό-
πια τα πάντα άλλαξαν. Γιατί μπρο-
στά της βρήκε τη Ρεάλ, η οποία
ανέδειξε όλες τις αδυναμίες των
«Μπέμπηδων». Οι μεταγραφές του
«Special One» είναι όλες προσεγ-
μένες. Ο Λουκάκου θα δώσει τέρ-
ματα, ο Μάτιτς θα αντικαταστήσει
επάξια τον Κάρικ και ο Λίντελεφ
θα βοηθήσει πολύ, όμως αυτό ίσως
να μην αρκεί. Βέβαια στην Πρέμιερ
Λιγκ δεν θα βρει άλλη Ρεάλ, όμως
και πάλι η Γιουνάιτεντ ακόμη δεν
έχει γίνει η ομάδα που όλοι θέλουν.
Υπάρχει όμως και ο Πογκμπά. Την
περασμένη σεζόν η ταμπέλα των
εκατομμυρίων που κουβαλούσε του
στοίχισε πολύ. Κάθε λάθος πάσα,
κακό σουτ, αποτυχημένη ντρίμπλα
έφερναν τη μουρμούρα της ταμπέ-
λας. Τώρα όμως η ταμπέλα αλλάζει
χώρα και κάτοχο. Πηγαίνει στη Γαλ-
λία και τον Νεϊμάρ και έτσι ο Πογκμ-

πά αναμένεται διαφορετικός. Αγω-
νιστικά πάντως τη δεδομένη στιγμή
η Γιουνάιτεντ δεν είναι καλύτερη
ούτε από τη Σίτι, ούτε από την
Τσέλσι αλλά ούτε και από κάποια
άλλη μεγάλη ομάδα της Βρετανίας.
Όμως είναι ομάδα Μουρίνιο και
έτσι το όλο θέμα σηκώνει γερή συ-
ζήτηση. Έτσι για τη Γιουνάιτεντ
τα πάντα είναι ανοικτά και φέτος
οι «Μπέμπηδες» για πρώτη χρονιά
μετά από τη φυγή του μεγάλου
Φέργκι η ομάδα θα διεκδικήσει
πραγματικά πρωτάθλημα.

Ο Σάντσες κρίνει τη σεζόν
Στην Άρσεναλ τα πράγματα δεν

μοιάζουν εντυπωσιακά. Μπορεί ο
Βενγκέρ να πρόκρινε τη μεταγραφή

του Λακαζέτ, ο οποίος προσθέτει
ποιότητα στην ομάδα, όμως έμεινε
ως εκεί. Η γενική εικόνα λέει πως
η Άρσεναλ δεν έχει αλλάξει κατά
πολύ και μάλιστα υπάρχει ο κίνδυ-
νος να χάσει τον Σάντσες. Η Σίτι
τον γλυκοκοιτάζει και αν τελικά
γίνει η μεταγραφή (δεν έχει βάλει
υπογραφεί σε νέο συμβόλαιο και
το υπάρχον λήγει του χρόνου κάτι
που δίνει διαπραγματευτική δύναμη
στη Σίτι) τότε τα πράγματα θα είναι
πολύ δύσκολα. 

Παράλληλα, δεν πρέπει να ξε-
χνάμε πως υπάρχουν και οι υπο-
χρεώσεις του Γιουρόπα Λιγκ. Αυτό
επιβαρύνει τους ποδοσφαιριστές
και πολλές φορές θα παίζει από
Πέμπτη σε Κυριακή με λίγες ανάσες
και χωρίς την αίγλη που δίνει το
Τσάμπιονς Λιγκ. Βέβαια ο Βενγκέρ
τονίζει συνεχώς πως πιστεύει 100%
στο ρόστερ και έτσι το τι θα γίνει
στη σεζόν θα φανεί στην πορεία.

Ωρα για το μεγάλο βήμα
Ό,τι και να πούμε για την Τότε-

ναμ είναι λίγο. Πριν από μερικά
χρόνια μετακόμιζε στο νησί ο Πο-

τσετίνο για λογαριασμό της Τότε-
ναμ. Ο στόχος ήταν ένας και γι’ αυ-
τόν θα έκανε τα πάντα ο Αργεντινός.
Η Τότεναμ έπρεπε να γίνει και πάλι
μεγάλη ομάδα. Μέσα σε μια τριετία
ο Ποτσετίνο οδήγησε την Τότεναμ
από τη μέση της βαθμολογίας στη
δεύτερη θέση με συνεχή πρόοδο. 

Φέτος η ομάδα δεν έχει ενισχυ-
θεί. Αυτό όμως, δεν αγχώνει τον
Αργεντινό προπονητή των «Σπι-
ρουνιών». Το υλικό υπάρχει και εί-
ναι εκεί. Με αυτούς που έχει λοιπόν
και καλύτερη χημεία η ομάδα του
Ποτσετίνο θα το παλέψει για τη
μεγάλη έκπληξη. Και γιατί όχι, άλ-
λωστε υπάρχει το παράδειγμα της
Λέστερ. Έτσι η Τότεναμ είναι έτοι-
μη για τη νέα σεζόν και έχει ως
στόχο μια καλή χρονιά και γιατί
όχι την έκπληξη. 

Μιλούν ανοικτά για τίτλο
Η Λίβερπουλ μετά την επιστρο-

φή της στο Τσάμπιονς Λιγκ έχει
ως στόχο να κάνει το μεγάλο βήμα
και στο πρωτάθλημα. Η ομάδα του
Κλοπ είναι έτοιμη για όλα. Η διοί-
κηση από την αρχή στήριξε τον

Κλοπ και του έδωσε ότι ζήτησε. 
Οι Σαλάχ, Σολάνκε και Ρόμπερ-

τσον θα βοηθήσουν αρκετά στη νέα
σεζόν, ενώ δεν πρέπει να ξεχνάμε
πως είναι ανοιχτό το θέμα Κουτίνιο,
με την ομάδα του λιμανιού να λέει
πως δεν πωλείται. Πάντως, μόνο και
μόνο από το γεγονός πως ο Κλοπ
μίλησε ανοιχτά για τίτλο, πρέπει να
θεωρείται δεδομένο πως φέτος η
Λίβερπουλ θα το παλέψει. Για να
γίνει βέβαια αυτό η Λίβερπουλ θα
πρέπει να παρουσιαστεί αρκετά πιο
σοβαρή από την περασμένη σεζόν. 

Πέραν όμως από τους πιο πάνω
έτοιμοι για την έκπληξη είναι όλοι.
Δεν μπορούμε να αποκλείσουμε
την Έβερτον που με προσεγμένες
κινήσεις (Κλάασεν, Ρούνει, Πικ-
φορντ) έχει δυναμώσει σημαντικά.
Από την άλλη η Γουέστ Χαμ έχει
φέρει τον Τσιτσαρίτο και μαζί τις
υπόλοιπες μεγάλες μεταγραφές (Ζα-
παλέτα, Χαρτ, Αρναούτοβιτς) φαί-
νεται πως τα «Σφυριά» αλλάζουν
επίπεδο. Η Γουότφορντ πήρε τον
Κλίβερλι, η Κρίσταλ Πάλας τον νε-
αρό Ριέντεβαλτ, ενώ η Σουόνσι τον
Λεμίνα από τη Γιουβέντους. Η δε

Χαντερσφιλντ ξόδεψε 43 εκατομ-
μύρια ευρώ σε μεταγραφές (μέχρι
πέρυσι έχει ρεκόρ μεταγραφών το
1,5 εκατομμύριο) . Ποιος όμως μπο-
ρεί να διαγράψει τη Νιούκαστλ του
Μπενίτεθ και να τη στείλει από νω-
ρίς στην Τσάμπιονσιπ (κάποιοι λένε
πως είναι το φαβορί για διαβάθμιση.
Όμως πέρυσι ήταν η Μπέρνλι που
έριξε τη Σάντερλαντ, και πιο πριν
την Άστον Βίλα). Ό,τι και αν πούμε
για την Πρέμιερ Λιγκ είναι λίγο.
Χρειάζεται πολύ χαρτί για να ανα-
λύσουμε πλήρως την κάθε ομάδα
και την κάθε παράμετρο που κάνουν
την Πρέμιερ Λιγκ το κορυφαίο πρω-
τάθλημα του κόσμου. Από τον επαγ-
γελματικό τρόπο λειτουργίας εντός
γηπέδων, μέχρι και τα τηλεοπτικά
δικαιώματα αλλά και το άνοιγμα
στην αμερικάνικη και τη ασιατική
αγορά. Η ιστορία του Δαβίδ και του
Γολιάθ τα λέει όλα σε μόλις μια φρά-
ση. Ένα πρωτάθλημα στο οποία
τα πάντα μπορούν να συμβούν και
κάθε ομάδα δίνει τη δική της μάχη.
Αυτή είναι η Πρέμιερ Λιγκ και αυτή
είναι η διαφορά της από όλα τα
άλλα πρωταθλήματα του κόσμου.
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Ακόμα πιο ανταγωνιστικό
το κορυφαίο πρωτάθλημα
Εξι ομάδες αναμένεται να διεκδικήσουν τον τίτλο της αγγλικής Πρέμιερ Λιγκ

<<<<<<<

Είναι το μοναδικό πρωτά-
θλημα στο οποίο η ιστο-
ρία του Δαβίδ και του 
Γολιάθ παίρνει σάρκα 
και οστά κάθε εβδομάδα. 

Πέραν του ενός δισ. ξόδεψαν οι ομάδες της Πρέμιερ λιγκ μέχρι τώρα. Όλα για αυτό το βαρύτιμο τρόπαιο γίνονται!

Η πρωταθλήτρια Τσέλσι μπαίνει στη σεζόν με στόχο να γίνει η πρώτη ομάδα από το 2009 που διατηρεί τον τίτλο της.

Οι Ζοσέ Μουρίνιο και Πεπ Γκουαρδιόλα ξόδεψαν τα περισσότερα απ’ όλους
και φέτος φιλοδοξούν να χτυπήσουν τον τίτλο.

Η Τότεναμ δεν έχει κάνει ακόμα μεταγραφή και ελπίζει σε παίκτες όπως οι
Έρικσεν και Κέιν σε μια ανάλογα καλή πορεία όπως της τελευταίας διετίας.
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Ντάρμπισαϊαρ και… διδάγματα
Πρώτο και σημαντικό. Ο Ματ Ντάρμπισαϊ-
αρ δεν αναδείχθηκε ως ποδοσφαιριστής
στην Κύπρο. Το όνομά του μετρούσε στο
ποδοσφαιρικό χρηματιστήριο πριν απο-
φασίσει να φορέσει τη φανέλα της Ομό-
νοιας. Απ’ εκεί και πέρα, ο ερχομός του
στην Κύπρο και η τελευταία εξέλιξη με
την ανανέωση του συμβολαίου του για άλ-
λα τέσσερα χρόνια, διδάσκει και υπενθυ-
μίζει πως για μια καλή μεταγραφή δεν
πάντα είναι απαραίτητο να ξοδέψεις πολ-
λά λεφτά. Σωστή προεργασία χρειάζεται,
σωστός σχεδιασμός και κατάλληλες ενέρ-
γειες από εξειδικευμένους για τέτοια θέ-
ματα ανθρώπους. Στοιχεία άγνωστα ακό-
μη για αρκετούς εδώ στην Κύπρο, οι οποί-
οι επιμένουν να σκέφτονται και να λει-
τουργούν, σε θέματα μεταγραφών, με φι-
λοσοφία και μεθόδους άλλων εποχών…

* * * * *

Χρόνος υπάρχει. Χρήμα; 
Οι ομάδες μας, κυρίως οι μεγάλες, έχουν
ολοκληρώσει τον μεταγραφικό τους σχε-
διασμό, τουλάχιστον βάσει αρχικού πλά-
νου. Φαίνεται όμως να μην έχουν τελει-
ώσει τις μεταγραφικές τους κινήσεις. Κά-
ποιες από αυτές προσπαθούν να ενισχυ-
θούν περαιτέρω, είτε με παίκτες καταλό-
γου Β, είτε με πιο έμπειρους ποδοσφαιρι-
στές, κάτι που προϋποθέτει ότι πρέπει να
αποχωρήσουν κάποιοι άλλοι για να ελευ-
θερωθούν θέσεις.  Τα χρονικά περιθώρια
υπάρχουν, αφού η μεταγραφική περίο-
δος ολοκληρώνεται στις 31 Αυγούστου.
Το ερώτημα είναι κατά πόσο υπάρχει ακό-
μη διαθέσιμο χρήμα για περισσότερες
προσθήκες, αλλά και για πιθανές αποδε-
σμεύσεις (και άρα αποζημιώσεις). Πάν-

τως, οι διοικήσεις δεν φαίνεται να πτο-
ούνται. Συνεχίζουν ακάθεκτοι, με στόχο
να ενισχύσουν όσοι το δυνατόν καλύτερα
τις ομάδες τους. 

* * * * *

€700.000.000! 
Με τα όσα έχουμε δει και ακούσει τους
προηγούμενους μήνες σε σχέση με τα
χρήματα που προσφέρουν και ζητάνε οι
σύλλογοι για τα μάτια των μεγάλων αστέ-
ρων του παγκόσμιου ποδοσφαίρου, φτά-
σαμε στο σημείο να πιστεύουμε πως από
δω και πέρα τίποτα δεν θα μας προκαλέ-
σει τόσο μεγάλη έκπληξη. Ήρθε όμως η
προχθεσινή είδηση της επέκτασης συνερ-
γασίας μεταξύ Ρεάλ και Ίσκο για να μας
διαψεύσει πανηγυρικά. Ο 25χρονος Ισπα-
νός υπέγραψε νέο πενταετές συμβόλαιο.
Μέχρι εδώ όλα καλά. Αυτό που πραγματι-
κά εντυπωσιάζει είναι η ρήτρα αποδέ-

σμευσης που τοποθετήθηκε στο συμβό-
λαιο του Ίσκο και η οποία φτάνει τα
700.000.000 ευρώ! 

* * * * *

Σχιζοφρένεια 
Παίρνεις πέντε πρωταθλήματα, έχεις
πέντε συνεχόμενες χρονιές παρουσίας σε
ομίλους… διαβάζεις τα ρεπορτάζ και νομί-
ζεις ότι κλείνει το μαγαζί. Απειλές, αλλη-
λοκατηγορίες, ανακοινώσεις επί ανακοι-
νώσεων και πάει λέγοντας. Σχιζοφρένεια
ή αυτοκαταστροφή; Τι να πουν και οι άλ-
λοι, που σε τρέχουν από πίσω, μήπως και
σε προλάβουν. 

* * * * *

Ψύχωση 
Κατηγορούν λέει τον Πρόδρομο Πετρίδη
ότι αλλάζει προπονητές σαν τα πουκάμι-

σα. Άμα κανείς δεν γνωρίζει θα τον πει και
τρελό. Έλα όμως που και οι αποφάσεις
παίρνονται αφού ο κόσμος πιέζει. Η κουλ-
τούρα που αναπτύχθηκε στον ΑΠΟΕΛ τα
τελευταία χρόνια, γυρίζει μπούμερανγκ.
Τώρα είναι ο Δώνης. Μπορεί στο μέλλον ο
Κρίστιανσεν… 

* * * * *

Πήραμε δείγμα της κόντρας
Η Ομόνοια έχει την πρόθεση να επιστρέ-
ψει δυναμικά στη διεκδίκηση της κορυ-
φής του κυπριακού ποδοσφαίρου και το
δείχνει με όλους τους τρόπους. Μια τέτοια
επιστροφή είναι λογικό να αναβιώσει την
κόντρα με τον αιώνιο αντίπαλο ΑΠΟΕΛ και
ήδη πήραμε καλό δείγμα με τα όσα λέχθη-
καν για τα τηλεοπτικά συμβόλαια. Ελπί-
ζουμε τουλάχιστον να μην ξεφύγει το
πράγμα ειδικά όσο η μάχη για τον τίτλο θα
φουντώνει.

* * * * *

Η ουσία της αντιπαράθεσης
Πέραν της επικοινωνίας, η κόντρα των
δύο «αιωνίων» ΑΠΟΕΛ και Ομόνοια πη-
γάζει από το γεγονός πως ερίζουν για το
ποια ομάδα είναι αυτή με τους περισσό-
τερους οπαδούς στην Κύπρο. Όταν μένει
σε επίπεδα… ήρεμα, έχει και πλάκα αυτή
η κόντρα και δίνει και επιπλέον κίνητρα
στις ομάδες για να εξελίσσονται και να
προοδεύουν. Δεν είναι άλλωστε δικό μας
προνόμιο αυτό. Το συναντάς παντού να
ερίζουν δύο ομάδες για την πρωτοκαθε-
δρία. Πάρτε για παράδειγμα τους αιώνι-
ους στην Ελλάδα, την Ισπανία, το Βελι-
γράδι, τη Ρώμη, το Μιλάνο και πάει λέ-
γοντας. 

Τουλάχιστον στην αρχή το κα-
ταλάβαινα. Στις πρώτες ευρω-
παϊκές επιτυχίες της Ανόρθω-
σης και του ΑΠΟΕΛ, λίγο πολύ
το κατανοούσες. Η δήθεν εθνι-
κή μας υπερηφάνεια, η είσο-
δός μας στον ευρωπαϊκό χάρ-
τη, η απειρία μας και πάει λέ-
γοντας. Τώρα πια με τις κυ-
πριακές ομάδες και δη τον
ΑΠΟΕΛ να συμμετέχουν σχε-

δόν ανελλιπώς στους ομίλους, ποιος ο λόγος ν’
αναβάλλονται τα παιχνίδια τους επ’ αόριστον; 
Καλά κάνουν και προστατεύουν τις ομάδες, όσο
γίνεται δηλαδή, προτεραιότητα όμως πρέπει να
αποτελεί το πρωτάθλημα και τίποτα άλλο. 
Σε άλλες χώρες, οι ομάδες που συμμετέχουν σε
ευρωπαϊκές διοργανώσεις πληρώνουν ακριβώς
αυτό το τίμημα. Ότι δηλαδή κουβαλούν δύο καρ-
πούζια σε μια μασχάλη. Τούτη ακριβώς η κατάστα-
ση, δίνει ένα σχετικό αβαντάζ στις υπόλοιπες αντα-
γωνίστριες που θέλουν να διεκδικήσουν τον τίτλο.
Ίσως και με αυτό τον τρόπο να βλέπαμε και κανένα
άλλο πρωταθλητή. Δεν είναι κακό. Σκέψου το. 
Μιλώντας για τις υπόλοιπες ομάδες, ρώτησε κα-
νείς αν βολεύονται ή όχι; Υπάρχει ένα πρόγραμμα.
Άμα η ίδια η Ομοσπονδία που είναι διοργανώτρια
αρχή δεν εφαρμόζει το πρόγραμμα που εκπονεί,
τότε από ποιον περιμένεις να το σεβαστεί; 
Ας μετακινούσαν την πρώτη αγωνιστική μία εβδο-
μάδα αργότερα, νωρίτερα και πάει λέγοντας. Ας
συντάξουν επιτέλους ένα πρόγραμμα, το οποίο θα
εφαρμόζεται ανεξαρτήτως ευρωπαϊκών ματς ή
οποιοδήποτε άλλο λόγο. 
Είναι ο σεβασμός προς το ίδιο το αντικείμενο το
οποίο τάχατες προστατεύεις και θέλεις να προμο-
τάρεις. Αναβολή εδώ, αναβολή εκεί, θυμίζει τον
πελάτη που ακυρώνει το ραντεβού στον κουρέα
επανειλημμένα και στο τέλος παίρνει και την ανά-
λογη απάντηση… «ας το διάολο και κουρέψου αλ-
λού». Γενικώς το πρόγραμμα είναι ένα τουρλού,
τουρλού δημιούργημα. Ασταθείς ώρες και μέρες,
Δευτέρα βράδυ, Κυριακή πρωί, Τρίτη απόγευμα
και πάει λέγοντας, χωρίς κανείς να γνωρίζει μια
συγκεκριμένη ώρα. 
Οι Αμερικανοί δεκαετίες τώρα έχουν εφαρμόσει
τεχνικές για να κατοχυρώσουν το προϊόν. Ξέρεις
ότι την τάδε ώρα και μέρα, έχει αμερικάνικο ποδό-
σφαιρο. Το ίδιο και οι Άγγλοι, Γερμανοί η σάρα και
η μάρα.  Εδώ εμάς είναι όποιος τον βολεύει.
Όλους εκτός από το κοινό. Ποιος όμως νοιάζεται
γι’ αυτό;

Πρόγραμμα…
τουρλού, τουρλού 

Είναι πολλά τα… θέματα που
απασχολούν τον τελευταίο και-
ρό όλους στον ΑΠΟΕΛ. Είναι
πολλά τα προβλήματα που
έχουν δημιουργηθεί, πολύ πε-
ρισσότερα από τα σημαντικά
λάθη και στο φετινό προγραμ-
ματισμό, πολύ περισσότερα
απ’ όσα η μέχρι τώρα φετινή
επιτυχία στην Ευρώπη μπορεί
να… απορροφήσει. 
Θεωρητικά για την ώρα, πρα-

κτικά θα δείξει ο χρόνος, τα λάθη στον προγραμ-
ματισμό ως ένα βαθμό μπορεί να διορθωθούν,
στις όποιες επόμενες κινήσεις μέχρι τις 31 Αυγού-
στου. Προοπτική αγωνιστικής βελτίωσης σίγουρα
υπάρχει και ήδη η επιβεβλημένη αντικατάσταση
του προπονητή απέδωσε καρπούς από το ξεκίνη-
μα της νέας θητείας Γιώργου Δώνη. Αυτό που πο-
λύ πιο δύσκολα δείχνει διαχειρίσιμο, αυτό που
ολοένα και περισσότερο απειλεί την ομαλή λει-
τουργία και πορεία του φετινού ποδοσφαιρικού
ΑΠΟΕΛ είναι η εσωτερική «διαμάχη», η ολοένα
και αυξανόμενη κόντρα των εντός και εκτός πο-
δοσφαιρικού τμήματος και κυρίως της πλατιάς
μάζας του κόσμου και ας βρίσκονται όλοι εντός
οικογένειας ΑΠΟΕΛ… Δεν μιλάμε πλέον για κόν-
τρα οργανωμένων και διοίκησης. Προκύπτει μια
γενικότερη αντίδραση, έντονη διάθεση κριτικής
και αμφισβήτησης και σε πολλές περιπτώσεις
αδικαιολόγητης ισοπέδωσης και ανεξήγητου μη-
δενισμού.
Όπως και να έχουν τα δεδομένα, όποια και να εί-
ναι η αλήθεια, θιγμένη σε μικρό ή μεγάλο βαθμό η
επίσημη πλευρά του ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ, μία
είναι η επιλογή. Στόματα κλειστά, επίσημη ιστοσε-
λίδα και λογαριασμοί (παικτών και διοίκησης) σε
twitter και facebook χωρίς ιδιαίτερη κίνηση και
τα… κεφάλια κάτω. Γιατί ο Μπέιν δεν ευθύνεται
για όλα και μόλις δυο μήνες έκατσε στον Αρχάγγε-
λο. Επειδή ανώφελο είναι να προσδοκάς πως το
κριτήριο του κόσμου θα αλλάξει και ευθύνη υπάρ-
χει σε όλες τις εκάστοτε διοικήσεις του ΑΠΟΕΛ,
για το «δικαίωμα» του κόσμου της ομάδας να επη-
ρεάζει και να παρεμβαίνει στη λήψη σημαντικών
αποφάσεων, τα τελευταία χρόνια, με την πίεση
που δημιουργεί και τον τρόπο που την ασκεί. 
Σκάσε και κολύμπα, λοιπόν! Και η δυνατότητα να
κολυμπήσεις σωστά, εν μέσω φουρτούνας και να
βγεις στη… στεριά του Τσάμπιονς Λιγκ, θα είναι ότι
καλύτερο, σε αυτή την επικίνδυνη για τον ΑΠΟΕΛ
περίοδο. Και ο αγώνας της Τρίτης στο ΓΣΠ, η πρώ-
τη μεγάλη ευκαιρία…

Σκάσε και 
κολύμπα!

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Τα λάθη του Πάρντο
Για το υπερβολικό της αντίδρα-
σης και της ισοπεδωτικής κριτι-
κής, ούτε ο πρώτος που βρέθηκε
στην ίδια θέση είναι ο Ούρκο
Πάρντο ούτε η πρώτη φορά που
ο κύπριος φίλαθλος (όχι μόνο του
ΑΠΟΕΛ) έδειξε πως πολύ εύκολα
ξεχνά. Όσο για το νέο σημαντικό
του λάθος, στον αγώνα του Σού-
περ Καπ και μετά από το προ-
ηγούμενο στον τελικό κυπέλλου,
σε μεγάλο βαθμό μπορεί να κρι-
θεί φυσιολογικό. Ο ελάχιστος
χρόνος συμμετοχής σε μια μεγά-

λη χρονική περίοδο είναι ό,τι χειρότερο για έναν ποδοσφαιριστή και εδικά
έναν τερματοφύλακα. Κάτι ανάλογο είχε συμβεί και πριν από δύο χρόνια όταν ο
Διονύσης Χιώτης, σε μια μακρά περίοδο μονιμότητας στον πάγκο, κλήθηκε να
αντικαταστήσει τον Πάρντο εξαιτίας σοβαρού τραυματισμού.

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΟΦΗ

Η πορεία των τεσσάρων φετινών εκπρο-
σώπων της Κύπρου στα κύπελλα Ευρώπης
κρίνεται άκρως επιτυχημένη και αυτό
πιστοποιείται από δύο κυρίως λόγους. Ο
πρώτος αφορά τη συνέχιση του «ταξιδιού»
για τρεις εξ αυτών και συγκεκριμένα
ΑΠΟΕΛ, Απόλλωνα και ΑΕΚ, ενώ ο απο-
κλεισμός της ΑΕΛ, χρεώνεται σε ένα με-
γάλο βαθμό στις λανθασμένες υποδείξεις
του Κοζάκου διαιτητή Κούτσιν, στον
επαναληπτικό του «Αντώνης Παπαδό-
πουλος» με την Αούστρια Βιέννης.

Ο δεύτερος λόγος αποτυπώνεται με
τη γλώσσα των αριθμών και συγκεκριμένα
το γεγονός ότι η Κύπρος αποτελεί την
πρώτη ομάδα σε βαθμολογική συγκομιδή
κατά την τρέχουσα αγωνιστική περίοδο
με 3.875 βαθμούς, έναντι 3.500 του Ισραήλ
με δύο εκπρόσωπους να συνεχίζουν,
αλλά και 3.250 της Κροατίας που βλέπει
και τις τέσσερις ομάδες της να δίνουν
τη δική τους μάχη στα δύο ευρωπαϊκά
ταμπλό. Κάθε νίκη στους προκριματικούς
γύρους του Τσάμπιονς και του Γιουρόπα
Λιγκ πριμοδοτήθηκε με έναν βαθμό, ενώ
αντίστοιχα κάθε ισοπαλία με μισό.

Η Κύπρος, λοιπόν, κάνει μέχρι στιγμής
ταμείο με τις δεκατέσσερις νίκες που
απέφεραν ισάριθμους βαθμούς και τις
τρεις ισοπαλίες που απέφεραν άλλον
ενάμιση βαθμό. Η σούμα των δεκαπεν-
τέμισι βαθμών διαιρείται με τους αριθμούς
των εκπροσώπων της χώρας για να προ-
κύψει ο σημερινός απολογισμός των
3.875 βαθμών. Μάλιστα, εάν ο ΑΠΟΕΛ
εξασφαλίσει την πρόκρισή του στην τε-
λική φάση της κορυφαίας διασυλλογικής
διοργάνωσης, τότε αυτόματα άλλος ένας
βαθμός θα προστεθεί στον απολογισμό,
ενώ αξίζει να σημειωθεί ότι μπόνους πρό-
κρισης στη φάση των ομίλων, υπάρχει
μόνο για το Τσάμπιονς Λιγκ.

O μπροστάρης ΑΠΟΕΛ
Καθοριστικό ρόλο στη βαθμολογική

συγκομιδή της Κύπρου έχει και φέτος ο
πρωταθλητής, με τις μνήμες από την
περσινή πορεία μέχρι και τη φάση των
16 του Γιουρόπα Λιγκ να είναι νωπές. Οι
πεντέμισι βαθμοί που αποκόμισαν οι κυ-
πριακές ομάδες με μπροστάρη τον ΑΠΟΕΛ
αποτέλεσαν και αποτελούν μακράν την
κορυφαία επίδοση της πενταετίας, η
οποία ήταν βελτιωμένη κατά 2.200 βαθ-

μούς σε σχέση με την περίοδο 2014-2015.
Η 21η θέση που κατέχει τη δεδομένη
στιγμή η Κύπρος, παρουσιάζει ήδη βελ-
τίωση κατά τρία σκαλοπάτια μετά τα φε-
τινά πεπραγμένα, με άμεσο αντίπαλο τη
Ρουμανία που βρίσκεται στους 18.550
βαθμούς ως σύνολο πενταετίας, έναντι
18.425 της Κύπρου. Ο αποκλεισμός της
Βιτορούλ τουλάχιστον από τον θεσμό
του Τσάμπιονς Λιγκ, έχει αφήσει τη χώρα
της κεντρικής Ευρώπης με δύο εκπρό-
σωπους στα κύπελλα Ευρώπης, με μία
σε κάθε διοργάνωση. Σαφώς μεγαλύτερη
δυναμική έχει αναπτύξει η Στεάουα Βου-
κουρεστίου, η οποία πραγματοποιεί εφά-
μιλλη πορεία με αυτήν του ΑΠΟΕΛ, όντας
στα πλέι οφ του Τσάμπιονς Λιγκ, απο-
κλείοντας τη Βικτόρια Πλζεν.

Το προσπέρασμα άλλων δύο χώρων,
όπως είναι το Ισραήλ των 19.625 βαθμών
και η Πολωνία των 19.875, δεν φαντάζει
απαγορευτικό από τη στιγμή που οι γεί-
τονες έχουν ξεμείνει με δύο ομάδες και
οι δεύτεροι με μόλις μία. Το σίγουρο είναι
ότι άμεση βελτίωση στον αριθμό των εκ-
προσώπων της Κύπρου στα κύπελλα Ευ-
ρώπης δεν μπορεί να επιτευχθεί μιας και
κάτι τέτοιο θα παρατηρηθεί με το πλα-
σάρισμα στην πρώτη δεκαπεντάδα της
βαθμολογίας των χωρών της ΟΥΕΦΑ. Σε
τέτοια περίπτωση η Κύπρος θα διατηρήσει
τρεις ομάδες στο Γιουρόπα Λιγκ και θα
προσθέσει άλλη μία στο Τσάμπιονς Λιγκ,
γεγονός που προαπαιτεί το ροκάνισμα
της διαφοράς μας από την Ελλάδα η οποία
αυτή τη στιγμή έχει 24.900 βαθμούς.

Ο τρόπος συλλογής βαθμών σε επίπεδο
χωρών, διαφέρει σημαντικά από τον αν-
τίστοιχο των συλλόγων μιας και αυτός
κινείται σε δύο, ουσιαστικά, άξονες. Ο
πρώτος αφορά τον αποκλεισμό από τον
εκάστοτε προκριματικό γύρο με εξαίρεση
τον τρίτο προκριματικό του Τσάμπιονς
Λιγκ που συνοδεύεται από μεταπήδηση
στα πλέι οφ του Γιουρόπα Λιγκ. Ο δεύτερος
είναι η συμμετοχή στη διαδικασία κλή-
ρωσης των ομίλων των δύο διοργανώσεων
και φυσικά τα πεπραγμένα κάθε ομάδας
από εκεί και έπειτα.

Τη δεδομένη στιγμή και οι τέσσερις
κυπριακές ομάδες έχουν ένα μαξιλαράκι
0.775 βαθμών το οποίο προκύπτει ώς το
είκοσι τοις εκατό της συγκομιδής των
3.875 βαθμών που κατέχει η χώρα. Από
εκεί και πέρα ο αποκλεισμός της ΑΕΛ
στον τρίτο προκριματικό γύρο του Γιου-

ρόπα Λιγκ έχει προσθέσει στον φετινό
ευρωπαϊκό απολογισμό της ομάδας της
Λεμεσού άλλον έναν βαθμό.

Όσον αφορά τους άλλους δύο εκπρό-
σωπους της Κύπρου στην εν λόγω διορ-
γάνωση, σαφώς και υπάρχει η προοπτική
του να καρπωθούν ενάμιση βαθμό σε
περίπτωση αποκλεισμού από Μίντιλαντ
ή Βικτόρια Πλζεν ή, ακόμα καλύτερα,
του να προσθέσουν ένα βαθμό από τη
συμμετοχή στους ομίλους, όπου εκεί
κάθε νίκη επιβραβεύεται με άλλους δύο.
Σε περίπτωση συμμετοχής Απόλλωνα
και ΑΕΚ στην τελική φάση του Γιουρόπα
Λιγκ χωρίς όμως νίκη στους έξι αγώνες
των ομίλων, τότε υπάρχει απονομή άλλου
ενός βαθμού.

Όσον αφορά τον πρωταθλητή ΑΠΟΕΛ,

τα πιο πάνω δεδομένα τίθενται σε ισχύ
εάν και εφόσον δεν καταφέρει να ξεπε-
ράσει το εμπόδιο της Σλάβια Πράγας.
Από εκεί και πέρα εάν ο μεγάλος στόχος
πραγματοποιηθεί, τα οφέλη θα είναι πολ-
λαπλά και στο σύστημα βαθμολογίας της
ΟΥΕΦΑ, με τη συμμετοχή στους ομίλους
της κορυφαίας διασυλλογικής διοργά-
νωσης να συνοδεύεται από τέσσερις βαθ-
μούς. Από εκεί και πέρα κάθε νίκη θα
προσθέτει άλλον έναν βαθμό στον απο-
λογισμό των γαλαζοκίτρινων της Λευ-
κωσίας, ενώ κάθε ισοπαλία θα ανεβάζει
τον συντελεστή κατά έναν βαθμό.

Ελληνική συμμαχία
Ματιές στις προσπάθειες των κυπρια-

κών ομάδων θα ρίχνουν και οι ελληνικές,
μιας και Τσεχία και Δανία καταλαμβάνουν
την 13η και 17η θέση αντίστοιχα. Από
τη μια, Μίντιλαντ και Κοπεγχάγη απο-
τελούν τους εκπροσώπους της σκανδι-
ναβικής χώρας, η οποία φλερτάρει με
την είσοδό της στις πρώτες δεκαπέντε
χώρες, έτσι ώστε να κερδίσει και δεύτερη
συμμετοχή στο Τσάμπιονς Λιγκ. Από την
άλλη, Σλάβια Πράγας και Βικτόρια Πλζεν
διεκδικούν και αυτές την είσοδό τους
στην τελική φάση των δύο διοργανώσεων,
με στόχο να ανοίξουν την ψαλίδα από
τους διώκτες της χώρας και να βελτιώσουν
την εκκίνηση των πέντε συνολικά ομάδων
τόσο στο Γιουρόπα, όσο και στο Τσάμ-
πιονς Λιγκ.

Η προοπτική μας
στις ευρωπαϊκές
διοργανώσεις 
Η Κύπρος συνεχίζει την καταδίωξη Ισραήλ 
και Πολωνίας στη βαθμολογία της ΟΥΕΦΑ

Ο ΑΠΟΕΛ θέλει να επιστρέψει στους ομίλους του Τσάμπιονς Λιγκ μετά από τρία χρόνια.
Αν το καταφέρει, θα δώσει μεγάλη ώθηση στη βαθμολογία της Κύπρου.

Δεν αφήνει τίποτα πίσω ο Απόλλωνας και το απέδειξε και με την κατάκτηση του Σούπερ
Καπ. Μεγάλος στόχος η πρόκριση με τη Μίντιλαντ.

Στιγμές όπως στο Μινσκ θέλουν να ζή-
σουν και στην Τσεχία στην ΑΕΚ.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Επιστρέφει ο φόρος
υπεραξίας ακινήτων 
Σε μια κρίσιμη περίοδο για την κτηματα-
γορά, επανέρχεται από τον Ιανουάριο του
2018, ο φόρος υπεραξίας επί των ακινή-
των. Οπως φαίνεται ο φόρος δεν πρόκει-
ται να επιφέρει πρόσθετα έσοδα στο Δη-
μόσιο, καθώς οι τιμές πώλησης των ακινή-
των είναι εξαιρετικά χαμηλές για να δημι-
ουργήσουν υπεραξία. Σελ. 12

ΕΛΛΑΔΑ

Στα 200 εκατ. η άδεια
για κινητή τηλεφωνία
Ξεκινάει ο διαγωνισμός ανανέωσης των αδει-
ών κινητής τηλεφωνίας στη ζώνη των
1.800 MHz. Οι τρεις εταιρείες κινητής τηλε-
φωνίας καλούνται να ανανεώσουν τις άδειες
και τις συχνότητες που κατέχουν, καταβάλλον-
τας ως αντίτιμο για τη νέα παραχώρηση των
συχνοτήτων περίπου 200 εκατ. ευρώ. Σελ. 8 

ΤΟΥΡΚΙΑ

Η αστάθεια «βούλιαξε» 
τις αφίξεις κρουαζιέρας 
Η αστάθεια που επικρατεί στην Τουρκία το
τελευταίο διάστημα την έχει θέσει εκτός
των προορισμών για μεγάλες διεθνείς εται-
ρείες κρουαζιέρας, κάτι όμως που πλήττει
και τους ελληνικούς προορισμούς, καθώς τα
κρουαζιερόπλοια «έπιαναν» τόσο σε τουρ-
κικά όσο και σε ελληνικά λιμάνια. Σελ. 7

ΔΙΕΘΝΗ

Προεδρία Γιούρογκρουπ
θέλει διακαώς η Γαλλία
Την προεδρία του Γιούρογκρουπ, εποφθαλ-
μιά η γαλλική κυβέρνηση. Το Παρίσι επιδιώ-
κει αναβάθμιση του ρόλου της Γαλλίας στην
Ευρωζώνη και επιθυμεί διακαώς να δει τον
Γάλλο υπ. Οικονομικών Μπρινό ΛεΜερ, ως
διάδοχο του Γερούν Ντάισελμπλουμ, στη θέ-
ση του προέδρου του Γιούρογκρουπ.Σελ. 11
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A N Α Λ Υ Σ Η / Tου PATRICK DIAMOND*

Οι περισσότερες δυτικοευρωπαϊκές χώρες
από το 1940 και μετά είχαν βασιστεί κυρίως
σε έναν συνδυασμό τεσσάρων στρατηγικών
για να αντιμετωπίσουν τις ανισότητες
στην κατανομή εισοδημάτων και πλούτου:
την επιδίωξη της πλήρους απασχόλησης
μέσω της διαχείρισης της ζήτησης, όπως
την όρισε ο Τζον Μέιναρντ Κέινς, τον κεν-
τρικό σχεδιασμό και την εθνικοποίηση
των μέσων παραγωγής, τις συλλογικές
διαπραγματεύσεις και την ενίσχυση των
συνδικαλιστικών οργανώσεων μέσω της
διαδικασίας καθορισμού των μισθών και
την αναδιανομή του πλούτου μέσω της
φορολογίας και των επιδομάτων. Εντούτοις,
μέχρι τις αρχές της δεκαετίας του 1980 οι
παραδοσιακές σοσιαλδημοκρατικές πο-
λιτικές για την προαγωγή της ισότητας
εγκαταλείφθηκαν σε πολλές χώρες. Κάθε
μία από τις προαναφερθείσες στρατηγικές
εμφάνισε προβλήματα. Οι κεϊνσιανές αρχές
ήταν δύσκολο να λειτουργήσουν σε ανοι-
κτές οικονομίες, όπου στην κίνηση κεφα-
λαίων και τις διακυμάνσεις ισοτιμιών δεν

παρεμβαίνει το κράτος. Η εθνικοποίηση
μεγάλων οργανισμών κοινής ωφελείας
αποδείχθηκε προβληματική με κριτήριο
την αποδοτικότητά τους και την ευημερία
των πολιτών, ενώ και τα συνδικάτα έχασαν
τα ερείσματά τους στην εργατική τάξη.
Συχνά έδιναν την εντύπωση ότι εκπρο-
σωπούσαν τα συμφέροντα του παραγωγού
σε έναν κόσμο όπου οι ψηφοφόροι εξε-
λάμβαναν τους εαυτούς τους κυρίως ως
καταναλωτές.

Στη δεκαετία του 1990 διαμορφώθηκε
μία νέα στρατηγική, η οποία ονομάστηκε
«Τρίτος Δρόμος» και την ακολούθησαν ως
πρωτοπόροι οι Μπιλ Κλίντον, Τόνι Μπλερ
και Γκέρχαρντ Σρέντερ. Ο «Τρίτος Δρόμος»
ενστερνίστηκε με ζήλο την απελευθέρωση

των αγορών κεφαλαίου και πιστώσεων. Η
κρίση του 2008 απέδειξε ότι οι αγορές
είναι εκ φύσεως ασταθείς και δυσλειτουρ-
γικές, κάτι που οι Σοσιαλδημοκράτες ανα-
γνώριζαν, αλλά όχι οι οπαδοί του «Τρίτου
Δρόμου». Σήμερα με την επικράτηση των
παγκόσμιων αλυσίδων παραγωγής, την
ελαστικοποίηση της εργασίας και την ψη-
φιοποίηση χρειάζονται καινοτομικές πο-
λιτικές προσαρμοσμένες στις σύγχρονες
συνθήκες. Το ζητούμενο είναι να ενισχυθεί
η οικονομική δύναμη των εργατών και
των υπαλλήλων στις αγορές, όπου δεσπό-
ζουν οι ιδιωτικές εταιρείες. Ορισμένοι χρη-
σιμοποιούν έναν αδόκιμο όρο«φιλοδιανε-
μητικές» πολιτικές – ωστόσο, ενδείκνυται
ένας συνδυασμός νέων πολιτικών με έξυ-
πνες αναδιανεμητικές πολιτικές.

Αυτές οι νέες πολιτικές εμπίπτουν σε
πολλές κατηγορίες. Η μία είναι η ενίσχυση
των χαμηλόμισθων με επενδύσεις στην
ποιοτική επαγγελματική κατάρτιση και
τη στήριξη των νοικοκυριών με δομές
φροντίδας των παιδιών. Επίσης, μία άλλη

κατηγορία είναι η μείωση των εξωφρενικά
υψηλών αμοιβών και η άμβλυνση του τε-
ράστιου χάσματος μεταξύ των μισθών.
Παράλληλα, με αυτήν την πολιτική είναι
ζωτικής σημασίας και ο καθορισμός του
ελάχιστου μισθού. Μία ακόμα κατηγορία
πολιτικής είναι η μεταρρύθμιση των κε-
φαλαιαγορών και των αγορών προϊόντων
και υπηρεσιών. Το κράτος θα μπορούσε
με εργαλείο την πολιτική ανταγωνισμού
να μειώσει τις τιμές ειδικά στην αγορά
ενέργειας, επειδή έχουν δυσανάλογο αν-
τίκτυπο στις ευάλωτες κοινωνικές ομάδες.
Τέλος, μία άλλη επιλογή θα ήταν η χάραξη
πολιτικών για να αντιμετωπισθούν οι
λόγω της κρίσης του 2008 επισφαλείς
συνθήκες ζωής και εργασίας της νεότερης
γενιάς.

* Λέκτορας Δημόσιας Πολιτικής στο Πανεπι-
στήμιο Κουίν Μαίρη του Λονδίνου.

Το άρθρο δημοσιεύθηκε στον ιστότoπο www.so-
cialeurope.eu

Αντιμετωπίζοντας την ανισότητα στην Ευρώπη

HΠΑ

Επέβαλαν
πρόστιμα 
150 δισ. δολ.
σε τράπεζες

Σελ. 10

Υποθηκεύοντας είδη πολυτελείας

Τρίβουν τα χέρια οι ξενοδόχοι από
τις πληρότητες που παρατηρούν-
ται στις ξενοδοχειακές μονάδες
όλων των πόλεων. Η πληρότητα
για ολόκληρο τον Αύγουστο ξε-
περνά το 95% στις παραλιακές
πόλεις ενώ για την περίοδο του
δεκαπενταύγουστου αναμένεται
να φθάσει και στο 99%. Η συνεχής

αύξηση των αφίξεων προδιαγράφει
ευοίωνο μέλλον για τον τουρισμό
και κατ’ επέκταση την οικονομία.
Αν και οι επισκέπτες προέρχονται
κυρίως από τη Μεγάλη Βρετανία
και τη Ρωσία, υπάρχει μια σημαν-
τική αύξηση από τις αγορές της
Γερμανίας και του Ισραήλ. 

Οι παράλιες πόλεις παρουσιά-

ζουν μια μικρή αύξηση στις δια-
νυκτερεύσεις σε σχέση το προ-
ηγούμενο έτος, ένεκα και των επι-
πρόσθετων κλινών που δημιουρ-
γήθηκαν από τη αρχή του έτους
για να καλύψουν τις αυξημένες
ανάγκες που παρουσιάστηκαν. Η
μεγαλύτερη πληρότητα παρου-
σιάζεται στην περιοχή της Αμμο-

χώστου. Ξεπερνά το 95% και ακο-
λουθεί ανοδική πορεία. Η διαθε-
σιμότητα στα ξενοδοχεία της είναι
αρκετά μειωμένη και είναι πολύ
δύσκολο για κάποιον που έμεινε
τελευταία στιγμή να βρει διαθέ-
σιμο δωμάτιο για τον μήνα Αύ-
γουστο. Αντίθετα, η πληρότητα
των ορεινών ξενοδοχειακών μο-

νάδων για τον μήνα Αύγουστο
βρίσκεται στο 70%, με τους αρ-
μοδίους να παρουσιάζονται απο-
γοητευμένοι, σημειώνοντας τα
τεράστια προβλήματα που αντι-
μετωπίζουν, λόγω του αθέμιτου
ανταγωνισμού που δημιουργείται
από τη λειτουργία των παράνομων
καταλυμάτων. Σελ. 6

Στην ευτυχία κολυμπούν οι ξενοδόχοι 
Ξεπέρασε το 95% η πληρότητα σε ξενοδειακές μονάδες των παραλιακών περιοχών. Μείωση στα ορεινά 

Ερχεται καυτό
φθινόπωρο για
εκπαιδευτικούς
Νέα δεδομένα δημιουργούνται στο θέμα
των 30μηνων εκπαιδευτικών, μετά την
πρόθεση του ΔΗΚΟ να καταθέσει πρό-
ταση νόμου, η οποία θα τους καθιστά
όλους αορίστου χρόνου. Η εξέλιξη αυτή
δεν διαφοροποιεί την πρόθεση των εκ-
παιδευτικών οργανώσεων για προσφυγή
στη δικαιοσύνη. Επίσης προγραμματί-
ζουν συναντήσεις με κόμματα και υπουρ-
γό, για να βρεθεί η χρυσή τομή. Σελ. 4

Στο χαρτοφυλάκιο της Goldman Sachs, ανάμεσα στις μετοχές και στα ομόλογα, συγκαταλέγεται τελευταία και μία πολυτελής θαλαμηγός.
Το «Natita» (φωτ.), που διαθέτει αίθουσα θεάτρου και τζακούζι, ανήκε στον Τεξανό βιομήχανο πετρελαίου Γ. Κάλοπ, που πήρε δάνειο 32
εκατ. δολ. από την Goldman υποθηκεύοντας τη θαλαμηγό. Ο Κάλοπ δεν κατάφερε να αποπληρώσει το δάνειο και έχασε το γιοτ. Η
υποθήκευση πολυτελών περιουσιακών στοιχείων (πίνακες ζωγραφικής ή συλλογές κρασιών) είναι μια νέα πρακτική μεγάλων τραπεζών
όταν πρόκειται να δανείσουν ιδιαίτερα εύπορους πελάτες τους. Σελ. 11

<<<<<<

Οι κεϊνσιανές αρχές είναι
δύσκολο να λειτουργήσουν
σε ανοικτές οικονομίες.

Στα ύψη τιμές
και ενοίκια
διαμερισμάτων 
στον παραλιακό
Μόνο για χοντρά πορτοφόλια προσφέ-
ρονται τα διαμερίσματα και άλλες μο-
νάδες μεγάλων συγκροτημάτων που
αναπτύσσονται στον παραλιακό της Λε-
μεσού. Οι τιμές αγοράς χαρακτηρίζονται
ψηλές για τον μέσο κύπριο, ενώ ψηλές
είναι και οι τιμές των ενοικίων. Η τιμή
ενοικίασης διαμερίσματος για μικρή
χρονική περίοδο ισοδυναμεί με διαμονή
σε πεντάστερο ξενοδοχείο. Σελ. 5
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Οι συνεχόμενες θετικές αξιολογή-
σεις που λαμβάνει το τελευταίο
διάστημα η κυπριακή οικονομία
την έχουν φέρει πολύ κοντά στην
επενδυτική βαθμίδα. Η Κύπρος
ξανακερδίζει θέση αξιοπιστίας
στη διεθνή επενδυτική κοινότητα,
αφού σύμφωνα και με τα στοιχεία
του CIPA, μόνο το 2016, οι άμεσες
ξένες επενδύσεις στην Κύπρο αυ-
ξήθηκαν κατά 9,1%, καταγράφον-
τας τη δεύτερη μεγαλύτερη αύ-
ξηση σε πανευρωπαϊκό επίπεδο,
μετά την Ιρλανδία.

Ωστόσο, την ίδια ώρα που οι
προοπτικές της οικονομίας φαν-
τάζουν ευοίωνες, σημαντικός αριθ-
μός μεγάλων αναπτυξιακών έργων
παραμένουν στάσιμα ή και ξεχα-
σμένα στα συρτάρια της Πολεο-
δομίας και του Υπουργείου Εσω-
τερικών. Παρόλο που αρκετά από
αυτά διαθέτουν επαρκές επίπεδο
ωριμότητας, που επιτρέπει την
ολοκλήρωσή τους σε σύντομο
χρονικό διάστημα, όταν αυτά αδει-
οδοτηθούν. 

Σε αυτά περιλαμβάνονται με-
ταξύ άλλων γήπεδα γκολφ, μαρί-
νες, ιατρικά και διαγνωστικά κέν-
τρα, κέντρα υγείας και ευεξίας,
πολυθεματικά πάρκα, κέντρα έρευ-
νας και ανάπτυξης, οργανωμένα
αθλητικά κέντρα, σχολεία και πα-
νεπιστήμια, εμπορικές και οικι-
στικές αναπτύξεις και άλλα. Πρό-
κειται για έργα αξίας δισεκατομ-
μυρίων ευρώ, με προοπτική δη-
μιουργίας χιλιάδων θέσεων εργα-
σίας, τόσο κατά την κατασκευή
τους όσο και μετά την ολοκλήρω-
σή τους. Αναπτυξιακά έργα που
έχουν τη δυνατότητα να επιφέ-
ρουν πολλαπλά οφέλη στην οικο-
νομία. 

Για να προχωρήσουν τα έργα
αυτά θα πρέπει να επέλθει απλο-
ποίηση και επίσπευση των διαδι-
κασιών που ακολουθούνται για

αδειοδότηση των Ενοποιημένων
Αναπτύξεων και να επιτευχθεί ο
απαιτούμενος συντονισμός μεταξύ
των πολυάριθμων εμπλεκομένων
Φορέων. Θα πρέπει να απαλει-
φθούν οι αχρείαστες ή και επα-
ναληπτικές διαδικασίες και ο πε-
ριορισμός των χρονικών προθε-
σμιών για διαβουλεύσεις. Στην
προσπάθεια αυτή σημαντική ανα-
μένεται να είναι η συμβολή του
υπό μελέτη υφυπουργείου Ανά-
πτυξης. Πρόκειται για μια διαρ-
θρωτική αλλαγή που θα προσθέσει
τα στοιχεία που λείπουν: ταχύτητα,
ευελιξία, αποτελεσματικότητα,
μακριά από γραφειοκρατικές δυσ-
λειτουργίες. 

Ως Σύνδεσμος, είχαμε εξ αρχής
χαιρετίσει την πρόθεση της κυ-
βέρνησης για δημιουργία υφυ-
πουργείων Τουρισμού, Ναυτιλίας
και Ανάπτυξης, θεωρώντας πως
η δημιουργία τους αποτελεί ου-
σιώδη διαρθρωτική αλλαγή, που
θα ενισχύσει κλάδους ζωτικής ση-
μασίας για την οικονομία. Η δη-
μιουργία Υφυπουργείου Ανάπτυ-
ξης αποτελεί μεταρρύθμιση προς
τη σωστή κατεύθυνση. Μια με-
ταρρύθμιση, η οποία θα βοηθήσει
στη βελτίωση του επιχειρηματικού
κλίματος και την προώθηση της
Κύπρου ως ελκυστικού επενδυτι-
κού προορισμού, προσδίδοντας
επιπρόσθετη δυναμική στις προ-
σπάθειες που καταβάλλονται για
ανάπτυξη. Ως εκ τούτου, οι προ-
σπάθειες για επιτυχή ολοκλήρωση
του διαλόγου ανάμεσα στα εμπλε-
κόμενα μέρη πρέπει να εντατικο-
ποιηθούν, καθώς η όποια καθυ-
στέρηση παρατηρείται λειτουργεί
σε βάρος της κυπριακής οικονο-
μίας.

Ο κ. Ανδρέας Δημητριάδης είναι
Πρόεδρος του Συνδέσμου Μεγάλων
Αναπτύξεων.

Επιτακτική ανάγκη η δημιουργία
Υφυπουργείου Ανάπτυξης

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Η χειραγώγηση 
της αγοράς και η υπόθεση

της Τράπεζας Κύπρου

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

Ο κλάδος των ακινήτων διαχρονικά
αποτελούσε και συνεχίζει να απο-
τελεί και σήμερα έναν από τους πιο
ισχυρούς πυλώνες ανάπτυξης της
οικονομίας, με ουσιαστική συμβολή
στην προσέλκυση ξένων επενδύ-
σεων και στην τόνωση της ευρύ-
τερης οικονομικής δραστηριότητας.
Επιπρόσθετα, ιδιαίτερα σημαντική
ήταν η συμβολή του στην έξοδο
της χώρας μας από το μνημόνιο και
στην επάνοδο της οικονομίας σε
ρυθμούς ανάπτυξης, αφού οι υπο-
λογισμοί, τόσο της πολιτείας, όσο
και ανεξάρτητων οικονομικών ανα-
λυτών, ανεβάζουν το ποσό που ει-
σέρρευσε στην κυπριακή οικονομία,
από ξένες επενδύσεις στην αγορά
ακινήτων, από το 2013 και μετά,
σε πάνω από €4 δισ.

Τα τελευταία χρόνια, και ιδιαί-
τερα μετά την κρίση στην Ευρω-
ζώνη, η ευελιξία και η έντονη δρα-
στηριοποίηση των επιχειρηματιών
ανάπτυξης γης οδήγησε στο άνοιγ-
μα νέων αγορών, προσελκύοντας
αγοραστές από χώρες όπως η Ρω-
σία, η Ουκρανία, η Αίγυπτος, η
Κίνα κ.ά. Η εξέλιξη αυτή, σε συν-
δυασμό με τη διατήρηση ροών
από τις πιο παραδοσιακές αγορές,
όπως αυτές της Αγγλίας και της
Σκανδιναβίας αλλά και τη δημι-
ουργία ποιοτικών έργων, δημιουρ-
γεί μεγάλες προοπτικές για περαι-
τέρω αύξηση της ζήτησης ακινή-
των από ξένους επενδυτές. Μέσα
από τις συνεχείς επαφές των επι-
χειρηματιών ανάπτυξης γης στο
εξωτερικό, εντοπίζεται ουσιαστικό
ενδιαφέρον, τόσο από μεμονωμέ-
νους αγοραστές όσο και από στρα-
τηγικούς επενδυτές, για έργα που
βρίσκονται σε όλα τα μήκη και
πλάτη της ελεύθερης Κύπρου. 

Στην αύξηση αυτή του ενδιαφέ-
ροντος σημαντικό ρόλο έπαιξε, πέ-
ραν της δημιουργίας ποιοτικών έρ-
γων και των φορολογικών κινήτρων,

η βελτίωση του σχεδίου για από-
κτηση υπηκοότητας μέσω επέν-
δυσης και οι συνεχείς βελτιώσεις
των κριτηρίων για παραχώρηση
άδειας μόνιμης παραμονής. Σύμ-
φωνα με τα επίσημα στοιχεία του
Κτηματολογίου, το 2016 πουλήθη-
καν 1833 ακίνητα σε αλλοδαπούς,
αριθμός που αναμένεται να είναι
σημαντικά αυξημένος φέτος και
που μπορεί να αυξηθεί πολύ πε-
ρισσότερο τα επόμενα χρόνια, αφού
η αγορά ακινήτου στην Κύπρο απο-
τελεί πλέον ένα ελκυστικό επεν-
δυτικό προϊόν. 

Νέες προοπτικές ανοίγουν, έχου-
με όμως να αντιμετωπίσουμε έντονο
διεθνή ανταγωνισμό. Γι’ αυτό επι-
βάλλεται να διορθώσουμε αδυναμίες
που μειώνουν την ανταγωνιστικό-
τητά μας. Παρά τις βελτιώσεις που
έγιναν απέναντι στην κρατική γρα-
φειοκρατία υπάρχουν ακόμα εμ-
πόδια που εξακολουθούν να καθυ-
στερούν και να ταλαιπωρούν τόσο
τις επιχειρήσεις ανάπτυξης γης
όσο και τους ξένους επενδυτές. 

Ως εκ τούτου, είναι ανάγκη να
εκσυγχρονίσουμε τις δομές και
πρακτικές μας και να προχωρή-
σουμε με ταχύτητα και ευελιξία
στις αναγκαίες μεταρρυθμίσεις.
Να περιορίσουμε τη γραφειοκρα-
τία και να εφαρμόσουμε γρήγορες,
απλές και διαφανείς διαδικασίες.
Είναι η ώρα για να δουλέψουμε
ομαδικά και συστηματικά, με σύ-
νεση και στρατηγική έτσι ώστε
να αντιμετωπίσουμε τις όποιες
προκλήσεις και να αξιοποιήσουμε
την δυναμική και τις ευκαιρίες
που υπάρχουν μετατρέποντας το
διεθνές επενδυτικό ενδιαφέρον
σε χειροπιαστό αποτέλεσμα.

Ο κ. Παντελής Λεπτός είναι πρόεδρος
του Παγκύπριου Συνδέσμου
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και
Οικοδομών.

Ζωτικής σημασίας οι ξένες 
επενδύσεις για την οικονομία

A Π Ο Ψ Η  Του ΠΑΝΤΕΛΗ ΛΕΠΤΟΥ

Η χειραγώγηση της αγοράς με
απλά λόγια αποτελεί μια μορφή
παραπλάνησης του επενδυτικού
κοινού και εμπίπτει στην κοι-
νοτική οδηγία «Market Abuse
Directive» που αρχικά εκδόθηκε
το 2003. Η χειραγώγηση μπορεί
να λάβει διάφορες μορφές, όπως
για παράδειγμα λανθασμένες
οικονομικές καταστάσεις, από-
κρυψη ουσιωδών πληροφοριών,
διάδοση παραπλανητικών πλη-
ροφοριών καθώς και δημιουργία
πλασματικής αγοράς. Η γνωστή
ποινική υπόθεση που αφορά
την Τράπεζα Κύπρου και κάποι-
ους πρώην αξιωματούχους της
ξεκίνησε αρχικά με έρευνα που
είχε πραγματοποιήσει η Επιτρο-
πή Κεφαλαιαγοράς σε σχέση με
την μη έγκαιρη αποδέσμευση
της πληροφορίας για την ανάγκη
της Τράπεζας Κύπρου για κρα-
τική στήριξη τον Ιούνιο του
2012, ώστε να πληροί τις κεφα-
λαιουχικές ανάγκες όπως αυτές

είχαν καθοριστεί από την Ευ-
ρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών μετά
το stress test που έγινε περί το
τέλος του 2011 σε όλες τις συ-
στημικές τράπεζες της Ευρω-
ζώνης, περιλαμβανομένης της
πρώην Λαϊκής. Πολλοί προβάλ-
λουν την άποψη ότι ακόμα και
να δεχθούμε πως η Τράπεζα Κύ-
πρου καθυστέρησε μερικές μέ-
ρες να ανακοινώσει (ως όφειλε)
τη σημαντική αυτή πληροφό-
ρηση στο επενδυτικό κοινό δεν
ήταν αυτός ο λόγος που κατέρ-
ρευσε η οικονομία. Πρόκειται
βέβαια για μια πολύ επιφανειακή
συλλογιστική. Ας δούμε όμως
λίγο κάποια γεγονότα. Η Τρά-
πεζα Κύπρου είχε Γενική Συνέ-
λευση στις 17 Ιουνίου 2012 στην
οποία όχι μόνο δεν αποκάλυψε
το γεγονός αυτό αλλά απέφυγε
ο πρόεδρος του Δ.Σ. να απαν-
τήσει σε ερώτηση που του είχε
υποβληθεί για το θέμα, αν δη-
λαδή η Τράπεζα Κύπρου θα χρει-
αζόταν κρατική στήριξη δεδο-
μένου και προηγούμενων σχε-
τικών ανακοινώσεών της. Η απο-
φυγή από μέρους του προέδρου

και του ανώτατου εκτελεστικού
διευθυντή να δηλώσουν ξεκά-
θαρα κατά τη Γενική Συνέλευση
ακόμα και ως ενδεχόμενο να
χρειαστεί η τράπεζα να προ-
σφύγει στο κράτος για κεφαλαι-
ακή στήριξη δεν ήταν ούτε τυ-
χαία αλλά ούτε και αφελής. Επρό-
κειτο για μια σκόπιμη πράξη ελ-
λειμματικής λογοδοσίας που
αποσκοπούσε στην αποφυγή
του μετοχικού ελέγχου και κρι-
τικής που δικαίως θα ακολου-
θούσε. Όταν η μεγαλύτερη τρά-
πεζα του τόπου λειτουργεί ως
καζίνο και εξανεμίζονται κεφά-
λαια που δημιουργήθηκαν μετά
από δεκαετίες κόπων και στε-
ρήσεων γενεών επενδυτών, πολ-
λοί από τους οποίους κληρονο-
μούσαν τις μετοχές από τους
γονείς τους μαζί με οικογενειακά
οικόπεδα για να τα δώσουν με
τη σειρά τους στα δικά τους παι-
διά τότε το ζήτημα αποκτά και
μια άλλη κοινωνική διάσταση.
Είναι σαφές πως ούτε ο Αντρέας
Ηλιάδης αλλά ούτε και ο Θεό-
δωρος Αριστοδήμου θα επιβίω-
ναν της κριτικής που θα ακο-
λουθούσε στη Γενική Συνέλευ-
ση, αν ανακοίνωναν κάτι τέτοιο,
καθώς θα ισοδυναμούσε με πα-
ραδοχή αποτυχίας της στρατη-
γικής τους, ενώ παράλληλα θα
σήμαινε πως οι υφιστάμενοι μέ-
τοχοι θα έχαναν σημαντικό πο-
σοστό του μετοχικού τους κε-
φαλαίου αφού θα εκδίδονταν
πολλές νέες μετοχές προς το
κράτος. Με λίγα λόγια θα έπρεπε
να υπέβαλλαν τις παραιτήσεις
τους άμεσα στη Γενική Συνέ-
λευση. Προσπάθησαν να αγο-
ράσουν χρόνο ανακοινώνοντας
την ανάγκη για κρατική στήριξη
μόλις μερικές μέρες αργότερα
ώστε το θέμα να πέσει στα μα-
λακά κάτι που όμως τελικά δεν
έγινε, καθώς ο κ. Ηλιάδης υπο-
χρεώθηκε να παραιτηθεί μετά
από την κατακραυγή μετόχων
που ακολούθησε την ανακοί-
νωση της τράπεζας. Η έγκυρη
αποδέσμευση ουσιωδών πλη-
ροφοριών αποτελεί αναπόσπα-
στο κομμάτι της λειτουργίας
της αγοράς και δεν μπορεί από
κάποιους να υποβαθμίζεται ως
ένα απλό διαδικαστικό ζήτημα.
Δυστυχώς υπάρχει μια κουλτού-
ρα εκμετάλλευσης των πελατών
και επενδυτών των τραπεζών η
οποία διαπιστώνεται μέσα από
έρευνες διαφόρων ανεξάρτητων
εποπτικών αρχών τις δύο τελευ-
ταίες δεκαετίες και κάποιες τρά-
πεζες διά των εκπροσώπων τους
σφυρίζουν αδιάφορα. 

Διακοπές μακριά από μετρητά
Από τα χαρτονομίσματα και τις ταχυδρομικές επιταγές στα e-πορτοφόλια και τα app

Του ΑΛΕΚΟΥ ΛΙΔΩΡΙΚΗ

Σε διακοπές με ελάχιστα μετρητά
στις τσέπες, αλλά με τις χρεωστικές
τους κάρτες είτε στα πορτοφόλια
τους –τα παραδοσιακά– είτε στα
ηλεκτρονικά στο κινητό τους τη-
λέφωνο, φεύγουν από την Αθήνα
και τα αστικά κέντρα οι κάτοικοί
τους προς κάθε κατεύθυνση, καθώς
βρισκόμαστε πλέον στην καρδιά
του καλοκαιριού.

«Οι νέες τεχνολογίες σε συνδυα-
σμό με τα capital controls άλλαξαν
τα πάντα στον τομέα των πληρω-
μών τα τελευταία δύο χρόνια. Η
πλειονότητα των επισκεπτών και
των περαστικών ζητεί να πληρώσει
με χρεωστική κάρτα ακόμη και
εδώ, ενώ αρκετοί μας ζητούν να
πληρώσουν μέσω εφαρμογών στα
κινητά τους!» μας αναφέρει ένας
από τους ελάχιστους μόνιμους κα-
τοίκους και ιδιοκτήτης καφενείου
σε χωριό της ορεινής Τριχωνίδας.

Η εποχή που οι ταχυδρόμοι έφερ-
ναν τις συντάξεις στους κατοίκους
των χωριών και οι μεταφορές χρη-
μάτων γίνονταν μέσω ταχυδρομι-
κής επιταγής, που απαιτούσε ακόμη
και δύο τρεις ημέρες για να ολο-
κληρωθεί, είναι τόσο κοντά αλλά
και τόσο μακριά, μας αναφέρει. Η
πραγματικότητα τον επιβεβαιώνει,
καθώς οι εναλλακτικοί τρόποι συ-
ναλλαγών ακολουθούν τους ταξι-
διώτες του καλοκαιριού σε κάθε
τους βήμα, σε κάθε προορισμό,
ακόμη και στους πιο απομακρυ-
σμένος, όπου υπάρχει ΑΤΜ ή σήμα
Διαδικτύου, δηλαδή σχεδόν παν-
τού.

Ειδικότερα, τα ΑΤΜ των τραπε-
ζών, μέσω των οποίων εκτός από
αναλήψεις υπάρχει δυνατότητα
πραγματοποίησης πληθώρας πλη-
ρωμών και συναλλαγών, ξεπερνούν
τα 5.300 και βρίσκονται παντού:
σε πλοία, απομακρυσμένα αερο-
δρόμια, σε σταθμούς ΚΤΕΛ, τρένων,
βενζινάδικα κλπ.

Με το «πλαστικό χρήμα» μπορούν
να πληρώσουν σε περισσότερα από
450.000 τερματικά αποδοχής καρτών

(POS), που εξακολουθούν εξαπλώ-
νονται με ρυθμούς που κανείς δεν
θα μπορούσε να προβλέψει (πριν
από δύο χρόνια ήταν μόλις 150.000).
Ακόμη και σε μικρές οικογενειακές
ψαροταβέρνες, σε νησιά άγονης
γραμμής, εγκαθίστανται POS προ-

κειμένου να μη χάσουν πελατεία.
Είναι χαρακτηριστικό ότι σύμφωνα
με στοιχεία της ΤτΕ στις αρχές του
2017 υπήρχαν 12.600.000 χρεωστικές
και 2.400.000 πιστωτικές κάρτες.

Οπως αναφέρουν τραπεζικές
πηγές, «οι Ελληνες άργησαν, αλλά
επιλέγουν πια τις αγορές με κάρτες.
Από 13 συναλλαγές ανά κάτοικο
το 2015 (Ευρωζώνη: 87 συναλλαγές
ανά κάτοικο) εκτιμάται πως θα
φτάσουμε στις 60 συναλλαγές το
2017. Δηλαδή, από 144 εκατ. πλη-
ρωμές με κάρτες το 2015 σε πε-
ρισσότερες από 620 εκατ. το 2017.
Εάν σε αυτά τα νούμερα προστε-
θούν και οι πληρωμές με μεταφορές

πίστωσης (εμβάσματα), δηλαδή
με χρέωση τραπεζικού λογαρια-
σμού, τότε προσεγγίζουμε τον
μέσο όρο ηλεκτρονικών πληρωμών
της Ευρωζώνης (215-225 συναλ-
λαγές ανά κάτοικο)».

Στις ηλεκτρονικές πληρωμές
συμπεριλαμβάνονται και οι πλη-
ρωμές μέσω των εφαρμογών σε κι-
νητά τηλέφωνα, οι οποίες γνωρί-
ζουν ολοένα και μεγαλύτερη ανά-
πτυξη, αφού αποτελούν μεταφορές
πίστωσης, δηλαδή χρεώνεται ο λο-
γαριασμός ΙΒΑΝ του πληρωτή και
πιστώνεται ο λογαριασμός ΙΒΑΝ
του δικαιούχου.
• Σε διακοπές ο ΔΗΚΤΗΣ.

Με το «πλαστικό χρήμα» oι ταξιδιώτες μπορούν να πληρώσουν σε περισσότερα από 450.000 τερματικά αποδοχής
καρτών (POS), που εξακολουθούν να εξαπλώνονται γοργά.

ΑΠ
Ε

<<<<<<

Οι εναλλακτικοί τρόποι
συναλλαγών ακολου-
θούν τους ταξιδιώτες
του καλοκαιριού 
σε κάθε βήμα.

<<<<<<<

Η έγκυρη αποδέ-
σμευση ουσιωδών
πληροφοριών αποτε-
λεί αναπόσπαστο
κομμάτι της λειτουρ-
γίας της αγοράς.
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Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Νέα επεισόδια αναμένονται στο θέμα
των 30μηνων εκπαιδευτικών μετά
τις καλοκαιρινές διακοπές. Ενώ το
Υπουργείο τόνιζε επανειλημμένα
ότι το θέμα έχει λήξει με τη γνωμά-
τευση της Νομικής Υπηρεσίας και
συνέχισε κανονικά τις διαδικασίες
για στελέχωση των σχολείων, τε-
λικώς δεν υπήρξε κατάληξη. Η πρό-
θεση του ΔΗΚΟ όπως καταθέσει
πρόταση νόμου η οποία θα καθιστά
όλους τους 30μήνους εκπαιδευτι-
κούς ως αορίστου χρόνου ήλθε να
διαφοροποιήσει τα δεδομένα. Μέσα
από την πρότασή του υποστηρίζει
ότι θα προσπαθήσει να βάλει τέλος
σε ένα άκρως πολιτικό ζήτημα το
οποίο φαίνεται να οδηγείται στις
αίθουσες των δικαστηρίων, καθώς
πρόθεση δασκάλων και καθηγητών
είναι να ακολουθήσουν τον δρόμο
της δικαιοσύνης. Οι εξελίξεις αυτές
προμηνύουν ένα καυτό φθινόπωρο
για οριστική επίλυση του θέματος.

Συνεχίζει με αγωγές
Η πρόθεση του ΔΗΚΟ να κατα-

θέσει πρόταση νόμου δεν σταμάτα
τις ενέργειες των δασκάλων. Μι-
λώντας στην «Κ» ο πρόεδρος της
ΠΟΕΔ Φίλιος Φυλακτού τόνισε ότι
συνεχίζονται κανονικά οι διαδικα-
σίες για μαζικές προσφυγές των με-
λών της οργάνωσης της δικαιοσύνη.
Όπως τόνισε μέχρι στιγμής έχουν
υποβάλει αίτηση για την ομαδική
προσφυγή πέρα των 100 επηρεα-
ζόμενων εκπαιδευτικών. Τελευταία
ημερομηνία που μπορούν να υπο-
βάλουν αίτηση να είναι 21η Αυγού-
στου. «Εμείς, τόνισε, συνεχίζουμε
κανονικά με τις αγωγές και δεν έχου-
με καμιά πρόθεση να περιμένουμε
τηβουλή, αφού αν υπάρξει αρνητική
εξέλιξη στο όλο θέμα εμείς θα έχουμε
ήδη χάσει το δικαίωμα προσφυγής.
Το δικαίωμα αυτό ισχύει 75 ημέρες
από τη λήψη της απαντητικής επι-
στολής που πήραν τα μέλη μας από
το Υπουργείο Παιδείας». 

Όπως επισήμαν, η ΠΟΕΔ χαιρε-
τίζει τη νέα πρόταση που θα κατα-
θεθεί στη βουλή, αναφέροντας πα-
ράλληλα ότι θα πρέπει και τα υπό-

λοιπα κόμματα να τη στηρίξουν
ώστε το θέμα να τελειώσει με πο-
λιτική απόφαση και όχι στις αίθου-
σες των δικαστηρίων. Ο κύριος Φυ-
λακτού ανέφερε ότι η οργάνωση με
τη σειρά της άρχισε επαφές με τα
κόμματα προκειμένου να δει τις θέ-
σεις τους στα θέματα της εκπαίδευ-
σης. Συγκεκριμένα, όπως είπε, «η
οργάνωση είχε συνάντηση το προ-
ηγούμενο διάστημα με τη Συμμαχία
Πολιτών, ενώ μετά τις καλοκαιρινές
διακοπές θα καθορίσει συναντήσεις
και με τα υπόλοιπα κόμματα». 

Περιμένει η ΟΕΛΜΕΚ
Τις διαφωνίες της με το θέμα των

30μηνων εκπαιδευτικών εξακολου-
θεί να έχει και η οργάνωση των κα-
θηγητών, η οποία μέσα από ανα-
κοίνωσή της επανέρχεται για το
όλο θέμα. Η ηγεσία της ΟΕΛΜΕΚ
μέσα από τη νέα παρέμβαση της
για το συγκεκριμένο θέμα αναφέρει
ότι η προβληματική ερμηνεία της
Νομικής Υπηρεσίας οδήγησε σε
στρεβλώσεις στη σειρά του κατα-
λόγου διοριστέων με αποτέλεσμα
τη θυματοποίηση δεκάδων εκπαι-
δευτικών. Έτσι αποφάσισε να συν-
τονίσει την προσπάθειά τους για
να βρουν το δίκιο τους. Για τον λόγο

αυτό και για καλύτερη οργάνωση
των εκπαιδευτικών κάλεσε τα μέλη
της να αποστείλουν επιστολή στη
Γραμματεία της ΟΕΛΜΕΚ, μέχρι τις
30 Αυγούστου.

Μέσα στην επιστολή όπως ανέ-
φερε στην «Κ» ο πρόεδρος της Ορ-
γάνωσης Γιάννος Σωκράτους θα
πρέπει οι επηρεαζόμενοι καθηγητές,
να εξηγήσουν με ποιον τρόπο τα
συμφέροντά τους έχουν πληγεί, από
τη γνωμάτευση της Νομικής Υπη-
ρεσίας. Μετά την παραλαβή των
επιστολών από την οργάνωση, θα
γίνει κοινή συνάντηση των ενδια-
φερόμενων με τον νομικό σύμβουλο
της ΟΕΛΜΕΚ σε χρόνο που θα ανα-

κοινωθεί σε κατοπινό στάδιο, με
σκοπό να πάρουν νομικές συμβουλές
για το πώς πρέπει να κινηθούν. Όπως
ανέφερε ο κύριος Σωκράτους μέσα
από τη διαδικασία αυτή θα έχει και
η οργάνωση πιο σφαιρική εικόνα
για να μπορέσει και η ίδια να κωδι-
κοποιήσει τις διαφορές που υπάρ-
χουν σε κάθε περίπτωση εκπαιδευ-
τικού. «Μέσα από αυτή τηδιαδικασία
θα δούμε συγκεκριμένα μέσα από
ποιο καθεστώς τα μέλη μας συμ-
πλήρωσαν 30μηνη υπηρεσία» ανέ-
φερε χαρακτηριστικά.

Συνάντηση με Καδή
Στο πλαίσιο αυτό αλλά και με

στόχο να δουν σε ποιες ενέργειες
έχει προβεί το Υπουργείο μέχρι σή-
μερα οι καθηγητές καθόρισαν συ-
νάντηση με τον υπουργό Παιδείας
Κώστα Καδή για τις 22 Αυγούστου.
Μέσα από τη συνάντηση με το
υπουργό θέλουν αποκτήσουν πιο
σφαιρική εικόνα για τις ενέργειες
που έκανε το Υπουργείο τόσο για
το θέμα του αορίστου χρόνου όσο
επίσης και σε άλλα θέματα που απα-
σχολούν την οργάνωση. Ο πρόεδρος
της ΟΕΛΜΕΚ ανέφερε ότι στο τρα-
πέζι των συζητήσεων θα τεθούν και
θέματα όπως η αδιοριστία λόγω των
νέων ωρολογίων προγραμμάτων,
αλλά και η διαμόρφωση των νέων
αναλυτικών προγραμμάτων βάσει
του πραγματικού διαθέσιμού διδα-
κτικού χρόνου. Η οργάνωση θα επι-
διώξει συνάντηση με όλα τα κοινο-
βουλευτικά κόμματα για να ακούσει
τις θέσεις τους σχετικά με τα νέα
δεδομένα που δημιουργούνται.

Μέσα από την αξιολόγηση όλων
των πιο πάνω η ΟΕΛΜΕΚ θα απο-
φασίσει τα επόμενα βήματά της,
ευελπιστώντας ότι τελικώς θα παρθεί
η πολιτική απόφαση για κατοχύ-
ρωση όλων ανεξαιρέτως των εκπαι-
δευτικών, όπως άλλωστε ήταν πα-
γίως η θέση της οργάνωσης. Έτσι
αν όλα κυλήσουν ομαλά και κατα-
τεθεί η πρόταση νόμου στο κοινο-
βούλιο για ψήφιση, οι καθηγητές
δεν αποκλείουν τελικώς να μην ακο-
λουθήσουν τον δρόμο που χάραξαν
προ πολλού οι δάσκαλοι για δικαίω-
ση μέσω των δικαστηρίων.

Νέα δεδομένα για τους 30μηνους
Μέσα από τη βουλή ή τις δικαστικές αίθουσες αναμένεται να επιλυθεί το θέμα

<<<<<<<

Οι πρόεδροι ΠΟΕΔ και
ΟΕΛΜΕΚ τόνισαν ότι δεν
θα δεχθούν στη βάση
προεκλογικών σκοπιμο-
τήτων να πληγούν, για
ακόμη μία φορά, τα δι-
καία τους με κούφιες
υποσχέσεις.

Η πρόταση νόμου που προτίθεται να καταθέσει το ΔΗΚΟ στη βουλή για αναγνώριση όλων των 30μηνων εκπαιδευτικών ως αορίστου χρόνου, αλλάζει τα δεδο-
μένα, με κόμματα να προσπαθούν να την οικειοποιηθούν.

Το όλο θέμα αναμένεται να απο-
τελέσει και θέμα αντιπαραθέσε-
ων από τον ερχόμενο φθινόπωρο
όταν η Κύπρος θα μπει για τα καλά
στην προεκλογική εκστρατεία.
Στην προσπάθειά τους κόμματα
και υποψήφιοι να προσελκύσουν
όλο και περισσότερες ψήφους
αναμένεται να επιχειρήσουν συ-
ναντήσεις με τις επηρεαζόμενες
ομάδες εκπαιδευτικών με στόχο
να εξασφαλίσουν την εύνοιά
τους. Ήδη αυτό άρχισε να συμβαί-
νει και τις προηγούμενες μέρες
μετά και την ανακοίνωση της πρό-
θεσης για υποβολής της πρότασης
νόμου, με κόμματα μέσα από ανα-
κοινώσεις τους να προσπαθούν το
καθένα να οικειοποιηθεί τη συγ-

κεκριμένη πρόταση. Όπως ανέ-
φεραν στην «Κ» οι πρόεδροι ΠΟ-
ΕΔ και ΟΕΛΜΕΚ δεν θα δεχθούν
στη βάση προεκλογικών σκοπιμο-
τήτων για ακόμη μία φορά να πλη-
γούν τα δίκαιά τους με κούφιες
υποσχέσεις, και κάλεσαν τη βου-
λή να δώσει οριστικά και άμεσα
λύση στο θέμα. Αξίζει πάντως να
αναφερθεί ότι το θέμα των 30μη-
νών εκπαιδευτικών απασχολεί
την κυπριακή κοινωνία εδώ και
τέσσερα χρόνια με τα δεδομένα
να αλλάζουν συνεχώς. Το φθινό-
πωρο αναμένεται να διαφανεί
ποια θα είναι η τελική κατάληξη
του θέματος είτε μέσα από τη
βουλή είτε μέσα από τις αίθουσες
των δικαστηρίων.

Οχι σε σκοπιμότητες και κούφιες υποσχέσεις

Η εβδομάδα που μπαίνει είναι αυ-
τή που ο περισσότερος κόσμος
προτιμά να κάνει τις διακοπές
του, με αποτέλεσμα πολλές από
τις υπηρεσίες του κράτους είτε
να υπολειτουργούν είτε να πα-
ραλύουν. Σε αυτή την κατηγορία
δεν μπορούν να συμπεριληφθούν
οι τομείς της Υγείας όπου ιατρικό
και παραϊατρικό προσωπικό πα-
ραμένει στην πρώτη γραμμή με
σκοπό να βοηθήσει τους συναν-
θρώπους μας, οι οποίοι χρειάζον-
ται φροντίδα. Κρίσιμη χαρακτη-
ρίζεται η εβδομάδα για τα απο-
θέματα αίματος, αφού τόσο η
αναχώρηση αιμοδοτών για τις
καλοκαιρινές τους διακοπές όσο
και οι καθημερινές σταθερές
ανάγκες που υπάρχουν σε λήψη
αίματος, πιθανόν να δημιουργή-
σουν προβλήματα. 

Όπως ανέφερε στην «Κ» ο ανα-
πληρωτής προϊστάμενος του Κέν-
τρου Αίματος Σωκράτης Μενε-
λάου αυτή η περίοδος θεωρείται
κρίσιμη λόγω κυρίως της τουρι-
στικής περιόδου και της μη προ-
σέλευσης στα κέντρα αίματος
από αιμοδότες. Συγκεκριμένα,
όπως είπε, «δημιουργείται μια
τάση κυρίως από την ερχόμενη
εβδομάδα να χαμηλώνουν τα
αποθέματα, επειδή πλησιάζει ο
Δεκαπενταύγουστος». Παράλλη-
λα, όπως τόνισε, η αυξημένη του-
ριστική κίνηση δημιουργεί επι-
πρόσθετες ανάγκες και έτσι πρέ-
πει οι τράπεζες αίματος να είναι
έτοιμες για αντιμετώπιση για
παν ενδεχόμενο. Τόνισε, επίσης,
ότι είναι σημαντικό να συνεχίσει
να υπάρχει ικανοποιητική ροή
αιμοδοτών στους μόνιμους σταθ-
μούς αιμοδοσίας και των πέντε
επαρχιών για να αποφευχθούν
δυσάρεστες καταστάσεις. 

Ανά πάσα στιγμή, είπε χαρα-
κτηριστικά, μπορεί να υπάρξει
ένα έκτακτο περιστατικό που μπο-
ρεί να εξαντλήσει μεγάλα αποθέ-
ματα, και να ανατρέψει την ισορ-
ροπία η οποία υπάρχει. Επίσης,
όπως ανέφερε, αν υπάρξουν και
συνεχόμενες ημέρες με χαμηλή
ροή αιμοδοτών πάλι πιθανότατα
θα υπάρξουν προβλήματα.

Οι καθημερινές ανάγκες
Οι ανάγκες σε αίμα ημερησίως

ανέρχονται στις 300 μονάδες, με
αποτέλεσμα να χρειάζονται γύρω
στις 400 αιμοδοσίες για κάλυψή
τους. Το 35% των αναγκών αυτών
καταλήγουν σε κλινικές για να
γίνει μετάγγιση σε θαλασσαιμι-
κούς, ενώ το υπόλοιπο χρησιμο-
ποιείται για κάλυψη των τρεχου-
σών αναγκών.

Ο κ. Μενελάου ανέφερε ότι
αυτή την περίοδο οργανώνονται
αιμοδοσίες σε ορεινά θέρετρα,
όπου μεταβαίνει κόσμος για τις
διακοπές του. Αιμοδοσίες γίνον-
ται και σε στρατόπεδα τόσο της
Ε.Φ. όσο και της ΕΛΔΥΚ. Η συ-
νεισφορά των στρατευμένων νιά-
των σε αυτή την κρίσιμη περίοδο,
τόνισε, είναι πολύ σημαντική.
Παράλληλα, όπως σημείωσε, οι
μόνιμοι σταθμοί αιμοδοσίας θα
είναι κλειστοί μόνο την αργία
του Δεκαπενταύγουστου. Τις
υπόλοιπες μέρες η αιμοδοσία θα
διεξάγεται κανονικά τόσο στο
Κέντρο Υγείας Έγκωμης από τις
7:30 το πρωί μέχρι τις 8:00 το
βράδυ, αλλά και στις άλλες επαρ-
χίες στις Τράπεζες Αίματος των
Γενικών Νοσοκομείων από τις
7:30 το πρωί μέχρι τις 2:00 το με-
σημέρι, με στόχο να μην περιο-
ριστούν τα αποθέματα.

ΣΤΕΛΙΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Φεύγουν οι αιμοδότες,
παραμένουν οι ανάγκες
Κρίσιμη βδομάδα για αποθέματα αίματος 

Οι ανάγκες σε αίμα ημερησίως ανέρχονται στις 300 μονάδες, με αποτέ-
λεσμα να χρειάζονται καθημερινά γύρω στις 400 αιμοδοσίες για κάλυψη
των αναγκών, κάτι το οποίο καθιστά δύσκολη την ερχόμενη εβδομάδα.

Πάρα τα προβλήματα που παρου-
σιάζονται κατά διαστήματα με
έλλειψης αίματος η Κύπρος βρί-
σκεται στην πρώτη θέση σε εθε-
λοντές αιμοδότες παγκοσμίως.
Συγκεκριμένα γύρω στο 10% του
πληθυσμού είναι σταθεροί εθε-
λοντές αιμοδότες, σε αντίθεση
με άλλες χώρες που το ποσοστό
αυτό δεν ξεπερνά το 5%. Όπως
ανέφερε ο κ. Μενελάου αυτό δεί-
χνει την ευαισθησία του λαού
μας, αλλά πρέπει όλο και περισ-
σότεροι να κατανοήσουν το πρό-
βλημα και να προσφέρουν αίμα.
«Είναι επιτακτική ανάγκη να
υπάρξουν όλο και περισσότεροι
εθελοντές αιμοδότες, καθώς οι
περισσότεροι από τους υπάρ-
χοντες το έχουν ήδη βάλει μέσα
στο πρόγραμμά τους και έρχονται
σε αιμοδοσίες 2 με 3 φορές τον

χρόνο» είπε. Όπως εξήγησε υπάρ-
χουν περιπτώσεις όμως που οι
γιατροί δεν τους επιτρέπουν να
δώσουν αίμα. Οι περιπτώσεις αυ-
τές είπε συνήθως αφορούν είτε
μια απλή μορφής γρίπης είτε ακό-
μα και προβλήματα με την αρ-
τηριακή πίεση.

Καταλήγοντας, είπε ότι οι λει-
τουργοί της τράπεζας αίματος
βλέπουν καθημερινά να σώζονται
ζωές συνανθρώπων μας από με-
ταγγίσεις, κάτι το οποίο είναι πο-
λύ δύσκολο να το αντιληφθεί ο
υπόλοιπος κόσμος. Παράλληλα,
έστειλε το μήνυμα ότι όλο και
περισσότεροι συμπολίτες μας
πρέπει να βάλουν στο πρόγραμμά
τους την αιμοδοσία, έτσι ώστε
σε τέτοιες περιόδους και σε κρί-
σιμα περιστατικά να υπάρχει
επάρκεια αίματος.

Πρώτοι παγκοσμίως σε εθελοντές 
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JOB TITLE: Operations Manager 

Occhio Hospitality Group seeks to employ high caliber candidates for the position of 
Operations Manager: 

Job Specifications:  

• Work Experience: At least 3 years in a similar position 
• Academic Qualifications: Diploma in Hotel Management or similar degree 
• Computer Knowledge: Microsoft Office Programs, Any POS Software Program  
• Languages: Excellent knowledge of English and mother language 

Duties and responsibilities:  

• Check on a daily and continuous basis the overall operation of the Group and give 
directions for troubleshooting 

• Maintain daily communication with Departmental Heads to ensure Group’s status 
awareness and control 

• Substitutes the General Manager in his absence 

Core competencies: 

• Motivating, developing, and directing people as they work  
• Resource allocation and assignment of responsibilities 
• Ability to communicate information and ideas 
• Initiative, self-discipline, ability to organize and direct work 

Remuneration Package 

• According to Qualifications 

Apply by sending an updated CV to recruitment@occhio.com.cy 

Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ

Αυξημένη εμφανίζεται η δραστηριό-
τητα στον τομέα των ακινήτων και
των κατασκευών τοντελευταίο χρό-
νο, με τους αρμόδιους φορείς να κά-
νουν λόγο για ανοδική πορεία του
συγκεκριμένου κλάδου. Η έξοδος
από την κρίση, οι χειρισμοί της κυ-
βέρνησης, οι χαλαρώσεις του χρη-
ματοδοτικού μας συστήματος αλλά
και η εξωγενής ζήτηση, ένεκα των
κινήτρων που δόθηκαν για τη πα-

ραχώρηση υπηκοοτήτων και αδειών
μόνιμης παραμονής στη χώρα ήταν
οι κυριότεροι λόγοι που έδωσαν θε-
τικό πρόσημο στην πορεία του κλά-
δου. Γεγονός που καταδεικνύεται
και από τα στοιχεία της Στατιστικής
Υπηρεσίας και της Eurostat, σύμφωνα
με τα οποία, οι τιμές των ακινήτων
το πρώτο τρίμηνο του 2017 αυξή-
θηκαν κατά 4,1%, έναντι του 3,3%
το τελευταίο τρίμηνο του 2016. Μια
δεύτερη ματιά στα στοιχεία δείχνει
ότι σημαντική ώθηση στις τιμές προ-
έρχεται από την επαρχία Λεμεσού.
Και αυτό αφορά περισσότερο την
τουριστική περιοχή της πόλης, στην
οποία αναπτύχθηκαν μεγάλα έργα
και επενδύσεις εκατομμυρίων. 

Σε δηλώσεις στην «Κ» ο εκτιμητής

ακινήτων Ανδρέας Ανδρέου, κληθείς
να σχολιάσει το μέγεθος της ανά-
πτυξης αλλά και τους λόγους που
οδήγησαν στην αύξηση των τιμών
των ακινήτων αλλά και ενοικίων
στην πόλη της Λεμεσού, ανέφερε
πως το φαινόμενο αυτό παρατηρείται
τόσο στο παραλιακό μέτωπο όσο
και στις παραδοσιακές οικιστικές
περιοχές πολυτελών κατοικιών που
έχουν θέα την πόλη. Ωστόσο, όπως
είπε, οι αυξήσεις των τιμών στις πα-
ραδοσιακές γειτονιές μέσα στην πό-
λη δεν ήταν μεγάλες και είναι πιο
προσιτές για το μέσο Κύπριο αγο-
ραστή. Το ίδιο ισχύει και για τις ενοι-
κιάσεις διαμερισμάτων. «Τα ενοίκια
σε διαμερίσματα στα μεγάλα συγ-
κροτήματαπου αναπτύχθηκαν πέριξ

του παραλιακού μετώπου και εν-
τάχθηκαν κατά κάποιο τρόπο στο
τουριστικό προϊόν, έχουν σχεδόν
τιμές πεντάστερων ξενοδοχείων.
Τα διαμερίσματα αυτάπροσφέρονται
για βραχυπρόθεσμες περιόδους γι’
αυτό και τα ενοίκια είναι ψηλά»,
ανέφερε. Αντίθετα, οι τιμές των ενοι-
κίων σε ετήσια βάση για κανονική
ενοικίαση ως οικιστικό υποστατικό
παρουσιάζουν αύξηση της τάξης
του 15% τα τελευταία δύο χρόνια,
ωστόσο δεν ακολουθούν την ποσο-
στιαία αύξηση της αξίας των ακι-
νήτων.

Λόγοι που αυξηθήκαν οι τιμές
Σε ερώτηση για τους λόγους που

οδήγησαν στην αύξηση της αγο-

ραστικής αξίας των ακινήτων, ο κ.
Ανδρέου σημείωσε πως οι παράμε-
τροι που συνιστούν την αξία, χω-
ρίζονται στην αξία της γης, στο κό-
στος κατασκευής, στα περιθώρια
κέρδους, στο χρηματοδοτικό κόστος
κ.λπ. Σε αυτή την εξίσωση, είπε, το
κατασκευαστικό κόστος δεν έχει
μειωθεί ιδιαίτερα τα τελευταία χρό-
νια, ενώ αντιθέτως παρουσιάζει μια
μικρή αύξηση. Την ίδια ώρα, ανέ-
φερε, οι επιχειρηματίες ανάπτυξης
γης εκμεταλλεύτηκαν τόσο την εξω-
γενή ζήτηση, η οποία ενθαρρύνθηκε
από τα κίνητρα που δόθηκαν μέσω
του προγράμματος για παραχωρή-
σεις υπηκοοτήτων και αδειών μό-
νιμης παραμονής σε ξένους αγορα-
στές ακινήτων, όσο και τα επενδυ-

τικά κίνητρα που δόθηκαν για να
εξασφαλιστούν άδειες για πολυώ-
ροφα κτίρια. Με αυτά τα δεδομένα,
η αξία της γης ανά μονάδα αυξή-
θηκε. «Οι συγκεκριμένες αναπτύξεις
θεωρούνται μοναδικές, περιορισμέ-
νης προσφοράς, ενώ έχουν εξειδι-
κευμένα χαρακτηριστικά. Δημιουρ-
γούν μονοπώλιο και είναι δύσκολο
να μειωθεί η αξία της γης ανά τε-
τραγωνικό, ενώ αντίθετα η αξία της
γης αυξάνεται», τόνισε. 

Συνεπώς, με την αξία της γης
ανά μονάδα να αυξάνεται και το
κατασκευαστικό κόστος να μη με-
ταβάλλεται ιδιαίτερα, παρόλο που
οι τράπεζες έχουν χαλαρώσει τους
όρους των δανειοδοτήσεων, προ-
σφέροντας δάνεια με χαμηλά επι-

τόκια, οι τιμές των ακινήτων βρί-
σκονται σε υψηλά επίπεδα. Επίσης,
τα κίνητρα των πολιτογραφήσεων,
μέσω της πολιτικής της κυβέρνησης
που παραχωρεί διαβατήρια έναντι
επενδύσεων λειτούργησε αρκετά
θετικά, με αποτέλεσμα οι πωλήσεις
ακινήτων αυτών να φτάσουν τα 5
εκατ. «Το μέτρο της κυβέρνησης
πέτυχε και από τη στιγμή που υπάρ-
χει η ζήτηση από ξένους επενδυτές,
αυτό βοήθησε περαιτέρω τους επι-
χειρηματίες ανάπτυξης γης να το
εκμεταλλευτούν», ανέφερε. 

Ωστόσο, αν και οι τιμές των ακι-
νήτων στην πόλη της Λεμεσού αυ-
ξήθηκαν, τον τελευταίο χρόνο αρ-
κετοί Κύπριοι ιδιώτες προχωρούν
σε αγορά γης. Όπως σημείωσε ο κ.
Ανδρέου, η ανταλλαγή χρέους με
ακίνητα μεταξύ δανειοληπτών και
χρηματοδοτικών οργανισμών ως
μέτρο αναδιάρθρωσης ή εξόφλησης
ιδιωτικών και επιχειρηματικών χρε-
ών, βοήθησε αρκετούς να διαπραγ-
ματευτούν και να αγοράσουν ένα
οικόπεδο, το οποίο έχει μια συγκα-
ταβατική τιμή. 

Κίνδυνος νέας φούσκας 
Ερωτηθείς κατά πόσο υπάρχει

ο κίνδυνος νέας φούσκας στον
κλάδο τον ακινήτων λόγω της ρα-
γδαίας ανάπτυξης στο παραλιακό
μέτωπο της Λεμεσού, ο κ. Ανδρέου
προειδοποίησε πως εάν το μέτρο
των πολιτογραφήσεων σταματήσει
να υφίσταται, οι κατοικίες ή τα
διαμερίσματα ενδεχομένως να
μην μπορούν να αγοραστούν, αφού
οι ενδιαφερόμενοι είναι κυρίως
ξένοι. «Τότε ενδεχομένως να πα-
ρατηρηθεί φούσκα», ανέφερε. Αν-
τίθετα, ενόσω υφίστανται τα κί-
νητρα, αναπτύσσεται το τουρι-
στικό προϊόν και διατίθενται οι
εν λόγω κατοικίες στην αγορά ως
τουριστικά καταλύματα, τότε δεν
αναμένεται να υπάρξει πρόβλημα. 

Βουνό οι τιμές στον παραλιακό Λεμεσού
Ξένοι κυρίως αγοράζουν τα ακριβά διαμερίσματα στα μεγάλα συγκροτήματα – Στα ύψη ανέβηκαν και τα ενοίκια

<<<<<<<

Η έξοδος από την κρίση,
οι χειρισμοί της κυβέρ-
νησης, οι χαλαρώσεις
του χρηματοδοτικού μας
συστήματος αλλά και η
εξωγενής ζήτηση, ήταν
οι κυριότεροι λόγοι που
έδωσαν θετικό πρόσημο
στην αγορά ακινήτων.

Αν και οι τιμές των ακινήτων στην πόλη της Λεμεσού αυξήθηκαν, τον τελευταίο χρόνο αρκετοί Κύπριοι προχωρούν
σε αγορά γης.

Αδειες για 424
οικιστικές μονάδες
παγκυπρίως
Ο αριθμός των αδειών οικοδομής
που εκδόθηκαν από τις δημοτικές
αρχές και τις επαρχιακές διοική-
σεις τον Μάιο ανήλθε στις 507,
σύμφωνα με τη Στατιστική Υπη-
ρεσία. Η συνολική αξία των αδει-
ών αυτών έφθασε τα €108,6
εκατ. και το συνολικό εμβαδόν τις
109,9 χιλιάδες τετραγωνικά μέ-
τρα. Με τις άδειες αυτές προβλέ-
πεται να ανεγερθούν 424 οικιστι-
κές μονάδες. Κατά την περίοδο
Ιανουαρίου-Μαΐου 2017 εκδόθη-
καν 2.368 άδειες οικοδομής σε
σύγκριση με 2.156 την αντίστοιχη
περίοδο του προηγούμενου
έτους. Η συνολική αξία των αδει-
ών αυτών αυξήθηκε κατά 28,3%
και το συνολικό εμβαδόν κατά
36,2%, ενώ ο αριθμός των οικι-
στικών μονάδων παρουσίασε αύ-
ξηση της τάξης του 41,0%.
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Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ

Στο κόκκινο βρίσκεται η πληρότητα
των ξενοδοχειακών μονάδων σε
όλες τις πόλεις της χώρας, με τους
αρμόδιους φορείς να παρουσιά-
ζονται αρκετά ευχαριστημένοι με
τα αποτελέσματα των τελευταίων
μηνών. Με την πληρότητα να φτά-
νει κατά μέσο όρο μέχρι το 95%
για τον μήνα Αύγουστο και τους
αριθμούς των αφίξεων να παρου-
σιάζουν ένα μεγάλο ποσοστό αύ-
ξησης σε σχέση με την αντίστοιχη
περίοδο του 2016, οι αρμόδιοι φο-
ρείς κάνουν λόγο για ευοίωνο μέλ-
λον στον πιο σημαντικό κλάδο της
οικονομίας, τον τουρισμό. Αν και
οι επισκέπτες προέρχονται κυρίως
από τη Μεγάλη Βρετανία και τη
Ρωσία, υπάρχει σημαντική αύξηση
από τις αγορές της Γερμανίας και
του Ισραήλ, ενώ επίσης αρκετοί

ξένοι επισκέπτονται πάνω από μία
φορά την Κύπρο, αναδεικνύοντας
περαιτέρω το τουριστικό προϊόν.
Η καλοκαιρινή σεζόν παρουσιάζεται
αρκετά αισιόδοξη, ενώ παράλληλα
σύμφωνα και με τους αρμοδίους
δεν έχει υπάρξει οποιοδήποτε σο-
βαρό δυσάρεστο κρούσμα. Οι πα-
ράλιες πόλεις εμφανίζουν μικρή
αύξηση στις διανυκτερεύσεις σε
σχέση το προηγούμενο έτος, ένεκα
και των επιπρόσθετων κλινών που
δημιουργήθηκαν από τη αρχή του
έτους για να καλύψουν τις αυξη-
μένες ανάγκες που παρουσιάστη-
καν. 

Αντίθετα, η πληρότητα των ορει-
νών ξενοδοχειακών μονάδων για
τον μήνα Αύγουστο βρίσκεται στο
70%, με τους αρμοδίους να παρου-
σιάζονται απογοητευμένοι, σημει-
ώνοντας τα τεράστια προβλήματα
που αντιμετωπίζουν, λόγω του αθέ-
μιτου ανταγωνισμού που δημιουρ-

γείται από τη λειτουργία των πα-
ράνομων καταλυμάτων. Υποστη-
ρίζουν, μάλιστα, πως οι παραδο-
σιακές οικοδομές που υλοποιήθη-
καν κάτω από την ομπρέλα του Κυ-
πριακού Οργανισμού Τουρισμού
δεν εμπίπτουν στην έννοια του
αγροτουρισμού.

Ευοίωνο το μέλλον 
Σε δηλώσεις του στην «Κ», ο

πρόεδρος του Παγκύπριου Συνδέ-
σμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ) Χάρης
Λοϊζίδης εξέφρασε ικανοποίηση
για τις υψηλές πληρότητες των ξε-
νοδοχείων, αναφέροντας πως εκτός
από τον μήνα που διανύουμε, η
ζήτηση και για τον Σεπτέμβρη βρί-
σκεται σε αρκετά ικανοποιητικό
επίπεδο. Παράλληλα, έκανε λόγο
για μια μειωμένη ροή κρατήσεων
από τη ρωσική αγορά κατά το πρώ-
το δεκαήμερο του Αυγούστου, με
αποτέλεσμα να δημιουργηθεί με-
μονωμένη διαθεσιμότητα σε κάποια
τουριστικά καταλύματα. Τόνισε
ότι το φαινόμενο αυτό δεν είναι
καθόλου ανησυχητικό, προσθέ-
τοντας ότι μπορεί να αξιοποιηθεί
από συμπατριώτες μας που έμειναν
τελευταία στιγμή και επιθυμούν
να κάνουν διακοπές εντός της χώ-
ρας. «Λόγω του ότι έχει υποτιμηθεί
το ρούβλι και σε συνδυασμό με το
γεγονός ότι η Τουρκία προσφέρει
καταλύματα σε πιο χαμηλές τιμές,
δημιουργήθηκε αυτή η κατάστα-
ση», ανέφερε. 

Ερωτηθείς εάν οι τιμές της Κύ-
πρου είναι ανταγωνιστικές, σε σχέ-
ση με τις χώρες του εξωτερικού, ο
κ. Λοϊζίδης απάντησε θετικά, ση-
μειώνοντας πως οι μεγάλοι διορ-
γανωτές ταξιδιών του εξωτερικού
είναι αρκετά ευχαριστημένοι από
τη χώρα μας. «Το σημαντικό είναι
μην ξεφύγουμε στο θέμα της τιμο-
λόγησης τα επόμενα έτη. Ιδιαίτερα
η ρωσική αγορά αντιμετωπίζει αυτή
τη στιγμή το πρόβλημα της μείωσης
της αξίας του ρουβλιού και η αγ-
γλική αγορά το Brexit. Συνεπώς
και εμείς πρέπει να είμαστε πολύ
προσεκτικοί με τις τιμές που θα
διεκδικήσουμε στα συμβόλαια για
το 2018-2019». Ωστόσο, πρόσθεσε
πως ένεκα των συμβολαίων που
γίνονται με τους ταξιδιωτικούς
πράκτορες, φαίνεται ότι υπάρχουν
κρατήσεις και για την επόμενη
χρονιά, σημειώνοντας πως εκτός

από τις αγορές της Ρωσίας και της
Αγγλίας που αυξάνονται χρόνο με
τον χρόνο, η Γερμανία, οι σκανδι-
ναβικές χώρες και το Ισραήλ πα-
ρουσιάζουν αρκετά μεγάλη αύξηση. 

Από την πλευρά της η πρόεδρος
του Συνδέσμου Τουριστικών Επι-
χειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ), Χρυ-
σαίμιλη Ψηλογένη δήλωσε στην
«Κ» ότι η διαθεσιμότητα στα ξενο-
δοχεία είναι αρκετά μειωμένη και
είναι πολύ δύσκολο για κάποιον
που έμεινε τελευταία στιγμή να
βρει διαθέσιμο δωμάτιο για τον
μήνα Αύγουστο. Ταυτόχρονα, ση-
μείωσε πως τα μηνύματα που έρ-
χονται από τους ταξιδιωτικούς πρά-
κτορες για την επόμενη τουριστική
καλοκαιρινή σεζόν είναι αρκετά
θετικά. 

Στο 95% στην Αμμόχωστο 
Σε ερώτηση κατά πόσον υπάρχει

διαθεσιμότητα δωματίων στην
επαρχία της Αμμοχώστου, ο Δώρος
Τάκκας, πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ της
περιοχής ανέφερε πως η πληρότητα
για τον μήνα Αύγουστο βρίσκεται

πάνω από 95%, κάνοντας λόγο για
ένα πολύ ικανοποιητικό επίπεδο.
«Πιθανόν να υπάρξει μια μικρή αύ-
ξηση σε σχέση με πέρσι, λόγω του
ότι η τουριστική σεζόν ξεκίνησε
πιο νωρίς φέτος», είπε. Επιπρόσθε-
τα, σημείωσε πως όσον αφορά τις
τιμές, λόγω του ανταγωνισμού δεν
μπορούν να αποκλίνουν από τις
περσινές τιμές. «Οι ξενοδοχειακές
τιμές είναι όπως τα εισιτήρια των
αεροπλάνων. Αν, για παράδειγμα,
υπάρχει διαθεσιμότητα, τότε σί-
γουρα θα υπάρχουν πιο καλές τιμές.
Αυτό όμως αποτελεί την πολιτική
που ακολουθεί κάθε ξενοδοχείο»,
είπε. Ωστόσο, σημείωσε, λόγω και
των κινήτρων που δίνει το κράτος,
οι κλίνες αυξάνονται χρόνο με τον
χρόνο, διότι υπάρχει ζήτηση από
όλες τις αγορές, με τις κύριες να
προέρχονται από την Αγγλία, τη
Ρωσία, τη Σκανδιναβία και την κεν-
τροευρωπαϊκή (Γερμανία, Ελβετία,
Αυστρία, ανατολικές χώρες). «Υπάρ-
χει μια αύξηση 2-3.000 τουριστών
τον χρόνο», σημείωσε, ενώ παράλ-
ληλα, αναφέρθηκε και στη σημαν-

τική συνεργασία των ξενοδόχων
και των τουριστικών πρακτόρων
που μειώνουν το κόστος διακοπών,
με αποτέλεσμα η χώρα να γίνεται
πιο προσιτή στους ξένους τουρί-
στες. «Η σεζόν κυλά πολύ πιο ομαλά
από πέρυσι και οι ξενοδόχοι χει-
ρίστηκαν με τον καλύτερο δυνατό
τρόπο την αυξημένη ζήτηση», τό-
νισε. 

Προσφορές στη Λάρνακα 
Όσον αφορά την πόλη του Ζή-

νωνα, οι πληρότητες κυμαίνεται
γύρω στο 90%, ανέφερε στην «Κ»
η πρόεδρος του ΠΑΣΥΞΕ Λάρνακας,
Ιωάννα Φλωρεντιάδου. Εντούτοις,
σημείωσε, υπάρχουν κάποιες ημέ-
ρες του Αυγούστου που αν και δια-
κεκομμένες, είναι διαθέσιμες. «Οι
συμπατριώτες μας που επιθυμούν
να επισκεφτούν την επαρχία της
Λάρνακας μπορούν να το κάνουν
αφού υπάρχουν διαθέσιμα δωμά-
τια», είπε. Τόνισε δε, πως δεν υπήρ-
ξε ούτε και ένα παράπονο ή κα-
ταγγελία από τους επισκέπτες, προ-
σθέτοντας πως αν και οι επόμενες
ημέρες θα είναι δύσκολες, λόγω
της αυξημένης κυκλοφορίας των
συμπατριωτών μας, οι ξενοδόχοι
είναι έτοιμοι να αντιμετωπίσουν
οποιοδήποτε πρόβλημα παρουσια-
στεί. Επίσης, έκανε λόγο για πολύ
ανταγωνιστικές τιμές, σημειώνον-
τας παράλληλα ότι αρκετά ξενο-
δοχεία των τεσσάρων και πέντε
αστέρων έχουν πολύ ελκυστικές
προσφορές για τα δωμάτια που
είναι διαθέσιμα. «Θα ήταν αχάριστο
εκ μέρους μας, να πούμε ότι δεν
είμαστε ικανοποιημένοι. Η χρονιά
που διανύουμε είναι αρκετά θετική
για την πόλη μας», είπε. 

Ποιοτική η Λεμεσός 
Κληθείς να σχολιάσει την αυ-

ξημένη κίνηση των ημερών, ο πρό-
εδρος του ΠΑΣΥΞΕ Λεμεσού, Χάρης
Θεοχάρους, εξέφρασε στην «Κ»
την ικανοποίησή του από την αυ-
ξημένη ζήτηση όλης της καλοκαι-
ρινής σεζόν, σημειώνοντας παράλ-
ληλα ότι ο μήνας Αύγουστος έχει
και φέτος την τιμητική του, με την
πληρότητα να αγγίζει το 90% και
άνω. Έκανε λόγο για έναν ποιοτικό
τουρισμό που διαφέρει από τις άλ-
λες επαρχίες, ενώ εμφανίστηκε αρ-
κετά αισιόδοξος και τους υπόλοι-
πους μήνες του χρόνου. «Η αύξηση

αφορά περισσότερο τον Μάιο και
ευελπιστούμε να είναι εμφανής
και τον Οκτώβριο και τον Νοέμβριο.
Οι τιμές μας είναι αρκετά ανταγω-
νιστικές αναφορικά με το επίπεδο
των υπηρεσιών που προσφέρουμε.
Υπάρχουν όμως και κάποια κόστη,
τα οποία θα παραμένουν σε υψηλά
επίπεδα, ενώ για τους ανταγωνιστές
μας θα παραμένουν χαμηλά. Άρα
πρέπει να βρούμε κάποιους άλλους
τρόπους ώστε να μπορούμε να προ-
σελκύουμε περισσότερους επισκέ-
πτες», υπογράμμισε. 

Πολλοί ντόπιοι στην Πάφο
Η διαθεσιμότητα στα ξενοδοχεία

της επαρχίας Πάφου (πόλης Πάφου,
Πόλης Χρυσοχούς, Νέο Χωριό) είναι
σχετικά περιορισμένη τον μήνα
που διανύουμε, σημείωσε ο πρό-
εδρος του ΠΑΣΥΞΥ Πάφου Θάνος
Μιχαηλίδης. Ωστόσο, σημείωσε,
πως υπάρχει πάντα ένας αριθμός
δωματίων που είναι διαθέσιμος,
εκφράζοντας παράλληλα την ικα-
νοποίησή του με τα αποτελέσματα
της καλοκαιρινής σεζόν. «Η ζήτηση
σε σχέση με πέρσι είναι αυξημένη
και συνεπώς οι πληρότητες είναι
πολύ υψηλές. Οι κύριες αγορές της
Πάφου προέρχονται από την Αγ-
γλία, τη Ρωσία, την κεντρική Ευ-
ρώπη, το Ισραήλ, ενώ αυξημένη
παρουσιάζεται και η ντόπια αγορά.
Παρόλο που το ποσοστό των Κυ-
πρίων είναι σχετικά μικρό, αν το
αναλύσουμε σε χρονιαία βάση, το
καλοκαίρι και ειδικά τον Ιούλιο και
τον Αύγουστο υπάρχει αυξημένη
ζήτηση», είπε. 

Σημείωσε παράλληλα, ότι η αύ-
ξηση που παρουσιάζεται το τελευ-
ταίο διάστημα προήλθε και λόγω
του ότι η Πάφος είναι και πολιτι-
στική πρωτεύουσα. «Πλέον υπάρχει
μια άλλη διάσταση στην εμπειρία
των τουριστών που επιλέγουν να
περάσουν τις διακοπές τους στην
επαρχία της Πάφου. Εκτός από τη
θάλασσα και τον ήλιο, τα πολιτι-
στικά δρώμενα βρίσκονται σε πολύ
υψηλό επίπεδο και υπάρχει πλη-
θώρα επιλογών. Επίσης, η διαμόρ-
φωση του κέντρου της Πάφου έχει
πραγματικά αναδείξει την ομορφιά
της πόλης και συνέτεινε στην αύ-
ξηση του τουριστικού ρεύματος,
ενώ ταυτόχρονα συνεισφέρει πάρα
πολύ στην θετική εμπειρία των πε-
ριηγητών», υπογράμμισε. 

Πέραν του 95% η πληρότητα στα ξενοδοχεία 
Ικανοποίηση εκφράζουν οι αρμόδιοι φορείς από την αυξημένη ζήτηση - Ελάχιστη η διαθεσιμότητα τον Αύγουστο 

Αρκετά απογοητευμένος εμφανί-
στηκε ο πρόεδρος ορεινών θερέ-
τρων του ΠΑΣΥΞΕ Ανδρέας Μαν-
τάλας. Σε δηλώσεις του στην «Κ»,
αν και ανέφερε πως η πληρότητα
των ξενοδοχειακών καταλυμάτων
αγγίζει το 75% για τον μήνα Αύ-
γουστο, σημείωσε πως οι ξενοδόχοι
αντιμετωπίζουν αρκετά προβλή-
ματα. Διαχώρισε παράλληλα τις ξε-
νοδοχειακές μονάδες από τα αγρο-
τουριστικά καταλύματα, υποστη-
ρίζοντας πως οι συγκεκριμένες οι-
κοδομές που εμπίπτουν κάτω από
την ομπρέλα του Κυπριακού Ορ-
γανισμού Τουρισμού τυγχάνουν
μεγαλύτερης στήριξης. «Τα συγ-

κεκριμένα υποστατικά που δημι-
ουργήθηκαν στο πλαίσιο του αγρο-
τουριστικό τομέα δεν ανταποκρί-
νονται στην έννοια του αγροτου-
ρισμού. 

Οι αρμόδιοι φορείς ξόδεψαν αρ-
κετά χρήματα για την ανέγερσή
τους, ωστόσο εξελίχθηκαν σε κάτι
εντελώς διαφορετικό. Αγροτουρι-
σμός σημαίνει να έρθει ο ξένος πε-
ριηγητής και να μάθει τις παραδό-
σεις της χώρας. Να μάθει πώς γί-
νεται το χαλλούμι, ο σιουσιούκος,
τα γλυκά του κουταλιού, να αρμέξει,
να δει πώς γίνεται το λάδι, η λούν-
τζα, να βιώσει την παράδοση σε
όλο της το φάσμα, να ζήσει σαν

αγρότης. Η εξέλιξη των υποδομών
αυτών έκανε ζημιά στους ξενοδό-
χους», είπε. Εκτός από τις παρα-
δοσιακές οικοδομές, ο κ. Μαντάλας
ανέφερε πως και τα σπιτάκια που
διατηρεί ο ημικρατικός οργανισμός
(Cyta) αλλά και τα παράνομα κα-
ταλύματα που βρίσκονται κάτω
από τις διαδικτυακές πλατφόρμες
Airbnb και Booking επηρέασαν αρ-
νητικά τη βιωσιμότητα των ορεινών
θερέτρων. 

«Τα σπιτάκια της Cyta δημιουρ-
γούν ζημιά στα ξενοδοχεία, λόγω
του ότι δεν φιλοξενούν μόνο έναν
υπάλληλο με την οικογένειά του
αλλά δίνουν και σπίτια σε συγγενείς

και φίλους τους. Επίσης, υπάρχουν
τα σπίτια που είναι αδήλωτα και
λειτουργούν κάτω από την ομπρέλα
του Airbnb και του Booking που
δεν είναι νόμιμα, χωρίς να πληρώ-
νουν φόρους και αυτό προκάλεσε
μια μείωση στη ζήτηση των ορει-
νών θέρετρων», υποστήριξε. Χωρίς
το σχέδιο των επιχορηγημένων
αδειών, η πληρότητα τον Αύγουστο
για τα ορεινά θέρετρα θα ήταν 15
με 20% , συμπλήρωσε. Παράλληλα,
κάλεσε την κυβέρνηση να εξαγ-
γείλει επενδύσεις για την ανάπτυξη,
προώθηση και διατήρηση των ξε-
νοδοχειακών μονάδων που βρί-
σκονται στις ορεινές περιοχές. 

«Οι αρμόδιοι ξέχασαν τα ορεινά θέρετρα»

Κληθείσα να σχολιάσει εάν επη-
ρεάστηκε αρνητικά το τουριστικό
ρεύμα στη Λεμεσό από τη ρύπαν-
ση της θάλασσας που παρουσιά-
στηκε τις τελευταίες ημέρες και
ξεσήκωσε κύμα αντιδράσεων, η
πρόεδρος του ΣΤΕΚ, Χρυσαίμιλη
Ψηλογένη, ανέφερε πως το συγ-
κεκριμένο θέμα είναι πολύ ση-
μαντικό και ο ΣΤΕΚ πρωτοστάτη-
σε αρκετούς μήνες πριν, ώστε να
εξευρεθούν λύσεις για την αντι-
μετώπιση του προβλήματος. «Το
εν λόγω ζήτημα είναι αρκετά
ανησυχητικό. Είχαμε αρκετές κα-
ταγγελίες από ξένους τουρίστες.
Ωστόσο, κινητοποιηθήκαμε εγ-
καίρως και συναντηθήκαμε με
όλους τους αρμόδιους φορείς για
να επιλύσουμε το θέμα», ανέφε-
ρε. Τόνισε παράλληλα, ότι πρέπει
να υπάρξει συντονισμός από
όλους, όσον αφορά την πρόληψη
και όσον αφορά την αντιμετώπι-
ση. «Υπάρχουν τρόποι, ώστε να
διορθωθεί και να καθαριστεί η
θάλασσα από τέτοιου είδους λύ-

ματα. Του χρόνου θα δούμε εάν
επηρεάστηκε το τουριστικό ρεύ-
μα, προς το παρόν έχουμε καθη-
μερινά καταγγελίες», είπε. Στο
ίδιο μήκος κινήθηκαν και οι δη-
λώσεις του προέδρου του ΠΑΣΥ-
ΞΕ Λεμεσού, Χάρη Θεοχάρους, ο
οποίος σημείωσε ότι το θέμα πή-
ρε τις πρέπουσες διαστάσεις και
όλοι αρμόδιοι κινητοποιήθηκαν
άμεσα για να ξεπεραστεί το πρό-
βλημα. «Την περασμένη εβδομά-
δα συναντηθήκαμε στο Υπουρ-
γείο Μεταφορών παρουσία του
ίδιου του υπουργού αλλά και του
υπουργού Γεωργίας με όλους
τους αρμόδιους φορείς, για τη
λήψη μέτρων για την εξάλειψη
του προβλήματος. Πιστεύω ότι εί-
μαστε σε καλό δρόμο και μπορώ
να πω ότι ξεπεράστηκε το πρό-
βλημα. Η Λεμεσός επειδή έχει
μια τεράστια ανάπτυξη τα τελευ-
ταία χρόνια, αυτού του είδους τα
προβλήματα έχουν αρνητικό αν-
τίκτυπο στον τουρισμό», σημεί-
ωσε. 

Άμεση κινητοποίηση για τη μόλυνση 

<<<<<<<

Αν και οι τουρίστες προ-
έρχονται κυρίως από τη
Μεγάλη Βρετανία και τη
Ρωσία, υπάρχει σημαν-
τική αύξηση από τις αγο-
ρές της Γερμανίας και
του Ισραήλ.

Η καλοκαιρινή σεζόν παρουσιάζεται αρκετά αισιόδοξη, ενώ δεν έχει υπάρξει οποιοδήποτε σοβαρό δυσάρεστο κρούσμα. 
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Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

Κατακόρυφη πτώση καταγράφουν οι
αφίξεις επιβατών κρουαζιέρας σε δη-
μοφιλείς προορισμούς της χώρας, σύμ-
φωνα με τα τελευταία διαθέσιμα στα-
τιστικά στοιχεία, καθώς η αστάθεια
στην Τουρκία έχει απομακρύνει τα
κρουαζιερόπλοια από το Αιγαίο συ-
νολικά.

Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση
του λιμανιού του Ηρακλείου, το οποίο
για το διάστημα Ιανουαρίου - Ιουλίου
καταγράφει πτώση της τάξης του

39,4% στις αφίξεις επιβατών και 28,4%
στις αφίξεις κρουαζιερόπλοιων. Σε
απόλυτους αριθμούς, οι αφίξεις επι-
βατών στο επτάμηνο έφθασαν σε
82.357 από 135.967 την ίδια περίοδο
του 2016. Ο κ. Γιάννης Μπρας, διευ-
θύνων σύμβουλος της εταιρείας συμ-
βούλων Five Senses Consulting με ει-
δίκευση στην ανάπτυξη προορισμών
κρουαζιέρας, σημειώνει επιπλέον τον
χαμηλό μέσο όρο πληρότητας των
πλοίων, ο οποίος διαμορφώνεται στο
72,6%. Η εξέλιξη αυτή έρχεται σε αν-
τίθεση με την αισιοδοξία που επιχει-
ρήθηκε να καλλιεργηθεί σε κυβερνη-

τικό επίπεδο για κάλυψη των απωλειών
των πλοίων από τις αυξημένες πλη-
ρότητες των επιβατών.

Στη Ρόδο οι αφίξεις επιβατών με
κρουαζιέρα στο εξάμηνο φέτος μει-
ώθηκαν κατά 10,9%, φθάνοντας σε
98.127. Επίσης, η μείωση των επιβατών
τον Ιούλιο ξεπέρασε σε ποσοστό το
34%. Αλλά και για τον τρέχοντα μήνα
αναμένονται περί τις 30 προσεγγίσεις
κρουαζιερόπλοιων, από 49 τον Αύ-
γουστο του 2016. Παράλληλα, στη
Σαντορίνη αναμένεται για τον Αύγου-
στο μείωση κατά 24% του αριθμού
των κρουαζιερόπλοιων. Σύμφωνα με

τον κ. Μπρα, ένα πρώτο βήμα για την
ανάκαμψη της κρουαζιέρας πρέπει
να είναι η υλοποίηση στρατηγικού
σχεδίου με τη συμμετοχή της Fraport
για την επαναπροσέγγιση των γερ-
μανόκτητων εταιρειών. Ενα μόνο νέο
Homeport (έναρξη και επιστροφή της
κρουαζιέρας στο λιμάνι) για 20 εβδο-
μάδες με πλοίο 2.500 επιβατών μπορεί
να φέρει στους προορισμούς που θα
συμμετέχουν στο πρόγραμμα άμεσα
ετήσια έσοδα έως 20 εκατ. ευρώ. Πάν-
τως, παρά τη συρρίκνωση της δρα-
στηριότητας στην Ελλάδα, η διεθνής
κρουαζιέρα αναμένεται να κινηθεί με

έντονα αυξητικές τάσεις, φθάνοντας
στον αριθμό ρεκόρ των 25,8 εκατ. αφί-
ξεων από 24,7 εκατ. το 2016.

Τον κώδωνα του κινδύνου για τις
αρνητικές εξελίξεις στην κρουαζιέρα
είχαν χτυπήσει από πέρυσι το φθινό-
πωρο μέσω της «Κ» εκπρόσωποι του
κλάδου. Οι εκτιμήσεις αυτές δείχνουν
να επιβεβαιώνονται, καθώς βάσει των
μέχρι στιγμής στοιχείων οι μεγάλες
απώλειες των επιβατών δεν μπορούν
να καλυφθούν ούτε από τις πληρότητες
στα πλοία ούτε από τη μικρή μετατό-
πιση δρομολογίων στο Ιόνιο. Επίσης,
οι εκπρόσωποι του κλάδου θεωρούν
με βάση τα έως τώρα προγράμματα
των διεθνών εταιρειών ότι και το 2018
η κίνηση στην κρουαζιέρα θα παρα-
μείνει στα χαμηλά επίπεδα της φετινής
σεζόν. Ενας από τους βασικούς λόγους
που μειώνεται φέτος η δραστηριότητα
της κρουαζιέρας είναι το γεγονός ότι
περικόπηκαν για λόγους ασφαλείας
από τα προγράμματα των διεθνών
εταιρειών λιμάνια της Τουρκίας, με
αποτέλεσμα την κατάργηση και των
ενδιάμεσων σταθμών απο-επιβίβασης
σε ελληνικά λιμάνια. Βέβαια, η Ελλάδα
το 2016 είχε επωφεληθεί συγκυριακά
από τα προβλήματα αστάθειας της γει-
τονικής χώρας, καθώς οι εταιρείες
κρουαζιέρας που δεν ήθελαν να ακυ-
ρώσουν τελευταία στιγμή το σύνολο
των προγραμμάτων τους στην περιοχή
αντικατέστησαν τουρκικά λιμάνια με
ελληνικά. Για αυτό άλλωστε οι πολλα-
πλές αφίξεις επιβατών άγγιξαν τα 5,2
εκατ., από 4,96 εκατ. το 2015. Ωστόσο,
η αύξηση αυτή δεν έσπασε το ρεκόρ
του 2013, οπότε οι πολλαπλές αφίξεις
ξεπέρασαν τα 5,6 εκατ.

Η αστάθεια στην Τουρκία διώχνει 
τα κρουαζιερόπλοια από το Αιγαίο
Διψήφια η μείωση των επιβατών σε δημοφιλείς ελληνικούς προορισμούς

<<<<<<

Εκπρόσωποι του κλά-
δου εκτιμούν ότι οι αφί-
ξεις επιβατών και το
2018 θα παραμείνουν 
στα ίδια χαμηλά επίπεδα 
της φετινής περιόδου.

Με αργούς ρυθμούς μειώνεται το ποσοστό της ανεργίας
Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Οριακή υποχώρηση κατέγραψε η
ανεργία στην Ελλάδα τον Μάιο, με
το ποσοστό να μειώνεται στο 21,7%
σε σχέση με το αναθεωρημένο 21,8%
του Απριλίου. Η αποκλιμάκωση της
ανεργίας συνεχίζεται με αργούς ρυθ-
μούς, το ποσοστό παραμένει σε δρα-
ματικά υψηλά ποσοστά, ενώ μεγάλο
πρόβλημα εντοπίζεται στους νέους
αλλά και τους μεγάλους σε ηλικία
ανέργους, στους οποίους μάλιστα
παρατηρείται συνεχής αυξητική
τάση του ποσοστού. Για μικρά αλλά
σταθερά βήματα κάνει λόγο η αρ-
μόδια αναπληρώτρια υπουργός Ερ-
γασίας Ράνια Αντωνοπούλου, εκτι-
μώντας μάλιστα ότι μέχρι το 2019

θα έχουμε μία επιπλέον μείωση του
ποσοστού κατά 4 με 5 μονάδες.

Αναλυτικά, σύμφωνα με τα εποχικά
διορθωμένα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ,
η ανεργία τον Μάιο του τρέχοντος
έτους περιορίστηκε στο 21,7%, ελά-
χιστα μειωμένη από το 21,8% που
είχε καταγραφεί έναν μήνα νωρίτερα,
τον Απρίλιο, σημαντικά όμως κάτω
από το 23,6% που είχε καταγραφεί
ένα χρόνο πριν, τον Μάιο του 2016.

Το σύνολο των απασχολουμένων,
κατά τον Μάιο του 2017, εκτιμάται
ότι ανήλθε σε 3.744.154 άτομα, οι
άνεργοι σε 1.035.192 άτομα και ο οι-
κονομικά μη ενεργός πληθυσμός σε
3.236.814 άτομα. Οι απασχολούμενοι
αυξήθηκαν κατά 76.295 άτομα σε
σχέση με τον Μάιο του 2016 (+2,1%)

και κατά 1.955 άτομα σε σχέση με
τον Απρίλιο του 2017 (+0,1%).

Οι άνεργοι μειώθηκαν κατά
100.056 άτομα σε σχέση με τον Μάιο
του 2016 (-8,8%) και κατά 5.490 άτομα
σε σχέση με τον Απρίλιο του 2017
(-0,5%).

Οι οικονομικά μη ενεργοί, δηλαδή
τα άτομα που δεν εργάζονται ούτε

αναζητούν εργασία, μειώθηκαν κατά
11.687 άτομα σε σχέση με τον Μάιο
του 2016 (-0,4%) και αυξήθηκαν κατά
749 άτομα σε σχέση με τον Απρίλιο
του 2017 (αμελητέα μεταβολή).

Ηλικιακά, πρωταθλητές της ανερ-
γίας παραμένουν οι νέοι 15 - 24 ετών
(44,4%), όμως δραματικές διαστάσεις
προσλαμβάνει η ανεργία στις μεγα-
λύτερες ηλικίες, όπου μάλιστα δεν
παρουσιάζονται κάποια σημάδια
ανάκαμψης. 

Συγκεκριμένα, στους νέους ηλικίας
15 έως 24 ετών η ανεργία τον Μάιο
διατηρήθηκε σε υψηλά επίπεδα
(44,4%), αν και περιορίστηκε από το
49,7% που ήταν πριν από ένα χρόνο.
Ομως η ανεργία στις ηλικίες που βρί-
σκονται κοντά στη σύνταξη, 55 - 64

ετών συνεχίζει να κινείται ανοδικά,
καθώς ανήλθε σε 19,8% τον Μάιο
του 2017, από 18,5% τον Μάιο του
2016. Πολύ πάνω από τον γενικό δεί-
κτη, στο 27,9% παραμένει η ανεργία
–παρότι βαίνει μειούμενη– και στα
άτομα ηλικίας μεταξύ 25 και 34 ετών. 

Στις γυναίκες η ανεργία (26,1%
τον Μάιο 2017, από 28,4% τον Μάιο
2016) συνεχίζει να παραμένει πολύ
υψηλότερη από εκείνη στους άνδρες
(18,1% από 19,8%), ενώ σε επίπεδο
αποκεντρωμένων διοικήσεων της
χώρας, στις τρεις πρώτες θέσεις βρί-
σκονται η Ηπειρος - Δυτική Μακε-
δονία (27,4% τον Μάιο 2017 από
27,7% τον Μάιο 2016), η Μακεδονία
- Θράκη (22,3% από 24,1%) και η Ατ-
τική (22,1% από 22,6%).

Ακολουθούν, η Θεσσαλία - Στερεά
Ελλάδα (21,8% από 25,1%), η Πελο-
πόννησος - Δυτική Ελλάδα - Ιόνιοι
Νήσοι (20,5% από 24,2%), η Κρήτη
(17,5% από 21,8%) και το Αιγαίο
(16,3% από 21,3%).

Μιλώντας στην ΕΡΤ, η αναπλη-
ρώτρια υπουργός Εργασίας εμφανί-
στηκε αισιόδοξη ότι μέχρι το 2019
θα έχουμε επιπλέον μείωση της ανερ-
γίας κατά 4 με 5 ποσοστιαίες μονάδες. 

Σύμφωνα με την κ. Αντωνοπού-
λου, σε επίπεδο αριθμών και με τα
πιο πρόσφατα στοιχεία η ανεργία
μειώνεται, ενώ σύμφωνα με το σύ-
στημα Εργάνη δημιουργήθηκαν
230.000 νέες θέσεις μισθωτής ερ-
γασίας, σε ποσοστό πάνω από 50%
πλήρους απασχόλησης.

Διευρύνθηκαν τα χρέη του Δη-
μοσίου προς τους προμηθευτές
και τους φορολογουμένους το
πρώτο πεντάμηνο του έτους σε
σχέση με το διάστημα Ιανουα-
ρίου - Απριλίου και, όπως όλα
δείχνουν, το Δημόσιο δεν πρό-
κειται να αποπληρώσει σημαν-
τικό τμήμα των υποχρεώσεων
του πριν από την εκταμίευση
της δόσης των 8,5 δισ. Αυτό ση-
μαίνει ότι οι πληρωμές θα ξεκι-
νήσουν τον Αύγουστο, στην κα-
λύτερη περίπτωση, καθώς η
εκταμίευση της δόσης θα πραγ-
ματοποιηθεί στα μέσα Ιουλίου.
Το ποσό που έχει προβλεφθεί
σε πρώτη φάση για την αποπλη-
ρωμή των οφειλών του Δημοσίου
ανέρχεται στα 800 εκατ. ευρώ
και σε δεύτερη φάση θα «πέ-
σουν» ακόμη 800 εκατ., υπό την
προϋπόθεση ότι και το ελληνικό
κράτος θα πληρώσει από τα δια-
θέσιμά του το ποσό των 400
εκατ.

Σύμφωνα με τα στοιχεία που
δημοσιοποίησε χθες το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους, οι οφει-
λές του Δημοσίου προς τους προ-
μηθευτές, καθώς και οι εκκρεμείς
επιστροφές φόρων ανήλθαν στο
πρώτο πεντάμηνο του έτους στα
5,053 δισ. ευρώ έναντι 4,959 δισ.
ευρώ στο διάστημα Ιανουαρίου
- Απριλίου. Ουσιαστικά οι οφειλές
του Δημοσίου αυξήθηκαν κατά
94 εκατ. Οπως προκύπτει από
τα στοιχεία:

1. Οι συνολικές οφειλές των
υπουργείων, των ασφαλιστικών
ταμείων, των νοσοκομείων, των
οργανισμών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης και των λοιπών νομικών

προσώπων δημοσίου δικαίου
ανήλθαν στα 3,843 δισ. ευρώ τον
Μάιο από 3,914 δισ. ευρώ στα
τέλη Απριλίου.

2. Οι εκκρεμείς επιστροφές
ανέρχονται στα 1,210 δισ. ευρώ
τον Μάιο από 1,051 δισ. ευρώ
στα τέλη Απριλίου.

3. Συνολικά το ποσό που χρω-
στά το ελληνικό Δημόσιο ανέρ-
χεται στα 5,053 δισ. ευρώ (3,843
δισ. ευρώ οι οφειλές υπουργείων
και φορέων και 1,210 δισ. ευρώ
εκκρεμείς επιστροφές).

4. Από τα 3,843 δισ. ευρώ τα:
• 2,246 δισ. χρωστούν οι οργα-
νισμοί κοινωνικής ασφάλισης.
• 543 εκατ. χρωστούν τα νοσο-
κομεία.
• 479 εκατ. είναι οι οφειλές των
νομικών προσώπων.
• 342 εκατ. είναι το χρέος των δή-
μων.
• 235 εκατ. είναι τα χρέη των
υπουργείων.

Εκτός από τα χρέη ύψους 5,053
δισ., σύμφωνα με στοιχεία της
Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων
Εσόδων, το ελληνικό Δημόσιο
χρωστά ακόμη 1,93 δισ. Πρόκει-
ται για επιστροφές φόρων (ει-
σοδήματος και ΦΠΑ) σε επιχει-
ρήσεις και φυσικά πρόσωπα. Το
ποσό αυτό, παρά το γεγονός ότι
οι ενδιαφερόμενοι έχουν κατα-
θέσει στις εφορίες τους όλα τα
απαραίτητα δικαιολογητικά, δεν
έχει επεξεργασθεί από τις υπη-
ρεσίες, με αποτέλεσμα όχι μόνο
να μην εγγράφεται ως επίσημη
υποχρέωση του Δημοσίου, αλλά
να παραμένει άγνωστο πότε θα
πιστωθεί στους λογαριασμούς
των δικαιούχων.

Στα 5 δισ. ανήλθαν 
τα χρέη του Δημοσίου
στους ιδιώτες

<<<<<<

Μεγάλο πρόβλημα 
εντοπίζεται στους νέ-
ους, αλλά και στους με-
γάλους σε ηλικία ανέρ-
γους (55 - 64 ετών).
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ΤουΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Ξεκινάει ο διαγωνισμός ανανέωσης
των αδειών κινητής τηλεφωνίας στη
ζώνη των 1800 MHz. Οι τρεις εταιρείες
κινητής τηλεφωνίας καλούνται να
ανανεώσουν τις άδειες και τις συ-
χνότητες που κατέχουν στη συγκε-
κριμένη περιοχή, καταβάλλοντας ως
αντίτιμο για τη νέα παραχώρηση των
συχνοτήτων περίπου 200 εκατ. ευρώ.
Ο δρόμος για την ανανέωση των αδει-
ών άνοιξε προχθές Τρίτη, όταν ο
υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενημέρωσης Νίκος
Παππάς υπέγραψε τη σχετική υπουρ-
γική απόφαση. Με την απόφαση
αυτή εκχωρείται το δικαίωμα στην
Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
& Ταχυδρομείων να προκηρύξει και
να υλοποιήσει τον διαγωνισμό εκ-
χώρησης των δικαιωμάτων χρήσης
των σχετικών συχνοτήτων. Κι επειδή
το έσοδο είναι υψηλό, δεν υπάρχει
χρόνος για χάσιμο. Ετσι χθες συνε-
δρίασε εκτάκτως το προεδρείο της
Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών
& Ταχυδρομείων (ΕΕΤΤ) προκειμένου
να εγκρίνει το τεύχος προκήρυξης
του σχετικού διαγωνισμού.

Ο διαγωνισμός θα γίνει μέσω δη-
μοπρασίας η οποία θα περιλάβει 11
τμήματα (μπλοκ) συχνοτήτων, εύρους
ζώνης 2x5 MHz το καθένα. Από αυτά,
τα πέντε μπλοκ ήδη κατέχει η Co-
smote και από τρία μπλοκ κατέχουν
οι εταιρείες Vodafone και Wind Hellas.
Στην πράξη, η EETT θα δημοπρατήσει
συχνότητες εύρους ζώνης 110 MHz,
εκ των οποίων τα 50 ΜΗz ανήκουν
στην Cosmote και από 30 MHz στις
εταιρείες Vodafone και Wind. Λογικά
αναμένεται ότι οι τρεις εταιρείες θα
ανανεώσουν τα δικαιώματα χρήσης

των συχνοτήτων τους για επιπλέον
15-17 έτη, έτσι ώστε όλα να λήξουν
ταυτόχρονα τον Δεκέμβριο του 2035.
Kάθε δημοπρατούμενο μπλοκ έχει
τιμή εκκίνησης στη δημοπρασία που
διαφοροποιείται ανάλογα με την ημε-
ρομηνία λήξης του στην υφιστάμενη
χρήση του. Για παράδειγμα, τα μπλοκ
συχνοτήτων των Vodafone και Wind
έχουν τιμή εκκίνησης 19,7 εκατ.
ευρώ το καθένα, καθώς τα δικαιώματά
τους λήγουν τον Φεβρουάριο του
2018. Τα μπλοκ της Cosmote έχουν
τιμή εκκίνησης 16,5 εκατ. ευρώ, κα-

θώς τα υφιστάμενα δικαιώματα λή-
γουν τον Δεκέμβριο του 2020 και
άρα εκχωρούνται για μικρότερη πε-
ρίοδο ισχύος από εκείνα της Vodafone
και της Wind. Το εκπλειστηρίασμα
κάθε μπλοκ δεν θα διαφοροποιείται
αισθητά σε σχέση με την τιμή εκκί-
νησης στη δημοπρασία. Αυτό ισχύει
με δεδομένο ότι δεν υπάρχουν νε-
οεισερχόμενοι στην αγορά για να
διεκδικήσουν τις εκχωρούμενες συ-
χνότητες. Κατά συνέπεια οι υφιστά-
μενες εταιρείες θα ανανεώσουν τα
δικαιώματα χρήσης των συχνοτήτων

τους στην τιμή εκκίνησης της δημο-
πρασίας, ή οριακά υψηλότερα. Ετσι,
η Cosmote αναμένεται να καταβάλει
82 εκατ. ευρώ συνολικά και οι εται-
ρείες Vodafone και Wind από 59 εκατ.
ευρώ η καθεμιά. Η διαδικασία ανα-
μένεται να ολοκληρωθεί τον Οκτώ-
βριο, έτσι ώστε μέχρι τις αρχές Νο-
εμβρίου να έχει ολοκληρωθεί η συ-
ναλλαγή. Οι εταιρείες καλούνται να
καταβάλουν το εκπλειστηρίασμα,
είτε στο 100% είτε προκαταβάλλοντας
το 40% έως 70% και το υπόλοιπο σε
3 έως 5 ετήσιες δόσεις.

Στα 200 εκατ. το κόστος ανανέωσης 
των αδειών της κινητής τηλεφωνίας
Η Cosmote αναμένεται να καταβάλει 82 εκατ., Vodafone –Wind από 59 εκατ.

Ελληνικό roadshow, 20-21
Σεπτεμβρίου στο Λονδίνο 
Του ΑΝΕΣΤΗ ΝΤΟΚΑ

Το επόμενο ραντεβού των εισηγ-
μένων επιχειρήσεων με τα μεγα-
λύτερα επενδυτικά σχήματα της
Δυτικής Ευρώπης και των ΗΠΑ
θα πραγματοποιηθεί στο Λονδίνο
τον ερχόμενο Σεπτέμβριο.

Ηδη έχει ξεκινήσει η προεργα-
σία από τα στελέχη των Ελληνικών
Χρηματιστηρίων για την όσο το
δυνατόν μεγαλύτερη συμμετοχή
εισηγμένων εταιρειών στο 12ο
κατά σειρά οδοιπορικό παρου-
σίασης (roadshow) που θα γίνει
στη βρετανική πρωτεύουσα, όπου
ανελλιπώς πραγματοποιείται η
συγκεκριμένη εκδήλωση από το
2006 μέχρι και σήμερα. Το ετήσιο
roadshow της ΕΧΑΕ στο Λονδίνο
θα διεξαχθεί το διήμερο 20 και
21 Σεπτεμβρίου και όλα δείχνουν
ότι θα είναι μια εκδήλωση με αυ-
ξημένο ενδιαφέρον από τα ξένα
funds. Οι διοικήσεις των ελληνι-
κών επιχειρήσεων αναμένεται
να αφιερώσουν το μεγαλύτερο
μέρος των συναντήσεών τους με
τα ξένα funds στην παρουσίαση
των επενδυτικών τους σχεδίων
τη διετία 2017-2018. Ταυτόχρονα
αναμένεται και η αξιολόγηση του
ελληνικού χρηματιστηρίου από
τον οίκο FTSE, που θα γίνει κατά
τη διάρκεια του ελληνικού road-
show στη βρετανική πρωτεύου-

σα. Αξίζει να αναφέρουμε ότι θα
είναι η πρώτη φορά τα τελευταία
χρόνια που οι διοικήσεις των
εταιρειών της υψηλής κεφαλαι-
οποίησης (FTSE 25) έχουν λιγό-
τερο άγχος. Αυτό συμβαίνει διότι
η εκταμίευση της δόσης των 8,8
δισ. ευρώ και η ολοκλήρωση των
προαπαιτουμένων για τη δεύτερη
αξιολόγηση ολοκληρώθηκαν στις
15 Ιουνίου 2017 και συνεπώς δεν
θα μονοπωλήσουν τις συζητήσεις
των ελληνικών επιχειρήσεων με
τα ξένα επενδυτικά σχήματα,
όπως είχε συμβεί στη περυσινή
εκδήλωση. Οι ξένοι επενδυτές
ενδιαφέρονται κυρίως για μετοχές
υψηλής κεφαλαιοποίησης εται-
ρειών που έχουν ισχυρή παρου-
σία, υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης
και ικανοποιητικές μερισματικές
αποδόσεις.

Επίσης σημαντικό ρόλο στις
συζητήσεις αναμένεται να δια-
δραματίσει και η ολοκλήρωση
του θεσμικού πλαισίου που αφορά
τα «κόκκινα» δάνεια, στοιχείο το
οποίο αναμένεται να βοηθήσει
πολύ τους ισολογισμούς των πι-
στωτικών ιδρυμάτων, ενώ συγ-
χρόνως θα επιτρέψει στις τράπε-
ζες να λειτουργήσουν με στόχο
την απελευθέρωση ρευστότητας
στην αγορά και τη χρηματοδό-
τηση υγιών επενδυτικών σχε-
δίων.

Αύξηση 1% σε ετήσια βάση σημείωσε
ο Γενικός Δείκτης Τιμών Καταναλωτή
τον Ιούλιο του 2017. H αύξηση προ-
ήλθε από τις ανατιμήσεις προϊόντων,
οι οποίες προέκυψαν κατά κύριο
λόγο από την αύξηση υφιστάμενων
ή την επιβολή νέων έμμεσων φόρων,
όπως είναι οι ειδικοί φόροι κατανά-
λωσης. Σύμφωνα με την Ελληνική
Στατιστική Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ) αυξήσεις
καταγράφηκαν στις ακόλουθες ομά-
δες αγαθών:
• 7,1% στην ομάδα «Αλκοολούχα
ποτά και καπνός» κυρίως λόγω της
αύξησης των τιμών στον καπνό (κα-
τά 10%). Υπενθυμίζεται ότι από
1/1/2017 αυξήθηκε ο πάγιος φόρος

κατανάλωσης στον λεπτοκομμένο
καπνό και επιβλήθηκε Ειδικός Φόρος
Κατανάλωσης (ΕΦΚ) στα υγρά που
χρησιμοποιούνται στα ηλεκτρονικά
τσιγάρα.
• 2,7% στην ομάδα «Στέγαση» λόγω
αύξησης των τιμών στο πετρέλαιο
θέρμανσης (κατά 30%) και στο φυ-
σικό αέριο (κατά 18,3%). Σημειώνεται
ότι τον Οκτώβριο του 2016 αυξήθηκε
ο ΕΦΚ στο πετρέλαιο θέρμανσης,
ενώ ταυτόχρονα έχουν αυξηθεί σε
σχέση με την αντίστοιχη περσινή
περίοδο οι διεθνείς τιμές.
• 7,3% στην ομάδα «Μεταφορές»
λόγω αύξησης κυρίως των τιμών
σε καύσιμα και λιπαντικά (κατά

4,3%), καθώς και στα αεροπορικά
εισιτήρια (κατά 13,9%). Από την 1η
Ιανουαρίου 2017 αυξήθηκε ο ΕΦΚ
στη βενζίνη, στο πετρέλαιο κίνησης,
αλλά και στο υγραέριο κίνησης.
• 1,3% στην ομάδα «Επικοινωνίες»
λόγω αύξησης των τιμών στις τη-
λεφωνικές υπηρεσίες (κατά 1,5%).
Από την 1η Ιανουαρίου 2017 επι-
βλήθηκε τέλος 5% επί των λογα-
ριασμών σταθερής τηλεφωνίας.
• 1,8% στην ομάδα «Ξενοδοχεία -
Καφέ - Εστιατόρια», λόγω αύξηση
των τιμών σε εστιατόρια - ζαχαρο-
πλαστεία - καφενεία - κυλικεία (κατά
1%) και σε ξενοδοχεία - μοτέλ - παν-
δοχεία (κατά 11%). Ο κλάδος επη-

ρεάζεται από τις αυξήσεις των έμ-
μεσων φόρων σε σειρά προϊόντων
και υπηρεσιών, όπως είναι για πα-
ράδειγμα η σημαντική αύξηση του
ΦΠΑ στα περισσότερα νησιά, από
13% και 7% σε 24%.

Κάθε άλλο παρά τυχαίο είναι, λοι-
πόν, το γεγονός ότι οι μεγαλύτερες
ετήσιες αυξήσεις καταγράφονται
στο πετρέλαιο θέρμανσης (30%),
στο φυσικό αέριο (18,3%), στον καφέ
(14%), στα αεροπορικά εισιτήρια
(13,9%) και στο ελαιόλαδο (12,3%).
Η αύξηση στις τιμές του ελαιολάδου
αποδίδεται στην εξαιρετικά μειωμέ-
νη παραγωγή που παρατηρείται φέ-
τος.

Αύξηση πληθωρισμού στο 1% τον Ιούλιο λόγω των φόρων

Μικρή αύξηση της τάξης του 1,6%
κατέγραψε ο Γενικός Δείκτης Βιο-
μηχανικής Παραγωγής Ιουνίου
2017, σε σύγκριση με τον αντίστοι-
χο δείκτη του Ιουνίου 2016, έναντι
αύξησης 8,1% που σημειώθηκε κα-
τά την αντίστοιχη σύγκριση του
έτους 2016 με το 2015, σύμφωνα
με στοιχεία που παρουσίασε η ΕΛ-
ΣΤΑΤ.

Παράλληλα, ο μέσος Γενικός
Δείκτης Βιομηχανικής Παραγωγής
της περιόδου Ιανουαρίου - Ιουνίου
2017, σε σύγκριση με τον αντί-
στοιχο δείκτη της περιόδου Ια-
νουαρίου - Ιουνίου 2016, παρου-
σίασε αύξηση 6%.

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία,
ο εποχικά διορθωμένος Γενικός
Δείκτης Βιομηχανικής Παραγωγής
Ιουνίου 2017, σε σύγκριση με τον
αντίστοιχο δείκτη Μαΐου 2017,
παρουσίασε μείωση 0,8%.

Η αύξηση του διορθωμένου ως
προς το πλήθος των εργάσιμων
ημερών Γενικού Δείκτη Βιομηχα-
νικής Παραγωγής κατά 1,6% τον
μήνα Ιούνιο 2017, σε σύγκριση με

τον αντίστοιχο δείκτη του Ιουνίου
2016, προήλθε από τις ακόλουθες
μεταβολές των δεικτών των επι-
μέρους τομέων βιομηχανίας:

1. Από την αύξηση:
• Κατά 2,8% του Δείκτη Παρα-
γωγής Μεταποιητικών Βιομηχα-
νιών και συγκεκριμένα των δει-
κτών των διψήφιων κλάδων: κα-
πνού, παραγώγων πετρελαίου και
άνθρακα, βασικών φαρμακευτι-
κών προϊόντων και σκευασμάτων,
μηχανοκίνητων οχημάτων, ρυ-
μουλκούμενων, ημιρυμουλκού-
μενων.
• Κατά 0,1% του Δείκτη Παρα-
γωγής Ηλεκτρισμού.

2. Από τη μείωση:
• Κατά 3,5% του Δείκτη Παρα-
γωγής Ορυχείων - Λατομείων.
Στη μείωση αυτή συνέβαλαν οι
μειώσεις των δεικτών των διψή-
φιων κλάδων: άντλησης αργού
πετρελαίου και φυσικού αερίου,
άλλων εξορυκτικών και λατομικών
δραστηριοτήτων.
• Κατά 7,1% του Δείκτη Παροχής
Νερού.

Ανοδο 1,6% κατέγραψε ο δείκτης
βιομηχανικής παραγωγής τον Ιούνιο
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Πριν από 10 χρόνια, ο κόσμος ήρθε
αντιμέτωπος με την πιο καταστρο-
φική χρηματοπιστωτική κρίση μετά
το Κραχ του 1929. Η BNP Paribas
«πάγωσε» τρία επενδυτικά κεφά-
λαια, υποστηρίζοντας ότι δεν μπο-
ρούσε να αποτιμήσει τιτλοποιημένα
στεγαστικά δάνεια, διότι δεν πραγ-
ματοποιούνταν καμία απολύτως
πράξη. Την ίδια ημέρα, η Ευρωπαϊ-
κή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ) διοχέ-
τευσε δισ. ευρώ στις χρηματαγορές
για να διατηρήσει σε λειτουργία
το ευρωπαϊκό τραπεζικό σύστημα,
καθώς το κύμα των ρευστοποιήσε-
ων ήταν τεράστιο. 
Ηταν Πέμπτη 9 Αυγούστου 2007,
όταν ο κόσμος άρχισε να συνειδη-
τοποιεί ότι δεν θα ήταν ελεγχόμενες
οι συνέπειες του αθρόου δανεισμού
στην αμερικανική αγορά στεγα-
στικής πίστης και των τιτλοποι-
ημένων δανείων που προήλθαν
από αυτήν, όπως είχε προειδοποι-
ήσει ο τότε πρόεδρος της Ομο-
σπονδιακής Τράπεζας των ΗΠΑ
(Fed) Μπεν Μπερνάνκι. Η Fed
απάντησε στην κρίση με τη διο-
χέτευση τρισεκατομμυρίων δολα-
ρίων στο αμερικανικό χρηματοπι-
στωτικό σύστημα, απορροφώντας
τα προβληματικά στοιχεία του
ενεργητικού των τραπεζών, προ-
κειμένου να ξεκινήσει εκ νέου ο
δανεισμός στην οικονομία. Δια-
φορετικά, τα πράγματα θα ήταν
πολύ πιο δύσκολα για τις ΗΠΑ και
τον υπόλοιπο κόσμο.

Παρ’ όλα αυτά, οι οικονομίες του
ανεπτυγμένου κόσμου ακόμα με-
τρούν απώλειες. Κατέρρευσαν τρά-
πεζες στη Βρετανία, στις ΗΠΑ, στη
Γερμανία, στην Ιρλανδία και αλλού,
ενάμιση χρόνο μετά τον Αύγουστο
του 2007, καθώς οι επενδυτές έγιναν
εξαιρετικά καχύποπτοι για τα πε-
ρίπλοκα προϊόντα με τιτλοποιημένα
δάνεια που διατηρούσαν στα χαρ-
τοφυλάκιά τους. Κάποιες από τις
ισχυρότερες τράπεζες του κόσμου

κρατικοποιήθηκαν, ιδιαίτερα μετά
τη χρεοκοπία της Lehman Brothers,
της υπ’ αριθμόν 5 μεγαλύτερης
επενδυτικής τράπεζας των ΗΠΑ,
στα μέσα Σεπτεμβρίου. Η ιστορία
με τη Lehman Brothers σκόρπισε
τον πανικό στις διεθνείς αγορές,
κορυφώνοντας τη χρηματοπιστω-
τική κρίση και οδηγώντας την παγ-
κόσμια οικονομία, ιδιαίτερα του
ανεπτυγμένου κόσμου, σε βαθιά
ύφεση. Στις ΗΠΑ, ο ασφαλιστικός
κολοσσός American International
Group πέρασε στον έλεγχο της
Ουάσιγκτον, λόγω της υπερβολικής
μόχλευσης σε εξωχρηματιστηριακά

παράγωγα τα οποία ήταν συνδε-
δεμένα με τιτλοποιημένα στεγα-
στικά δάνεια, ενώ στο χείλος του
γκρεμού οδηγήθηκαν η Βear Ste-
arns και η Countrywide Financial.
Ηταν σαφές ότι το τραπεζικό σύ-
στημα και στις δύο πλευρές του
Ατλαντικού ήταν εκτεθειμένο σε
υπερβολική μόχλευση, κυρίως όμως
«κούφιο», δηλαδή δεν διέθετε τα
απαραίτητα κεφάλαια για να κα-
λύψει ζημίες από επισφαλή στεγα-
στικά δάνεια, τιτλοποιημένα δάνεια
και περίπλοκα εξωχρηματιστηριακά
παράγωγα.

Η Ιρλανδία ήταν από τα πρώτα
κράτη-μέλη της Ευρωζώνης που
ζήτησε οικονομική βοήθεια από
τους Ευρωπαίους εταίρους. Ακο-
λούθησε, μάλιστα, το αυστηρό δη-
μοσιονομικό πρόγραμμα της τρόι-
κας και κρατικοποίησε τις τρεις
μεγαλύτερες τράπεζές της, οι οποίες
σε διαφορετική περίπτωση θα κα-
τέρρεαν. Σήμερα, τα ποσοστά ανερ-
γίας των νέων στην Πορτογαλία
και την Ιταλία εξακολουθούν να
είναι υψηλά, ενώ ο δανεισμός στις
μεσαίες επιχειρήσεις του ευρωπαϊ-
κού Νότου χρειάστηκε χρόνια για
να αρχίσει σταδιακά να ανακάμπτει.
Οι πραγματικοί μισθοί είναι πολύ
χαμηλοί και στις δύο πλευρές του
Ατλαντικού, ενώ ο πληθωρισμός
παραμένει αρκετά χαμηλότερα από
τα προ κρίσεως επίπεδα, αντανα-
κλώντας ένα περιβάλλον υποτονι-
κής ανάπτυξης.

<<<<<<

Ο ασφαλιστικός
κολοσσός American
International Group
πέρασε στον έλεγχο
της Ουάσιγκτον.

Δέκα χρόνια μετά
την κρίση στις ΗΠΑ
οι πληγές είναι ανοικτές
Την κατάρρευση των μεγάλων χρηματοπιστωτικών
ιδρυμάτων ακολούθησε μακρόχρονη βαθύτατη ύφεση

Η ΕΚΤ «ανάγκασε» γερμανικές εταιρείες σε επενδύσεις
Δικαίωση για την πολιτική της
ΕΚΤ και την επιλογή της να δια-
τηρεί τα επιτόκια του ευρώ σε
αρνητικό έδαφος αποτελούν τα
ευρήματα έρευνας του γερμανικού
οικονομικού ινστιτούτου Ifo με-
ταξύ 4.000 γερμανικών εταιρειών.
Ορισμένες γερμανικές εταιρείες
αποφασίζουν να επενδύσουν για
να μην επιβαρύνονται με τις χρε-
ώσεις που συνεπάγεται η αποτα-
μίευση των κεφαλαίων τους στα
ταμεία της κεντρικής τράπεζας.
Επιτυγχάνεται έτσι ο στόχος της
πολιτικής της ΕΚΤ, που ήταν να
δώσει ώθηση στις επενδύσεις.

Οπως σχολίασε η Κρίστα
Χάιντζ, εκ των συντακτών της
μελέτης του Ifo, «η επιλογή της
επένδυσης είναι ενδιαφέρουσα
από μακροοικονομικής απόψεως,
καθώς έχει αντίκτυπο στην πραγ-
ματική οικονομία». Από την έρευ-
να του Ifo προκύπτει, πάντως,
ότι σχεδόν μία στις πέντε γερ-
μανικές εταιρείες αντιμετωπίζουν
αυτές τις χρεώσεις που προκύ-
πτουν ως αποτέλεσμα των αρ-
νητικών επιτοκίων. Ωστόσο, μόλις

το 8% του συνόλου τις αποδέχεται
και τις καταβάλλει. 

Οι περισσότερες ελίσσονται
με διάφορους τρόπους είτε μέσω

κάποιου είδους διαπραγμάτευσης
με την τράπεζα είτε αλλάζοντας
τράπεζα είτε χρησιμοποιώντας
τα κεφάλαιά τους για την απο-
πληρωμή χρέους τους.

Εξάλλου, σε πρόσφατη έκθεσή
του το ΔΝΤ διαπιστώνει ότι τα
αρνητικά επιτόκια που έχουν
υιοθετήσει οι μεγάλες κεντρικές
τράπεζες, συμπεριλαμβανομένης
και της ΕΚΤ, έχουν λειτουργήσει
ως εργαλείο για την τόνωση του
πληθωρισμού, την αποκλιμάκωση
του κόστους δανεισμού και ενίοτε
την αποδυνάμωση ορισμένων
νομισμάτων. 

Η Γερμανία, βέβαια, έχει επα-
νειλημμένως ασκήσει πιέσεις
στην ΕΚΤ προκειμένου να εγκα-
ταλείψει σταδιακά την πολιτική
τόνωσης της οικονομίας, τα αρ-
νητικά επιτόκια και το πρόγραμ-
μα αγοράς ομολόγων. 

Εχει, μάλιστα, κατηγορήσει
ανοικτά την ΕΚΤ ότι με τα αρνη-
τικά επιτόκια πλήττει τις γερμα-
νικές τράπεζες και τις αποταμι-
εύσεις των Γερμανών. Τελευταία
έχει εντείνει τις πιέσεις, επικα-

λούμενη την ελαφρά επιτάχυνση
που έχει σημειώσει ο πληθωρι-
σμός της Ευρωζώνης τους τελευ-
ταίους μήνες. Οπως, όμως, επι-
σημαίνει ο πρόεδρος της τράπε-
ζας Μάριο Ντράγκι, η αύξηση
των τιμών παραμένει σε επίπεδα
κάτω του στόχου του 2%.

Εν τω μεταξύ, οι πρόσφατες
κατηγορίες για σύσταση καρτέλ
μεταξύ των κορυφαίων αυτοκι-
νητοβιομηχανιών της Γερμανίας
προβλήθηκαν από τα ΜΜΕ της
Κίνας. Σχετικό ρεπορτάζ της De-
utsche Welle αναφέρει πως «έχει
τραυματιστεί πολύ βαριά η γερ-
μανική οικονομία». Παράλληλα,
όμως, χαρακτηρίζει σημαντικό-
τερο το σκάνδαλο της σύστασης
καρτέλ από τη διαβόητη πλέον
υπόθεση παραποίησης των στοι-
χείων για τις εκπομπές καυσαε-
ρίων. Οπως υποστηρίζει, η δια-
πίστωση ότι υπήρχε καρτέλ «κα-
ταδεικνύει ότι οι Γερμανοί κα-
τασκευαστές αυτοκινήτων εξα-
πατούσαν την αγορά και τους
καταναλωτές επί 20 ολόκληρα
χρόνια».

Σημαντικές αλλαγές αναμένεται να
επιφέρει στη ζήτηση για πετρέλαιο
η μαζικότερη κατασκευή και κυκλο-
φορία ηλεκτρικών αυτοκινήτων στο
προσεχές μέλλον, όπως αναφέρουν
σε δημοσίευμά τους οι Financial Ti-
mes. Κάνουν, μάλιστα, μια ιστορική
αναδρομή, περιγράφοντας πώς είχε
διαμορφωθεί η κατάσταση στα τέλη
του 19ου αιώνα, όταν ξεκινούσε η
άντληση πετρελαίου στις ΗΠΑ. Τότε
η βενζίνη είχε θεωρηθεί άχρηστο
παράγωγο της κηροζίνης, το οποίο
θα κατέληγε στην κοίτη των ποτα-
μών, επιβαρύνοντας το περιβάλλον.
Οταν άρχισε η μαζική παραγωγή
αυτοκινήτων, όλα άλλαξαν.

Σήμερα, 100 χρόνια από την έναρ-
ξη της αυτοκίνησης, η συμβιωτική
σχέση πετρελαίου και οχημάτων
κλονίζεται. Βρετανία και Γαλλία ανα-
κοινώνουν ότι έως το 2040 θα απα-
γορεύσουν τις πωλήσεις νέων ντι-
ζελοκίνητων μοντέλων. Οπότε τί-
θεται το ερώτημα: Θα οδηγήσει η
ηλεκτροκίνηση σε μείωση της ζή-
τησης για πετρέλαιο και, αν ναι,

πότε θα συμβεί κάτι τέτοιο; Στελέχη
κορυφαίων πετρελαιοβιομηχανιών
δίνουν κάποιες απαντήσεις. Αλλοι
κάνουν λόγο για εικασίες. Ο Μπεν
βαν Μπέρντεν, επικεφαλής της Royal
Dutch Shell, μιλάει για προκλήσεις:
«Οι πετρελαϊκές πρέπει να γίνουν
πιο επιλεκτικές όσον αφορά το ποιες
πετρελαιοφόρες περιοχές θα εκμε-
ταλλευθούν, ώστε να διατηρούν μό-
νον εκείνες με τη μεγαλύτερη από-
δοση και το φθηνότερο κόστος εξό-
ρυξης». Επίσης, τόνισε ότι ο κλάδος
πρέπει να λάβει τα μέτρα του για τη
βιωσιμότητά του σε έναν κόσμο
όπου η ζήτηση θα αποκλιμακώνεται.
«Πότε θα συμβεί δεν το ξέρουμε,
αλλά ξέρουμε ότι θα συμβεί», προ-
σέθεσε ο κ. Βαν Μπέρντεν. Σύμφωνα
με κάποιους αναλυτές, το ανώτατο
σημείο της ζήτησης για πετρέλαιο
τοποθετείται στα τέλη του 2020,
υπό τον όρο ότι έχουν ληφθεί μέτρα
για την κλιματική αλλαγή και έχει
προχωρήσει η έρευνα στην τεχνο-
λογία των μπαταριών για τα ηλε-
κτρικά οχήματα.

Αύξηση ηλεκτρικών οχημάτων,
μείωση παραγωγής πετρελαίου

Στόχος της πολιτικής της ΕΚΤ ήταν
να δώσει ώθηση στις επενδύσεις
μέσω αρνητικών επιτοκίων.

Ασθμαίνει το παγκόσμιο εμπόριο
Το παγκόσμιο εμπόριο ως ποσοστό
της ανάπτυξης εξακολουθεί να
κινείται σε χαμηλότερα επίπεδα
σε σχέση με τα προ του 2007 δε-
δομένα. Πριν από την κρίση, το
παγκόσμιο εμπόριο επεκτεινόταν
επί πολλές δεκαετίες με διπλάσιο
ρυθμό σε σχέση με αυτόν της
παγκόσμιας ανάπτυξης. Από το
2011, το παγκόσμιο εμπόριο κι-
νείται σε βραδύτερους ή στους
ίδιους ρυθμούς με την παγκόσμια
ανάπτυξη.

Επιπροσθέτως, η διοχέτευση
τρισ. δολαρίων ή ευρώ από τις
κεντρικές τράπεζες στα τραπεζικά

συστήματα έχει προκαλέσει στρε-
βλώσεις στις αγορές κρατικού χρέ-
ους, οδηγώντας τις αποδόσεις των
κρατικών ομολόγων σε πολύ χα-
μηλά ποσοστά. Μάλιστα, παρου-
σιάζουν ακόμη και αρνητικές απο-
δόσεις, όπως στην περίπτωση της
Γερμανίας. Σύμφωνα με το Reuters,
οι αποδόσεις στα 10ετή κρατικά
ομόλογα κυμαίνονται στο ήμισυ
της αξίας τους την τελευταία δε-
καετία. Παρά το ράλι των χρημα-
τιστηρίων, ο παγκόσμιος δείκτης
MSCI έχει ενισχυθεί μόνον κατά
22% από το 2007, αντικατοπτρί-
ζοντας το μέγεθος των χρηματι-

στηριακών απωλειών κατά το ξέ-
σπασμα της κρίσης. Μετά τις τε-
ράστιες απώλειες που καταγρά-
φηκαν το 2008, οι μετοχές του
χρηματοπιστωτικού κλάδου εξα-
κολουθούν να κυμαίνονται σε επί-
πεδα χαμηλότερα σε σχέση με άλ-
λους κλάδους των χρηματιστηρίων,
αναφέρει το Reuters. Η διόγκωση
των ισολογισμών των κεντρικών
τραπεζών είναι ίσως ένα από τα
γεγονότα που χαρακτηρίζουν τη
χρηματοπιστωτική κρίση του 2007.
Μέχρι σήμερα, η Fed δεν έχει απο-
πειραθεί να περιορίσει τους ισο-
λογισμούς της.

Οι Εργατικοί στη Νορβηγία θα βάλουν υψηλότερους φόρους στους πλουσίους
Οι Νορβηγοί ψηφίζουν τον Σεπτέμ-
βριο και ένα από τα φλέγοντα ζη-
τήματα που τους απασχολεί, ενόψει
της εκλογικής αναμέτρησης, είναι
η φορολόγηση του πλούτου. Χθες,
η μεγαλύτερη επιχειρηματική ένωση
της χώρας (ΝΗΟ), που εκπροσωπεί
25.000 εταιρείες, έλαβε σαφή πολι-
τική θέση. Δήλωσε ότι το σχέδιο
των Εργατικών, που αυτήν τη στιγμή
βρίσκονται στην αντιπολίτευση,
για αύξηση των εσόδων κατά 5 δισ.
κορώνες (633 εκατ. δολάρια) από
τη φορολογία στα πολύ υψηλά ει-
σοδήματα τα επόμενα τέσσερα χρό-
νια, παρεμποδίζει τη δημιουργία
θέσεων εργασίας. Επιπλέον, έδωσε
στη δημοσιότητα έρευνα η οποία
δείχνει ότι σχεδόν οι 6 στις 10 επι-
χειρήσεις της Νορβηγίας είναι πρό-
θυμες να κάνουν περισσότερες
προσλήψεις, αν μειωθεί ο φορολο-
γικός συντελεστής του πλούτου. Οι
περισσότερες δημοσκοπήσεις δί-
νουν προβάδισμα στους Εργατικούς.

Το κόμμα τους αναμένεται να κα-
ταλάβει την εξουσία, ύστερα από
τέσσερα χρόνια θητείας στα έδρανα
της αντιπολίτευσης. Μία από τις
προγραμματικές τους δηλώσεις έχει
να κάνει με την πρόθεσή τους να
αυξήσουν τους φόρους, έτσι ώστε
να αποκομίσουν υψηλότερα έσοδα
για να χρηματοδοτήσουν το προ-
νοιακό σύστημα και να αμβλύνουν
την εισοδηματική ανισότητα. Η

Νορβηγία, όπως εκτιμά ο ΟΟΣΑ,
έχει τη δικαιότερη κατανομή εισο-
δημάτων μετά την Ισλανδία. Είναι,
μάλιστα, μία από τις τέσσερις μόνον
ευρωπαϊκές χώρες που έχει θέσει
σε ισχύ νομοθεσία επί του αποκτη-
θέντος πλούτου. Οι άλλες τρεις είναι
η Γαλλία, η Ισπανία και η Ελβετία.
Σύμφωνα με τον Τζόνας Γκαρ Στό-
ουρ, επικεφαλής των Εργατικών,
και τον βουλευτή του κόμματος
Τρουλς Βίκχολμ, «οι επιχειρηματίες
πρέπει να συνειδητοποιήσουν ότι
και αυτοί ωφελούνται όταν η κοι-
νωνία είναι υγιής και βασίζεται
στους στενούς δεσμούς των μελών
της». 

Επίσης, ο κ. Βίκχολμ ισχυρίστηκε
ότι η μείωση της φορολογίας του
πλούτου δεν είχε πουθενά ως απο-
τέλεσμα τη δημιουργία περισσό-
τερων θέσεων εργασίας και το ίδιο
θα συμβεί και στην περίπτωση της
Νορβηγίας. Αν οι Εργατικοί κερδί-
σουν τις εκλογές, στόχο έχουν να

αυξήσουν τον φορολογικό συντε-
λεστή επί των περιουσιακών στοι-
χείων άνω του 1,45 εκατ. κορωνών
(150.000 ευρώ) από το 0,85% στο
1,2%. Η κυβέρνηση μειοψηφίας
προχώρησε σε μείωση του φορο-
λογικού συντελεστή από το 1%
προηγουμένως στο 0,85% σήμερα
και επιδιώκει άμεσα την πλήρη κα-
τάργησή του. Πάντως, ανέκοψε ώς
έναν βαθμό την ταχύτητά της ως
προς αυτό το ζήτημα και υποσχέ-
θηκε πως θα θέσει ως προτεραι-
ότητά της, αν επανεκλεγεί, τη μεί-
ωση των φορολογικών συντελε-
στών για τους απλούς φορολογού-
μενους. Οι Εργατικοί ασκούν κρι-
τική στην κεντροδεξιά κυβέρνηση,
επειδή δεν κατόρθωσε να δημιουρ-
γήσει περισσότερες θέσεις εργα-
σίας. Tο ποσοστό απασχόλησης
υποχώρησε στο σχεδόν 67% του
πληθυσμού από το 69% το 2013,
όταν ανέλαβε την εξουσία.

BLOOMBERG, A.P.

Αν οι Νορβηγοί Εργατικοί κερδίσουν τις εκλογές τον Σεπτέμβριο, σκοπεύουν
να αυξήσουν τον φορολογικό συντελεστή επί των περιουσιακών στοιχείων άνω
του 1,45 εκατ. κορωνών (150.000 ευρώ) από το 0,85% στο 1,2%.

<<<<<<

Πάντως, οι επιχειρημα-
τίες υποστηρίζουν ότι η
φορολογία στα πολύ
υψηλά εισοδήματα λει-
τουργεί ανασχετικά ως
προς τη δημιουργία νέ-
ων θέσεων εργασίας.

Η Fed απάντησε στην κρίση με τη διοχέτευση τρισεκατομμυρίων δολαρίων στο αμερικανικό χρηματοπιστωτικό σύ-
στημα, απορροφώντας τα προβληματικά στοιχεία του ενεργητικού των τραπεζών.
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Mία δεκαετία μετά το ξέσπασμα
της χρηματοπιστωτικής κρίσης,
το ύψος των προστίμων που κα-
τέβαλαν οι τράπεζες στις ΗΠΑ ξε-
περνά τα 150 δισ. δολάρια, ενώ
αρκετές είναι οι υποθέσεις που
δεν έχουν κλείσει ακόμα. Πριν από
10 χρόνια, επισημαίνει η βρετανική
εφημερίδα Financial Times, η γαλ-
λική BNP Paribas απαγόρευσε σε
επενδυτές την πρόσβαση σε προ-
ϊόντα με τιτλοποιημένα στεγαστικά
δάνεια λόγω «πλήρους εξάντλησης
της ρευστότητας». Η 9η Αυγούστου
2007 θεωρείται από αρκετούς οι-
κονομικούς αναλυτές η απαρχή
της χρηματοπιστωτικής κρίσης
που κλόνισε τον τραπεζικό κλάδο
και τις κυβερνήσεις των χωρών
στις δύο πλευρές του Ατλαντικού.
Αυτή κρίση είναι, σύμφωνα με κά-
ποιους, η μεγαλύτερη οικονομική
κρίση μετά το κραχ το 1929.

Στην έρευνα των Financial Ti-
mes περιλαμβάνονται τα πρόστιμα
που επιβλήθηκαν εις βάρος τρα-
πεζών, οίκων πιστοληπτικής αξιο-
λόγησης και άλλων εταιρειών του
χρηματοπιστωτικού κλάδου για
διάφορες υποθέσεις, από την πα-
ραπειστική πώληση τιτλοποιημέ-
νων στεγαστικών δανείων μέχρι
την καταχρηστική κατάσχεση κα-
τοικιών ή τη λανθασμένη αξιολό-
γηση επενδυτικών προϊόντων. Η
τράπεζα στην οποία επιβλήθηκαν
τα μεγαλύτερα πρόστιμα είναι η
Bank of America. Εχει πληρώσει

56 δισ. δολάρια, στο πλαίσιο δια-
κανονισμών με τις αρμόδιες πο-
λιτειακές και ομοσπονδιακές αρχές
των ΗΠΑ και με το υπουργείο Δι-
καιοσύνης της χώρας για δικές
της πρακτικές και ενέργειες των
Countrywide και Merrill Lynch
που εξαγόρασε εν μέσω της κρί-
σης. Δεύτερη στη λίστα είναι η
JPMorgan Chase, η οποία κατέβαλε
πρόστιμα και αποζημιώσεις 27
δισ. δολαρίων για τις πρακτικές

της ιδίας αλλά και των Bear Stearns
και Washington Mutual, δύο τρα-
πεζών που απέκτησε κατά τη διάρ-
κεια της κρίσης.

Η χρηματοπιστωτική κρίση του
2007-2009 οδήγησε σε πολυετή
ύφεση αρκετές οικονομίες του ανε-
πτυγμένου κόσμου και άλλαξε την
ισορροπία δυνάμεων μεταξύ των
ισχυρότερων τραπεζών του κό-
σμου. Προκλήθηκε από την ανε-
ξάντλητη χορήγηση στεγαστικών
δανείων σε αδύναμους δανειολή-
πτες στις ΗΠΑ, τα οποία εν συνε-
χεία τιτλοποιήθηκαν και «πακετα-
ρίστηκαν» σε ριψοκίνδυνα επεν-
δυτικά προϊόντα. Η κορύφωση των

επισφαλών στεγαστικών δανείων
στις ΗΠΑ το 2007 οδήγησε σε αλυ-
σιδωτές αντιδράσεις που κλόνισαν
τα θεμέλια των χρηματοπιστωτικών
συστημάτων από τις ΗΠΑ μέχρι
την Ιρλανδία και τη Βρετανία, αναγ-
κάζοντας τις κυβερνήσεις να πα-
ρέμβουν με κρατικά κεφάλαια για
τη διάσωση μεγάλων τραπεζών.
Εως τότε, η κρατικοποίηση τρα-
πεζών θεωρούνταν θέμα του απώ-
τατου παρελθόντος. Σήμερα εκ-
κρεμούν κάποιες υποθέσεις. Φέτος,
ορισμένες ευρωπαϊκές τράπεζες,
όπως η Royal Bank of Scotland,
κατέληξαν σε συμβιβαστικές λύσεις
με το υπουργείο Δικαιοσύνης των
ΗΠΑ – η εν λόγω τράπεζα κατέβαλε
19 δισ. δολάρια. «Μπορεί να ισχυ-
ριστεί κανείς ότι τα πρόστιμα είναι
χαμηλά ή υψηλά. Κανείς, όμως,
δεν μπορεί να ισχυριστεί ότι δεν
ελήφθησαν μέτρα για θέματα συμ-
μόρφωσης», σχολιάζει ο Γκέρολντ
Γκράσοχοφ, συνεταίρος στην εται-
ρεία Boston Consulting Group,
στους Financial Times.

Ενα από τα πιο χαρακτηριστικά
γεγονότα της κρίσης ήταν η κα-
τάρρευση της Lehman Brothers
τον Σεπτέμβριο του 2008 – είχε
προηγηθεί η χρεοκοπία της Bear
Stearns νωρίτερα το 2008. Oπως
επισημαίνουν οι Financial Times,
η βρετανική HSBC είχε ανακοι-
νώσει ζημίες από την αγορά τιτ-
λοποιημένων δανείων των ΗΠΑ
από τον Φεβρουάριο του 2007.

<<<<<<

Η τράπεζα στην οποία
επιβλήθηκαν τα μεγαλύ-
τερα πρόστιμα είναι 
η Bank of America.

Ξεπερνούν τα 150 δισ. 
δολάρια τα πρόστιμα 
μετά την κρίση του 2007
Μία δεκαετία έπειτα από το χρηματοπιστωτικό 
τσουνάμι παραμένουν εκκρεμείς πολλές υποθέσεις

Ασυμφωνία για αύξηση του ορίου χρέους των ΗΠΑ
Οι ΗΠΑ κινδυνεύουν να κηρύξουν
μερική στάση πληρωμών τον Οκτώ-
βριο, καθώς ο Λευκός Οίκος και το
Κογκρέσο δεν έχουν αποφασίσει
ακόμα για την αύξηση του ορίου
στο δημόσιο χρέος της χώρας, προ-
ειδοποιoύν οι New York Times.
Μια ασυμφωνία στην αύξηση του
ορίου χρέους είναι κυρίως πολιτικό
ζήτημα που προβληματίζει τον
υπουργό Οικονομικών Στίβεν
Μνούτσιν, καθώς μπορεί να κο-
στίσει δεκάδες δισεκατομμύρια
στο αμερικανικό κράτος από την
άνοδο των επιτοκίων δανεισμού.
Είναι, επίσης, πολύ πιθανό να προ-
καλέσει βαθιά ύφεση στην οικο-
νομία εξαιτίας των αλυσιδωτών
αντιδράσεων που, ενδεχομένως,
να προκληθούν στις επιχειρήσεις
λόγω της ανόδου του κόστους δα-
νεισμού στις αγορές. Το 2011, το
προσωρινό αδιέξοδο σε ό,τι αφορά
την αύξηση του ορίου στο δημόσιο
χρέος οδήγησε σε υποβάθμιση της
αμερικανικής οικονομίας από τον
οίκο Standard & Poor’s.

Ο Λευκός Οίκος πάσχει από
έλλειψη εμπειρίας και είναι ανε-

παρκής όσον αφορά τη λήψη
άμεσων αποφάσεων, σχολιάζει
ο Εντουαρντ Κλέινμπαντ, αρθρο-
γράφος των New York Times.

Υπογραμμίζει πως μια αύξηση
των επιτοκίων δανεισμού κατά
0,2%, ετησίως, μπορεί να επιβα-
ρύνει το αμερικανικό κράτος με
επιπλέον δαπάνες 400 δισ. δο-
λαρίων την επόμενη δεκαετία.
Μπορεί να προκαλέσει, επίσης,
άνοδο του κόστους δανεισμού
των αμερικανικών επιχειρήσεων,
καθώς τα επιτόκια επηρεάζονται
από αυτά του δημόσιου χρέους.

Αρχές Αυγούστου, ο επικεφα-
λής των Ρεπουμπλικανών στη
Γερουσία Μιτς Μακόνελ δήλωσε
πως η συζήτηση για την αύξηση
του ανώτατου ορίου του χρέους
της χώρας θα μπορούσε να συ-
νεχιστεί έως τον Σεπτέμβριο.
Πρόσθεσε, μάλιστα, ότι επιδιώκει
τη στήριξη των Δημοκρατικών
για την αποφυγή χρεοκοπίας.

Διχογνωμία ως προς τις συνέ-
πειες μιας αποτυχίας στη σύναψη
συμφωνίας παρατηρείται, πάν-
τως, ανάμεσα στον Μνούτσιν και
τον Τζον Μάικλ Μαλβάνεϊ, ο οποί-
ος είναι διευθυντής του Υπηρε-
σίας Διαχείρισης και Προϋπολο-
γισμού στον Λευκό Οίκο και ιδρυ-

τικό μέλος της συντηρητικής
ομάδας των Ρεπουμπλικανών
(Freedom Caucus). Ο κ. Μαλβάνεϊ
θεωρεί ότι η υπέρβαση του υφι-
στάμενου ορίου στο δημόσιο χρέ-
ος των ΗΠΑ δεν θα έχει επιπτώ-
σεις στην οικονομία. Επίσης, ο
Λευκός Οίκος δεν έχει ξεκαθα-
ρίσει στα μέλη του Ρεπουμπλι-
κανικού Κόμματος στο Κογκρέσο
ότι το ζήτημα του ορίου του χρέ-
ους δεν θα πρέπει να χρησιμο-
ποιηθεί ως μοχλός πίεσης για άλ-
λα πολιτικά ζητήματα, τονίζει ο
αρθρογράφος των New York Ti-
mes. Ορισμένα μέλη του Ρεπουμ-
πλικανικού Κόμματος θεωρεί πως
αν δεν υπάρξει συμφωνία την
κατάλληλη στιγμή, το κράτος θα
θέσει ως προτεραιότητα την εξυ-
πηρέτηση του έντοκου χρέους
εις βάρος άλλων υποχρεώσεών
του. Εντούτοις, κάτι τέτοιο δεν
προβλέπεται από το Σύνταγμα
των ΗΠΑ. Ετσι, η αδυναμία κά-
λυψης κάποιων υποχρεώσεων,
όσο δευτερεύουσες και αν είναι
αυτές, θα έπλητταν την αξιοπι-
στία του αμερικανικού κράτους.

Η γαλλική αυτοκινητοβιομηχανία
Renault ανακοίνωσε χθες ότι υπέ-
γραψε νέα συμφωνία για τη δη-
μιουργία κοινοπραξίας με δύο ιρα-
νικές εταιρείες, με σκοπό την ενί-
σχυση της θέσης της στο Ιράν.
Πρόκειται για την εταιρεία IDRO,
με την οποία συνήψε πέρυσι αρ-
χική συμφωνία συνεργασίας, και
την Parto Negin Naseh, η οποία
ήδη εισάγει προϊόντα τής Renault
στο Ιράν.

Μεταξύ άλλων, η συμφωνία των
τριών εταίρων προβλέπει τη δη-
μιουργία κέντρου μηχανολογικού
εξοπλισμού που θα υποστηρίζει
την ανάπτυξη των εγχώριων προ-
μηθευτών, καθώς και μία μονάδα
με αρχική παραγωγική δυνατότητα
150.000 οχημάτων τον χρόνο. 

Αυτή η παραγωγή θα συμπλη-
ρώσει την υφιστάμενη παραγω-
γική δυνατότητα της Renault στη
χώρα, που ανέρχεται σε 200.000
οχήματα ετησίως. Τα πρώτα μον-
τέλα που πρόκειται να παραχθούν
στη νέα μονάδα είναι οι νέες εκ-

δοχές των μοντέλων Symbol και
Duster. Σχολιάζοντας σχετικά, ο
Τιερί Μπολόρ, στέλεχος της Re-
nault, σημειώνει πως η κοινοπρα-
ξία θα βοηθήσει στην περαιτέρω
ανάπτυξη της γαλλικής αυτοκι-
νητοβιομηχανίας «στην ταχύτατα
αναπτυσσόμενη αγορά του Ιράν».

Η Renault και η ανταγωνίστριά
της, επίσης γαλλική, Citroen συγ-
καταλέγονται στις δυτικές εται-
ρείες που έσπευσαν να επιστρέ-
ψουν δυναμικά στο Ιράν και να
συνάψουν συμφωνίες με εγχώριες
εταιρείες το περασμένο έτος. 

Τότε βρισκόταν σε εξέλιξη η
προσέγγιση της Ουάσιγκτον με
την Τεχεράνη και δρομολογούν-
ταν σταδιακά η άρση των οικο-
νομικών κυρώσεων κατά του Ιράν,
με αντάλλαγμα την ακύρωση του
πυρηνικού του προγράμματος.
Τον περασμένο μήνα, άλλωστε,
οι δύο γαλλικές αυτοκινητοβιο-
μηχανίες παρουσίασαν πολύ καλές
πωλήσεις μετά την επίσημη επι-
στροφή τους στο Ιράν.

Κοινοπραξία της Renault
με δύο ιρανικές εταιρείες

Ο Λευκός Οίκος, κατά την παρού-
σα συγκυρία, πάσχει από έλλειψη
εμπειρίας και είναι ανεπαρκής
όσον αφορά τη λήψη αποφάσεων.

Επιπλέον πρόστιμα για φοροδιαφυγή
Η Boston Consulting Group υπο-
λογίζει ότι οι τράπεζες έχουν πλη-
ρώσει πρόστιμα άνω των 321 δισ.
δολαρίων, από τα τέλη του 2007
έως τα τέλη του 2016, για πάσης
φύσεως υποθέσεις, από την πα-
ραπλάνηση επενδυτών στη χρη-
ματοπιστωτική κρίση του 2007-
09 μέχρι το ξέπλυμα «μαύρου χρή-
ματος» και την παραβίαση κυρώ-
σεων που είχαν επιβληθεί από
την Ουάσιγκτον σε άλλες χώρες.
Τον Φεβρουάριο του 2008, για
παράδειγμα, το υπουργείο Δικαιο-
σύνης των ΗΠΑ επέβαλε πρόστιμο
στην ελβετική τράπεζα UBS, στο

πλαίσιο εξωδικαστικής λύσης,
διότι βοηθούσε Αμερικανούς πο-
λίτες να φοροδιαφεύγουν συστη-
ματικά. Το συνολικό ύψος των
προστίμων και των χρηματικών
ποινών εις βάρος τραπεζών θα
αυξηθεί περαιτέρω λόγω υποθέ-
σεων που εκκρεμούν στην Ευρώ-
πη και την Ασία, όπως αναφέρει
η Boston Consulting Group σε
σχετική μελέτη.

Από τα πρόστιμα των 150 δισ.
δολαρίων που επιβλήθηκαν λόγω
της χρηματοπιστωτικής κρίσης
στις ΗΠΑ, τα 89,1 δισ. δολάρια
αφορούν υποθέσεις παραπλάνη-

σης των επενδυτών με την πώληση
τιτλοποιημένων στεγαστικών δα-
νείων και επενδυτικών οχημάτων
που τα ενσωμάτωναν, σημειώνουν
οι Financial Times.

«Η χώρα μας δεν μπορεί να μη
λάβει υπ’ όψιν τις παράνομες πρα-
κτικές που εφάρμοζαν οι τράπεζες.
Πρόκειται για περιπτώσεις που
απαιτείται η άμεση εφαρμογή του
νόμου», δήλωσε στη βρετανική
εφημερίδα η Κρίστι Γκόλντσμιθ
Ρομέρο, γενική επιθεωρήτρια της
Sigtarp, της ομοσπονδιακής υπη-
ρεσίας για το έγκλημα στον χρη-
ματοοικονομικό κλάδο.

Η αβεβαιότητα λόγω Brexit οδηγεί σε μείωση των καταναλωτικών δαπανών
Οι Βρετανοί καταναλωτές τον Ιούλιο
για τρίτο συνεχόμενο μήνα μείωσαν
τις δαπάνες τους, ενώ ο ρυθμός αύ-
ξησης των τιμών των κατοικιών
επιβραδύνθηκε δραστικά. Στο Λον-
δίνο, επίσης, τον Ιούλιο τα ενοίκια
παρουσίασαν κάμψη κατά 0,6%,
τέταρτο μήνα σε ετήσια βάση. Πα-
ράλληλα, οι μισθοί, όπως προβλέπει
η Τράπεζα της Αγγλίας, θα παρου-
σιάσουν πολύ μικρή αύξηση, ενώ
ο πληθωρισμός τείνει να ενισχύεται.
Οι τελευταίες εξελίξεις δικαιώνουν
τον διοικητή της Τράπεζας της Αγ-
γλίας, Μαρκ Κάρνεϊ, ο οποίος είχε
προειδοποιήσει για τις δυσμενείς
επιπτώσεις στην οικονομία, στα
νοικοκυριά και στις επιχειρήσεις
της χώρας από την αβεβαιότητα
σχετικά με την έξοδο της Βρετανίας
από την Ε.Ε. (Brexit).

Η τελευταία έκθεση της IHS Mar-
kit και της Visa δείχνει ότι οι κατα-
ναλωτικές δαπάνες μειώθηκαν 0,8%
ετησίως. Οι τιμές των κατοικιών αυ-

ξήθηκαν μεν αλλά με ρυθμό 2,1%
ετησίως την περίοδο Απριλίου-Ιου-
νίου. 

Πρόκειται για την πιο αργή αύ-
ξηση από τον Απρίλιο του 2013.

Οι καταναλωτές προβληματίζονται
με την κατάσταση της βρετανικής
οικονομίας, η οποία ναι μεν το δεύ-
τερο τρίμηνο αναπτύχθηκε 0,3%
έναντι 0,2% το πρώτο τρίμηνο, αλλά
υστερούσε έναντι των λοιπών οι-
κονομιών της Ε.Ε. Σημείωσε δε επι-
βράδυνση σε σύγκριση με το τελευ-

ταίο τρίμηνο το 2016, όταν είχε ανα-
πτυχθεί 0,7%. Πάντως, στο πλαίσιο
της κατανάλωσης, σημειώθηκε τον
Ιούλιο αύξηση 6% στις αγορές σε
μπαρ, εστιατόρια και ξενοδοχεία.
Αυτό ίσως συνδέεται με τη λόγω
Brexit εξασθένηση της στερλίνας
και την αδυναμία να κάνουν διακο-
πές εκτός συνόρων οι Βρετανοί.

Ενας άλλος αντίκτυπος του Brexit
έχει να κάνει με τις μετακινήσεις
των διεθνών τραπεζών εκτός Λον-
δίνου, ώστε να διατηρήσουν την
πρόσβαση στην ενιαία αγορά. Πολλές
ευρωπαϊκές πρωτεύουσες ερίζουν
για να φιλοξενήσουν αυτές τις κερ-
δοφόρους δραστηριότητες. Πάντως,
το Παρίσι θα κάνει τα πάντα για να
κυριαρχήσει και να ξεπεράσει τη
Φρανκφούρτη – ή, τουλάχιστον,
αυτό επιδιώκει ο Γάλλος υπουργός
Οικονομικών Μπρινό Λε Μερ. Ο κ.
Λε Μερ τονίζει ότι η γαλλική πρω-
τεύουσα σε αυτήν τη «μάχη» θα νι-
κήσει τη Φρανκφούρτη. «Θα πάρουμε

όλες τις δύσκολες αποφάσεις και θα
μειώσουμε τη φορολογία των επι-
χειρήσεων, ώστε η Γαλλία να γίνει
ελκυστικός επενδυτικός πόλος», δή-
λωσε σε τηλεοπτική συνέντευξή του.
Πρόσφατα, η βρετανική τράπεζα
HSBC ανακοίνωσε μεταφορά της
επενδυτικής τραπεζικής της και 1.000
θέσεων εργασίας στο Παρίσι, ενώ
και άλλες τράπεζες εξετάζουν προ-
σεκτικά τα θετικά και τα αρνητικά
αυτού του προορισμού. 

Εν τω μεταξύ, ήδη τη Φρανκφούρ-
τη έχουν επιλέξει χρηματοπιστωτικά
ιδρύματα όπως οι Standard Charte-
red, Nomura Holdings και η γερμα-
νική Deutsche Bank. Πάντως, όσον
αφορά το κόστος του Brexit, η κυ-
βέρνηση Μέι έσπευσε να διαψεύσει
δημοσίευμα της Sunday Telegraph.
H εφημερίδα, επικαλούμενη επίσημες
πηγές, ανέφερε ότι το Λονδίνο ετοι-
μάζεται να καταβάλει στις Βρυξέλλες
40 δισ. ευρώ.

BLOOMBERG, REUTERS

Οι καταναλωτές προβληματίζονται με την κατάσταση της βρετανικής οικο-
νομίας, η οποία ναι μεν το δεύτερο τρίμηνο αναπτύχθηκε 0,3% έναντι 0,2%
το πρώτο τρίμηνο, αλλά υστερούσε έναντι των λοιπών οικονομιών της Ε.Ε.

<<<<<<

Το Παρίσι έχει αποδυθεί
σε αγώνα απέναντι 
στη Φρανκφούρτη 
για να προσελκύσει 
τις ξένες τράπεζες 
του Λονδίνου.
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Στο χαρτοφυλάκιο περιουσιακών
στοιχείων της Goldman Sachs,
ανάμεσα στα εκατοντάδες δισ.
δολάρια μετοχών, ομολόγων και
προθεσμιακών συμβολαίων, συγ-
καταλέγεται τελευταία και μία πο-
λυτελής θαλαμηγός. Το «Natita»,
όπως είναι το όνομα του γιoτ που
διαθέτει αίθουσα θεάτρου και τζα-
κούζι, ανήκε σε έναν από τους
εκλεκτούς πελάτες της Goldman,
τον Τεξανό βιομήχανο πετρελαίου
Γουίλιαμ Κάλοπ. Το 2014, ο Κάλοπ
πήρε δάνειο 32 εκατ. δολαρίων
από την Goldman, υποθηκεύοντας
αυτό το πολυτελές σκάφος. Το
«Natita» περιήλθε στον έλεγχο
της τράπεζας έπειτα από σχετική
αγωγή για τον συνήθη λόγο: ο δα-
νειολήπτης δεν μπορούσε να απο-
πληρώσει το δάνειο.

Σύμφωνα με σχετικό ρεπορτάζ
της Wall Street Journal, αυτό το
τρόπαιο της Goldman είναι προϊόν
της τελευταίας τάσης που έχουν
αναπτύξει οι αμερικανικοί τραπε-
ζικοί κολοσσοί να δανείζουν πλού-
σιους πελάτες τους, υποθηκεύον-
τας πολύτιμα περιουσιακά τους
στοιχεία, όπως πολυτελή σκάφη,
πίνακες επώνυμων ζωγράφων ή
ακόμα και ακριβά κρασιά. Και αυτά
τα δάνεια αυξάνονται ολοένα και
περισσότερο. 

Η Morgan Stanley και η Deu-
tsche Bank έχουν χορηγήσει δά-
νεια με υποθήκη έργα τέχνης του
Στίβεν Κοέν, δισεκατομμυριούχου
ιδρυτή ενός hedge fund που έχει
πίνακες του Αντι Γουόρχολ και
του Πικάσο. Η Goldman χορήγησε
δάνειο στον Ομπρεϊ ΜακΚλέντον,
βιομήχανο στον τομέα του φυσικού
αερίου, ο οποίος υποθήκευσε τη
συλλογή του από ακριβά κρασιά.
Μετά τον θάνατο του ΜακΚλέντον
το 2015, η γεμάτη σπάνια κρασιά
Μπορντό συλλογή του βγήκε σε
δημοπρασία και πουλήθηκε έναντι
8,4 εκατ. δολαρίων. Ετσι πήρε τα
λεφτά της η Goldman.

Σύμφωνα με την WSJ, η Gold-
man από το 2012 έως σήμερα έχει
τετραπλασιάσει τέτοια δάνεια
στα 29 δισ. δολάρια, όπως και η
Morgan Stanley, η οποία στο ίδιο
χρονικό διάστημα έχει χορηγήσει,
αντίστοιχα, δάνεια ύψους 74 δισ.
δολαρίων. Οσο βαθύπλουτοι κι
αν είναι, όμως, οι δανειολήπτες,
ενίοτε τα δάνειά τους δεν εξυπη-
ρετούνται. Το αποτέλεσμα είναι
να περιέρχονται στον έλεγχο των
τραπεζικών κολοσσών περιου-
σιακά στοιχεία που είναι δύσκολο
να αποτιμηθούν και εξίσου δύ-

σκολο να πουληθούν. Στην προ-
κειμένη περίπτωση, η θαλαμηγός
«Natita» έχει τεθεί προς πώληση
εδώ και σχεδόν δύο χρόνια και
δεν έχουν υπάρξει προσφορές
για την αγορά της.

Ο κύριος όγκος αυτών των δα-
νείων χορηγείται με υποθήκες

ακίνητα ή χαρτοφυλάκια μετοχών.
Τα δάνεια με υποθήκες πολύτιμα
είδη, όπως τα ακριβά αυτοκίνητα,
τα μερίδια σε αμοιβαία κεφάλαια,
έργα τέχνης ή δυσεύρετα ακριβά
βιολιά, δεν είναι τόσο συνηθισμέ-
να. Αποβαίνουν, ωστόσο, πολύ
προσοδοφόρα για τις τράπεζες,
οι οποίες τα θεωρούν ασφαλή επει-
δή γνωρίζουν καλά τους δανει-
ολήπτες και τα περιουσιακά τους
στοιχεία. Επισημαίνουν πως οι
υποθήκες είναι μεγάλης αξίας και
συνοδεύονται από την προσωπική
εγγύηση ανθρώπων με μεγάλο
πλούτο. Ειδικότερα, η Goldman
Sachs υπολογίζει ότι η αξία των
υποθηκών αυτού του είδους στο
χαρτοφυλάκιό της «γενικώς υπερ-
βαίνει» την αξία των δανείων.

Σε ό,τι αφορά τον κ. Κάλοπ, πε-
λάτη της Goldman και πρώην κά-
τοχο του «Natita», όταν πήρε το

δάνειο από την Goldman άρχισε
να αντιμετωπίζει οικονομικά προ-
βλήματα, τα οποία τον ανάγκασαν
να αναβάλει τη συντήρηση και
αναβάθμιση του γιοτ του. Σύμφω-
να με μαρτυρίες του πληρώματος,
η Goldman έδωσε επανειλημμένως
εντολή να αποτιμηθεί εκ νέου η
θαλαμηγός. 

Το 2015, ο κ. Κάλοπ απέλυσε το
πλήρωμα και έβαλε πωλητήριο
στο «Natita», για το οποίο ζητούσε
αρχικά 70 εκατ. δολάρια. Πέρυσι
μείωσε την τιμή στα 67 εκατ. δο-
λάρια, αλλά και πάλι δεν κατόρ-
θωσε να το πουλήσει. Σταμάτησε
να εξυπηρετεί το δάνειό του τον
Νοέμβριο του 2016. Η τράπεζα ζη-
τεί σήμερα 39,9 εκατ. δολάρια για
το «Natita», ενώ το υπόλοιπο του
δανείου που δεν πλήρωσε ο Κάλοπ
ανέρχεται περίπου στα 28 εκατ.
δολάρια.

Δάνεια εκατομμυρίων με υποθήκη
θαλαμηγούς και έργα τέχνης
Η αξιοποίηση αυτών των πολύτιμων ειδών φέρνει κέρδη στις τράπεζες

<<<<<<

Η Goldman Sachs 
ζητεί 39,9 εκατ. δολά-
ρια για το «Natita», 
ενώ το υπόλοιπο 
του δανείου που δεν
πλήρωσε ο ιδιοκτήτης
του ανέρχεται στα 
28 εκατ. δολάρια.

Aμερικανικοί τραπεζικοί κολοσσοί, όπως η Goldman Sachs, δανείζουν πλούσιους πελάτες τους, υποθηκεύοντας
πολύτιμα περιουσιακά τους στοιχεία: πολυτελή σκάφη, πίνακες επώνυμων ζωγράφων ή ακόμα και ακριβά κρασιά.

Τη θέση του επικεφαλής του Eu-
rogroup, που σήμερα κατέχει ο
Ολλανδός Γερούν Ντάισελμπλουμ
και του επικεφαλής του Euro-
working Group, που σήμερα κα-
τέχει ο Αυστριακός Τόμας Βίζερ,
εποφθαλμιά η γαλλική κυβέρνη-
ση. Από τη στιγμή που ανέλαβε
καθήκοντα ο Γάλλος πρόεδρος
Εμανουέλ Μακρόν, επιδιώκει την
αναβάθμιση του ρόλου της Γαλ-
λίας στην Ε.Ε. και την επαναφορά
του γαλλογερμανικού άξονα. Προ-
ωθεί γι’ αυτό τους υποψηφίους
της για τη διαδοχή των δύο προ-
αναφερθέντων αξιωματούχων
αλλά και για άλλα σημαντικά
αξιώματα της Ευρωζώνης.

Οπως αναφέρει σχετικό ρεπορ-
τάζ των Financial Times, η κυ-
βέρνηση Μακρόν δεν κρύβει την
επιθυμία της να αναλάβει ο Γάλλος
υπουργός Οικονομικών Μπρινό
Λε Μερ τη θέση του επικεφαλής
του Eurogroup και να διαδεχθεί

τον Γερούν Ντάισελμπλουμ. Ο
Ολλανδός πολιτικός θα αποχω-
ρήσει από τη θέση του, εξαιτίας
της πανωλεθρίας που υπέστη το
κόμμα του στις ολλανδικές εκλο-
γές. Την ίδια στιγμή, όμως, το Πα-
ρίσι εκδηλώνει την επιθυμία του
να καταλάβει Γάλλος την υψηλό-
τερη θέση ενός άλλου ευρωπαϊκού
θεσμού, του Εuroworking Group
που προετοιμάζει τις συνόδους
του Eurogroup. 

Σύμφωνα με πηγές των FT, για
την όχι και τόσο προβεβλημένη
αυτή θέση η κυβέρνηση Μακρόν
προορίζει την Οντίλ Ρενό Μπασό,
ανώτερο στέλεχος του γαλλικού
υπουργείου Οικονομικών. Οπως
επισημαίνει η βρετανική εφημε-
ρίδα, η γαλλική κυβέρνηση γνω-
ρίζει καλά ότι δεν είναι δυνατόν
να καταληφθούν από Γάλλους και
οι δύο θέσεις ταυτοχρόνως, αλλά
προβάλλει έντονα τις διεκδικήσεις
της για να κερδίσει τη μία από
τις δύο.

Στις φιλόδοξες ιδέες του Γάλλου
προέδρου συγκαταλέγεται, με-
ταξύ άλλων, και η δημιουργία
υπουργείου Οικονομικών της Ευ-
ρωζώνης με συγκεκριμένο προ-
ϋπολογισμό. 

Αν καταφέρει να θεσπιστεί το
αξίωμα του υπουργού Οικονομι-
κών της Ευρωζώνης, μεταξύ των

υποψηφίων θα είναι σίγουρα ο
Φρανσουά Βιλερουά ντε Γκαλό,
διοικητής της Τράπεζας της Γαλ-
λίας και μέλος του Δ.Σ. της ΕΚΤ.
Σε ό,τι αφορά τους δύο αξιωμα-
τούχους της Ευρωζώνης, η επι-
λογή των διαδόχων τους αναμέ-
νεται να γίνει τον Ιανουάριο του
επόμενου έτους. Επίκειται, όμως,
ευρύτερη αναδιανομή αξιωμάτων
της Ευρωζώνης, που θα κορυφω-
θεί το 2019, οπότε λήγει η θητεία
αφενός του προέδρου της ΕΚΤ
Μάριο Ντράγκι και αφετέρου της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής στο σύ-
νολό της. Λήγει, άλλωστε, το 2019
και η θητεία του αντιπροέδρου
της ΕΚΤ, του Πορτογάλου Βιτόρ
Κονστάνσιο, καθώς και άλλων
δύο μελών της ΕΚΤ, του Γάλλου
Μπενουά Κερέ και του Βέλγου
Πίτερ Πράετ, κορυφαίου οικονο-
μολόγου της τράπεζας. Σε ό,τι
αφορά ειδικότερα την αντικατά-
σταση του προέδρου της ΕΚΤ,
είναι σαφές ότι η κυβέρνηση Μέρ-
κελ θα ήθελε να προωθήσει στη
θέση του τον επικεφαλής της
Bundesbank Γενς Βάιντμαν. Ορι-
σμένοι Γερμανοί αξιωματούχοι
εκτιμούν, πάντως, πως είναι πε-
ριορισμένες οι πιθανότητες για
κάτι τέτοιο, καθώς το γνωστό
«γεράκι» της νομισματικής πο-
λιτικής έχει επανειλημμένως το-
ποθετηθεί κατά μιας βασικής επι-
λογής της τράπεζας: του προ-
γράμματος ποσοτικής χαλάρω-
σης.

Η συγκυρία θα μπορούσε να
είναι ευνοϊκή για τη Γαλλία, που
θέλει να προωθήσει τους υποψη-
φίους της και να καταλάβει ση-
μαντικά αξιώματα της Ευρωζώ-
νης. 

Οπως, όμως, τονίζουν οι FT,
θα είναι δύσκολο να επιτύχει η
γαλλική κυβέρνηση τους στόχους
της για αναβάθμιση του ρόλου
της, καθώς η Ευρωζώνη έχει δι-
αιρεθεί σε δύο στρατόπεδα: από
τη μια είναι η Γερμανία και οι
σύμμαχοί της, η Ολλανδία και η
Αυστρία, που επιμένουν στη δη-
μοσιονομική πειθαρχία, και από
την άλλη οι χώρες του Νότου,
που με πρώτη και καλύτερη τη
Γαλλία ζητούν κοινή ανάληψη
του ρίσκου. Μέχρι στιγμής το Βε-
ρολίνο ανθίσταται σθεναρά στις
γαλλικές προτάσεις για θέσπιση
υπουργείου Οικονομικών της Ευ-
ρωζώνης. Σύμφωνα, όμως, με
τους FT, ενδέχεται να διευρυν-
θούν τα περιθώρια ελιγμών του
Γάλλου προέδρου, αν οι εκλογές
που θα διεξαχθούν στη Γερμανία
τον Σεπτέμβριο οδηγήσουν στην
αντικατάσταση του υπουργού
Οικονομικών Βόλφγκανγκ Σόιμ-
πλε.

Το τιμόνι του Eurogroup
θέλει για τη Γαλλία 
ο Εμανουέλ Μακρόν
Προωθεί ενθέρμως την υποψηφιότητα
του υπ. Οικονομικών Μπρινό Λε Mερ

<<<<<<

Το Βερολίνο ανθίσταται
σθεναρά στις γαλλικές
προτάσεις για θέσπιση
υπουργείου Οικονομι-
κών της Ευρωζώνης.

Σε διαδοχή του επικεφαλής του Eurogroup Γερούν Ντάισελμπλουμ, η Γαλ-
λία προτείνει τον υπουργό Οικονομικών Μπρινό Λε Μερ.

Αισιοδοξία για τις προοπτικές της
ιταλικής οικονομίας επικρατεί με-
ταξύ οικονομικών αναλυτών, που
εκτιμούν πως η οικονομία της γει-
τονικής χώρας έχει μπει σε τροχιά
ανάκαμψης. Στην πλειονότητά
τους εκτιμούν πως το δεύτερο τρί-
μηνο το ιταλικό ΑΕΠ έχει αυξηθεί
κατά 0,2%. Εχει προηγηθεί το πρώ-
το τρίμηνο ανάπτυξης της ιταλικής
οικονομίας κατά 0,4%.

Τα επίσημα στοιχεία για το δεύ-
τερο τρίμηνο θα δοθούν στη δη-
μοσιότητα μέσα στην εβδομάδα.
Αν επαληθεύσουν τις εκτιμήσεις
των αναλυτών, τότε θα πρόκειται
για την καλύτερη επίδοση που
έχει σημειώσει η τρίτη μεγαλύτερη
οικονομία της Ευρωζώνης μετά
την παγκόσμια χρηματοπιστωτική
κρίση.

Ηδη τον προηγούμενο μήνα το
ΔΝΤ αναθεώρησε προς τα πάνω
τις εκτιμήσεις του για την αύξηση
του ιταλικού ΑΕΠ. Προβλέπει συγ-
κεκριμένα πως η ιταλική οικονομία
αναπτυχθεί κατά 1,3% στο σύνολο
του έτους, εν μέσω γενικότερης
βελτίωσης σε όλη την Ευρωζώνη.

Σχολιάζοντας σχετικά, στελέχη
και οικονομολόγοι της ιταλικής
τράπεζας UniCredit του Μιλάνου
επισημαίνουν πως ίσως δεν μπορεί
να θεωρηθεί θεαματική η ανάπτυ-
ξη της ιταλικής οικονομίας. Τονί-
ζουν, όμως, πόσο σημαντικό είναι
ότι συμπορεύεται με την Ευρωζώνη
και επωφελείται από το ευνοϊκό
εξωτερικό περιβάλλον.

Εχει προηγηθεί τις προηγούμε-
νες ημέρες η δημοσιοποίηση στοι-
χείων που καταδεικνύουν βελτίω-

ση σε μεμονωμένους δείκτες της
ιταλικής οικονομίας.

Σύμφωνα με τη μηνιαία έκθεση
της ΙHS/Markit, που δόθηκε στη
δημοσιότητα την περασμένη εβδο-
μάδα, η οικονομική δραστηριότητα
στον τομέα των υπηρεσιών έφτασε
τον περασμένο μήνα στα υψηλό-
τερα επίπεδα της τελευταίας δε-
καετίας. Τον Ιούνιο υποχώρησε,
άλλωστε, η ανεργία στο 11,1% από
το 11,3% του Μαΐου και παρουσιά-
ζει, έτσι, βελτίωση κατά 0,7% σε
σύγκριση με τα επίπεδα του Ια-
νουαρίου. Παράλληλα, το πρώτο
τρίμηνο αυξήθηκε η εγχώρια κα-
τανάλωση κατά 0,5%. Το ποσοστό
αυτό δεν θεωρείται, πάντως, ικα-
νοποιητικό και όπως επισημαίνουν
αναλυτές, η εικόνα θα μπορούσε
να αντιστραφεί σε περίπτωση ανό-

δου του πληθωρισμού. Εν τω με-
ταξύ, έχει βελτιωθεί η εμπιστοσύνη
στο τραπεζικό σύστημα της χώρας,
καθώς έχει μεσολαβήσει η διάσωση
των τριών προβληματικών τραπε-
ζών της, ύστερα από σχοινοτενείς
διαπραγματεύσεις με την Ε.Ε. και
την ΕΚΤ.

Μερίδα οικονομικών αναλυτών
προειδοποιεί, πάντως, ότι, παρά
τη βελτίωση της εικόνας, δεν
έχουν εκλείψει τα εγγενή προβλή-
ματα της ιταλικής οικονομίας.
Οπως, άλλωστε, σχολιάζει σχετικό
δημοσίευμα των Financial Times,
ίσως δεν υπάρξουν άλλες θετικές
εξελίξεις για την οικονομία της
Ιταλίας που, ενδεχομένως, δεν θα
μπορέσει να διατηρήσει τους ίδι-
ους ρυθμούς ανάπτυξης τα επό-
μενα χρόνια.

Διαφαίνεται βελτίωση της ιταλικής οικονομίας
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Ακτινογραφία των συναλλαγών
A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Κατά το 2016 και τη μέχρι τώρα
πορεία του 2017 η αγορά των ακι-
νήτων κινήθηκε θετικά με αύξηση
στον αριθμό συναλλαγών σε παγ-
κύπρια βάση. Οι τρεις κύριες κι-
νητήριες δυνάμεις ήταν και είναι:
(α) η εξωγενής ζήτηση, η οποία
έτυχε ενθάρρυνσης από τα διάφορα
κίνητρα επενδύσεων και δη της
επιδίωξης πολιτογράφησης ή/ και
εξασφάλισης άδειας παραμονής
μέσω επενδύσεων σε ακίνητα, (β)
η ανταλλαγή χρέους με ακίνητα
μεταξύ δανειοληπτών και χρημα-
τοδοτικών οργανισμών ως μέτρο
αναδιάρθρωσης/ εξόφλησης ιδιω-
τικών και επιχειρηματικών χρεών,
(γ) νέα ζήτηση από ντόπιους επεν-
δυτές. 

Η πρώτη κατηγορία επηρέασε
θετικά κατά κύριο λόγο τις παρα-
λιακές πόλεις και συγκεκριμένα
είδη ακινήτων. Για παράδειγμα, η
κατηγορία των διαμερισμάτων σε
πολυτελείς αναπτύξεις υψηλών
κτηρίων αλλά και άλλων σύνθετων
και μη αναπτύξεων υψηλής ποι-
οτικής στάθμης και η κατηγορία
των πολυτελών αυτοτελών επαύ-
λεων και επαύλεων σε integrated
resorts όπως στη μαρίνα Λεμεσού
και σε αναπτύξεις γηπέδων γκολφ,

είχαν και έχουν την τιμητική τους. 
Σε μικρότερο βαθμό επηρεάστη-

καν θετικά κατηγορίες κενών τε-
μαχίων γης πρωτίστως παραθα-
λάσσιων τουριστικών χρήσεων,
ακολουθούμενες από κατηγορίες
οικιστικών και εμπορικών χρήσεων.
Σημειώνουμε, επίσης, το αμυδρό
μεν σε έκταση, αλλά ικανοποιητικό
δε σε βάθος ενδιαφέρον για συμ-
μετοχές ξένων επενδυτών σε του-
ριστικές αναπτύξεις που περιλαμ-
βάνουν ξενοδοχεία, τουριστικά
χωριά και επαύλεις. Δεν υπήρξε
σχεδόν κανένα ενδιαφέρον από
ξένους σε άλλες κατηγορίες ακι-
νήτων και δη γεωργικών ή παρό-
μοιων χρήσεων. Η Λευκωσία δεν
πέτυχε να ελκύσει κάποιο συγκρί-
σιμο ποσοστό από αυτή την κατη-
γορία εξωγενούς ζήτησης, επειδή
έχει ένα συγκριτικό μειονέκτημα
που όμως είναι ουσιαστικό: την
απουσία θάλασσας. Φυσικά, η Λευ-
κωσία πάντοτε υστερούσε στην
έλκυση ξένων επενδυτών, οπότε
το στοιχείο αυτό δεν είναι νέο. Αξί-
ζει να σημειωθεί πως σε επίπεδο
συναλλαγών η Λευκωσία ανταγω-
νίζεται δυναμικά τη Λεμεσό που
ήταν αυτή την περίοδο η πιο δυ-
νατή, αλλά σε επίπεδο αξίας συ-

ναλλαγών είναι φανερό πως μένει
αρκετά πίσω. Επίσης, άξιο αναφο-
ράς είναι το γεγονός πως κατά το
2017 η Λευκωσία έχει μπει στο
ραντάρ κάποιων ξένων επενδυτών
και θα είναι ενδιαφέρον να δούμε
πώς αυτό θα εξελιχθεί. Η κύρια
αιτία είναι η τεράστια διαφορά στις
ανά τετραγωνικό μέτρο αξίες με-
ταξύ της Λευκωσίας και των άλλων
επαρχιών σε αυτές τις κατηγορίες
ακινήτων. Με άλλα λόγια, το «κου-
σούρι» του να θέλω να βλέπω ή να
είμαι κοντά στη θάλασσα και να
με βλέπουν όλοι, έχει και το όριό
του σε οικονομικούς όρους.

Σαν γενική τοποθέτηση στην
πιο πάνω κατηγορία, αν και τα μέ-
τρα κινήτρων δεν αναμένεται να
είναι μόνιμα, ενώσω είναι σε ισχύ
– ceteris paribus – αναμένεται να
έχουν θετική συνεισφορά στην πε-
ραιτέρω πορεία της κτηματαγοράς.
Η δεύτερη κατηγορία είναι αυτή
της ανταλλαγής χρέους με ακίνητα
στις οποίες προβαίνουν οι χρημα-
τοδοτικοί οργανισμοί με τους δα-
νειολήπτες. Ο κύριος παίκτης σε
αυτή την κατηγορία είναι προς το
παρόν η Τράπεζα Κύπρου η οποία
έχει πάρει στην κατοχή της ακίνητα
αξίας κοντά στο €1,5 δισ. Ακολουθεί

η Ελληνική Τράπεζα και ο Συνερ-
γατισμός με πολύ μικρότερα ποσά.
Η τέταρτη σημαντική για την Κύ-
προ τράπεζα η RCB δεν φαίνεται
να έχει αξιοσημείωτα προβλήματα.
Φυσικά, στον χορό αυτού του τύπου
αναδιαρθρώσεων θα μπει σύντομα
και η Alpha Bank η οποία αποτελεί
μεγάλο ερωτηματικό, ενώ οι υπό-
λοιπες τράπεζες δεν έχουν αξιο-
σημείωτες εκθέσεις.

Θα εστιάσουμε σε δύο στοιχεία
των αναδιαρθρώσεων. Το πρώτο
έχει να κάνει με το γεγονός ότι ο
μέσος δανειολήπτης, ο οποίος για
τον άλφα ή βήτα λόγο απέτυχε να
είναι συνεπής με τις υποχρεώσεις
του, δίνει στην τράπεζα τα ενυπό-
θηκα και ενδεχομένως και άλλα
ακίνητά του και σε αντάλλαγμα η
τράπεζα του διαγράφει τις δανει-
ακές του οφειλές. 

Με τον τρόπον αυτό ο δανειολή-
πτης λαμβάνει μια δεύτερη ευκαιρία
να ξεκινήσει ξανά από το μηδέν
για να κτίσει τη ζωή του. Είτε φυ-
σικό πρόσωπο ή νομικό πρόσωπο,
ή επιχείρηση, ξεκινά ξανά με κα-
θαρό ισολογισμό. Αν σε αυτή τη
δεύτερη ευκαιρία η οικονομική
διαχείριση γίνει σωστά, αυτές οι
κατηγορίες ατόμων θα αποτελούν

ένα ουσιαστικό παράγοντα της
μελλοντικής οικονομικής ανάπτυ-
ξης της χώρας.

Στον αντίποδα βρίσκεται το δεύ-
τερο στοιχείο. Αυτές οι συναλλαγές
τύπου ανταλλαγής χρέους με ακί-
νητα δημιουργούν μια προσωρινή
θετική εικόνα στους ισολογισμούς
των τραπεζών, η οποία αφενός μι-
κραίνει ένα άμεσο μεγάλο πρόβλη-
μα – αυτό των μη εξυπηρετούμενων
χορηγήσεων – αλλά αφετέρου δη-
μιουργούν ένα άλλο μελλοντικό
πρόβλημα, αφού στην ουσία καθι-
στά τους χρηματοδοτικούς οργα-
νισμούς σε εταιρείες με μεγάλη έκ-
θεση σε ακίνητη περιουσία. Αυτή
η περιουσία θα πρέπει κανονικά
να τύχει σωστής διαχείρισης και
να διοχετευτεί στην πορεία του
χρόνου στην αγορά. 

Ο τρόπος που θα διοχετευτεί θα
κρίνει και το ποιος θα φάει την πε-
ρισσότερη ζημιά: οι τράπεζες με
νέες προβλέψεις ή η κτηματαγορά
με υπερπροσφορά και σοβαρή πτώ-
ση τιμών; Είναι εμφανές ότι το
αποτέλεσμα στις αξίες θα είναι αμ-
φίρροπο αφού θα εξαρτηθεί από
τη δύναμη απορρόφησης της προ-
σφοράς από την αγορά. Γι’ αυτό
χρειάζεται σωστή και έμπειρη δια-

χείριση εκ μέρους των τραπεζών
και δεν είμαι πεπεισμένος πως οι
(έστω διαφορετικές) προσεγγίσεις
που ακολουθούν μέχρι τώρα είναι
και οι ορθότερες, αλλά ούτε αυτό
είναι θέμα της σημερινής συζήτη-
σης.

Η τρίτη κατηγορία δεν έχει ακό-
μη μεγάλη δυναμική κατά την εξε-
ταζόμενη περίοδο και είναι πολύ
νωρίς ακόμη να δώσει μεγάλες εν-
δείξεις ως προς την αποτελεσμα-
τικότητά της. Είναι σημαντικό όμως
το γεγονός ότι ντόπιοι άρχισαν
πλέον να αγοράζουν οικόπεδα, να
σχεδιάζουν και να ανεγείρουν τα
σπίτια τους ή να προβαίνουν σε
αγορές υφιστάμενων οικιστικών
μονάδων, εντός των νέων οικονο-
μικών τους δεδομένων. Τηρουμέ-
νων των αναλογιών, είναι πάρα
πολύ σημαντικές οι επενδύσεις
στον τουριστικό τομέα οι οποίες
συντελούνται. Η μεγέθυνση αυτής
της κατηγορίας είναι σημαντική
επειδή αυτή τρέφει συλλογικά την
οικοδομική βιομηχανία και άρα
την οικονομία. 

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

ΤουΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στις χαμηλότερες θέσεις της παγκό-
σμιας αγοράς κατοικίας βρίσκονται
τα δύο μεγάλα αστικά κέντρα της
χώρας, η Αθήνα και η Θεσσαλονίκη,
αναφορικά με την εξέλιξη των τιμών
των ακινήτων τους, δείγμα αφενός
μεν της συνεχιζόμενης κρίσης στην
κτηματαγορά, αφετέρου δε και της
σημαντικής ανάκαμψης που παρα-
τηρείται στη διεθνή αγορά κατοικίας.
Αυτό προκύπτει με βάση την ανά-
λυση της έρευνας για την πορεία
της διεθνούς κτηματαγοράς, την
οποία πραγματοποίησε με την ολο-
κλήρωση του φετινού πρώτου τρι-
μήνου η εταιρεία παροχής υπηρε-
σιών ακινήτων Knight Frank.

Ειδικότερα, η Αθήνα κατατάσ-
σεται στην 129η θέση επί συνόλου
150 πόλεων, καθώς κατά το πρώτο
τρίμηνο η ετήσια υποχώρηση των
τιμών ήταν της τάξεως του 1,4%.
Ακόμα χειρότερη είναι η κατάταξη
της Θεσσαλονίκης, καθώς οι τιμές
σημείωσαν πτώση της τάξεως του
2,7%, με αποτέλεσμα η «συμπρω-
τεύουσα» να βρεθεί στην 138η
θέση. Κοινή πορεία με τα δύο μεγάλα
αστικά κέντρα της χώρας καταγρά-
φουν και αρκετές πόλεις της Κύπρου,
όπως η Λεμεσός (πτώση 0,5% και
124η θέση), η Λευκωσία (πτώση 1,1%
και 128η θέση), αλλά και η Λάρνακα
(πτώση τιμών 1,5% και 130ή θέση).
Ωστόσο, η ειδοποιός διαφορά σε σχέ-
ση με την Ελλάδα είναι ότι η αγορά
κατοικίας στην Κύπρο καταγράφει
σαφώς ανοδική πορεία σε ό,τι αφορά
τις αγοραπωλησίες, καθώς η ζήτηση

ανακάμπτει συνεχώς, με αποτέλεσμα
να θεωρείται θέμα χρόνου και η βελ-
τίωση της πορείας των τιμών.

Στον αντίποδα, στην ελληνική
αγορά, το χάσμα μεταξύ προσφοράς

και ζήτησης παραμένει δυσθεώρητο,
καθώς εκτιμάται ότι πάνω από 150.000
κατοικίες αναμένουν αυτήν την πε-
ρίοδο αγοραστή. Οπως τόνισε πρό-
σφατα η Τράπεζα της Ελλάδος (ΤτΕ)

στην ενδιάμεση έκθεσή της για τη
νομισματική πολιτική, «βασικά χα-
ρακτηριστικά της αγοράς παραμένουν
η περιορισμένη ζήτηση και η υπερ-
βάλλουσα προσφορά, που μπορούν
να αποδοθούν κυρίως στο δυσμενές
οικονομικό περιβάλλον και τη φο-
ρολογική επιβάρυνση της ακίνητης
περιουσίας». Αξίζει να σημειωθεί ότι
η συνολική μέση πτώση των τιμών
από το τέλος του 2008 μέχρι και το
πρώτο τρίμηνο του 2017 αγγίζει το
42%, ενώ στα δύο μεγαλύτερα αστικά
κέντρα είναι ακόμα μεγαλύτερη. Συγ-
κεκριμένα, στην Αθήνα αγγίζει το
44,1% και στη Θεσσαλονίκη το 46,3%.

Αποχή
Εν μέσω αυτής της εικόνας, οι κα-

τασκευαστές εξακολουθούν να απέ-
χουν από την αγορά κατοικίας. Σύμ-
φωνα με τους βραχυχρόνιους δείκτες
που επιμελείται η ΤτΕ για την αγορά
ακινήτων, οι επενδύσεις των κατα-
σκευαστών στην αγορά κατοικίας
υποχώρησαν κατά 11,1% κατά το
φετινό πρώτο τρίμηνο. Συνολικά το
2016, η πτώση άγγιξε το 12,6%, έναντι
πτώση της τάξεως του 25,8% το 2015
και 53,3% το 2014. Είναι χαρακτη-
ριστικό ότι το τελευταίο έτος ανόδου
των επενδύσεων σε κατοικίες ήταν
το 2007, πριν από δέκα χρόνια δη-
λαδή, όταν ο εν λόγω δείκτης είχε
ενισχυθεί κατά 14,4% σε ετήσια βάση.
Ως εκ τούτου, το μερίδιο της οικο-
δομής ως ποσοστό επί του ΑΕΠ έχει
υποχωρήσει από σχεδόν 10% που
ήταν το 2007 σε μόλις 0,7% στο τέλος
του 2016 και 0,6% με το πέρας του
φετινού πρώτου τριμήνου.

Συνεχίζεται η πτώση των τιμών
κατοικίας σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη
Στα αστικά κέντρα διεθνώς οι τιμές ανακάμπτουν, σύμφωνα με την Knight Frank

Σε μία ιδιαίτερα κρίσιμη περίοδο για
την κτηματαγορά επανέρχεται ο
φόρος υπεραξίας επί των ακινήτων.
Από τον Ιανουάριο του 2018, σύμ-
φωνα και με τις μνημονιακές δε-
σμεύσεις, η κυβέρνηση θα πρέπει
να επαναφέρει τον φόρο, ο οποίος
στην πραγματικότητα ποτέ δεν
λειτούργησε και όπως φαίνεται
δεν πρόκειται να επιφέρει πρόσθετα
έσοδα στο Δημόσιο, καθώς οι τιμές
πώλησης των ακινήτων είναι εξαι-
ρετικά δύσκολο να δημιουργήσουν
υπεραξία. Μάλιστα, τα δεδομένα
των συμβολαιογραφικών πράξεων,
όπως προκύπτουν από τα στοιχεία
που είναι αναρτημένα στην ιστο-
σελίδα της Γενικής Γραμματείας
Πληροφοριακών Συστημάτων, δεί-
χνουν ότι χιλιάδες ακίνητα πω-
λούνται σε εξευτελιστικές τιμές
εξαιτίας της αδυναμίας κυρίως των
φορολογουμένων να ανταποκρι-
θούν στις φορολογικές τους υπο-
χρεώσεις αλλά και στις δόσεις των
στεγαστικών τους δανείων. Αν και
η συμφωνία με τους δανειστές προ-
βλέπει την εφαρμογή του φόρου
υπεραξίας από το νέο έτος, δεν θα
δημιουργούσε έκπληξη η εκ νέου
αναστολή τους.

Υπενθυμίζεται ότι ο φόρος υπε-
ραξίας επιβάλλεται με συντελεστή
15% στο κέρδος που προκύπτει
ανάμεσα στην τιμή κτήσης και
στην τιμή πώλησης κάθε ακινήτου.
Επιβαρύνει τον πωλητή, ενώ ο αγο-
ραστής οφείλει φόρο μεταβίβασης
3% επί της αντικειμενικής αξίας
του ακινήτου. Σύμφωνα με τον νό-
μο, εφόσον ο φορολογούμενος έχει
διακρατήσει το ακίνητο που πωλεί
για περισσότερα από πέντε έτη, η
υπεραξία είναι αφορολόγητη μέχρι
του ποσού των 25.000 ευρώ. Επίσης
όσοι μεταβιβάσουν ακίνητα τα
οποία έχουν στην κατοχή τους προ
του 1995 απαλλάσσονται από τον

σχετικό φόρο. Εφόσον προκύπτει
φόρος, αυτός παρακρατείται από
τον συμβολαιογράφο και αποδί-
δεται εντός πέντε εργάσιμων ημε-
ρών από την υπογραφή του συμ-
βολαίου, η οποία κατατίθεται απο-
κλειστικά στην τράπεζα έκδοσης
της τραπεζικής επιταγής.

Για τον υπολογισμό του φόρου
οι τιμές κτήσης και μεταβίβασης
είναι αυτές που αναγράφονται στα
συμβόλαια, ενώ εάν πρόκειται για
ακίνητο το οποίο έχει αποκτηθεί
από κληρονομιά, η τιμή κτήσης
υπολογίζεται με βάση τον φόρο
κληρονομιάς που είχε καταβληθεί
(το ίδιο και για τις δωρεές-γονικές
παροχές).

Σε κάθε άλλη περίπτωση, όπου
η τιμή κτήσης δεν μπορεί να προ-
κύψει με βάση δημόσια έγγραφα
(όπως π.χ. αυτεπιστασία ή αντιπα-
ροχή), υπολογίζεται με βάση έναν
μαθηματικό τύπο λαμβάνοντας υπ’
όψιν τον πληθωρισμό των ετών που
έχουν μεσολαβήσει ανάμεσα στην
απόκτηση και στην πώληση.

Για την επιβολή του φόρου, ο φο-
ρολογούμενος που μεταβιβάζει ακί-
νητη περιουσία υποχρεούται, πριν
από τη σύνταξη του συμβολαίου,
να δηλώνει το σύνολο των στοιχείων
που αφορούν τον προσδιορισμό
του φόρου υπεραξίας στον συμβο-
λαιογράφο. Η δήλωση περιλαμβάνει
τα στοιχεία του πωλητή, του συμ-
βολαιογράφου που καταρτίζει τη
συμβολαιογραφική πράξη και θα
διενεργήσει την παρακράτηση και
την απόδοση του φόρου, τα στοιχεία
του αγοραστή ή των αγοραστών,
τον χρόνο και την αξία κτήσης και
μεταβίβασης, το είδος της ακίνητης
περιουσίας ή των ιδανικών μεριδίων
αυτής ή του εμπράγματου δικαιώ-
ματος, τα έτη διακράτησης, τους
συντελεστές και τον υπολογισμό
του φόρου.

Επανέρχεται, εν μέσω κρίσης 
στην κτηματαγορά, ο φόρος 
υπεραξίας ακινήτων

Ο φόρος υπεραξίας επιβάλλεται με συντελεστή 15% στο κέρδος που προ-
κύπτει ανάμεσα στην τιμή κτήσης και στην τιμή πώλησης κάθε ακινήτου.

«Πράσινο φως» για νέα ξενοδοχεία σε Κρήτη, Λευκάδα
Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

Αδειεςχορήγησαν οι αρμόδιες αρχές
για τη δημιουργία νέων ξενοδοχείων
πολυτελείας στην Κρήτη και στη
Λευκάδα, ενώ σχεδιάζεται η λειτουρ-
γία μπουτίκ μονάδας σε διατηρητέο
κτίριο της Καβάλας.

Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
η Γεν. Διεύθυνση Αρχαιοτήτων και
Πολιτιστικής Κληρονομιάς του υπ.
Πολιτισμού ενέκρινε, υπό όρους,
από πλευράς αρχαιολογικού νόμου,
το αίτημα της εταιρείας Hotellas A.E.
για τη χωροθέτηση ξενοδοχειακού
συγκροτήματος πολυτελείας σε έκτα-

ση ιδιοκτησίας της που βρίσκεται
στον Δήμο Μυλοποτάμου της Περι-
φερειακής Ενότητας Ρεθύμνου. Αν-
τιθέτως, δεν ενέκρινε αίτημα της
ίδιας εταιρείας για την κατασκευή
καταφυγίου τουριστικών σκαφών
στην περιοχή, προκειμένου να απο-
φευχθεί αλλοίωση του περιβάλλοντος
χώρου και του φυσικού περιβάλλον-
τος όπου βρίσκονται οι μινωικές εγ-
καταστάσεις και οι αρχαιότητες ιστο-
ρικών χρόνων. Από την πλευρά της,
η εταιρεία Esiness S.A. εξασφάλισε
άδεια δόμησης για την ανέγερση ξε-
νοδοχειακής μονάδας κατηγορίας
4 αστέρων στη Λευκάδα. Επίσης, ο

φοροτεχνικός, πρώην βουλευτής
της Νέας Δημοκρατίας Ντίνος Κλει-
τσιώτης κατέθεσε τη μοναδική προ-
σφορά σε ηλεκτρονικό πλειοδοτικό
διαγωνισμό που διενήργησε το Τα-
μείο Εθνικής Αμυνας για τη μακρο-
χρόνια εκμίσθωση διατηρητέου κτι-
ρίου του που βρίσκεται επί της οδού
Θ. Πουλίδου 62 στην Καβάλα. Στα
σχέδια του πλειοδότη του διαγωνι-
σμού είναι η μετατροπή του κτιρίου
–γνωστού στους κατοίκους της Κα-
βάλας ως «το σπίτι του Στρατηγού»–
σε 5 αστέρων μπουτίκ ξενοδοχείο.
Κατά τον κ. Κλειτσιώτη, η επένδυση
θα γίνει από κοινού με Ρώσο ελλη-

νικής καταγωγής που εργάζεται ως
καθηγητής σε πανεπιστήμιο της Ρω-
σίας. Επιπλέον, η ιδιοκτήτρια εταιρεία
του ξενοδοχείου Philoxenia στη Χαλ-
κιδική αποφάσισε την υλοποίηση
επενδυτικού προγράμματος ύψους
1,5 εκατ. ευρώ για τον εκσυγχρονισμό
της μονάδας δυναμικότητας 150 δω-
ματίων και την αναβάθμισή της από
3 σε 4 αστέρων. Το 80% της επέν-
δυσης αναμένεται να πραγματοποι-
ηθεί έως τη σεζόν του 2018, οπότε
το ξενοδοχείο θα λειτουργεί στην
κατηγορία των 4 αστέρων, ενώ το
υπόλοιπο της επένδυσης θα ολοκλη-
ρωθεί έως τη σεζόν του 2019.
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ΜΟΥΣΙΚΗ
Πουτσίνι στο 13ο Φεστιβάλ
Αιγαίου στην Ερμούπολη
Η παράσταση «Μαντάμα Μπάτερφλαϊ»  του
Τζιάκομο Πουτσίνι παρουσιάστηκε στο θέατρο
«Απόλλων» της Ερμούπολης. Ο σκηνοθέτης
Γιοχάνες Βάιγκαντ έδωσε στο κοινό μία εξαιρε-
τική παράσταση. Σελ. 5

ΡΑΔΙΟΦΩΝΟ
Αναζητώντας ταλέντα
στα ερτζιανά των ΗΠΑ
Ο ραδιοφωνικός σταθμός ΚΕΧΡ του Σιάτλ
συνεργάζεται με τη Μicrosoft και καινοτομεί.
Ο DJ Ντάρεκ Ματσόνε του σταθμού λέει στην
«Κ» ότι ανάμεσα στις επιλογές του είναι και
οι δικοί μας «Monsieur Doumani» Σελ. 3

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Διαφορετικές
εκθέσεις 

στο Μπορντώ  
Σελ. 4

ΒΙΒΛΙΟ

Η κρίση,
η λογοτεχνία και
η ταυτότητά μας

Σελ. 8

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Ο κύριος Επαμεινώνδας Φίλης, συν-
ταξιούχος στρατιωτικός γιατρός
που ζει εδώ και 25 τουλάχιστον
χρόνια στο Παρίσι, τοποθετεί με
προσοχή το αρχαίο γυναικείο ει-
δώλιο σε ένα μαύρο μακρόστενο
μικρό κουτί. Δική του πατέντα,
λέει γελώντας μάλλον ανακουφι-
σμένος, αναφερόμενος στην κα-
τασκευή μέσα στην οποία ταξίδεψε
το αρχαίο προκειμένου να έρθει
στην Ελλάδα.

Ρίσκο, το παραδέχεται, και η Ιωάν-
να, η Γαλλίδα σύζυγός του, συμφω-
νεί. Είναι πεπεισμένος ότι το ειδώλιο
είναι ένα από τα αρχαία αντικείμενα
που είχαν κλαπεί το 1941 από το
Μουσείο Θηβών. Ενα δημοσίευμα
της «Καθημερινής», για τις αρχαι-
ότητες που άρπαξαν τα γερμανικά
στρατεύματα κατά τη διάρκεια της
Κατοχής από τα μουσεία μας, ήταν
η αφορμή για τον επαναπατρισμό
του αρχαίου.

Ο κ. Φίλης βγάζει από τη διά-
φανη ζελατίνα το κιτρινισμέ-

νο δημοσίευμα του 2005,
για να δείξει τι τον κινη-
τοποίησε να δωρίσει το
αντικείμενο στο ελληνικό
Δημόσιο. Στη συνάντησή

μας έμοιαζε ταλαιπωρημένος
από τη γραφειοκρατία, όμως,

όταν λίγες ημέρες αργότερα, στις 2
Αυγούστου, το παρέδωσε εν τέλει
στις υπηρεσίες του υπουργείου Πο-
λιτισμού, έδειχνε ικανοποιημένος.

Αγόρασε το γυναικείο ειδώλιο σε
δημοπρασία στη Γαλλία τη δεκαετία
του 2000. Ηταν μια δημοπρασία του
οίκου Paul Arnaune & Eric Prim,
στην οποία, όπως λέει, εντόπισε
δύο αρχαιότητες «που ήταν ανάμεσα
σε πολλά κινέζικα αντικείμενα. Πλει-
οδότησα και τις πήρα. Την τιμή δεν
θα σας την πω, με όλο τον σεβασμό»,
ξεκαθαρίζει από την πρώτη στιγμή
της συνέντευξης, στο διαμέρισμά
του στον Αλιμο.

Δείχνει τις επιστολές που είχε
στείλει στα υπουργεία Εξωτερικών
και Πολιτισμού, καθώς και μία φω-
τοτυπία από το τιμολόγιο αγοράς
με ψαλιδισμένη την τιμή. «Το πρω-
τότυπο το έχω στο Παρίσι».

Για το γυναικείο ειδώλιο, που είναι
αριθμημένο (9478Ε) και στην πλάτη
του, την πίσω πλευρά δηλαδή, γρά-
φει «Θηβών», θεωρεί με βεβαιότητα
ότι προέρχεται από το Μουσείο Θη-
βών. Για το δεύτερο αντικείμενο,
που αγόρασε τότε και χαρακτηρίζει
πρωτογεωμετρικό σκύφο, δεν είναι
σίγουρος. «Ισως αφαιρέθηκαν, ειδικά
το ειδώλιο, στη διάρρηξη που έγινε
στο μουσείο στις 29 Απριλίου του
1941. Τότε, πολλά αρχαία εκλάπησαν
και προξενήθηκαν μεγάλες ζημιές».

Σε ένα ταξίδι του το 2006 στην
Ελλάδα επισκέφθηκε το Μουσείο
Θηβών. «Βρήκα τον κ. Βασίλη Αρα-
βαντινό, επίτιμο έφορο αρχαιοτή-
των σήμερα και ειδικό στη Γραμ-
μική Β΄ γραφή, του έδειξα τη φω-
τογραφία του ειδωλίου και μου είπε
ότι αυτό το αντικείμενο λείπει από
το μουσείο. Παρότι τα αρχεία είχαν
καεί, όπως μου ανέφερε χαρακτη-

ριστικά, “γνωρίζω και τη θέση
του”».
Γιατί καθυστέρησε να προσφέρει

τις δύο αρχαιότητες στο ελληνικό

Δημόσιο; Δεν ήταν βέβαιος ότι θα
επέτρεπε η Γαλλική Αρχαιολογική
Υπηρεσία την εξαγωγή τους, απαντά.
«Πέρυσι κάλεσα τον πρόξενο Μασ-
σαλίας κ. Γαβριήλ, του έδειξα τα αν-
τικείμενα ζητώντας τη βοήθειά του,
ενέργειες που θα μπορούσε να κάνει
το ελληνικό προξενείο προς το υπουρ-
γείο Εξωτερικών για τον επαναπα-
τρισμό. Εδειξε ενδιαφέρον να βοη-
θήσει, μου είπε ότι θα κάνει αναφορά
στο υπουργείο Εξωτερικών, όμως
μετά από κάποιο καιρό έκλεισε για
λόγους οικονομίας το ελληνικό προ-
ξενείο στη Μασσαλία». Σε επιστολή,
που έστειλε στον πρόξενο, ανακοί-
νωσε την απόφασή του: «Να αναλάβω
τις ευθύνες και τους κινδύνους να
μεταφέρω τα αντικείμενα στην Ελ-
λάδα».

Στο υπουργείο Πολιτισμού
Τον περασμένο Μάρτιο πήγε στο

υπουργείο Πολιτισμού ζητώντας τη
βοήθεια της γενικής διευθύντριας
Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κλη-
ρονομιάς, Ελενας Κόρκα. «Στη συ-
νάντηση παρευρέθησαν κι άλλες

αρμόδιοι αρχαιολόγοι στις οποίες
έδειξα όλα τα σχετικά στοιχεία, φω-
τογραφίες και τα έγγραφα κατοχύ-
ρωσης αναφέροντας την πρόθεσή
μου για την παραχώρηση των αρ-
χαίων».

Τον Ιούνιο του 2016, σε επιστολή
προς τον τότε υπουργό Πολιτισμού
με κοινοποίηση στο υπουργείο Εξω-
τερικών, εκφράζει την πικρία του.
Ενιωσε ότι «το κράτος δεν ενδια-
φερόταν». «Τον περασμένο Ιούλιο
τους ανέφερα σε άλλη επιστολή μου
ότι θα αναλάβω ο ίδιος τον κίνδυνο
να τα φέρω».

Πράγματι, έφερε το ειδώλιο, συ-
σκευασμένο στη βαλίτσα του «κι
όχι κρατώντας το στα χέρια όπως
θα ήθελα». Δεν αρνείται ότι φοβή-
θηκε. «Πρώτα μήπως σπάσει. Επειτα
μήπως με συλλάβουν οι Γάλλοι. Είχα
το τιμολόγιο, αλλά αν μου έλεγαν
απαγορεύεται η εξαγωγή;».

«“Το κορίτσι ήρθε”, ενημέρωσα
την κ. Κόρκα στο τηλέφωνο». Τελικά,
στις 2 Αυγούστου το ειδώλιο παρε-
δόθη. «Θα το ταυτοποιήσουν και θα
αποφανθούν οι ειδικοί», λέει τώρα
ο κ. Φίλης ικανοποιημένος από την
εξέλιξη. «Πέρυσι το καλοκαίρι είχα
πάει στην προϊσταμένη του Μουσείου
Θηβών, κ. Αλεξάνδρα Χαραμή. Προς
τιμήν της, παρότι ήταν σε άδεια με
συνάντησε και μου είπε ότι θα κρα-
τήσει θέση για το ειδώλιο. Εκεί θέλω
να επιστρέψει».

«Δεν γνωρίζουμε»
Η «Κ» επικοινώνησε για το ειδώλιο

με την προϊσταμένη του νέου Μου-
σείου Θηβών. «Δεν γνωρίζουμε αν

ανήκει στα αντικείμενα που εκλά-
πησαν το 1941 από το μουσείο. Εμείς
προχωρούμε βάσει στοιχείων, αλλιώς
δεν μπορούμε να τεκμηριώσουμε
τίποτα. Ο κ. Φίλης πάντως διακιν-
δύνευσε κι έφερε ο ίδιος το αντι-
κείμενο, το παρέδωσε στο Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο με την επι-
θυμία να δοθεί στο Μουσείο Θη-
βών», λέει η κ. Αλεξάνδρα Χαραμή
και προσθέτει: «Πρόκειται για γυ-
ναικείο ειδώλιο αρχαϊκής εποχής.
Παρόμοια έχουν βρεθεί σε τάφους
της Θήβας και γενικότερα στη Βοι-
ωτία».

Οι δύο δωρητές δεν ζητούν αμοι-
βή, «ίσως μία μνεία». Αρκεί το ει-
δώλιο να εκτεθεί στο Μουσείο Θη-
βών. Οσο για το δεύτερο αντικείμενο,
πρέπει να αναγνωριστούν η προ-
έλευση και η ταυτότητά του προτού
έρθει στην Ελλάδα. Ο φόβος του κ.
Φίλη είναι να μην ξεχαστεί σε κάποια
αποθήκη μουσείου. «Διαβάζω ότι
υπάρχουν χιλιάδες αρχαία στις απο-
θήκες. Θέλω να ευαισθητοποιηθούν
και άλλοι Ελληνες της Γαλλίας –και
υπάρχουν πολλοί–, για να φέρουν
αρχαία ή έργα που έχουν στην κα-
τοχή τους. Εγώ ένιωσα απογοήτευση
ότι δεν βοηθήθηκα από τη χώρα
μου, το υπουργείο Εξωτερικών συγ-
κεκριμένα». Στους κύκλους των Ελ-
λήνων του εξωτερικού «δεν επέρα-
σεν απαρατήρητη αυτή η έλλειψη
ενδιαφέροντος από τις ελληνικές
κρατικές υπηρεσίες», σημειώνει και
σε μία από τις επιστολές του.

Για το δεύτερο αντικείμενο, το
αγγείο, η κ. Ιωάννα Φίλη αναρω-
τιέται μήπως είναι προτιμότερο
να δωριστεί στο Μουσείο Μπενά-
κη. Μας το δείχνει στη φωτογρα-
φία, μιλώντας άψογα ελληνικά –
«εργάστηκα χρόνια στο Γαλλικό
Ινστιτούτο», εξηγεί. Ομως ο σύζυ-
γός της διαφωνεί. Θέλει «να μετα-
φερθεί στο Εθνικό Αρχαιολογικό
Μουσείο αλλά να μην ξεπέσει σε
κάποια αποθήκη». Για την ταυτό-
τητά του θα αποφανθούν οι ειδικοί.
Προς το παρόν, το αγγείο βρίσκεται
στο Παρίσι.

Δημοσίευμα της «Κ» για τις αρχαιότητες που άρπαξαν τα γερμανικά στρατεύματα στην Κατοχή από τα μουσεία μας ήταν
η αφορμή για τον επαναπατρισμό του αρχαίου. Επάνω, ο Επαμεινώνδας Φίλης με τη σύζυγό του Ιωάννα και το ειδώλιο.

<<<<<<

Αγόρασε το γυναικείο
ειδώλιο, που πιστεύει
ότι είχε κλαπεί το 1941
από το Μουσείο Θηβών,
σε δημοπρασία στο
Παρίσι και το χάρισε
εκεί όπου ανήκει.

Το «κορίτσι» επέστρεψε
Πώς ο συνταξιούχος γιατρός Επαμεινώνδας Φίλης το έφερε στην Ελλάδα κρυμμένο στις αποσκευές του

Το γυναικείο αγαλματίδιο, που εί-
ναι αριθμημένο (9478Ε) και στην
πλάτη του γράφει «Θηβών», παραδό-
θηκε στις υπηρεσίες του υπουργείου
Πολιτισμού στις 2 Αυγούστου.
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Ναι, στο νησί έχουμε απόθεμα καλλιτεχνικό
και μπορούμε να κάνουμε πολλά και όμορ-
φα πράγματα, με ντόπια υλικά. Μπορούμε
να δημιουργήσουμε πολιτισμό, να φέρουμε
νέες ιδέες και όσοι ενδιαφέρονται να τις
ακολουθήσουν και να τις εξελίξουν, να
φτιάξουν νέα πράγματα, που θα αρέσουν
και στο εξωτερικό. Το προηγούμενο Σάβ-
βατο έριξε την αυλαία του το Φεστιβάλ
Φέγγαρος, που διοργανώθηκε για 7η χρονιά
στον Κάτω Δρυ της Λάρνακας. 

Κατ’ αρχάς αξίζουν συγχαρητήρια στους
διοργανωτές για τη δουλειά που έκαναν
σε επίπεδο οργάνωσης, κάθε χρόνο όλο
και κάποια αστοχία και αρρυθμία διορ-
θώνουν. Έτσι και φέτος, όλα κύλησαν με
τον πιο όμορφο τρόπο. Όσον αφορά το
περιεχόμενο του Φεστιβάλ, είχε απ’ όλα
και με τρόπο τόσο καλά μοιρασμένο στις
μέρες που μπορούσε να προσελκύσει την
κάθε μέρα και διαφορετικό κόσμο. 

Η συναυλία του Fantastic Negrito ήταν
το αποκορύφωμα του Φεστιβάλ. Τέτοια
συναυλία έχω την πεποίθηση ότι στην
Κύπρο δεν είχε ξαναγίνει. Το άκουσα και
από πολλούς άλλους, με περισσότερη
πείρα στα συναυλιακά πράγματα του τό-
που. Ο Negrito, με βραβείο Grammy,
έδωσε τον καλύτερό του εαυτό. Πέραν

της προφανούς καλλιτεχνικής και συναυ-
λιακής του εμπειρίας, κέρδισε τον κόσμο
που τον άκουγε, ερχόμενος σε άμεση επα-
φή μαζί του. Όσοι δεν τον γνώριζαν εις
βάθος είμαι σίγουρος ότι θα αναζητήσουν
περισσότερο τη μουσική του, και αυτό
είναι κέρδος. Μάθαμε ότι υπάρχει ένας
καλλιτέχνης από το Oakland της Καλι-
φόρνιας που δεν κάνει τραγούδια απλώς
για να τα τραγουδάει και να παίρνει like,
αλλά τραγούδια με μηνύματα που δεν πε-
ριορίζονται σε σύνορα χωρών. 

Από την άλλη στον Φέγγαρο είδαμε και
συνήθεις υπόπτους από το κυπριακό μου-
σικό γίγνεσθαι, καλλιτέχνες που μοιάζει
να τους παραβλέπουμε πολλές φορές ακρι-
βώς γιατί είμαστε μια σταλιά τόπος και
σκουντουφλάμε ο ένας πάνω στον άλλο
χωρίς να αντιλαμβανόμαστε ότι έχουμε
παπούτσια δικά μας. Και αυτή η περίπτωση
είναι οι Monsieur Doumani. Δικά μας κο-
πέλια, μουσικοί της διπλανής πόρτας, που
λέει ο λόγος. Αυτή η μπάντα όμως δεν
είναι απλώς οι Κυπραίοι που παίζουν μου-
σική και καμιά φορά τους συναντάς και
στη Λήδρας, είναι μουσικοί που ψάχνονται,
που έχουν πατήματα γερά, και από αυτά
κάνουν άλματα για να δώσουν και κάτι
περισσότερο. Πολλοί από εμάς νομίζουμε

ότι επειδή ακούσαμε πέντε τραγούδια
τους και τους είδαμε και σε δύο-τρία πάρτι
είμαστεν εντάξει, δεν είναι και τίποτα το
σπουδαίο. Έλα μου όμως που δεν είναι
έτσι τα πράγματα. Σήμερα στη σελ. 3 της
«Ζωής» θα διαβάσετε ότι ο DJ Ντάρεκ
Ματσόνε από τον ραδιοφωνικό σταθμός
ΚΕΧΡ του Σιάτλ ανακάλυψε του «Monsieur
Doumani» και τους εντάσσει στο πρό-
γραμμα του στον σταθμό, πού στο Σιάτλ.
Φαντάζεστε, να ακούει ο Αμερικανός για
δυο βυζιά του Μόρφου; Εχει πλάκα, αλλά
είμαι σίγουρος ότι ο DJ Ματσόνε δεν στέ-
κεται στα βυζιά, αλλά στη μουσική του
συγκροτήματος, διαβάζει τη μουσική τους
και ξέρει ότι πρέπει να το προτείνει στους
ακροατές του.

Θέλετε και άλλο παράδειγμα; Πάμε

στους Τρίο Τεκκέ, που για τον μήνα Αύ-
γουστο ο δίσκος τους «Ζίβο» με τον Dave
De Rose σκαρφάλωσε στο Νο. 7 των Trans-
global World Music Charts. Με το πάνελ
των κριτών να αποτελείται από 55 κριτι-
κούς μουσικής, ραδιοφωνικούς παραγω-
γούς και φεστιβαλάρχες από όλο τον κό-
σμο, εξειδικευμένους στη World Music.
Κάτι δεν λέει αυτό; Φυσικά και λέει, Ση-
μαίνει ότι κάτι γίνεται από Κύπριους δη-
μιουργούς εδώ στην άκρη της Μεσογείου
από νέους μουσικούς που καταλαβαίνουν
πού ζουν και πού πατάνε και κάνουν αυτό
που γουστάρουν!

Και τέτοια παραδείγματα έχουμε πολλά
στην Κύπρο, (Amalgamation Choir, ta-
koushis karapatakis project, τη σύμπραξη
takoushis-Σπυριδάκη-Hildenbrand) που
σημαίνει ότι σε αυτόν τον τόπο μπορούν
να γίνουν πολλά στο κομμάτι του πολι-
τισμού, πολλά και αυτόφωτα και όχι μόνο
στη μουσική, αλλά και στο θέατρο (δείτε
τον Προκόπη Αγαθοκλέους, τον Χάρη
Χαραλάμπους, τη Νιόβη Χαραλάμπους
πώς προχωράνε στο καλό θέατρο) και
στα εικαστικά, και στο βιβλίο και στον
κινηματογράφο. Πολιτική βούληση υπάρ-
χει να στηρίξει τις προσπάθειες των νέων
αυτών;

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μα όσο ανεβαίνω, μόνος ν’ ανεβαίνω

ΕΚΘΕΣΗ
Χρωματο-πηλο-καμώματα
Το Κοινοτικό Συμβούλιο Πλατρών συνεχίζει τις καλο-
καιρινές καλλιτεχνικές του εκδηλώσεις παρουσιάζον-
τας σε συνεργασία με τους Κώστα Μιχαηλίδη, Μαρία
Μιχαήλ και Τάνια Καλαϊτζή μια έκθεση Κεραμικής,
Ζωγραφικής και Φωτογραφίας στο Πολιτιστικό Κέν-
τρο Πλατρών, με τίτλο «Χρωματο- πηλο-καμώματα».
Οι καλλιτέχνες Κώστας Μιχαηλίδης και Μαρία Μιχαήλ
θα παραδίδουν καθημερινά μαθήματα κεραμικής και
ζωγραφικής. Μάθετε επίσης τα μυστικά της τέχνης
της ακουαρέλας από τη Μαρία Μιχαήλ. Μέχρι την Κυ-
ριακή 20 Αυγούστου. Μέρος των εσόδων της εκδή-
λωσης θα δοθεί στον Σύνδεσμο « Ύστερα Ήρθε η
Άνοιξη» (Σύνδεσμος Στήριξης Αιματολογικών Ατό-
μων). Πολιτιστικό Κέντρο Πλατρών, Πλάτρες, Λεμε-
σός. Πληροφορίες τηλέφωνο 25813112, k.s.p.pla-
tres@cytanet.com.cy.

Στη Λεβέντειο Πινακοθήκη συνεχίζεται
στην αίθουσα Claude Monet η έκθεση
«Σολωμός Φραγκουλίδης: Ο Ζωγράφος, ο
Τεχνοκριτικός». Η έκθεση παρουσιάζει
τον Σολωμό Φραγκουλίδη, έναν από τους
πρωτοπόρους ζωγράφους της πρώτης γε-
νιάς της σύγχρονης κυπριακής τέχνης, όχι
μόνο ως ζωγράφο αλλά και ως κριτικό τέ-
χνης. Η μουσειογραφική προσέγγιση και
η επιλογή των έργων και των κειμένων
του Φραγκουλίδη βοηθούν τον επισκέπτη
να προσεγγίσει τους στόχους αυτής της
πρωτοποριακής έκθεσης στο Coco_Κέν-
τρο Δημιουργικής Απασχόλησης, ενώ
ταυτόχρονα συμβάλλει στη χάραξη νέων
δρόμων για την κατανόηση του έργου του
Φραγκουλίδη μέσα από το πρίσμα της
εποχής του. Ωράριο λειτουργίας καθημε-
ρινά, εκτός της Τρίτης, από τις 10:00 έως
τις 5:00 μ.μ. μέχρι τη Δευτέρα 4 Σεπτεμ-
βρίου. Λεβέντειος Πινακοθήκη, Λεωνίδου
5, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο:
22668838, info@leventisgallery.org.

ΓΛΩΣΣΟ-ΣΥΝΑΝΤHΣΕΙΣ
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

5 +1 γλωσσικοί
μύθοι για την

ελληνική γλώσσα

Το Φεστιβάλ Ξαρκής που διοργανώνεται για Πέμπτη
χρονιά φέτος στο χωριό Κοιλάνι της επαρχίας Λεμε-
σού επιστρέφει στην αρχική του μορφή έχοντας πε-
ράσει από μια διαδικασία ωρί-
μανσης: πραγματοποιείται φέ-
τος ένα διήμερο πολιτισμικό και
διαδραστικά επιμορφωτικό γε-
γονός με βιωματικά εργαστή-
ρια, μουσική, υπαίθριες προβο-
λές ταινιών, ηχητικούς περιπά-
τους, χωρικές εγκαταστάσεις
και ένα πειραματικό ζιαφέττιν
ως αποκορύφωμα του φεστι-
βάλ. Με μια πιο συνεκτική και
περιεκτική δομή, το Φεστιβάλ Ξαρκής υλοποιείται
φέτος με συνεργάτες, οι οποίοι, όπως κάθε χρονιά,
έχουν επιλεγεί κυρίως με βάση τη συνεισφορά τους
σε επιμέρους κοινωνικά και δημιουργικά σύνολα. Ο

λόγος ύπαρξης του εν λόγω φεστιβάλ δεν είναι άλ-
λος από την ανάγκη αναζήτησης μιας μορφής κοινω-
νικής βιωσιμότητας, μέσω της σύμπραξης με τους

εκάστοτε τοπικούς φορείς, την
εμβάθυνση του διαλόγου σε σχέ-
ση με τη λαϊκή κουλτούρα, την
άυλη και υλική κληρονομιά, σε
συνδυασμό με πτυχές του σύγ-
χρονου πολιτισμού. Κοπιάστε με
φίλους να βιώσουμε παρέα την
ιδιαίτερη αυτή σύναξη. Σάββατο
και Κυριακή, 19-20 Αυγούστου,
ώρα 9:30 π.μ. - 10:00. Κοιλάνι,
Λεμεσός. Φέτος, με αφορμή τα

πέντε χρόνια δράσης της κοινότητας του Ξαρκής, το
Φεστιβάλ θα πραγματοποιηθεί με είσοδο ελεύθερη,
αλλά κάθε δωρεά/χρηματική υποστήριξη θα είναι
σίγουρα ευπρόσδεκτη.

Η Πολιτιστική Πρωτεύουσα της Ευρώπης Πά-
φος2017 παρουσιάζει την κορυφαία ερμηνεύ-
τρια των fado, αυτής της γενναίας και λυπημέ-
νης μουσικής παράδοσης της Πορτογαλίας. Η
Μισια δανείστηκε το όνομά της από τη Μισια
Σερτ, μούσα του Στεφαν Μαλαρμέ, φίλη του
Μαρσέλ Προυστ και του Πάμπλο Πικάσο, μον-
τέλο του Τουλούζ Λοτρεκ και του Πιερ Μποναρ.
Η Μισια αξιοποιεί την παραδοσιακή ποίηση της
πατρίδας της, την οποία εμπλουτίζει με και-
νούργιο υλικό, έτσι όπως το επιλέγει με μονα-
δικό κριτήριο τη συνάφεια με το ύφος και τη
φόρμα των fado. Ως εκ τούτου, κατορθώνει να
ελευθερώσει την παράδοση από τη μίζερη στα-
σιμότητα του φολκλόρ και να την ανανεώσει
επί της ουσίας, συνθέτοντας τα fado της σύγ-
χρονης εποχής. Η τελευταία της δισκογραφική
δουλειά αναφέρεται με ποικίλους τρόπους
στην αθάνατη ψυχή του fado, την ασύγκριτη
Amalia Rodrigues. Σάββατο, 19 Αυγούστου,
ώρα 8:30 μ.μ. Αρχαίο Ωδείο Πάφου, Πάφος.
Πληροφορίες τηλέφωνο 26932017, www.pa-
fos2017.eu/event.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Μisia, η κορυφαία ερμηνεύτρια των fado

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Σολωμός Φραγκουλίδης: Ο ζωγράφος, ο τεχνοκριτικός

ΟΓιώργοςΓεωργίουείναιΥποψήφιος, Διδάκτορας
Τμήματος Επιστημών Αγωγής (ειδ. Εκπαίδευση/Γλωσ-
σολογία), Πανεπιστήμιο Κύπρου.
georgiou.georgos@ucy.ac.cy
Facebook: Γλωσσο-Συναντήσεις

Κυριολεκτικά, το διαδίκτυο κατακλύζεται
συνεχώς από γλωσσικούς μύθους, οι οποίοι
αναπαράγονται από τους χρήστες εν ριπή
οφθαλμού, αλόγιστα, πολλές φορές και
χωρίς ίχνος κριτικής τοποθέτησης. Η ανά-
πτυξη της τεχνολογίας είναι σαν δίκοπο
μαχαίρι, μπορεί αφενός να μας παρέχει
τις δυνατότητες για διασταύρωση των πη-
γών, αλλά μπορεί αφετέρου να μας παρα-
σύρει με προπαγανδιστικά και ατεκμηρίωτα
δεδομένα. Σήμερα, θα δούμε 5 + 1 γλωσ-
σικούς μύθους που αφορούν στην ελληνική
γλώσσα και απαντούν στο διαδίκτυο. 

Η ελληνική γλώσσα καταστρέφεται 
από τα Greeklish

Τι πάει να πει καταστρέφεται; Θα στα-
ματήσουμε να μιλάμε ελληνικά, επειδή
στον γραπτό λόγο συνυπάρχουν τα Gre-
eklish με το ελληνικό αλφάβητο; Πρόκειται
για έναν διαδεδομένο μύθο που διαιωνίζει
ανυπόστατες κινδυνολογίες για την ελ-
ληνική γλώσσα. Τα Greeklish περιορίζονται
στο πεδίο της ανεπίσημης γραπτής επι-
κοινωνίας και, επομένως, δεν αποτελούν
παράγοντα καταστροφής του προφορικού
λόγου αλλά ούτε και του γραπτού, τουλά-
χιστον στο εγγύς μέλλον.

Τα γλωσσικά δάνεια «παραποιούν» 
τη γλώσσα

Κάτι τέτοιο δεν υφίσταται μιας και οι
όλες οι γλώσσες δίνουν και παίρνουν στοι-
χεία μεταξύ τους. Το πέρασμα του χρόνου
κρίνει αν τα γλωσσικά δάνεια ενσωματω-
θούν στο σύστημα της γλώσσας και απο-
τελέσουν μέρος της γραμματικής μιας
γλώσσας, χωρίς να ξενίζει η χρήση τους.
Για παράδειγμα, οι λέξεις καρπούζι, κατσίκι,
σπίτι, πόρτα κ.ά. δεν έχουν ελληνική ρίζα,
ωστόσο, ενσωματώθηκαν στην ελληνική,
με τη χρήση τους να είναι ευρεία.

Η ελληνική είναι η μητέρα των γλωσσών
Ακόμα ένας μύθος για τους λάτρεις της

επιστημονικής φαντασίας. Η ελληνική
ως γλωσσικό σύστημα δεν διαφέρει από
τα υπόλοιπα, ανεξαρτήτως αν τροφοδό-
τησε αρκετές γλώσσες με λέξεις από πλει-
άδα επιστημονικών πεδίων. Δεν έχει τις
περισσότερες λέξεις απ’ όλες τις γλώσσες
και η ύπαρξη κάποιων λειτουργιών που
δεν υπάρχουν σε ένα άλλο γλωσσικό σύ-
στημα (π.χ. κλιτικό σύστημα, δεν υπάρχει
στα αγγλικά) δεν σημαίνει αυτόματα και
υπεροχή ολόκληρης της γλώσσας. Μία
άλλη γλώσσα μπορεί να διαθέτει κάποια
άλλη λειτουργία που δεν υφίσταται στην
ελληνική (π.χ. ύπαρξη 17 πτώσεων στην
ουγγρική). Ωστόσο, αφού είναι η μητρική
μας, οφείλουμε να την κατέχουμε στο
έπακρο και να νιώθουμε περήφανοι για
αυτή. 

Υπάρχει πρόβλημα λεξιπενίας στους νέους
Στην πραγματικότητα δεν μπορούμε

να γνωρίζουμε αν υπάρχει ποσοτικό πρό-
βλημα γνώσης λέξεων από τους νέους,
διότι δεν υπάρχει ασφαλής μέθοδος μέ-
τρησης. Αυτό που πραγματικά ισχύει είναι
η έλλειψη εκφραστικού πλούτου, η απουσία
ευφάνταστης χρήσης της γλώσσας και η
δυσκολία χρήσης επιχειρηματολημένου
λόγου από τη νεολαία. Πιθανότατα, τα πιο
πάνω απορρέουν από την αποχή των νέων
από πνευματικές δραστηριότητες.

Η ελληνική θα ήταν η παγκόσμια γλώσσα 
για μία ψήφο 

Μία συνεχώς αναπαραγόμενη είδηση
που δεν ανταποκρίνεται στην πραγματι-
κότητα. Δεν έχει γίνει καμία ψηφοφορία
στην Αμερική για προκαθορισμό της παγ-
κόσμιας γλώσσας. Αυτό που ισχύει είναι
ότι κάποιοι Γερμανοί ζήτησαν στο αμερι-
κανικό κογκρέσο τη μετάφραση κάποιων
νόμων στα γερμανικά για να μπορούν να
τους καταλαβαίνουν οι Γερμανοί. Η ψη-
φοφορία έληξε με 42 κατά και 41 υπέρ (1
ψήφος) Η ψηφοφορία για προκαθορισμό
μιας παγκόσμιας γλώσσας αναπαράγεται
και για άλλες γλώσσες όπως γερμανικά,
πολωνικά, εβραϊκά.

Οφείλουμε να είμαστε προσεκτικοί για
καθετί που διαβάζουμε στο διαδίκτυο ή/και
οπουδήποτε αλλού. Είναι αδιανόητο στον
21ο αιώνα, εποχή κατά την οποία υπάρχει
ραγδαία ανάπτυξη του διαδικτύου, να μην
αναζητούμε επιστημονικά έγκυρες πηγές
για διασταύρωση των πληροφοριών που
λαμβάνουμε. 

ΘΕΑΤΡΟ
Ενώνοντας 
τη Μεσόγειο
Στις θαλασσινές σπηλιές μπροστά από το ναυά-
γιο του EDRO III, ο γνωστός ηθοποιός Μάριος
Ιωάννου δημιουργεί μαζί με μια μεγάλη δημι-
ουργική ομάδα από την Κύπρο και το εξωτερι-
κό, ένα συγκλονιστικό θεατρικό κόσμο που συν-
δέει τη Μεσόγειο και τους ανθρώπους της. Ηθο-
ποιοί από την Αλεξάνδρεια, τη Βαρκελώνη, τη
Μασσαλία, την Πάφο, τη Σμύρνη, και την Ταγγέ-
ρη, θα βρεθούν αντιμέτωποι, ο ένας με τον άλ-
λο σε μια σκηνή στον κόλπο της Πέγειας, και μα-
ζί θα εξερευνήσουν τις έννοιες της κοινής θά-
λασσας και της κοινής πατρίδας. Το κείμενο
έγραψε Μάριος Ιωάννου σε συνεργασία με
τους ηθοποιούς της παράστασης. Συμμετέχουν
οι ηθοποιοί: Eslam Essa (Αλεξάνδρια), Reda
Amrani (Ταγγέρη), Raul Moreno Supervia (Βαρ-
κελώνη), Nicolas Rochette (Μασσαλία), Safak
Ersozlu (Σμύρνη). Καλλιτεχνική διεύθυνση:
Achim Wieland. Η παράσταση θα δοθεί στα αγ-
γλικά αλλά θ  ακουστούν οι γλώσσες και των άλ-
λων πατρίδων. Από Τρίτη, 15 Αυγούστου, μέχρι
Παρασκευή, 18 Αυγούστου. Θαλασσινές Σπη-
λιές, Πέγεια, Πάφος. Πληροφορίες τηλέφωνο
26932017, www.pafos2017.eu/event. 

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ
«Φάλτσο Σοπράνο»
Στο πλαίσιο του Μαραθώνιου Θερινών
Προβολών 2017 προβάλλεται η αμερι-
κάνικη κωμωδία «Φάλτσο Σοπράνο». Η
Florence Foster Jenkins πιστεύει πως
είναι το αηδόνι της όπερας ενώ στην
πραγματικότητα είναι εντελώς φάλ-
τσα. Ο σύζυγος και μάνατζέρ της συν-
τηρεί αυτήν της την ψευδαίσθηση.
Πρωταγωνιστούν οι Μέριλ Στριπ, Χιου
Γκραντ. Σκηνοθεσία Στέφεν Φρίαρς.
Τετάρτη 16 Αυγούστου, ώρα 9:00 μ.μ.
Θερινός Κινηματογράφος Κωνστάντια,
Σόλωνος Μιχαηλίδη 15, Λευκωσία.

ΦΕΣΤΙΒΑΛ
Διήμερο φεστιβάλ Ξαρκής στο Κοιλάνι Λμεσού 

<<<<<<<

O DJ Ματσόνε δεν στέκεται
στα βυζιά, αλλά στη μουσική
του συγκροτήματος, διαβάζει
τη μουσική τους και ξέρει 
ότι πρέπει να το προτείνει
στους ακροατές του.
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Του απεσταλμένου μας στο Σιάτλ 
ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Αν η δισκογραφική εταιρεία Sub Pop
ήταν το τρένο στο οποίο επιβιβά-
στηκε η γκραντζ μουσική, τότε ο
ραδιοφωνικός σταθμός ΚΕΧΡ θα
ήταν οι ράγες πάνω στις οποίες θα
έτρεχε για να φτάσει στα αυτιά των
ακροατών του Σιάτλ. Σε τέσσερα
χρόνια ο ραδιοφωνικός σταθμός
που ξεκίνησε από το Πανεπιστήμιο
Ουάσιγκτον με εμβέλεια μόλις με-
ρικά στρέμματα φοιτητικού campus
θα συμπληρώσει πέντε δεκαετίες
ζωής, έχοντας συμβάλει στην ερ-
τζιανή προώθηση των πιο γνωστών
«εφήβων» του Σιάτλ, των Νιρβάνα.

«Κάνουμε τον καλύτερο καφέ
στην πόλη», μας λένε οι οικοδε-
σπότες μας μόλις μπαίνουμε στα
στούντιο του ΚΕΧΡ, στο κέντρο του
Σιάτλ, και πράγματι ο κοινόχρηστος
χώρος του ραδιοφώνου είναι ένας
πολυχώρος με ιταλικές ποικιλίες
εσπρέσο, δερμάτινους καναπέδες,
βινύλια και φωτογραφίες εποχής.
Λίγο πιο δίπλα, τουρίστες ανεβαί-
νουν στο φουτουριστικό Space Ne-
edle για μια πανοραμική θέα της
πόλης, ενώ ουρές σχηματίζονται
έξω από το «Key Arena», το γήπεδο
των τοπικών ομάδων μπάσκετ και
αμερικανικού ποδοσφαίρου, για
μια συναυλία του Νιλ Ντάιμοντ.

Περνάμε από τα στούντιο εκπομ-
πής του ΚΕΧΡ και ο Αρι Ροζενσάιν,
από την ομάδα επικοινωνίας, μας
εξηγεί ότι πίσω από τα ντεκ και τα
μικρόφωνα του σταθμού βρίσκονται
όλη μέρα (και όλη νύχτα) 40 επαγ-
γελματίες DJ, εξειδικευμένοι σε όλα
τα είδη της μουσικής, κάτι που τους
διαφοροποιεί από τη ραδιοφωνική

αγορά, γενικά, που στηρίζεται σε
έτοιμες μουσικές λίστες. «Πιστεύου-
με στη δύναμη της μουσικής που
έγκειται στο να διευκολύνει τις αν-
θρώπινες σχέσεις, αυτή είναι η δια-
φορά μας», μας λέει ο Αρι. Αυτό που
επίσης μας έκανε εντύπωση είναι
το «κυνήγι» της μουσικής στο οποίο
επιδίδονται οι παραγωγοί του. Οπως
μας λένε, ταξιδεύουν συχνά για να
ακούσουν νέους μουσικούς σε διά-
φορα φεστιβάλ, όπως στο «Airwa-
ves» της Ισλανδίας, στο «Off Festi-
val» της Πολωνίας ή στο «Trans
Musicales» της Γαλλίας. Η μουσική
βιβλιοθήκη τους έχει περίπου 43.000

CD και 10.000 δίσκους βινυλίων και
είναι φυσικά επισκέψιμη από ερευ-
νητές και φοιτητές που αναζητούν
σπάνια μουσικά κομμάτια ή και πα-
λιούς δίσκους με τα σχόλια των πα-
ραγωγών της εποχής, όπως ο «Ne-
vermind» των Νιρβάνα που είναι
γεμάτος από μικρά σχολιογραφικά
αυτοκόλλητα. Ο μικρός φοιτητικός
σταθμός του ’70 μεγάλωσε σταδιακά
τη ραδιοφωνική του εμβέλεια, κα-
λύπτοντας την ευρύτερη περιοχή
του Σιάτλ και το 2000 ήταν ο πρώτος
στον κόσμο που έριξε στο Διαδίκτυο
μουσική στην ακουστική ποιότητα
του CD στο καθημερινό του πρό-

γραμμα. Εκτός από τους Νιρβάνα,
ο σταθμός ήταν ο πρώτος που έδωσε
βήμα σε συγκροτήματα που έκαναν
διεθνή καριέρα, όπως οι Soundgar-
den, οι Of Monsters and Men, οι
Postal Service και σε πολλούς ακόμη.
Ο DJ Ντάρεκ Ματσόνε, υπεύθυνος
για το διεθνές μουσικό πρόγραμμα,
μας λέει πως ανάμεσα στις επιλογές
του είναι και Ελληνες ερμηνευτές.
«Ψάχνω συνεχώς για ενδιαφέροντες
καλλιτέχνες από την Ελλάδα και
την Κύπρο. Καλύπτω μια γκάμα
μουσικής από τα ρεμπέτικα του ’30
και του ’40, κλασικούς καλλιτέχνες
όπως η Σαβίνα Γιαννάτου, νεο-πα-

ραδοσιακούς όπως οι Monsieur Do-
umani αλλά και νεότερους, όπως
οι SmallFall από τη Θεσσαλονίκη»,
μας λέει.

Νέο και... παλιό
Σταματάμε στο δωμάτιο χαλά-

ρωσης, όπως λέγεται, για τα συγ-
κροτήματα που επισκέπτονται τον
σταθμό. Καναπέδες, τηλεόραση,
παιχνιδομηχανές, μια μηχανή του
εσπρέσο, ντους, ακόμη και πλυν-
τήρια, είναι στη διάθεση των μου-
σικών. Ο λόγος, και αυτό που δια-
φοροποιεί καλλιτεχνικά τον KEXP,
είναι η ηχογράφηση και κυρίως η

βιντεοσκόπηση μερικών εκατον-
τάδων συγκροτημάτων τον χρόνο
στο ειδικό «live room» που διαθέτει
ο σταθμός. Σε έναν ηχομονωμένο
χώρο με ημιδιαφανή παράθυρα βλέ-
πουμε ένα πλέγμα δεκάδων λαμ-
πτήρων να «ντύνει» τους τοίχους.
Ο Τζιμ Μπέκμαν μάς εξηγεί ότι πρό-
κειται για το αποτέλεσμα της συ-
νεργασίας του σταθμού με τη Mi-
crosoft για τη δημιουργία μιας δια-
δραστικής φωτιστικής εγκατάστα-
σης. Ο έλεγχος του φωτισμού γίνεται
ηλεκτρονικά από το τάμπλετ του
Τζιμ, ο οποίος μπορεί να «παραγ-
γείλει» τον φωτισμό που ταιριάζει
στη μουσική ατμόσφαιρα του συγ-
κροτήματος από μια σειρά έτοιμων
σετ ή να δημιουργήσει ένα νέο μο-
τίβο που «ακολουθεί» τις κινήσεις
των καλλιτεχνών με ειδικούς αι-
σθητήρες. Τα live των συγκροτη-
μάτων τροφοδοτούνται στο κανάλι
του ραδιοφώνου στο YouTube προ-
σελκύοντας περίπου δύο εκατομ-
μύρια θεατές.

Με αυτόν τον τρόπο ένας πα-
ραδοσιακός ραδιοφωνικός σταθ-
μός εισάγει καινοτόμα στοιχεία
και χρησιμοποιεί την τεχνολογία
για να διευρύνει το κοινό του
και όχι απλώς για να περιορίσει
τα έξοδά του. Ρωτάμε τον Αρι
για το καθεστώς λειτουργίας του
ΚΕΧΡ και μας εξηγεί ότι ο σταθ-
μός είναι μη κερδοσκοπικός και
δεν έχει εμπορικό χαρακτήρα.
Ο ΚΕΧΡ χρηματοδοτείται κυρίως
από δωρεές, συνδρομές και πα-
ράγει τα έσοδά του, ενώ ένα πολύ
μικρό ποσοστό προέρχεται από
δημόσια χρηματοδότηση. Κα-
θημερινά φτάνει στα αυτιά
200.000 ανθρώπων.

Τεχνολογία που «φωτίζει» τα ερτζιανά
Ο ραδιοφωνικός σταθμός ΚΕΧΡ του Σιάτλ, που ανακάλυψε τους Νιρβάνα, συνεργάζεται με τη Microsoft και καινοτομεί
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Η μουσικός των Waxahatchee στο
live room του ΚΕΧΡ (αριστερά) και ο
ελληνικής καταγωγής Μάικ Αντρεας
ή Perfume Genius (κάτω) και ο πολυ-
χώρος του σταθμού (επάνω) στην
καρδιά του Σιάτλ.
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Της ΒΑΛΙΑΣ ΔΗΜΗΤΡΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Με αφορμή τη σύνδεση Μπορντό-
Παρισιού από τις 2 Ιουλίου σε μόνο
δύο ώρες, χάρη στη νέα γραμμή
TGV, επισκεπτόμαστε μια από τις
πολιτιστικές μητροπόλεις της Γαλ-
λίας για να περιηγηθούμε σε τέσ-
σερις εκθέσεις. Από την αφαιρετική
έννοια του χρώματος στην οικο-
λογική αφύπνιση και από την πα-
ρατήρηση των μεγαλύτερων θη-
λαστικών του πλανήτη στη σχέση
του ανθρώπου με το νερό, καθεμιά
απ’ αυτές αγγίζει μια ευαίσθητη
χορδή μας.

• Oh Couleurs! Δεν θα ξεχάσω
ποτέ την αρχική απογοήτευση και
τον μετέπειτα ενθουσιασμό του
συντρόφου μου, άμα τη αφίξει μας,
βράδυ, στη Σαντορίνη. Στοιβαγ-
μένοι ανάμεσα σε ιδρωμένους του-
ρίστες από κάθε γωνιά του πλα-
νήτη, επιβιβαζόμαστε στο λεωφο-
ρείο για Οία παρατηρώντας τις
επιδράσεις της παγκοσμιοποίησης
στο άλλοτε ειδυλλιακό τοπίο. Φτά-
νοντας στον προορισμό μας, εξου-
θενωμένοι, μου λέει: «Σ’ ευχαριστώ
που με έφερες εδώ, αλλά δεν νο-
μίζω να ξανάρθω». Σβήνουμε το
αμυδρό φως του δωματίου μας και
σωριαζόμαστε στο στρώμα. Γύρω
στις εννιά το επόμενο πρωί, ανοίγω
τα μάτια μου και μισοσηκώνομαι
από το σκαλιστό, βλέπω πλέον,
κρεβάτι. Στο παράθυρο της μικρο-
σκοπικής κάμαρας φαίνεται μόνο
το γαλάζιο της θάλασσας. Σηκώ-
νομαι, διασχίζω το σαλόνι και βγαί-
νω στο μπαλκόνι. Το θέαμα απο-
ζημιώνει κάθε προηγούμενη τα-
λαιπωρία: μονάχα γαλάζιο του ου-

ρανού και της γαλήνιας θάλασσας
και το ολόλευκο των σπιτιών του
χωριού. Μπορώ να μιλήσω και για
τη σιγαλιά του πρωινού, αλλά εκεί-
νο που με συγκλονίζει είναι το
χρώμα. «Σήκω», του φωνάζω από
το μπαλκόνι. Αγουροξυπνημένος,
ο δύσπιστος Γάλλος μου, μένει με
το στόμα ανοιχτό. Το προηγούμενο
βράδυ το χρώμα είχε χαθεί στο
σκοτάδι, σήμερα το φως το ξεδι-
πλώνει μεγαλειώδες.

Αυτά σκέφτηκα περιδιαβαίνον-
τας τις αίθουσες της έκθεσης «Oh
Couleurs!» στο μουσείο του ντιζάιν,
και συγκεκριμένα στα επιβλητικά
κελιά των πρώην φυλακών του
Μπορντό. Στην έκθεση περιδια-
βαίνουμε τα κελιά τα οποία γεμί-
ζουν το ίδιο συνειρμικά, όπως το
θέμα της έκθεσης, με αντικείμενα
που διατρέχουν την έννοια του
χρώματος.

Εξέχουσα θέση κατέχουν τα tup-
perware της ομώνυμης μάρκας,
που αποτελούν σημεία αναφοράς
ανά τις δεκαετίες: παλ χρώματα
της δεκαετίας του ’60, γήινα κα-
φετιά ή σκούρα πράσινα σαν τις
ενδυμασίες μουσικών της σόουλ
στα ’70s και σκούρα «ανδρικά»
χρώματα τη δεκαετία του ’80 –
ένα κλείσιμο ματιού στη γυναικεία
χειραφέτηση και την είσοδο των
ανδρών στην κουζίνα. Σε άλλο
κελί, ένα κίτρινο γραμματοκιβώτιο
και μια πορτοκαλί στολή Αμερι-
κανών φυλακισμένων: αφαίρεσε
το χρώμα και χάνεις την ουσία του
αντικειμένου. Σε άλλη αίθουσα,
πάλι, συναντούμε τη διακοσμήτρια
Paule Marrot, το δελτίο παραπόνων
της οποίας βρίσκεται πίσω από τη
χρωματική ποικιλία των αυτοκι-
νήτων Ρενό τη δεκαετία του 1950.
Πραγματικά, γράφοντας στον τότε
διευθυντή Pierre Lefaucheux, εξα-
σφάλισε μια θέση στην εταιρεία
και έφερε την επανάσταση στο
αυτοκίνητο. Επειτα βρίσκουμε τις

σημαίες: αυτό που τις χαρακτηρίζει
είναι η επιλογή και η στοίχιση των
χρωμάτων.

Αυτή η άκρως παιχνιδιάρικη έκ-
θεση, που ξεκινάει ως αφαιρετική
έννοια και περνάει από φιλοσοφικά
ερωτήματα για να στηριχθεί τελικά
σε ιστορικά δεδομένα, θα ενθου-
σιάσει κάθε δύσπιστο, όπως η Σαν-
τορίνη αποζημιώνει κάθε σκεπτι-
κιστή τουρίστα.

• 4,543 milliards. La question de
la matière. Η έκθεση ξεκινάει με
το έργο του Γιάννη Κουνέλλη, το
οποίο είχε φιλοξενηθεί το 1985

στο ίδιο μουσείο, αυτό της Μον-
τέρνας Τέχνης του Μπορντό, ως
τμήμα μιας μεγάλης έκθεσης προς
τιμήν του καλλιτέχνη. Το άτιτλο
έργο του εξετάζει, όπως ολόκληρη
η έκθεση, τη σχέση της Πολιτείας
και της καπιταλιστικής οικονομίας
και πολιτικής με τη φύση και τι
συνεπάγεται αυτό: εξερευνά την
έννοια της βιοποικιλότητας, της
αλόγιστης χρήσης των περιορι-
σμένων φυσικών πόρων και τη
σταδιακή καταστροφή του πλα-
νήτη. Αν συνδυάσουμε την έκθε-
ση, σε μεγάλη κλίμακα, με την
αποχώρηση των ΗΠΑ, μετά την

εκλογή του Τραμπ, από την κλι-
ματική συμφωνία του Παρισιού,
και σε μικρότερη, με την επανε-
νεργοποίηση, για παράδειγμα, του
σχεδίου για κατασκευή αγωγού
πετρελαίου της Βόρειας Ντακότα,
καταλαβαίνουμε ότι η έκθεση αυτή

με την αφαιρετικότητά της είναι
ό,τι πιο κοντά στην επικαιρότητα
μπορούμε να συναντήσουμε. Το
έργο του Κουνέλλη είναι απλά ένα
παράδειγμα – φτιαγμένο από τα-
πεινά υλικά, πρόκειται για μια σει-
ρά από χαλύβδινα πανό τρυπημένα
από επτά σωλήνες γκαζιού που
εξωθούν συνεχόμενα φλόγες. Κι-
νούμενοι βόρεια, θα βρούμε το
έργο της Marianne Heier, «Saga
Night», ένα βίντεο σχετικά με την
πόλη της Maihuagen της Νορβη-
γίας, που παρατηρεί την απροσ-
δόκητη εμφάνιση πετρελαίου στη
χώρα το 1968.

• Black Whole For Whales – Daniel
Firman. Σχεδόν κρατιέμαι για να
μην αποκαλύψω τις λεπτομέρειες
της επόμενης έκθεσης: είναι τόσο
σημαντικός ο παράγοντας της έκ-
πληξης. Ας είναι: Ο Daniel Firman
κατοικεί προσωρινά τους χώρους
της υποβρύχιας βάσης, απομεινάρι
του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου.
Πράγματι, μεταξύ του 1941 και
1943 χτίστηκε εκεί μια βάση από
το πολεμικό ναυτικό, στην οποία
δούλεψαν παραπάνω από 6.500
εργάτες, Γάλλοι, Ισπανοί, Ιταλοί
και Βέλγοι, για να δημιουργήσουν
αυτήν την επιφάνεια 42.000 τ.μ.
Στον εξωτερικό χώρο της άλλοτε
βάσης του ναυτικού, μια φωτεινή
επιγραφή μάς προειδοποιεί: So-
mething Strange Happened Here
(κάτι παράξενο συνέβη εδώ). Ει-
σχωρώντας στο εσωτερικό του
κατανυκτικού και επιβλητικού αυ-
τού χώρου, μας καλεί το τραγούδι
της φάλαινας, από τα σωθικά του
αόρατου εδώ ζώου που είναι ανα-
τριχιαστικά παρόν. Ο ήχος δια-
θλάται και γιγαντώνεται στις σκο-
τεινές επιφάνειες του ποταμιού.
Για να προχωρήσουμε στη βυθι-
σμένη στο σκοτάδι τελευταία αί-
θουσα, όπου ένας ταριχευμένος
ελέφαντας στριφογυρίζει αργά
στηριγμένος στην προβοσκίδα
του. Είναι τόσο όμορφος, τόσο
συνταρακτικός, που υποβάλλεσαι
υπνωτισμένος στη γοητεία του.
Το τραγούδι της φάλαινας βουίζει
στ’ αυτιά: πρόκειται για τη συνάν-
τηση των δύο μεγαλύτερων θη-
λαστικών στο κολοσσιαίο έργο
του 41χρονου καλλιτέχνη από την
Bron της Γαλλίας.

• Des Mondes Aquatiques. Με την
έννοια του ύδατος ασχολείται και
η έκθεση που στεγάζεται στον εκ-
θεσιακό χώρο της Frac Aquitaine,
δηλαδή του νομού στον οποίο
ανήκει το Μπορντό. Οι «Υδάτινοι
Κόσμοι» εξετάζουν τη συμβολική
και πραγματική θέση του νερού
στη φύση και των οργανισμών
που το κατοικούν, μέσα από το
έργο πάνω από 20 καλλιτεχνών.
Πολύ γρήγορα εμπνέει τη χριστια-
νική μυθολογία, όπου παρατη-
ρούνται τοιχογραφίες, με το σύμ-
βολο του ψαριού να αποτυπώνει
τη λατρεία των πιστών. Στα έργα
των καλλιτεχνών συναντούμε ένα
βίντεο που παραπέμπει σε ντοκι-
μαντέρ, όπου η καλλιτέχνις Julie
Chaffort διηγείται ιστορίες: ένα
γκρουπ μουσικών επιπλέει σε μια
ξύλινη βάρκα στο ποτάμι παίζον-
τας παραδοσιακά τραγούδια με
τρομπέτες, ή μια χορωδία τραγου-
δάει σε άγρια άλογα: κάθε φορά
αναρωτιόμαστε πώς η φύση θα
αντιδράσει στην ανθρώπινη πα-
ρέμβαση. Μετά έρχεται το αφαι-
ρετικό έργο της Jessica Warboys,
ένα χρωματικό πανδαιμόνιο που
δημιουργείται αφού ο καμβάς ρί-
χνεται στο νερό πριν τοποθετη-
θούν χρώματα στην επιφάνειά
του. Παρατηρούμε, τέλος, το έργο
των Pierre et Gilles, που σκηνο-
θετούν πορτρέτα τα οποία θυμί-
ζουν πίνακες λουσμένους στο φως
και μας παρασύρουν σ’ έναν κόσμο
υπερβατικό και εξωπραγματικό.

> Oh Couleurs! Madd – Musée des Arts
Décoratifs et du Design, 39 rue Bouffard,
www.madd-bordeaux.fr, έως τις
5/11/2017. Kαθημερινά 11 π.μ. - 6 μ.μ., 
8 ευρώ.

> 4,543 milliards. La question de la
matière. CAPC, Musée d’Art Moderne de
Bordeaux, 7 rue Ferrere,
http://www.capc-bordeaux.fr/, έως τις
7/1/2017. Kαθημερινά 11 π.μ. - 6 μ.μ., 
Τετάρτη 11 π.μ. - 8 μ.μ., 7 ευρώ.

> Black Whole For Whales – Daniel
Firman. Base Sous-Marine, Boulevard Al-
fred Daney, πλην τις 27/8/2017. Καθημερι-
νά εκτός Δευτέρας 1.30 μ.μ. - 7 μ.μ., 
3 ευρώ.

> Des Mondes Aquatiques. Frac
Aquitaine, Hangar G2, Bassin à Flot no1,
Quai Armand Lalande, http://frac-aquitai-
ne.net/evenement/mondes-aquatiques-
2/, έως τις 5/11/2017. Δευτέρα έως Σάββα-
το 10 π.μ. - 6 μ.μ., Σάββατο 2.30 μ.μ. - 6.30
μ.μ., δωρεάν.
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Το χρώμα υφίσταται σε
συνάρτηση του φωτός
και ίσως να αλλάζει
ανάλογα με το μάτι 
του θεατή. βλέπουμε
όλοι το ίδιο φλογερό
κόκκινο ή μουντό γκρι;

Πάνω αριστερά: Martin Szekely, κίτρινο βάζο, Μασσαλία, 1988. Δεξιά: Το φουαγιέ του εστιατορίου Varna à Arhus (Δανία) το 1971.

Πρωταγωνιστές το χρώμα και η φύση 
Περιήγηση σε τέσσερις διαφορετικές εκθέσεις στο Μπορντό, μία από τις πολιτιστικές μητροπόλεις της Γαλλίας

Κέντρο: Jessica Warboys, Sea Pain-
ting. Πάνω: Paule Marrot, Χρωματι-
κές έρευνες. Η διακοσμήτρια που
έφερε την επανάσταση στη Ρενό.
Δεξιά: Suzanne Ramié, Βάζο.

Πάνω αριστερά: Ionna Vautrin,
συλλογή ζωολογικός κήπος, και
δεξιά Daniel Firman, Ελέφαντας.
Κάτω αριστερά: Μουσείο
Διακοσμητικής Τέχνης και Ντιζάιν.
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Μ Ο Υ Σ Ι Κ Η

 www.lovefm.com.cy

Του ΔΗΜΗΤΡΗ Γ. ΚΙΟΥΣΟΠΟΥΛΟΥ

Ενας επαναλαμβανόμενος μύθος
θέλει το θέατρο «Απόλλων» της
Ερμούπολης να είναι μικρογραφία
της Σκάλας του Μιλάνου. Σε επί-
πεδο αρχιτεκτονικής, αυτό μάλλον
δεν ισχύει. Οταν όμως κάθεσαι
στις πολυθρόνες της πλατείας νιώ-
θοντας να σε αγκαλιάζει η θαλπω-
ρή της πεταλόσχημης αίθουσας,
ή όταν μέσα στο σκοτάδι του θε-
ωρείου ακουμπάς επάνω στο βε-
λούδινο στηθαίο αφήνοντας να
σε μισονανουρίσει μια μελωδία,
τότε πράγματι ζεις σε μικρογραφία,
ή μάλλον στο ακέραιο, εκείνη την
ιδιαίτερη αίσθηση που μόνα τα
ιστορικά θέατρα όπερας μπορούν
να προσφέρουν. Είναι σίγουρα
ένας από τους λόγους που επιστρέ-
φουμε κάθε χρόνο στη Σύρο για
το Φεστιβάλ Αιγαίου.

Ο άλλος είναι η ποιότητα των
παραγωγών. Το διαπιστώσαμε και
φέτος με τη «Μαντάμα Μπάτερ-
φλαϊ» του Τζάκομο Πουτσίνι, στην
εκδοχή για τρεις πράξεις, που πα-
ρακολουθήσαμε την Τετάρτη 19
Ιουλίου 2017. Ηταν η δεύτερη από
συνολικά τέσσερις παραστάσεις.

Ξεχωριστά ικανοποιητικές φέτος

ήταν η σκηνική και η μουσική δι-
έυθυνση. Για τον σκηνοθέτη Γιο-
χάνες Βάιγκαντ, γενικό διευθυντή
του θεάτρου του Ντέσαου, ένα
πράγμα μπορεί απλώς να ειπωθεί:
ότι ξέρει πραγματικά τη δουλειά
του. Ολα κινούνταν σε έναν εξαι-
ρετικό ρυθμό, αυτόν της μουσι-
κής.

Χωρίς «παραγεμίσματα» ή βια-
σύνες, δεν υπήρχε πουθενά εντύ-
πωση νεκρού χρόνου. Κάθε κίνηση
έμοιαζε φυσική και ταυτόχρονα
αναγκαία, ενώ η καθοδήγηση των
τραγουδιστών ήταν πάντοτε σε
συμφωνία προς το μουσικό και
ποιητικό κείμενο, εκφραστική χω-
ρίς υπερβολή.

Αναμενόμενα, ο σκηνοθέτης
χρησιμοποίησε την κλίμακα από
την πλατεία προς τα παρασκήνια
στα δεξιά της ορχηστρικής τάφρου
και την αντίστοιχη κλίμακα από
την πλατεία προς τη σκηνή στα
αριστερά για να δώσει την αίσθηση
του υψώματος, από το οποίο το
σπιτάκι της Τσο-Τσο-Σαν επισκοπεί
τον λιμένα του Ναγκασάκι: όλοι
όσοι έρχονταν ή έφευγαν συστη-
ματικά χρησιμοποιούσαν αυτές
τις οδούς.

Το σκηνικό ήταν λιτό ιαπωνικό

με τα αναγκαία αντικείμενα, ενώ
από τις ενδυμασίες εντυπωσίασαν
τα κιμονό που φόρεσε η Μπάτερ-
φλαϊ και η γυναικεία χορωδία στην
Α΄ πράξη (γάμος). Κάποιες ελάχι-
στες ενδυματολογικές αστοχίες
έμοιαζε να θέλουν να δείξουν επί-

τηδες με πόσα λίγα μέσα έχει στη-
θεί η παράσταση. Οι φωτισμοί του
Γενς Χίμπνερ ήταν εξαιρετικά απο-
τελεσματικοί, άξιοι ειδικής μνεί-
ας.

Το ίδιο αν όχι περισσότερο ικα-
νοποιητική ήταν η μουσική διεύ-
θυνση του Τζοβάνι Πακόρ. Ο Τριε-
στίνος αρχιμουσικός υπηρέτησε
υπέροχα τον Πουτσίνι ως μουσικό
δραματουργό. Εύστοχοι ρυθμοί με
εκφραστική πλαστικότητα, φρον-
τίδα να υπογραμμιστούν στοιχεία
ηχοχρώματος, αρμονίας, θεματικής
επεξεργασίας.

Με σωστή υποστήριξη των τρα-
γουδιστών και συντονισμένη ορ-
χήστρα, που ήταν και φέτος η νε-
ανική Πανευρωπαϊκή Φιλαρμονία

της Βαρσοβίας, εξασφάλισε μια
παράσταση με ροή, σφρίγος και,
κυρίως, συγκίνηση.

Η διανομή ήταν συνολικά καλού
επιπέδου, με αγαστή συνύπαρξη
νέων και έμπειρων τραγουδιστών,
αν και η ηλικιακή ωριμότητα κάθε
φωνής δεν αντιστοιχούσε πάντοτε
ακριβώς σε αυτή του ρόλου. Τον
επώνυμο πρωταγωνιστικό ρόλο
ερμήνευσε εξαιρετικά η σοπράνο
Εϊλάνα Λαπαλάινεν, συνδιοργα-
νώτρια του Φεστιβάλ μαζί με τον
σύζυγό της Πήτερ Τιμπόρη. 

Δίπλα της ο Ιταλός τενόρος Αλέ-
σιο Μποράτζινε ήταν ένας εξαι-
ρετικός Πίνκερτον, λίγο παλιό-
παιδο, λίγο γόης, λίγο επιφανει-
ακός, και φωνή από ωραίο μέταλλο.

Πολύ καλός Σάρπλες ο Νίκος Κα-
ραγκιαούρης και η Σουζούκι της
Αμερικανίδας Τζένιφερ Αρνολντ,
ενώ η Πορτορικανή Καμίλ Ορτίζ-
Λαφόντ είναι μία από τις σπάνιες
περιπτώσεις όπου η Κέιτ Πίνκερ-
τον καταφέρνει πραγματικά να
έχει ενδιαφέρον.

Ικανοποιητικοί ήταν και οι μι-
κρότεροι ρόλοι, κυρίως μέλη
του Greek Opera Studio, που λει-
τουργεί παράλληλα με το φεστιβάλ.
Από μέλη του επανδρώθηκε και
η πολύ καλή χορωδία της Α΄ πρά-
ξης (ανάμεσά τους και η Μαριλένα
Στριφτόμπολα), ενώ το ιντερμέτζο
μεταξύ Β΄ και Γ΄ πράξης ερμήνευ-
σαν μέλη αμερικανικών χορωδιών
που συμμετείχαν στο φεστιβάλ.

<<<<<<

Ολα κινούνταν σε 
έναν εξαιρετικό ρυθμό:
αυτόν της μουσικής.
χωρίς «παραγεμίσματα»
ή βιασύνες, δεν υπήρχε
πουθενά εντύπωση 
νεκρού χρόνου.

Μοναδική
η Μπάτερφλαϊ
από τη Σύρο
Το μουσικό δράμα του Πουτσίνι στο 
13ο Φεστιβάλ Αιγαίου στο «Απόλλων»

«Μαντάμα Μπάτερφλαϊ» του Τζάκομο Πουτσίνι, στην εκδοχή για τρεις πράξεις, στο θέατρο «Απόλλων» της Ερμούπολης.
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Β Ι Β Λ Ι Ο

Ο Κοσμάς Χαρπαντίδης σπούδασε
νομικά και δικηγορεί στην Καβάλα
από το 1986. Εχει γράψει μέχρι σή-
μερα τέσσερα βιβλία με διηγήματα-
αφηγήματα, τρία θεατρικά αναλόγια,
ένα λεύκωμα για την Καβάλα και τη
Θάσο και δύο μυθιστορήματα, από
τα οποία το πιο πρόσφατο είναι «Το
άκυρο αύριο», που κυκλοφόρησε
φέτος από τις εκδόσεις Πόλις.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Εϊρικοτυρ Ερν Νόρδνταλ «Illska» (Το
Κακό), Ματίας Ενάρ «Η πυξίδα»,
Σεργκέι Κάρποφ «Η ιστορία της αυ-
τοκρατορίας της Τραπεζούντας»,
Κωστή Κορνέτη «Τα παιδιά της δι-
κτατορίας», τα έργα του Α. Στρίν-
τμπεργκ και του Γ. Διαλεγμένου.
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο ξεπεσμένος Δερβίσης του Αλέ-
ξανδρου Παπαδιαμάντη, γιατί ταυ-
τίζομαι με την ορφάνια του.
Με ποιον συγγραφέα θα θέλατε να
δειπνήσετε;
Με τον Γιώργο Χειμωνά, στην τα-
βέρνα της Παλιάς Καβάλας, με χιόνι
και εκτυφλωτικό φως.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που
σας έκανε να θυμώσετε;
Με θυμώνουν οι συντομευμένες,
αλλά και οι πρόχειρες μεταφρά-
σεις. Ποτέ όμως δεν
θυμώνω με τις απο-
τυχίες των δημιουρ-
γών- συγγραφέων.
Απεναντίας συχνά με
έλκουν περισσότερο
από τα «επιτυχημέ-
να» τους βήματα.
Και το τελευταίο που
σας συγκίνησε;
Ο «Στόουνερ» του
Τζον Γουίλιαμς.
Ποιο κλασικό βιβλίο
δεν έχετε διαβάσει και
ντρέπεστε γι’ αυτό;
«Τον ηλίθιο της οικο-
γένειας» του Ζαν-
Πολ Σαρτρ (επειδή
δεν μεταφράστηκε)
και τον «Θάνατο του
Βιργιλίου» του Χέρ-
μαν Μπροχ (επειδή
με δυσκόλεψε η με-
τάφραση).

Πόσο πιθανό, πόσο επικίνδυνο είναι
το «άκυρο αύριο»;
Πιθανολογείται μετά βεβαιότητος,
εξαιτίας της συμφιλίωσης που δεν
επήλθε. Και ενδεχομένως να πα-
ρατείνει οδυνηρά τη δίνη αυτή,
στην οποία στροβιλιζόμαστε χωρίς
τελειωμό.
Ιστορία και επικαιρότητα συνδυά-
ζονται στο βιβλίο σας. Πόσο δύ-
σκολο ήταν;
Σαν να ανέβηκα και κατέβηκα από
τον Ορβηλο στο Φαλακρό μέσα στο
ίδιο πρωινό. Ο συνδυασμός με δυ-
σκόλεψε και το μυθιστόρημα μπαι-
νόβγαινε νεκροζώντανο στην
ντουλάπα για αρκετό καιρό. Επίσης
αφαίρεσα ό,τι μπόρεσα για να μην
περιγράφει εικόνες και να μην
υποκύπτει στη στεγνή παράθεση
των ιστορικών συμβάντων.
Εχετε Facebook, Twitter κτλ.; Εάν
ναι, εμποδίζουν ή εμπλουτίζουν
το γράψιμο και το διάβασμα;
Εχω Facebook, στο οποίο δημι-
ούργησα μια ομάδα που με κινητο-
ποιεί και λιγότερο μου επιτρέπει
να βαυκαλίζομαι. Οι σελίδες του
Facebook δεν είναι ποτέ λευκές,
για να τις γεμίσεις εσύ, αλλά πάν-
τα γεμάτες με τα επιτεύγματα των
άλλων. Οπότε το στοίχημα για μέ-
να είναι να μη μένω για πολλή
ώρα αιχμάλωτός τους.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΚΟΣΜΑ ΧΑΡΠΑΝΤΙΔΗ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΒΙΚΥ ΧΑΣΑΝΔΡΑ
Αμμος στο βυθό
εκδ. Τόπος, σελ. 328
Δύο χρόνια μετά τις «Αόρατες φωνές», η Βίκυ
Χασάνδρα επιστρέφει στον «Τόπο» (του εγκλήμα-
τος) με ένα μυθιστόρημα αστυνομικής υφής και
πλοκής και στοιχεία ψυχολογικού θρίλερ. Η εξα-
φάνιση ενός πεντάχρονου αγοριού μαζί με το πο-
δήλατό του θα επιφέρει στο ασταθές οικογενει-
ακό περιβάλλον μια γενικότερη αναστάτωση,
αποκαλύπτοντας πτυχές μιας υπόθεσης υιοθε-
σίας που φέρνουν τον νεαρό ντετέκτιβ σε αντιπα-
ράθεση με τους εμπλεκόμενους πρωταγωνιστές.
Το μυθιστόρημα κινείται επιδέξια σ’ έναν κόσμο
μυστηρίου, εσωτερικών συγκρούσεων και βασα-
νιστικών ενοχών, καθώς η συγγραφέας σκιαγρα-
φεί αδρά τους χαρακτήρες και την ψυχολογική
ένταση που προκαλούν η εξαφάνιση του μικρού
ποδηλάτη και τα επίμονα ερωτήματα του «φιλό-
δοξου και ανασφαλούς» ερευνητή.

ΚΩΣΤΑΣ Θ. ΚΑΛΦΟΠΟΥΛΟΣ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΡΟΜΠΕΡΤ ΚΙΡΚΜΑΝ
Τhe Walking Dead: Η άνοδος του Κυβερνήτη
εκδ. Bell, σελ. 376
Ο δημιουργός της δημοφιλέστατης τηλεοπτικής
σειράς «The Walking Dead» και των graphic novel
που την ενέπνευσαν, παρουσιάζει τώρα μια σειρά
μυθιστορημάτων που στόχο έχουν να μας βάλουν
ακόμα πιο βαθιά στη δυστοπική πραγματικότητα
της ζόμπι Αποκάλυψης. Ο συγκεκριμένος, που εί-
ναι ο πρώτος τόμος μιας τριλογίας, αναφέρεται
στην άνοδο του περίφημου Κυβερνήτη – από
τους πιο ενδιαφέροντες «κακούς» της σειράς  κα-
θώς ο πολιτισμός γύρω του καταρρέει, ο Φίλιπ
Μπλέικ έχει μοναδικό σκοπό να προστατέψει τη
μικρή κόρη του, Πένι. Και θα κάνει κυριολεκτικά
τα πάντα για να το πετύχει. Με τη χαρακτηριστική
ανάλυση χαρακτήρων του «The Walking Dead»,
έχουμε εδώ μια συναρπαστική ιστορία επιβίω-
σης, η οποία διαβάζεται απνευστί.

ΑΙΜΙΛΙΟΣ ΧΑΡΜΠΗΣ

ΝΕΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ

ΜΑΡΙΑ ΦΑΚΙΝΟΥ
Ανατομία Κόρης
εκδ. Αντίποδες, σελ. 76

  ια κόρη μικρή, παιδί μιας τε-
τραμελούς οικογένειας, κλείνει

τα μάτια και κάνοντας την κόρη
της κλείστρο φαντάζεται την παι-
δική της ηλικία. Για την επιστροφή
της στον Κήπο της Εδέμ, ευφημι-
σμός του οικογενειακού σφαγείου,
η ηρωίδα καταφεύγει στα φαντα-
σιοκοπήματα της μνήμης. Ετσι, τα
στιγμιότυπα που αναβιώνουν στις
σελίδες προβάλλουν μέσα σε μια
αχλύ, στο νεφελώδες σύνορο όπου
το παρόν εξαχνώνεται μες στο πα-
ρελθόν. Η φωνή της ηρωίδας μι-
μείται την ηχητική απόχρωση της
ανηλικότητας, κάποιες φορές ακού-
γεται σχεδόν νηπιακή, αλλά σε αυτό
το ψεύτικο ηχόχρωμα αντηχεί ο
σπαραγμός της ενηλικιότητας, η
βαθύφωνη μελαγχολία της μνήμης.

Με τα «μάτια φωτογραφική μη-
χανή», η Μαρία Φακίνου απαθανα-
τίζει αποσπασματικές όψεις ενός
παραδείσιου λειμώνα, όπου καρα-
δοκούν λύκοι. Η κόρη που ανατέμνει
τη χαμένη της παιδικότητα, θυμάται
ότι από πολύ νωρίς ένιωσε μέσα της
να βαθαίνει «ένας εσωτερικός μι-
κρόκοσμος δαιδαλώδης». Ενας χώρος
σκοτεινός, φασματικός και ανεξε-
ρεύνητος, που κυοφορούσε το εν-
δόμυχο πρόσωπό της. «Θα κατέφευ-
γα σε αυτόν κάθε φορά που το έξω

απειλούσε το μέσα». Μόνον όταν
άρχισε να επινοεί διαφορετικές εκ-
δοχές της ύπαρξής της και να δρα-
πετεύει, έστω και νοερά, από τα
ασφαλή όρια του Κήπου της Εδέμ,
ο σκοτεινός τόπος μέσα της έγινε
ακόμη πιο βαθύς, ικανός να χωρέσει
το «κιβώτιο εντα-
φιασμού της παι-
δικής ηλικίας».

Η Φακίνου απο-
τυπώνει με υπαινι-
κτικά στιγμιότυπα
την υπόκωφη βία
που αναπάλλει τα
χρόνια της αθωό-
τητας. Στα επιμέ-
ρους κάδρα της κό-
ρης διακρίνονται
γωνίες που σβή-
νουν σε ένα απει-
λητικό ημίφως, σε
ένα λυκόφως. Δη-
λωτική των σαρκο-
βόρων δεσμών αίματος είναι η εξι-
στόρηση του πατέρα, ο οποίος ηχο-
γραφώντας την προγονική του ιστο-
ρία ξεδιπλώνει ένα αιμάσσον χρο-
νικό, με σφαγεία, χασάπικα και λια-
νισμένα κρέατα. Η αυτοβιογραφού-
μενη, αυτοφωτογραφιζόμενη κόρη
του ομολογεί πως ό,τι θυμάται είναι,
τρόπον τινά, ένα παλίμψηστο από
ατελείς σφαγές, ματαιωμένα μακε-
λειά. «Μισοτελειωμένα γεύματα, λε-
κιασμένα τραπεζομάντιλα, ακρω-
τηριασμοί μικρής κλίμακας».

Αλλού εξεικονίζει μια σκηνή ακι-
νησίας, απόλυτης νωθρότητας.
Πρόκειται για ένα από τα αναρίθ-
μητα στιγμιότυπα, που αργόσυρτα
και βαρετά καταλήγουν στην ενη-
λικίωση. Ωστόσο, πριν από το τέλος
της παραγράφου η κόρη παρατηρεί

μια σταγόνα αίμα
στο μωσαϊκό. «Η
σταγόνα αίμα που
κύλησε ανάμεσα
απ’ τα πόδια μου».
«Η αυλόπορτα του
Κήπου της Εδέμ
τρίζει σκουρια-
σμένα». Σύντομα
θα την κλείσει πί-
σω της. Μια γεύση
από σίδερο στο
στόμα της τής επι-
βεβαιώνει την επι-
κείμενη εξορία.

Για την ανατο-
μία του τετελεσμέ-

νου χρόνου, η κόρη χρησιμοποιεί
αντί νυστεριού λέξεις. Παλιά, για
να μάθει ανάγνωση και ορθογραφία
έπρεπε να θραύει τις λέξεις σε συλ-
λαβές και έπειτα να τις αθροίζει σε
φράσεις. Εμαθε τη γλώσσα σαν
αριθμητική. Αργότερα, επέστρεφε
«σε εκείνο το στάδιο πριν από τη
γραφή» και επιστράτευε την παλιά
τεχνική για να δαμάζει τη δριμύτητα
του «τώρα»  ενός λυκόμορφου «τώ-
ρα» που μπορούσε να σπαράξει
ακαριαία την αλαζονεία της ευτυ-

χίας. Γι’ αυτό εκείνη σφίγγοντας
στα δάχτυλά της τα σημεία και τα
τέρατα της πραγματικότητας κομ-
μάτιαζε τον χρόνο σε λέξεις και
απαριθμούσε τα γράμματά τους,
εξημερώνοντας, χάρη σε αυτή την
παιδιάστικη μαγγανεία, τον αρπα-
κτικό ενεστώτα και τον φαντασιό-
πληκτο μέλλοντα.

Η Φακίνου υποδηλώνει με σπα-
ρακτική τρυφερότητα την κατα-
πραϋντική επενέργεια των λέξεων
στην πιο συγκινητική στιγμή του
βιβλίου. Η κόρη είναι μαζί με τη
μητέρα της στην κουζίνα, την αρ-
χετυπική αρένα των δεσμών αί-
ματος, απ’ όπου απουσιάζει ο εφέ-
στιος άρχων, ο πατέρας. Μητέρα
και κόρη αναλαμβάνουν τα νήματα
της ιστορίας. Η πρώτη απλώνει τα
χέρια ώστε η κόρη να τυλίξει γύρω
τους το νήμα ενός κουβαριού.
Ακρωτηριασμοί μικρής κλίμακας,
ξεθωριασμένοι λεκέδες, προδοσίες
και μεταμέλειες, πλέκονται στο
κουβάρι που κρατούν μαζί με τις
λέξεις τους. «Στα χέρια μου μια
ομοιόμορφη μπάλα μαζί με τις λέ-
ξεις σου. Για πρώτη φορά καταλα-
βαίνω ποια είσαι και κάτι μέσα
μου μπαίνει αθόρυβα στη θέση
του». Η καθηλωτική ιεροτελεστική
εκεχειρία έρχεται να στεγνώσει
το αίμα από τα ενσταντανέ της
μνήμης και να επιδώσει την κόρη
αναίμακτη στον φωτογραφικό φα-
κό του βλέμματός της.

Μ

Ο αμαρτωλός ηλιοκεντρισμός
  ε μια πρόσφατη επίσκεψή μου

στη Σάμο, το πανέμορφο νησί
του Πυθαγόρα, του Επίκουρου και
του Αρίσταρχου, η συζήτηση με
τους εκεί φίλους μου οδήγησε ανα-
πόφευκτα και στο θέμα του ηλιο-
κεντρικού συστήματος. Δυστυχώς
σήμερα δεν έχουμε παρά μία απλή
μόνον περιγραφή του Αριστάρχειου
συστήματος όπως αναφέρεται από
τον Αρχιμήδη στον «Ψαμμίτη»:
«Αρίσταρχος ο Σάμιος υποτίθεται
γαρ τα μεν απλανέα των άστρων
και τον Αλιον μένειν ακίνητον, ταν
δε Γαν περιφέρεσθαι περί τον Αλιον
κατά κύκλου περιφέρειαν». Δηλαδή,
η Γη δεν είναι το κέντρο του κόσμου,
όπως το ’θελαν οι κάτοικοί της,
αλλά μια μηδαμινή σφαίρα που πε-
ριφέρεται γύρω από τον Ηλιο.

Κι όμως η θαυμάσια και απλή αυ-
τή εξήγηση παραμερίστηκε τότε
γιατί δεν συμφωνούσε με την κα-
θημερινή λογική ενός γεωκεντρικού
συστήματος. Στη συζήτηση μάλιστα
που είχαμε στη Σάμο καταλήξαμε
στο συμπέρασμα ότι οι ιδεοληψίες
που είναι διάχυτες στο ευρύ κοινό
είναι όντως τόσο πανίσχυρες ώστε
πολύ δύσκολα καταπολεμούνται.
Στην περίπτωση του γεωκεντρισμού
άλλωστε πολλοί είναι αυτοί που αι-
σθάνονται απόλυτα ικανοποιημένοι
με την άποψη ότι η Γη παρουσιά-
ζεται ως το κεντρικό και το πιο
σπουδαίο σημείο του σύμπαντος.
Κι έτσι επί 1.800 χρόνια όσοι δια-
φωνούσαν και πίστευαν στην
«αμαρτωλή» περιφορά της Γης γύρω
από τον Ηλιο, καίγονταν ζωντανοί
στη φωτιά της κάθαρσης.

Ενας από τους πρωτοπόρους της
νέας αφύπνισης ήταν χωρίς αμφι-
βολία ο Giordanno Bruno. Ο Μπρού-
νο ήταν επηρεασμένος από το ηλιο-
κεντρικό σύστημα του Αρίσταρχου
και του Κοπέρνικου, αλλά θεωρούσε
ότι ο Κοπέρνικος δεν είχε προχω-
ρήσει αρκετά. Γιατί το γεγονός ότι
τα άστρα φαίνονταν ακίνητα ενώ
οι πλανήτες και η Γη κινούνταν,
σήμαινε γι’ αυτόν ότι τα άστρα
ήταν εκατοντάδες ή και χιλιάδες
φορές πιο μακριά από τους πλανή-
τες. Και για να είναι ορατά σε τέτοιες
αποστάσεις θα ’πρεπε να είναι
αφάνταστα λαμπερά. Τόσο λαμπερά
όσο και ο Ηλιος. Ετσι τώρα, όχι
μόνο η Γη είχε υποβαθμιστεί στο
επίπεδο ενός απλού πλανήτη, αλλά
και ο ίδιος ο Ηλιος δεν ήταν παρά
ένα λίγο πολύ κοινό άστρο. Κι έτσι
ο Μπρούνο άρχισε να κλονίζει την
ευαίσθητη δομή της αρχαίας κρυ-

στάλλινης σφαίρας των άστρων
που μέχρι τότε περιέκλειε ασφυ-
κτικά τα όρια του σύμπαντος γύρω
από τη Γη μας.

Οπως θα έκανε ο Γαλιλαίος αργό-
τερα, ο Μπρούνο διατύπωσε τις ιδέες
του μ’ έναν διάλογο μεταξύ δύο ατό-
μων με διαφορετικές απόψεις. «Πώς
είναι δυνατόν να είναι το σύμπαν
άπειρο;» ρωτούσε ο ένας από τους
δύο χαρακτήρες του Μπρούνο. «Πώς
είναι δυνατόν να είναι το σύμπαν
πεπερασμένο;» αντέτεινε ο άλλος
χαρακτήρας του. Κι ο Μπρούνο μέσα
από τους χαρακτήρες του διαλόγου
του συνέχιζε: «Ο άνθρωπος δεν μπο-
ρεί να αντιληφθεί την έννοια του

απείρου. Καμιά από τις αισθήσεις
του δεν τον βοηθάει. Οποιος όμως
αρνηθεί τα φαινόμενα που δεν
μπορεί να καταλάβει, τότε πρέπει
να αρνηθεί και την ίδια του την
ύπαρξη. Αν ο κόσμος είναι πεπε-
ρασμένος και αν δεν υπάρχει τίποτα
πέρα απ’ αυτόν, σας ερωτώ: Πού
είναι ο κόσμος; Πού είναι το σύμ-
παν; Μου φαίνεται αστείο να πα-
ραδεχτώ ότι δεν υπάρχει τίποτα
πέρα από τους ουρανούς».

Για τις ανορθόδοξες αυτές από-
ψεις του ο Τζιορντάνο Μπρούνο
παραδόθηκε στους ιεροεξεταστές,
και κάηκε ζωντανός, στη Ρώμη του
1600 μ.Χ. Λίγο καιρό πριν πεθάνει
πάνω στην «καθαρτήρια» φωτιά
της Ιεράς Εξέτασης, ο Τζιορντάνο
Μπρούνο απευθυνόμενος στους
επιστήμονες του μέλλοντος έγρα-
φε: «Ανοίξτε μας διάπλατα την
πόρτα έτσι ώστε να μπορέσουμε
να κοιτάξουμε ξεκάθαρα το αμέ-
τρητο αστρικό σύμπαν... Δείξτε
μας όλους αυτούς τους άλλους κό-
σμους και ανοίξτε μας τους νέους
ορίζοντες... Αποδείξτε μας πώς οι
κινήσεις όλων αυτών των κόσμων

δημιουργούνται από απλές φυσικές
δυνάμεις... Διδάξτε μας μια πλα-
τύτερη γνώση της Φύσης».

Δέκα χρόνια μετά την εκτέλεση
του Μπρούνο, ένας άλλος Ιταλός,
ο Galileo Galilei χρησιμοποίησε το
πρώτο του τηλεσκόπιο για να συλ-
λέξει έναν τεράστιο αριθμό πληρο-
φοριών υπέρ του ηλιοκεντρισμού.
Κι όπως ήταν φυσικό το κατεστη-
μένο της εποχής για μιαν ακόμη
φορά δεν μπόρεσε να ανεχθεί τις
νέες ανακαλύψεις. Ο Γαλιλαίος κα-
ταδιώχτηκε και με την απειλή βα-
σανιστηρίων αναγκάστηκε να απαρ-
νηθεί τις ιδέες του και να περάσει
το υπόλοιπο της ζωής του υπό κρά-
τηση στο σπίτι του. Οι νέες όμως
ιδέες διαδόθηκαν παντού σαν πυρ-
καγιά. Και στο τέλος ακόμη και το
κατεστημένο κατάλαβε ότι ούτε οι
αφορισμοί, ούτε το κάψιμο των βι-
βλίων, ούτε οι απειλές, ούτε οι εκτε-
λέσεις μπορούσαν να σταματήσουν
το ξάπλωμα των νέων γνώσεων.

* Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου
Πλανηταρίου.

Σ
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«Ανοίξτε μας διάπλατα
την πόρτα έτσι ώστε να
μπορέσουμε να κοιτάξου-
με ξεκάθαρα το αμέτρητο
αστρικό σύμπαν... Δείξτε
μας όλους αυτούς τους
άλλους κόσμους...».

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Ο Μπρούνο άρχισε να κλονίζει την ευαίσθητη δομή της αρχαίας κρυστάλλινης σφαίρας των άστρων που μέχρι τότε
περιέκλειε ασφυκτικά τα όρια του σύμπαντος γύρω από τη Γη μας.

Οικογενειακές φωτογραφίες με λίγο αίμα

TEXNES-06-MATIES_Master_cy  11/08/17  18:49  Page 6



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     7Kυριακή 13 Αυγούστου 2017

Σ Τ Η Λ Ε Σ

  καλύτερος τρόπος να συνει-
δητοποιήσεις τη μοναδικό-
τητα του πλανήτη μας είναι

να γίνεις αστροναύτης. Πολλοί στρά-
φηκαν στην οικολογία αφού γύρισαν
στη Γη. Είδαν με τα μάτια τους ότι
αυτός ο αληθινά μοναδικός πλανή-
της πλέει μέσα σε μια σκοτεινή, πα-
γερή, σιωπηρή απεραντοσύνη. Επί-
σης, από τον Διαστημικό Σταθμό
είδαν με τα μάτια τους γωνιές του
πλανήτη βιασμένες από τον άνθρω-
πο. Δυστυχώς, δεν έχω ταξιδέψει
στο Διάστημα, κοιτάζω όμως κάθε
καλοκαίρι κάτι πολύ πιο μικρό, τα-
πεινό: τα αηδιαστικά αποτσίγαρα
στην άμμο. Και όχι μόνον αυτά, φυ-
σικά. Ο κύριος Γκρι με ενημερώνει
ότι στην ιστοσελίδα futurism.com
υπάρχει ένα ενδιαφέρον βίντεο: τι
θα συνέβαινε στον πλανήτη εάν
ξαφνικά το ανθρώπινο είδος εξα-
φανιζόταν. Μπήκα και το είδα. Με-
ρικές ώρες μετά την εξαφάνιση του
ανθρώπου, τα φώτα σβήνουν αφού
οι ηλεκτρικοί σταθμοί χρειάζονται

εργατικά χέρια για να παραμείνουν
σε λειτουργία. Οι ανεμογεννήτριες
συνεχίζουν να λειτουργούν έως
ότου εξαντληθεί το λιπαντικό τους.
Οι ηλιακοί θερμοσυσσωρευτές αχρη-
στεύονται, καθώς καλύπτονται στα-
διακά με σκόνη και χώμα. Μόνον
οι υδροηλεκτρικοί σταθμοί λειτουρ-
γούν, χάρη στο νερό.

Δύο με τρεις ημέρες μετά, οι στο-
ές των μετρό πλημμυρίζουν διότι
οι αντλίες που τραβάνε το νερό δεν
θα λειτουργούν χωρίς ανθρώπους.
Δέκα ημέρες μετά, τα κατοικίδια,
μόνα και εγκαταλελειμμένα πλέον,
αρχίζουν να πεθαίνουν από τη δίψα
και την πείνα, εγκλωβισμένα στα
άδεια σπίτια. Οσα καταφέρνουν να

αποδράσουν βρίσκονται σε ένα
πολύ εχθρικό περιβάλλον. Τα μι-
κρόσωμα σκυλιά θα εξαφανιστούν
πρώτα, μέσα σε εβδομάδες.

Ενα μήνα μετά, το κρύο νερό
στους πυρηνικούς αντιδραστήρες
εξατμίζεται, με αποτέλεσμα να έχου-
με πολλαπλές εκρήξεις σαν το Τσερ-
νόμπιλ και τη Φουκουσίμα. Εκα-
τομμύρια ζώα θα πεθάνουν, αλλά,
ελλείψει ανθρώπινης παρουσίας, ο
πλανήτης επανακάμπτει σχετικά
γρήγορα.

Ενα χρόνο μετά, οι δορυφόροι
παύουν να λειτουργούν. Είκοσι πέν-
τε χρόνια μετά, τα τρία τέταρτα των
δρόμων και των πεζοδρομίων κα-
λύπτονται πλέον με χορτάρι. Πόλεις
όπως το Λας Βέγκας και το Ντουμπάι
έχουν σκεπαστεί με άμμο.

Τριακόσια χρόνια μετά, οι με-
ταλλικές κατασκευές (ο πύργος του
Αϊφελ κ.ά.) καταρρέουν. Η άσφαλτος
αρχίζει να σκάει. Πολλά κτίρια κα-
ταρρέουν, φράγματα σπάνε, πόλεις
και χωριά πλημμυρίζουν. Στους

ωκεανούς, οι φάλαινες, τα δελφίνια,
οι φώκιες, οι καρχαρίες και όλα τα
άλλα είδη αυξάνονται και πληθύ-
νονται απαλλαγμένα από τον άν-
θρωπο-κυνηγό. Πεντακόσια χρόνια
μετά, όλες οι πόλεις έχουν μετατρα-
πεί σε δάση.

Δέκα χιλιάδες χρόνια μετά, έχουν
απομείνει ελάχιστα κατάλοιπα πέ-
τρινων κατασκευών (οι Πυραμίδες,
το Σινικό Τείχος κ.ά.), ίχνη ότι κά-
ποτε περπάτησε πάνω στη Γη ο άν-
θρωπος, και πενήντα εκατομμύρια
χρόνια μετά αποσυντίθενται –επι-
τέλους– τα τελευταία πλαστικά.
Τριακόσια εκατομμύρια χρόνια μετά,
δεν θα έχει απομείνει τίποτα που
να θυμίζει τον άνθρωπο. Η Γη όμως,
η Γη είναι ακόμα εδώ.

«Σκέψου όμως», λέει ο κύριος
Γκρι, «αν δεν υπήρχε ο άνθρωπος,
δεν θα είχε ποτέ γραφεί το “Τραγούδι
της Γης” απ’ τον Μάλερ. Μάζεψε
τα αποτσίγαρα που μπορείς να μα-
ζέψεις. Η Γη μπορεί μόνη της μα
δεν κάνει και χωρίς τον άνθρωπο».

Ο <<<<<<

Τι θα συνέβαινε στον
πλανήτη εάν ξαφνικά
το ανθρώπινο είδος
εξαφανιζόταν;

Το τραγούδι της Γης

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΑΥΣΤΡΙΑ
Η παραλίμνια πόλη Μπρέγκεντς της
Αυστρίας έχει καθιερωθεί εδώ και
πολλές δεκαετίες ως η πόλη που υπο-
δέχεται το ομώνυμο φεστιβάλ και που
κάθε καλοκαίρι αιχμαλωτίζει την παγ-
κόσμια φαντασία με τα φαντασμαγο-
ρικά ανεβάσματα όπερας στα νερά
της λίμνης Κωνσταντίας, εκεί όπου
ενώνονται η Αυστρία, η Ελβετία και η
Γερμανία. Με καίρια συμβολή της
Συμφωνικής της Βιέννης, το Φεστιβάλ
του Μπρέγκεντς έχει καθιερωθεί ως

τόπος συνάντησης των παραστατικών
τεχνών στην καρδιά της Ευρώπης και
ένα μεγάλο τουριστικό κέντρο που το-
νώνει την οικονομία της περιοχής,
σταθερά και με υψηλή ποιότητα. Αλλά
κάθε φορά αναμένεται με ιδιαίτερο
ενδιαφέρον και αποτελεί θεαματική
αποκάλυψη το σκηνοθετικό και σκη-
νογραφικό εύρημα που θα συνδεθεί
με το ανέβασμα μιας όπερας και που
θα αναδυθεί από τα νερά της λίμνης
ενώπιον 7.000 θεατών. Αξέχαστες
παραγωγές του παρελθόντος, όπως ο

«Χορός των μεταμφιεσμένων», η «Τό-
σκα», η «Μποέμ», η «Αΐντα» ή το
«Γουέστ Σάιντ Στόρι», έμειναν χαραγ-
μένες στη μνήμη των θεατών και στην
ιστορία του θεσμού. Αυτό το καλοκαίρι
σειρά έχει η «Κάρμεν» του Μπιζέ, η
κλασική γαλλική όπερα του 19ου αι-
ώνα, που φέτος είναι το μουσικό (αλ-
λά και εικαστικό) γεγονός στο Φεστι-
βάλ του Μπρέγκεντς.
Ηδη, οι φωτογραφίες από το σκηνικό
της Βρετανής Es Devlin έχουν συζητη-
θεί ως απαύγασμα σκηνογραφικής

εξωστρέφειας και το εύρημα με τα
αναδυόμενα χέρια είναι το σήμα κατα-
τεθέν του φετινού φεστιβάλ. Η παρα-
γωγή έχει ήδη ξεκινήσει και υπολεί-
πονται ακόμη οι παραστάσεις στις 13,
15, 16 και 17 Αυγούστου που συγκεν-
τρώνουν θεατές του πολιτιστικού του-
ρισμού της Κεντρικής Ευρώπης. Διευ-
θυντές ορχήστρας είναι οι Paolo Cari-
gnani και Jordan de Souza και τη σκη-
νοθεσία υπογράφει ο Δανός σκηνοθέ-
της Kasper Holten. Τον ρόλο της Κάρ-
μεν τραγουδούν εναλλάξ η Gaëlle Ar-

quez, η Lena Belkina και η Annalisa
Stroppa. Τον ρόλο του Δον Χοσέ, ο
Daniel Johansson, ο Martin Muehle
και ο Arnold Rawls. Και τον ρόλο του
Εσκαμίγιο, τραγουδούν ο Andrew Fo-
ster-Williams, ο Scott Hendricks και ο
Kostas Smoriginas. Στο Μπρέγκεντς,
η ιστορία της όπερας εμπλουτίζεται
με σχεδόν χορογραφημένες σκηνο-
θεσίες που αναδεικνύουν τα σκηνικά
ως αναδυόμενες, γιγαντιαίες οφθαλ-
μαπάτες. Είναι και αυτό ένα επιπλέον
δέλεαρ.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ
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ΜΠΟΧΟΥΜ
Μουσείο Ορυκτού Πλούτου
Προορισμός εξειδικευμένου τουρι-
σμού, με επισκέπτες από όλον τον κό-
σμο, το Γερμανικό Μουσείο Ορυκτού
Πλούτου (Deutsches Bergbau-Muse-
um) στο Μπόχουμ, στη Βόρεια Ρηνα-
νία - Βεστφαλία, είναι ένα από τα μου-
σεία με την υψηλότερη επισκεψιμό-
τητα στη χώρα. Σύμφωνα με τα στοι-
χεία του μουσείου, ο αριθμός των επι-
σκεπτών ανέρχεται σε ετήσια βάση σε
365.700. Είναι το μεγαλύτερο στο εί-
δος του μουσείο στον κόσμο και ταυ-
τόχρονα αποτελεί ονομαστό ερευνητι-
κό κέντρο διεθνούς εκτοπίσματος.

ΜΠΕΒΕΡΛΙ ΧΙΛΣ
«Love Connection»
Τηλεοπτικός σταρ και δημοφιλής, ο
βραβευμένος με Emmy Αντι Κοέν
αναλαμβάνει την παρουσίαση της νέα
σειράς του FOX με τίτλο «Love Con-
nection». Η σειρά ξεκινάει με 15 ωρι-
αίες εκπομπές, στη διάρκεια των
οποίων άνδρες και γυναίκες αναζη-
τούν συντρόφους. Αφού βγουν σε
ραντεβού στα τυφλά, επιστρέφουν
στο στούντιο και αφηγούνται την εμ-
πειρία τους. Με τον χιουμοριστικό
τρόπο του Αντι Κοέν. Στη φωτογρα-
φία, ποζάρει στη διάρκεια του θερι-
νού τουρ της Ενωσης Τηλεκριτικών.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Rachel Whiteread
Η πρώτη γυναίκα που βραβεύτηκε με
Turner Prize ήταν η Rachel Whiteread.
Ηταν το 1993. Τώρα, η Tate Βritain έχει
αναγγείλει μια μεγάλη έκθεση αφιε-
ρωμένη στο έργο της με προγραμματι-
σμένα εγκαίνια στις 12 Σεπτεμβρίου.
Θα είναι η πληρέστερη έως τώρα πα-
ρουσίαση έργων της τιμώντας 25 χρό-
νια δημιουργίας. Κορυφαία γλύπτρια, η
Rachel Whiteread χρησιμοποιεί πλήθος
υλικών: γύψο, τσιμέντο, ρητίνη και μέ-
ταλλο, δημιουργώντας έργα «καθημε-
ρινής χρήσης» αλλά και αρχιτεκτονικά
περιβάλλοντα.
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ΠΕΚΙΝΟ
Το μέλλον του σήμερα
Η έκθεση που παρουσιάζεται αυτό το
καλοκαίρι (έως 16/9) στο Πεκίνο (To-
day Art Museum) αντλεί έμπνευση
από την κλασική διάθεση μελλοντολο-
γίας που διατρέχει κάθε εποχή. Με
τίτλο «Το μέλλον του σήμερα», η έκ-
θεση παρουσιάζει μια ανθολόγηση
διαφόρων τεχνοτροπιών από μεγάλο
αριθμό καλλιτεχνών, καθώς σκοπός
είναι να καταδειχθεί η προσωπική θε-
ώρηση πάνω στο σήμερα μέσα από τη
μελλοντολογική του αξία. Στη φωτο-
γραφία, μια επισκέπτρια μέσα σε ένα
περιβάλλον ερυθράς οφθαλμαπάτης.

ΜΟΝΑΧΟ
Πορτρέτα Ελλήνων και Ρωμαίων
Στη Γλυπτοθήκη του Μονάχου, η έκ-
θεση που εγκαινιάστηκε το καλοκαίρι
τραβάει τα πλήθη. Οι επισκέπτες φω-
τογραφίζονται με την υπερμεγέθη κε-
φαλή του αυτοκράτορα Αυγούστου
στην είσοδο του μουσείου ως διαφή-
μιση της έκθεσης «Πορτρέτα Ελλήνων
και Ρωμαίων». Η έκθεση αξιοποιεί τη
συλλογή προτομών της Γλυπτοθήκης,
που θεωρείται από τα κορυφαία μου-
σεία στην κατηγορία της αρχαίας γλυ-
πτικής. Εως 14 Ιανουαρίου 2018.

Για την «Κάρμεν» στα νερά της λίμνης Κωνσταντίας
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΑΘΗΝΑΚΗ

Οταν απάντησε στην πρώτη μου ερώ-
τηση με διαδοχικές ερωτήσεις, σκέ-
φθηκα ότι μία συζήτηση με έναν
χαρισματικό νεοελληνιστή του εξω-
τερικού θα έχει και αυτήν την πλευ-
ρά: των ερωτήσεων που θέτει ένας
φιλόλογος πρωτίστως στα κείμενα
και δευτερευόντως στα συγκείμενα.
Η κουβέντα με τον Δημήτρη Τζιόβα,
καθηγητή Νεοελληνικών Σπουδών
στο Πανεπιστήμιο του Μπέρμιγχαμ,
ήταν χτισμένη πάνω σε δύο αφορ-
μές: την έκδοση του τόμου «Greece
in Crisis: Cultural Politics of Auste-
rity», από τις εκδόσεις I.B. Tauris,
στα τέλη Ιουλίου 2017, με την επι-
μέλεια του Δημήτρη Τζιόβα, και
της μονογραφίας του, «Η Πολιτι-
σμική ποιητική της ελληνικής πε-
ζογραφίας. Από την ερμηνεία στην
ηθική», που μόλις κυκλοφόρησε
από τις Πανεπιστημιακές Εκδόσεις
Κρήτης. Αλλά και σε μία αιτία: τη
χαρά να συνομιλείς με έναν ακα-
δημαϊκό που προσπαθεί, χρόνια
τώρα, να προχωρεί στην όλο και
πιο επώδυνη ανατομία της ταυτό-
τητας του Νεοέλληνα.

Αναρωτήθηκα εάν αυτή η ταυ-
τότητα συνεπάγεται κοινές εμπει-
ρίες και, συνεκδοχικά, κοινά κίνη-
τρα για τους Νεοέλληνες. «Η πολι-
τισμική ιστορία του ελληνικού κρά-
τους μπορεί να συνοψιστεί ως πο-
ρεία από την ομοιογενοποίηση
προς τη διαφορετικότητα», απο-
κρίνεται ο Δημήτρης Τζιόβας. «Από
την ανεξαρτησία και μετά κυριαρ-
χούσε στην Ελλάδα η προσπάθεια
πολιτισμικής ομοιογενοποίησης

και ο κρατικός κεντρομολισμός. Η
ροπή ήταν από τα πάνω προς τα
κάτω, ενώ τα τελευταία χρόνια
αυτή η ροπή έχει αντιστραφεί, κα-
θώς προβάλλεται η ετερότητα και
η διαφορετικότητα, οι συγγραφείς
δεν γράφουν πια για ένα εθνικό
κοινό, αλλά για κοινότητες ανα-

γνωστών. Ετσι και η λέξη “κοινό”
αποκτά πλέον πληθυντικό, κάτι
ασυνήθιστο πιο πριν».

Σε μία σημείωσή μου από τον
αγγλόφωνο τόμο, υπάρχει η εξής
φράση: «Η κρίση όχι μόνο διατα-
ράσσει τη χρονικότητα, αλλά κάνει
ταυτόχρονα τους ανθρώπους να

σκέφτονται “ιστορικά”». «Είδαμε
να συζητείται η κρίση με αναφορές
στην αρχαιότητα (π.χ. σεισάχθεια),
την Τουρκοκρατία και τον Αγώνα
Ανεξαρτησίας (Κούγκι, Ναυαρίνο)
ή την πείνα της Kατοχής και με αυ-
τόν τον τρόπο το παρόν προσλαμ-
βάνεται με βάση το παρελθόν και

το παρελθόν μέσα από το πρίσμα
του παρόντος. Τελικά, η κρίση μπο-
ρεί να ιδωθεί με όρους “τραύματος”
και, όπως κάθε τραύμα, ανακαλεί
συσχετισμούς με άλλα τραύματα
και επομένως με άλλες χρονικές
περιόδους», εξηγεί ο Δημήτρης
Τζιόβας.

<<<<<<

«Οι συγγραφείς δεν γρά-
φουν πια για ένα εθνικό
κοινό, αλλά για κοινότη-
τες αναγνωστών. Ετσι και
η λέξη “κοινό” αποκτά
πλέον πληθυντικό, κάτι
ασυνήθιστο πιο πριν».

Η κρίση και τα ιστορικά «τραύματα» 
Ο καθηγητής Δημήτρης Τζιόβας μιλάει στην «Κ» για τη νεοελληνική ταυτότητα, αλλά και τη σύγχρονη λογοτεχνία

«Τον τελευταίο καιρό», λέει ο Δημήτρης Τζιόβας, «παρατηρώ ότι αναπτύσσεται στην Ελλάδα κάποια δυσφορία σχε-
τικά με το πώς βλέπουν οι “εκτός” την κρίση. Ολες οι καλλιτεχνικές εκφράσεις φαίνεται να ανάγονται εκεί και η κρί-
ση να συνιστά ένα είδος ιθαγενούς θεάματος πρόσφορου για “τουρισμό της κρίσης”».

«Την περίοδο 1990-2008 υπήρξαν
αρκετοί πόροι για τη στήριξη και
την προώθηση του ελληνικού πο-
λιτισμού (και στο εσωτερικό και
στο εξωτερικό). Απλώς αυτοί σπα-
ταλήθηκαν σε έργα βιτρίνας και
όχι υποδομής, ώστε να δημιουρ-
γηθούν οι αντοχές για τη σημερινή
πολιτισμική λιτότητα. Για παρά-
δειγμα, για τις νεοελληνικές σπου-
δές στο εξωτερικό και την προώθη-
ση του ελληνικού βιβλίου οργανώ-
θηκαν δαπανηρά συνέδρια, σπα-
ταλήθηκαν γενναίες επιχορηγήσεις,
υπηρετώντας όμως βραχυπρόθε-
σμες και εντυπωσιοθηρικές σκο-
πιμότητες παρά μακροπρόθεσμους
και ανταποδοτικούς σχεδιασμούς»,
συνεχίζει ο Δημήτρης Τζιόβας.

Αυτό, βέβαια, που αναφέρει εξα-
κολουθεί να βλάπτει το βιβλίο με
την πλήρη απουσία αξιοπρεπούς
πολιτικής –πέραν των νεκρανα-
στάσεων– σήμερα, ενώ ταυτόχρονα
ενθαρρύνει και τις φωνές που απα-
ξιώνουν εν μέσω κρίσης τον πο-

λιτισμό, εξορίζοντάς τον στα ξε-
ρονήσια με τις «πολυτέλειες». Σε
αυτήν την παρατήρηση, ο Δημή-
τρης Τζιόβας θέτει επιπλέον στοι-
χεία στη συζήτηση, υπό μορφήν
ερωτημάτων: «Το ζήτημα είναι αν
θα δούμε τον πολιτισμό με βάση
στατιστικά δεδομένα και τη δια-
θέσιμη χρηματοδότηση ή με βάση
τη δημιουργική ενέργεια που εκλύε-
ται σε περιόδους κρίσης και την
αναζήτηση νέων τρόπων έκφρασης
λόγω ακριβώς της οικονομικής στε-
νότητας. Είναι εντέλει ο πολιτισμός
πολυτέλεια ή μια μορφή ψυχολο-
γικής στήριξης των ανθρώπων και
επένδυσης στο μέλλον; Ευνοούνται
κάποιες μορφές καλλιτεχνικής έκ-
φρασης σε σχέση με άλλες που
απαιτούν υψηλή χρηματοδότηση;
Επιβάλλονται οι ιδιωτικές πηγές
χρηματοδότησης όταν υποχωρούν
οι δημόσιες; Η πολιτισμική λιτότητα
συμβάλλει στην πολιτισμική εξω-
στρέφεια;» αναρωτιέται, δίνοντας
ίσως έναν τόνο ρητορικότητας στα

ερωτήματά του. Τέτοιας φύσης ζη-
τήματα «σκαλίζει» ο τόμος «Greece
in Crisis: Cultural Politics of Au-
sterity». «Παρότι για την κρίση
έχουν γραφτεί αμέτρητα βιβλία
και άρθρα που επικεντρώνονται

στις οικονομικές και πολιτικές πτυ-
χές της, βασικός στόχος του τόμου
ήταν να αναδειχθούν οι πολιτισμι-
κές της επιπτώσεις. Δεν μπορώ να
πω ότι υπάρχει ένας κοινός άξονας,
γιατί ο καθένας εστιάζει σε διαφο-
ρετικούς τομείς, ώστε ο τόμος να
διαθέτει πολυπρισματικότητα και
να καλύπτει γενικότερα και ειδι-
κότερα ζητήματα», υπογραμμίζει
στην «Κ» ο καθηγητής.

Πράγματι, παρά τον διαχωρισμό
του θεωρητικού υλικού σε πέντε
μεγάλες ενότητες (Αφηγήματα της
Κρίσης & Πολιτισμική Πολιτική,
Η διαρροή εγκεφάλων της κρίσης
& η Διασπορά, Πολιτιστικές Οικο-
νομίες & Ιδρύματα, Τέχνη του δρό-
μου & Νοσταλγία, Λογοτεχνία &
Οι γλωσσολογικές προσεγγίσεις
της κρίσης), τα δοκίμια των 14 πα-
νεπιστημιακών-θεωρητικών και
καλλιτεχνών του τόμου καλύπτουν
ένα ευρύ φάσμα της πολιτισμικής
διάστασης της οικονομικής λιτό-
τητας. Για παράδειγμα, η Ανδρο-

μάχη Γκαζή, από το Πάντειο, υπο-
γράφει ένα δοκίμιο για την πολιτική
των μουσείων την περίοδο της
κρίσης, ενώ ο ίδιος ο Δημήτρης
Τζιόβας υπογράφει ένα δοκίμιο
για τα αφηγήματα της ελληνικής
κρίσης και την πολιτική του πα-
ρελθόντος, την ώρα που η εθνο-
λόγος Τζούλια Τάλκε γράφει και
παρουσιάζει τις «Οπτικές συναν-
τήσεις με την κρίση και τη λιτό-
τητα: Στοχασμοί στην πολιτιστική
πολιτική της τέχνης του δρόμου
στη σύγχρονη Αθήνα».

Αυτό που μου τριβέλιζε το μυαλό,
καθώς κατέγραφα τις απαντήσεις
του Δημήτρη Τζιόβα, ήταν εάν οι
αναλύσεις των «απέξω», του ιδίου
συμπεριλαμβανομένου, περιγρά-
φουν, εντέλει, μια πιο δραματική
Ελλάδα απ’ όσο είναι στην πραγ-
ματικότητα. «Για καμία άλλη πε-
ρίοδο δεν γράφτηκαν τόσο πολλά
μέσα σε τόσο μικρό διάστημα. Ακό-
μη και οι ανθρωπολόγοι, που είχαν
εγκαταλείψει την Ελλάδα ως πεδίο

μελέτης, επανήλθαν με αρκετές
μελέτες και αφιερώματα περιοδι-
κών στην Ελλάδα της κρίσης. Τον
τελευταίο καιρό, ωστόσο, παρα-
τηρώ ότι αναπτύσσεται στην Ελ-
λάδα κάποια δυσφορία σχετικά με
το πώς βλέπουν οι “εκτός” την κρί-
ση. Ολες οι καλλιτεχνικές εκφρά-
σεις φαίνεται να ανάγονται εκεί
και η κρίση να συνιστά ένα είδος
ιθαγενούς θεάματος πρόσφορου
για “τουρισμό της κρίσης”. Η μο-
νότροπη θεώρηση της Ελλάδας
αποκλειστικά μέσα από το πρίσμα
της κρίσης μπορεί να οδηγήσει σε
απλουστευτικές αναγωγές και μο-
νοδιάστατες ερμηνείες».

Dimitris Tziovas (επιμ.), «Greece in Crisis:
Cultural Politics of Austerity», I.B. Tauris,
Λονδίνο – Νέα Υόρκη 2017.

Δημήτρης Τζιόβας, «Η Πολιτισμική ποιητι-
κή της ελληνικής πεζογραφίας. Από την
ερμηνεία στην ηθική», Πανεπιστημιακές
Εκδόσεις Κρήτης 2017.

Ο πολιτισμός, το βιβλίο και ο «τουρισμός της κρίσης»

Για την Ελλάδα: «Μια χώρα
που πολλοί την αγαπούν, αλλά
λίγοι την εμπιστεύονται».
Για τον Νεοέλληνα: «Δέσμιος
του παρελθόντος και του απώ-
τερου και του πιο πρόσφατου».
Για τη σύγχρονη λογοτεχνία:
«Νομίζω ότι την ελληνική λο-
γοτεχνία τα τελευταία τριάντα
χρόνια δεν την ωφέλησε ο εκ-
δοτικός πληθωρισμός. Υπήρξε
μια υπερπαραγωγή λογοτεχνι-
κών κειμένων χωρίς κριτήρια
και μηχανισμούς αυτοελέγ-
χου. Ενώ σε άλλες χώρες το
vanity publication έχει ουσια-
στικά τελειώσει, στην Ελλάδα
η αυτοχρηματοδότηση των εκ-
δόσεων ακόμη ανθεί. Το ζήτη-
μα πια δεν είναι ποιος γράφει,
αλλά ποιος διαβάζει. Το γρά-
φω πρέπει να γίνει μεταβατι-
κό και όχι αμετάβατο ρήμα
γιατί η λογοτεχνία δεν είναι
μέσο προσωπικής εκτόνωσης.
Σήμερα παρατηρείται κάποια
ύφεση στην παραγωγή μυθι-
στορημάτων και μια διστακτι-
κή επιστροφή στην ποίηση και
το διήγημα».
Για τους κανόνες: «Ενώ στον
δυτικό κανόνα οι εκτιμήσεις
των ειδικών και του κοινού
τείνουν να συμπίπτουν, ο ελ-
ληνικός κανόνας είναι περισ-
σότερο δημιούργημα των ειδι-
κών και ελάχιστα του αναγνω-
στικού κοινού».

Είπε...

Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Εως 30.000 στερλίνες είναι η εκτί-
μηση για την τιμή πώλησης ορι-
σμένων από τα πολλά πρωτότυπα
κινηματογραφικά πόστερ που πρό-
κειται να δημοπρατηθούν από τον
οίκο Sotheby’s από τις 29 Αυγού-
στου έως τις 11 Σεπτεμβρίου. Η
μέθοδος της δημοπρασίας είναι
ηλεκτρονική και μόνο. Είναι η πρώ-
τη online δημοπρασία σε αυτή τη
θεματική κατηγορία και για τον
λόγο αυτό η αναγγελία έχει γίνει
με τον τίτλο «Original Film Posters
Online».

Οπως και σε κάθε δημοπρασία,
τα προς πώληση αντικείμενα εκτί-
θενται στον ειδικό χώρο του οίκου
Sotheby’s στο Λονδίνο, στη New
Bond Street, ώς τις 10 Σεπτεμβρίου.
Πλήθος κινηματογραφικών αφισών,
αποθησαυρισμένων από τη χρυσή
εποχή του Χόλιγουντ, δίνει ένα πα-
νόραμα γραφιστικής τέχνης. Οι πε-
ρισσότερες αφίσες προέρχονται

από τις δεκαετίες του ’30, του ’40,
του ’50 και του ’60 και ανάμεσά
τους ξεχωρίζουν οι μεγάλου μεγέ-
θους πρωτότυπες αφίσες για τον
«Κινγκ Κονγκ» του 1933 σε ύφος
αρ ντεκό (με εκτίμηση στις 20.000-
30.000 στερλίνες) και το «Πρόγευμα
στο Τίφανις» (1961), αλλά και οι

μικρότερου μεγέθους από τον «Μά-
γο του Οζ» (1939) και τον «Μπά-
τμαν» (1966).

Και μόνο να δει κανείς την τέχνη
των αφισών αντιλαμβάνεται τη με-
ταβολή στη δύναμη που είχε η οπτι-
κή γλώσσα του κινηματογράφου.
Η αφίσα για την ταινία επιστημο-

νικής φαντασίας «Forbidden Planet»
(1956), που βασίζεται στην «Τρικυ-
μία» του Σαίξπηρ, με τον Ουόλτερ
Πίτζον και την Αν Φράνσις, έχει
τιμή εκτίμησης 5.000-8.000 στερ-
λίνες. Η αφίσα για το «Οσα παίρνει
ο άνεμος» (1939) με τη Βίβιαν Λι
και τον Κλαρκ Γκέιμπλ εκτιμάται

στις 8.000-12.000 στερλίνες, όπως
και η γαλλική αφίσα για την ταινία
του Ντίσνεϊ «Πινόκιο» (1940). Ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον έχει η αφίσα για
την πρώτη ταινία του Τζέιμς Μποντ
«Δρ Νο» με τον Σον Κόνερι και την
Ούρσουλα Αντρες (1962), με εκτί-
μηση στις 10.000 με 15.000 στερ-

λίνες. Το συλλεκτικό κοινό για αν-
τικείμενα γύρω από τον Τζέιμς
Μποντ είναι μεγάλο και η συγκε-
κριμένη αφίσα θεωρείται «ναυαρ-
χίδα» για κάθε καλή συλλογή. Υψη-
λής συλλεκτικής αξίας (20.000-
30.000 στερλίνες) θεωρείται και η
πρωτότυπη αφίσα για την «Ντόλτσε
Βίτα» (1960) του Φελίνι με την Ανίτα
Εκμπεργκ και τον Μαρτσέλο Μα-
στρογιάνι. Το συλλεκτικό ενδιαφέ-
ρον για τη χρυσή εποχή του Χόλι-
γουντ, που υπολογίζεται περίπου
από το 1925 έως τα τέλη της δε-
καετίας του 1960 (κατ’ άλλους ώς
το 1960, αλλά για άλλους εκτιμητές
έως τις αρχές του 1970), παραμένει
υψηλό και η χαμηλή τιμή για ορι-
σμένα αντικείμενα προσελκύουν
και τους μικρούς συλλέκτες. Σε
κάθε περίπτωση, η δημοπρασία
του οίκου Sotheby’s μας επιτρέπει
να αναλογιστούμε την εντυπωσιακή
ισχύ που είχε ο κινηματογράφος
εκείνες τις δεκαετίες με έναν τρόπο
περίπου αδιανόητο σήμερα.

Ο Sotheby’s δημοπρατεί αφίσες από τη χρυσή εποχή του Χόλιγουντ

Αφίσες που φέρνουν στο προσκήνιο τους σταρ άλλων εποχών: Μέριλιν Μονρόε, Τζούντι Γκάρλαντ, Φέι Ρέι, Ανίτα Εκμπεργκ, Μαρτσέλο Μαστρογιάνι.
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Κ Ι Ν Η Μ Α Τ Ο Γ Ρ Α Φ Ο Σ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Το καλοκαίρι φτάνει στην κορύφωσή
του, όμως οι Ισπανοί (καλύτερα οι
ισπανόφωνοι) συνεχίζουν να μας
«προμηθεύουν» με ποιοτικά θρίλερ,
δείχνοντας την πρόοδο, αν όχι τη
δημιουργία σχολής που έχουν πε-
τύχει τα τελευταία χρόνια οι κινη-
ματογραφιστές τους. Αυτήν την
εβδομάδα, ταιριαστά για την εποχή,
το «Κανείς δεν μπορεί να μας σώ-

σει» μάς μεταφέρει στην καλοκαι-
ρινή Μαδρίτη, χτυπημένη από τον
καύσωνα, εν αναμονή της επίσκε-
ψης του Πάπα και με μια σειρά
άγριων δολοφονιών να απασχολούν
τις Αρχές.

Ο Λουίς και ο Χαβιέ, δύο φαινο-
μενικά αταίριαστοι ντετέκτιβ, ανα-
λαμβάνουν να εξιχνιάσουν μια υπό-
θεση άγριου φόνου μετά βιασμού
μιας ηλικιωμένης γυναίκας. Οι δύο
συνεργάτες παίρνουν εντολή να
χειριστούν το θέμα με μυστικότητα
(λόγω των εορτασμών), όμως ο δο-
λοφόνος σύντομα ξαναχτυπά. Το
αστυνομικό θρίλερ μπλέκεται με το
δράμα χαρακτήρων, ακολουθώντας
τα καλύτερα παραδείγματα του εί-
δους και διαθέτοντας εξαιρετικούς
πρωταγωνιστές για να το φέρουν
εις πέρας. Ο αντικοινωνικός και με
πρόβλημα στην ομιλία Λουίς (Αν-
τόνιο ντε λα Τόρε) στέκεται απέναντι
από τον παρορμητικό και συχνά βί-
αιο Χαβιέ (Ρομπέρτο Αλαμο), μέσα
σε μια Μαδρίτη που μοιάζει, κυριο-
λεκτικά και μεταφορικά, με υψικά-
μινο: ο κόσμος διαδηλώνει στους
δρόμους, μερικοί ζητιανεύουν, άλλοι
δοξάζουν τον Πάπα, κι ένας παρά-

φρων εκτελεί ηλικιωμένες. Η κοι-
νωνική σήψη και παρακμή είναι
το θέμα που διατρέχει το φιλμ του
Ροντρίγο Σορογκόγιεν («Στοκχόλ-
μη»), ο οποίος χτίζει ρυθμό και
ατμόσφαιρα, αντάξια ενός καθη-
λωτικού διώρου. Ο Σορογκόγιεν εί-
ναι ο τελευταίος σε μια σειρά Ισπα-
νών κινηματογραφιστών, όλοι τους
40-45 ετών, οι οποίοι καταπιάνονται
σχεδόν αποκλειστικά με το είδος
του φιλμ αγωνίας και μάλιστα στην

πιο σκοτεινή μορφή του. Ταινία-
ορόσημο αποτελεί αναμφίβολα το
«Μικρό νησί» του Αλμπέρτο Ρον-
τρίγκεζ, επίσης αστυνομικό θρίλερ,
τοποθετημένο στα πρώτα χρόνια
μετά την αποκατάσταση της δη-
μοκρατίας στην Ισπανία. Ο εκ των
πρωταγωνιστών της ταινίας Ραούλ
Αρέβαλο, είναι εκείνος που, με τη
σειρά του, υπογράφει το έντονα
ψυχογραφικό «Η οργή ενός υπο-
μονετικού ανθρώπου», το οποίο εί-

δαμε πριν από λίγους μήνες και
στις ελληνικές αίθουσες.

Αρκετά πιο περίπλοκος αλλά όχι
λιγότερο συναρπαστικός ήταν ο
«Αόρατος επισκέπτης» του πιο γνω-
στού ίσως από αυτούς τους δημι-
ουργούς, του Οριόλ Πάουλο, ο οποίος
εισήγαγε πολύ επιτυχημένα και το
στοιχείο του χρόνου στη «συνταγή».
Τέλος, στην ίδια κατηγορία, αν και
προέρχεται από την Αργεντινή, πρέ-
πει να συμπεριληφθεί και το ιστορικό

θρίλερ «Ο πιλότος» του Σεμπάστιαν
Μπόρεντσταϊν. Ολες οι παραπάνω
ταινίες εκτός από λογικές διαφορές
έχουν και βασικά κοινά σημεία: σύγ-
χρονη αντίληψη όσον αφορά την
αφήγηση, ανάλυση χαρακτήρων σε
βάθος, κοινή αισθητική βάση. Κυ-
ρίως δημιουργούν την εντύπωση
πως το ισπανικό σινεμά βρίσκει νέ-
ους –και πολύ ενδιαφέροντες– τρό-
πους εκτέλεσης μιας παλιάς και πάν-
τα αξιόπιστης συνταγής.

Σε άνθηση
το ισπανικό
σινεμά
Πολλές ποιοτικές ταινίες θρίλερ
στις αίθουσες της καλοκαιρινής Αθήνας

Αλλο ένα ατμοσφαιρικό αστυνομικό θρίλερ μάς έρχεται αυτήν την εβδομάδα από την ισπανική παραγωγή.

Κανείς δεν μπορεί να μας
σώσει ***½
ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ ΘΡΙΛΕΡ
Σκηνοθεσία: Ροντρίγκο Σορογκόγιεν
Ερμηνείες: Αντόνιο ντε λα Τόρε,
Ρομπέρτο Αλαμο, Χαβιέ Περέιρα,
Λουίς Ζαχέρα
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Π Ρ Ο Σ Ω Π Α

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

06.00 Κάθε κατεργάρης
στον πάγκο του - (E)
Κυπριακή σειρά.

07.00 Dot. - (E)
Μαγκαζίνο.

08.30 MEGAONE Kids
Παιδική ζώνη.

11.30 Η ώρα η καλή - (E)
Ελληνική κωμική σειρά. 

12.30 Δεν έχω λόγια - (E)
Μουσικό τηλεπαιχνίδι.

13.30 FΑΚΑΤΕτους-(Best of) (Ε)
Σατιρική εκπομπή. 

14.30 MasterChef - (E)
Εκπομπή μαγειρικής
με τους Πάνο Ιωαννίδη,
Σωτήρη Κοντζιά,
Δημήτρη Σκαρμούτσο.  

16.30 Επτά θανάσιμες
πεθερές - (Ε)
Σειρά κωμωδιών
με αυτοτελείς ιστορίες.

18.15 EIΔHΣEIΣ 
18.30 Τροχός της τύχης - (E) 

Τηλεπαιχνίδι με τον
Πέτρο Πολυχρονίδη
και την Τζούλια Νόβα.

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Tα τελευταία 8 λεπτά

(Source code)
Θρίλερ επιστημονικής
φαντασίας
με τους Τζέικ Τζίλενχαλ, 
Μισέλ Μόναχαν, κ.ά.

23.10 An Ideal Husband
Kωμωδία με τους Ρού-
περτ Έβερετ, 
Τζούλιαν Μουρ, κ.ά.      

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.20 MasterChef - (E) 
01.00 Την τύχη μου μέσα - (E)

Κωμική σειρά.

MEGAONE  ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.10 Βουράτε γειτόνοι - (E)
08.20 Παιδική ζώνη
09.00 Kάνε παζάρι - (E)
09.40 Masterclass

Eκπομπή μαγειρικής.
10.25 Happy traveller 

Tαξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής. 

11.15 Προορισμός Ευτυχία - (Ε)
Ταξιδιωτική εκπομπή. 

12.00 Στην κουζίνα με τον Άρη
Εκπομπή μαγειρικής.  

12.50 Santo Stelio - (Ε) 
Ψυχαγωγική εκπομπή,
με τον Στέλιο Χανταμπάκη.

13.40 Βασικά... 
καλησπέρα σας - (Ε) 
Κωμωδία
με τους Στάθη Ψάλτη, 
Πάνο Μιχαλόπουλο, κ.ά.

15.20 Celebrity Travel
Ταξιδιωτική εκπομπή.    

16.05 Junior Music Stars - (Ε)
Παιδικό talent show.

18.00 Τα γεγονότα 
σε συντομία

18.10 Παραδοσιακή 
βραδιά - (Ε) 

20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 Παντρεμένος με πεθερά

Κωμωδία με τους Σωτή-
ρη Μουστάκα,
Σωτήρη Τζεβελέκο, κ.ά.  

22.50 Scandal - (Ε)
Δραματική σειρά.

23.35 Γεγονότα σε τίτλους
23.40 Καταιγίδα - (Ε)

Δραματική σειρά.
00.25 Προδοσίες - (Ε)
01.10 NCIS, VIII - (Ε)

Ξένη αστυνομική σειρά.
01.50 CSI: Miami, IX - (Ε)

Ξένη αστυνομική σειρά.
02.30 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 MAD          ΤHΛ.: 22472472 MOVIES BEST

08.00 Θύμιος, ο δαιμόνιος
ντεντέκτιβ

09.30 Ο καζανόβας
10.55 Έμπαινε Μανωλιό
12.30 Καλημέρα Αθήνα
13.55 Αστέρω
15.20 Ο σατράπης
16.55 Η νύφη το ’σκασε
18.25 Δημήτρη μου, 

Δημήτρη μου
20.10 Ένας τρελός, τρελός 

αεροπειρατής 
22.00 Η Παριζιάνα
23.40 Η κάλπικη λίρα

07.40 Stuart Little 3
Οικογενειακή κωμωδία.

09.00 Ace of hearts
10.50 Κόσμος και Κοσμάκης
13.00 School of life

Kωμωδία.         
15.10 Someone like you

Ρομαντική κωμωδία.             
17.00 Skyshop
18.45 Βlue crash 2
21.00 The game plan

Kωμωδία.
23.10 The long kiss goodnight

Θρίλερ κατασκοπίας.     
01.30 First Sunday

21.30 Θεϊκή Κρήτη 21.20 Source code 23.30 The truth about Charlie 13.40 Βασικά... καλησπέρα σας

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Son of the mask 21.00 The Crimson Petal

22.00 Η Παριζιάνα
CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

06.40 Παιδική ζώνη
09.10 Άστρα είναι θα περάσουν
09.55 Τηλεαγορά
11.00 Summer Weekend
14.00 Τηλεαγορά
17.00 Summer Style
19.15 Trips For All
19.45 Cookeat
20.35 EIΔHΣEIΣ
21.00 Tο ταξίδι της ζωής
22.00 Μr Deeds

Κωμωδία, με τους Στιβ
Μπουσέμι, Γουινόνα
Ράιντερ, κ.ά.   

01.30 Ιατρική & Βοτανολογία

PLUS         ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

07.00 The Fear (aka La Peur)
08.45 How To Make Love 

Like An Englishman
10.45 Fatal Acquittal
12.30 That Awkward Moment
14.15 House Of Sand And Fog
16.30 Mandela: 

Long Walk To Freedom
19.15 Big Game
21.00 The Crimson Petal And

The White (Part 3 & 4)
23.15 Lullaby
01.15 Force Of Execution
03.00 The Forger
04.45 Adult World
06.30 Big Game

07.30 Δάφνες και 
Πικροδάφνες - (E)
Θεατρικό με τους Φαίδρο
Στασίνο, Ανδρέα Μου-
σουλιώτη, κ.ά.

10.15 Στην άκρη του 
παράδεισου - (E)
Σειρά εποχή.   

11.30 Πέτρινο ποτάμι, ΙV - (E)
Δραματική σειρά 
εποχής.

13.00 Με οδηγό την Ελπίδα-(E)
13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
13.55 1974, Τρίτη 

13 Αυγούστου - (E)
Μίνι σειρά ντοκιμαντέρ.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 «Νόστιμον Ήμαρ» - ΡΙΚ 

Φορέας Πολιτισμού - (E)
16.00 Τετ - Α - Τετ - (E)

«Πιέρος Σωτηρίου»
17.00 Μάθε τέχνη 

κι άστηνε - (E)
17.30 Σπίτι στη φύση - (E)
17.55 1974, Τρίτη 

13 Αυγούστου - (E)
18.00 EIΔHΣEIΣ

(στη νοηματική)
18.15 Καφενές γεναικών

Κυπριώτικο σκετς.     
19.20 Χωρίς αποσκευές  - (E)
19.55 1974, Τρίτη 

13 Αυγούστου - (E)
Μίνι σειρά ντοκιμαντέρ.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.10 Ο άνθρωπος της βροχής 

(Rain man). Δραματική 
ταινία, με τους Ντάστιν
Χόφμαν, Τομ Κρουζ,κ.ά.

23.10 1974, Τρίτη 
13 Αυγούστου - (E)

23.15 EIΔHΣEIΣ 

07.00 Morning Hits
09.00 Super Mad Hits Intl
10.00 Zone Classix 00s
10.30 Greek Super Heroes
11.00 Greatest Hits 4 Sundays
13.00 Xρονομηχανή 90s
13.30 Brand New Clips
14.00 Alternative Intl
14.30 30 Best Videos
16.30 MAD Top - (E)
17.30 Rock On Mixer
18.30 Super Mad Hits Intl
20.30 Λάικ στα λαϊκά
21.30 Greek Super Heroes
22.00 Zone Classix 00s
23.00 Στη Διαπασών

06.00 Η κουζίνα της μαμάς
Εκπομπή μαγειρικής.

06.45 Στη γειτονιά μας - (Ε) 
07.30 Στο δρόμο - (Ε) 

Ψυχαγωγική εκπομπή.  
08.15 Τα μαύρα μάθκια - (Ε)
09.30 60΄ Ελλάδα - (Ε)

Οδοιπορικό 
με τον Νίκο Μάνεση.

10.45 Οικογενειακές
ιστορίες - (Ε)

11.30 Deal - (Ε) - Τηλεπαιχνίδι.
12.15 Αστέρας Ραχούλας - (Ε)
13.00 Θα σε δω στο πλοίο - (Ε)
13.45 Στην υγειά μας 

ρε παιδιά - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

16.15 Οικογενειακές ιστορίες
17.00 To σόι σου - (Ε)

Κωμική σειρά
με τις Μίρκα
Παπακωνσταντίνου,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά. 

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00 Μην αρχίζεις 

τη μουρμούρα - (Ε)
19.30 Παραμύθι... αλλιώς - (Ε)

Κωμική σειρά 
μεσαιωνικής εποχής, 
με τους Κατερίνα
Παπουτσάκη, 
Νίκο Κουρή, κ.ά.

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Son of the mask

Κωμωδία
με τους Τζέιμι Κένεντι, 
Άλαν Κάμινγκ, κ.ά.

23.00 Νήσος
(Nisos). Kωμωδία
με τους Ελένη Καστάνη, 
Ελισάβετ  Κωνσταντινί-
δου, κ.ά.

00.40 World Party - (E)
01.30 Oικογενειακές ιστορίες

06.20 Πρωινή ενημέρωση
07.00 Καραμπόλα - (E)

Ελληνική σειρά. 
07.30 Λύκε, λύκε 

είσαι εδώ;- (E)
Κυπριακή σειρά.

08.30 Wipe Out - (E)
09.30 Santa Γιολάντα - (E)
10.10 Για την αγάπη σου - (E)
11.00 Δείξε μου 

τον φίλο σου - (E)
12.50 Save with Jamie 

Εκπομπή μαγειρικής 
με τον Jamie Oliver. 

13.40 Ο πόλεμος 
των άστρων - (E)

15.15 Daddy Cool - (E)  
Ελληνική σειρά.

17.00 Μy Way 
Eκπομπή μαγειρικής, 
με τον Γρηγόρη 
Αρναούτογλου 
και τον Έκτορα Μποτρίνι.

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Εργαζόμενη 

γυναίκα - (E)  
Ελληνική σειρά.

19.00 Οι συμμαθητές, ΙΙΙ - (E)
Κωμική σειρά.

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Tα λαμόγια

Επιθεώρηση με τους 
Μάρκο Σεφερλή, 
Νέλλη Γκίνη, κ.ά.

23.30 Διαζύγιο θανάτου 
(The truth about Charlie).
Περιπέτεια, με τους 
Μαρκ Γουόλμπεργκ, 
Θάντι Νιούτον, κ.ά.        

00.30 Τίτλοι ειδήσεων
00.40 Prime Suspect

Αστυνομική σειρά. 
01.40 Γιάννης ο όμορφος - (E)

Ελληνική κωμική σειρά.

07.15 Παιδική ζώνη
15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Οικογένεια Στίβενς

(Εven Stevens, ΙΙΙ)
Κωμική, οικογενειακή 
σειρά.

16.30 Η ζωή της Κέιτλιν
(Caitlin’s way, ΙΙ). 

17.00 Εuromaxx
Επεισόδιο 2ο.

17.30 Στη γλώσσα 
του ρυθμού
(Rhythms that speak)
Ντοκιμαντέρ. Επεισ. 1ο.

18.00 Oικοδομικά θαύματα
(Build iit bigger)
Ντοκιμαντέρ. 
Επεισόδιο 5ο.

19.00 Bασιλείς της 
Αρχαίας Αιγύπτου
(Great Egyptians)
Ντοκιμαντέρ. 
Επεισόδιο 3ο.

20.00 EIΔHΣEIΣ
(στη νοηματική)

21.10 EIΔHΣEIΣ 
(στην αγγλική)

21.20 EIΔHΣEIΣ 
(στην τουρκική) 

21.30 Θεϊκή Κρήτη 
(Creta Divina).
Ντοκιμαντέρ. 

23.00 Ολυμπία
Ντοκιμαντέρ.

23.50 EIΔHΣEIΣ - (E)

21.10 Rain man

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

«Δεν φοβάμαι τον δικό μου θά-
νατο, αλλά αυτών που αγαπάω,
και τον δικό μου εκείνοι που με
αγαπούν», είχε πει η Αρλέτα το
2009 σε μια συνέντευξή της στη
Γιώτα Συκκά στο σπίτι της στην
Κυψέλη («Κ», 6/11/2009). Ηταν
μία από εκείνες τις φορές που η
σπουδαία τραγουδοποιός έβγαινε
νικήτρια από τα προβλήματα υγεί-
ας που την ταλαιπωρούσαν και
δήλωνε έτοιμη να επιστρέψει στο
κοινό με μια μεγάλη συναυλία
τότε στο Παλλάς. Τα τελευταία
χρόνια η «παραμυθού» του ελλη-
νικού τραγουδιού, που λάτρευε
να κάνει στίχους τις εικόνες που
παρατηρούσε στην Αθήνα, στην
παλιά της γειτονιά στα Εξάρχεια,
στις ανθρώπινες σχέσεις, δεν μπο-
ρούσε να μετακινηθεί με ευκολία
λόγω των πολλών προβλημάτων
υγείας που αντιμετώπιζε, κάτι
που της είχε στοιχίσει ψυχολογικά.
Στο τραγούδι, έλεγε, «μπήκα από
λάθος και έμεινα από αφηρημά-
δα», ενώ ο πρώτος της δίσκος το
1966 λογοκρίθηκε από τη χούντα.
Στην αρχή, έγραφε τη μουσική
και τους στίχους των τραγουδιών
της και αργότερα συνεργάστηκε
με τον Γιάννη Σπανό, τον Νότη
Μαυρουδή και στις αρχές της κα-
ριέρας της με τον Μάνο Χατζιδάκι
τραγουδώντας το «Φεγγαράκι»,
το «Τριαντάφυλλο στο στήθος»
κ.ά.

Μοναχική εκ φύσεως, δεν κυ-
νήγησε τη μεγάλη καριέρα, ακο-
λουθούσε τους δικούς της ρυθμούς
και έλεγε συχνά ότι «η τέχνη είναι

μάλλον τεμπελούλα» και δεν μπο-
ρεί να ακολουθήσει ρυθμούς «προ-
κάτ». Δεν κολακευόταν εύκολα
και ενοχλούνταν με εκείνους που
συνέδεαν τη δισκογραφική της
πορεία μόνο με το Νέο Κύμα. 

Τη δεκαετία του ’80 ξεκίνησε
να συνεργάζεται με τη στιχουργό
Μαριανίνα Κριεζή και τη μουσική
για τις μπαλάντες της έγραψε ο
Λάκης Παπαδόπουλος. Την εν-
διέφερε πολύ η γλώσσα των τρα-
γουδιών και έδινε μεγάλη βάση
στον στίχο και στη σωστή χρήση

της ελληνικής γλώσσας. Τα «Ησυ-
χα βράδια», «Ανατολικά της Εδέμ»,
το «Μπαρ το Ναυάγιο», «Τα μικρά
παιδιά», το «Τσάι γιασεμιού» και
η «Σερενάτα» ήταν από τα τρα-
γούδια της που την έκαναν γνω-
στή σε ένα ευρύτερο κοινό. 

Το 2010 ο Φοίβος Δεληβοριάς
έγραψε για εκείνη το «Ωροσκόπιο»
και η Αρλέτα τραγούδησε: «Δεν
υπάρχει ζωή στον Αρη, δεν υπάρ-
χουν μετά θάνατον λεφτά, το δικό
μου φτωχό φεγγάρι λέει θα ’μαι
κι αύριο εδώ παρ’ όλ’ αυτά».

Η Αρλέτα
πέρασε
στο πάνθεον
Η τραγουδοποιός που έφερε νέα πνοή 
στο σύγχρονο ελληνικό τραγούδι 

Την περασμένη Τρίτη (8 Αυγούστου), η Αρλέτα δεν άντεξε να αγωνίζεται περισσότερο, θέλησε να πει το αντίο της, ποιος ξέρει, ίσως και να σιγοτραγουδούσε «Δε
θέλω να σε ξαναδώ / μανάρι μου τα κάναμε σαλάτα».

<<<<<<<

Συμμετείχε από την
αρχή στο λεγόμενο νέο
κύμα της ελληνικής
μουσικής, αν και ενο-
χλούνταν με εκείνους
που συνέδεαν τη δισκο-
γραφική της πορεία
μόνο με το Νέο Κύμα.

Εφυγε μια κορυφαία ερμηνεύτρια
της περιόδου του «Νέου Κύματος»
που η Aξιοθέα είχε την τιμή και
τη χαρά να τη φιλοξενήσει στο
πολιτιστικό φεστιβάλ της, το Πο-
λιτιστικό Φεστιβάλ του Πανεπι-
στημίου της Κύπρου, σε δύο αξέ-
χαστες συναυλίες. H αγάπη που
της έδειξε το κυπριακό κοινό, το
δικό της κοινό, ήταν μοναδική.
Δύο βραδιές με την Aξιοθέα ξέ-
χειλη από θαυμαστές και θαυμά-
στριες της Αρλέτας δεν έφτασαν
για να ξεδιψάσει η επιθυμία όσων
φίλων της ανεπανάληπτης τέχνης
της ζητούσαν επίμονα να τη φέ-
ρουμε στην Κύπρο.

Ήταν Σεπτέμβριος του 1999,
όταν η Aρλέτα έφτασε στην Κύπρο
μαζί με τη φίλη της Άννα Σταμα-
τοπούλου, κρατώντας στα χέρια
της, εκτός από τη μαγική κιθάρα
της και το βιβλίο της «Από πού

πάνε για την Άνοιξη;» που είχε
κυκλοφορήσει πριν από δύο χρό-
νια (Kαστανιώτης 1997). H Αρλέτα
γέμισε επί δύο βράδια (24 και 25
Σεπτεμβρίου) την Aξιοθέα με με-
θυστικές μελωδίες. O χώρος, το
εσωτερικό τοπίο, η αύρα του Αρ-
χοντικού της πήγαν θαυμάσια,
ταίριαξαν στην ψυχοσύνθεσή της,
«στην ήρεμη θλίψη της», όπως
χαρακτηρίστηκε ο τρόπος της να
μην γίνεται μελοδραματική μο-
λονότι τραγουδούσε και έγραφε
για πράγματα που είχαν σχέση με
τη φθορά των σχέσεων, τις δια-
ψεύσεις και τις ματαιώσεις. Όσοι
φίλοι και θαυμαστές της  βρέθηκαν
τα δύο εκείνα βράδια στην Aξιοθέα
αποζημιώθηκαν πλήρως.

Οταν ακούσαμε το θλιβερό μαν-
τάτο για την παντοτινή αποδημία
της, τη φέραμε στο μυαλό μας
έτσι όπως ήταν, με τη φρεσκάδα,

τη ζωηράδα και το λεπτό χιούμορ
της που το γευτήκαμε κατά τις
τέσσερις μέρες που τη φιλοξενή-
σαμε στη Λευκωσία. Και θα τη
θυμόμαστε πάντα ως μια γνήσια,
αυθεντική ερμηνεύτρια των αι-
σθήσεων και των αισθημάτων
της γενιάς μας και της εποχής
μας. Της εποχής που το «Νέο Κύ-
μα» επέβαλε στο χώρο του λαϊκού
τραγουδιού την άνοιξη της ποί-
ησης και της αχειροποίητης μου-
σικής.

H Aξιοθέα την αποχαιρετά κρα-
τώντας στη μνήμη της τα ωραία
άνθη της ομορφιάς και των λεπτών
αισθημάτων που της πρόσφερε.
Καλό σου ταξίδι Αρλέτα, εκεί που
πας, στα δώματα του ουρανού, θα
σε περιμένει η λεπτή αρμονία των
ήχων, αυτή που υπηρέτησες με
αφοσίωση και πάθος σε όλη τη
γήινη ζωή σου. 

H Αξιοθέα αποχαιρετά την Αρλέτα 

Τον Σεπτέμβριο του 1999, η Aρλέτα γέμισε
επί δύο βράδια την Aξιοθέα με μεθυστικές
μελωδίες.
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ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι 2 σκάλες στους Αγίους Τριμιθιάς,
οικιστικό, σε περιοχή με πολυτελείς επαύλεις.
Τιμή €145,000. Τηλ.: 99689357.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι στην Αγία Βάρβαρα, στην Πάφο,
με θέα στη θάλασσα, 3 χιλ. από το κέντρο της
πόλης της Πάφου, 4.683τ.μ., 1.000μ. από τον
κύριο δρόμο Λεμεσού - Πάφου. Εφάπτεται σε
δημόσιο δρόμο με ρεύμα, νερό. Συντελεστής δό-
μησης 10%. Τιμή €200.000. Για περισσότερες
πληροφορίες τηλ. 99400224 ή 26732420.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ ή ενοικιάζεται σπίτι από ιδιώτη στο
κέντρο του χωριού Κακοπετριάς. Για περισσότερες

πληροφορίες στο τηλέφωνο 99964213.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. στην Ακρόπολη,
οδός Ευέλθοντος 6, περιοχή Αγίας Παρασκευής.
Βρίσκεται στον 1ον όροφο, πλήρως επιπλωμένο.
Ενοίκιο €320 τον μήνα (συμπεριλαμβάνονται και
τα κοινόχρηστα). Για πληροφορίες στο 99510660.

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ

Η οικογένεια της κ. Μαρίας Στυλιανού από την
Λευκωσία ζητά οικιακή/ό βοηθό που θα αναλάβει
την καθαριότητα της οικίας. Μισθός 400 ευρώ τον
μήνα. Για περισσότερες πληροφορίες αποταθείτε
στο τηλ. 99666789.

Πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος
για συμμετοχή στο Σχέδιο στήριξης
του έντυπου Τύπου (εφημερίδες)

Το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών απευθύνει Ανοικτή Πρόσκληση
Εκδήλωσης Ενδιαφέροντος για Συμμετοχή στο Σχέδιο Καταβολής
Ήσσονος Σημασίας (De Minimis) για Στήριξη του Έντυπου Τύπου
(Εφημερίδων), το οποίο έχει εγκριθεί με Απόφαση του Υπουργικού
Συμβουλίου, ημερ. 25/5/2017. Λεπτομέρειες για το Σχέδιο, τα κριτήρια
και οι προϋποθέσεις συμμετοχής, καθώς και το έντυπο αίτησης είναι
διαθέσιμα στην ιστοσελίδα του ΓΤΠ www.pio.gov.cy (σε ειδικό banner).
Οι ενδιαφερόμενοι καλούνται να υποβάλουν τις αιτήσεις τους δια
χειρός ή ταχυδρομικά μέχρι τις 11/9/2017, στο Γραφείο Τύπου και
Πληροφοριών, οδός Απελλή 5-7, 1080 Λευκωσία. 

Της ΤΖΙΝΑΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ιμπρεσιονιστικές αδρές πινελιές. Ρε-
αλιστικές απεικονίσεις ακρυλικού
σε καμβά. Η παλέτα της εικαστικού
Νάντιας Ράπτη βυθίζεται στη με-
σογειακή θάλασσα αγγίζοντας την
αλμύρα της: ξεθωριασμένο μπλε
κοβαλτίου, λουλακί και μοβ, βιολετί
και θαλασσί. Σημειακά προστίθενται
θερμοί και γήινοι καφεμπέζ, ροζ
και γκρι τόνοι. Ειδικά η σειρά έργων
«Δεύτερή μου Φύση» ανασυνθέτει
έναν φωτεινό γαλαζοπράσινο βυθό.
Εναν υδάτινο διαυγή κόσμο, απ’
όπου αναδύονται μοναχικές γυναι-
κείες φιγούρες ή συναρμολογούνται
ουδέτερα παράκτια τοπία στα οποία
η ανθρώπινη μορφή παίζει πρωτα-
γωνιστικό ρόλο.

«Το φως και η θάλασσα της Με-
σογείου και συγκεκριμένα της Ελ-
λάδας είναι μέσα στο DNA μας, εί-
ναι η ανάσα μου, η σκέψη μου, η
εικόνα που κουβαλάω στο μυαλό
μου ακόμα και μέσα σε ένα κλειστό
σκοτεινό δωμάτιο. Στη “Δεύτερή
μου Φύση“ ήθελα να αποδώσω τη
μεγάλη μου αγάπη για την ελληνική
θάλασσα. Οταν την αντικρίζω, όταν

κολυμπώ μου χαρίζει απλόχερα
μια ασύγκριτη γαλήνη» λέει στην
«Κ» η Νάντια Ράπτη.

Η εικαστικός καταπιάνεται κυρίως
με το σώμα, ιδιαίτερα το γυναικείο.
Οι πίνακές της αποδίδουν τη δύναμη
και την ακαμψία του, την ευαισθη-
σία, την ένταση και την υφή του.
Είτε πρόκειται για αθλήτριες όπως
στα «Σώματα σε δράση», είτε για
γυναίκες που κολυμπούν, στη «Δεύ-
τερή μου φύση», ή παλεύουν με
τον ίδιο τους τον εαυτό στη σειρά
«Γυναίκες σε ένταση».

Γυναικείο σώμα
«Στα έργα μου κυριαρχεί η αν-

θρώπινη φιγούρα, λιγότερες φορές
η παιδική και συχνότερα η γυναι-
κεία. Στη σειρά “Γυναίκες σε έν-
ταση” η θεματολογία σχετίζεται
με τους πολλαπλούς ρόλους που η
γυναίκα καλείται ή επιλέγει να αγ-
καλιάσει ή να υπηρετήσει. Στα
“Σώματα σε δράση” οι φιγούρες
αποδίδονται δυνατές, απογυμνω-
μένες από οτιδήποτε περιττό. Τα
ρούχα εμφανίζονται μόνο ως πε-
ριγράμματα. Το περιβάλλον είναι
και αυτό αυστηρό, απόλυτο, λα-

κωνικό. Τα σώματα αποδίδονται
ρεαλιστικά για να προβληθεί η δύ-
ναμη της κίνησης και η ένταση τη
στιγμή του αγωνίσματος», επιση-
μαίνει η εικαστικός.

Σχεδόν 40 ετών, με σπουδές αρ-

χιτεκτονικής στο Εθνικό Μετσόβιο
Πολυτεχνείο και μεταπτυχιακές
σπουδές στο Graduate School of
Design του Πανεπιστημίου του Χάρ-
βαρντ, η Νάντια Ράπτη άφησε τις
πολεοδομικές και χωροταξικές με-
λέτες και καταπιάστηκε με κατα-
σκευές άλλης κλίμακας. Ξεκινώντας
από την επανάχρηση παλιών επί-
πλων και οικογενειακών κειμηλίων,
στράφηκε στη ζωγραφική.

Θαυμάζει την ισορροπία του Mark
Rothko, τη δύναμη των μαύρων τε-
τραγώνων του Ad Reinhardt, την
αφαιρετική κομψότητα του Robert

Ryman και του Gerhard Richter,
τις μοναχικές γυναίκες του Alex
Kanevsky, του Christopher Stacey
και του Daniel Catalano, τις μονα-
δικές τοιχογραφίες του Hula. «Πάνω
σε ένα λευκό καμβά, τα θέματα που
επιλέγω να αποδώσω εμπεριέχουν
αυτοβιογραφικές αναφορές, έχουν
να κάνουν με τον άνθρωπο, με τη
γυναίκα. Αυτή αποδίδεται συχνά
με γυρισμένη πλάτη, σπάνια το
πρόσωπο εμφανίζεται και όταν αυτό
συμβαίνει, η έκφραση είναι τόσο
έντονη που υπερισχύει έναντι του
πορτρέτου».

Από το 2014 ώς σήμερα έχει συμ-
μετάσχει σε αρκετές ομαδικές εκ-
θέσεις στην Αθήνα, στη Θεσσαλο-
νίκη, στο Παρίσι και στην Κύπρο.
Τον Απρίλιο ταξίδεψε στη Λωζάννη
της Ελβετίας σε μια εικαστική έκ-
θεση με θέμα τη φύση, ενώ τον Ιού-
νιο πήρε μέρος στην ομαδική έκ-
θεση με αφορμή τη συμπλήρωση
80+1 χρόνων από τον θάνατο του
Federico Garcia Lorca στην Dépôt
Αrt gallery στο Κολωνάκι, μια συ-
νεργασία του Ινστιτούτου Θερβάν-
τες Αθηνών, υπό την αιγίδα της
ισπανικής πρεσβείας.

Γυναίκες 
μοναχικές
σε ένταση 
Η εικαστικός Νάντια Ράπτη 
μας συστήνει τις φιγούρες της
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Με το έργο «Common ground.
Identities fragmented or united»
συνέβαλε πρόσφατα στην ομαδική
έκθεση «10 ασκήσεις πάνω στην
έννοια του κοινού», στον Πολυ-
χώρο TAF, σε επιμέλεια της Ράνιας
Καπελιάρη. Με βλέμμα έντονο
και διαπεραστικό, έκφραση θλιμ-
μένη, αποφασιστική, κάποιες φο-
ρές αυτάρεσκη ή διεκδικητική,
είκοσι ορθογώνια πορτρέτα γυ-
ναικών διαφορετικών φυλετικών
χαρακτηριστικών συνθέτουν ένα
εικαστικό πολυπολιτισμικό κάδρο
που μοιάζει εκ πρώτης όψης με
αποσπασματική παράθεση χαρα-
κτήρων.

Μια κεντημένη κλωστή όμως,
μια τρισδιάστατη λεπτομέρεια που
προσδίδει ιδιόμορφο εύθραυστο
βάθος, σκιαγραφεί τον χάρτη της
γης. Τέμνει τις γυναικείες φιγούρες,
συνδέοντάς τες σημειακά. Πλά-

θοντας μια ενιαία αφήγηση για
έναν κόσμο που ολοκληρώνεται
σε ένα μεγάλο τετράγωνο καμβά
1,80 επί 1,80 μ.

«Πάνω σε αυτό το τετράγωνο
απέδωσα με κεντημένη κλωστή,
τον χάρτη της γης. Η κλωστή συν-
δέεται με τη δύναμη αλλά και την
ευαισθησία. Μια κλωστή αντέχει
αλλά μέχρι το σημείο που σπάει.
Με τις κλωστές τα πορτρέτα “τρυ-
πήθηκαν” αλλά και “συνδέθηκαν”
υπηρετώντας την ιδέα του κοινού
τόπου. Τα πορτρέτα είναι η μισή
ουσία του έργου, η εύκολα ανα-
γνώσιμη, αλλά η ενοποίησή τους
με την κλωστή είναι η άλλη μισή.
Ο σκοπός του», τονίζει η Νάντια
Ράπτη.

Το έργο της έχει να κάνει με
τον «κοινό τόπο». Τι ενώνει αυτές
τις γυναίκες; Ποια είναι τα κοινά
τους χαρακτηριστικά; Κάποιες

μεταναστεύουν για μια καλύτερη
ζωή, άλλες επιστρέφουν στον τό-
πο καταγωγής τους. Μερικές τα-
ξιδεύουν για λόγους αναψυχής ή
επαγγελματικούς και άλλες στέ-
κονται ακίνητες κοιτώντας άλλους
να φεύγουν.

Ολες αναζητούν τη δική τους
ταυτότητα. Μια ταυτότητα που
δεν είναι πια εθνική, αλλά μεταλ-
λάσσεται, εμπλουτίζεται και επη-
ρεάζεται από πολλαπλές κουλ-
τούρες. Διευρύνεται και σχημα-
τοποιείται από το εκάστοτε πε-
ριβάλλον. Η κάθε μία από τις εί-
κοσι γυναίκες αλληλεπιδρά με
την άλλη, συνειδητά ή όχι, και
όλες μαζί διαμορφώνουν μια συλ-
λογική συνείδηση που θα μπο-
ρούσε και να τις οδηγήσει σε κοι-
νή δράση.

www.nadiaraptiart.com

Με μια κεντημένη κλωστή...

Αριστερά: «Relating to Nature» από
τη σειρά «Η Δεύτερή μου Φύση». Κο-
ρυφή: «Got the power» από τη σειρά
«Γυναίκες σε ένταση». Πάνω: «Ab-
sorbed in the sunset», επίσης από τη
σειρά «Η Δεύτερή μου Φύση».

«Το φως και η θάλασσα της Μεσογείου και συγκεκριμένα της Ελλάδας είναι μέσα στο DNA μας, είναι η εικόνα που κουβαλάω στο μυαλό μου ακόμα και μέσα
σε ένα κλειστό σκοτεινό δωμάτιο», λέει στην «Κ» η Νάντια Ράπτη.

<<<<<<

Οι πίνακές της αποδί-
δουν τη δύναμη και 
την ακαμψία, την ευαι-
σθησία, την ένταση και 
την υφή του σώματος.

ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΜΒΑ ΓΙΑ ΝΕΟΥΣ ΠΤΥΧΙΟΥΧΟΥΣ

(Υποβολή Αιτήσεων μέχρι τις 4 Σεπτεμβρίου 2017)

Το Mediterranean Institute of Management (ΜΙM) ενημερώνει τους ενδιαφερόμε-
νους νέους πτυχιούχους ότι οι αιτήσεις για το διεθνές αναγνωρισμένο Πρόγραμμα
ΜΒΑ 2017-2018 θα πρέπει να υποβληθούν μέχρι τις 4 Σεπτεμβρίου 2017.  Η δε γρα-
πτή εξέταση για εισδοχή στο Πρόγραμμα θα διεξαχθεί στις 6 Σεπτεμβρίου 2017. 
Στόχος του αγγλόφωνου, πλήρους φοίτησης Προγράμματος ΜΒΑ του ΜΙM είναι να
προσφέρει στους νέους πτυχιούχους τόσο ακαδημαϊκή μόρφωση σε επίκαιρα θέ-
ματα Διεύθυνσης όσο και την ευκαιρία να αναπτύξουν επαγγελματικές διευθυντι-
κές δεξιότητες στις πραγματικές συνθήκες της αγοράς εργασίας της Κύπρου, μέσω
πρακτικής κατάρτισης (internship) σε διάφορες επιχειρήσεις / οργανισμούς / κυ-
βερνητικά τμήματα, καθιστώντας τους έτσι περισσότερο ελκυστικούς προς δυνητι-
κούς εργοδότες.
Το Πρόγραμμα είναι δομημένο σε τρία τρίμηνα.  Αρχίζει τη Δευτέρα 11 Σεπτεμβρί-
ου 2017 και ολοκληρώνεται το Σεπτέμβριο του 2018. Τα δίδακτρα του Προγράμμα-
τος είναι €3.426 με δυνατότητα φοιτητικής χορηγίας και καταβάλλονται σε ισόπο-
σες δόσεις ανά τρίμηνο.
Στο Πρόγραμμα μπορούν να συμμετάσχουν πτυχιούχοι οποιουδήποτε κλάδου.
Όσοι επιθυμούν να διεκδικήσουν μια θέση στο Πρόγραμμα πρέπει να υποβάλουν
την ηλεκτρονική αίτηση συμμετοχής που είναι διαθέσιμη στην ιστοσελίδα του ΜΙΜ:
www.mim.ac.cy 
Για πληροφορίες οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να απευθύνονται στον Προϊστάμενο
του ΜΙΜ, κ. Άκη Νικολαΐδη, τηλ. 22806117 και ηλεκτρονική διεύθυνση knicolai-
des@kepa.mlsi.gov.cy ή στη Λειτουργό του ΜΙΜ, κ. Έλενα Χριστοδουλίδου τηλ.
22806106 και ηλεκτρονική διεύθυνση echristodoulidou@kepa.mlsi.gov.cy .
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Διαβάστε τώρα
Την ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ και το Beautiful People
σε χρηστική ψηφιακή έκδοση στο κινητό ή στο Tablet σας.

 Όπου και αν βρίσκεστε
 

Η ενημέρωση 
δεν πάει διακοπές 

Η ενημέρωση 
δεν πάει διακοπές 

kathimerini.com.cy

ΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑ ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ ΜΕ €2,00 
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 Σάκης Ρουβάς – Κάτια Ζυγούλη 

ΜΙΑ ΖΩΗ ΜΑΖΙ
Ο παραμυθένιος γάμος του ζευγαριού που εξελίχθηκε σε ένα οικογενειακό πάρτι
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ΚΑΤΕΒΑΣΤΕ ΤΟ ΤΩΡΑ
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Σάκης Ρουβάς – Κάτια Ζυγού
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